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JAMES KLEINFELD

Δόθηκαν 
διαβατήρια
σε φυγάδες
Ο δημοσιογράφος των «Cyprus
Papers» James Kleinfeld, στην απο-
κλειστική συνέντευξή του στην «Κ»,
αναλύει τα έγγραφα για τις πολιτο-
γραφήσεις που βρέθηκαν στην κατο-
χή τού Al Jazeera. Μιλάει για τις περι-
πτώσεις που δεν θα έπρεπε να είχαν
λάβει υπηκοότητα, αλλά και για την
επίθεση που δέχτηκαν για το ότι η έ-
ρευνα αποτελεί προϊόν προπαγάν-
δας με πολιτικές σκοπιμότητες, λέγο-
ντας ότι «είναι γελοία και μόνο η σκέ-
ψη ότι, ενώ εργάζομαι από το σπίτι
μου στο Camden του Λονδίνου, η
δουλειά μου μπορεί να καθορίζεται
και να καθοδηγείται με κάποιον τρό-
πο από τις γεωπολιτικές εξελίξεις
στην ανατολική Μεσόγειο». Σελ. 5

Η Αθήνα προετοιμάζεται μετά και το
πολύ σαφώς οριοθετημένο χρονοδιά-
γραμμα που δημιουργείται κατόπιν των
αποφάσεων για πλαίσιο κυρώσεων ενόψει
της συνόδου Κορυφής της ΕΕ, αλλά και
της εμφανούς πρόθεσης Τραμπ να απο-
φύγει την κλιμάκωση σε προεκλογική
περίοδο. Ακόμη και το ΝΑΤΟ έκανε άνευ
προηγουμένου κινήσεις, όπως εκείνη
που ανακοίνωσε ο Γενς Στόλτενμπεργκ

στον Ερντογάν, για τη δημιουργία μη-
χανισμού αντιμετώπισης και αποκλιμά-
κωσης των κρίσεων ανάμεσα σε κρά-
τη-μέλη. Η Άγκυρα διαρρέει ότι το Βε-
ρολίνο συμφωνεί μαζί της όπως ο ελλη-
νοτουρκικός διάλογος ξεκινήσει το συ-
ντομότερο δίχως όρους. Σελ. 7, 18

• Και εγένετο αεροπορική βάση στην
Πάφο 22 χρόνια μετά. Σελ. 8

Μήνας ευαίσθητων ισορροπιών
για την Ανατολική Μεσόγειο  
Κίνηση ματ του ΝΑΤΟ για κρίσεις μεταξύ μελών του  

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Το δις εξαμαρτείν 
Μετά από το μεγάλο πλήγμα του κου-
ρέματος το 2013, που ήταν αφορμή
να διαπομπευθεί η χώρα μας διεθνώς
ήρθαν οι διακηρύξεις που ακούσαμε
να γίνονται από την πολιτική ηγεσία
του τόπου, για το μη παρέκει. Ουδείς
διανοείτο τότε ότι θα αφήνονταν τα
πράγματα να φτάσουν σε μια δεύτερη
διεθνή προσβολή, μόλις μερικά χρόνια
μετά. Μάλιστα, το πιο εξωφρενικό εί-
ναι ότι ενώ η κυβέρνηση διατύπωνε
τη θέση, ότι μέσω Κατάρ δεχόμαστε
υβριδικό πόλεμο από την Τουρκία,
μπήκε σε διαξιφισμούς με την αντι-
πολίτευση αντί να συγκαλέσει Εθνικό
Συμβούλιο για να συζητήσουν όλοι
μαζί πώς αντιμετωπίζουμε τον υβρι-
δικό κίνδυνο. Εκτιμούμε ότι η δια-
χείριση αυτής της κρίσης άφησε ε-
κτεθειμένες όλες τις πολιτικές δυνά-
μεις, κυρίως γιατί δεν φαίνεται να μα-
θαίνουν από τα λάθη που κατά συρροή
διαπράχθηκαν.   

ΖΩΗ ΔΩΡΟΘΕΑ ΠΑΝΑ

Να αναπτύξουμε όλοι
υγειονομική κουλτούρα
Η επιδημιολόγος δρ Ζωή Δωροθέα
Πανά στη συνέντευξή της στην «Κ»
λέει ότι πρέπει να υπάρξει καλλιέρ-
γεια σωστής υγειονομικής κουλτού-
ρας, από τους γονείς. Θεωρεί ότι η τή-
ρηση των μέτρων θα βοηθήσει όχι μό-
νο στην παρεμπόδιση της μετάδοσης
του ιού αλλά και της γρίπης. Σελ. 16

ΕΠΟΙΚΙΣΜΟΣ ΕΝΟΨΕΙ  

Αμμόχωστος: Ίσως 
η τελευταία ευκαιρία
Εφτά σημαντικότατοι λόγοι για να υπο-
βληθεί άμεσα και επειγόντως η νέα ο-
λοκληρωμένη πρόταση για την επι-
στροφή της Αμμοχώστου, που υπέβα-
λαν ενώπιον της κυβέρνησης οι Θεόφι-
λος Β. Θεοφίλου, Γεώργιος Κ. Αρέστη
και Δημήτριος Χ. Χατζηχαμπή. Σελ. 6 

ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΟΙ 

Έθαψε οριστικά 80 
Ασσιώτες η Κιουτσιούκ
Εκεί που χρόνια ψάχναμε τα λείψανά
τους, που ο κατοχικός στρατός μετακί-
νησε το 1995, η Τ/κ μέλος της ΔΕΑ Γ.Π.
Κιουτσιούκ δήλωσε στις 18/08/20, ότι
ταυτοποιήθηκαν ήδη 77 και δεν πρέπει
να ανάγεται πλέον σε πολιτικό θέμα.
Oυδείς από την ε/κ πλευρά αντέδρασε
μέχρι στιγμής. Σελ. 10  

Ψηλές ταχύτητες 
για το εμβόλιο
Ελπιδοφόρα τα μηνύματα 

Επιταχύνεται ο παγκόσμιος επιστημο-
νικός αγώνας για την παρασκευή ενός
αποτελεσματικού και ασφαλούς εμ-
βολίου κατά της COVID-19. Ομως η
διεθνής προσπάθεια έχει εν μέρει με-
τατραπεί, όπως άλλωστε συνέβη και
με την κατάκτηση του Διαστήματος,
σε απόπειρα εδραίωσης γεωπολιτικής
και επιστημονικής υπεροχής, κάτι που
θα έχει άγνωστες συνέπειες για τη δη-
μόσια υγεία. Σελ. 21

Λιβύη: Εύθραυστη
η εκεχειρία αλλά…  
Θωρακίζει διπλή επιδιαιτησία

Τίποτα δεν άλλαξε στο πεδίο της σύ-
γκρουσης, καθώς οι εχθροπραξίες είχαν
«παγώσει» εδώ και κάμποσες εβδομά-
δες. Οι δυνάμεις του Σαράζ σταμάτησαν
την πορεία προς Σύρτη και Τζούφρα,
δύο στρατηγικής σημασίας πόλεις που
βρίσκονται στα χέρια του Χαφτάρ. Η
μετάβαση από τον ανοικτό πόλεμο
στην «παγωμένη σύγκρουση» θα θω-
ρακίσει τη διπλή επιδιαιτησία Ρωσίας
και Τουρκίας. Σελ. 23

Εάν χάσει μπορεί να αρνηθεί να φύγει από τον Λευκό Οίκο! 

Προς πάγωμα των πολιτογραφήσεων
Η Κομισιόν πιέζει για λήψη μέτρων μετά τις αποκαλύψεις, ενώ η κυβέρνηση μελετά νέα σενάρια αντιμετώπισης της κατάστασης

Οι αποκαλύψεις του ειδησεογραφικού πρα-
κτορείουAl Jazeera δεν αποτέλεσανκεραυνό
εν αιθρία στην κυβέρνηση, αλλά κάτι που
αναμενόταν στον Λόφο του Προεδρικού. Η
Κομισιόν πιέζει εκ νέου για λήψη αυστηρών
μέτρων, με τον ευρωπαίο επίτροπο για τη
δικαιοσύνη Didier Reynders  να θέτει θέμα

νομικής δράσης κατά της Κύπρου και τον
Γερμανό ευρωβουλευτή - και σκληρό επικριτή
του προγράμματος - Sben Giegold να θέτει
ζήτημα παραπομπής της Κύπρου στο δικα-
στήριο ευρωπαϊκών κοινοτήτων για παρα-
βίαση της ευρωπαϊκής νομοθεσίας. Κύκλοι
από τις Βρυξέλλες εκτιμούν πως είναι δύ-

σκολο να επιβάλει η Κομισιόν διακοπή του
προγράμματος καθότι δεν διαθέτει τέτοιους
μηχανισμούς. Θεωρείται, ωστόσο, πως μπορεί
να βρεθούν τρόποι να εξαναγκαστεί η Κύπρος
να εφαρμόσει τουλάχιστον αυστηρότερα
μέτρα. Στην κυβέρνηση άρχισαν να επε-
ξεργάζονται, μεταξύ άλλων, το ενδεχόμενο

μόνιμης ή προσωρινής αναστολής του ε-
πενδυτικού προγράμματος. Κάτι τέτοιο, ω-
στόσο, συζητείται με επιφύλαξη από κυ-
βερνητικούς κύκλους, δεδομένων των α-
ντιδράσεων που θα προκαλέσει σε διάφορους
εμπλεκόμενους παράγοντες που αντιδρούν
εντόνως σε ένα τέτοιο σενάριο. Σελ. 3  

ΘΕΑΤΡΟ

Μια ζωή Γερμανική από την Alpha Square
Το έργο «Μια ζωή γερμανική», του Κρίστοφερ Χάμπτον, σε σκηνο-
θεσία Ανδρέα Αραούζου κατέβηκε εξαιτίας της πανδημίας του κο-
ρωνοϊού και τώρα επιστρέφει, με τη Δέσποινα Μπεμπεδέλη στον
ρόλο της Μπρουνχίλντε Πόμσελ, γραμματέα του Γιόζεφ Γκέμπελς.
Η Alpha Square, μαζί με το Σατιρικό Θέατρο παρουσιάζουν ένα έρ-
γο που μιλάει για τη συλλογική ευθύνη, τις ενοχές και τον ρόλο της
ιστορίας εγκιβωτισμένης στη θεατρική πράξη. Ζωή, σελ. 3

ΑΡΧΙΤΕΚΤΟΝΙΚΗ

Το αποτεφρωτήριο
του Δήμου Πατρέων

Οι αρχιτέκτονες Στέλιος Ανδρι-
κόπουλος, Κώστας Γρίβας και Α-
λεξάνδρα Στράτου, που κέρδι-
σαν το Α΄ βραβείο του αρχιτε-
κτονικού διαγωνισμού ιδεών,
μιλούν για την εναλλακτική
πρότασή τους για την ανέγερση
του δημοτικού αποτεφρωτηρί-
ου της Πάτρας μιλούν στην «Κ»
που θα αρχίσει να χτίζεται στις
παρυφές του Παναχαϊκού ό-
ρους. Ζωή, σελ. 4

Μέλη της οικογένειας Τραμπ ευχάριτα περιστοιχίζουν και φωτογραφίζονται με το προεδρικό ζεύγος μετά την ομιλία αποδοχής του χρίσματος από τον Ντόναλντ Τραμπ στο συνέδριο
των Ρεπουμπλικάνων την Παρασκευή. Πάντως, ο Νόαμ Τσιόμσκι, μιλώντας στην «Κ» για την προεδρική υποψηφιότητα, είχε πει τις προάλλες ότι εάν χάσει ο Τραμπ μπορεί και να αρνη-
θεί να φύγει από τον Λευκό Οίκο! Σελ. 20      

EP
A

ΠΟΛΙΤΟΓΡΑΦΗΣΕΙΣ

Τα πρόσωπα
που άδειασαν
το Πρόγραμμα
Μέσω της έρευνας του δικτύου Al Jazeera
για το Πρόγραμμα Πολιτογραφήσεων ανα-
δείχθηκαν και τρανταχτές υποθέσεις αιτη-
τών/τριών για την απόκτηση της κυπριακής
υπηκοότητας που προκαλούν ερωτηματικά
για τον τρόπο με τον οποίο ελαμβάνοντο
οι τελικές πολιτικές αποφάσεις για την πα-
ραχώρηση διαβατηρίου. Γιατί οι πάροχοι
υπηρεσιών δεν χρησιμοποίησαν επαρκώς
τη διαδικασία του Know your Client. Εν α-
ναμονή και για νομική γνωμάτευση για το
πώς θα προχωρήσει η Δημοκρατία με την
αποστέρηση διαβατηρίου στις 29 προβλη-
ματικές υποθέσεις, όπου φαίνεται ότι έχουν
διαπραχθεί και ποινικά αδικήματα. Σελ. 4

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΝΑΤΑΣΑ ΠΕΙΛΙΔΟΥ

Δεν έχουν αλλάξει
τα σχέδια γεωτρήσεων
Εντός της κυπριακής ΑΟΖ παραμέ-
νουν οι εταιρείες που δραστηριοποι-
ούνται στο χώρο των γεωτρήσεων
και δεν υπάρχουν πληροφορίες για
αλλαγή των σχεδιασμών τους, τονίζει
η υπουργός Ενέργειας Νατάσα Πειλί-
δου. Θεωρεί πως οι τουρκικές προ-
κλήσεις δεν επηρεάζουν το έργο
τους. Οικονομική σελ. 4

<<<<<<<

Ζήτημα παραπομπής της
Κύπρου στο Δικαστήριο Ευρ.
Κοινοτήτων για παραβίαση

της ευρωπαϊκής νομοθεσίας.

ΚΩΣΤΑΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ Σελ. 4
Al Jazeera: σοβαρή δημοσιογραφία ή υ-
περβάλλων ζήλος. 

ΠΑΝΟΣ ΛΟΪΖΟΥ ΠΑΡΡΑΣ Σελ. 5
Το ανταγωνιστικό πλεονέκτημα της κυ-
πριακής ιθαγένειας.

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ Σελ. 8
«Προσγείωση» και έλεγχος διαβατηρίων. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ

Η σημασία της
Μονής της Χώρας 

Ο Αμερικανός καθηγητής, ειδή-
μων της βυζαντινής αρχιτεκτονι-
κής και της ιστορίας, Ρόμπερτ Α-
ουστερχατ μιλάει στην «Κ» για
τη Μονής της Χώρας στην Κων-
σταντινούπολη, που αναμένεται
να μετατραπεί και αυτή σε τζαμί.
Ο Αουστερχατ λέει ότι για να κα-
ταλάβει κάποιος τη σημασία της
πρέπει να τη δει ως έργο όπου η
αρχιτεκτονική συνυπάρχει με τις
τοιχογραφίες. Ζωή, σελ. 1
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΓΑΛΛΙΚΗ ΙΣΗΜΕΡΙΝΗ ΑΦΡΙΚΗ: Ως ανεμένετο παρά των δυ-
ναμένων να γνωρίζουν την εν ταις γαλλικαίς αποικίαις της
Αφρικής επικρατούσαν κατάστασιν πνευμάτων, το παρά-
δειγμα της γαλλικής αποικίας του Τσαντ, προσχωρησάσης
εις τας υπό τον στρατηγόν ντε Γκωλλ δυνάμεις ηκολούθη-
σαν και αι άλλαι εν τη ισημερινή Αφρική αποικίαι της Γαλ-
λίας, ήτοι το Καμερούν και το Γαλλικό Κονγκό, προσχωρησά-
σαι και αυταί εις το κίνημα του στρατηγού ντε Γκωλλ. [...] Ο
στρατηγός ντε Γκωλλ, αναγγέλλων το γεγονός από ραδιο-
φώνου σήμερον την νύκτα, προσέθεσε τα εξής: «Το Καμε-
ρούν και το Κονγκό ετέθησαν υπό την διοίκησιν των αντι-
προσώπων μου, οίτινες και ανέλαβον την αρχηγίαν των εις
αυτά στρατευμάτων».
ΑΝΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΙΚΟΙ: Το Ρώυτερ μεταδίδει ότι τηλεγρα-
φήματα, προερχόμενα εκ διαφόρων σημείων της Μ. Βρε-
ταννίας, αφήνουν να εννοηθή ότι η επίθεσις των γερμανι-
κών αεροπλάνων κατά της αμύνης της Αγγλίας την παρελ-
θούσαν νύκτα ήτο ευρυτάτη, αλλ’ εξ όλων των πληροφοριών
προκύπτει ότι τα επιτευχθέντα υπό του εχθρού αποτελέσμα-
τα είναι ελάχιστα εν αναλογία προς τας καταβληθείσας προ-
σπαθείας. Το συμπέρασμα αυτό επιβεβαιοί την γνώμην την
οποίαν εξέφρασαν ήδη πολλοί ειδικοί, ότι η δράσις της γερ-
μανικής αεροπορίας κατά τας νυκτερινάς πτήσεις δεν είναι
πολύ αποτελεσματική.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
30.VIII.1940

Δεχόμαστε λέει η κυβέρ-
νηση υβριδική επίθεση
από την Τουρκία μέσω
Κατάρ με αφορμή το πρό-
γραμμα πολιτογραφήσε-
ων, που από το 2013 και

εντεύθεν απέφερε στην Κ.Δ. οκτώ δισ.
δολάρια. Ας δούμε την κατάσταση ψύ-
χραιμα και διά των γεγονότων. Το 2013
η Κύπρος υπέστη φοβερό πλήγμα με
το κούρεμα, συνεπεία της βουλιμίας
των golden boys του τραπεζικού τομέα
και μεγάλων δικηγορικών, ελεγκτικών
οίκων και ντιβέλοπερς που ασχολήθη-
καν επισταμένα με «εταιρείες κέλυφος»
που…ξεπλένονταν στη Μεσόγειο. Ένε-
κα του μεγάλου εκείνου κόλπου της
golden κλίκας, η πλειοψηφία των πο-
λιτών πληρώνει μέχρι σήμερα ακριβό
τίμημα, εγκλωβισμένη σε δυσβάσταχτα
μη εξυπηρετούμενα δάνεια. Και είδαμε
ακόμα, τράπεζες να καταρρέουν, εφά-
παξ και τις αποταμιεύσεις να εξανεμί-
ζονται, μισθοί να ψαλιδίζονται και την
ανεργία να σκαρφαλώνει σε ύψη πρω-
τόγνωρα. Η εκτελεστική και όχι μόνο
ηγεσία διακήρυξε –κεχωρισμένα ότι
το μαχαίρι θα φτάσει στο κόκκαλο και
οι αυτουργοί θα οδηγηθούν ενώπιον
της δικαιοσύνης και πως επ’ ουδενί θα
δεχθούν επανάληψη παρόμοιων φαι-
νομένων.

Ουδείς, ωστόσο, είδε της φυλακής
τα κάγκελα, διότι απλώς τα παιδιά της
βουλιμικής κλίκας είναι ανέγγιχτα από
τη δικαιοσύνη. Αφού μέχρι και όταν ο
τέως άρχων του Ανωτάτου «συνελή-
φθη» κλέπτων τραπεζικάς οπώρας
(!),όλοι, μα όλοι, σφύριζαν αδιάφορα.
Η ευρωπαϊκή Κύπρος έγινε ρεζίλι σε
τέτοιο βαθμό που έφτασε να «συμπρω-
ταγωνιστήσει» στη μαύρη κωμωδία
«Το Ξέπλυμα» μαζί με τη Στριπ, τον
Όλντμαν και τον Μπαντέρας. Ο πολύ
κόσμος περιπλανημένος θεώρησε ότι
ο εξευτελισμός της χώρας μας είχε γίνει
τέλειος και πως η κλίκα των βουλιμικών
θα αποσυρόταν από τα κόλπα. Όμως
πριν αλέκτορα φωνήσαι, η κλίκα τρά-
βηξε ξανά προς τη δόξα ανασύροντας
από τα σπλάχνα της κρατικής φαρέτρας
ένα σπουδαίο εργαλείο «οικονομικής
ανάκαμψης», που ακούει στο όνομα
«πρόγραμμα πολιτογραφήσεων». Το
πρόγραμμα προνοούσε επενδύσεις εύ-
πορων ξένων στην Κύπρο με αντάλ-
λαγμα το ευρωπαϊκό διαβατήριο της
Κ.Δ. για τους ίδιους και τις οικογένειές

τους. Ναι, εύποροι ξένοι αλλά όχι και
πρόσωπα εγκληματικού παρελθόντος,
όπως οι Καμποτιανοί δικτάτορες συγ-
γενείς των σφαγέων Πολ Ποτ. «Κάναμε
λάθη, όντως», λένε τώρα οι κυβερνήτες
«αλλά στις τόσες χιλιάδες τι είναι οι
είκοσι;»… Όσο τα ξέραμε εμείς και τα
γράφαμε εντός Κύπρου, δεν υπήρχε
πρόβλημα η κυβέρνηση μάς είχε γραμ-
μένους στα παλαιότερα των υποδημά-
των της, παρόλο που έσπευσαν να κά-
νουν νέα νομοθεσία για το «πρόγραμ-
μα» διότι το «μπάτε σκύλοι αλέστε»
ήταν πολύ προκλητικό. Ξανά, λοιπόν,
στο κλαρί η Κύπρος μέχρι το επόμενο
κόλπο. Κι ενώ προσπαθούσα να κατα-
λάβω μέχρι πού θα το πάει το Al Jazeera,
ήρθε και με βρήκε, πριν από 12 μέρες,
η δήλωση της Τ/κ μέλους της Διερευ-
νητικής Επιτροπής Αγνοουμένων
Γκιουλντέν Κιουτσιούκ με την οποία
επιχειρούσε να δώσει οριστικό τέλος
στο ζήτημα των 80 Ασσιωτών αιχμα-
λώτων πολέμου που εκτελέστηκαν από
τον στρατό κατοχής, τάφηκαν στο Ορ-
νίθι και τα οστά τους μετακινήθηκαν
σε άγνωστο χώρο το 1995. Δέκα χρόνια
μετά έγινε στο Ορνίθι εκταφή και βρέ-
θηκαν υπολείμματα των μετακινηθέν-
των λειψάνων και τώρα η κ. Κιουτσιούκ
λέει ότι ταυτοποιήθηκαν 77 άνθρωποι
από κάτι κοκκαλάκια και η υπόθεση
κλείνει. Βλέπουμε λοιπόν ότι ακόμα
και στα εγκλήματα πολέμου, το μαχαίρι
ποτέ δεν φτάνει στο κόκαλο. Οι 80 οι-
κογένειες αποτελούν λογιστικό στοιχείο
για την Τουρκία που  επιχειρεί την ώρα
που εμείς υπνώττουμε να το διαγράψει.
Η κυβέρνηση δεν αντέδρασε προφανώς
γιατί ήταν απασχολημένη. Πολύ απα-
σχολημένη κι αυτό τον υβριδικό πόλεμο
δεν τον πρόσεξε. Και το ερώτημα είναι:
σε αυτό το τοξικό περιβάλλον υπάρχει
ελπίς; Ο Νόαμ Τσόμσκι προσφάτως
στην «Κ» μίλησε για τρεις απειλές που
αντιμετωπίζει ο πλανήτης: τον αυξη-
μένο κίνδυνο πυρηνικού πολέμου, την
κλιματική αλλαγή και την περιστολή
της δημοκρατίας και εξήγησε: «Η τε-
λευταία απειλή μπορεί να μοιάζει άσχε-
τη αλλά δεν είναι. Η μόνη ελπίδα για
να αντιμετωπίσουμε τις δύο υπαρξιακές
κρίσεις είναι μέσω αυθεντικής δημο-
κρατίας, στην οποία ενημερωμένοι πο-
λίτες παίρνουν τη ζωή στα χέρια τους».
Άρα υπάρχει ελπίς! 

Άρα υπάρχει ελπίς!

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
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1 Στο αστέρι. Όλα τα είχε η Μαριωρή,
μας προέκυψε και ο έλεγχος του

Οδυσσέα για τα χρυσά διαβατήρια.
Απλά, πολυμήχανέ μου, οι όροι εντο-
λής σου είναι να ελέγχεις τα έξοδα του
προϋπολογισμού όχι τα έσοδα. Just
saying love. 

2 Στο overplay. Εντάξει, βρε παιδιά
του Al Jazeera, είμαστε λίγο μικρο-

απατεωνάκια, αλλά όχι και να “απει-
λούμε την ασφάλεια της Ευρώπης».
Κόψτε λίγο γιατί θα εκτεθούμε ως
αξιόπιστο network που είμαστε. 

3 Στη στατιστική. Αν από 1400 αιτή-
σεις βρήκαν μόνο 20 προβληματι-

κούς που έλαβαν υπηκοότητα οι Κατα-
ρινοί, ή είναι λίγο άσχετοι ή κάτι λάθος
έπαιξε. Είκοσι ολιγάρχες λαμόγια βρί-
σκω στο city του Λονδίνου σε μια μπυ-
ραρία. Όχι σε όλη την χώρα.

4 Στο ring fencing. Και εσύ Jesus
Nikosα υτό με την κατά μέτωπο επί-

θεση σε Κατάρ το σκέφτηκες καλά; Ξέ-
ρεις πως την επόμενη φορά που θα
θες να πας στο αγαπημένο σου Har-
rod’s θα φας πόρτα; Surprise! Ανήκει
στον Εμίρη και αυτό! 

5 Στα ιδεώδη. Jesus Nikos, να πω πως
δεν είδες το background με τον

Χριστό την ώρα της μεγαλύτερης στιγ-
μής στην πολιτική σου καριέρα; Δεν εί-
δες τι έπαιζε πίσω σου; Σκέφτηκες για
μια στιγμή πως ήτανλίγο περίεργο, αλ-
λά μετά θεώρησες πως σου πάει με το
motto, πατρίς - θρησκεία - οικογένεια.

6 Στο δεδομένα. Το ότι μετά από εί-
κοσι χρόνια καθαρίσαμε τις αρά-

χνες από τα αχρησιμοποίητα από την
κατασκευή τους υπόστεγα, και έσκα-
σαν μύτη καμία δεκαριά μαχητικά από
Γαλλία και (μητέρα) Ελλάδα, πέρασε
στο ντούκου. Αντίστοιχα στα 90s αυτό
θα έφερνε ζεμπέκικα και ζιβανίες. Κά-

ποιος χαμογελάει στον τάφο του. 

7 Στη συνωμοσία. Μάθαμε και τι είναι
hybrid warfare αυτή τη βδομάδα. Ε,

Διονύση, Κυριάκο, Άριστε; Τουλάχιστον
εσύ υπέγραψες το κείμενο. Respect. 

8 Στον whistle blower. Έχει και αυτός
τον ρόλο του στη σύγχρονη δημο-

κρατία. Είναι ο σύγχρονος «κάρφας».
Αν είναι αυτός ο λόγος που δεν θα γίνει
η Λεμεσός Dubai, προτείνω να μετονο-
μαστεί η Πλατεία Ελευθερίας σε «whis-
tle blower square». 

9 Στη γνώση. Ο «πολύς» Τζον Μπόλ-
τον πρώην σύμβουλος εθνικής

ασφαλείας του Τραμπ, στο βιβλίο του
«The room where it happened| περι-
γράφει τις συνομιλίες του Αμερικανού
προέδρου με τον Ταγίπ. « Όταν τον
άκουγα να μιλάει στον Τραμπ ήταν σαν
να άκουγα τον Μουσολίνι να μιλάει στη
Ρώμη από το μπαλκόνι». Σοκ και δέος,
αγαπητέ μου ατσαλάκωτε. 

1 0 Στο αποτέλεσμα. Ό,τι και να πού-
με όσο και να μεμψιμοιρήσουμε,

ίσως η καλύτερη διαχείριση κρίσης στην
ιστορία της ΚΔ έγινε από το σημερινό
Υπουργείο Υγείας. Ο βαθμός δυσκολίας
αυξάνεται από την πολυπλοκότητα δια-
χείρισης των επιδημιολόγων που άλλα
λεν το πρωί και άλλα το βράδυ. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10

Από τον Θεό τραβιέται ο άνθρωπος όπως ο καρχαρίας από το αίμα. Οδυσσέας Ελύτης. 
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Πόντους κερδίζει ολοένα η πολιτική του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη και η σοβαρότητα με την
οποία κινείται. Και αυτό φαίνεται και από τον
τρόπο που αντιμετωπίζεται από τους Ευρω-
παίους ομολόγους του, αλλά και από τον πλα-
νητάρχη που την περασμένη εβδομάδα του
τηλεφώνησε δύο φορές με σκοπό να μεσολα-
βήσει μεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας. Η απο-
φασιστικότητα που έδειξε ο Μητσοτάκης απέ-
ναντι στις τουρκικές προκλήσεις, τόσο στον
Έβρο όσο και στην καταπάτηση των θαλασ-
σίων ζωνών της Ελλάδας, αλλά και οι γρήγο-
ρες αποφάσεις που έλαβε για την οριοθέτη-
ση υφαλοκρηπίδας με Ιταλία και Αίγυπτο απο-
τέλεσαν αποτελεσματική απάντηση στον Ερν-
τογάν. Γι’ αυτό και ο νεοσουλτάνος έδωσε συ-
νέχεια με νεύρα, απειλές και Navtex...

Το κρίσιμο βεβαίως είναι η συνέχεια και κυ-
ρίως η συμπόρευση με την Κύπρο, γιατί οι
κίνδυνοι μιας νέας προσέγγισης με την Τουρ-
κία είναι πολλοί και όχι πάντα ξεκάθαροι...
Σύμφωνα με πηγή μου, Κυριάκος και Νίκα-
ρος θα έχουν πολύ σύντομα νέα διαβούλευση
για τις εξελίξεις κατά την οποία δεν θα ανταλ-
λάξουν μόνο απόψεις αλλά θα λάβουν και
αποφάσεις... 

Καθόλου άσχημα δεν τα πήγαν οι Χριστοδου-
λίδης - Δένδιας στο άτυπο Συμβούλιο των
ΥΠΕΞ της ΕΕ. Τελικά αυτό που σας είχα γρά-
ψει για τη δύναμη του βέτο επιβεβαιώθηκε,
σύμφωνα με όσα μου μετέφερε καλά πληρο-
φορημένη πηγή. Και οι δύο ΥΠΕΞ προειδοποί-
ησαν πως αν η ΕΕ αποφασίσει κυρώσεις κατά
της Λευκορωσίας και όχι κατά της Τουρκίας,
εφαρμόζοντας δύο μέτρα και δύο σταθμά, τα
δύο βέτο θα έπεφταν στα σίγουρα. Τελικά
αποφάσισαν ομόφωνα σε συμφωνία για προ-
ώθηση των κυρώσεων. Τα όσα ανακοίνωσε
μετά το Συμβούλιο ο Μπορέλ δεν τα λες και
λίγα. Εάν εφαρμοστούν καμιά φορά οι εν λό-
γω κυρώσεις ο Ερντογάν το κλείνει το
μαγαζί. 

Βεβαίως, οι Ευρωπαίοι και κυρίως οι Γερμα-
νοί, ελπίζουν πολύ ότι μέχρι τις 14-15 Σεπτεμ-
βρίου που θα συνέλθει η ειδική Σύνοδος Κο-
ρυφής της Ε.Ε. για τις σχέσεις με την Τουρκία,
θα βρουν τρόπο να οδηγήσουν τον Ερντογάν
σε διάλογο. Αν όχι με την Κύπρο, πράγμα αδύ-
νατον, τουλάχιστον με την Ελλάδα. Οπόταν,
ούτε κυρώσεις θα χρειαστεί να εφαρμόσουν,
ούτε τις σχέσεις τους με τον νεοσουλτάνο να
χαλάσουν. Εκτός κι αν αυτός προτιμήσει να

πουλήσει πατριωτισμό, ισλαμισμό και εθνικι-
σμό, οπόταν τα πράγματα θα πάρουν ένα νέο,
πολύ διαφορετικό δρόμο...

Το μπάχαλο στο ΔΗΚΟ συνεχίζεται με την ομά-
δα όσων αποχώρησαν να επιτίθενται ξανά στον
πρίγκιπα Νικόλαο με αφορμή τις δηλώσεις του
για τον περήφανο κόσμο του ΔΗΚΟ. Ωστόσο, η
πρόσφατη αναφορά του εκπροσώπου των
αποχωρησάντων Αλέκου Τρυφωνίδη, «ποια
σχέση έχει ο Νικόλας Παπαδόπουλος και η
ομάδα του με τον περήφανο κόσμο του ΔΗΚΟ»
μάλλον δεν ακούγεται ως η πιο επιτυχημένη... 

Ιδιαίτερα όταν ο πρίγκιπας Νικόλαος είναι
εκλεγμένοςβουλευτής του κόμματος από το
2006 και πρόεδρος του ΔΗΚΟ από τον Δεκέμ-
βριο του 2013, χωρίς η προεδρία του να έχει
αμφισβητηθεί προηγουμένως από αυτούς
που τώρα των επικρίνουν. 

Πάντως, απ’ όσα μου λέει η ΔΗΚΟαναθρεμ-
μένη Φωτούλα, ο πρίγκιπας τα έχει βρει μπα-
στούνια τελευταία και αρκετοί προγραμματι-
σμοί που ετοιμαζόταν να προωθήσει έχουν
παγώσει μετά τη μαζική φυγή στελεχών.
« Όσο και να το υποβαθμίζουν, όσο και να μην
αναφέρονται σε αυτό, η πληγή είναι πολύ με-
γάλη και είναι πολύ δύσκολο να κλείσει. Κά-
ποιοι μάλιστα φοβούνται πως μάλλον θα με-
γαλώσει και αυτό θα φανεί στις βουλευτικές»
όπως μου είπε, σημειώνοντας: «Κάποια στε-
λέχη του ΔΗΚΟ ήδη παραπονιούνται πως άρ-

χισαν να βρίσκουν κλειστές πόρτες από παλιά
μέλη του κόμματος και του περήφανου κό-
σμου που έστησε το ΔΗΚΟ».

Η κυρία Φωτούλα μου ανέφερε ακόμα πως
μια στασιμότητα υπάρχει και στην προσέγγιση
με το ΑΚΕΛ, χωρίς να είναι ξεκάθαρο κατά πό-
σον αυτό οφείλεται στην περίοδο των διακο-
πών ή σε «άλλα αίτια»... 

- Αληθεύει ότι οι αντιδράσεις σε επίπεδο βά-
σης και στα δύο κόμματα για μια επικείμενη
συνεργασία εξακολουθούν να είναι έντονες;

Με την είσοδο και του Οδυσσέα-Τσακ Νόρις
στο σκάνδαλο των πολιτογραφήσεων, όπως το
αποκάλυψε το Al Jazeera, οι εξελίξεις προ-
βλέπεται να είναι ακόμα πιο συναρπαστικές
απ’ όσο αρχικά φάνηκε. Παρά το ότι η είσοδός
του στον φανταχτερό κόσμο των πρόσφατων
δημοσιευμάτων έγινε με καθυστέρηση και
ύστερα από επικρίσεις και σχόλια που δέχτη-
κε. Θα δούμε εάν η απόφασή του έγινε για να
μπει στο... κάδρο της φωτογραφίας ή επειδή
έχει όντως κάτι άλλο σημαντικό να ψάξει. Κά-
τι που είναι απορίας άξιο γιατί δεν το έψαξε
τόσον καιρό...

ΚΟΥΙΖ: Μήπως η πολιτική μας ηγεσία να κρύ-
ψει για λίγο τα σπαθιά και να οργανώσει ένα
Εθνικό Συμβούλιο για να συζητηθεί το θέμα
της Αμμοχώστου και να ληφθούν αποφά-
σεις; Δεν θα κουραστώ να το γράφω.

Από τα τηλεφωνήματα του Τραμπ
στο Al Jazeera και την Αμμόχωστο

- Νίκο, δεν αποκλείω ο Τραμπ να σε αρχίσει και εσένα στα τηλέφωνα. Εκτός κι αν τον προλάβει
ο Μπάιντεν...
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

«Είμαστε σε ένα υβριδικό πόλεμο»
διέρρεαν πανικόβλητοι σε δημοσιο-
γραφικούς κύκλουςοι παροικούντες
το Προεδρικό το βράδυ της περα-
σμένης Κυριακής, ζητώντας ενισχύ-
σεις στο πεδίο της μάχης, όταν η
ερευνητική ομάδα του Al Jazeera
αποκάλυπτε παραχώρηση διαβατη-
ρίων σε πρόσωπα με ποινικό μητρώο
και σε πολιτικώς εκτεθειμένα πρό-
σωπα. Αποκαλύψεις που, όπως έλε-
γαν από την κυβέρνηση, στόχο είχαν
να πλήξουν την Κυπριακή Δημο-
κρατία σε μία δύσκολη χρονική συγ-
κυρία και στο Κυπριακό αλλά και
στην οικονομία. Το τι διεξήχθη την
τελευταία βδομάδα με αφορμή τα
δημοσιεύματα θα μπορούσε να δι-
δάσκεται σε πανεπιστήμιο, ως πα-
ράδειγμα προς αποφυγή για διαχεί-
ριση κρίσης. Ήταν η κυβέρνηση
που άνοιγε διπλωματικό μέτωπο με
το Κατάρ, καταγγέλλοντάς το ευ-
σχήμως για εξυπηρέτηση των τουρ-
κικών συμφερόντων –ασχέτως της
παραχώρησης άδειας στην κρατική
εταιρεία του Κατάρ για το οικόπεδο
10-, ήταν το Προεδρικό που παρα-
δεχόταντηλεφώνημα του Προέδρου
στον Εμίρη του Κατάρ για να στα-
ματήσει το δημοσίευμα, οι επιθέσεις
του κυβερνητικού εκπροσώπου στο
ΑΚΕΛ για τις διαρροές, ηκυβέρνηση
που προκήρυσσετον whistle blower
των εγγράφων, αλλά και η μετωπική
επίθεση του υπουργού Εσωτερικών
Νίκου Νουρή υπό το βλέμμα του Ιη-
σού προς το αραβικό πρακτορείο,
που έδειχναν πως η κυβέρνηση είχε
χάσει προ πολλού την ψυχραιμία
της. Το αν υπάρχουν ή όχι σκοπι-
μότητες και πολιτικές προεκτάσεις
από τη διαρροή των εν λόγω εγγρά-
φων είναι ένα ζήτημα που τίθεται
προς συζήτηση. Το σίγουρο είναι
πως οι νέες αποκαλύψεις επανέφεραν
στο τραπέζι τη συζήτηση για το μέλ-

λον του επενδυτικού προγράμματος,
με τις σκέψεις για αναστολή του
προγράμματος να ενισχύονται. Ήδη
στις Βρυξέλλες άρχισε εκ νέου η δυ-
σφορία με τον Ευρωπαίο Επίτροπο
για τη Δικαιοσύνη να εξετάζει τη
δυνατότητα νομικής δράσης κατά
της Κύπρου σχετικά με το καθεστώς
υπηκοότητας μέσω επενδύσεων,
ενώ ο ευρωβουλευτής Sben Giegold
θα θέσει ζήτημα παραπομπής της
Κύπρου στο Δικαστήριο Ευρωπαϊκών
Κοινοτήτων για παραβίαση της ευ-
ρωπαϊκής νομοθεσίας

Οι Βρυξέλλες εδώ και καιρό
κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου
και προειδοποιούν για το πρόγραμμα
επενδύσεων. Οιπρώτες αντιδράσεις
τέθηκαν όταν βγήκε στο προσκήνιο
κυπριακό άρωμα στην υπόθεση του
Ρώσου ολιγάρχη Όλεγκ Ντεριμπά-
σκα. Ενδεικτικά όσα άκουσε ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας από τους
ευρωβουλευτές για το επενδυτικό
πρόγραμμα, όταν το 2018 βρέθηκε
στο Στρασβούργο να μιλήσει ενώ-
πιον του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.
Τότε υπεραμύνθηκε του προγράμ-
ματος, σημειώνοντας πως η Κύπρος
έδωσε μόνο το 0,3% των υπηκοο-
τήτων που δόθηκαν από ευρωπαϊκές
χώρες σε υπηκόους τρίτων χωρών.
«Δεν είναι στη δική μου χώρα που
ολιγάρχες τρίτων χωρών είναι ιδιο-
κτήτες ποδοσφαιρικών ομάδων,
ούτε είναι στη δική μου χώρα που
μεγάλες πλατείες και κτίρια ανήκουν
σε ολιγάρχες» σημείωσε δηκτικά.
Άλλωστε, για το εν λόγω ζήτημα
υπήρξε και σοβαρή διένεξη μεταξύ
του Προέδρου και του Ευρωπαίου
Επιτρόπου Χρίστου Στυλιανίδη, ο
οποίος ανεπιτυχώς του ζητούσε να
υπάρξει συγκράτηση από πλευράς
της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Η Le Monde και η Γιούροβα
Το ζήτημα βεβαίως δεν έκλεισε

εκεί. Υπήρξαν στη συνέχεια τα δη-

μοσιεύματα λίγο πριν την δημοσιο-
ποίηση της Έκθεσης για την άδεια
χορήγησης ιθαγένειας, που αφο-
ρούσαν αμφιλεγόμενες προσωπι-
κότητες στις οποίες παραχωρήθηκε
κυπριακή υπηκοότητα όπως την πε-
ρίπτωση του Μαλαισιανού καταζη-
τούμενου Τζο Λόου και του δικτά-
τορα από την Καμπότζη που άνοιξαν
και στην Κύπρο τη συζήτηση δια-
κοπής του προγράμματος. Υπήρξε
βεβαίως και η κίνηση της αντιπρο-
έδρου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
για τις Αξίες και τη Διαφάνεια, Βέρα
Γιούροβα, να αναδημοσιεύσει στον
προσωπικό της λογαριασμό, άρθρο
της γαλλικής εφημερίδας Le Monde
με τίτλο «Το σκάνδαλο των χρυσών
διαβατηρίων στην Κύπρο». Κίνηση
που είχε τη δική της σημειολογία.
Όχι μόνο γιατί δημοσιευόταν από
εφημερίδα που έχει άριστες σχέσεις

με την Κομισιόν αλλά και γιατί είναι
κοινό μυστικό ότι όταν η Ε.Ε. θέλει
να στείλει προειδοποίηση σε ένα
κράτος μέλος για τους χειρισμούς
του, αλλά και για το τι προτίθεται
να κάνει, διοχετεύει την είδηση
πρώτα και κύρια σε εγνωσμένου κύ-
ρους ΜΜΕ καλλιεργώντας το έδαφος.
Αυτό έγινε άλλωστε και πριν από
το κούρεμα καταθέσεων. 

Στο εδώλιο η Κύπρος 
Σε αυτό το πλαίσιο θεωρείται πως

εμπίπτουν και όλα όσα δημοσίευσε
η ερευνητική ομάδα του Al Jazeera.
Ήδη ο Ευρωπαίος Επίτροπος για τη
Δικαιοσύνη Didier Reynders, σε
σχόλιό του στο Al Jazeera, αποκά-
λυψε ότι εξετάζει τη δυνατότητα
νομικής δράσης κατά της Κύπρου
σχετικά με το καθεστώς υπηκοότη-
τας μέσω επενδύσεων. Ο ίδιος είχε

σημειώσει πως θα ήθελε να δει κά-
ποια δράση από την Ευρωπαϊκή
Ένωση σχετικά με τη νέα νομοθεσία,
αλλά το μεγαλύτερο μέρος της ευ-
θύνης βαρύνει την Κύπρο. Πέραν
της Κομισιόν ο Γερμανός ευρωβου-
λευτής Sben Giegold, ο οποίος είναι
σκληρός επικριτής του επενδυτικού
προγράμματος της Κύπρου, έθεσε
την Παρασκευή που πέρασε ζήτημα
παραπομπής της Κύπρου στο Δικα-
στήριο Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων
για παραβίαση της ευρωπαϊκής νο-
μοθεσίας. Η αλήθεια πάντως είναι
πως σε επίπεδο Κολλεγίου Επιτρό-
πων δεν έχει επί του παρόντος συ-
ζητηθεί μεμονωμένα το θέμα της
Κύπρου και του επενδυτικού προ-
γράμματος. Πολιτικοί κύκλοι που
βρίσκονται στις Βρυξέλλες σημει-
ώνουν πως είναι αντιληπτό στα θε-
σμικά όργανα ότι η Κύπρος έχει προ-
χωρήσει σε βελτιώσεις σεό,τι αφορά
το επενδυτικό πρόγραμμα και πως
τα όσα βγαίνουν στη δημοσιότητα
αφορούν «αμαρτίες» του παρελθόν-
τος. 

Όπως εκτιμούν οι ίδιοι κύκλοι
είναι πολύ πιθανό η Κομισιόν να
προχωρήσει σε εισήγηση γύρω από
την παραχώρηση διαβατηρίων, που
δεν θα αφορά μόνο την Κύπρο αλλά
όλα τα κράτη μέλη της Ε.Ε. που
εφαρμόζουν το εν λόγω πρόγραμμα.
Υπάρχουν και οι κύκλοι που εκτιμούν
πως αν και η Κομισιόν δεν μπορεί
να επιβάλει διακοπή του προγράμ-
ματος καθώς δεν έχει τέτοιο μηχα-
νισμό, θα πιέσει μέσω άλλων οδών
είτε για την αναστολή του επενδυ-
τικού προγράμματος, είτε για αυ-
στηρότερη εφαρμογή των νέων κα-
νονισμών. Πολιτικοί κύκλοι σημει-
ώνουν πως ενώ η ιθαγένεια είναι
στη δικαιοδοσία των κρατών μελών,
η Ε.Ε. μπορεί να κινήσει κατά πα-
ράβαση διαδικασία με τον ισχυρισμό
ότι παραβιάζονται αρχές και αξίες
της Ένωσης.

Στην κόψη του μαχαιριού οι πολιτογραφήσεις 
Στο τραπέζι το ενδεχόμενο αναστολής του προγράμματος από πλευράς κυβέρνησης, την ώρα που η Κομισιόν πιέζει για λήψη μέτρων

Τα σενάρια της 
επόμενης μέρας

Στο Προεδρικό, παρά τη μετωπι-
κή επίθεση και απέναντι στην αν-
τιπολίτευση αλλά και απέναντι στο
διεθνές πρακτορείο Al Jazeera,
μελετούν τα επόμενα βήματα.
Υπάρχει έντονη η πεποίθηση με-
λών του Υπουργικού Συμβουλίου
από τη δημοσιοποίηση της υπόθε-
σης Τζο Λόου, ότι το επενδυτικό
πρόγραμμα κάνει περισσότερη
ζημιά παρά οφέλη. Αυτής της
προσέγγισης είναι και ο υπουργός
Εξωτερικών Νίκος Χριστοδουλί-
δης, και ο υπ. Οικονομικών Κων-
σταντίνος Πετρίδης. Θα πρέπει να
σημειωθεί πως περιπτώσεις που
βγήκαν στο φως της δημοσιότη-
τας την βδομάδα που πέρασε,
ήταν κατά τη διάρκεια της θητείας
του κ. Πετρίδη στο Υπ. Εσωτερι-
κών. Ήδη υπάρχουν τέσσερα σε-
νάρια ενώπιον της κυβέρνησης:
1. Διακοπή του επενδυτικού
προγράμματος.
2. Αναστολή για κάποιο χρονικό
διάστημα και εξέταση των προ-
βληματικών περιπτώσεων για
ανάκληση των διαβατηρίων.
3. Στενότερη ενημέρωση της
Κομισιόν για τα πρόσωπα που
πολιτογραφούνται.
4. Συνέχιση του προγράμματος
ως έχει με αυστηρή τήρηση των
κανονισμών.
Ήδη κυβερνητικοί κύκλοι εμφα-
νίζονται επιφυλακτικοί για το κα-
τά πόσο θα μπορέσει να περάσει
ένα σενάριο αναστολής του προ-
γράμματος, καθώς όπως λέγε-
ται, δεδομένης και της δύσκολης
οικονομικής περιόδου, οι εμπλε-
κόμενοι φορείς θα πιέσουν προς
την αντίθετη κατεύθυνση.

Θέμα αναστολής του προγράμματος για ένα συγκεκριμένο χρονικό διάστημα
μελετά η κυβέρνηση, ωστόσο, κυβερνητικοί κύκλοι θεωρούν πως οι πιέσεις
διαφόρων παραγόντων θα αποτρέψουν ένα τέτοιο σενάριο.



1. Ali Beglov - ΡΩΣΙΑ
Ο επιχειρηματίας Ali Beglov
απέκτησε την κυπριακή υπη-
κοότητα στις 12 Δεκεμβρίου
2018, έχοντας καταθέσει
λευκό ποινικό μητρώο. Ωστό-
σο, ο Ali Beglov είχε καταδι-
καστεί σε διετή φυλάκιση για
το αδίκημα του εκβιασμού με
χρήση βίας. Η αίτησή του
υπεβλήθη από το δικηγορικό
γραφείο Χριστόδουλος Γ. Βα-
σιλειάδης & ΣΙΑ ΔΕΠΕ.

2. Mir Rahman Rahmani - 
ΑΦΓΑΝΙΣΤΑΝ
Ο επιχειρηματίας και πολιτι-
κός Mir Rahman Rahmani

απέκτησε την κυπριακή υπη-
κοότητα στις 7 Μαρτίου 2017,
και δύο χρόνια μετά κατέλα-
βε τη θέση του εκπροσώπου
της Κάτω Βουλής του Αφγανι-
στάν. Η σύζυγός του και οι
τρεις θυγατέρες του κατέ-
χουν την υπηκοότητα των Νή-
σων St. Kitts και Nevis. Η αί-
τησή του υπεβλήθη από το δι-
κηγορικό γραφείο Σάββας
Πογιατζής ΔΕΠΕ.

3. Mykola Zlochevskyi - 
ΟΥΚΡΑΝΙΑ
Ο επιχειρηματίας Mykola Zlo-
chevskyi απέκτησε την κυ-
πριακή υπηκοότητα στις 11
Νοεμβρίου 2017, έχοντας
προσκομίσει λευκό ποινικό
μητρώο. Σύμφωνα με το Al
Jazeera, βρισκόταν υπό διε-
ρεύνηση για διαφθορά όταν
έλαβε το κυπριακό διαβατή-
ριο. Το 2020 κατηγορήθηκε
ότι προσπάθησε να δωροδο-
κήσει τις αρχές της Ουκρα-
νίας με το ποσό των 6 εκατ.
δολαρίων ώστε να τερματί-
σουν τις δικαστικές έρευνες.

Η αίτησή του υπεβλήθη από
το γραφείο Ανδρέας Μ. Σο-
φοκλέους (Proteas Manage-
ment Services Ltd).

4. Zhang Keiqiang - ΚΙΝΑ
Ο πολιτικός Zhang Keiqiang
απέκτησε την κυπριακή υπη-
κοότητα στις 8 Φεβρουαρίου
2018. Είχε προσκομίσει λευ-
κό ποινικό μητρώο, ενώ είχε
συλληφθεί από την κινεζική
αστυνομία το 2011 για απά-
τη. Αργότερα καταδικάστηκε
σε τέσσερα χρόνια φυλάκι-
ση πάλι για απάτη, και απο-
φυλακίστηκε τον Ιανουάριο
του 2015. Η αίτησή του υπο-
βλήθηκε από τη MCFS Servi-
ces Ltd.

5. Mehdi Ebrahimi 
(Tony Newman) /
Maleksabet 
Ebrahimi - ΙΡΑΝ
Πρόκειται για άκρως προ-
βληματική υπόθεση, αφού
σύμφωνα με πληροφορίες
της «Κ» πατέρας και υιός βρί-

σκονται μεταξύ εκείνων των
περιπτώσεων για τις οποίες
διερευνάται η αποστέρηση
της υπηκοότητας, αφού απέ-
κτησε το κυπριακό διαβατή-
ριο με πλαστά έγγραφα. Κα-
ταζητούνται διεθνώς από την
Interpol με Κόκκινη Ειδοποί-
ηση. Η αίτηση του Mehdi
Ebrahimi κατατέθηκε από
την Quality Group και του
Maleksabet Ebrahimi από τη
Μαρκίδης & ΣΙΑ ΔΕΠΕ.

6. Pham Nhat Vu - 
ΒΙΕΤΝΑΜ
Ο επιχειρηματίας Pham Nhat
Vu από το Βιετνάμ απέκτησε
την κυπριακή υπηκοότητα

στις 15 Μαΐου 2019. Κατέθε-
σε λευκό ποινικό μητρώο
ημ/νίας 13 Απριλίου 2018.
Τον Απρίλιο του 2019 συνε-
λήφθη και τον Δεκέμβριο του
2019 καταδικάστηκε για χρη-
ματισμό σε τετραετή φυλάκι-
ση.Η αίτησή του κατατέθηκε
από την Ιωάννης Παπαζαχα-
ρία ΔΕΠΕ.

7. Mikhail Yurevich - 
ΡΩΣΙΑ
Ο πολιτικός Mikhail Yurevich
απέκτησε την κυπριακή υπη-
κοότητα στις 29 Μαρτίου
2017. Τον Μάιο του 2017 το
όνομά του συμπεριλήφθηκε
στον κατάλογο με τους διε-
θνείς καταζητούμενους της
Ρωσικής Ομοσπονδίας και
από τον Μάιο του 2018 υπό-
κειται σε κυρώσεις από την
Ουκρανία. Η αίτησή του κατα-
τέθηκε από την Ιωάννης Πα-
παζαχαρία ΔΕΠΕ.

8. Oleg Bakhmatyuk -
ΟΥΚΡΑΝΙΑ
Ο Ουκρανός επενδυτής Oleg

Bakhmatyuk έλαβε την κυ-
πριακή υπηκοότητα στις 21
Μαΐου 2018. Όπως αναφέρε-
ται στο δημοσίευμα του Al Ja-
zeera αυτή την περίοδο διε-
ρευνάται από την ουκρανική
αστυνομία για κατάχρηση και
ξέπλυμα μαύρου χρήματος. Η
αίτησή του υποβλήθηκε από
το γραφείο L. Papaphilippou
& Co LLC.

9. Emad Al Ghreiwati / 
Bouchra Al Oulabi - ΣΥΡΙΑ
Οι Σύροι Emad Al Ghreiwati
και Bouchra Al Oulabi απέ-
κτησαν κυπριακό διαβατή-
ριο στις 12 Δεκεμβρίου
2018. Σε έκθεση του ΥΠΕΣ
αναφερόταν ότι ο Emad Al
Ghreiwati είχε συμπεριλη-
φθεί το 2011 στη λίστα κυ-
ρώσεων της Ε.Ε. για τη Συ-
ρία. Το 2012 το όνομά του
αφαιρέθηκε κατόπιν προ-
σφυγής του Al Ghreiwati στο
ΕΔΑΔ. Οι αιτούντες προσκό-
μισαν λευκά ποινικά μητρώα
το 2017. Η αίτησή τους κατα-
τέθηκε από το γραφείο Αν-
δρέας Γιωρκάτζης ΔΕΠΕ.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η έρευνα του δικτύου Al Jazeera για
το Πρόγραμμα Πολιτογραφήσεων
ανέδειξε τρανταχτές υποθέσεις αι-
τητών/τριών για την απόκτηση της
κυπριακής υπηκοότητας που προ-
καλούν εύλογα ερωτηματικά για τον
τρόπο με τον οποίο ελαμβάνοντο
οι τελικές πολιτικές αποφάσεις για
την παραχώρηση διαβατηρίου. Ση-
μαντικό είναι το θέμα της διερεύ-

νησης των προσώπων που αιτούντο
τη λήψη υπηκοότητας και των ερ-
γαλείων που είχαν διαθέσιμα. Σε
όλες τις περιπτώσεις γινόταν κατ’
αρχήν έρευνα, η οποία διασταυρω-
νόταν με τα επίσημα πιστοποιητικά
που κατέθεταν οι αιτούντες είτε
απευθείας στο Υπουργείο είτε μέσω
των παρόχων υπηρεσιών (δικηγό-
ρων, ελεγκτικών οίκων κ.λπ.). Η μη
καταδίκη ενός προσώπου ή η μετέ-
πειτα μη αρμόζουσα συμπεριφορά

είναι ένα ζήτημα που σε πολύ μεγάλο
βαθμό δεν μπορούσε να λειτουργήσει
κατά του αιτούντος, αφού προσκο-
μιζόταν λευκό ποινικό μητρώο, αφού
σε κάποιες περιπτώσεις το αδίκημα
είχε παραγραφεί ή δεν είχε τελεσι-
δικήσει η νομική περιπέτεια του αι-
τούντος. Σε κάθε περίπτωση μάλιστα,
οι αρμόδιοι λειτουργοί συνέτασσαν
σχετική έκθεση με όλα τα ευρήματα.
Μάλιστα, μετά την υπόθεση του
Μαλαισιανού Τζο Λόου, οπότε και

συστάθηκε η Τριμελής Επιτροπή,
29 προβληματικές περιπτώσεις προ-
ωθήθηκαν για δρομολόγηση των
διαδικασιών αποστέρησης της κυ-
πριακής υπηκοότητας, αφού όπως
είπε η πρόεδρος της Επιτροπής Δή-
μητρα Καλογήρου υπάρχει υποψία
και για ποινικές ευθύνες. Αυτές οι
υποθέσεις, ωστόσο, δεν μπορούν
προς ώρας να προχωρήσουν, αφού
οι εκθέσεις που έχουν γίνει έχουν
συνταχθεί με βάση τον παλαιό νόμο

περί Αρχείου Πληθυσμού, και δεν
είναι βέβαιο, αν η ψήφιση του νέου
Νόμου περί Αρχείου Πληθυσμού
μπορεί να εφαρμοστεί και για τις
εκθέσεις που έχουν ήδη γίνει. Για
το ζήτημα έχει ζητηθεί νομική γνω-
μάτευση από τη Γενική Εισαγγελία,
ώστε οι διαδικασίες αποστέρησης
να προχωρήσουν, προκειμένου να
διασκεδαστεί κατά τι τουλάχιστον
και η δυσανασχέτηση της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής.

Του ΚΩΣΤΑ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ

Ο υβριδικός πόλεμος (hybrid war-
fare), σύμφωνα με την βιβλιογραφία
(FT) είναι η προσπάθεια αποστα-
θεροποίησης προσώπου, επιχεί-
ρησης, χώρας χωρίς χρησιμοποίηση
ως μέσου της πραγματικής βίας.
Τα μέσα για την επίτευξη αυτού
του σκοπού είναι η χρησιμοποίηση
κυβερνοεπιθέσεων, η διασπορά
ψεύτικων ειδήσεων, η κατασκοπεία
και οι υποκλοπές. Η δημοσιοποίηση
των εγγράφων αποκαλούμενα και
ως «Cyprus papers» θα μπορούσε
να ήταν μια ευγενής προσπάθεια
αποκάλυψης ενός δικτύου διάσω-
σης αμφιλεγόμενων προσώπων ή
και διεθνών εγκληματιών, αν αυτή
η προσπάθεια περιοριζόταν στον
(μικρό) αριθμό των προβληματικών
περιπτώσεων όπου οι αιτητές και
οι μεσάζοντες τους ξεγέλασαν τις
κυπριακές αρχές, είτε προσκομί-
ζοντας ψεύτικα λευκά ποινικά μη-
τρώα, είτε αποκρύπτοντας τη σχέση
του αιτητή με πολιτικά εκτεθειμένα
πρόσωπα. 

Οι μερικές δεκάδες προβλημα-
τικών περιπτώσεων σε συνδυασμό
με μπόλικη δημοσιογραφία κλει-
δαρότρυπας διεθνούς εμβέλειας
σε επίπεδο who is who του διεθνούς
jet set των δισεκατομμυριούχων,
πακεταρισμένα με τη λάμψη του
ονόματος του διεθνούς δικτύου
και με μια σημαντική επένδυση
προσωπικού και τεχνολογίας για
την υπόθεση προώθησης των «Cy-
prus papers» στο διαδίκτυο, δημι-
ουργούν ένα εκρηκτικό μείγμα επι-
κοινωνιακού όπλου διάβρωσης της
εικόνας μιας χώρας, σε αυτή τη πε-
ρίπτωση της Κύπρου.

Mελανά σημεία της έρευνας
Η έρευνα και παρουσίαση του

δικτύου Al Jazeera για τα «Cyprus

papers» μπορούν να τεθούν υπό
αμφισβήτηση όχι επί της ουσίας
των λαθών και παραλείψεων της
Κυπριακής Δημοκρατίας, λάθη τα
οποία είχαν ως αποτέλεσμα να δο-
θούν ευρωπαϊκά διαβατήρια σε αμ-
φιλεγόμενα πρόσωπα. Οι ισχυρισμοί
των Κύπριων κρατικών αξιωμα-
τούχων περί «υβριδικού πολέμου»,
αν και υπερβολική κατά πολλούς,
μπορούν να στοιχειοθετηθούν ευ-
λόγως από τις ίδιες τις ενέργειες,
τη θέρμη και το ύφος του δικτύου
απέναντι στη χώρα: «Τα βρώμικα
μυστικά της Κύπρου», «Η Κύπρος
απειλεί την ασφάλεια της Ευρώπης»
είναι δημοσιογραφικές υπερβολές
εκτός του συνήθους ύφους του δι-
κτύου, και έχουν προφανή σκοπό
να παρουσιάσουν τη χώρα ως ένα
παγκόσμιο καταφύγιο των εγκλη-
ματιών. Πράγμα που σίγουρα δεν
μπορεί να ισχύει από τα στοιχεία
του ρεπορτάζ όπου από τις χίλιες
τετρακόσιες αιτήσεις (1400) που
έχει το Al Jazeera στην κατοχή του
μόνο είκοσι δύο (22) περιπτώσεις
σύμφωνα με το ίδιο το δίκτυο έχουν
εκκρεμότητες με τη δικαιοσύνη,
ενώ από αυτούς μόλις τέσσερεις
(4) έχουν σύμφωνα και πάλι με το
δίκτυο καταδικαστεί σε φυλάκιση.
Επιπρόσθετα πρέπει να αναφερθεί
πως κανένα από τα πιο πάνω αμ-
φιλεγόμενα πρόσωπα δεν φέρεται
να ενέχεται σε ισλαμικές ομάδες
ή υπάρχει υπόνοια για σύνδεση με
τρομοκρατία ή άσκηση βίας.

Συμπερασματικά ο κύριος τίτλος
του δικτύου «Η Κύπρος απειλεί την
Ευρωπαϊκή Ασφάλεια», «Cyprus
poses a threat to EU security» εκ-
θέτει το δίκτυο και μπορεί να χα-
ρακτηριστεί ως «ψευδής είδηση»
(fake news).

Επιπλέον των 22 προσώπων με
δικαστικές καταδίκες ή και εκκρε-
μότητες το δίκτυο δεν αντιστάθηκε

στον πειρασμό να δώσει στη δη-
μοσιότητα ονόματα και προφίλ αι-
τητών κυπριακών διαβατηρίων
που ήταν καθόλα νόμιμη η αίτησή
τους, κάτω από τον τίτλο «ποιοι
είναι οι δισεκατομμυριούχοι που
αγοράζουν υπηκοότητες». Οι πε-
ρισσότεροι από τους χαρακτηρι-
ζόμενους από το δίκτυο ως «Super»

Rich» εκθέτοντας τα προσωπικά
τους δεδομένα, δεν έχουν οτιδή-
ποτε επιλήψιμο. Προχωρώντας
ένα βήμα παραπέρα για να προ-
στεθεί το ανάλογο αλατοπίπερο
το Al Jazeera δημιούργησε μια κα-
τηγορία «σβησμένων προφίλ» που
περιγράφονται προσωπικότητες
χωρίς να κατονομάζονται. Δικαιο-
λογώντας αυτή την κατηγοριοποί-
ηση ο Al Jazeera αναφέρει πως δη-
μιουργήθηκε για ανθρώπους που
τα στοιχεία τους συνάδουν με τους
νόμους και τις απαιτήσεις του σχε-
δίου, με σκοπό να δείξει το δίκτυο
πόσο ελκυστικό είναι το πρόγραμ-
μα στην παγκόσμια επιχειρηματική
ελίτ. Σημειώνοντας, μάλιστα, πως
η συγκεκριμένη λίστα περιλαμβά-
νει τουλάχιστον δεκαπέντε (15)
δισεκατομμυριούχους. Στη λίστα

αναφέρονται ως προσωπικότητες
«ο πλουσιότερος άνθρωπος στο
Αφγανιστάν», «Κινέζος με πέρα
από 110 χιλιάδες υπαλλήλους»,
«Πρόεδρος βιομηχανίας ηλεκτρι-
κών αυτοκινήτων», «Μέτοχος εται-
ρείας τηλεπικοινωνιών αξίας 3,8
δις», «Γάλλος φιλάνθρωπος, μέλος
ευρωπαϊκής βασιλικής οικογένει-
ας», «Γερμανός αξίας 2,8 δις με
ιδιόκτητο νησί στις Σεϋχέλλες»,
«Ισραηλινός ιδιοκτήτης 228 ξενο-
δοχείων σε όλο τον κόσμο», «ένας
από τους πλουσιότερους Αφρικα-
νούς, ιδιοκτήτης εταιριών τηλεπι-
κοινωνίας», «Ρώσος επενδυτής με
προσωπική αξία 7,8 δισ.», «μέλος
της ισχυρής οικογένειας Μπιν Λάν-
τεν», «Σέρβος ιδρυτής μιας από τις
μεγαλύτερες εταιρίες ομορφιάς
στον κόσμο, με αξία 4,8 δισ.», «Αμε-

ρικανός χρηματοδότης εκστρατείας
εναντίον του Τζο Μπάιντεν».

Εύλογα κάποιος θα μπορούσε
να εικάσει πως πίσω από τις απο-
καλύψεις των στοιχείων των «υπέρ
– πλούσιων» βρίσκεται η προσπά-
θεια αποτροπής άλλων νομοταγών
«υπέρ – πλούσιων» να προβούν σε
αίτηση για επενδύσεις στην Κύπρο
με εξασφάλιση διαβατηρίων, φο-
βούμενοι την πιθανή έκθεση τους
στα διεθνή ΜΜΕ.

Επίτροπος και legal action
Τελευταίο παράδειγμα αμφιλε-

γόμενης δημοσιογραφικής πρακτι-
κής εκ μέρους του δικτύου βρίσκεται
στο θέμα με τίτλο «Η Ευρώπη στο-
χεύει σε νομικά μέτρα στην Κύπρο
για τα χρυσά διαβατήρια» (“EU eyes
legal action on Cyprus for golden
passports”). Εδώ παρουσιάζεται ο
Ευρωπαίος Επίτροπος Δικαιοσύνης
να λέει κάτι που.. δεν φέρεται να
είπε ποτέ, κάτι το οποίο ακούγεται
να πράττει στο σχετικό βίντεο του
δικτύου η δημοσιογράφος με τη φω-
νή της («the time has come for legal
action»). Ο Επίτροπος Ντιτιέρ Ρέιν-
τερς, στην πραγματικότητα φέρεται
να δήλωσε στη συνέντευξή του: «I
havemanycontactswiththeCypriot
Minister of Interiors. I have sent a
letter, now we are analysing if it’s
needed to introduce an infringement
proceeding».Δηλαδή, στην πραγ-
ματικότητα ο Επίτροπος είπε «…
αναλύουμε αν χρειάζεται νομική
διαδικασία». Έκφραση πολύ διαφο-
ρετική από τον τίτλο και τον τόνο
του ρεπορτάζ. Ο Επίτροπος συνέχισε
και τόνισε εμφαντικά, την ουσία
του θέματος, πως είναι ευθύνη του
δικαστικού συστήματος της Κύπρου
να ερευνήσει τις υποθέσεις.

Ο κ. Κώστας Παπαγεωργίου είναι ειδικός-
σε θέματα επικοινωνίας.

Al Jazeera: σοβαρή δημοσιογραφία ή υπερβάλλων ζήλος;

Τα πρόσωπα που δηλητηριάζουν το πρόγραμμα
Εννέα προβληματικές περιπτώσεις παραχώρησης κυπριακής υπηκοότητας - Μείζον ζήτημα η αποστέρηση των διαβατηρίων

<<<<<<<

Η διαδικασία Know 
your Client δεν χρησιμο-
ποιήθηκε από τους 
παρόχους υπηρεσιών 
ως έπρεπε, παρά έγινε
ελλιπής και εν πολλοίς
επιπόλαια χρήση της.

KnowYour Client
Στην παραχώρηση της κυπρια-
κής υπηκοότητας μέσω του
Προγράμματος Πολιτογράφη-
σης σημαντικό ρόλο διαδραμα-
τίζουν οι τράπεζες, και φυσικά
οι πάροχοι υπηρεσιών προς
τους αιτούντες, όπως δικηγό-
ροι, ελεγκτικές εταιρίες, εται-
ρίες διαχείρισης γης. Αυτές οι
εταιρίες σε αρκετές περιπτώ-
σεις είτε δεν ελάμβαναν τόσο
σοβαρά υπόψη τους το ιστορικό
του πελάτη τους, είτε θεωρού-
σαν πως συνάπτουν συμφωνίες
κυρίων και εν αγνοία τους δε-
χόντουσαν a priori ως αληθή τα
πιστοποιητικά και τα λεγόμενά
τους. Εδώ είναι λοιπόν που εν-
τοπίζεται για την προηγούμενη
περίοδο ένα σημαντικό κενό, η
αγνόηση του KnowYour Client
(KYC). Το KYC ουσιαστικά είναι η
διαδικασία επαλήθευσης της
ταυτότητας των πελατών της κά-
θε εταιρίας προκειμένου να
αποτραπεί το ξέπλυμα μαύρου
χρήματος, η κλοπή ταυτότητας,
οι οικονομικές απάτες, καθώς
και η χρηματοδότηση τρομο-
κρατικών ενεργειών. Σε αυτό
το πεδίο, είναι πιθανόν να
υπάρχουν αστικές ευθύνες τό-
σο σε δικηγορικές όσο και σε
άλλες εταιρίες παροχής υπηρε-
σιών, αλλά και στις ίδιες τις τρά-
πεζες, όπως φυσικά και στην
Κεντρική Τράπεζα. Οι όποιες
ευθύνες θα πρέπει να αναζητη-
θούν από τα συλλογικά όργανα
ώστε να αποδωθούν τα του Καί-
σαρος τω Καίσαρι.

Οι ισχυρισμοί των Κύπριων κρατικών αξιωματούχων περί «υβριδικού πολέμου», αν και υπερβολική κατά πολλούς, μπο-
ρούν να στοιχειοθετηθούν ευλόγως από τις ίδιες τις ενέργειες, τη θέρμη και το ύφος του δικτύου απέναντι στη χώρα.

<<<<<<<

O Ευρωπαίος Επίτροπος
Ντιτιέρ Ρέιντερς τόνισε
εμφαντικά, την ουσία του
θέματος, πως είναι ευθύ-
νη του δικαστικού συ-
στήματος της Κύπρου να
ερευνήσει τις υποθέσεις.
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Το ανταγωνιστικό πλεονέκτημα της κυπριακής ιθαγένειας

Ο ταν ένα κράτος παραχωρεί
την υπηκοότητά του σε πο-
λίτη άλλης χώρας, πρόκειται

συνήθως για μια πράξη απόδοσης
τιμών και έκφρασης ευγνωμοσύνης
προς τον νέο πολίτη, για τις ιδιαί-
τερες υπηρεσίες που παρείχε στον
λαό του εν λόγω κράτους. Για πα-
ράδειγμα τον Ιανουάριο του 2019,
η ελληνική κυβέρνηση τίμησε με
την παραχώρηση ελληνικής ιθα-
γένειας τους τρεις ψαράδες (έναν
Αλβανό και δύο Αιγύπτιους) που
κατά τη διάρκεια της φονικής πυρ-
καγιάς στο Μάτι, χωρίς να λογα-
ριάσουν τη δική τους ζωή, έπεσαν
στη θάλασσα για να σώσουν τις
ζωές άλλων ανθρώπων. «Πήγα με
την καρδιά μου. Όσους ανθρώπους
έσωσα, το έκανα με την καρδιά
μου. Δεν περίμενα κάτι. Αύριο θα
περπατάω στον δρόμο Έλληνας…
», δήλωσε τότε ο Μαχμούτ, ένας
εκ των δύο Αιγυπτίων, φανερά ευ-
γνώμων για την τιμητική αυτή διά-
κριση.

Όταν επί προεδρίας Τάσσου Πα-
παδόπουλου ανοίχτηκε το παρά-
θυρο για την παραχώρηση υπη-
κοοτήτων στη βάση οικονομικών

κριτηρίων, η χώρα μετρούσε την
πρώτη απόπειρα κοστολόγησης
της κυπριακής ιθαγένειας. Βεβαίως
εδώ τίθεται το ερώτημα, κατά πόσο
είναι ηθικά ορθό να εμπορευματο-
ποιείται η ιδιότητα του πολίτη μιας
χώρας. Μήπως κάποια πράγματα
δεν έχουν τιμή; Από την άλλη, υπάρ-
χει άραγε αξιόπιστη μαθηματική
φόρμουλα υπολογισμού της νομικής
σχέσης του πολίτη με το κράτος;
Ο στόχος πάντως που τέθηκε από
την τότε κυβέρνηση, ήταν η προ-
σέλκυση ξένων επενδυτών, οι οποίοι
θα άφηναν στην πραγματική οικο-
νομία ένα αξιοσέβαστο κεφάλαιο.
Η ίδια φιλοσοφία υιοθετήθηκε και
επί προεδρίας Δημήτρη Χριστόφια,
παρόλο που το 2011 έγινε προσπά-
θεια βελτίωσης της ελκυστικότητας
του προγράμματος. Από τα 25 εκα-
τομμύρια ευρώ που ήταν αρχικά
το απαιτούμενο ύψος της επένδυ-
σης, ο πήχης κατέβηκε στα 10 ή
15 εκατομμύρια, αναλόγως της μορ-
φής επένδυσης. Ήταν τότε που άρ-
χιζε η κυπριακή οικονομία να ασφυ-
κτιά, με την κυβέρνηση να αναζη-
τάει απεγνωσμένα ψήφο εμπιστο-
σύνης, κυρίως προς τις κυπριακές

τράπεζες. Ακόμα και υπό αυτές τις
συνθήκες όμως, τα κριτήρια παρέ-
μειναν αυστηρά. Καθένα από αυτά
επέβαλλε με άμεσο ή έμμεσο τρόπο
την επένδυση στην πραγματική
οικονομία συνεισφέροντας στη με-
γέθυνση του ΑΕΠ και σε νέες θέσεις
εργασίας. Αυτός ήταν και ο βασικός
λόγος όμως, που η ζήτηση για το
κυπριακό διαβατήριο παρέμεινε
χαμηλή. Άλλωστε, γιατί να επιλέξει
κανείς την κυπριακή υπηκοότητα
όταν με αντίστοιχη επένδυση σε
άλλα προηγμένα κράτη της Ε.Ε. θα
μπορούσε εξασφαλίσει μια καλύ-
τερη ποιότητα ζωής γι’ αυτόν και
την οικογένειά του.

Και φτάνουμε στην κυβέρνηση
Αναστασιάδη, η οποία κατάφερε
ένα ισχυρό ανταγωνιστικό πλεο-
νέκτημα για το κυπριακό πρόγραμ-
μα: Έστησε ένα μοναδικό κατα-
φύγιο και συνάμα πλυντήριο, για
τον κάθε απατεώνα, φοροφυγά ή
διεφθαρμένο ΠΕΠ. Από το 2013
τροποποίησε το άρθρο 111Α της
σχετικής νομοθεσίας, (άρα εις γνώ-
ση της βουλής), δίνοντας υπερε-
ξουσίες στο Υπουργικό Συμβούλιο
ώστε να καθορίζει ανενόχλητο τα

κριτήρια της κατ’ εξαίρεση πολι-
τογράφησης. Τον Μάιο του ίδιου
έτους θεσπίζει τα πρώτα κριτήρια,
με τη σημαντικότερη αλλαγή να
είναι η μείωση του ύψους της επέν-
δυσης στα 5 εκατομμύρια. Ένα
χρόνο αργότερα, το Υπουργικό
σκανδαλωδώς ξεχειλώνει τα κρι-
τήρια, στρέφοντας τις επενδύσεις
απροκάλυπτα στον κλάδο των ακι-
νήτων. Κι αφού «αι ημέτεραι» δυ-
νάμεις θησαύριζαν, ποιος νοιάστη-
κε για την πραγματική οικονομία;
Το ξεχείλωμα διπλασίασε τις αιτή-
σεις για πολιτογράφηση τη διετία
2014-15, ενώ το 2016 τις τριπλα-
σίασε. Σεπτέμβρη του 2016 κι ενώ
προθερμαίνονταν οι μηχανές για
την προεκλογική περίοδο, η κυ-
βέρνηση Αναστασιάδη βγάζει το
κυπριακό διαβατήριο σε εκπτωτική
προσφορά 50%. Οι «υψίστου επι-
πέδου υπηρεσίες» προς τη Δημο-
κρατία τιμολογούνταν πλέον στα
2,5 εκατομμύρια. Ήταν τότε που
κάθε ακίνητο, καλό, κακό, μικρό
ή μεγάλο, κόστιζε 2,5 εκατ., κομ-
μένο ραμμένο στα μέτρα του προ-
γράμματος. Οι στρεβλώσεις στην
αγορά ακινήτων, τα ακριβά ενοίκια

και η αύξηση των αστέγων στη Λε-
μεσό ήταν οι παράπλευρες απώλειες
με τις οποίες δεν ασχολήθηκε, ούτε
απολογήθηκε ποτέ κανείς. 

Η άτακτη υποχώρηση ήρθε δύο
χρόνια αργότερα, όταν υπό την
πίεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
αλλά και υπό το βάρος σειράς δη-
μοσιευμάτων του ξένου Τύπου για
μεγάλο αριθμό επενδυτών-απατε-
ώνων που ξέπλεναν χρήματα μέσω
του κυπριακού προγράμματος, η
κυβέρνηση αποφάσισε να θεσπίσει
αυστηρότερα κριτήρια αξιολόγησης
των υποψήφιων επενδυτών. Το ρε-
πορτάζ του Al Jazeera, όμως, κα-
ταδεικνύει ότι και αυτός ο μηχα-
νισμός υπήρξε διάτρητος.

Είναι για όλα τα πιο πάνω που
ο κ. Νουρής στη συνέντευξη Τύπου
την περασμένη Τετάρτη πιάστηκε
ξανά να ψεύδεται. Δεν κληρονό-
μησε η κυβέρνηση Αναστασιάδη
κανένα πρόγραμμα πολιτογράφη-
σης με χαλαρό πλαίσιο ελέγχου και
αμφίβολου οικονομικού οφέλους
για τη Δημοκρατία. Το πρόγραμμα
πολιτογράφησης ξεχείλωσε, έκοψε
και έραψε η σημερινή κυβέρνηση,
εις γνώσιν της για το μηδαμινό

όφελος στην οικονομία (1,2% - βλέ-
πε έκθεση ΥΠΟΙΚ Φεβ. 19). Τα οφέ-
λη όμως έρεαν απρόσκοπτα προς
τους ημέτερους developers, λογι-
στές και δικηγόρους, που έτρεχαν
σ έναν αγώνα μίζας για την ταχύ-
τερη διαδικασία πολιτογράφησης.
Καθότι δεν τα έχει προσμετρήσει
ο κος Γεωργιάδης στην έκθεσή του,
ενδεχομένως τα έσοδα να έρεαν
και μαύρα! Το ισχυρότερο δε πλήγ-
μα κατά της αξιοπιστίας της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας είναι που
ανάμεσα στη λίστα με τα δικηγο-
ρικά γραφεία που αποκόμισαν οφέ-
λη από το πρόγραμμα πολιτογρά-
φησης, φιγουράρει και το γραφείο
που φέρει το όνομα του πρώτου
πολίτη της χώρας. Αν ο Αιγύπτιος
Μαχμούτ περπατάει πλέον στο
δρόμο σαν «Έλληνας», ο μέσος Κύ-
πριος πολίτης, με την Κυπριακή
Δημοκρατία να διασύρεται διεθνώς
και το κύρος της να πιάνει πάτο,
έχει κάθε λόγο να ντρέπεται και
να περπατάει στο δρόμο ως να είναι
ο τελευταίος «ιθαγενής».

Ο κ. Πάνος Λοΐζου Παρράς είναι οικονο-
μολόγος.

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Τα χαρτιά του για το πώς προέκυψε
η αποκάλυψη των εγγράφων που
αφορούν το επενδυτικό πρόγραμμα
της Κύπρου ανοίγει ο ένας από τους
δημοσιογράφους της ερευνητικής
ομάδας του Al Jazeera James Klein-
feld. Μιλάει για τις αμαρτωλές πε-
ριπτώσεις που δεν θα έπρεπε να
είχαν λάβει υπηκοότητα, αλλά και
για την επίθεση που δέχτηκαν για
το ότι η έρευνα αποτελεί προϊόν
προπαγάνδας με πολιτικές σκοπι-
μότητες.

–Πώς προέκυψε η διερεύνηση
του κυπριακού επενδυτικού προ-
γράμματος; 

–Πολύ απλά. Καθώς ερευνούσαμε
μία άλλη υπόθεση πριν από αρκετό
καιρό, είχαμε λάβει από μία πηγή
τα συγκεκριμένα έγγραφα που αφο-
ρούν την Κύπρο. Μαζί με αρκετούς
συναδέλφους μου ξοδέψαμε τουλά-
χιστον έξι μήνες –στην ουσία όλη
την περίοδο της πανδημίας– διε-
ρευνώντας 2.500 ονόματα που πα-
ρουσιάζονται στα έγγραφα γνωστά
και ως «Cyprus papers». Πολύ γρή-
γορα η ουσία της υπόθεσης ήταν
ξεκάθαρη σε μας. Ένας μεγάλος
αριθμός από εκλεγμένους ή διορι-
σμένους πολιτικούς αξιωματούχους,
πρόσωπα με ποινικό παρελθόν, πρό-
σωπα που αντιμετωπίζουν σοβαρές
ποινικές κατηγορίες, ακόμα και ένας
συγκεκριμένος αριθμός προσώπων
που βρίσκονται σε λίστα κυρώσεων
διεθνώς, βρίσκονται μέσα στα εν
λόγω έγγραφα.
–Είναι μόνο το επενδυτικό πρό-
γραμμα της Κύπρου που παρου-
σιάζει προβλήματα; Άλλα κράτη
μέλη της Ε.Ε. που έχουν το πα-
ρόμοιο πρόγραμμα δεν παρου-
σιάζουν παρόμοια ζητήματα;

–Η διαρροή που έχουμε στην κα-
τοχή μας αφορά αποκλειστικά τα
κυπριακό πρόγραμμα επενδύσεων.
Έχω δει πολλές εκθέσεις με παρό-
μοια ζητήματα που αφορούν άλλα
κράτη μέλη της Ε.Ε., αλλά δεν θα
μπορούσα να σχολιάσω κάτι περισ-

σότερο από όσα έχουν ήδη κα-
ταγραφεί δημοσίως στις εκθέσεις.
Γνωρίζω πως η Κομισιόν ανησυχεί
και για τα τρία προγράμματα «χρυ-
σών διαβατηρίων».
–Έχουν λεχθεί πολλά για τη
χρονική συγκυρία της αποκά-
λυψης. Η κυβέρνηση μιλάει για
προπαγάνδα και υπογραμμίζει
τις καλές σχέσεις του Κατάρ με
την Τουρκία, υπονοώντας πο-
λιτικά κίνητρα πίσω από τις
αποκαλύψεις… 

–Για να είμαι ειλικρινής, είναι
γελοία και μόνο η σκέψη ότι, ενώ
εργάζομαι από το σπίτι μου στο
Camden του Λονδίνου, η δουλειά
μου μπορεί να καθορίζεται και να
καθοδηγείται με κάποιον τρόπο από
τις γεωπολιτικές εξελίξεις στην ανα-
τολική Μεσόγειο! Η ερευνητική ομά-
δα του Al Jazeera είναι γεμάτη από
έμπειρους, βραβευμένους δημοσιο-
γράφους που βρίσκονται σε διάφορα
μέρη του κόσμου. Η DeborahDavies,
επικεφαλής των Cyprus papers, ερ-
γάστηκε για χρόνια σε ένα από τα
καλύτερα βρετανικά ερευνητικά
προγράμματα. Ο επικεφαλής της
ερευνητικής ομάδας Phil Rees ερ-
γαζόταν στο BBCπάνω από 20 χρό-
νια. Η υπόνοια ότι χειραγωγούμα-
στε είναι εξωφρενική. Για να είμαι
όμως ειλικρινής, αυτές οι αβάσιμες
καταγγελίες μου δίνουν σχετική
ικανοποίηση. Αν είχαν βάσιμα
επιχειρήματα που να αμφισβητούν
την ποιότητα και την εγκυρότητα
της δουλειάς μας, δεν θα τα είχαν
χρησιμοποιήσει;

Οι αμαρτωλές περιπτώσεις 
–Έχετε περισσότερους από 1.400
επενδυτές στην κατοχή σας. Πόσα
διαβατήρια έχουν δοθεί σε πρό-
σωπα με εγκληματική δραστη-
ριότητα και πόσες περιπτώσεις
αφορούν πολιτικά εκτεθειμένα
πρόσωπα; 

–Έχουμε εντοπίσει εννέα πρό-
σωπα που όταν εγκρίθηκε το δια-
βατήριό τους, είτε είχαν ποινικές
καταδίκες, είτε είχαν υπό διερεύνηση
υποθέσεις ή τους είχαν προσαφθεί
κατηγορίες. Εντοπίσαμε επίσης άλλα

15 πρόσωπα που βρίσκονταν υπό
διερεύνηση, είχαν προσαφθεί κα-
τηγορίες ή είχαν καταδικαστεί αμέ-
σως μετά την απόκτηση διαβατη-
ρίου. Σε κάποιες περιπτώσεις το
χρονικό διάστημα μεταξύ της έγ-
κρισης κατοχής διαβατηρίου και
των κατηγοριών που είχαν προ-
σαφθεί ήταν τόσο μικρό, που θα
μπορούσε να δοθεί η εντύπωση

ότι η αγορά του διαβατηρίου
ήταν το μέσο για να αποφύγουν
τη δικαιοσύνη. Σε αρκετές πε-
ριπτώσεις οι κάτοχοι του κυπρια-
κού διαβατηρίου είναι φυγάδες
που κρύβονται στη Λεμεσό, στο
Μόντε Κάρλο, στο Λονδίνο και
στις ΗΠΑ. Σε ό,τι αφορά τα πολι-
τικά εκτεθειμένα πρόσωπα, η
έρευνά μας καταδεικνύει 38 πρό-
σωπα που μπορούσαν να θεωρη-
θούν ΠΕΠ τη στιγμή που το δια-
βατήριό τους εγκρινόταν. Αυτός
ο αριθμός δεν εμπερικλείει μέλη
της οικογένειας που θεωρούνται
και αυτά ΠΕΠ σύμφωνα με τον κυ-
πριακό και ευρωπαϊκό νόμο.
–Έχετε και τα ονόματα των με-
σαζόντων που εμπλέκονται στην
πώληση σκιωδών διαβατηρίων;
Έχουμε να κάνουμε με συγκε-
κριμένες δικηγορικές εταιρείες
και άλλους μεσάζοντες που ανα-
λαμβάνουν προβληματικές πε-
ριπτώσεις; 

–Δυστυχώς, τα έγγραφα που δια-
θέτουμε δεν μας επιτρέπουν να εξα-
κριβώσουμε ποια δικηγορικά γρα-
φεία διαμεσολάβησαν για να δοθεί
υπηκοότητα. Αλλά αντιλαμβανόμα-
στε καλά πως είναι ένα πεδίο που
σηκώνει περαιτέρω διερεύνηση. 
–Υπάρχει περίπτωση διαφθοράς
που εμπλέκει Κύπριους πολιτι-
κούς και αξιωματούχους; 

–Κανένα από τα έγγραφα που
έχουμε δεν μας επιτρέπει να εξα-
κριβώσουμε κάποια περίπτωση πο-
λιτικής διαφθοράς που εμπλέκει

άμεσα Κύπριους πολιτικούς.
–Ο υπουργός Εσωτερικών έχει
αναφέρει πως καμία υπηκοότητα
δεν έχει δοθεί παραβιάζοντας
τους κανονισμούς τη δεδομένη
χρονική περίοδο που δόθηκαν.
Τα έγγραφά σας λένε το αντίθετο; 

–Βρήκαμε αριθμό υποθέσεων
που υπήρχε σαφώς παραβίαση των
κανονισμών. Πρόσωπα που είχαν
ξεκάθαρα ποινικό μητρώο πριν από
την αίτησή τους για κυπριακή υπη-
κοότητα. Αυτό που είναι το πιο εν-
διαφέρον στην όλη υπόθεση είναι
τα παραθυράκια του νόμου που επέ-
τρεπαν σε πρόσωπα που τους είχαν
ήδη προσαφθεί κατηγορίες, να μπο-
ρούν να αποκτήσουν κυπριακή υπη-
κοότητα. Τα παραθυράκια του νόμου
επέτρεπαν και πολιτικά εκτεθειμένα
πρόσωπα να αποκτήσουν υπηκοό-
τητα πριν από το 2019 και τους επι-
τράπηκε να έχουν στη κατοχή τους
τώρα διαβατήρια, παρά το γεγονός
ότι πλέον δεν θα μπορούσαν να τα
αποκτήσουν. 
–Να αναμένουμε νέες αποκαλύ-
ψεις; 

–Όλες οι πληροφορίες μας γύρω
από τα έγγραφα γνωστά ως «Cyprus

Papers» έχουν ήδη δημοσιευθεί.
Σκοπεύουμε ωστόσο να συνεχίσουμε
την έρευνά γύρω από τα ονόματα
που παρουσιάζονται στα εν λόγω
έγγραφα. Αν μάθουμε για νέες πε-
ριπτώσεις που πρόσωπα έλαβαν δια-
βατήρια ενώ δεν θα έπρεπε να λά-
βουν, ή αν έρθουν κοντά μας περι-
πτώσεις όπου διαβατήρια συγκε-
κριμένων προσώπων πρέπει να ανα-
κληθούν, τότε είμαστε έτοιμοι να
τις παρουσιάσουμε.
–Υπήρξε οποιαδήποτε απευθείας
αντίδραση από την κυβέρνηση,
από πολιτικά πρόσωπα, από ΜΜΕ
ή από την κυπριακή κοινωνία
αμέσως μετά τις αποκαλύψεις
σας; 

–Οι αντιδράσεις από την αποκά-
λυψη των «Cyprus Papers» ήταν
υπερβολικές. Και όπως και άλλες
αποκαλύψεις που κάναμε μέσω έρευ-
νας, οδήγησε στη δημιουργία δύο
στρατοπέδων. Αυτούς που χαιρετί-
ζουν τη σημαντικότητα των απο-
καλύψεων και ζητούν ανάληψη ευ-
θυνών από τους υπαίτιους της κα-
τάστασης και αυτούς που γίνονται
ένα με όσους κατέχουν την εξουσία
και προσπαθούν να αποδομήσουν
τη δουλειά μας. Πολιτικά πρόσωπα
και κάποιες προσωπικότητες των
ΜΜΕ ισχυρίζονται πως η δουλειά
μας ήταν προϊόν προπαγάνδας και
συνδεόταν με τα συμφέροντα της
Τουρκίας. Πέραν του ότι οι ισχυρι-
σμοί τους είναι ανόητοι, η ουσία
είναι ότι κανένας από όλους αυτούς
δεν κατάφερε μέσω στοιχείων να
αναιρέσει την ουσία της αποκάλυψής
μας. Ότι δηλαδή η κυπριακή κυβέρ-
νηση πούλησε διαβατήρια σε κα-
τάδικους, φυγάδες και υψηλού ρί-
σκου πολιτικά εκτεθειμένα πρόσωπα.
Το γεγονός αυτό έχει εκτιμηθεί από
πολλούς στην Κύπρο και τα μηνύ-
ματα που λαμβάνουμε από την προ-
ηγούμενη Κυριακή είναι απόδειξη
αυτού που αναφέρω.

Η κυβέρνηση
πώλησε διαβατήρια 
σε κατάδικους,
φυγάδες και ΠΕΠ
Ο δημοσιογράφος των «Cyprus Papers» James Kleinfeld αναλύει τα
έγγραφα για τις πολιτογραφήσεις που βρέθηκαν στην κατοχή τους

<<<<<<

Σε κάποιες περιπτώσεις
το χρονικό διάστημα με-
ταξύ της έγκρισης κατο-
χής διαβατηρίου και των
κατηγοριών που είχαν
προσαφθεί στα πρόσωπα
ήταν τόσο μικρό, που θα
μπορούσε να δοθεί η εν-
τύπωση ότι η αγορά του
διαβατηρίου ήταν το μέ-
σο για να αποφύγουν τη
δικαιοσύνη.

«Είναι γελοία και μόνο η σκέψη ότι, ενώ εργάζομαι από το σπίτι μου στο Camden του Λονδίνου, η δουλειά μου μπορεί
να καθορίζεται και να καθοδηγείται με κάποιον τρόπο από τις γεωπολιτικές εξελίξεις στην ανατολική Μεσόγειο», λέει
στη συνέντευξή του στην «Κ» ο δημοσιογράφος του Al Jazeera James Kleinfeld.

<<<<<<

Σε αρκετές περιπτώσεις
οι κάτοχοι του κυπρια-
κού διαβατηρίου
είναι φυγάδες που κρύ-
βονται στη Λεμεσό,
στο Μόντε Κάρλο, στο
Λονδίνο και στις ΗΠΑ.
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Των ΘΕΟΦΙΛΟΥ Β. ΘΕΟΦΙΛΟΥ,
ΓΕΩΡΓΙΟΥ Κ. ΑΡΕΣΤΗ
και ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Χ. ΧΑΤΖΗΧΑΜΠΗ 

Πριν από λίγες μέρες συμπληρώ-
θηκαν σαράντα έξι χρόνια από την
τουρκική εισβολή και την κατάλη-
ψη και κατοχή από τον τουρκικό
στρατό πέραν του ενός τρίτου των
εδαφών της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας περιλαμβανομένης της Αμμο-
χώστου. Σχεδόν μισός αιώνας. Όσο
απίστευτο και αν ακούγεται, όσο
άδικο και αν μας φαίνεται. Αυτή
είναι η στυγνή πραγματικότητα,
η πικρή αλήθεια που συνεχίζει να
πληγώνει και προκαλεί αβάσταχτο
πόνο σε όλους τους εκτοπισμένους.
Όσους είναι ακόμα στη ζωή και
κρατούν ζωντανή την ελπίδα. Παρά
τα αρνητικά δεδομένα των τετε-
λεσμένων της πολύχρονης κατοχής,
την τουρκική αδιαλλαξία και τις
ανησυχητικές εξελίξεις που προ-
καλούν η ασύδοτη επιθετικότητα
και ο χωρίς όρια επεκτατισμός της
Τουρκίας.

Που ετοιμάζεται, ανάμεσα σε
άλλα, να σφετεριστεί και εποικίσει
και την περίκλειστη περιοχή της
Αμμοχώστου, το τελευταίο κομμάτι
της πόλης που γλύτωσε (;) από την
αδηφάγο βουλιμία της. Είναι με
βάση αυτή την ελπίδα –που είναι
ακόμα ζωντανή αλλά τρεμοσβή-
νει– που γράφονται αυτές οι γραμ-
μές και επαναφέρεται και πάλι η
εισήγησή μας για την υποβολή από
την κυβέρνηση της Δημοκρατίας
μιας νέας, εμπλουτισμένης και ολο-
κληρωμένης πρότασης για την επι-
στροφή της Αμμοχώστου.

Ναι, με την ελπίδα ότι αυτή τη
φορά η φωνή μας θα εισακουστεί
και η κυβέρνηση θα προχωρήσει
πάραυτα στην ετοιμασία και υπο-
βολή επίσημα μιας τέτοιας πρότα-
σης προς την τ/κ ηγεσία μέσω των
Ηνωμένων Εθνών και της Ε.Ε. Και
με την προσδοκία ότι δεν θα επα-
ναληφθεί αυτό που συνέβη πριν
από τρία χρόνια όταν, παρά τις ρη-
τές διαβεβαιώσεις που μας δόθηκαν
από κυβερνητικής πλευράς ότι η
πρόταση που είχαμε παρουσιάσει
θα υποβαλλόταν στα 

Η.Ε. και στην Ε.Ε., τελικά εγκα-
ταλείφθηκε και ξεχάστηκε σε κά-
ποιο συρτάρι. Είχαμε προειδοποι-
ήσει τότε μέσα από το κείμενο της
ίδιας της πρότασής μας και άλλως
πως για το ενδεχόμενο και τους
κινδύνους που υπήρχαν να προ-
χωρήσει η τουρκική πλευρά με τα
δικά της σχέδια για το άνοιγμα της
περιοχής κάτω από τ/κ διοίκηση
σε περίπτωση δικής μας απραξίας
και αδράνειας. Δυστυχώς, δεν ει-
σακουστήκαμε και οι εξελίξεις απέ-
δειξαν το βάσιμο των φόβων και
των ανησυχιών που είχαμε εκφρά-
σει. Και αντί να έχουμε εμείς την
πρωτοβουλία και να επηρεάζουμε
και διαμορφώνουμε εμείς τις κα-
ταστάσεις σύμφωνα με τα συμφέ-
ροντα μας, είμαστε και πάλι ουραγοί
των εξελίξεων και τρέχουμε ασθμαί-
νοντας να αποσοβήσουμε τα χει-
ρότερα. 

Έχοντας υπ’ όψη τις εξαγγελίες
και τις προετοιμασίες που έχουν
γίνει εν τω μεταξύ από τουρκικής
πλευράς για το άνοιγμα και την εκ-
μετάλλευση της περίκλειστης πε-
ριοχής –περιλαμβανομένων και
επισκέψεων επί τόπου Τούρκων
υπουργών και υψηλόβαθμων αξιω-
ματούχων– επαναφέρουμε την πρό-
τασή μας και ζητάμε από την κυ-
βέρνηση να την επανεξετάσει και
να υποβάλει χωρίς καθυστέρηση.
Αφού την τροποποιήσει, συμπλη-

ρώσει, διανθίσει και διαμορφώσει
όπως οι αρμόδιες υπηρεσίες της
θεωρούν καλύτερο και ορθότερο.
Θα είναι η επίσημη πρόταση της
ε/κ πλευράς και της κυβέρνησης
της Δημοκρατίας προς τα Η.Ε., την
Ε.Ε., την Τουρκία και την τ/κ ηγεσία.
Δεν διεκδικούμε την πατρότητά
της, δεν θέλουμε, δεν ζητάμε και
δεν χρειάζεται οποιαδήποτε ανα-
φορά στα ονόματά μας. Το περιε-
χόμενό της είναι γνωστό στην κυ-
βέρνηση αφού επιδόθηκε ως υπό-
μνημα στον Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας, στον υπουργό Εξωτερικών,
σε αρχηγούς πολιτικών κομμάτων
και είναι δημόσιο κείμενο μετά τη
δημοσίευση της στην «Καθημερι-
νή» και άλλα ΜΜΕ. Γι’ αυτό και δεν
θεωρούμε αναγκαία την παράθεσή
του εκ νέου στη σημερινή μας πα-
ρέμβαση. 

Εκείνο που προέχει και επείγει
είναι η αποτροπή του ανοίγματος
και του εποικισμού και της περί-
κλειστης περιοχής που φαίνεται
ότι επίκειται με βάση τους τουρ-
κικούς σχεδιασμούς και η επιστρο-
φή της Αμμοχώστου σύμφωνα με
τα σχετικά Ψηφίσματα του Συμ-
βουλίου Ασφαλείας και τη συναφή
πρόνοια της Συμφωνίας Υψηλού
Επιπέδου της 19ης Μαΐου 1979. Οι
καθημερινές σχεδόν ανακοινώσεις
και εξαγγελίες αξιωματούχων του
κατοχικού καθεστώτος και μελών
της τουρκικής κυβέρνησης δεν
αφήνουν καμιά αμφιβολία για τα
σχέδιά τους να ανοίξουν, εποικί-
σουν και σφετεριστούν και το τε-
λευταίο κομμάτι της σκλαβωμένης
πόλης.

Οι δηλώσεις του Μ.Α. της Κύ-
πρου στα Η.Ε. Πρέσβη κ. Ανδρέα
Μαυρογιάννη σε πρόσφατη συ-
νέντευξή του αναφορικά με τις
προθέσεις και τις μεθοδεύσεις της
τουρκικής πλευράς για την Αμμό-
χωστο κρούουν ηχηρά τον κώδωνα
του κινδύνου και επιτείνουν την
αγωνία και τους φόβους μας.

Τα επτά σημεία
Ως κατακλείδα της δημόσιας

παρέμβασής μας θεωρούμε σημαν-
τικό να επισημάνουμε ιδιαίτερα
τα εξής:

α) Στο σημείο που έχουν φτάσει
τα πράγματα ο πιο αποτελεσματικός
και ίσως ο μόνος τρόπος για να
προληφθεί και αποτραπεί το άνοιγ-
μα της περίκλειστης περιοχής της
Αμμοχώστου είναι η υποβολή δικής
μας ολοκληρωμένης και δελεαστι-
κής πρότασης για την επιστροφή
και το άνοιγμα της πόλης με τη νό-
μιμη επαναλειτουργία του λιμανιού
και άλλες πρόνοιες. Εκτιμούμε ότι
θα είναι πολύ δύσκολο αν όχι αδύ-
νατο για την τουρκική πλευρά να
προχωρήσει μονομερώς και παρά-
νομα στο άνοιγμα της περίκλειστης
περιοχής σε περίπτωση που έχουν
ενώπιόν τους και απορρίψουν μια
τέτοια πρόταση.

β) Ανάλογα και με το περιεχόμενό
της μια εμπλουτισμένη, ολοκλη-
ρωμένη και δελεαστική δική μας
πρόταση θα αντικρισθεί θετικά και
θα εκτιμηθεί από τα Η.Ε. και την
Ε.Ε. και θα βρει ανταπόκριση και
υποστήριξη ανάμεσα σε σημαντική
μερίδα Τ/κ. Ο εκλεγμένος ηγέτης
της τ/κ κοινότητας κ. Ακιντζί και
ο ηγέτης του τ/κ Ρεπουμπλικανικού
Λαϊκού Κόμματος κ. Ερχιουμάν αν-
τιτίθενται σε μονομερείς και πα-
ράνομες ενέργειες σχετικά με το
καθεστώς της περιοχής αυτής και
με πολύ πρόσφατες δηλώσεις τους
επανέλαβαν τη θέση τους υπέρ του
ανοίγματός της σε συνεργασία με
τα Η.Ε. Δηλαδή σύμφωνα με τις
πρόνοιες των σχετικών Ψηφισμά-
των του Σ.Α. των Η.Ε. 550 και 789.
Ακόμη και σε περίπτωση που δεν
γίνει γενικά αποδεκτή μια εμπλου-
τισμένη και δελεαστική πρότασή
μας, θα προκαλέσει προβληματισμό
ανάμεσα στην τ/κ κοινότητα, θα
δυσκολέψει και πιθανό να παρεμ-
ποδίσει τα σχέδια των ακραίων και
των φανατικών κύκλων.

γ) Η επιστροφή της Αμμοχώστου
σύμφωνα με τα Ψηφίσματα του
Σ.Α. και το τεράστιο, πολυετές και
πολυδάπανο έργο της ανοικοδό-
μηση της με συμμετοχή και των
Τ/κ θα συμβάλει σε μεγάλο βαθμό
στην επανεκκίνηση και ανάκαμψη
της οικονομίας τόσο στις ελεύθερες
περιοχές όσο και στα Κατεχόμενα. 

δ) Οι θετικές επιπτώσεις μιας τέ-
τοιας εξέλιξης, όπως η επιστροφή
της Αμμοχώστου, στο κλίμα και
στις σχέσεις μεταξύ των δύο κοι-
νοτήτων και στις προσπάθειες και
προοπτικές συνολικής λύσης του
Κυπριακού είναι τόσο εμφανείς
που δεν χρειάζεται να αναπτυχθούν
και αναλυθούν περαιτέρω.

ε) Η δική μας πλευρά δεν θα έχει
κανένα κόστος ούτε θα διατρέχει
κάποιο κίνδυνο από την υποβολή
μιας τέτοιας πρότασης. Δεν έχει
απολύτως τίποτε να χάσει από μια

εποικοδομητική και καλοπροαίρετη
πρωτοβουλία σαν αυτή. Είναι η
τουρκική πλευρά που θα εκτεθεί
αν την απορρίψει και που θα δυ-
σκολευτεί πολύ να προχωρήσει με
δικές της μονομερείς και παράνομες
ενέργειες όταν θα υπάρχει στο τρα-
πέζι των Η.Ε. και της Ε.Ε. η δική
μας νόμιμη και αμοιβαία επωφελής
πρόταση.

στ) Πιστεύουμε ότι οι Βαρωσιώτες
στη συντριπτική πλειονότητα τους
θα χαιρετήσουν και στηρίξουν την
υποβολή της πρότασης που ειση-
γούμαστε, γιατί θα τους δώσει την
ικανοποίηση ότι η κυβέρνηση έκα-
νε ό,τι περνούσε από το χέρι της
και εξάντλησε όλα τα μέσα που
έχει στη διάθεσή της για να πα-
ρεμποδίσει τις άνομες τουρκικές
μεθοδεύσεις και να προωθήσει την
επιστροφή της πόλης σύμφωνα με
τα Ψηφίσματα των Η.Ε. Εκτιμούμε,
επίσης, ότι λαμβάνοντας υπ’ όψη
και την προσπάθεια αυτή της κυ-
βέρνησης θα εισακούσουν τις εκ-
κλήσεις που τους απηύθυνε ο Προ-
έδρος της Δημοκρατίας στην πρό-
σφατη ομιλία του στη Δερύνεια
και θα κωφεύσουν στις σειρήνες
που τους καλούν να επιστρέψουν
κάτω από τ/κ διοίκηση.

ζ) Επισημαίνεται τέλος ότι οποι-
αδήποτε αδράνεια από μέρους μας
και παράλειψή μας να πάρουμε
όλες τις δυνατές πρωτοβουλίες για
να παρεμποδίσουμε και αποτρέ-
ψουμε τα σχέδια των σοβινιστικών
τουρκικών κύκλων να ανοίξουν
και σφετεριστούν και την περί-
κλειστη περιοχή, θα σημάνει και
θα επιφέρει το τέλος των προσπα-
θειών για αποφυγή της διχοτόμη-
σης και επίτευξη της επιθυμητής
λύσης διζωνικής, δικοινοτικής ομο-
σπονδίας. 

Προσδοκούμε ότι αυτή τη φορά,
έστω και με τρία χρόνια καθυστέ-
ρηση, θα εισακουστεί η φωνή μας,
η εισήγησή μας θα τύχει της ειλι-
κρινούς και ενεργού υποστήριξης
του δημάρχου και των μελών του
Δημοτικού Συμβουλίου Αμμοχώ-
στου και θα υποβληθεί από την κυ-
βέρνησή μας νέα πρόταση για επι-
στροφή της Αμμοχώστου. Εκφρά-
ζουμε την άποψή μας και καταθέ-
τουμε την πρότασή μας ως ενεργοί
πολίτες και ενδιαφερόμενοι Αμμο-
χωστιανοί, ως εκπλήρωση καθή-
κοντος και χρέους προς τη σκλα-
βωμένη πόλη μας και την κατεχό-
μενη πατρίδα μας αυτές τις μαύρες
μέρες των επετείων της εισβολής
και της κατοχής.

Αναμένουμε ότι οι κρατούντες
σε όλα τα επίπεδα δεν θα αδρανή-
σουν και πάλι και θα πράξουν τώρα
τα δέοντα χωρίς καμιά χρονοτριβή,
πρόσχημα ή δικαιολογία. Ας σκε-
φτούν μόνο ότι δεν έχουμε τίποτε
να χάσουμε και μόνο όφελος μπορεί
να αποκομίσουμε από την υποβολή
μιας νέας πρότασης για την επι-
στροφή της Αμμοχώστου.

Για να μην τους βαραίνουν ευ-
θύνες και κατατρύχονται από ενο-
χές για την οριστική απώλειά της.
Για να μην είναι υπόλογοι στην
Ιστορία, στους Βαρωσιώτες και
στον κυπριακό λαό,

Ο κ. Θεόφιλος Β. Θεοφίλου είναι πρέ-
σβης ε.τ., πρώην μόνιμος αντιπρόσωπος
στην Ε.Ε., ο κ. Γεώργιος Κ. Αρέστης είναι
επίτιμος διδάκτωρ του Πανεπιστημίου
του Κεντ, πρώην δικαστής του Ανωτάτου
Δικαστηρίου και τέως δικαστής του Δικα-
στηρίου της Ε.Ε. και ο κ. Δημήτριος Χ. Χα-
τζηχαμπής είναι επίτιμος διδάκτωρ του
Πανεπιστημίου του Exeter και πρώην
πρόεδρος του Ανωτάτου Δικαστηρίου.

Αμμόχωστος: Η τελευταία ευκαιρία
Επτά σημαντικότατοι λόγοι για να υποβληθεί άμεσα και επειγόντως η νέα ολοκληρωμένη πρόταση για την επιστροφή της Αμμοχώστου 

«Η επιστροφή της Αμμοχώστου σύμφωνα με τα Ψηφίσματα του ΣΑ και το τεράστιο, πολυετές και πολυδάπανο έργο της ανοικοδόμησής της με συμμετοχή και
των Τ/κ θα συμβάλει σε μεγάλο βαθμό στην επανεκκίνηση και ανάκαμψη της οικονομίας τόσο στις ελεύθερες περιοχές όσο και στα κατεχόμενα», επισημαίνουν
οι κ.κ. Θεόφιλος Β. Θεοφίλου, Γεώργιος Κ. Αρέστη και Δημήτριος Χ. Χατζηχαμπή, στην σημερινή τους παρέμβαση προς την Κυβέρνηση. Μήπως όμως ο γερανός
στη φωτογραφία από την περίκλειστη πόλη είναι μια κάποια προειδοποίηση;

<<<<<<

Οι τρεις επιφανείς Βαρω-
σιώτες επανέρχονται «με
την προσδοκία ότι δεν θα
επαναληφθεί αυτό που
συνέβη πριν από τρία
χρόνια, όταν, παρά τις
ρητές διαβεβαιώσεις που
μας δόθηκαν από κυβερ-
νητικής πλευράς ότι η
πρόταση που είχαμε πα-
ρουσιάσει θα υποβαλλό-
ταν στα Η.Ε. και στην
Ε.Ε., τελικά εγκαταλεί-
φθηκε και ξεχάστηκε σε
κάποιο συρτάρι».

«Οι καθημερινές σχεδόν ανακοινώσεις και εξαγγελίες αξιωματούχων του κα-
τοχικού καθεστώτος και μελών της τουρκικής κυβέρνησης δεν αφήνουν καμιά
αμφιβολία για τα σχέδια τους να ανοίξουν, εποικίσουν και σφετεριστούν και το
τελευταίο κομμάτι της σκλαβωμένης πόλης», υπογραμμίζεται στην παρέμβα-
ση των τριών.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΜΙΧΑΛΗ ΑΤΤΑΛΙΔΗ

Ντεσιμπέλ, πολιτεία, κοινωνία

Ε δώ και χρόνια, κάποιοι οδη-
γοί-καμικάζι μετέτρεψαν δρό-
μους της Λευκωσίας και άλ-

λων πόλεων, σε μεταμεσονύκτιες
πίστες ταχύτητας, με οχήματα τα
οποία παράγουν βίαιο επιθετικό
θόρυβο. Ο αριθμός των εμπλεκο-
μένων δεν είναι γνωστός. Σε ορι-
σμένες περιπτώσεις ο ήχος παρα-
πέμπει σε ομαδικό αγώνα ταχύτη-
τας, σε άλλες περιπτώσεις σε δύο
ή τρεις παράφρονες, ενώ σε κάποιες
σε έναν μοναδικό ασυνείδητο πα-
ραβάτη με τεράστια επιμονή και
θέληση να ενοχλήσει.

Η αστυνομία δεν περιόρισε τους
παραβάτες. Γενικά, προηγούμενες
ηγεσίες της είχαν την τάση να υπο-
βαθμίζουν το ζήτημα, επιδεικνύον-
τας μια στάση που μπορεί να χα-
ρακτηριστεί από συγκαταβατική
έως νωχελική. Στις διαμαρτυρίες
των κατοίκων μέλη της αστυνομίας
αντέτειναν ότι έχει να κάνει με νε-
αρούς, ότι η καταδίωξή τους μπορεί
να προκαλέσει δυστύχημα και πως
λίγη ανοχή δεν πειράζει. Επιπλέον,
η αστυνομία έχει την τάση να πε-
ριγράφει το τρομακτικό φαινόμενο
ως «ηχητική ρύπανση», υποβαθμί-
ζοντάς το. Ο όρος ηχητική ρύπανση
παραπέμπει στο τυχαίο, ενώ οι πα-
ραβάτες στην προκείμενη περίπτω-
ση στοχεύουν στην επιθετική ενό-
χληση. Τροποποιούν τα οχήματά
τους για να παράγουν επικίνδυνα
επίπεδα ντεσιμπέλ, ενώ η επιμονή
τους δείχνει ότι στοχεύουν στο να
βλάψουν. Ο όρος εγκληματίας δεν
θα ήταν υπερβολικός για τους οδη-
γούς αυτούς, ενόψει της ανακοίνω-
σης του Παγκόσμιου Οργανισμού
Υγείας, ο οποίος κατάταξε την ηχη-
τική ρύπανση ως τη δεύτερη αιτία

επιβάρυνσης της υγείας του ανθρώ-
που μετά την περιβαλλοντική ρύ-
πανση, ενώ η στέρηση ύπνου απο-
τελεί γνωστή μέθοδο βασανισμού.

Παρόλα αυτά πρώην αρχηγός
της αστυνομίας δήλωσε δημόσια
ότι η ηχητική ρύπανση δεν αποτελεί
θέμα της αστυνομίας. Υπάρχουν,
εντούτοις, δεδομένα από άλλες χώρες
που αποδεικνύουν ότι το πρόβλημα
είναι σοβαρό και χρήζει άμεσης αν-
τιμετώπισης. Γαλλική έρευνα δείχνει
ότι ένας παραβάτης οδηγός μπορεί
σε σύντομο χρονικό διάστημα να
ενοχλήσει 11.000 πολίτες. Για τον
λόγο αυτό οι γαλλικές αρχές έχουν
αναπτύξει και εφαρμόσει τεχνολογία
καταπολέμησης του εγκλήματος αυ-
τού. Η συσκευή καταμέτρησης και
καταγραφής της κατεύθυνσης του
ήχου που έχει στη διάθεσή της η
γαλλική αστυνομία εντοπίζει και
βιντεογραφεί για σκοπούς σύλληψης

το επιθετικό όχημα. Η σύλληψη του
οδηγού και κατάσχεση του οχήματος
μπορεί να γίνει οποιαδήποτε ώρα
της ημέρας και όχι μόνο το βράδυ.
Η δική μας αστυνομία δεν υιοθέτησε
ούτε αυτό ούτε άλλους προσφερό-
μενους τρόπους για να εντοπίσει
και να τιμωρήσει τους ένοχους (Ένας
είναι να τους φωτογραφίσει και να
τους συλλάβει την επόμενη μέρα.
Άλλος είναι να εντοπίσει και να κλεί-
σει τα συνεργεία που κάνουν την
παράνομη τροποποίηση στα οχή-
ματα με στόχο την παραγωγή εκ-
κωφαντικού ήχου). Προς τιμή του,
ο νέος αρχηγός φαίνεται ότι αντι-
λήφθηκε τη σοβαρότητα του προ-
βλήματος. Υιοθέτησε έναν γενικό
περιορισμό, απαγορεύοντας την κυ-
κλοφορία μηχανών αργά τη νύκτα,
σε καθορισμένες μέρες σε κάποιους
δρόμους όπου αποδεδειγμένα υπάρ-
χει πρόβλημα από τις κόντρες και

τα νυκτερινά ράλι. Το μέτρο ήταν
αποτελεσματικό και ανακούφισε
πολύ τους ταλαιπωρημένους ξάγρυ-
πνους πολίτες των περιοχών αυτών. 

Εν τούτοις η οργάνωση μοτοσι-
κλετιστών διαμαρτυρήθηκε για το
μέτρο θεωρώντας ότι παραβιάζει
τα δικαιώματα των μελών της. Αυτό
δεν αποτελεί έκπληξη στον τόπο
μας όπου γενικά κοινωνικά ή επαγ-
γελματικά σύνολα έχουν την τάση
να διεκδικούν μόνο τα δικαιώματά
τους και σπάνια αναγνωρίζουν τις
υποχρεώσεις τους. Για το θέμα αυτό
οι οργανωμένοι μοτοσικλετιστές
δεν είχαν ποτέ προηγουμένως επι-
δείξει οποιαδήποτε ευαισθησία ή
επιθυμία για αυτορρύθμιση, αλλά
ούτε και καταδίκασαν τους παρα-
βάτες συναδέλφους τους. Αμέσως
μετά τη διαμαρτυρία τους, οι αρχηγοί
των μεγάλων κομμάτων κάλεσαν
την αστυνομία να αναστείλει το

απαγορευτικό μέτρο. Για την απα-
γόρευση διαμαρτυρήθηκαν και όσοι
διαθέτουν μοτοσικλέτες προς ενοι-
κίαση, διότι έχει περιοριστεί η δρα-
στηριότητά τους λόγω πανδημίας.
Ως αποτέλεσμα ο αρχηγός της αστυ-
νομίας εξαίρεσε τις ενοικιασμένες
μηχανές από την απαγόρευση, πράγ-
μα που εγείρει κάποια ερωτήματα,
αλλά τα πιο σημαντικά ερωτήματα
είναι για τους πολιτικούς αρχηγούς. 

Αυτό διότι οι πολιτικοί αρχηγοί
κατά τα χρόνια της απραξίας της
αστυνομίας δεν ενδιαφέρθηκαν για
το βασανιστήριο εναντίον των ανορ-
γάνωτων αθώων πολιτών, ούτε για
τις πιθανές επιπτώσεις της επιδει-
κνυόμενης από το κράτος συγκα-
τάβασης και ανοχής, αλλά αμέσως
έτειναν ευήκοον ους στους οργα-
νωμένους μοτοσικλετιστές. Ζύγισαν
τα δικαιώματα των άγρυπνων έναντι
του δικαιώματος της άνευ περιο-
ρισμού χρήσης της μηχανής, όταν
το έκαναν αυτό; Υπολόγισαν ότι η
ανοχή της παρανομίας από την
αστυνομία στο παρελθόν πιθανό
να εξέθρεψε γενική περιφρόνηση
του νόμου που εκδηλώθηκε και με
άλλους τρόπους; Άκουσαν ποτέ για
την σωτήρια πολιτική της μηδενικής
ανοχής ακόμη και για τις μικρές
παραβάσεις; Έχουν υπόψη ότι η
βεβαιότητα της τιμωρίας είναι πιο
σημαντική από την αυστηρότητα
της ποινής για την διασφάλιση της
ευνομίας; Μήπως η ατιμώρητη πα-
ράβαση οδηγεί σε μεγαλύτερη ή
και στο έγκλημα; Διερωτήθηκαν
πόσο ακόμη θα άντεχαν τα τεντω-
μένα νεύρα των άγρυπνων πολιτών
προτού ωθηθούν σε πράξεις από-
γνωσης; Ποια είναι η λύση για τους
άγρυπνους πολίτες; Κανένα από τα

πιο πάνω δεν φαίνεται να τους απα-
σχόλησε, παρά μόνο ότι είχαν κά-
ποιους πιθανούς ψηφοφόρους να
ικανοποιήσουν. Σημειώνεται ότι
την νύκτα των δηλώσεων των αρ-
χηγών κομμάτων ξανάρχισαν οι
καμικάζι και συνεχίζουν απτόητοι.

Από όλα αυτά ίσως να διαφαί-
νεται και το πώς υποσκάπτεται η
δυνατότητα της κυπριακής πολι-
τείας να καταπολεμεί την παρα-
νομία και να λύνει προβλήματα.
Σε πολλούς τομείς η παράβαση και
η παρανομία γίνονται ανεκτές και
νομιμοποιούνται σε βαθμό που οι
νομοταγείς πολίτες αποδεικνύονται
οι «βλάκες» της υπόθεσης. Η φο-
ροδιαφυγή αμείβεται με αμνηστία.
Οι στρατηγικοί κακοπληρωτές δι-
ευκολύνονται. Οι πολεοδομικές
παραβάσεις τακτοποιούνται. Η
ιδιοποίηση δημόσιας γης και δη-
μόσιων πόρων γενικά ευλογείται
ή και οργανώνεται από το κράτος.
Κατά το lockdown οι «έξυπνοι»
έκαναν τον περίπατό τους ανενό-
χλητοι στο Γραμμικό Πάρκο. Φτά-
σαμε στην πώληση κυπριακών δια-
βατηρίων σε διεθνείς καταζητού-
μενους, και αυτό που κυρίως απα-
σχολεί το κράτος είναι το πώς διέρ-
ρευσαν τα έγγραφα που μας το
αποκαλύπτουν, και τα κίνητρα του
Al Jazeera που τα δημοσίευσε. Σε
σχέση με τα διαβατήρια, σοβαρές
επαγγελματικές οργανώσεις, μέλη
των οποίων είναι πιθανό να επω-
φελούνται, προσπαθούν να μας
πείσουν ότι οι κυπριακές πρακτικές
πώλησης της ιδιότητας του πολίτη
αποτελούν υπόδειγμα.

Ο κ. Μιχάλης Ατταλίδης είναι ακαδημαϊ-
κός και πρώην διπλωμάτης.

<<<<<<

Προς τιμή του, ο νέος Αρ-
χηγός φαίνεται ότι αντι-
λήφθηκε τη σοβαρότητα
του προβλήματος. Υιοθέ-
τησε ένα γενικό περιορι-
σμό, απαγορεύοντας την
κυκλοφορία μηχανών
αργά τη νύκτα, σε καθο-
ρισμένες μέρες σε κάποι-
ους δρόμους όπου απο-
δεδειγμένα υπάρχει πρό-
βλημα από τις κόντρες
και τα νυκτερινά ράλι. 

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Μεγάλη διπλωματική κινητικότητα
παρατηρήθηκε στα ελληνοτουρκικά
κατά τηδιάρκεια της προηγούμενης
εβδομάδας με την εμπλοκή Γερμα-
νίας και ΗΠΑ. Ουάσιγκτον και Βε-
ρολίνο επιμένουν στη σημασία της
διευθέτησης των ελληνοτουρκικών
στο τραπέζι του διαλόγου. Οι τε-
λευταίες πληροφορίες από την Άγ-
κυρα θέλουν τις δύο πλευρές να
διαφωνούν για τη σύνθεση της τρά-
πεζας των διαπραγματεύσεων. Η
τουρκική πλευρά πιστεύει ότι στόχος

της Αθήνας την παρούσα στιγμή
είναι η αποφυγή των τετ-α-τετ συ-
νομιλιών με την Άγκυρα. Παράλ-
ληλα, εξαιτίας των νέων επιπλοκών
στα ελληνοτουρκικά, η Άγκυρα από
τη μία αφήνει ανοιχτή την πόρτα
στη διπλωματία και από την άλλη
ετοιμάζεται για όλα τα ενδεχόμενα. 

Η πρώτη γερμανική παρέμβαση
στη νέα κρίση στην Ανατολική Με-
σόγειο ήρθε στα τέλη του Ιουλίου
λίγο μετά την έναρξη της γερμανικής
προεδρίας στην Ε.Ε. Τότε οι κινήσεις
του ερευνητικού «Ορούτς Ρέις» για
διεξαγωγή ερευνών σε συγκεκρι-
μένη περιοχή έφεραν Τουρκία και
Ελλάδα αντιμέτωπες, με τους στό-
λους τους παραταγμένους αντικρι-
στά στο Αιγαίο. Η καγκελάριος Μέρ-
κελ επικοινώνησε με τον Κυριάκο
Μητσοτάκη και τον ΤαγίπΕρντογάν
και κατάφερε να θέσει προς ώρας
υπό έλεγχο την μεγάλη ένταση που
αναδυόταν. Την πρώτη γερμανική
διαμεσολάβηση ακολούθησε το
Σύμφωνο Ελλάδας-Αιγύπτου για κα-
θορισμό των ΑΟΖ, κίνηση η οποία,
εκτός από την οργή της Άγκυρας,

προκάλεσε εκνευρισμό και στο Βε-
ρολίνο, σύμφωνα με τουρκική δι-
πλωματική πηγή, καθώς η χρονική
συγκυρία θεωρήθηκε άστοχη. Με
τις ελληνοτουρκικές σχέσεις να
οδηγούνταν ξανά σε εκτροχιασμό,
το Βερολίνο αποφάσισε να αναλάβει
νέα πρωτοβουλία ώστε να οδηγη-
θούν οι δύο πλευρές σε διαπραγ-
ματεύσεις. Έτσι, την προηγούμενη
εβδομάδα έλαβε χώρα η επίσκεψη
του Γερμανού υπουργούΕξωτερικών
σε Αθήνα και Άγκυρα: «Τα προβλή-
ματα παραμένουν. Ο ελληνοτουρ-
κικός διάλογος αντιμετωπίζει με-
γάλες προκλήσεις, κυρίως την αδιαλ-
λαξία του διδύμου Ελλήνων-Ελλη-
νοκυπρίων, το οποίο δίδυμο ενθαρ-
ρύνεται από το Παρίσι», ισχυρίζον-
ταν στα μέσα της εβδομάδας, οι πη-
γές της «Κ» στην Άγκυρα. Η ανα-
φορά στον ρόλο του γαλλικού πα-
ράγοντα στην κρίση της Αν. Με-
σογείου την παρούσα περίοδο, κάθε
άλλο παρά τυχαία είναι και αυτό
διότι η Άγκυρα προσεγγίζει τη Γαλ-
λία του Μακρόν ως ανταγωνιστή
στη μεγάλη αναμέτρησηπου θεωρεί

ότι λαμβάνει χώρα σε Ευρώπη και
Αν. Μεσόγειο. Ο Τούρκος ακαδη-
μαϊκός Κεμάλ Ινάτ, ο οποίος συμ-
μερίζεται πολλές από τις θέσεις της
τουρκικής διπλωματίας, θεωρεί ότι
την παρούσα στιγμή τόσο στην Ε.Ε.
όσο και στην Ανατολική Μεσόγειο,
το Παρίσι ανταγωνίζεται το Βερο-
λίνο. Λίγο πριν από τις προεδρικές
εκλογές της Γαλλίας, ο κ. Μακρόν
επιχειρεί να εντυπωσιάσει τη δεξιά
εκλογική του βάση, πρώτα με την
εμπλοκή της χώρας του σε σειρά
κρίσεων, όπως λ.χ. αυτή της Λιβύης,
και στη συνέχεια οικοδομώντας
ένα νέο μέτωπο στην Αν. Μεσόγειο. 

H παρέμβαση Τραμπ
Ανεξαρτήτωςτηςτουρκικήςανά-

γνωσης των γαλλικών προθέσεων,
το σίγουρο είναι ότι η Ε.Ε.στο σύνολό
της δεν επιθυμεί να δει τις ελληνο-
τουρκικές σχέσεις να εκτροχιάζονται
εν μέσω πανδημίας και οικονομικής
κρίσης. Γι’ αυτό, άλλωστε, τόσο η
προεδρία της Ένωσης όσο και το
Βερολίνο επιμένουν στη σημασία
της διευθέτησης των προβλημάτων

στα ελληνοτουρκικά μέσω διαλόγου.
Σχολιάζοντας τούτο, αλλά και τις
επαφές του Γερμανού ΥΠΕΞ σε Αθή-
να και Άγκυρα, οι ίδιες τουρκικές
πηγές εκτιμούσαν: Την παρούσα
στιγμή οι θέσεις της ελληνικής πλευ-
ράς στα ζητήματα της Αν. Μεσογείου
δεν βρίσκουν σύμφωνη ολόκληρη
την Ε.Ε., καθώς εντός υπάρχουν πα-
ράγοντες που εξακολουθούν να
«ποντάρουν» στη συνεργασία με
την Τουρκία σε ένα ευρύ φάσμα ζη-
τημάτων. Παράλληλα, η Άγκυρα θε-
ωρεί ότι η προσπάθεια έναρξης δια-
λόγου ανάμεσα σε Τουρκία και Ελ-
λάδα σκοντάφτει στο «βέτο» της
κυβέρνησης Μητσοτάκη, διότι η
Αθήνα δεν θέλει να βρεθεί μόνη της
στο τραπέζι των συνομιλιών με την
Τουρκία. «Η Ελλάδα επιθυμεί να πα-
ρασύρει στις διαπραγματεύσεις την
Ε.Ε. Το Βερολίνο έχει διαφορετική
άποψη για το όλο ζήτημα. Συμφωνεί
μαζί μας ότι ο διάλογος πρέπει να
ξεκινήσει μια ώρα αρχύτερα δίχως
όρους και προϋποθέσεις», συμπέ-
ραναν οι ίδιες τουρκικές πηγές. 

Λίγο μετά την τελευταία γερμα-

νική μεσολάβηση και την ανακοί-
νωση Μητσοτάκη για τη διεύρυνση
των ελληνικών χωρικών υδάτων, η
Ουάσιγκτον παρενέβη στις εξελίξεις,
με δύο ξεχωριστές τηλεφωνικές επι-
κοινωνίες του προέδρου των ΗΠΑ
Ντ. Τραμπ πρώτα με τον Έλληνα
πρωθυπουργό και στη συνέχεια με
τον Τούρκο πρόεδρο, με στόχο την
αποφυγή ανεπιθύμητων εξελίξεων.
Στον απόηχο της προσπάθειας του
Λευκού Οίκου, η Άγκυρα προχώρησε
σε δύο κινήσεις. Πρώτη: στη νέα
στρατιωτική άσκηση στα ανοιχτά
των κυπριακών παραλίων προχώ-
ρησε στην έκδοση νέων NAVTEX.
Δεύτερη: το Προεδρικό αλλά και το
Υπουργείο Εθνικής Άμυνας υπο-
γράμμισαν τη σημασία του διαλόγου
για την επίλυση των προβλημάτων.
Πλην των διπλωματικών κινήσεων
Ουάσιγκτον και Βερολίνου η Άγ-
κυρα, μελετούσε τις τελευταίες
μέρες διάφορες κινήσεις που θα
μπορούσαν να κάνουν τα τουρκικά
σκάφη πλησίον των ελληνικών χω-
ρικών υδάτων και στις νότιες θά-
λασσες της Κύπρου. 

Οταν Γερμανία και ΗΠΑ πιέζουν για διάλογο
Η Άγκυρα διαρρέει ότι το Βερολίνο συμφωνεί μαζί της όπως ο ελληνοτουρκικός διάλογος ξεκινήσει το συντομότερο δυνατό δίχως όρους 

Ποντάρει
στη Μέρκελ
Στο πλαίσιο αυτό σημαντικό εί-
ναι να λεχθεί ότι η τουρκική
πλευρά αποδίδει ιδιαίτερη ση-
μασία στον διάλογο με το Βερο-
λίνο, παρά τα προβλήματα που
παρατηρούνται στις διμερείς
σχέσεις τα τελευταία χρόνια,
για τρεις κυρίως λόγους: 1) Η
γερμανική προεδρία στην Ε.Ε.
επιβάλλει στο Βερολίνο μια ψύ-
χραιμη στάση σε όλα τα ζητήμα-
τα που αφορούν τις διπλωματι-
κές και οικονομικές σχέσεις της
Ένωσης όπως λ.χ. το προσφυγι-
κό. 2) Η Άγκυρα θεωρεί ότι η
Γερμανία ως ηγετική δύναμη
της Ε.Ε. αντιμετωπίζει μεγάλες
προκλήσεις, όπως είναι η αμε-
ρικανική προεδρία που με την
ιδιόμορφη διαχείριση ζητημά-
των εμπνέει ανησυχία στους
νατοϊκούς συμμάχους της, η
Ρωσία και η Κίνα που επιχει-
ρούν να κερδίσουν έδαφος σε
νέα μέτωπα. 3) Το Βερολίνο δεν
επιθυμεί να βρεθεί αντιμέτωπο
με νέα προβλήματα εντός της
δυτικής συμμαχίας. Τέλος, η Άγ-
κυρα προβάλλει το επιχείρημα
ότι η συνεργασία με το Βερολί-
νο στην οικονομία αναπτύσσει
και νέα δυναμική και αυτό προ-
κύπτει από τα τελευταία στοι-
χεία. Το 2019 η Τουρκία υπήρξε
ένας από τους μεγαλύτερους
αγοραστές στρατιωτικού εξο-
πλισμού από τη Γερμανία, με ει-
σαγωγές που ξεπέρασαν τα 250
εκατ. ευρώ, ο αριθμός των
τουρκικών εταιριών που βρί-
σκονται υπό τον έλεγχο του
γερμανικού κεφαλαίου ξεπέρα-
σε τις 7.000. Το δε οικονομικό
ισοζύγιο Γερμανίας – Τουρκίας,
καταγράφει τα τελευταία χρό-
νια ανοδική πορεία καθώς γερ-
μανικοί κολοσσοί όπως η «Sie-
mens» επιλέγουν να επεν-
δύουν στις εθνικές υποδομές
της Τουρκίας παρά τον προβλη-
ματισμό της ευρωπαϊκής κοινό-
τητας έναντι στις κινήσεις της
τουρκικής κυβέρνησης.

Μετά και την τελευταία γερμανική μεσολάβηση και το τηλεφώνημα Τραμπ στον Ερντογάν, η Τουρκία θεωρεί ότι η προσπάθεια έναρξης διαλόγου με την Ελλά-
δα, σκοντάφτει στο «βέτο» Μητσοτάκη.

<<<<<<

Οι τουρκικές αναφορές
στον ρόλο του γαλλικού
παράγοντα την παρούσα
περίοδο, κάθε άλλο πα-
ρά τυχαίες είναι και αυτό
διότι, η Άγκυρα προσεγ-
γίζει τη Γαλλία του Μα-
κρόν ως ανταγωνιστή.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΡΥΣΗ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗ

«Προσγείωση» και έλεγχος διαβατηρίων 

Κ αι αν ακόμα δεχτούμε, για χά-
ρη συζήτησης, όλους τους
ισχυρισμούς της κυβέρνησης

Αναστασιάδη και ΔΗΣΥ για το θέμα
των προβληματικών πολιτογραφή-
σεων, που προέκυψε ξανά τις τε-
λευταίες μέρες, η ουσία παραμένει
η ίδια και αφήνει εκτεθειμένο τον
πρόεδρο και την κυβέρνησή του:
Το πολύτιμο για την κυπριακή οι-
κονομία Πρόγραμμα Πολιτογρα-
φήσεων, το οποίο άρχισε επί δια-
κυβέρνησης Τάσσου Παπαδόπου-
λου, συνεχίστηκε επί διακυβέρνη-
σης Δημήτρη Χριστόφια και συνε-
χίζεται – και μάλιστα με διαδικα-
στικές βελτιώσεις – επί διακυβέρ-
νησης Νίκου Αναστασιάδη, δυστυ-
χώς, μετατράπηκε, μόνο επί δια-
κυβέρνησης Αναστασιάδη, σε ερ-
γαλείο δυσφήμισης της χώρας μας.

Και ασφαλώς, το πρόβλημα δεν
είναι αν αυτή η δυσφήμιση γίνεται

σημείο τριβής ανάμεσα στις πολι-
τικές δυνάμεις στο εσωτερικό, ούτε
αν αυτή η δυσφήμιση προκαλεί αν-
τιπαραθέσεις στα Μέσα Μαζικής
Ενημέρωσης της Κύπρου, ή στα Μέ-
σα Κοινωνικής Δικτύωσης. Το πρό-
βλημα είναι ότι αυτή η δυσφήμιση
βρίσκεται σε εξέλιξη και θα συνεχίσει
να βρίσκεται σε εξέλιξη, ακόμα και
αν στην Κύπρο σταματήσουμε να
συζητούμε το θέμα. Εάν, μάλιστα,

δεχτούμε την εκτίμηση ότι πρόκειται
για κακόβουλη εκστρατεία, καθο-
δηγούμενη από φιλοτουρκικούς φο-
ρείς, αναδεικνύεται ακόμα πιο εμ-

φαντικά η υποχρέωση όλων να προ-
στατεύσουμε αυτό το πολύτιμο για
την οικονομία Πρόγραμμα Πολιτο-
γραφήσεων αναδεικνύεται όμως και

η ευθύνη της κυβέρνησης Αναστα-
σιάδη και ΔΗΣΥ, που δεν το προ-
στάτευσε και που κατέστησε τη χώ-
ρα ευάλωτη.

Στόχος μας, επομένως, δεν πρέπει
να είναι η διακοπή της δημόσιας
συζήτησης για τη δυσφήμιση, αλλά
η διακοπή της ίδιας της δυσφήμισης.
Και για να σταματήσει η δυσφήμιση
αυτή καθ’ εαυτή, θα πρέπει να στα-
ματήσουν οι μεμονωμένες αιτίες, ή
αφορμές, πάνω στις οποίες αυτή
εδράζεται. Πιο συγκεκριμένα, θα
πρέπει η κυβέρνηση του ΔΗΣΥ να
δίνει πειστικές απαντήσεις για κάθε
περίπτωση, θα πρέπει να προχω-
ρήσει με την αποστέρηση πολιτο-
γράφησης των μεμονωμένων περι-
πτώσεων για τις οποίες δεν υπάρχουν
πειστικές απαντήσεις, θα πρέπει να
γίνει έρευνα για ενδεχόμενα ποινικά
αδικήματα όσων ενεπλάκησαν σε
προβληματικές πολιτογραφήσεις

και, κυρίως, θα πρέπει η εφαρμογή
του Προγράμματος Πολιτογραφή-
σεων να συνεχιστεί με τη δέουσα
προσοχή και επιμέλεια. Μεταφορικά,
αλλά και κυριολεκτικά, θα λέγαμε
ότι η κυβέρνηση του ΔΗΣΥ θα πρέπει
να… προσγειωθεί και να σταθεί λίγο
στον έλεγχο διαβατηρίων. 

Όταν γίνουν αυτά, οποιαδήποτε
κακόβουλη προσπάθεια θα αποτυγ-
χάνει, η δημόσια αντιπαράθεση θα
εκλείψει και το κύρος της Κυπριακής
Δημοκρατίας και του διαβατηρίου
της διεθνώς, θα προστατεύεται. Άλ-
λωστε, αυτή η προστασία πρέπει
να είναι πάντα η προτεραιότητα
κάθε κυβέρνησης. Και είναι λυπηρό
το γεγονός ότι, για την κυβέρνηση
ΔΗΣΥ δεν ήταν.

Ο κ. Χρύσης Παντελίδης είναι
μέλος της Γραμματείας
του Εκτ. Γραφείου του ΔΗΚΟ.

<<<<<<

Το πρόβλημα είναι ότι
αυτή η δυσφήμιση βρί-
σκεται σε εξέλιξη και θα
συνεχίσει να βρίσκεται σε
εξέλιξη, ακόμα και αν
στην Κύπρο σταματή-
σουμε να συζητούμε...

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η τετραμερής πρωτοβουλία «ΕΥΝΟ-
ΜΙΑ», αεροναυτική άσκησηΚύπρου,
Ελλάδας, Γαλλίας και Ιταλίας που
πραγματοποιήθηκε από τις 26 έως
και τις 28 Αυγούστου δυτικά της Κύ-
πρου, δεν μπορεί να συμπεριληφθεί
στη συνήθη στρατιωτική δραστη-
ριότητα που αναπτύσσεται το τε-
λευταίο διάστημα, πέριξ της Κύπρου.
Η χρήση υποδομών της Εθνικής
Φρουράς, πέρα από τη τετριμμένη
πενιχρή συμμετοχή μέσων της, σε
κοινές στρατιωτικές δραστηριότητες
με τρίτες χώρες, δίνει νέα διάσταση
στο γεωπολιτικό παιχνίδι της ανα-
τολικής Μεσογείου αποκαλύπτοντας

τόσο ξεκάθαρα , ίσως, για πρώτη
φορά, το ρόλο που καλείται να δια-
δραματίσει η Κύπρος, αλλά και η
Ε.Ε. στο νέο περιβάλλον της περιο-
χής. Και αν τα αποτελέσματα της
αεροναυτικής άσκησης με την επω-
νυμία «Ευνομία» αξιολογηθούν σε
βάθος χρόνου, από στρατιωτικής
απόψεως, η εικόνα που παρουσίαζε
το διάστημα της άσκησης, η αερο-
πορική βάση «Ανδρέας Παπανδρέου»
στην Πάφο, προκαλεί ήδη ευφορία
στη Λευκωσία. Η παρουσία τεσσά-
ρων μαχητικών αεροσκαφών στην
Αεροπορική Βάση Πάφου (ΑΒΠ) εκ
των πραγμάτων τράβηξε τα φώτα
του δημόσιου ενδιαφέροντος, ωστό-
σο σε στρατιωτικό-επιτελικό επίπεδο
η προσοχή είχε εστιαστεί στην ουσία,
η οποία δεν είναι άλλη από το επι-
χειρησιακό κομμάτι και το τεστά-
ρισμα της «Ανδρέας Παπανδρέου»,
για πρώτη φορά από τότε που εγ-
καινιάσθηκε το Μάρτιο του 1998. 

Η «Ανδρέας Παπανδρέου»
Η ΑΒΠπροέκυψε ως το κορυφαίο

επιστέγασμα των πολιτικών επιλο-
γών Αθήνας και Λευκωσίας, στα
μέσα της δεκαετίας του 1990 και εί-
χαν ως αιχμή το Δόγμα του Ενιαίου
Αμυντικού Χώρου. Από τις 25 Μαρ-
τίου 1998 που τελέσθηκαν τα εγ-
καίνια, ουδέποτε ελληνικά πολεμικά
αεροσκάφη χρησιμοποίησαν τις
υποδομές παρά το γεγονός ότι αυτές
κατασκευάσθηκαν για μεταστάθ-
μευση ελληνικών πολεμικών αερο-
σκαφών στην Κύπρο. Μοναδική
εξαίρεση ήταν η προσγείωση 4 μα-
χητικών F-16 της ελληνικής πολε-

μικής αεροπορίας, μετά τη συμμε-
τοχή τους στην κορυφαία ετήσια
άσκηση της Εθνικής Φρουράς «Νι-
κηφόρος 1995» προς επιθεώρηση
από τον τότε Πρόεδρο της Κυπριακής
Δημοκρατίας Γλαύκο Κληρίδη. Η
ΑΒΠ ουδέποτε δοκίμασε τους μη-
χανισμούς υποδοχής και παραμονής
μαχητικών αεροσκαφών, σε επιχει-
ρησιακό περιβάλλον. Ένα μεμονω-
μένο γεγονός έχει καταγραφεί κατά
την εγκατάσταση των αντιαεροπο-
ρικών TOR M1 στην Κύπρο. Το σύ-
στημα κλείδωσε δυο τουρκικά μα-
χητικά που πετούσαν πάνω από την
ΑΒΠ. Έκτοτε η ΑΠΒ είχε περιπέσει
σε απραξία με το σύνολο των πραγ-
ματικών δυνατοτήτων της να πα-
ραμένει ανεκμετάλλευτο. 

Το τεστάρισμα
Η αλλαγή ρότας στην αμυντική

πολιτική της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας τα τελευταία χρόνια, καθώς και

το ξεπάγωμα των εξοπλιστικών προ-
γραμμάτων, έβγαλε από τη ναφθα-
λίνη τη Βάση της Πάφου η οποία
παρά την απουσία του βασικού της
αντικειμένου που είναι η φιλοξενία
μαχητικών αεροσκαφών, αποτέλεσε
ένα δυνατό εργαλείο στη σύναψη
των πρώτων συνεργασιών στον
στρατιωτικό τομέα, με γειτονικές
χώρες.

Με το Δόγμα του Ενιαίου Αμυν-
τικού Χώρου να έχει εγκαταλειφθεί,
η Βάση χρησιμοποιήθηκε ως εργα-
λείο άσκησης των Ισραηλινών μα-
χητικών αεροσκαφών. Το πρώτο
σοβαρό τεστ των υποδομών της
Εθνικής Φρουράς στην Πάφο έγινε
από τις Ηνωμένες Πολιτείες μετά
την ψήφιση του νόμου Μενέντεζ-
Ρούμπι και την άρση του αμερικά-
νικου εμπάργκο.

Τον Φεβρουάριο του 2020, υπό
την ομπρέλα παροχής διευκολύν-
σεως για ανθρωπιστικούς σκοπούς,

στην Πάφο εγκαταστάθηκε αμερι-
κανική δύναμη αποτελούμενη από
12 ελικόπτερα και δύναμη 380 αν-
δρών. Η Αμερικανοί παρέμειναν
στην Πάφο για 2 μήνες χρησιμο-
ποιώντας, ποικιλοτρόπως, τις υπο-
δομές της Εθνικής Φρουράς. Το δεύ-
τερο τεστ πραγματοποιήθηκε από
τους Γάλλους πολύ πριν κορυφωθούν
οι έκνομες ενέργειες της Τουρκίας
στην ανατολική Μεσόγειο. Ήταν
την περίοδο επίσκεψης του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας Νίκου Ανα-
στασιάδη στο Παρίσι και του έντονου
γαλλικού ενδιαφέροντος για ναυτικές
και αεροπορικές υποδομές της Κύ-
πρου. Πέρα από την καθημερινή,
σχεδόν, ορατή από τις ακτές παρου-
σία γαλλικών πολεμικών πλοίων,
κυρίως της φρεγάτας La Fayette,
γαλλικά πολεμικά αεροσκάφη ήταν
επί καθημερινής βάσεως στην «Αν-
δρέας Παπανδρέου». 

Τα οφέλη της «Ευνομίας»
Στο διά ταύτα, η τετραμερής αε-

ροναυτική άσκηση «Ευνομία» θε-
ωρείται η κορύφωση και η πρώτη
ολοκληρωμένη δοκιμασία των επι-
χειρησιακών δυνατοτήτωντης ΑΒΠ.
Δηλαδή αυτό που ήταν ο αντικει-
μενικός σκοπός δημιουργίας της
Βάσης, προς τα τέλη της δεκαετίας
του 1990. Η υποδοχή, φιλοξενία και
παροχή υπηρεσιών σε ελληνικά μα-
χητικά αεροσκάφη που θα μετα-
στάθμευαν στην Κύπρο. Απόφαση
η οποία δεν λήφθηκε ποτέ από τις
τότε κυβερνήσεις Ελλάδας και Κύ-
πρου. Εν αντιθέσει με άλλες περι-
πτώσεις όπου η παρουσία μαχητικών

ήταν σύντομη, το διάστημα 26-28
Αυγούστου η ΑΒΠ υποδέχθηκε 4
μαχητικά αεροσκάφη, διαφορετικού
τύπου, τα οποία βρήκαν ασφαλές
καταφύγιο στα υπόστεγα της βάσης.
Τα 2 γαλλικά μαχητικά Rafael, καθώς
και τα 2 ελληνικά F-16 για τρεις
μέρες επιχειρούσαν στην περιοχή
για σκοπούς ασκήσεων, έχοντας ως
βάση την «Ανδρέας Παπανδρέου».
Χρήση που κατά στρατιωτικές πηγές
ανέδειξε τις επιχειρησιακές δυνα-
τότητες της ΑΒΠ σε όλα τα επίπεδα. 

Τα αντιαεροπορικά
Η εξοικείωση των πληρωμάτων,

γαλλικών και ελληνικών μαχητικών,
θεωρείται από στρατιωτικής από-
ψεως το σημαντικότερο επίτευγμα,
κάτι που κατά τις ίδιες απόψεις προ-
οιωνίζεται την τύχη της συνεργασίας
της Κύπρου με τις δύο χώρες. Την
περίοδο της άσκησης, η κυπριακή
αεράμυνα είχε μια από τις λιγοστές
ευκαιρίες να δοκιμάσει τα αντανα-
κλαστικά της σε πραγματικές συν-
θήκες από αέρος. Σύμφωνα με αξιό-
πιστες στρατιωτικές πηγές, η στα-
θερή αντιαεροπορική ομπρέλα της
ΑΠΒ είχε ενισχυθεί και από άλλες
αυτοκινούμενες μονάδες οι οποίες
είχαν αναπτυχθεί με βάση τα επι-
χειρησιακά σχέδια του Γενικού Επι-
τελείου Εθνικής Φρουράς. Η δε άφι-
ξη, παραμονή και επιχειρησιακή
δράση, για πρώτη φορά, των 2 ελ-
ληνικών F-16 κατέδειξε πως και υπό
τις παρούσες συνθήκες αποτελεί
έναν από τους δυνατούς κρίκους
συνεργασίας, Κύπρου – Ελλάδας
στον στρατιωτικό τομέα.

Και εγένετο βάση στην Πάφο 22 χρόνια μετά 
Η επιχειρησιακή ενσάρκωση του Δόγματος του Ενιαίου Αμυντικού Χώρου σε νέες συνθήκες και με καθυστέρηση δύο δεκαετιών

Τρία από τα τέσσερα πολεμικά πλοία (Ελλάδας, Ιταλίας και Κύπρου) που πήραν μέρος στην άσκηση, καθώς επίσης και τα τέσσερα μαχητικά αεροσκάφη, Ελλάδας και Γαλλίας (2 Rafael και τα 2 F-16).

<<<<<<

Κατά την διάρκεια της
τριήμερης παρουσίας
των μαχητικών στην
ΑΒΠ, η κυπριακή αερά-
μυνα ήταν σε επιχειρη-
σιακή ετοιμότητα. Την
αντιαεροπορική ομπρέλα
της Βάσης συνέδραμαν
και άλλες μονάδες της
ΕΦ που είχαν μετακινη-
θεί στους προβλεπόμε-
νους χώρους διασποράς. 

Η ΤΕΤΡΑΜΕΡHΣ
Πέρα από τις αεροπορικές δυνά-
μεις που μεταστάθμευσαν για
τρεις μέρες στην ΑΒΠ, την πα-
ρουσία 6 ελληνικών μαχητικών F-
16 την περασμένη Πέμπτη, που
προσέγγισαν την περιοχή της Κύ-
πρου χωρίς να γίνουν αντιληπτά
από την τουρκική αεράμυνα, την
άσκηση πλαισίωσαν και άλλες δυ-
νάμεις των τεσσάρων ευρωπαϊ-
κών κρατών. Οι δυνάμεις που
συμμετέχουν στην άσκηση από
τις 4 χώρες ήταν:

ΕΛΛΑΔΑ
• Η φρεγάτα ΚΟΥΝΤΟΥΡΙΩΤΗΣ

και οργανικό ελικόπτερο.
• Ομάδα Ανορθόδοξου Πολέμου

Διοίκησης Υποβρυχίων Κατα-
στροφών.

• 2 μαχητικά F-16 από την ΑΒΠ.
• 6 μαχητικά F-16 από την Κρήτη.
• 1 αεροσκάφος ΑΣΕΠΕ (ιπτάμενο

ραντάρ).
• 1 C-130 για μεταφορά υλικού και

προσωπικού.

ΓΑΛΛΙΑ
• 1 φρεγάτα (LA FAYETTE ) με ορ-

γανικό ελικόπτερο.
• 2 μαχητικά RAFALE από ΑΒΠ

ΙΤΑΛΙΑ
• 1 Αντιτορπιλικό OURANO LA

PENNE

ΚΥΠΡΟΣ
• 1 πλοίο ανοιχτής θαλάσσης

(ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ)
• 1  ελικόπτερο Sar AW 139
• 1  ομάδα Μονάδας Υποβρυχίων

Καταστροφών ΜΥΚ
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Η Συμφωνία Ειρήνης Ισραήλ - ΗΑΕ: προεκτάσεις και μηνύματα

Ο μετασχηματισμός των στρα-
τηγικών συμμαχιών που θα
επιφέρει, στο άμεσο μέλλον,

η ειρηνευτική συμφωνία μεταξύ Ισ-
ραήλ και Ηνωμένων Αραβικών Εμι-
ράτων (ΗΑΕ), προοιωνίζει ραγδαίες
εξελίξεις στη Μ. Ανατολή σε μια πε-
ριοχή που εκτείνεται από την Ανα-
τολική Μεσόγειο μέχρι και το Μα-
ρόκο και από την Άγκυρα και Τεχε-
ράνη μέσω Ιράκ και Συρίας στον Λί-
βανο και στη Λιβύη και που φτάνει
μέχρι την Υεμένη. Η ιστορικής ση-
μασίας Συμφωνία Ειρήνευσης, η
οποία ανακοινώθηκε από τον πρό-
εδρο Τραμπ στις 13 Αυγούστου, με-
σούσης της προεκλογικής του εκ-
στρατείας ίσως να αποτελέσει για
τον πρωθυπουργό Νετανιάχου μία
«ψήφο εμπιστοσύνης», αφού οι οι-
ωνοί είναι οι καλύτεροι. Είναι ξεκά-
θαρο ότι τα αραβικά κράτη δεν είναι
πλέον διατεθειμένα να παραμερί-
σουν τα στρατηγικά και ζωτικά τους
συμφέροντα στον βωμό της απόρ-
ριψης διαφόρων ειρηνευτικών σχε-
δίων που αφορούν στη διένεξη με-
ταξύ Ισραήλ και Παλαιστινίων.

Όχι πάντως στον βαθμό που το
έπρατταν μέχρι σήμερα. Ο κυριό-
τερος, όμως, λόγος της Συμφωνίας
είναι συνυφασμένος με το απόφθεγ-
μα που βγαίνει μέσα από τη ρεαλι-
στική πολιτική και θέλει «τον εχθρό
του εχθρού μου να είναι φίλος μου».
Και πράγματι, τα δίπολα Τουρκίας-
Κατάρ και Ιράν-Κατάρ, που δραστη-
ριοποιούνται σε Ιράκ, Συρία, Λίβανο,
Λιβύη, Υεμένη και Ανατολική Με-
σόγειο, αποτελούν ολοένα και πε-
ρισσότερο πραγματική απειλή, τόσο
για τα κράτη του Κόλπου όσο και
για το Ισραήλ σε βαθμό που να επι-
σκιάζει οποιοδήποτε άλλο ιδεολογικό

ή θρησκευτικό εμπόδιο υπάρχει με-
ταξύ τους. Η δε τάση δείχνει ότι και
άλλα αραβικά κράτη θα ακολουθή-
σουν το ίδιο μονοπάτι. Τα ωφελή-
ματα για το Ισραήλ είναι πολλαπλά
και δεν αφορούν μόνο στην ασφά-
λεια αλλά και σε άλλους τομείς της
οικονομίας και της τεχνολογίας.
Μπορεί, βέβαια, να μπήκε φρένο
στο σχέδιο ειρήνευσης Τραμπ, σε
ό,τι αφορά στην προσάρτηση πε-
ριοχών της Δυτικής Όχθης, όμως
το ίδιο φρένο μπήκε και στη στρα-
τηγική των Παλαιστινίων, οι οποίοι
πλέον δεν θα μπορούν εμπλακούν
στις σχέσεις Ισραήλ και αραβικών
κρατών, με τα οποία έχουν οικονο-
μικές και σχέσεις ασφάλειας. Με
άλλα λόγια οι σχέσεις Ισραήλ και
ΗΑΕ αλλά και των άλλων αραβικών
κρατών, αν και εφόσον ακολουθή-
σουν το παράδειγμά τους, δεν θα
εξαρτώνται πλέον από τις σχέσεις
Ισραήλ και Παλαιστινίων και αυτό
καταργεί το παραδοσιακό πλεονέ-
κτημα των τελευταίων. 

Ένας άλλος λόγος, που μπορεί
να βρίσκεται σε μια άλλη διάσταση,
πλην όμως θα μπορούσε να θεωρηθεί
ως συνυφασμένος με τις πιο πάνω
εξελίξεις είναι κι η διαμάχη μεταξύ
ΗΠΑ και Κίνας και πιο συγκεκριμένα
αυτός αφορά σε μια δυνητική συμ-
φωνία μεταξύ Κίνας και Τεχεράνης,
κάτι που ο ΥΠΕΞ του Ιράν, στις 5
Ιουλίου, επιβεβαίωσε ότι η Τεχεράνη
διαπραγματεύεται μια συμφωνία με
το Πεκίνο, διάρκειας 25 ετών. Αυτή
η συμφωνία, σύμφωνα με πληρο-
φορίες, αφορά επενδύσεις της Κίνας
σε ενέργεια, μεταφορές και τράπεζες.
Προνοεί επίσης, συνεργασία στην
παραγωγή οπλικών συστημάτων,
ανταλλαγή πληροφοριών και κοινές
στρατιωτικές ασκήσεις. Σύμφωνα
με τους Times αυτή η συμφωνία

μπορεί να φτάσει στα 400 δισεκα-
τομμύρια δολάρια κινεζικών επεν-
δύσεων. Θα μπορούσε, λοιπόν, η
Συμφωνία Ισραήλ και ΗΑΕ – δύο
πολύ καλών συμμάχων των ΗΠΑ –
να ερμηνευτεί και ως το αντίπαλο
δέος της Συμφωνίας Κίνας – Ιράν.

Αντιδράσεις και μηνύματα
Η Τουρκία και το Ιράν καταδίκα-

σαν τη συμφωνία και απείλησαν με
αντίποινα τα ΗΑΕ, με σκοπό να απο-
θαρρύνουν τα λοιπά αραβικά κράτη.
Παρόλα αυτά, η περιρρέουσα ατμό-
σφαιρα θέλει και άλλα αραβικά κράτη
να προχωρούν στη σύναψη παρό-
μοιων συμφωνιών. Η Αίγυπτος και
η Ιορδανία είχαν προχωρήσει σε
παρόμοιες συμφωνίες το 1979 και
1994, αντίστοιχα. 

Η καταδίκη της Συμφωνίας από
το Ιράν δεν προκάλεσε έκπληξη. Η
Τεχεράνη βλέπει τη Συμφωνία ως
μία νεοφανή πολυεθνική συμμαχία
που απειλεί τις περιφερειακές της
επιδιώξεις, οι οποίες στο εσωτερικό
της χώρας πρέπει να εμφανίζονται
πάση θυσία ότι λειτουργούν προς
όφελος του λαού. Τα πρόσφατα,
όμως, γεγονότα σε Ιράκ, Συρία και
Λίβανο καθώς και η καταδίκη μέλους
της Χεζμπολάχ, από το ΔΔΧ, για τη
δολοφονία του πρωθυπουργού Χα-
ρίρι, έχουν επηρεάσει την ικανότητα
της Τεχεράνης για προώθηση των
σχεδίων της στην Μ. Ανατολή. 

Στην Τουρκία, η πολιτική του
Ερντογάν απολαμβάνει την υπο-
στήριξη του πολιτικού σκηνικού
της χώρας και ως ΚΜ του ΝΑΤΟ και
με μία, μερικώς συγχυσμένη, μερικώς
ενοχλημένη και μερικώς απογοη-
τευμένη και γεμάτη ασάφεια και
συμβιβασμούς Ε.Ε., βρίσκεται σε
πιο πλεονεκτική θέση από το Ιράν.
Με τη Συμφωνία, όμως, η Τουρκία
βλέπει πλέον ότι βρίσκεται αντιμέ-
τωπη με ένα συνασπισμό ευρωπαϊ-
κών και αραβικών κρατών που είναι
σε θέση να χαλάσει τα σχέδιά της.
Η πιο ανοικτή, πλέον, σχέση Ισραήλ
και Αράβων και ειδικότερα με τα
ΗΑΕ, θα επιτρέψει στον πρώτο να
αυξήσει τη βοήθεια – κάτι για το
οποίο η Άγκυρα κατηγόρησε στο
παρελθόν τον Ισραήλ ανοικτά –
προς τον συνασπισμό που μάχεται
κατά της Μουσουλμανικής Αδελ-
φότητας στη Λιβύη. Η υποστήριξη
της Άγκυρας προς τη Χαμάς και οι
προσπάθειές της για αύξηση του
φανατικού ισλαμικού αισθήματος
στην Ιερουσαλήμ, έχει σπρώξει το
Ισραήλ μακριά από αυτόν που απο-

καλείτο παραδοσιακός εταίρος. Το
Ισραήλ είναι αποφασισμένο να προ-
στατεύσει τα οικονομικά του συμ-
φέροντα στην Ανατολική Μεσόγειο
και να ακυρώσει το τουρκο-λιβυκό
μνημόνιο. Το ίδιο θέλουν και τα
ΗΑΕ, των οποίων η επένδυση στο
αγωγό EastMed, δεν είναι καθόλου
τυχαία. Η λειτουργία του θα μειώσει
κατά 50% τις εξαγωγές σε Φ.Α. του
Κατάρ προς την Ευρώπη. 

Τα κυριότερα μηνύματα που στέλ-
νει αυτή η Συμφωνία προς την Ε.Ε.,
είναι ότι η ειρήνευση στην περιοχή
της Μέσης Ανατολής δεν εξαρτάται
από τη διένεξη μεταξύ Ισραήλ και
Παλαιστινίων και ότι τον αποστα-
θεροποιητικό παράγοντα, τον απο-
τελούν τα δύο μη αραβικά, μουσουλ-
μανικά κράτη, η Τουρκία και το Ιράν.
Προς δε τις ΗΠΑ και ειδικότερα
στους Δημοκρατικούς, εκπέμπεται
ένα ηχηρό όχι σε ό,τι αφορά στις
προθέσεις τους για αποκατάσταση
της πυρηνικής συμφωνίας Ιράν –
Ομπάμα. Για το Ισραήλ και τα λοιπά
κράτη του Κόλπου, το πρόγραμμα
αυτό αποτελεί κόκκινο πανί, αφού
το θεωρούν ως θανάσιμη απειλή. 

Η Συμφωνία εξομάλυνσης των
σχέσεων Ισραήλ και ΗΑΕ και κατ’
επέκταση του αραβικού κόσμου
μπορεί να χαρακτηριστεί ως η αρχή
του τέλους των επεκτατικών σχεδίων
της Τουρκίας και του Ιράν, αλλά και
των απειλών που δέχεται ο αραβικός
κόσμος από το τρίγωνο Τουρκία –
Κατάρ – Ιράν και τους αντιπροσώ-
πους τους, Χούτι, Χεζμπολάχ, Χαμάς
και Μουσουλμανική Αδελφότητα. 

Ο κ. Κυριάκος Ν. Ποχάνης είναι αρχιπλοί-
αρχος (εα) ΠΝ (Πρώην διοικητής Κυπρια-
κού Ναυτικού).

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Καθώς πλησιάζει η 11η Οκτωβρίου, η
τ/κ κοινότητα εστιάζει την προσοχή της
στις «προεδρικές εκλογές». Οι τελευταίες
σφυγμομετρήσεις δείχνουν ότι ο Μου-
σταφά Ακιντζί βρίσκεται πολύ κοντά
στην επίτευξη του στόχου της συμμε-
τοχής του στον δεύτερο γύρο, ενώ για
το δεύτερο εισιτήριο δεν αποκλείεται
να γίνει μια αναμέτρηση-ντέρμπι. Οι τε-
λευταίες ενδείξεις θέλουν τον Τουφάν
Ερχουρμάν, τον ηγέτη της τ/κ κεντροα-
ριστεράς, να έχει αναπτύξει σημαντική
δυναμική που ενδεχομένως θα τον οδη-
γήσει στον β  ́γύρο, αφήνοντας τον εκλεκτό
της Άγκυρας Ερσίν Τατάρ στα κρύα του
λουτρού. Ο βασικός λόγος σύμφωνα με
τις μετρήσεις είναι οι επιπτώσεις από τη
συνεχιζόμενη πανδημία, η εντεινόμενη
οικονομική κρίση αλλά και τα εσωτερικά

προβλήματα της τ/κ Δεξιάς. Από την άλλη
ο κ. Ακιντζί διατηρεί σε μεγάλο βαθμό
την εκλογική βάση, η οποία του άνοιξε
το 2015 τον δρόμο για τη νίκη. 

Στις «προεδρικές» θα συμμετέχουν
αρκετοί υποψήφιοι που έχουν αφήσει
κατά τα προηγούμενα χρόνια το απο-
τύπωμά τους στα τ/κ πολιτικά δρώμενα.
Μαζί με τους κ.κ. Ακιντζί και Τατάρ, θα
αναμετρηθούν πολλοί νυν και τέως ηγέ-
τες τ/κ πολιτικών κομμάτων. Ο κ. Ακιντζί
κατεβαίνει στις «εκλογές» διατηρώντας
ζωντανό το όραμα της επανένωσης του
νησιού με βάση το ομοσπονδιακό μον-
τέλο, που, όπως διακηρύττει, αποτελεί
μονόδρομο για την επίλυση του Κυπρια-
κού με βάση τη συγκατάθεση των δύο
κοινοτήτων και των διεθνών παραγόν-

των. Η στάση Μ. Ακιντζί βρίσκει αντα-
πόκριση σε μεγάλο τμήμα της τ/κ Αρι-
στεράς και στους κύκλους που επιδιώ-
κουν λύση και την ενσωμάτωση και της
τ/κ κοινότητας στην Ε.Ε. και τη διεθνή
κοινότητα. Ο κ. Τατάρ, συμμετέχει στις
«προεδρικές» έχοντας εξασφαλίσει την
υποστήριξη μερίδας της τ/κ Δεξιάς, κυ-
ρίως της «εκλογικής» βάσης του «κυ-
βερνώντος» Κόμματος Εθνικής Ενότητας
(ΚΕΕ) αλλά και της Άγκυρας. Ο «πρωθυ-
πουργός» επιχειρεί να εντυπωσιάσει
την τ/κ κοινή γνώμη, προβάλλοντας το
όραμά του για την περίφημη λύση δύο
κρατών και βασιζόμενος σε μεγάλο βαθμό
στο εγχείρημα του ανοίγματος της πε-
ρίκλειστης πόλης των Βαρωσίων υπό
τ/κ διοίκηση. Ο ηγέτης του Ρεπουμπλι-

κανικού Τουρκικού Κόμματος (ΡΤΚ), κ.
Ερχιουρμάν δίνει το παρών του στην
αναμέτρηση σε μια ιδιαίτερα δύσκολη
συγκυρία της τ/κ κεντροαριστεράς. Με
το Κυπριακό σε στασιμότητα και τα πο-
σοστά των κομμάτων της τ/κ Αριστεράς
να οπισθοχωρούν τα τελευταία χρόνια,
ο Τουφάν Ερχιουρμάν  δίνει αγώνα δρό-
μου για να συσπειρώσει την «εκλογική»
βάση του κινήματός του. Ταυτόχρονα,
καλείται να αντιμετωπίσει την πρόκληση
που ακούει στο όνομα Μουσταφά Ακιντζί.
Από τις τάξεις της τ/κ Δεξιάς στις «εκλο-
γές» της 11ης Οκτωβρίου κατεβαίνουν
και άλλοι ηγέτες κομματιών σχηματι-
σμών, όπως ο «αντιπρόεδρος της «κυ-
βέρνησης», Κουντρέτ Όζερσαϊ, που ήταν
υποψήφιος και το 2015. Ο κ. Όζερσαϊ

επιχειρεί να περάσει το μήνυμα ότι είναι
ένας φιλόδοξος πολιτικός που γνωρίζει
πολύ καλά το Κυπριακό και στοχεύει
στην επίλυσή του με βάση εναλλακτικές
προσεγγίσεις, προβάλλοντας και «το
όραμα του ανοίγματος του Βαρωσιού»,
ως προσωπική του υπόθεση. Στις «προ-
εδρικές» συμμετέχουν επίσης, ο ηγέτης
του Κόμματος Αναγέννησης (ΚΑ), Ερχάν
Αρίκλι και ο πρώην ηγέτης του Δημο-
κρατικού Κόμματος (ΔΚ), Σερντάρ Ντεν-
κτάς, ο οποίος προβάλλει τη συνομο-
σπονδία ως το καταλληλότερο πλέον
μοντέλο λύσης. Στις «εκλογές» της 11ης
Οκτωβρίου αναμένεται να λάβουν μέρος
και εκπρόσωποι μικρότερων κομματικών
σχηματισμών καθώς και ανεξάρτητοι
υποψήφιοι. 

Ο Ακιντζί αναμένει τον αντίπαλο στο 2ο γύρο 
Δημοσκοπήσεις δείχνουν τους Τατάρ και Ερχιουρμάν να αναμετρούνται για το 2ο εισιτήριο των «προεδρικών» της 11ης Οκτωβρίου 

Οι τελευταίες δημοσκοπήσεις δείχνουν τον Ακιντζί να βρίσκεται ένα βήμα πιο μπροστά από τους αντιπάλους του στον πρώτο γύρο των
«προεδρικών». Οι δε συνεργάτες του κ. Ακιντζί προβληματίζονται για το ενδεχόμενο της συμμετοχής Ερχιουρμάν στον δεύτερο γύρο. 

<<<<<<

Ο Τατάρ, έχοντας την υπο-
στήριξη κυρίως της «εκλογι-
κής» βάσης του «κυβερνών-
τος» Κόμματος Εθνικής Ενό-
τητας και της Άγκυρας, επι-
χειρεί να εντυπωσιάσει την
κοινή γνώμη, προβάλλοντας
το όραμά του για λύση δύο
κρατών και στο εγχείρημα
ανοίγματος των Βαρωσίων
υπό τ/κ διοίκηση.

<<<<<<

Είναι ξεκάθαρο ότι τα
αραβικά κράτη δεν είναι
πλέον διατεθειμένα να
παραμερίσουν τα στρα-
τηγικά και ζωτικά τους
συμφέροντα στο βωμό
της απόρριψης διαφό-
ρων ειρηνευτικών σχε-
δίων που αφορούν στην
διένεξη μεταξύ Ισραήλ
και Παλαιστινίων.

Οι τελευταίες
δημοσκοπήσεις 
Καλά ενημερωμένες πηγές της «Κ» δεν κρύβουν
τον προβληματισμό τους απέναντι στις τελευταίες
σφυγμομετρήσεις που αφορούν τις επικείμενες
«προεδρικές», καθώς διάφοροι υποψήφιοι χρη-
ματοδοτούν υποτιθέμενες έρευνες που δίνουν
στους ίδιους υψηλά ποσοστά με στόχο να εντυ-
πωσιάσουν και να συσπειρώσουν την «εκλογική»
τους βάση. Παρ’ όλα αυτά οι τελευταίες έρευνες
δείχνουν ένα «ντέρμπι» για τις πρώτες τρεις
θέσεις της κατάταξης των υποψηφιοτήτων: «Μι-
κρή διαφορά χωρίζει πλέον τους πρώτους τρεις
πιο ισχυρούς υποψήφιους για την προεδρία της
ΤΔΒΚ. Κυρίως η διαφορά ανάμεσα στο δεύτερο
και τρίτο μικραίνει καθημερινά», σύμφωνα με
τις ίδιες πηγές. Συγκεκριμένα τις τελευταίες
εβδομάδες οι περισσότερες έρευνες δείχνουν
ότι το δίδυμο Ακιντζί – Τατάρ βρίσκεται πολύ
κοντά στη δεύτερη τελική αναμέτρηση των
«προεδρικών». Ωστόσο, αυτή η εξέλιξη δεν πρέπει
να οδηγήσει σε λανθασμένα συμπεράσματα. Ο
Τουφάν Ερχιουρμάν οικοδομεί αυτήν την περίοδο
το προφίλ τού «άφθαρτου» πολιτικού ηγέτη, ο
οποίος γνωρίζει πολύ καλά το Κυπριακό. Μέσα
σε αυτό το πλαίσιο, ο κ. Ερχιουρμάν προσπαθεί
να πείσει τους ψηφοφόρους ότι είναι σε θέση
να τους εκπροσωπήσει στις διαπραγματεύσεις
για το Κυπριακό αλλά και να υποστηρίξει τη
θέση των Τ/κ στη διεθνή κοινότητα με επιτυχία.
Έτσι, παρά τα προβλήματα στο εσωτερικό του
ΡΤΚ και τα ποσοστά της τ/κ Αριστεράς που εξα-
κολουθούν να οπισθοχωρούν σε ιστορικά χαμηλά
επίπεδα, ο κ. Ερχιουρμάν εξακολουθεί να έχει
ελπίδες για «ανατροπή» στην πρώτη Κυριακή
των «προεδρικών». Οι τελευταίες δημοσκοπήσεις
δείχνουν ότι σε σχέση με τους αντίπαλους του,
ο κ. Ακιντζί βρίσκεται ένα βήμα πιο μπροστά
στην πρώτη αναμέτρηση των «προεδρικών». Οι
περισσότερες δημοσκοπήσεις θεωρούν δεδομένη
τη συμμετοχή του στον επαναληπτικό γύρο,
έστω και με μια ενδεχόμενη μικρή διαφορά πο-
σοστών. Παρά τα ενθαρρυντικά μηνύματα της
τελευταίας περιόδου, το στρατόπεδο του κ.
Ακιντζί δεν εφησυχάζει και θεωρεί ότι πρέπει
να ακολουθηθεί προσεκτική γραμμή κατά τη
μικρή χρονική περίοδο που απομένει μέχρι την
ημέρα της «κάλπης». Οι συνεργάτες του κ. Ακιντζί
προβληματίζονται για το ενδεχόμενο της συμ-
μετοχής του Τουφάν Ερχιουρμάν στον δεύτερο
γύρο των «προεδρικών», διότι σε μια τέτοια πε-
ρίπτωση, ο ηγέτης του Ρεπουμπλικανικού Κόμ-
ματος θεωρείται σίγουρο ότι θα έχει τόσο την
υποστήριξη της Άγκυρας όσο και τις «ψήφους»
πολλών ψηφοφόρων της τ/κ Δεξιάς.  

Τη συμφωνία μεταξύ Ισραήλ και Ηνωμένων Αραβικών Εμιράτων (ΗΑΕ) ανα-
κοίνωσε στο Λευκό Οίκο ο πρόεδρος Τραμπ στις 13 Αυγούστου. 
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Του ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟΥ

Με μια έκδηλα νευρική δήλωση, η
Γκιουλντέν Πλουμέρ Κιουτσιούκ, η
Τ/κ μέλος της Διερευνητικής Επι-
τροπής Αγνοουμένων (ΔΕΑ), «σκέ-
πασε» τον ομαδικό τάφο των 80 Ε/κ
αιχμαλώτων πολέμου του ’74 από
την Άσσια, που εκτελέσθηκαν από
τον κατοχικό στρατό, στο Ορνίθι
της Αφάνειας. Η δήλωση Κιουτσιούκ
έγινε στις 18 τρέχοντος μηνός, χωρίς
ουδείς από την ε/κ πλευρά να αντι-
δράσει, παρόλο που αυτό ήταν και
είναι ισχυρός μοχλός στα χέρια της
ΚΔ κατά της Τουρκίας, αφού απο-
δεδειγμένα πρόκειται για διπλό έγ-
κλημα πολέμου καθώς τα οστά των
θυμάτων που εκτελέστηκαν μετα-
κινήθηκαν από τον τουρκικό στρατό
το 1995, σε άγνωστο χώρο. Πιο συγ-
κεκριμένα στις 18/08/2020, μιλώντας
στο τ/κ “πρακτορείο ειδήσεων”, η
κ. Κιουτσιούκ διερωτήθηκε, ποιόν
και σε τι θα εξυπηρετήσει το σχέδιο
δράσης τριών αξόνων που ανακοί-
νωσε η ΚΔ στο θέμα των αγνοου-
μένων. Πώς θα βοηθήσει αυτό τη
ΔΕΑ διερωτήθηκε η Κιουτσιούκ και
τόνισε ότι έχει γίνει η ταυτοποίηση
των 77 από τα 80 άτομα, που βρέ-
θηκαν κατά τις εκταφές στην Αφά-
νεια με σκοπό την ανεύρεση των
αγνοουμένων της Άσσιας ενώ δύο
από αυτούς δεν ταυτοποιήθηκαν
ακόμα για τεχνικούς λόγους. Εξαι-
ρετικά σημαντική λεπτομέρεια είναι
ότι η κ. Κιουτσιούκ απέκρυψε ότι
ταυτοποιήθηκαν στην πλειοψηφία
τους μεμονωμένα μικρά οστά των
θυμάτων.

Σιγή ιχθύος 
Από τις 18/08/2020 αναμέναμε

τις αντιδράσεις της δικής μας πλευ-
ράς στις επιτήδειες και πολιτικά κα-
τευθυνόμενες δηλώσεις Κιουτσιούκ,
υπήρξε όμως σιγή ιχθύος. Ενδεχο-
μένως, οι «άμεσα ενδιαφερόμενες»
αρχές ή και οργανώσεις να αφέθηκαν
στις αγκάλες της θερινής ραστώνης.
Πάντως από το δικό μας αρχείο προ-

κύπτει ότι μέχρι τις αρχές του έτους
το κεφάλαιο των 80 της Άσσιας δεν
είχε κλείσει για την κυβέρνηση κα-
θώς στις 08/01/2020, ο Επίτροπος
Προεδρίας Φ. Φωτίου, είχε συνάν-
τηση με αντιπροσωπεία της Άσσιας,
στην παρουσία του Ε/κ μέλους της
ΔΕΑ, Λεωνίδα Παντελίδη, κατά την
οποία διαβεβαίωσε ότι η Κυβέρνηση
καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια
ώστε να διακριβωθεί η τύχη και του
τελευταίου αγνοούμενου της κοι-
νότητας με πειστικά και αποδεικτικά
στοιχεία: «Όσον δε αφορά το μείζον
πρόβλημα της σκόπιμης μετακίνη-
σης των λειψάνων της πλειοψηφίας
των αγνοουμένων της Άσσιας από
την περιοχή Ορνίθι, αποφασίστηκαν
ενέργειες που θα αναληφθούν άμεσα,
τόσο εντός όσο και εκτός Κύπρου,
για προώθηση λύσης του σοβαρού
αυτού προβλήματος» κατά τον κ.
Φωτίου. Ένα χρόνο πριν, μιλώντας
στην ημερίδα με θέμα «Ανθρώπινα
Δικαιώματα και Αγνοούμενοι της
Κύπρου» (01/02/2019), ο κ. Φωτίου
είχε πει σχετικά: «Μετακινήσεις δεν
έχουν γίνει μόνο στην περίπτωση
της Άσσιας αλλά και αλλού». Εξέ-
φρασε δε την εκτίμηση ότι μπορεί
και η πλειοψηφία των 800 αγνοου-
μένων που αναζητούμε τώρα να
έχουν μετακινηθεί. Επειδή με το ζή-
τημα των αγνοουμένων ασχολού-
μαστε επισταμένα πέραν των 25
ετών, αντιλαμβανόμαστε το ρόλο
που διαδραματίζει ο καθένας, από
τα κατά καιρούς μέλη της ΔΕΑ, μέχρι
τους κρατικούς και υπηρεσιακούς
αξιωματούχους και τις οργανώσεις
συγγενών, θεωρούμε σκόπιμο χάριν
της αλήθειας, να παραθέσουμε στοι-
χεία που εκτιμούμε ότι αποδει-
κνύουν, πως ο ρόλος που διαδρα-

ματίζει από το 2006 που ανέλαβε τη
θέση του Τ/κ μέλους της ΔΕΑ, η
Γκιουλντέν Πλουμέρ Κιουτσιούκ,
δεν είναι -ως έπρεπε- η απροκατά-
ληπτη διακρίβωση της τύχης των
αγνοουμένων αλλά είναι πρωτίστως
η εντεταλμένη συγκάλυψη των εγ-
κλημάτων πολέμου του στρατού ει-
σβολής, υπηρετώντας την τουρκική
προπαγάνδα ότι η Τουρκία εισέβαλε

στην Κύπρο για να φέρει την ειρήνη
και να προστατέψει τους Τ/κ και
φορτώνοντας συλλήβδην τα εγκλή-
ματα σε παραστρατιωτικούς των
δύο κοινοτήτων.

Τον Ιούνιο του 2018 
Με τίτλο, «Το τέλος του προγράμ-

ματος εκταφών αγνοουμένων», γρά-
φαμε στις 17/06/2018, για τακτικές

κινήσεις της κ. Κιουτσιούκ για υλο-
ποίηση του στρατηγικού στόχου
της Άγκυρας για κλείσιμο του προ-
γράμματος εκταφών: Με τη λήξη
του προγράμματος, υπερπηδείται
το μέγα ζήτημα των, από μέρους
της Τουρκίας, διαπραχθέντων εγ-
κλημάτων πολέμου, τα οποία και
διαγράφονται οριστικά. Μάλιστα,
έχοντας στο χέρι την απόδειξη των

διαπραχθέντων από Ε/Κ παραστρα-
τιωτικούς εγκλημάτων σε Τόχνη,
Μαράθα, Αλόα, Σανταλάρη, η Άγ-
κυρα μπορεί να δικαιολογεί την πρό-
φασή της ότι εισέβαλε στο νησί για
να σώσει τους Τ/Κ από γενοκτονία
και να φέρει την ειρήνη, την ίδια
ώρα που για κανένα δικό της έγκλημα
πολέμου έχει αφήσει αποδείξεις κα-
θώς αποδύθηκε σε συστηματική με-

τακίνηση λειψάνων από τους αρχι-
κούς χώρους ταφής, από το 1995».
Τότε ήταν που έφτασε στην Κύπρο,
βάσει απόφασης του Κογκρέσου
των ΗΠΑ (19/10/1994), αποστολή
υπό τον πρέσβη Ρόμπερτ Ντίλον
ώστε να διερευνήσει την τύχη πέντε
Αμερικανών πολιτών κυπριακής κα-
ταγωγής, των οποίων οι υποθέσεις
είχαν υποβληθεί στη ΔΕΑ. Ένας εξ
εκείνων ήταν ο 16χρονος Ανδρέας
Κασάπης από την Άσσια.

Μερικά από τα οστά του εντοπί-
σθηκαν κοντά στο χωριό Μόρα, ανα-
γνωρίστηκαν με τη μέθοδο του DNA
κι επεστράφησαν στην οικογένειά
του για ταφή στις 22/06/1998. Διά
το φόβο των Αμερικανών, ο κατο-
χικός στρατός έσπευσε στο Ορνίθι
όπου ήταν ο ομαδικός τάφος των
80 Ασσιωτών, μεταξύ των οποίων
και ενός ακόμη Αμερικανού υπη-
κόου, και με εκσκαφείς και φορτηγά
μετακίνησε τα οστά. Ιδού τι έγραψε
σχετικά το Μάρτιο του 2014 σε έκ-
θεση που υπέβαλε στον Πρόεδρο
Αναστασιάδη (όταν παραιτείτο από
μέλος της ΔΕΑ εξαιτίας κυβερνητικής
αδιαφορίας, υπονόμευσης της Κ.Δ.
και υπόσκαψης της ΔΕΑ λόγω πο-
λιτικών σκοπιμοτήτων) ο Πρέσβης
ε.τ. σήμερα, Θεόφιλος Θεοφίλου:
«Στα μέσα περίπου της δεκαετίας
του ́ 90, ο τάφος τους (των Ασσιωτών)
διαταράχθηκε και τα οστά τους με-
ταφέρθηκαν σε άλλο μέρος με στόχο
την απόκρυψη του εγκλήματος.Σύμ-
φωνα με τις υπάρχουσες πληροφο-
ρίες και όλες τις ενδείξεις, επρόκειτο
για καλά σχεδιασμένη και οργανω-
μένη επιχείρηση που έγινε με οδη-
γίες της Άγκυρας, στην οποία πήραν
μέρος αρκετά άτομα που χρησιμο-
ποίησαν μηχανήματα εκσκαφής και
φορτηγά.

Όταν το 2009 ύστερα από κάποιες
πληροφορίες έγιναν ανασκαφές στο
χώρο της αρχικής ταφής, βρέθηκαν
εκεί μόνο τέσσερεις (4) ολοκληρω-
μένοι σκελετοί, τρεις (3) σχεδόν ολό-
κληροι σκελετοί και αριθμός ανα-
κατωμένων και θρυμματισμένων
οστών από υπολείμματα άλλων σκε-
λετών. Η συντριπτική πλειοψηφία
των οστών δεν βρέθηκε και οι επτά
προαναφερθέντες σκελετοί βρέθη-
καν στην κατάσταση που περιγρά-
φηκε επειδή ήταν σε λαγούμι όπου
δεν έφτασε η «χούφτα» του σκαπτι-
κού μηχανήματος. Παρά τα επανει-
λημμένα διαβήματά μας και τις ει-
σηγήσεις μας για ανεύρεση και των
υπόλοιπων οστών, η Τ/Κ Εκπρόσω-
πος μας ανέφερε συνεχώς ότι δεν
γνωρίζουν πού μεταφέρθηκαν τα
οστά, ότι δεν βρίσκουν άλλους μάρ-
τυρες, ότι κάποιοι που πιθανόν να
γνωρίζουν αρνούνται να μιλήσουν
και διάφορα άλλα. […] Σε συζητήσεις
που είχαμε στη Δ.Ε.Α. για το θέμα
αυτό επέμενε ότι πρέπει να προχω-
ρήσουμε με την ταυτοποίηση των
ανευρεθέντων οστών χωρίς να πε-
ριμένουμε άλλο, να τα παραδώσουμε
στους συγγενείς τους και να κλείσουν
οι σχετικοί φάκελοι».

Πώς η Κιουτσιούκ διέγραψε 80 Ασσιώτες
Ισχυρίζεται ότι ταυτοποιήθηκαν ήδη 77 άτομα και αποκρύβει ότι πρόκειται στην πλειοψηφία τους για μεμονωμένα μικρά οστά των θυμάτων

Τη συνάντησα στις 21/8/2017, κατόπιν
δικής της πρωτοβουλίας, για να μου
εξηγήσει τις θέσεις της, ύστερα από
σειρά δικών μου ρεπορτάζ και άρ-
θρων στην «Κ», για τους Ασσιώτες, στα
οποία απηύθυνα ερωτήματα προς τον
Μουσταφά Ακιντζί, ο οποίος είχε υπο-
σχεθεί ότι θα λυνόταν το ζήτημα.
Ωστόσο, οι Ασσιώτες «μετακινούνταν»
από το Ορνίθι, στο Τέμπλος κι από κει
στην Άσσια και μετά στο σκουπιδότο-
πο του Δικώμου, λες και δεν μιλούσα-
με περί λειψάνων αλλά περί εκδρομι-
κού ομίλου. Απαντώντας σε ερώτησή
μου για την μετακίνηση του τάφου, η
κ. Κιουτσιούκ μου είπε: «Κάναμε πολ-
λές έρευνες πάνω σε αυτή την περί-
πτωση και γνωρίζουμε σίγουρα ότι τη
μετακίνηση των οστών δεν την έκαμε
ο τουρκικός στρατός. Αν ρωτήσετε αν
την έκαμαν οι τ/κ αρχές θα σας πω ότι
δεν είμαι σίγουρη διότι ήταν ένα έγ-
κλημα (η μετακίνηση) που έγινε τη δε-
καετία του ’90 και κανείς δεν μιλά γι’
αυτό». Σε άλλη ερώτηση περί του χώ-
ρου μετακίνησης των οστών είπε:
«Σύμφωνα όμως με τις πληροφορίες

από τις έρευνες που έκαμε το Γραφείο
μου αυτά τα οστά είτε ρίχτηκαν στη
θάλασσα είτε καταστράφηκαν. Ίσως
όμως και οι πληροφορίες αυτές να εί-
ναι λανθασμένες». Τρεις μήνες μετά
και ενώ ουδείς κατά την κ. Κιουτσιούκ
μιλούσε για τη μετακίνηση διότι είναι
έγκλημα, αιφνιδίως βρέθηκαν έξι
μάρτυρες κι ένας τόπος ταφής στο
σκουπιδότοπο του Δικώμου που θα εί-
ναι πολύ δύσκολο αν όχι αδύνατο να
τον ανασκάψει κανείς, διότι για να
αποκατασταθεί ο χώρος με κονδύλια
της Ευρωπαϊκής Ένωσης μετακινήθη-
καν, σύμφωνα με όσα λέχθηκαν στους
Ασσιώτες συγγενείς, τεράστιοι όγκοι
σκουπιδιών και χώματος. Μια απόλυτα
βολική συνταγή για κλείσιμο της υπό-
θεσης της Άσσιας σαν πιλοτική λύση
για να κλείνουν οριστικά και όλες οι
υποθέσεις μετακινήσεων ομαδικών
τάφων. Αυτά τον Αύγουστο του 2017.
Τώρα τον Αύγουστο του 2020, με δη-
μόσια δήλωση της, που δεν διαψεύ-
σθηκε ούτε από την ΚΔ ούτε από τη
ΔΕΑ, η κ. Κιουτσιούκ κλείνει το κεφά-
λαιο Άσσια… 

Τι μας είπε η Γκιουλντέν Πλουμέρ Κιουτσιούκ

Ο ρόλος που παίζει από το 2006 που ανέλαβε τη θέση του Τ/κ μέ-
λους της ΔΕΑ, η Γκιουλντέν Πλουμέρ Κιουτσιούκ, δεν είναι -ως
έπρεπε- η απροκατάληπτη διακρίβωση της τύχης των αγνοουμέ-
νων, αλλά είναι πρωτίστως η εντεταλμένη συγκάλυψη και απενο-
χοποίηση των εγκλημάτων πολέμου του στρατού εισβολής. 

Έχουν ανασκαφεί από τη ΔΕΑ όλοι οι μεγάλοι τάφοι εγκλημάτων πολέμου κατά Τ/κ, όπως
στη φωτογραφία στη Γεράσα τον Ιούνη του 2007, ο τάφος θυμάτων της περιοχής Τόχνης. 

Σχεδόν από όλους τους ομαδικούς τάφους Ε/κ, τα λείψανα μεταφέρθηκαν και εξαφανίσθηκαν συ-
στηματικά για να μην υπάρχουν αποδεικτικά στοιχεία κατά του στρατού κατοχής. Στη φωτογραφία
ο αρχικός τόπος ταφής των Ασσιωτών στο Ορνίθι Αφάνειας.

Στη στήλη μας με τίτλο, «Το έγ-
κλημα πίσω από τα εγκλήματα»
(10/06/2018), θέσαμε την ουσία
του ζητήματος: «Στην περίπτωσή
μας, η ΚΔ άνοιξε όλους τους τά-
φους των άδικα δολοφονηθέντων
Τ/Κ από Ε/Κ παραστρατιωτικούς
και έδωσε και όλα τα στοιχεία που
κατείχε για Τ/Κ αγνοούμενους,
χωρίς την όποια συγκάλυψη. Η
πλευρά της κ. Κιουτσιούκ προ-
έβαλλε και προβάλλει προφάσεις
περί «στρατιωτικών ζωνών» του
στρατού κατοχής και «κλειστών
περιοχών». Η Τουρκία, από την
άλλη, στο πλαίσιο επιχείρησης
συγκάλυψης μετακίνησε ομαδι-
κούς τάφους, όπως των 80 Ασσιω-
τών ή και εξαφάνισε λείψανα από
τεράστιους τάφους περισυλλογής,
όπως αυτούς δίπλα από το ξενο-
δοχείο Celebrity, Κορνόκηπου
ενώ αρνείται να δώσει στοιχεία
ακόμα και για άλλες γνωστές πε-
ριπτώσεις εγκλημάτων πολέμου,
όπως επί παραδείγματι των 14 γυ-
ναικόπαιδων στο Σύσκληπο. Στό-
χος της Άγκυρας, που υλοποιείται
κατά γράμμα από την κ. Κιουτσι-

ούκ, είναι πλέον ο τερματισμός
του προγράμματος εκταφών και
βολεύεται θαυμάσια πίσω από την
έλλειψη μαρτυριών. Η καθυστέ-
ρηση του προγράμματος εκταφών
και ο επιδιωκόμενος τερματισμός
του, όχι μόνο δεν υπηρετεί την
ανθρωπιστική πτυχή του προβλή-
ματος αλλά αποτελεί τον πολιτι-
κό-στρατηγικό στόχο της Άγκυρας.
Αν όμως η Τουρκία, σεβόμενη τα
ανθρώπινα δικαιώματα των οικο-
γενειών των αγνοουμένων, έδινε
στοιχεία για τις μετακινήσεις τά-
φων και για τους μεγάλους ομα-
δικούς τάφους που προέκυψαν
μετά από την περισυλλογή νεκρών
στρατιωτών στα διάφορα πεδία
μαχών, ο αριθμός των 800 αγνο-
ουμένων που αναζητούμε θα μπο-
ρούσε σε διάστημα ακόμη και
ενός έτους να εκμηδενιστεί. Διε-
ρωτώμαι ποια είναι η προσφορά
της τουρκικής πλευράς, για σχεδόν
μισό αιώνα στην επίλυση της τρα-
γωδίας των αγνοουμένων. Μήπως
η πρόσφατη «εισφορά» 100.000
δολαρίων της Τουρκίας στα ταμεία
της ΔΕΑ;

Μόνο η ε/κ πλευρά άνοιξε ομαδικούς τάφους Τ/κ 

Από το 2008, είχαμε γράψει για το χώρο ταφής δίπλα στο ξενοδοχείο Ce-
lebrity στο αλιευτικό καταφύγιο της Λαπήθου. Πήρε χρόνια μέχρι ο κατοχι-
κός στρατός να δώσει άδεια εκταφής σε ένα μεγάλο ομαδικό τάφο, σύμ-
φωνα με μαρτυρίες Τ/κ. Οι ανασκαφές συνεχίζονται μέχρι σήμερα αλλά τα
ευρήματα φτωχά… λόγω -και στην περίπτωση αυτή- της σκόπιμης μετακί-
νησης των λειψάνων.

<<<<<<

Η Τουρκία για κανένα
δικό της έγκλημα πολέ-
μου έχει αφήσει αποδεί-
ξεις καθώς αποδύθηκε
σε συστηματική μετακί-
νηση λειψάνων από
τους αρχικούς χώρους
ταφής, από το 1995. 
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Τα γαλλικά του κ. Νίκου
Παραμονές της εμφάνισης από το Προ-
εδρικό, την περασμένη Τετάρτη, η κυβέρ-
νηση στο παρασκήνιο είχε ανοίξει τα χαρτιά
της για τη στάση και τακτικής της, απέναντι
στα δημοσιεύματα του αραβικού δικτύου
προτάσσοντας και τα πατριωτικά αισθήματα
του ντόπιου δημοσιογραφικού κόσμου. Την
επομένη ο Νίκος Νουρής απογείωσε το κυ-
βερνητικό αφήγημα, εμπλέκοντας Εμίρη-
δες και βασιλικές οικογένειες σε σημείο
πρόκλησης διπλωματικού επεισοδίου. Ε,
μα έχει άδικο ο άνθρωπος; Δεν μπορούσαν
να περιμένουν καμιά εβδομάδα μέχρι να
ολοκληρώσει τις καλοκαιρινές του διακο-
πές; Πρόλαβε να κάνει διακοπές, ούτε 24
ώρες. Παράτησε σύξυλη τη σύζυγό του
στην Καλαμάτα, όπως μαθαίνω, για να δώ-
σει απαντήσεις. Πάντως και ο κ. Νίκος,
όπως λένε οι κακές γλώσσες, φέρεται να
φρέσκαρε τα «γαλλικά» του, στην τηλεφω-
νική επικοινωνία που είχε με τον Εμίρη του
Κατάρ. Λογικά μια ανησυχία θα πρέπει να
είχε και η Νατάσα Πηλείδου. Στην κοινο-
πραξία του τεμαχίου 10 εκτός από την Ex-
xonMobil είναι και η Qatar Petroleum, κρα-
τική εταιρεία. 

••••
Οι «πατάτες»
Η παραδοχή κάποιων, εντός της κυβέρνη-
σης, ότι έγιναν χοντρές πατάτες στο πρό-
γραμμα πολιτογραφήσεων δεν σβήνει μο-
νοκοντυλιά τις ευθύνες που υπάρχουν στο
κυβερνητικό στρατόπεδο. Ούτε αποτελεί
άλλοθι τα περί νομότυπων διαδικασιών κα-
τά τον χρόνο παραχώρησης κάποιων διαβα-
τηρίων. Κάποιες περιπτώσεις βγάζουν μάτι,
ασχέτως αν τηρήθηκαν οι πρόνοιες του
προγράμματος. Δεν μπορεί π.χ. η Κυπριακή
Δημοκρατία να παραχωρεί διαβατήριά της,
σε πρόσωπο για το οποίο μια απλή αναζή-
τηση στο διαδίκτυο θα φαινόταν ότι υπάρ-
χουν σοβαρές υπόνοιες ότι σχετίζεται με
τους αδελφούς μουσουλμάνους ή κάποιος
άλλος εκτίει ποινή φυλάκισης. Υπάρχουν
και άλλες καραμπινάτες περιπτώσεις. Η κυ-
βέρνηση ελέγχεται γιατί καθυστέρησε να
κλείσει τα κενά. Όσο και αν ενοχλεί τον κ.
Νουρή, η εντύπωση που υπάρχει είναι πως
τα όποια μέτρα, πάρθηκαν μετά από την
πίεση ξένων δημοσιευμάτων. 

••••
Έσκασε μύτη
Και μέσα στο μπάχαλο με τα διαβατήρια
εμφανίσθηκε και ο συνταξιούχος τέως γε-
νικός εισαγγελέας της Δημοκρατίας Κώ-
στας Κληρίδης. Ανησύχησε, τώρα που δεν

έχει και πολλές σκοτούρες, μήπως τον πά-
ρουν τα σκάγια για το θέμα των ερευνών
της διαρροής. Έσπευσε μέσω συμπάθειών
του στον δημοσιογραφικό χώρο να διαχω-
ρίσει τη θέση του, πληροφορώντας την κοι-
νή γνώμη, που αγωνιούσε, να κάνει γνωστό
ότι «Εμείς, ως Νομική Υπηρεσία ή Γενικός
Εισαγγελέας, δεν ρωτηθήκαμε, ούτε μας
ζήτησε κανένας να δώσουμε οδηγίες για
αστυνομική διερεύνηση διαρροών». Αν λά-
βουμε υπόψη τη χρονική έναρξη των αστυ-
νομικών ερευνών, αυτό που μπορεί να υπο-
θέσει κάποιος είναι ότι ο κ. Κληρίδης την
περίοδο εκείνη είχε άλλα βάσανα, όπως
τον χρόνο αφυπηρέτησής του, από τη θέση
του Γενικού Εισαγγελέα. Έβαλε όλα τα λα-
μόγια για την οικονομία φυλακή και το μόνο

που άφησε σε εκκρεμότητα ήταν για τη
διαρροή, την οποία θα την είχε εντοπίσει
μέχρι να πουν κύμινο.

••••
Η διαρροή
Ηλεκτρονική υποκλοπή των στοιχείων για
τις πολιτογραφήσεις δεν έγινε, διότι τα έγ-
γραφα δεν είναι σε ηλεκτρονική μορφή. Τα
έγγραφα είναι διαβαθμισμένα και τα παρα-
λαμβάνει ο γενικός διευθυντής της Βουλής,
τα οποία προωθεί στην αρμόδια κοινοβου-
λευτική επιτροπή. Ποιος κ. υπουργέ των
Εσωτερικών είναι το «βαθύ λαρύγγι», η
Μαρικκού που τα Λεύκαρα; Γιατί δεν λέτε
αυτά τα οποία διαρρέονται από την κυβέρ-

νηση στο παρασκήνιο; Εκτός και αν έχετε
υποψία ή στοιχεία πως τη διαρροή την έκα-
νε ο καντινιέρης της Βουλής, ή κάποιος δη-
μοσιογράφος – κομάντο του αραβικού δι-
κτύου, πραγματοποίησε επιχείρηση και
έκλεψε τα έγγραφα. Στη Βουλή οι διοικητι-
κές υπηρεσίες γνωρίζουν ποιοι έλαβαν τα
στοιχεία, οι αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες
δεν μπορούν να ξετυλίξουν το κουβάρι; Κύ-
ριε Συλλούρη, κάτι τρέχει και η Βουλή είναι
αυτή που θα πρέπει να ρίξει άπλετο φως
γιατί φοβάμαι πως θα μείνει η τάτσα. 

••••
Ο Μάρτης και η Σαρακοστή
Όπου γάμος και χαρά η «Βασίλω» πρώτη.

Σιγά μην έλειπε από το πανηγύρι ο Τζακ Νό-
ρις των απανταχού κατατρεγμένων, κατά
κόσμο Οδυσσέας. Βούτυρο στο ψωμί του,
υποθέσεις όπως αυτή με τα διαβατήρια.
Αυτός και ο Φαίδωνας, εκ Πάφου, που ακό-
μα και όταν η επικαιρότητα δεν βοηθά μά-
χονται μέχρι μετά τις μεσονύχτιες ώρες να
εμπλουτίσουν την επικαιρότητα προκειμέ-
νου να τους δώσει βήμα δημοσιότητας. Από
τη μια ο Παφίτης δήμαρχος έχει συνήθεια
να στέλνει μηνύματα, με θέματα λαβράκια,
σε δημοσιογράφους ακόμα και μετά τα με-
σάνυχτα και από την άλλη, ο φόβος και ο
τρόμος ημικρατικών και άλλων συναφών
υπηρεσιών, έστω και με καθυστέρηση,
ανακοίνωσε ότι θα ξετινάξει το επενδυτικό
πρόγραμμα πολιτογραφήσεων. Να το δείτε
πως σε κάποια στιγμή θα παίξει πρώτο θέ-
μα στο Al Jazeera και άντε μετά να τον πιά-
σεις. Αυτά βλέπει ο Φαίδωνας και έχει χά-
σει τον ύπνο του. 

Εγώ Χριστό και εσύ Αλλάχ...

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Όταν το κυβερνητικό επιτελείο βγαίνει να απαντήσει στο Κατάρ και στο Al Jazeera για προπαγάνδα κατά της Κύπρου, πέρα από την ουσία,
θα έπρεπε να ήταν περισσότερο προσεκτικό και στην εικόνα. Δεν γίνεται, κ. εκπρόσωπε της κυβέρνησης και κ. υπουργέ Εσωτερικών, να κα-
τατροπώνετε το θεοκρατικό Κατάρ με φόντο ψηφιδωτή εικόνα του Χριστού, δώρο του Πάπα Βενέδικτου κατά την επίσκεψή του στην Κύ-
προ. Άντε να πείσεις μετά κακοπροαίρετους και μη ότι δεν είμαστε και εμείς η άλλη όψη του ίδιου νομίσματος.

Οπως το καταλαβαίνω εγώ, η πολι-
τική μας στα ελληνοτουρκικά κατά
την τρέχουσα περίοδο συνοψίζεται
στο εξής απλό: ακολουθούμε τις κα-
νονιοφόρους στις μανούβρες τους.
Προσαρμοζόμαστε, δηλαδή, στις κι-
νήσεις του στόλου, ο οποίος με τη
σειρά του προσαρμόζεται και αυτός
στις κινήσεις του τουρκικού στόλου.
Παρακολουθούμε και αναλόγως δί-
νουμε ένταση ή πόνο. «Τονίζουμε»,
λ.χ., στον Στόλτενμπεργκ του ΝΑΤΟ,
όπως έπραξε ο υπουργός Αμύνης,
ότι η πολιτική ίσων αποστάσεων
«δεν γίνεται αποδεκτή»! Εύγε! Και
αλλάζει τίποτε, αφού το «τονίσα-
με»; Μήπως θα ήταν καλύτερο το
αποτέλεσμα εάν είχαμε ανεβάσει
την ένταση μερικά κλικ και το είχα-
με «διατρανώσει»;

Αγέρωχες πόζες και ρητορείες δεν
μπορούν να κρύψουν την πραγματι-
κότητα ότι παίζουμε εκεί όπου μας
έχει οδηγήσει η Τουρκία: σε μια πα-
ρατεταμένη αναμέτρηση στόλων,
μέσω ταυτόχρονων αεροναυτικών
ασκήσεων στην Ανατολική Μεσό-
γειο. Θα είναι μια περίοδος παρατε-
ταμένης δοκιμασίας, σε όλα τα επί-
πεδα, του αμυντικού μηχανισμού
της χώρας, με το «untoward event»
(ατυχές γεγονός) να μην μπορεί να
το αποκλείσει κανείς.

Μας συμφέρει αυτό; Ηταν η αρχική
επιδίωξή μας να βρεθούμε στη συγ-
κεκριμένη θέση; Κουτό το ερώτη-
μα, καταλαβαίνω. Εντούτοις, το θέ-
τω επειδή παρατηρώ με κατάπληξη
τη χαρά του ηρωισμού και της αυτο-
θυσίας σε ορισμένους, οι οποίοι
θαρρείς ότι προσβλέπουν στην ανα-
μέτρηση. Καταλαβαίνω ότι δεν γίνε-
ται να μην τηρούνται τα προσχήμα-
τα, δεν γίνεται να μην επαναλαμβά-
νονται από τους εκπροσώπους του

κράτους τα γνωστά τροπάρια και οι
καθιερωμένες δηλώσεις εθνικής
υπερηφάνειας και αυτοπεποίθη-
σης, αλλά υπάρχει κανείς που να πι-
στεύει, χωρίς διάθεση πλάκας και
αστεϊσμού, ότι μας συμφέρει αυτή
η θέση; Αν υπάρχει, είναι μάλλον
κακώς πληροφορημένος ως προς
τις αληθινές δυνατότητές μας ή
προδικάζει τη σωτήρια παρέμβαση
των ΗΠΑ. Σίγουρα, πάντως, κανένα
από τα δύο δεν μπορεί να είναι η
επιθυμητή έκβαση από την Αθήνα,
αφού και στις περιπτώσεις το μόνο
που κερδίζουμε είναι χρόνος. Μια

προσωρινή ανάπαυλα, μέχρι οι συν-
θήκες να επαναφέρουν το θέμα
στην ημερησία διάταξη.

Αυτό που ονομάζουμε «στρατηγι-
κή» μας στα ελληνοτουρκικά και
μας έχει οδηγήσει στη θέση αυτή,
δεν είναι κάτι που μπορεί να το
έχουμε διαλέξει και διαμορφώσει
συνειδητά. Είναι απλώς η μόνη δυ-
νατή επιλογή, πλην της τέλειας
απραξίας. Είναι το λογικό επακό-
λουθο εσφαλμένων, αλλά εθνικά
υπερήφανων, επιλογών που έχουν
προηγηθεί, στη δύναμη των οποίων

εμείς υπακούουμε μοιρολατρικά,
προσπαθώντας με όση φιλοτιμία
μάς βρίσκεται να πείσουμε ότι δή-
θεν και αυτό μπορούμε να το αντι-
μετωπίσουμε!

Οφείλεται η κατάσταση αυτή στην
απροθυμία να συζητήσουμε σοβα-
ρά με τους Τούρκους. Μπορεί να το
ζητούμε στα λόγια, αλλά θέλουμε
να γίνεται με τρόπο που δεν θα ση-
μαίνει κάτι και δεν θα δεσμεύει κα-
νέναν. Με τρόπο που δεν θα ενο-
χλεί την εύθικτη υπερηφάνεια μας,
που δεν καταδέχεται τέτοιες κου-

βέντες με τους Τούρκους, αλλά
συγχρόνως και τους συνομιλητές
μας θα ικανοποιεί. Κοροϊδεύουμε
τον εαυτό μας, με άλλα λόγια, επει-
δή ο σκοπός της πολιτικής μας είναι
πάντα να χρονοτριβήσουμε, να δια-
τηρήσουμε τις συνθήκες ακινησίας,
ελπίζοντας σε κάποιες ιδεώδες πε-
ριστάσεις που θα παρουσιασθούν
σε ένα μαγικό μέλλον.    

Αυτός είναι και ο λόγος για τον
οποίο έχουμε κουράσει διεθνώς με
τις διαμαρτυρίες μας, ώστε να είναι
αναπόφευκτες εκ μέρους των συμ-

μάχων μας οι ίσες αποστάσεις. Η
κούραση αυτή φάνηκε και στον διά-
λογο Κάρενμπαουερ και Μπορέλ,
που έγινε με ανοικτό μικρόφωνο,
φάνηκε στις δηλώσεις των συμμά-
χων μας που ζητούν και από τις δύο
πλευρές αποκλιμάκωση, φάνηκε
εντέλει και στη νερόβραστη από-
φαση του άτυπου συμβουλίου των
υπουργών Εξωτερικών της Ενωσης.
Χρειαζόμαστε, συνεπώς, μια νέα
πολιτική, με σκοπό τη δίκαια διευ-
θέτηση των ελληνοτουρκικών και η
οποία θα πείθει τους απέναντι για
τη σοβαρότητα των προθέσεών
μας. Πώς γίνεται αυτό; Εφόσον το
2004 είχαμε φθάσει στο σημείο να
έχουμε συμφωνήσει το 80%, δεν
θα υπάρχει ένας τρόπος να τους
πείσουμε ότι εγκαταλείπουμε τον
μαξιμαλισμό; 

Καλή δύναμη
Στη φωτογραφία της Παρασκευής
διέπραξα ένα σοβαρό λάθος, εξαι-
τίας της αφέλειάς μου. Χρωστώ, ως
εκ τούτου, μια συγγνώμη τόσο στον
ίδιο τον Γιώργο Κατρούγκαλο όσο
και στους αναγνώστες, καθώς δεν
εγνώριζα (και ούτε μπορούσα να
υποθέσω, εξ ου και η αφέλεια) ότι η
απώλεια των μαλλιών του τέως
υπουργού οφείλεται σε θεραπεία
στην οποία υποβλήθηκε στις αρχές
του μηνός για την αντιμετώπιση
ενός προβλήματος υγείας. Πληρο-
φορούμαι μάλιστα ότι οι γιατροί τού
είχαν συστήσει να παραμείνει οι-
κουρών μέχρι τα μέσα Σεπτεμβρί-
ου, αλλά στον ίδιο επικράτησε το αί-
σθημα της υποχρέωσης να παρα-
στεί στη Βουλή, δεδομένου ότι στον
ΣΥΡΙΖΑ δεν περισσεύουν οι ειδικοί
περί τα ελληνοτουρκικά. Του εύχο-
μαι ολοψύχως καλή δύναμη και κα-
λή ανάρρωση. Να επανέλθει γερός
και δυνατός!

Εχουμε κουράσει
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΙΩΑΝΝΟΥ

Ο υπουργός Υγείας έχει καταβάλει
τεράστιες προσπάθειες και για το Γε-
ΣΥ αλλά και για αντιμετώπιση της
πανδημίας, σε σημείο να έχει συγ-
κρουσθεί με κατεστημένα εντός του
υπουργείου του. Δεν γίνεται όμως κ.
Ιωάννου να διαπιστώνεται ένα τόσο
σοβαρό λάθος με τα τεστ των αερο-
δρομίων και να το προσπερνάνε οι
αρμόδιοι με ένα απλό, «συγγνώμη
έγινε λάθος». Είστε πολιτικός προ-
ϊστάμενος. Πάρτε κεφάλια.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ
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Η ναυτιλιακή βιομηχανία είναι εξαιρετικά ση-
μαντική για την κυπριακή οικονομία, συνει-
σφέροντας γύρω στο 7% του ΑΕΠ της χώρας.
Είναι γεγονός ότι αρχικά η κυπριακή σημαία
δεν είχε καλό όνομα. Θεωρείτο σημαία ευκαιρίας
με βασικό χαρακτηριστικό το χαμηλό κόστος

και τις περιορισμένες απαιτήσεις και υποχρεώσεις. Στην
πορεία, όμως, υπήρξε συστηματική προσπάθεια εκ μέρους
όλων με αποτέλεσμα το κυπριακό νηολόγιο να είναι σήμερα
σαφώς πιο ποιοτικό και η Κύπρος να έχει μετατραπεί σε ση-
μαντικό και αξιόπιστο διεθνές κέντρο πλοιοδιαχείρισης. 

Υπάρχουν και άλλοι τομείς που ξεκίνησαν χαμηλά και
στην πορεία πέτυχαν την ποιοτική αναβάθμιση. Τα κυπριακά
πανεπιστήμια δεν είχαν πάντα το σημερινό ψηλό επίπεδο.
Ούτε ο κυπριακός τουρισμός διέθετε αρχικά την ξενοδοχειακή
υποδομή που διαθέτει σήμερα και η οποία συγκρίνεται
ευνοϊκά με την υπόλοιπη Μεσόγειο. 

Πιο επώδυνη υπήρξε, ασφαλώς, η προσαρμογή του τρα-
πεζικού τομέα. Για χρόνια οι κυπριακές τράπεζες λειτουργούσαν
χωρίς σωστές διαδικασίες και με ανεπαρκή εποπτεία. Είχαν
μετατραπεί σε πλυντήριο της υφηλίου, προσελκύοντας ξένες
καταθέσεις αμφίβολης προέλευσης, τις οποίες μετέτρεπαν
σε κακής ποιότητας δάνεια στο εσωτερικό. Την οδυνηρή κα-
τάληξη τη γνωρίζουμε όλοι. Σήμερα, το τραπεζικό μας σύστημα
λειτουργεί σε ένα εντελώς διαφορετικό, ευρωπαϊκό, εποπτικό
πλαίσιο. Με αξιόπιστες διαδικασίες και αυστηρούς ελέγχους. 

Παρόμοια είναι η προσαρμογή του τομέα των επιχειρη-
ματικών υπηρεσιών. Το μοντέλο με τις κακόφημες εταιρείες
κέλυφος ουσιαστικά ανήκει στο παρελθόν. Όσοι δεν το έχουν
συνειδητοποιήσει, θα το καταλάβουν σύντομα. Υπάρχει όμως
σήμερα η ευκαιρία για προσέλκυση ξένων εταιρειών με υπό-
σταση και πραγματική συμβολή στην οικονομική δραστη-
ριότητα, οι οποίες θα αξιοποιούν τα υπαρκτά ανταγωνιστικά
πλεονεκτήματα που διαθέτει πράγματι η χώρα μας. Θα είναι
σίγουρα πιο λίγες αυτές οι εταιρείες, αλλά θα έχουν πολύ πιο
ουσιαστική και ποιοτική συμβολή στην ανάπτυξη της κυ-
πριακής οικονομίας. Ακόμη και ο νέος τομέας της διαχείρισης
επενδυτικών ταμείων, βασίζεται στην ύπαρξη αυστηρής και
αξιόπιστης εποπτείας. 

Είναι αυτή ακριβώς την πορεία, της ποιοτικής αναβάθμισης
και της αξιοπιστίας που πρέπει να ακολουθήσουν όλοι οι
τομείς της οικονομίας και αναφέρομαι συγκεκριμένα στον
τομέα των ακινήτων και στην αξιοποίηση του κινήτρου
της πολιτογράφησης επενδυτών. Δεν υπάρχει καμία αμφιβολία
ότι το συγκεκριμένο κίνητρο βοήθησε στην ανάκαμψη του
τομέα των ακινήτων, ο οποίος βρέθηκε σε πολύ δύσκολη
θέση μετά το ξεφούσκωμα της φούσκας που είχε δημιουργηθεί
την περασμένη δεκαετία. Είναι όμως εξίσου ξεκάθαρο ότι
στη διαχείριση του προγράμματος αυτού έγιναν σοβαρά
λάθη. «Αυτό πρέπει να το αναγνωρίσουμε, προφανώς ανα-
λαμβάνουμε την ευθύνη, ενώ ουσιαστικές διορθωτικές κι-
νήσεις έχουν ήδη γίνει από τις αρχές του έτους», ήταν η
δήλωσή μου τον περασμένο Νοέμβριο, όταν υπηρετούσα
ακόμη στην κυβέρνηση. Προφανώς, συνέχιση του προ-
γράμματος πολιτογραφήσεων προϋποθέτει επιβεβαίωση
και τήρηση των νέων αυστηρών κριτηρίων, αναγνώριση
των παλαιών λαθών και διόρθωσή τους με αφαίρεση όσων
διαβατηρίων κακώς έχουν δοθεί. Αλλά και στροφή, έστω
μέρους των επενδύσεων, προς νέους τομείς οικονομικής
δραστηριότητας, πέρα από τον τομέα των ακινήτων και
του τουρισμού.

Κυρίως όμως, πρέπει να αποβάλουμε τις προσεγγίσεις της
«αρπαχτής». Δηλαδή, τις προσεγγίσεις που βλέπουν μόνο
το σήμερα, αλλά που υπονομεύουν το αύριο της οικονομίας
μας. Να μας απασχολήσει δηλαδή η βιωσιμότητα του ανα-
πτυξιακού μας μοντέλου. Τα προηγούμενα χρόνια, η επικέν-
τρωση ήταν στη διόρθωση του τραπεζικού συστήματος και
στην εξυγίανση των δημοσίων οικονομικών. Ήταν και οι
δύο πολύ σημαντικές κινήσεις προς την κατεύθυνση της
ενίσχυσης της βιωσιμότητας. Τώρα πρέπει να πραγματοποι-
ήσουμε τα επόμενα βήματα. Η μεγάλη μελέτη που πραγμα-
τοποιεί το Συμβούλιο Οικονομίας θα είναι σίγουρα υποβοη-
θητική. Σε αυτό το πλαίσιο να μη διστάσουμε να επανεξε-
τάσουμε ακόμη και τη δομή του φορολογικού μας συστήματος,
χωρίς καν να αυξάνουμε το συνολικό φορολογικό βάρος,
προκειμένου οριστικά να αποβάλουμε το στίγμα της «σημαίας
ευκαιρίας» από τη χώρα μας. Η κρίση του κορωνοϊού όχι
μόνο δεν πρέπει να παρεμποδίσει, αλλά πρέπει κατ’ ακρίβεια
να επιταχύνει αυτή την εθνική προσπάθεια.

Η Κύπρος ως
σημαία ευκαιρίας

Tου ΧΑΡΗ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ

Το δίκτυο AlJazeeraσυνεχίζει την επίθεση
εναντίον της Κύπρου, η Ε.Ε. προειδοποιεί
την Κυπριακή Δημοκρατία ότι δεν απο-
κλείεται η λήψη νομικών μέτρων, η Τουρ-
κία τρίβει τα χέρια της παρακολουθώντας
τον διασυρμό μας στη διεθνή κοινότητα

και την ίδια ώρα στο εσωτερικό ξεγυμνώνεται η ανε-
πάρκεια των πολιτικών μας αρχηγών να διαχειριστούν
αυτό το τόσο σοβαρό θέμα, συνθέτοντας μια στοιχειώδη
υπερασπιστική γραμμή απέναντι στην επίθεση που
δέχεται η χώρα. Και η σοβαρότητα του θέματος δεν
απορρέει μόνο από τις αποκαλύψεις του Al Jazeera
αλλά κυρίως από τη χρονική συγκυρία που επιλέγει το
συγκεκριμένο δίκτυο να εξαπολύσει την επίθεσή του.
Μια χρονική συγκυρία που η Τουρκία εντείνει τις πα-
ράνομες ενέργειες της στην Ανατολική Μεσόγειο,
απειλεί για άνοιγμα της Αμμοχώστου και προσπαθεί
να πλήξει την αξιοπιστία της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή
Ένωση ώστε να δυναμιτίσει την προσπάθειά μας να
πετύχουμε κυρώσεις απέναντι στη δική της ανομία. 

Πώς αμυνόμαστε; Και κυρίως πώς αποδεικνύουμε
ότι έχουμε επίγνωση αυτής της μεθοδευμένης επίθεσης
ώστε να σταματήσουμε το εσωτερικό αλληλοφάγωμα,
το οποίο δεν μας οδηγεί πουθενά,  αλλά αντιθέτως
αποδεικνύει ακόμα μια φορά ότι αδυνατούμε να προ-
τάξουμε μια υπερασπιστική γραμμή προκειμένου να
διασώσουμε τη χώρα και όχι ο καθένας το κομματικό
του συμφέρον; Προφανώς με το θέμα των πολιτογρα-
φήσεων τα έχουμε κάνει μπάχαλο και προφανώς κάποια
στιγμή η κυβέρνηση πρέπει να λογοδοτήσει γι’ αυτό
το φαγοπότι που στήθηκε για λίγους. Κι αν σ’ αυτό το
φαγοπότι είναι εμπλεκόμενα και πολιτικά πρόσωπα
(ακόμα και στα πιο ψηλά αξιώματα) σαφώς και πρέπει
να λογοδοτήσουν. Αυτή τη στιγμή ωστόσο δεν είναι
αυτό που προέχει. Και ο λόγος είναι γιατί η Τουρκία
κινείται μεθοδευμένα, προκλητικά και στοχευμένα
ώστε να αποδυναμώσει τη διαπραγματευτική θέση
της Κύπρου. Άρα αν αντιλαμβανόμαστε τη σοβαρότητα
της κατάστασης τότε οφείλουμε να αφήσουμε τις εσω-
τερικές κομματικές αντιπαραθέσεις κατά μέρος και να
αντιμετωπίσουμε αυτή την απειλή με γνώμονα τη χώρα
και όχι τις επερχόμενες εκλογές (βουλευτικές ή προ-
εδρικές). Αν πραγματικά θέλει να αντιπολίτευση (βλέπε
ΑΚΕΛ) να μας πείσει ότι κόπτεται για τη χώρα, τότε
αντί να αξιοποιεί την προπαγάνδα των ξένων, αρχίζοντας
ένα εσωτερικό πόλεμο τη στιγμή που μας πυροβολούν
απ’ έξω, θα έπρεπε να ζητήσει τη σύγκληση Εθνικού
Συμβουλίου και να αφήσει προς το παρόν τις καταγγελίες
για τους χειρισμούς της κυβέρνησης κεκλεισμένων
των θυρών.

Αντ’ αυτού εκείνο που πετυχαίνει τώρα είναι να δη-
μιουργεί εύλογες υποψίες ότι καπηλεύεται τα εν λόγω
σκάνδαλα προς ίδιον κομματικό συμφέρον και πως
εκείνο που πρωτίστως την καίει είναι το κόμμα και όχι
η χώρα και η μεγάλη εικόνα. Και η μεγάλη εικόνα είναι
πως αυτή τη στιγμή πλήττεται ύποπτα η Κύπρος έστω
κι αν εμείς οι ίδιοι ως κράτος δώσαμε την ευκαιρία να
μας στήσουν στη γωνιά. Αυτό το οποίο επιδιώκεται
από την εν λόγω επίθεση που δεχόμαστε, είναι να
πληγεί η αξιοπιστία της Κύπρου ώστε να μην έχει καμία
δυνατότητα να επιτύχει μια αξιοπρεπή λύση του Κυ-
πριακού. Άρα, αν πραγματικά κόπτονται οι πολιτικοί
μας αρχηγοί για τη χώρα και όχι για το κομματικό τους
συμφέρον εκείνο που θα έπρεπε να έχουν ήδη πράξει
ήταν να ζητήσουν την σύγκληση Εθνικού Συμβουλίου
ώστε να αντιμετωπίσουν από κοινού και μεθοδευμένα
αυτή την επίθεση και μετά να απαιτήσουν να λογοδο-
τήσει η κυβέρνηση για τα σκάνδαλα. Όσο η Τουρκία
είναι εκεί έξω και προκαλεί οφείλουμε να δράσουμε
άμεσα για να αμυνθούμε. Και από πλευράς κυβέρνησης
πρέπει να υπάρξει το συντομότερο η πρόθεση να ανα-
κληθούν όλες οι ύποπτες πολιτογραφήσεις, αλλά και
από πλευράς αντιπολίτευσης να παραμεριστεί το κομ-
ματικό συμφέρον. Εκτός κι αν δεν έχουμε μάθει τίποτα
από την ιστορία μας και επιμένουμε να αλληλοτρωγό-
μαστε προκειμένου να σώσει ο καθένας τα κομματικά
του συμφέροντα, την ώρα που ο πραγματικός εχθρός
παραμονεύει μεθοδευμένα και στοχευμένα για να μας
πιάσει ξανά στον ύπνο. 

Η μεγάλη
εικόνα

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Οι αγαπημένοι μου παππούδες
και οι καλές μου γιαγιάδες,
μακαρίτισσες σήμερα, φορού-
σαν πάντα ένα μαύρο μαντό.
Ένα μεγάλο μαντίλι στο κε-
φάλι, ή όπως αλλιώς λέγεται,

κουρούκλα, τσεμπέρι, σάλι, το οποίο έδεναν
γύρω από το πρόσωπο. Άφηναν ακάλυπτα
τα μάτια και κατά κανόνα, τη μύτη. Τότε δεν
υπήρχαν οι «σιερόστρατες», δηλαδή οι δρόμοι
από άσφαλτο και η ατμόσφαιρα ήταν κατά
κανόνα γεμάτη από σκόνη. Ακόμη τις πα-
λαιότερες εποχές, δεν υπήρχαν τα απολυ-
μαντικά μέσα και ο αέρας κουβαλούσε ζωύφια,
μύγες και άλλα έντομα, τα οποία παρενο-
χλούσαν και κουβαλούσαν και πολλές αρ-
ρώστιες. Ο τρόπος προστασίας, με το μαντό,
ήταν απλός και πολύ αποτελεσματικός. Βε-
βαίως οι Κύπριοι απέκτησαν και ισχυρά αν-
τισώματα, γι’ αυτό και δεν τους άγγιζε η ελο-
νοσία. Η ιστορία, ίσως και παράδοση, λέει
ότι όταν το 1878 έφθασαν οι πρώτοι Βρετανοί
στρατιώτες στο νησί, αποδεκατίστηκαν από

την ελονοσία, αφού η Κύπρος ήταν γεμάτη
από έλη. Αναγκάστηκαν οι αποικιοκράτες
να φέρουν ευκαλύπτους από την Αυστραλία,
οι οποίοι χρειάζονταν τεράστιες ποσότητες
νερού και έτσι αποξήραναν τα περισσότερα
έλη. Οι Κύπριοι φυσικά με τα αντισώματα
δεν είχαν καμία ανάγκη. Είχαν αυτό το οποίο
αποκαλείται σήμερα η ανοσία της αγέλης. 

Επιστροφή στο μέλλον θα μπορούσε να
χαρακτηριστεί το διάταγμα της κυβέρνησης,
για υποχρεωτική χρήση της μάσκας, ελέω
κορωνοϊού, στα σχολεία, στις υπεραγορές,
στις εκκλησίες και σε άλλους πολυσύχναστους
χώρους. Η απόφαση ακούγεται θεωρητικά
πολύ λογική και πολύ εύκολη. Στην πράξη
όμως τα πράγματα είναι πολύ δύσκολα και
ίσως παρατραβηγμένα. Κάποιος στον καφενέ
χαρακτήρισε τη χρήση μάσκας ως το μαρτύριο
της σταγόνας, το σατανικό αυτό κινέζικο
βασανιστήριο. Οι απόψεις για την χρησιμό-
τητα της μάσκας και τις ενδεχόμενες επι-
πτώσεις στην υγεία διαφέρουν, κυρίως ανά-
μεσα στους γιατρούς και δεν πέρασαν πολλές

βδομάδες, όταν οι επιδημιολόγοι δε συνι-
στούσαν τις μάσκες. Υπάρχουν μελέτες οι
οποίες υποστηρίζουν ότι όταν ο γιατρός
φορά για πολλές ώρες τη μάσκα στο χειρουρ-
γείο, επηρεάζεται ο εγκέφαλος του, γιατί
στην ουσία αναπνέει μεγαλύτερες ποσότητες
διοξειδίου του άνθρακα, από αυτό το οποίο
ο ίδιος εκπνέει. Άρα καθίσταται επικίνδυνος,
αφού μειώνεται η αντίληψή του και η εγρή-
γορση του μυαλού. Αλλά και στην πράξη,
πολλαπλασιάζονται οι μαρτυρίες και οι κα-
ταγγελίες, τις τελευταίες ημέρες, κυρίως από
γυναίκες, ότι με την χρήση μάσκας ζαλίζονται
και αρρωσταίνουν. Η καλύτερη απόδειξη
για του λόγου το αληθές, ήταν το ξέσπασμα
από τηλεοράσεως του υπουργού Εσωτερικών
Νίκου Νουρή, ο οποίος δεν άντεξε την μάσκα
και είπε το περίφημο, «εν να φκει η ψυσιή
μου» και έβγαλε τη μάσκα. Άλλοι ειδικοί υπο-
στηρίζουν ότι είναι αναγκαίο κακό η μάσκα
και την παρομοιάζουν με τα φάρμακα, τα
οποία θεραπεύουν, αλλά και αφήνουν κα-
τάλοιπα, έχουν δηλαδή και παρενέργειες. 

Η κυβέρνηση αποφάσισε, σωστά ή λάθος,
να επιβάλει την υποχρεωτική χρήση μάσκας
στους μεγάλους μαθητές και όλους τους εκ-
παιδευτικούς. Τα αποτελέσματα σε λίγους
μήνες θα καταδείξουν την αξία της απόφασης
του Υπουργικού και των επιδημιολόγων, οι
οποίοι φέρουν και το ηθικό βάρος της από-
φασης, έστω και αν είναι συμβουλευτικός ο
ρόλος τους. Αν αύριο μικρά παιδιά, με προ-
βλήματα υγείας, τα οποία δεν γνωρίζουν οι
γονείς τους, ή εκπαιδευτικοί με άλλα προ-
βλήματα, προσβληθούν από άλλες χειρότερες
ασθένειες, λόγω μάσκας, τότε αλλοίμονο συ-
νειδησιακά, σε αυτούς οι οποίοι πήραν τέτοιες
αποφάσεις. Στατιστικά και επιδημιολογικά,
τα παιδιά δεν κινδυνεύουν, αφού φαίνεται
ότι το ανοσοποιητικό τους σύστημα είναι
δυνατό και καταπολεμά τους ιούς ταχύτατα.
Το επιχείρημα ότι θα μεταφέρουν το κορωνοϊό
στους παππούδες ή στις ευάλωτες ομάδες
δεν φαίνεται να είναι και τόσο ισχυρό, αφού
αυτές οι ομάδες πρέπει να φορούν μάσκα
και όχι τα παιδιά. 

«Ο φόβος φέρνει κόλαση» και η απόφαση
του Υπουργικού Συμβουλίου για μάσκες σί-
γουρα αναδύει φόβο, όπως και η απόφαση
για το «κέρφιου». Θα μπορούσαν να γίνουν
πιο ψύχραιμες σκέψεις, οι οποίες και πάλι
να εδράζονται σε σύγχρονα παιδαγωγικά
δεδομένα. Για παράδειγμα θα μπορούσαν
να γίνονται μαθήματα σε υπαίθριους χώρους,
σε αίθουσες εκδηλώσεων και άλλους μεγά-
λους χώρους, χωρίς να απαιτείται η χρήση
μάσκας. Εξάλλου, όπως λένε όλοι οι μαθητές,
τα καλύτερα μαθήματα γίνονται εκτός των
τάξεων. Ευτυχώς ο καιρός στην Κύπρο επι-
τρέπει μέχρι και τον Νοέμβριο να διεξάγονται
μαθήματα σε ανοικτούς χώρους. Αλλά ό,τι
και να πούμε, μόνο ο Θεός θα μας σώσει
από τους αυτοαποκαλούμενους σωτήρες
μας. Ή όπως τραγουδά ο αιώνιος έφηβος
Βασίλης Παπακωνσταντίνου: «Φοβάμαι όλα
αυτά που γίνονται και θα γίνουν για μένα
χωρίς εμένα...»

«Εν να φκει η ψυσιή μου» με τη μάσκα
Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ 

Ηλικιωμένες γυναίκες με πορτρέτα αγνοούμενων συγγενών τους κατά τη διάρκεια πορείας διαμαρ-
τυρίας στο Κολόμπο της Σρι Λάνκα, απαιτούν δικαιοσύνη για τα αγαπημένα τους πρόσωπα.

Τη θερινή ραστώνη του 2019 είχε
διακόψει κάπως απότομα, το δη-
μοσίευμα της διεθνούς ειδησεο-
γραφικής οργάνωσης OCCRP που
ενέπλεκε το πρώην δικηγορικό
γραφείο του Νίκου Αναστασιάδη

και τον ίδιο με το ρωσικό δίκτυο ξεπλύματος
μαύρου χρήματος Troika Laundromat. Ο τότε
κυβερνητικός εκπρόσωπος Πρόδρομος Προ-
δρόμου το χαρακτήρισε λιβελογράφημα και
είδε κυπριακό δάκτυλο που στόχο είχε να
πλήξει τον Πρόεδρο. Για μέρες συζητείτο ποιος
το διέρρευσε, με το πρώην δικηγορικό του
γραφείο να προειδοποιεί με αγωγές όσους ανα-
δημοσίευαν τα ευρήματα του OCCRP, ενώ κυ-
βερνητικοί κύκλοι φωτογράφιζαν το ΑΚΕΛ και
τον Μακάριο Δρουσιώτη για τη «μειοδοτική»
αυτή πράξη. Λίγο αργότερα, σε συνέντευξή
του, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας θέλησε να
βάλει μία τελεία. Όχι παραδεχόμενος λανθα-
σμένες πρακτικές που εξέθεσαν τη χώρα, αλλά
προειδοποιώντας τους wistle blowers πως η
υπομονή του έχει και κάποια όρια. 

Τότε, φοβούμενοι τον διεθνή διασυρμό,
πολλοί από μας σιωπήσαμε. Ακολούθησαν
όμως άλλες ειδήσεις που έπλητταν περαιτέρω
τη χώρα. Διαβατήρια που είχαν δοθεί μέσω
του κυπριακού επενδυτικού προγράμματος
στον Μαλαισιανό καταζητούμενο Τζο Λόου
και στον δικτάτορα της Καμπότζης φιγουράριζαν
διεθνώς. Για πολλούς ήταν η λογική συνέχεια
μιας κακής πρακτικής καθώς τα μέλη του Συμ-
βουλίου Εθνικής Οικονομίας εξέφρασαν από
την αρχή επιφυλάξεις για το όλο εγχείρημα
του προγράμματος, ενώ η Κομισιόν έκρουε
προ πολλού τον κώδωνα του κινδύνου για τις
καταχρήσεις του. Οι επιφυλάξεις των μελών
του ΣΕΟ αγνοήθηκαν, ενώ ο πρόεδρος δήλωνε
στις Βρυξέλλες πως η Κύπρος στοχοποιείται
για τους «καλά γνωστούς λόγους». Κάπως έτσι
σιωπήσαμε, καθώς θεωρούσαμε πως ξένοι δά-
κτυλοι έβαλαν στο μάτι το επενδυτικό μας
πρόγραμμα και την οικονομία μας. Ακόμα όμως
και ο υπουργός Οικονομικών Χάρης Γεωργιάδης
παραδεχόταν μετά τις αποκαλύψεις πως το
πρόγραμμα υπερεκτιμήθηκε, ενώ ο Κωνσταν-
τίνος Πετρίδης σημείωνε πως πρακτικές είχαν
προκαλέσει ζημιά στην αξιοπιστία της χώρας.
Κινήσεις που έδιναν την αίσθηση πως η κυ-
βέρνηση μετά το διεθνές ρεζίλεμα είχε πρόθεση
να συμμορφωθεί έστω και εκ των υστέρων.
Όμως συγκεκριμένα συμφέροντα που εμπλέ-
κονταν με το πρόγραμμα επενδύσεων φαίνεται
πως πάτησαν πόδι. «Αν ρίχνετε το φταίξιμο
στην κυβέρνηση, εγώ θέλω να ρίξω το φταίξιμο
στους δημοσιογράφους γιατί εσείς θα το πα-
ρακάνετε για να πουλήσετε εφημερίδες», έλεγε

ο πρόεδρος του ΚΕΒΕ Χριστόδουλος Αγκαστι-
νιώτης λίγο μετά τις αποκαλύψεις, ενώ ο δι-
ευθύνων σύμβουλος της εταιρείας που έλαβε
650.000 ευρώ από την υπόθεση Λόου έκρινε
πως το θέμα δεν λύνεται στα πρωτοσέλιδα
των εφημερίδων και καλούσε «να σεβαστούμε
τους ανθρώπους που επένδυσαν». 

Καθόλου τυχαία και η πρώτη συνέντευξη
του νεοδιορισθέντoς Νίκου Νουρή. «Αχρείαστος
θόρυβος», για ένα πρόγραμμα που βοήθησε
«τα μέγιστα» την Κύπρο σημείωνε, εκφράζοντας
παράλληλα την άποψη πως το πρόγραμμα
έπρεπε να συνεχιστεί. Και όσο κι αν λήφθηκαν
αποφάσεις για αυστηρότερα μέτρα όσο κι αν
υπήρξαν υποσχέσεις για ανάκληση 29 διαβα-
τηρίων, το δημοσίευμα του Al Jazeera δεν θα
έπρεπε να εκπλήξει κανέναν.

Αυτό που κανείς δεν ανέμενε ήταν τον δια-
συρμό του κράτους από την προηγούμενη Κυ-
ριακή μέχρι σήμερα. Όχι μόνο για τις αποκα-
λύψεις του πρακτορείου, αλλά κυρίως από τη
διαχείριση του όλου θέματος στο εσωτερικό.
Γιατί αν η κυβέρνηση προχωρούσε έστω και
τώρα σε παραδοχές λαθών και λήψη μέτρων,
σήμερα δεν θα κάναμε αυτή τη συζήτηση.
Όταν όμως ένας Πρόεδρος ζητάει από τον
Εμίρη του Κατάρ να κλείσει συνοπτικά το θέμα,
όταν το Προεδρικό προσβλέπει στον πατριω-
τισμό των ΜΜΕ, επικαλούμενο «έναν υβριδικό
πόλεμο», και όταν ένας υπουργός Εσωτερικών
προσφεύγει σε μία τέτοια ντροπιαστική πα-
ράσταση, τότε το μέλλον μας κρίνεται δυσοίωνο. 

Δυσοίωνο γιατί κάποιοι νομίζουν πως παίζουν
στην αυλή του σχολείου τους. Γιατί κάποιοι
δεν αντιλαμβάνονται την κρισιμότητα των
στιγμών. Γιατί όσο κι αν φιμώσουν τις επικρίσεις
στο εσωτερικό, ένα Al Jazeera, μία Guardian
ή Le Monde θα συνεχίσουν να μας αποκαλύ-
πτουν στο εξωτερικό.

Είδαμε να γίνεται άλλωστε πριν από το κού-
ρεμα. Το βλέπουμε και σήμερα, δίνοντας πολλές
αφορμές που έχουν λαβώσει ανεπανόρθωτα
την αξιοπιστία μας. Αν θέλουμε να μάθουμε
κάτι από όλο αυτό, ας είναι το να λάβουμε αυ-
στηρότερα μέτρα διαφάνειας. Αν είμαστε πα-
τριώτες, να τιμωρήσουμε όλους αυτούς τους
μεσάζοντες που για να πλουτίσουν, παρέκαμψαν
κανονισμούς και λάβωσαν ανεπανόρθωτα το
κύρος της χώρας τους. Σε όλους αυτούς που
κλείσαμε τα μάτια και δεχτήκαμε τις πιέσεις
τους έτσι; Μόνο έτσι θα κάνουν πράξη τον πα-
τριωτισμό που με ευκολία επικαλούνται κάθε
λίγο. Όχι για να φιμώσουν τις όποιες επικρίσεις
αυτή τη φορά, αλλά για να σταματήσουν το
τσουνάμι που έρχεται. 

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Ο αληθινός πατριωτισμός 

economidoum@kathimerini.com.cy
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Ο κ. Χάρης Γεωργιάδης είναι αναπληρωτής πρόεδρος του ΔΗΣΥ.
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Οσοι πιστεύουν ότι η
Τουρκία έχει μακρό-
χρονη στρατηγική,
και ότι η Ελλάδα δεν
έχει, έχουν δίκιο όσον
αφορά το πλαίσιο

αναθεώρησης και επεκτατισμού
που η Αγκυρα υπηρετεί εδώ και δε-
καετίες, καθώς και την επένδυσή
της στην πολεμική βιομηχανία. Πα-
ραβλέπουν, όμως, ότι, παρά το γε-
νικό πλαίσιο, οι κινήσεις του Ρετζέπ
Ταγίπ Ερντογάν καθορίζονται από
τις προσωπικές του επιλογές, τις
παρορμήσεις και τις εξαρτήσεις
του. Ο καιροσκοπισμός, η ανευθυ-
νότητα και η απόρριψη θεσμών
εξυπηρετούν τη στρατηγική για
κάποιο διάστημα· στο τέλος, όμως,
θα την υπονομεύσουν, όταν τα συμ-
φέροντα του σημερινού, πανίσχυ-
ρου ηγέτη δεν θα ταυτίζονται με
αυτά της χώρας.

Διαδοχικές ελληνικές κυβερνή-
σεις μπορούν να κατηγορηθούν για
αδράνεια, για τον φόβο να αναλά-
βουν την ευθύνη για πρωτοβουλίες
και λύσεις που θα προκαλούσαν
κριτική και πολιτικό κόστος εντός
συνόρων. Ομως, η στρατηγική της
Ελλάδας ήταν πάντα ενιαία και στα-
θερή, με άξονα τις στενές σχέσεις
με τους εταίρους στην Ε.Ε. και τους

συμμάχους στο ΝΑΤΟ, με αφοσίωση
στο διεθνές δίκαιο. Πάντα υπήρχαν
ακραίες εθνικιστικές αντιλήψεις,
οι οποίες δυσχεραίνουν τις κινήσεις
κυβερνήσεων, αλλά δεν έχουν βρε-
θεί στην εξουσία, όπως συμβαίνει
σήμερα στην Τουρκία, όπου ο Ερν-
τογάν παντρεύει τον ακραίο εθνι-
κισμό με τον θρησκευτικό σωβινι-
σμό εντός και εκτός συνόρων. Η
μόνιμη επιθετικότητα της Τουρκίας
δεν συνιστά από μόνη της στρα-
τηγική· ούτε η έλλειψη επιθετικό-
τητας της Ελλάδας σημαίνει απου-
σία στρατηγικής.

Η ενίσχυση των σχέσεων με το
Ισραήλ και την Αίγυπτο, η συμφωνία
των Πρεσπών, οι συμφωνίες με την
Ιταλία για την οριοθέτηση των θα-
λάσσιων ζωνών και με την Αίγυπτο
για την οριοθέτηση των αποκλει-
στικών οικονομικών ζωνών μεταξύ
των δύο χωρών, καθώς και η ανα-
κοίνωση της επέκτασης των χωρι-
κών υδάτων στα 12 μίλια στο Ιόνιο,
δείχνουν μια δυναμικότητα των τε-
λευταίων κυβερνήσεων που απου-
σίαζε για πολλά χρόνια. Και αυτό,
παρά την κριτική και τις ενίοτε έν-
τονες αντιδράσεις της αντιπολίτευ-
σης. Καταλύτης, ασφαλώς, είναι η
συνεχής τουρκική αμφισβήτηση
των συνόρων και δικαιωμάτων Ελ-

λάδας και Κύπρου. Σημασία, όμως,
έχει ότι η Ελλάδα δραστηριοποιείται
και στο διπλωματικό και στο στρα-
τιωτικό πεδίο. Οι δηλώσεις αλλη-
λεγγύης από Ευρωπαίους αξιωμα-
τούχους και αρχηγούς κυβερνήσε-
ων, η προχθεσινή απόφαση για τον
σχεδιασμό προγράμματος κυρώσε-
ων της Ε.Ε. εναντίον της Τουρκίας,
η ετοιμότητα και αποφασιστικότητα
των ελληνικών Ενόπλων Δυνάμεων
είναι μέρη μιας εθνικής στρατηγικής
που είναι και μακρόχρονη και ενώνει
όλους τους Ελληνες. Κάποιοι θα
ήθελαν μια πιο επιθετική Ελλάδα,
άλλοι φοβούνται ότι στην προσπά-
θειά της να αντιμετωπίσει την Τουρ-
κία η χώρα μας διατρέχει τον κίν-
δυνο να μιμείται τουρκικές πρακτι-
κές. Η ανησυχία αυτή είναι εύλογη,
επειδή σημαντικότατο κομμάτι της
ελληνικής στρατηγικής είναι η χώρα
μας να αποτελεί παράδειγμα κρά-
τους δικαίου την ώρα που ο Ερν-
τογάν γίνεται ολοένα πιο αυταρχικός
και επιζήμιος για τη χώρα του εντός
και εκτός συνόρων.

Ο Ερντογάν θέλει να απομονώσει
την Ελλάδα από τους εταίρους της,
να παρουσιάζεται η χώρα μας ως
«ειδική περίπτωση» όπου το διεθνές
δίκαιο και η αλληλεγγύη των εταί-
ρων και συμμάχων δεν ισχύουν. Οι

τελευταίες ημέρες δείχνουν ότι η
Ελλάδα όχι μόνο δεν αποκόπηκε
από τον κορμό της Ε.Ε., αλλά οι
τουρκικές απειλές οδήγησαν στην
ενίσχυση των δεσμών μεταξύ Ελ-
λάδας και των εταίρων της. Γι’ αυτό
ο Ερντογάν αναμένεται και να κλι-
μακώσει τις απειλές και να παρα-
πονείται ότι η Ελλάδα είναι το χαϊ-
δεμένο παιδί της Ευρώπης. Επίσης,
θα εντείνει τον πόλεμο προπαγάν-
δας για να δείξει ότι η Ελλάδα δεν
τηρεί τους κανόνες που η Ε.Ε. πρε-
σβεύει (κανόνες που ο ίδιος παρα-
βιάζει). Γι’ αυτό η Ελλάδα πρέπει
κάθε στιγμή να αποδεικνύει ότι δια-
φέρει πολύ από την Τουρκία του
Ερντογάν. Εάν κάποιοι λειτουργοί
της παραβιάζουν νόμους και κανό-
νες, πρέπει να λογοδοτήσουν – όχι
για να μη μας εκθέτουν, αλλά επειδή
θέλουμε μια κοινωνία που εξασφα-
λίζει τη δικαιοσύνη σε όλους. Η δι-
καιοσύνη είναι η δύναμή μας, ισχυ-
ρό όπλο με το οποίο μπορούμε να
απαντάμε στις αιτιάσεις, στην επι-
θετικότητα των Τούρκων. Να απο-
καλύπτουμε πως ο Ερντογάν, με τη
συμπεριφορά του, είναι αυτός που
πρέπει να απομονωθεί – και από
τη διεθνή κοινότητα και, αργά ή
γρήγορα, από τη δική του κοινω-
νία.

Στρατηγική Τούρκων και Ελλήνων
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Πολεμική φρενίτις
σαρώνει την Τουρ-
κία. Επέτειοι ιστο-
ρικών γεγονότων,
που έχουν συμβεί
περίπου πριν από

μία χιλιετία, ανακαλούνται σήμερα
στη μνήμη από τον Τούρκο πρό-
εδρο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν για
να τονώσουν το «μαχητικό πνεύ-
μα» των πολιτών της χώρας του.

«Δεν υπάρχει φόβος για το ανα-
πόφευκτο. Η Τουρκία θα πάρει
ό,τι της ανήκει δικαιωματικά στη
Μεσόγειο, στο Αιγαίο και στη
Μαύρη Θάλασσα». Με αυτά τα
λόγια απευθύνθηκε στα πλήθη ο
κ. Ερντογάν στους εορτασμούς
για την επέτειο της νίκης του Σελ-
τζούκου σουλτάνου Αλπ Αρσλάν

επί του αυτοκράτορος του Βυζαν-
τίου Ρωμανού Διογένη στο Μαν-
τζικέρτ το 1071.

Ο πόλεμος είναι ο καταλύτης
που διαμορφώνει την ιστορία της
ανθρωπότητος. Περί αυτού δεν
υπάρχει αμφιβολία. Είναι η άσκη-
ση βίας στον ανώτατο δυνατό
βαθμό. Το θηριώδες προκαλεί
θαυμασμό, η έλξη του αίματος
ασκεί σε ορισμένους ακατανίκητη
γοητεία.

Αλλά ο πόλεμος είναι μια εύ-
κολη υπόθεση, σε σύγκριση με
τη διπλωματία διά της οποίας δη-
μιουργείται περιβάλλον σταθε-
ρότητος και αναπτύξεως των
εθνών. Ο πόλεμος είναι ομολογία
αδιεξόδου της πολιτικής και η δι-
πλωματία επίπονος προσπάθεια
αποκαταστάσεως μιας νέας λει-
τουργικής ισορροπίας.

Η εκπλήρωση της διπλωματι-
κής αποστολής δεν είναι εύκολη

υπόθεση. Διότι πέραν των δυσχε-
ρειών με την αντίπαλο δύναμη
υπάρχει πάντα η κοινή γνώμη
στο εσωτερικό και η κομματική
αντιπαλότης.

Ο Κωνσταντίνος Ζωγράφος,
γαμβρός του πρώην ηγεμόνα της
Μολδαβίας Μιχαήλ Βοεβόδα Σού-
τζου και εκ των πρωτεργατών της
Επαναστάσεως, ήταν ο πρώτος
πρέσβης που εστάλη από την Αν-
τιβασιλεία επί Οθωνος στην Κων-
σταντινούπολη το 1834.

Η ατμόσφαιρα ήταν απολύτως
αρνητική και έως τον Δεκέμβριο
του 1837 που ανεκλήθη στην Ελ-
λάδα, ο Ζωγράφος δεν είχε γίνει
δεκτός από τον σουλτάνο Μουράτ
Β΄, που απαιτούσε συνομολόγηση
ελληνοτουρκικής συνθήκης, αρ-
νούμενος ωστόσο να δεχθεί τα
διαπιστευτήρια του Ελληνα δι-
πλωμάτη.

Δύο χρόνια αργότερα, τον Νο-
έμβριο του 1839, επί του μεταρ-
ρυθμιστού σουλτάνου Αμπντούλ
Μετσίντ, ο Ζωγράφος, ως υπουρ-
γός Εξωτερικών, μετέβη εκ νέου
στην Κωνσταντινούπολη, όπου
έγινε δεκτός από τον σουλτάνο,
και παρασημοφορήθηκε. Επειτα
από λίγους μήνες συνομολόγησε
με τον Οθωμανό ομόλογό του Ρε-
σίντ Πασά ad referendum Συν-
θήκη Φιλίας, Εμπορίου και Συμ-
μαχίας, με την οποία αναγνωρι-
ζόταν πρακτικώς η ανεξαρτησία
της Ελλάδος από την Υψηλή Πύ-
λη.

Το εγχείρημα του Ζωγράφου
υπήρξε ριψοκίνδυνο και θαρρα-
λέο, αλλά η αντίδραση στην Ελ-
λάδα υπήρξε θηριώδης. Η οικία
του λιθοβολήθηκε από τον διε-
γερθέντα όχλο, εναντίον του κη-
ρύχθηκε το ανάθεμα και ο Ζω-
γράφος παραιτήθηκε.

Δεκαπέντε χρόνια αργότερα,
το 1855, υπογράφηκε νέα συμ-
φωνία, που δεν διέφερε ουσια-
στικά από τη συνθήκη που είχε
διαπραγματευθεί ο Ζωγράφος με
τον Ρεσίντ Πασά. Είχε επέλθη
απλώς ωρίμανση του θέματος.
Αυτά συνέβαιναν εκείνον τον και-
ρό. Να δούμε πού θα καταλήξει
στις μέρες μας η κρίση.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Αν σκεπτόμαστε συνετά και ρεαλι-
στικά, ξέρουμε ότι η αξιοκρατία μόνο
στόχος μιας κοινωνίας μπορεί να εί-
ναι, όχι ηθική προστακτική. Οι ηθικές
προστακτικές, τα αναρίθμητα «πρέ-
πει» που αραδιάζουμε για να ξορκί-
σουμε λάθη ή την ασφυκτική πα-
ρακμή μας, είναι η πιο α-νόητη, σί-
γουρα περιττή λεκτική εκτόνωση
απερισκεψίας και προχειρότητας.
Ποιος, με ποιες πρακτικές πειθούς
θα επιβάλει τα «πρέπει» και τις προ-
στακτικές μας;

(Γι’ αυτό και όταν ακούμε πρω-
θυπουργό ή αρχιεπίσκοπο ή δήμαρχο
ή πρύτανη να εκστομίζουν κάποιο
«πρέπει», ξέρουμε ότι είναι ή παρα-
λυτικά άτολμος ή απλώς ολιγόνους.)

Η λέξη «αξιοκρατία», σε μια ορ-
γανωμένη κοινωνία, σημαίνει: Μο-
ναδικό κριτήριο για την ανάθεση
ευθυνών δημόσιου λειτουργού είναι
οι πιστοποιημένες ικανότητές του.
Από τον κλητήρα ώς τον Γενικό Δι-
ευθυντή, από την καθαρίστρια ώς
τον επιτελικό σχεδιαστή πολιτικής,
το προαπαιτούμενο και συνεχώς
επανελεγχόμενο είναι η ευφυΐα, η
δημιουργικότητα, η ευπρέπεια. «Προ-
σόντα» που δεν προκύπτουν από
ποσοτική κρίση - αξιολόγηση (όπως,
λ.χ., οι «πολυετίες», το «λευκό ποινικό
μητρώο», το πλήθος των «τυπικών
προσόντων - τίτλων») δεν βαρύνουν
στην εκτίμηση της αξιοσύνης ενός
δημόσιου λειτουργού.

Ουτοπία όλα αυτά; Σκέτος ρο-
μαντισμός; Οχι όταν ένας λαός θέλει
να συνεχίσει να υπάρχει ιστορικά.
Οταν θέλει να τελειώνει με τη δου-
λική υποταγή σε συμφεροντολόγους
εγωπαθείς ή σε αδίστακτους διεθνείς

εξουσιολάγνους. Οταν θέλει να γλι-
τώσουν τα παιδιά του από τη σκλαβιά
στο «ντελίβερι», στη λάντζα ή στον
υπνοβατισμό του σερβιτόρου.

Η «αξιοκρατία» σημαίνει: ύστερα
από διακόσια χρόνια ατιμωτικού
διασυρμού της έννοιας «δημόσιος
υπάλληλος», η λέξη να ταυτίζεται
με τον αδέκαστο, τον ταλαντούχο,
τον ακούραστα δημιουργικό, τον
«μπροστάρη» της κοινωνίας – όχι
με το παράσιτο που μόνο εισπράττει.
Ξέρουμε όλοι ότι μια τέτοια κοσμο-
γονία θα προκύψει νομοτελειακά,
όταν εξαλειφθεί το «ρουσφέτι», δη-
λαδή ο «σταυρός προτίμησης», επο-
μένως μόλις γίνει νόμος εκλογικός
η «μονοεδρική περιφέρεια». Το ξέ-
ρουμε όλοι. Δεν το θέλουν οι τύραν-
νοί μας, επαγγελματίες αγοραπω-
λητές της εξουσίας.

Ο μέγιστος θρίαμβος της κομμα-
τοκρατίας (κομματικής απολυταρ-
χίας) είναι ότι: λέξεις, όπως «τύραν-
νοι» ή «αγοραπωλητές της εξουσίας»,
γράφονται, δημοσιεύονται, ξανα-
γράφονται, ξαναδημοσιεύονται, χω-
ρίς κανένας να προσβάλλεται, να
θεωρεί ότι αδικείται ή υβρίζεται, κα-
νένας δεν ζητάει την παρέμβαση
του εισαγγελέα. Η νέκρωση της κοι-
νωνικής ευαισθησίας καταδείχνει
το μέγεθος της συντελεσμένης απο-
σύνθεσης.

Στη διάρκεια του προσωπικού
μας βίου απασχοληθήκαμε όλοι με
«δημόσια», όπως τα λέμε, πρόσωπα,
κυρίως με τους επαγγελματίες της
πολιτικής. Γνωρίσαμε, έστω από την
εγγύτητα της τηλεοπτικής οθόνης,
την εκφραστική τους ικανότητα,
την όποια (συνηθισμένη, ανεπαρκή

ή χαρισματική) ευφυΐα τους, την ευ-
θύτητα ή την κρυψίνοια, την ηθική
τους ευαισθησία (αν τους ενοχλεί
το ψέμα, η δολιότητα, ο ναρκισσι-
σμός), αν η γλώσσα τους προδίδει
ειλικρίνεια ή καλοσερβιρισμένη απά-
τη.

Στο σχολείο, πάντως, δεν ασκή-
θηκαν οι μαθητές, της μεταπολίτευ-
σης, μάλλον ποτέ (προγραμματικά)
στην εκτίμηση ποιοτήτων. Στο ελ-
λαδικό σχολείο, από τα νήπια ώς και
το διδακτορικό, ο χαρακτήρας της
γνώσης - μάθησης είναι στυγνά και
απόλυτα χρηστικός. Ενδιαφέρει τυ-
φλά και μόνο η ωφελιμότητα, γι’
αυτό και το φροντιστήριο όχι απλώς
αχρηστεύει το σχολείο, το γελοι-
οποιεί.

Η κυρία Νίκη Κεραμέως, π.χ., ή
οποιοσδήποτε άλλος υπουργός Παι-
δείας της Ν.Δ., είναι ίσως επιδέξια
να λογαριάζει πόσα παιδιά και με
ποια διάταξη πρέπει να συγκροτούν
σχολική τάξη τώρα με τον κορωνοϊό.
Αλλά απέδειξε ότι είναι ανύπαρκτη
η γνώση και η εμπειρία της για τα
κυρίως προβλήματα της παιδείας:
Πώς συνδέεται η γλώσσα, γραμμα-
τική και συντακτικό, με τη λογική
των μαθηματικών, η σπουδή της
Ιστορίας με την ανάπτυξη της Τέ-
χνης. Ισως «καταλαβαίνει» ότι είναι
αναπηρία για την ελληνική κοινωνία,
το σχολείο να είναι πάρεργο και το
φροντιστήριο κυρίως έργο, αλλά οι
προτεραιότητές της είναι άλλες. «Κα-
ταλαβαίνει» το ρεζιλίκι των «κομ-
ματικών νεολαιών» στα πανεπιστή-
μια, όμως δεν τολμάει τη ρήξη.

Το πιο δραματικό σύμπτωμα της
ανήκεστης παρακμής μας: Γνωρί-

σαμε στο πεδίο της πολιτικής, τις
τελευταίες δεκαετίες, ανθρώπους
έκτακτης οξύνοιας, σοβαρής κα-
τάρτισης, ηγετικών χαρισμάτων.
Εγιναν αρχηγοί κομμάτων, πρωθυ-
πουργοί, πρωτοκλασάτοι υπουργοί,
ανώτατοι κρατικοί αξιωματούχοι.
Μπορούσαν να «γράψουν Ιστορία»
– δεν το αποπειράθηκαν. Για να
«γράψεις Ιστορία», πρέπει να «σπά-
σεις αυγά» – δεν το διανοήθηκαν.
Απέρχονταν ή απήλθαν αφήνοντας
αμετάβλητο το τέλμα ντροπής που
παρέλαβαν.

Θυμηθείτε ονόματα, τις προσ-
δοκίες που γέννησαν, την απογοή-
τευση να εγκλωβιστούν σε ρόλους
κομπάρσου. Ευάγγελος Βενιζέλος,
Θεόδωρος Πάγκαλος, Αντώνης Τρί-
τσης, Χρύσανθος Λαζαρίδης, Σάββας
Καλεντερίδης, Προκόπης Παυλό-
πουλος – ελάχιστες ενδείξεις μιας
ανθρωποβόρας παρακμής, που εξου-
δετερώνει την ποιότητα καθιστών-
τας τον συμβιβασμό αυτονόητον
και αναπότρεπτη την αυτοεξόντωση.
Μνημονεύω παραδειγματικά όσους
το δικό μου δασκαλικό ένστικτο ξε-
χώρισε ως χαρισματικούς – ασφαλώς
άλλοι θα κρίνουν ορθότερα.

Τι θα μπορούσαν να κάνουν; Μα
η ζωή και η δυναμική της αλλαγής
δεν προκύπτει από συνταγές και
υποδείξεις – ένας σπόρος σιναπιού
μπορεί να τινάξει βράχο, λέει το
Ευαγγέλιο. Προσδοκίες για τη βλα-
στική δύναμη του σπόρου δεν γεν-
νάει η συμπαθής Κυρία Κεραμέως,
ούτε ο θλιβερός κ. Μιλ. Βαρβιτσιώτης
– και ακολουθεί χείμαρρος επιφανών
της επικαιρότητας. Επαναλαμβάνω:
υποκειμενική η κατάθεση.

Η ατολμία ως αυτοκαταδίκη

Τον καιρό εκείνο...

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Καιρός
να σοβαρευτούμε

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Πολλά και συγκινη-
τικά έχουν γραφτεί
και ειπωθεί αυτή
την περίοδο για
τους κυβερνήτες, πι-
λότους, αξιωματι-

κούς που λειτουργούν «στα κόκ-
κινα» εδώ και πολύ καιρό. Το αξί-
ζουν. Γιατί το κάνουν χωρίς να
πληρώνονται αρκετά, με λιγοστά
μέσα και πάρα πολύ μεγάλες δυ-
σκολίες. Δεν τους αρέσει να μιλούν
για αυτά, ούτε να γκρινιάζουν.
Θέλουν να κάνουν τη δουλειά
τους σωστά και να μείνουν πιστοί
στην αρχή πως θα παραδώσουν
την επικράτεια ελληνικής κυριαρ-
χίας ακριβώς όπως την παρέλα-
βαν.

Πέρα από τα λόγια, όμως, τους
αξίζουν και έργα. Είναι επείγουσα
η ανάγκη να σοβαρευτούμε ως
κοινωνία και ως κράτος. Εχουμε
απέναντί μας μια απειλή που δεν
θα εξαφανισθεί. Το αντίθετο. Οι
στρατηγικές υποχρεώσεις της χώ-
ρας είναι ακόμη μεγαλύτερες, κα-
θώς αφορούν πλέον όχι μόνο το
Αιγαίο, αλλά και την Ανατολική
Μεσόγειο.

Το πολιτικό κόστος πρέπει να
φύγει από τη μέση όταν πρόκειται
για αποφάσεις εθνικής ασφαλείας.
Κανένας βουλευτής δεν μπορεί
να σταματάει αυτονόητες απο-
φάσεις που σέρνονται για χρόνια,
όπως η μεταφορά των πεζοναυτών
από τον Βόλο στην Αθήνα, η με-
ταφορά του ναυστάθμου και της
τεχνικής βάσης στην Κρήτη. Κα-
νένας φαύλος υπουργός δεν μπο-
ρεί να εμποδίζει τη ριζική ανα-
διάρθρωση της πολεμικής βιομη-
χανίας μας που μαράζωσε από τις
κομματικές και άσχετες διοικήσεις
και τα ρουσφέτια. Δεν έχουμε
ούτε την πολυτέλεια ούτε και τον

χρόνο για πολιτικά παιχνίδια. Η
χώρα χρειάζεται επειγόντως ένα
πρόγραμμα αναβάθμισης των
αμυντικών δυνατοτήτων της, χω-
ρίς μεσάζοντες, χωρίς όμως και
ηλίθιους φραγμούς που βάζουν
τρικλοποδιά. Είμαστε σε ένα ση-
μείο όπου ακόμη και η αναβολή
άμεσης καταβολής των αναδρο-
μικών συντάξεων θα έπρεπε να
βρίσκεται στο τραπέζι, όσο βαρύ
και αν είναι το πρόβλημα για μια
μερίδα της κοινωνίας. Χρειαζό-
μαστε γενναίες αποφάσεις, όπως
εκείνη χάρη στην οποία αποκτή-
σαμε τελικά τα περίφημα τέσσερα
υποβρύχια που όλοι λοιδορούσαν
και σήμερα εκθειάζουν.

Βρισκόμαστε σε μια φάση που
αναπτύσσουμε νέες συμμαχίες,
με τα Εμιράτα, με το Ισραήλ και
με άλλες χώρες. Μας προσφέρον-
ται ευκαιρίες για φιλόδοξα προ-
γράμματα συμπαραγωγής και τη
δημιουργία ενός τομέα υψηλής
τεχνολογίας που θα μας πάει σε
άλλο επίπεδο άμυνας.

Ολα αυτά μπορούν να γίνουν
με ευρύτατη πολιτική συναίνεση.
Οι πολιτικοί αρχηγοί γνωρίζουν
τα προβλήματα. Η σημερινή στρα-
τιω-τική ηγεσία επίσης γνωρίζει
σε βάθος όλους τους φακέλους,
διαθέτει την απαιτούμενη απο-
φασιστικότητα και τεχνοκρατική
επάρκεια και ξέρει καλά τι πρέπει
να γίνει.

Αν δεν βάλουμε μυαλό και δεν
κινηθούμε γρήγορα και δυναμικά,
θα είμαστε υπόλογοι απέναντι
στην Ιστορία. Γιατί ο μεγάλος κίν-
δυνος δεν θα είναι ένας επώδυνος
συμβιβασμός, ο οποίος ενδεχο-
μένως να είναι και αδύνατος με
τη σημερινή Τουρκία. Το χειρό-
τερο θα είναι μια κλιμακούμενη
φινλανδοποίηση.

<<<<<<

Ο πόλεμος είναι 
ομολογία αδιεξόδου 
της πολιτικής και η 
διπλωματία επίπονος
προσπάθεια αποκατα-
στάσεως μιας νέας λει-
τουργικής ισορροπίας. 
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Τ ο Αλ Τζαζίρα έχει την τιμητική
του. Με συνεχή ρεπορτάζ βγάζει
στο φως την μαζική και αδια-

φανή βιομηχανία απόκτησης κυ-
πριακού, ευρωπαϊκού διαβατηρίου.
Οι κυπριακές αρχές εφαρμόζουν πρό-
γραμμα πώλησης του διαβατηρίου
με κριτήρια που έχουν δεχθεί κριτική
από την Επιτροπή, το Ευρωκοινο-
βούλιο και από μια σειρά από διεθνείς
οργανισμούς, ενώ έχουν δημοσιευτεί
στοιχεία από το OCCRP, το Reuters
και τώρα το Al Jazeera. Η Επιτροπή
ζήτησε τον τερματισμό του προγράμ-
ματος- Μάλτα και Βουλγαρία το έχουν
ήδη σταματήσει. Ο ΥΠΕΣ Ν. Νουρής
μιλώντας στον τηλεοπτικό Αλφα στις
22/4 αποκάλυψε «μας είχε ζητηθεί
ευγενικά από τον αρμόδιο Επίτροπο
να αποσύρουμε το επενδυτικό πρό-
γραμμα διαβατηρίων και έχουμε
απαντήσει γραπτώς προς αρμόδιο
Επίτροπο και ότι έχει θωρακιστεί αρ-
κούντως έναντι των ανησυχιών της
Ε.Ε.». Το Sigmalive στις 2/5 μάς πλη-
ροφορεί πως «ξεκάθαρη ήταν η απάν-
τηση του υπουργού Εσωτερικών στο
ερώτημα του Ευρωπαίου Επιτρόπου
Δικαιοσύνης Ν. Ρέιντερς... η Κυπριακή
Δημοκρατία δεν πρόκειται να ανα-
στείλει το πρόγραμμα. Ιδιαίτερα αυτή
τη χρονική στιγμή που η πατρίδα
μας, στηριζόμενη στις υπηρεσίες,
θα καταβάλει πολύ μεγάλη προσπά-
θεια για να εξέλθει από τη νέα οικο-
νομική κρίση στην οποία έχουμε πε-
ριέλθει εξαιτίας του κορωνοϊού. Έχω
επίσης ξεκαθαρίσει στον Επίτροπο
ότι είμαστε ένα κυρίαρχο κράτος,
μέλος μεν της Ε.Ε., αλλά κυρίαρχο
κράτος και έχουμε κάθε δικαίωμα
ως κυπριακή κυβέρνηση να παίρ-
νουμε αυτές τις αποφάσεις από μόνοι
μας και αυτή ακριβώς είναι η δική
μας ξεκάθαρη θέση». 

Μετά τις αποκαλύψεις του Al Ja-
zeera η Εκπρόσωπος της Επιτροπής
δήλωσε στον «Φιλελεύθερο» στις
27/8 πως «αναμένουν να δουν ανα-
κλήσεις διαβατηρίων που δόθηκαν
μέσω επενδύσεων, σε όποιες περι-
πτώσεις προκύπτουν παραβάσεις.
Τέτοιου είδους σχέδια έχουν επιπτώ-
σεις στην Ε.Ε. στο σύνολό της. Η Κο-
μισιόν αναμένει πως η επανεξέταση
θα είναι ενδελεχής και τα αποτελέ-
σματά της θα εφαρμοστούν τάχιστα».
Ο Ν. Ρέιντερς ανέφερε στο Al Jazeera
στις 27/8, «πως έχει δώσει οδηγίες
στο νομικό τμήμα της Κομισιόν, αν
είναι εφικτό μέσα στο νομικό πλαίσιο
που υπάρχει αυτή τη στιγμή, να ξε-
κινήσει μια διαδικασία για να φανεί
αν προκύπτει από πλευράς Κυπριακής
Δημοκρατίας οποιαδήποτε παραβία-

ση του Ευρωπαϊκού Δικαίου μέσα
από το επενδυτικό πρόγραμμα πο-
λιτογραφήσεων. Ο γνωστός ευρω-
παϊστής και γνωστός influencer Γκι
Φέρχοφστατ θεωρεί πως «πωλούν
ευρωπαϊκές υπηκοότητες, γι’ αυτό
χρειαζόμαστε επειγόντως ευρωπαϊκό
έλεγχο, επίβλεψη και κανονισμούς
που να διέπουν τέτοιες πράξεις».

Το μυστικό καθίσταται ολοένα
και πιο κατανοητό. Η Κύπρος είναι
το μόνο κράτος-μέλος της Ε.Ε. που
εφαρμόζει αυτές τις πρακτικές. Αναμ-
φίβολα το πρόγραμμα αυτό κόστισε
στην Κύπρο πολύ περισσότερα από
τον τζίρο των έξι δισ. που προκάλεσε
ως έσοδο. Η φήμη της νήσου ήταν
ήδη διάτρητη από τόσα άλλα προ-
ηγήθηκαν με τη χορήγηση διαβα-
τηρίων σε Καμποτζιανούς μαφιόζους,
σε Σαουδάραβες καθεστωτικούς με
δυνατότητες για μακρινές πτήσεις
στις Σεϋχέλλες, σε Μαλαισιανούς
κομπιναδόρους, σε Ρώσους ολιγάρχες
κ.λπ. Σε μια άλλη χώρα ο γενικός ει-
σαγγελέας ήδη θα ζητούσε τα στοι-
χεία και θα έδινε απαντήσεις για το
πώς μια χώρα-μέλος της Ε.Ε. κατάν-
τησε πλυντήριο-λιπαντήριο σε αδια-
φανείς πρακτικές. Σε μια άλλη χώρα
ο γενικός ελεγκτής θα διενεργούσε
τη δική του αυτοτελή έρευνα. Στην
Κύπρο η μόνη έρευνα που διεξάγεται
είναι εκείνη για το πώς διέρρευσαν
τα ντοκουμέντα στο Al Jazeera !

Η απροκάλυπτα κυνική πρακτική
της κυβέρνησης, η σιωπή παραγόν-
των με κρίσιμη σημασία στη δομή
της εξουσίας, η στρεβλή διαχείρισή
του από μερίδα των ΜΜΕ, τα οποία
αντί να ερευνούν, σχολιάζουν ή επι-
τίθενται σε άλλους που ερευνούν,
μάς οδηγεί στο πλέον σοβαρό συμ-
πέρασμα επί του ζητήματος. Η συν-
τήρηση αυτής της κατάστασης πραγ-
μάτων συνδέεται με το άλυτο Κυ-
πριακό και την απόκτηση πλεονε-
κτημάτων πάνω στο 60% του εδάφους
της νήσου.

Ο έλεγχος παρέχει προσόδους,
βέβαιες διασφαλίσεις ικανές να ωθούν
την αλυσίδα της βιομηχανίας των
διαβατηρίων να αδιαφορεί για τις
ευρωπαϊκές κατευθύνσεις, ή την κυ-
βέρνηση να αδιαφορεί για το γεγονός
πως οι άλλες δύο χώρες με ανάλογα
προγράμματα με την πρώτη δημόσια
αναφορά της Επιτροπής έσπευσαν
να τα τερματίσουν. Ομάδες συμφε-
ρόντων –από τραπεζίτες έως επιχει-
ρηματίες με απίστευτα ψηλά ΜΕΔ,
από developers έως μεσάζοντες στο
γλέντι πάνω στις τ/κ περιουσίες, από
πολιτικούς της στασιμότητας έως το
λόμπι των εκδοτών ΜΜΕ που εξαρτά
την εξέλιξή του από τη σχέση του
με την εκτελεστική εξουσία, συγ-
κροτούν μια πολύ ισχυρή κάστα εξου-
σίας που επιβάλλει τους όρους της
σε μια σειρά από ζητήματα. Η μικρή

αυτή αριθμητικά μειοψηφία διαθέτει
μηχανισμούς μαύρης προπαγάνδας
που αγωνίζονται νυχθημερόν για να
μην αλλάξει τίποτε με κεντρικό όπλο
την παραποίηση της αλήθειας και
την πατριδοκαπηλία. Έχουν ταυτίσει
τη συντήρηση του στάτους κβο με
τον «πατριωτισμό» και την ταύτιση
με τον Ντενκτάς σε μάχη κατά του
«κατευνασμού». Όσο πιο πάνω ανε-
βάζουν τα επίθετα και καλλιεργούν
τον φανατισμό, άλλο τόσο καθαρά
φαίνεται πως αυτή η κάστα δεν επι-
θυμεί την επίλυση γιατί δεν επιθυμεί
την ομοσπονδιακή δομή-πρακτικά
επιδιώκει ώστε κανένας να μην ανα-
κατεύεται στα πόδια της, «στις δου-
λειές της». Εκτός άλλων, το (τέως)
δικηγορικό γραφείο του Ν. Αναστα-
σιάδη συμμετέχει στις διαδικασίες,
έχοντας πωλήσει πολύ ικανό αριθμών
διαβατηρίων. Αυτή είναι η εικόνα
μιας χώρας της οποίας το 37% τους
εδάφους της κατέχεται από τουρκικά
στρατεύματα και η οποία νυχθημερόν
θα έπρεπε να μαζεύει αλληλεγγύη
με στόχο να γίνει μια κανονική χώ-
ρα-μέλος της ΕΕ. Η ένταξη από ατμο-
μηχανή επίλυσης και εκσυγχρονι-
σμού της κοινωνίας μας, εξέπεσε σε
βιομηχανία πώλησης διαβατηρίων
σε ό,τι πιο μαύρο κυκλοφορεί στην
Άπω και Εγγύς Ανατολή... 

www.larkoslarkou.org.cy

Τα διαβατήρια με την «κίτρινη» βούλα
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Ε ίναι δύσκολο να μην παρα-
τηρήσει κανείς ότι η έννοια
της «ατομικής ευθύνης»

έχει επιστρέψει στο καθημερινό
μας λεξιλόγιο σε ένα πολύ ευρύ-
τερο πλαίσιο από αυτό της φιλε-
λεύθερης οικονομικο-πολιτικής
θεωρίας και του ατομικισμού της
αγοράς. Στη συγκεκριμένη συγ-
κυρία της ατομικής χρήσης χει-
ρουργικής ή άλλης μάσκας για
την προστασία του συνόλου του
πληθυσμού από τον κορωνοϊό,
ο πολιτικός φιλόσοφος θα σημει-
ώσει μια πτυχή της ατομικής ευ-
θύνης, όπως παραδοσιακά χρη-
σιμοποιείται από τη φιλοσοφία
της οικονομίας. Στη φιλελεύθερη
θεωρία, η ατομική ευθύνη προ-
τρέπει το άτομο να ακολουθεί το
καλώς εννοούμενο συμφέρον
του, ώστε να επωφελείται το κοι-
νωνικό σύνολο. Στην παρούσα
έκτακτη κατάσταση της αντιμε-
τώπισης της πανδημίας, η ατο-
μική ευθύνη απαιτεί από το άτομο
να προστατεύσει τον εαυτό του,
προστατεύοντας έτσι και το κοι-
νωνικό σύνολο. Η παρατήρηση
αυτή δίνει την ευκαιρία να εξε-
ταστεί πιο προσεκτικά η σχέση
ανάμεσα στον εγωισμό, ως πρα-
κτικό κίνητρο κοινωνικής δράσης,
και τους διαφορετικούς βαθμούς
ορθολογικότητας της προάσπισης
του ατομικού συμφέροντος. 

Όταν κάποιος που πεινάει μα-
ζεύει δαμάσκηνα για να τα φάει,
λέει ο Τζον Λοκ (1632-1704) στη
«Δεύτερη πραγματεία περί κυ-
βερνήσεως» (1690), τα στερεί από
τους συνανθρώπους του. Αν και
απόλυτα κατανοητή και ορθολο-
γική πράξη, οι συνέπειές της για
τους υπόλοιπους είναι αρνητικές.
Όταν τελειώσουν τα δαμάσκηνα,
αυτοί που δεν πρόλαβαν να φάνε
θα μείνουν νηστικοί. Στο συγκε-
κριμένο παράδειγμα, η εγωιστική
πράξη έγκειται στην προτίμηση
που δείχνουμε στον εαυτό μας:
προτιμούμε να χορτάσουμε εμείς
και αδιαφορούμε για το αν θα
πεινάσουν όλοι οι άλλοι. Υπάρχει
όμως και ένας άλλος τρόπος να
σκεφτούμε και να πράξουμε ώστε
να υπηρετήσουμε το συμφέρον
μας. Αν φυτέψουμε δαμασκηνιές,
τότε όχι μόνο θα φάμε όσα δα-
μάσκηνα θέλουμε, αλλά αναγκα-
στικά θα περισσέψουν. Συνεπώς,
στη δεύτερη αυτή περίπτωση,
τα αποτελέσματα της εγωιστικής
πράξης είναι θετικά για την υπό-
λοιπη κοινωνία, αφού αυξάνεται,
αντί να μειώνεται, ο συνολικός
υλικός πλούτος. Η δεύτερη αυτή
πράξη είναι ενός ανώτερου βαθ-
μού ορθολογικότητας από την
πρώτη, θα σχολιάσει ο Γερμανός
κοινωνιολόγος Μαξ Βέμπερ (1864-
1920), και αυτό γιατί δεν υπηρετεί
αποκλειστικά και μόνο έναν σκο-
πό αλλά δύο, την αύξηση τόσο
του προσωπικού όσο και του συλ-
λογικού πλούτου. Μπορούμε να
ορίσουμε ως κοινωνικά «υπεύ-
θυνη» στάση τη σταθερή επιλογή
της πράξης ανώτερης βαθμίδας
ορθολογικότητας: αντί να κόψου-
με ένα δαμάσκηνο, φυτεύουμε
μια δαμασκηνιά. 

Τα δαμάσκηνα που αναγκα-
στικά θα περισσέψουν, και άρα
δεν προορίζονται για προσωπική
χρήση, ο παραγωγός τα διαθέτει
στους συμπολίτες του μέσω της
πώλησης. Το ίδιο θα κάνει και
αυτός που εκτρέφει πρόβατα και
ο άλλος που παρασκευάζει κρασί
και ο τρίτος που φτιάχνει ρούχα.
Με τον τρόπο αυτό δημιουργείται
η ανταλλακτική κοινωνία ή «αγο-
ρά», αφού όλοι αποσκοπούν στον
πλουτισμό μέσω της πώλησης
αγαθών που παράγουν σε ποσό-
τητες μεγαλύτερες από την προ-
σωπική τους χρεία. Με αυτόν τον
τρόπο, μέσω του κινήτρου του
πλουτισμού εξασφαλίζονται τα
απαραίτητα αγαθά όχι μόνο για
την επιβίωσή του ανθρώπου αλλά
και για την όλο και μεγαλύτερη
ευχαρίστησή του. Αποσκοπώντας
άρα στο προσωπικό μας συμφέ-
ρον, υπηρετούμε το συλλογικό
αγαθό. Παρατηρούμε δε ότι η ορ-
θολογική πράξη ανώτερης βαθ-
μίδας έχει ένα πολλαπλασιαστικό
αποτέλεσμα. Αν κόψω το δαμά-
σκηνο και το φάω, θα απολαύσω
μόνο το δαμάσκηνο. Αν όμως φυ-

τέψω μια δαμασκηνιά, μέσω της
κοινωνίας ανταλλαγής ή «αγο-
ράς», μπορώ να απολαύσω όσα
αγαθά παράγει η ανθρωπότητα.
Αν μάλιστα αναλογισθώ το απει-
ροελάχιστο κομμάτι μόχθου που
προσφέρω σε σχέση με τον μόχθο
για να παραχθούν όλα τα αγαθά
που μπορώ να απολαύσω, τότε
η ατομική ευθύνη μετατρέπεται
σε προσωπικό συμφέρον. Πώς
είμαι επομένως βέβαιος ότι οι συ-
νάνθρωποί μου θα πράξουν υπεύ-
θυνα; Η φιλελεύθερη θεωρία
απαντά ότι, αν και έχουμε κάθε
λόγο να αμφιβάλουμε για την ηθι-
κή αρετή τους, πρέπει να εμπι-
στευτούμε τη δίψα τους για πλού-
το και απολαύσεις. Το καλώς εν-
νοούμενο συμφέρον θα τους ωθή-
σει στην επιλογή της πράξης ανώ-
τερης βαθμίδας ορθολογικότητας,
καθιστώντας τους έτσι κοινωνικά
υπεύθυνους. 

Στην περίπτωση της χρήσης
μάσκας έχουμε ένα παρόμοιο
φαινόμενο. Οι ειδικοί εξηγούν
ότι η αποτελεσματικότητα του
μέτρου εξαρτάται από την καθο-
λική εφαρμογή του. Κι αυτό γιατί
στην ουσία, όταν η χρήση γίνεται
μεμονωμένα, τα οφέλη είναι ελά-
χιστα, όπως στην περίπτωση που
κόβω το φρούτο για να το φάω.
Το μέτρο είναι αποτελεσματικό
μόνο όταν όλοι δρουν υπεύθυνα
και αυτό γιατί το υποκείμενο που
φέρει μάσκα προστατεύει και
προστατεύεται από όλους τους
υπόλοιπους. Η υπεύθυνη στάση
επιτρέπει το πολλαπλασιαστικό
αποτέλεσμα. Όπως ακριβώς το
φύτευμα μιας δαμασκηνιάς οδηγεί
στη δημιουργία και εύρυθμη λει-
τουργία της ανταλλακτικής κοι-
νωνίας, απόρροια της ανώτερης
ορθολογικότητας της υπεύθυνης
πράξης, έτσι και η συστηματική
καθημερινή χρήση χειρουργικής
μάσκας στην εποχή της πανδη-
μίας οδηγεί στην επανίδρυση του
δημόσιου χώρου και της κοινω-
νίας των ανθρώπινων ανταλλα-
γών. Αντίθετα, η μη χρήση μά-
σκας απειλεί με κοινωνική πα-
ράλυση. Διακυβεύεται δηλαδή
αυτό που ο Αριστοτέλης ονόμαζε
«πολιτική φιλία», το αίσθημα αλ-
ληλεγγύης που διαπνέει ένα σύ-
νολο ατόμων με κοινό συμφέρον
και κοινή μοίρα, όπως τους επι-
βάτες ενός πλοίου που θαλασσο-
δέρνεται στο ανοικτό πέλαγος.
Υπονομεύεται ακριβώς το ουσια-
στικότερο συλλογικό αγαθό που
είναι η συγκρότηση των μεμο-
νωμένων ατόμων σε κοινωνία, η
οποία επιφέρει το πολλαπλασια-
στικό αποτέλεσμα και επιτρέπει
στα άτομα με ελάχιστη σχετικά
προσπάθεια να απολαύσουν αγα-
θά που δεν θα μπορούσαν ποτέ
να έχουν αν δρούσαν μεμονω-
μένα. 

Συνεπώς, στην παρούσα έκτα-
κτη κατάσταση, η υγεία είναι ένα
μόνο από τα αγαθά που διακυ-
βεύονται. Η πανδημία είναι ένα
πολύπλοκο φαινόμενο, το οποίο
επηρεάζει σχεδόν όλους τους το-
μείς της ανθρώπινης δραστηριό-
τητας, όπως η οικονομία και η
πολιτική φιλία. Είναι εύλογο ότι,
όταν κάποιος δεν έχει εμπιστο-
σύνη στους συνανθρώπους του,
όταν φοβάται δηλαδή να μπει
στο ταξί ή στο μαγαζί, να κάτσει
στο καφενείο ή στο εστιατόριο,
να πάει στο σχολείο ή στο αμφι-
θέατρο, δεν παραλύει απλά η οι-
κονομική και η κοινωνική δρα-
στηριότητα, αλλά αποσυντίθεται
η ίδια η πολιτική κοινωνία. Όταν
λοιπόν επιμένουμε στη χρήση
μάσκας μόνο για λόγους υγείας
σφάλλουμε. Η ατομική ευθύνη,
που ταυτίζεται με το ατομικό συμ-
φέρον, επιβάλλει την επιλογή αυ-
τή, γιατί πετυχαίνει όχι μόνο τον
σκοπό της διασφάλισης της υγεί-
ας, αλλά και, το σημαντικότερο,
της διατήρησης του αγαθού της
πολιτικής φιλίας και ενότητας.
Είναι η επιλογή της ανώτερης
βαθμίδας ορθολογικότητας. 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι ανα-
πληρωτής καθηγητής του Πανεπιστη-
μίου Κύπρου και εταίρος του ερευνη-
τικού κέντρου «Ευρωπαϊκές Δυναμι-
κές» του Πανεπιστημίου του Στρα-
σβούργου.

Ατομική ευθύνη
και συλλογικό αγαθό

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

«Π αίζουμε στην παράταση,
παίζουμε στις καθυστερή-
σεις και δεν βλέπω πώς θα

μπορέσουμε να κρατήσουμε στη ζωή
τη διαδικασία, αν κλείσει και αυτό
το μικρό παράθυρο. Δεν θέλω να
είμαι μάντης κακών, αλλά αν αυτό
το τέλμα συνεχιστεί και μετά το κα-
λοκαίρι, δύσκολα βλέπω τη συνέχιση
των διαπραγματεύσεων», δήλωνε
στις 3 Απριλίου του 2018, πριν από
το δείπνο Αναστασιάδη - Ακιντζί της
16ης Απριλίου, ο Ελληνοκύπριος δια-
πραγματευτής Ανδρέας Μαυρογιάν-
νης. Η πιο πάνω δήλωση μαζί με το
«τέλος εποχής του Κυπριακού» είχαν
προκαλέσει πολλές αντιδράσεις και
γι’ αυτό χαρακτηρίστηκε κινδυνο-
λόγος μαζί με άλλους που είχαν τότε
το θράσος ή το θάρρος να πουν πραγ-
ματικότητες και να ασχοληθούν με
«καιρικά φαινόμενα», όπως «τσου-
νάμι» και άλλα. Ο μόνιμος αντιπρό-
σωπος της Κύπρου στα Η.Ε. και part
time διαπραγματευτής, μια και η
θέση αυτή κατάντησε εδώ και τρία
χρόνια θέση πλεονάζοντος προσω-
πικού, επανέρχεται από μακριά (Νέα
Υόρκη), κάτι ανάλογο με τον «φίλο
που ήρθε απόψε από τα παλιά», και
μας προειδοποιεί και για άλλα κατα-
στροφικά που μπορείνα επισυμβούν.

«Πρέπει να διατηρήσουμε την ιδι-
αιτερότητά μας και τον δικό μας απο-
φασιστικό ρόλο στα θέματα που μας
αφορούν. Ως γνωστόν τα του οίκου
μας τα διαχειριζόμαστε εμείς. Τα δικά
μας τα ζητήματα εμείς τα διαπραγ-
ματευόμαστε. Και η Ε.Ε. πρέπει να
έρχεται να ενισχύει και όχι να μας
πακετοποιεί... Αυτό είναι ακριβώς το
μεγάλο πρόβλημα. Και στα ελληνο-

τουρκικά και στα ευρωτουρκικά η
τάση είναι το Κυπριακό να χαθεί και
να γίνει μια υποσημείωση», συμπλή-
ρωσε χαρακτηριστικά. Σωστός ο Ε/κ
διαπραγματευτής. Εδώ έχουμε απο-
φασιστικό ρόλο και λόγο σε αυτά
που δεν μας αφορούν και δεν θα
έχουμε για τα δικά μας. Μετά την
ποδοσφαιροποίηση, με τις παρατά-
σεις και τις καθυστερήσεις, τώρα πε-
ράσαμε στην εποχή της πακετοποί-
ησης και των υποσημειώσεων. 

Σε πλήρη αρμονία με την πρό-
σφατη δήλωση του ΥΠΕΞ, ο Ανδρέας
Μαυρογιάννης προειδοποιεί και αυτός
με τη σειρά του τους Ευρωπαίους
εταίρους μας, σίγουρα συμπεριλαμ-
βανομένης και της Ελλάδος, ότι «Κυ-
πριακής Δημοκρατίας παρούσης
πάσα αρχή παυσάτω». Εμείς μόνο
διαχειριζόμαστε τα του οίκου μας.
Το θέμα βέβαια είναι ποιου οίκου
μας, του νοτίου ή του βορείου του
ελευθέρου ή του κατεχομένου, του
ενός ή του άλλου μισού, γιατί, είτε
μας αρέσει είτε όχι, εδώ και μισό αι-
ώνα μισό οίκο διαχειριζόμαστε και
αυτό μετά κόπων και μόχθων.

Η παρέμβαση του Ε/κ διαπραγ-
ματευτή, αναφορικά με τη στάση
της Ε.Ε., ήταν αναμενόμενη μέχρι
και επιβεβλημένη. Τις τελευταίες
βδομάδες όλοι οι πολιτικοί μας, φω-
στήρες και μη, επικρίνουν την Ε.Ε.
για την απροθυμία της να επιβάλει
κυρώσεις εναντίον της Τουρκίας.
Μέχρι και η «Κουτσή Μαρία» νουθετεί
τους «ανεπαρκείς» εταίρους μας για
το πώς θα πρέπει να συμπεριφέρον-
ται. Ανεξαρτήτωςόμως της ορθότητας
των επισημάνσεών του, θα έπρεπε
να τον είχε προβληματίσει το γεγονός

ότι, ιδίως μετά το Κραν Μοντάνα, οι
παρεμβάσεις των Ευρωπαίων και οι
δηλώσειςαλληλεγγύηςαφορούνμόνο
τα ενεργειακά και όχι την ουσία του
Κυπριακού, για το οποίο πάντα μας
παραπέμπουν στην πρωτοβουλία
του γ.γ. των Η.Ε. Εμμέσως πλην σα-
φώς υιοθετούν τις θέσεις του γ.γ. και
κατ’ επέκταση τις εκθέσεις του στις
οποίες επιρρίπτει ευθύνες και στη
δική μας πλευρά.

Συνεπώς ο κ. Μαυρογιάννης, ο
οποίος ήταν παρών στο δείπνο στις
7 Ιουλίου του 2017 και άρα έχει ιδίαν
γνώση για τα διαμειφθέντα, θα πρέπει
να μας διαφωτίσει για τη μετά το
ναυάγιο στάση της κ. Μογκερίνι, η
οποία ήταν και αυτή παρούσα, και
άλλων αξιωματούχων της Ε.Ε . Με
απλάλόγιαθα πρέπεινα μας εξηγήσει
γιατί οι «άσπλαχνοι» εταίροι μας υιο-
θετούν τις θέσεις του γ.γ. τη στιγμή
που βίωσαν την τουρκική αδιαλλαξία,
η οποία, με βάση το δικό μας αφήγημα
και μόνο, ήταν η αιτία του ναυαγίου.
Μήπως η ύπατη εκπρόσωπος της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής κατάλαβε
άλλα από αυτά που διημείφθησαν;
Μήπως εξυπηρετούσεκαι αυτή τουρ-
κικά συμφέροντα, όπως ο Νορβηγός
λομπίστας των Τούρκων ή μήπως το
αφήγημά της είναι εκ διαμέτρου αν-
τίθετο από το δικό μας και ,μόνο και
μόνο, από εταιρική αλληλεγγύη δεν
θέλει να μας εκθέσει;

Σίγουρα οι φόβοι του Κύπριουδια-
πραγματευτή έχουν βάση. Οι Ευρω-
παίοι θα ήθελαν μια λύση πακέτο
για όλα τα προβλήματα στην Ανα-
τολική Μεσόγειο με πρώτιστα αυτά
της Τουρκίας. Στην ουσία θέλουν
μια συνολική διευθέτηση του Κυ-

πριακού γιατί, κακά τα ψέματα, το
θεωρούν τη γενεσιουργό αιτία των
πλείστων εντάσεων στην περιοχή. 

Άλλωστετο Κυπριακόήτανπάντα
μέρος του πακέτου των ελληνοτουρ-
κικών διαφορών. Το θέμα είναι ότι
ουδέποτε ήταν υποσημείωση αλλά
αντίθετα ο μεγάλος πηχυαίος τίτλος.
Έτσι ήταν το 2004 όταν βροντοφω-
νάξαμε το μεγάλο «Όχι» και ακόμα
το 2017, στο Κραν Μοντάνα, όταν
παλινδρομούσαμε και προβληματι-
ζόμασταν για σχέδια Β΄ και Γ΄.

Συνεπώς αντί να κουνάμε το δά-
κτυλο στους Ευρωπαίους και να δια-
μαρτυρόμαστεγια την πακετοποίηση
και τις υποσημειώσεις θα πρέπει
πρώτα να πείσουμε ότι η επανένωση
της πατρίδας μας παραμένει και σή-
μερα ο πρώτιστόςμας στόχος. Βέβαια,
αν συνεχίσουμε με αυτόν τον τρόπο
σίγουρα θα αποφύγουμε την πακε-
τοποίηση, για την οποία μας προει-
δοποιεί εκ του μακρόθεν ο Ε/κ δια-
πραγματευτής, όχι γιατί οι Ευρωπαίοι
θα αλλάξουν άποψη, αλλά γιατί θα
βρεθούμε εντελώς εκτός πακέτου
και από υποσημείωση θα καταντή-
σουμε ένας πολύ μικρός αστερίσκος.

Αν και, όπως δήλωσε πριν από
δύο χρόνια ο κ. Μαυρογιάννης, δεν
θέλει να είναι μάντης κακών δυστυ-
χώςκαιπάλικακάμαντάταμας έφερε. 

Είναι καιρός λοιπόν να αντιλη-
φθούν όλοι αυτοί που ασχολούνται
με το εθνικόμας θέμαότι από μάντεις
κακώνέχουμεμπουχτίσει. Τον μάντη
καλών περιμένουμε εδώ και μισό αι-
ώνα, αλλά μάταια.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδικός
προγραμμάτων ηλεκτρ. υπολογιστών.

Από μάντεις κακών έχουμε μπουχτίσει
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Οι εργαζόμενοι στη βιομηχανία παραγωγής τόφου στην Ινδονησία έχουν υποστεί μεγάλες συνέπειες λόγω της μείωσης
της κατανάλωσης. 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ Α. ΠΡΩΤΟΠΑΠΑ

25 χρόνια Ιντερνετ στην Κύπρο

Κ λείνουν 25 χρόνια από τη λει-
τουργία της πρώτης υπηρε-
σίας ίντερνετ στην Κύπρο.

Μέχρι τότε δεν υπήρχε στην Κύπρο
υπηρεσία ίντερνετ και οι πολίτες
βρίσκονταν σε πολύ μειονεκτική
θέση έναντι των άλλων πολιτών της
Ευρώπης. Σημειώνεται ότι στο Ηνω-
μένο Βασίλειο είχε ξεκινήσει εμπο-
ρικά η υπηρεσία ίντερνετ από τον
Μάρτιο του 1992 και στην Ελλάδα
το 1993. Το 1995 βρίσκει την Κύπρο
και το Ιράν να είναι οι μόνες χώρες
που δεν υπήρχε καθόλου υπηρεσία
ίντερνετ.

Από το τέλος του 1994 άρχισαν
να πυκνώνουν οι φωνές διαμαρτυ-
ρίας και διοργανώνονταν συζητήσεις
με θέμα την επίσπευση της εισα-
γωγής του ίντερνετ στην Κύπρο.
Μετά από πιέσεις των πολιτών η
CYTAκατέθεσε την άνοιξη του 1995
στη Βουλή διατίμηση για το τέλος
πρόσβασης στο ίντερνετ, το οποίο
ήταν 20 φορές πιο ακριβό από το
τέλος της απλής τηλεφωνίας, ζη-
τώντας η πρόσβαση στο ίντερνετ
να χρεώνεται 5 σεντ το λεπτό. 

Δηλαδή ένας συνδρομητής αν
ήταν συνδεδεμένος στο ίντερνετ
για μια ώρα την ημέρα θα κατέβαλλε
στη CYTA 90 λίρες τον μήνα (!) τη-
λεπικοινωνιακό τέλος και στον αν-
τίστοιχο πάροχο ίντερνετ 10 με 20
λίρες μηνιαία συνδρομή, αφού τότε

η σύνδεση γινόταν με αναλογικές
τηλεφωνικές γραμμές με χρήση μόν-
τεμ. Η CYTA εξήγησε ότι τα ακριβά
αυτά τέλη πρόσβασης θα αντιστάθ-
μιζαν την απώλεια εσόδων από τις
άλλες υπηρεσίες φαξ, TELEX και
X.25 καθιστώντας την Κύπρο ως τη
μόνη χώρα στον κόσμο που θα είχε
εικοσαπλάσιο τέλος πρόσβασης στο
ίντερνετ και αυτό θα είχε ως απο-
τέλεσμα να μη διαδοθεί η καινοτόμα
αυτή υπηρεσία στις λαϊκές μάζες
και να παραμείνει μια ακριβή υπη-
ρεσία μόνο για τις επιχειρήσεις. Το
χειρότερο από όλα ήταν η παντελής
έλλειψη κυπριακής παρουσίας στον
κυβερνοχώρο. Αν έψαχνε κάποιος
στο Yahoo, γιατί τότε Google δεν
υπήρχε, στο λήμμα Cyprus, θα έβρι-
σκε μόνο πληροφορίες για τα κατε-

χόμενα και τη φωτογραφία του κα-
τοχικού ηγέτη Ραούφ Ντενκτάς να
φιγουράρει στη θέση του Προέδρου. 

Η μόνη κυπριακή παρουσία στο
ίντερνετ ήταν η ιστοσελίδα δύο φοι-
τητών του ΜΙΤ, του Γιώργου Ζαχαρία
(σημερινού President στην ΚΑΥΑΚ)
και του Παναγιώτη Ζαφείρη (σημε-
ρινού πρύτανη του ΤΕΠΑΚ).

Παρακολουθώντας από μακριά
την κατάσταση και έχοντας εμπειρία
για την παντοδυναμία του «Συστή-
ματος» στην Κύπρο, θεώρησα ότι
έπρεπε να γίνει μια επανάσταση για
να εξαναγκαστεί η CYTA να προ-
σφέρει το ίντερνετ στην Κοινωνία
των Πολιτών της Κύπρου σε προσιτές
τιμές. Αφού συμφωνήσαμε με τη

Hellas On Line για την πρώτη στα-
θερή σύνδεση με το ίντερνετ, στις
14 Ιουλίου ο τότε αρχιεπίσκοπος
Κύπρου ενέκρινε τη δαπάνη για την
κάλυψη του κόστους προμήθειας
του πρώτου δικτυακού εξοπλισμού
και της ευθείας σύνδεσης με την
Ελλάδα.

Έφερα «παράνομα» μέσα στη
βαλίτσα μου τον πρώτο δικτυακό
εξοπλισμό, δηλαδή, χωρίς την εξα-
σφάλιση της νενομισμένης έγκρισης
από τη CYTA και κανόνισα με τον
ΟΤΕ τη γρήγορη εγκατάσταση της
ευθείας γραμμής στις εγκαταστάσεις
του ΛΟΓΟΥ. Συνδέσαμε με το router
32 τηλεφωνικές γραμμές που ήταν
εγκατεστημένες στο ΛΟΓΟ για τη-

λεψηφοφορίες, και στις 31 Αυγού-
στου 1995, εξήγγειλα την υπηρεσία
ίντερνετ με τέλος πρόσβασης τοπι-
κής τηλεφωνίας και όχι με την απα-
γορευτική εικοσαπλάσια χρέωση
που σκόπευε να επιβάλει η CYTA. 

Τόση ήταν η ζήτηση της νέας
υπηρεσίας που την 1η Σεπτεμβρίου
1995 οι δρόμοι γύρω από το κτίριο
του ΛΟΓΟΥ είχαν γεμίσει από δε-
κάδες αυτοκίνητα ενδιαφερομένων
που ήθελαν να εγγραφούν στη νέα
αυτή υπηρεσία.

Με την ανακοίνωση της υπηρε-
σίας ίντερνετ, το «Σύστημα» της Κύ-
πρου πιάστηκε στον ύπνο και από
τις αντιδράσεις μπορεί κάποιος να
καταλάβει πολλά. Υπήρχαν δηλώσεις
από τον τότε πρόεδρο και τον τότε
γενικό διευθυντή της CYTA ότι η ει-
σαγωγή του ίντερνετ από το ΛΟΓΟ
ήταν βόμβα στα θεμέλια της CYTA
και ότι υπήρχε κίνδυνος πτώχευσής
της. Μέλη του Δ.Σ. της CYTA επι-
σκέπτονταν τον τότε αρχιεπίσκοπο
και του έλεγαν ότι η CYTA θα πτω-
χεύσει και ότι θα αδυνατεί από την
πτώχευση να προσφέρει τις υπηρε-
σίες της στην Εθνική Φρουρά. Τα
Ταχυδρομεία διαμαρτυρήθηκαν γιατί
θα έχαναν έσοδα από τη διακίνηση
της αλληλογραφίας λόγω της εισα-
γωγής του ηλεκτρονικού ταχυδρο-
μείου. Οι διάφοροι «οικονομολόγοι»
έλεγαν στον τότε αρχιεπίσκοπο ότι

το ίντερνετ είναι μια παγκόσμια φού-
σκα και ότι με την προώθηση της
υπηρεσίας θα πτωχεύσει η Αρχιεπι-
σκοπή και πολλά άλλα. 

Η CYTA έκοψε τελικά τις τηλε-
φωνικές γραμμές πρόσβασης και
αυτή η ενέργειά της προκάλεσε πολ-
λαπλές αντιδράσεις από τους πολίτες
και την τότε κυβέρνηση, με αποτέ-
λεσμα μετά από μερικές μέρες να
υπαναχωρήσει ατάκτως και να απο-
καταστήσει την πρόσβαση των συν-
δρομητών στον κόμβο του ΛΟΓΟ-
ΔΙΚΥΟΥ και να προχωρήσει κανονικά
η εξάπλωση του ίντερνετ στην Κύ-
προ όπως σε κάθε άλλη χώρα.

Σήμερα, είκοσι πέντε χρόνια μετά,
η Κύπρος βρίσκεται στην ίδια μει-
ονεκτική θέση, κατέχοντας μία από
τις τελευταίες θέσεις στην Ε.Ε. στην
ψηφιακή οικονομία πολύ ακριβή
και αργή υπηρεσία ίντερνετ. Αυτό
άλλωστε δήλωσε πρόσφατα και ο
νέος υφυπουργός Έρευνας, Καινο-
τομίας και Ψηφιακής Πολιτικής της
Κύπρου. Το «Σύστημα» συνεχίζει
φαίνεται να παραμένει πολύ δυνατό
και θα χρειαστεί φαίνεται μια νέα
επανάσταση αφού αδυνατεί από μό-
νο του να προχωρήσει μπροστά για
το καλό των πολιτών της χώρας. 

Ο κ. Χριστόδουλος Α. Πρωτοπαπάς
είναι ανώτερος εκτελεστικός
διευθυντής HELLAS SAT.

<<<<<<

Σήμερα, είκοσι πέντε
χρόνια μετά, η Κύπρος
βρίσκεται στην ίδια μει-
ονεκτική θέση κατέχον-
τας μια από τις τελευταί-
ες θέσεις στην ΕΕ στη
ψηφιακή οικονομία πο-
λύ ακριβή και αργή υπη-
ρεσία ίντερνετ. 

Συνέντευξη στην
ΑΝΤΡΗ ΘΡΑΣΥΒΟΥΛΟΥ

Η καλλιέργεια της σωστής υγειονο-
μικής κουλτούρας, ο καθημερινός
έλεγχος πιθανών συμπτωμάτων του
παιδιού και η τήρηση των μέτρων
προστασίας είναι τα βασικά «πυρο-
μαχικά» ενάντια στην εξάπλωση
του ιού στα σχολεία. Αυτό τονίζει
στη συνέντευξή της στην «Κ» η επι-
δημιολόγος και λέκτορας Παιδια-
τρικής, δρ Ζωή Δωροθέα Πανά. Ση-
μειώνει ότι σε περίπτωση εμφάνισης
κρουσμάτων στα σχολεία, υπάρχει
πρωτόκολλο διαχείρισης και θεωρεί
ότι η τήρηση των μέτρων πιθανώς
να βοηθήσει όχι μόνο στην παρεμ-
πόδιση της μετάδοσης του ιού αλλά
και της γρίπης.

–Βρισκόμαστε μία ανάσα πριν
από το άνοιγμα των σχολείων.
Ποια είναι η κύριά σας ανησυ-
χία;

–Δεν είναι ακριβώς ανησυχία
αλλά μία συνεχόμενη εγρήγορση
στο να είναι εφικτός και αποτελε-
σματικός ο έλεγχος της επιδημιο-
λογικής κατάστασης και της μετά-
δοσης του ιού στην κοινότητα, και
συνεπώς και στον χώρο του σχο-
λείου, λαμβάνοντας βέβαια υπόψη
τις ιδιαιτερότητες του κάθε χώρου.
Όπως και σε οποιονδήποτε άλλο
χώρο, ο ακρογωνιαίος λίθος είναι
να εφαρμόζουμε πιστά και να τη-
ρούμε οριζόντια το πλαίσιο ασφά-
λειας που καθορίζεται πρωτίστως
από τα υγειονομικά πρωτόκολλα
και τα λοιπά μέτρα ασφάλειας. Αυτός
είναι ο βασικός μας στόχος, πρακτικά
η υιοθέτηση μιας υγειονομικής κουλ-
τούρας (με την εφαρμογή των μέ-
τρων ατομικής προστασίας, φυσικής
αποστασιοποίησης, συνεχής εξαε-
ρισμός του χώρου κτλ.) και από τα
παιδιά μας, που θα είναι και στο πε-
ριβάλλον του σχολείου. Αυτά είναι
και τα βασικά αποτελεσματικά
«όπλα» μας για να ελέγχουμε την
πανδημία ειδικά κατά τη διάρκεια
της χειμερινής περιόδου. 
–Τι θα πρέπει να προσέξουν οι
γονείς αλλά και τα παιδιά;

–Δεν χρειάζεται πρωτίστως πα-
νικός και φόβος, αλλά οργάνωση και
σύνεση. Σε ό,τι αφορά στους γονείς,
θα πρέπει να είναι όσο το δυνατόν
περισσότερο υποστηρικτικοί και
συμμετοχικοί στη συνεργική προ-
σπάθεια δημιουργίας ενός σχολικού
περιβάλλοντος ασφάλειας. Ο γονιός
γνωρίζει καλύτερα από τον καθένα
το παιδί του. Άρα είναι πρώτιστης
σημασίας ο γονιός καθημερινά να
ελέγχει εάν το παιδί έχει κάποια

συμπτώματα λοίμωξης. Επιπλέον,
οι γονείς μπορεί να συμβάλουν στην
καλλιέργεια της υγειονομικής κουλ-
τούρας. Π.χ. το παιδί θα πρέπει να
μάθει να πλένει σωστά τα χέρια του,
θα πρέπει να μάθει να φορά σωστά
τη μάσκα του, να ξέρει γιατί για ένα
διάστημα δεν θα πρέπει να συγχρω-
τίζεται. Άρα, ο γονιός που ξέρει το
παιδί του μπορεί να βοηθήσει και
επικουρικά να συμβάλει μαζί με τον
εκπαιδευτικό σ’ αυτήν την καλλιέρ-
γεια της υγειονομικής κουλτούρας.
Σε καμία περίπτωση δεν πρέπει να
προκαλέσουμε πανικό και φόβο σ’
ένα παιδί που ουσιαστικά τώρα καλ-
λιεργεί την προσωπικότητά του.
Από την άλλη πλευρά, οφείλουμε
να το εκπαιδεύσουμε και να εξοι-
κειωθεί πρακτικά με την νέα πραγ-
ματικότητα που βιώνουμε ώστε να
έχουμε μια όσο το δυνατόν ομαλή
εκπαιδευτική χρονιά. Άρα, τα δύο
βασικά είναι η προετοιμασία του
παιδιού για το σχολείο, η ενημέρωση
και καλλιέργεια της σωστής υγει-
ονομικής κουλτούρας και ο έλεγχος
συμπτωμάτων του παιδιού. Από εκεί
και πέρα η διασφάλιση της υγείας
ενός παιδιού αποτελεί βασική μέ-
ριμνα μιας Πολιτείας και αυτό πρέπει
να μπει στο πλαίσιο της δημόσιας
υγείας εφόσον διανύουμε μία παν-
δημία. Όλοι μαζί θα προσπαθήσουμε
να διαχειριστούμε ενδεχόμενα προ-
βλήματα που μπορεί να προκύψουν
με τον καλύτερο δυνατό τρόπο κι
όχι ο ένας απέναντι στον άλλο έχον-
τας πάντα ως γνώμονα την ασφάλεια
του παιδιού. 
–Το τελευταίο χρονικό διάστημα
έγινε μία μεγάλη συζήτηση για
τη χρήση της μάσκας ειδικότερα
από παιδιά στα σχολεία. Τι ισχύει
τελικά;

–Διανύουμε μία περίοδο με υπο-
χρεωτική χρήση μάσκας από τους
ενήλικες σε κλειστούς χώρους. Ο
σκοπός της μάσκας είναι αυτός που

είπαμε από την αρχή. Βάζουμε τη
μάσκα είτε την απλή χειρουργική
ή την υφασμάτινη για να λειτουρ-
γήσει ως ένας μηχανικός «φραγμός»
ώστε να μην μπορούν εύκολα να
μεταδοθούν τα αναπνευστικά στα-
γονίδια από το ένα άτομο στο άλλο.
Όσον αφορά την παιδική ηλικία, οι
συστάσεις του Αμερικανικού Οργα-
νισμού Πρόληψης Νοσημάτων ανα-
φέρουν ότι η χρήση της μάσκας
είναι επικίνδυνη σε ηλικίες κάτω
των δύο ετών επειδή τίθεται θέμα
πιθανής ασφυξίας. Υπάρχει έπειτα
το ηλικιακό φάσμα που απασχόλησε
για τη χρήση της μάσκας σε ηλικίες
6-11 ετών. Στις νεότερες οδηγίες
του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας
αναφέρεται ότι θα πρέπει να συνυ-
πολογίσουμε κι άλλους παράγοντες
για αυτές τις ηλικίες, π.χ. εάν εφαρ-
μόζονται κι άλλα μέτρα, κατά πόσο
το παιδί μπορεί να συμμορφωθεί
κ.ά. Για τις ηλικίες πέραν των 11
ετών συστήνεται η χρήση μάσκας
όπως και στους ενήλικες. Συνυπο-
λογίζοντας όλα αυτά κάθε χώρα προ-
σαρμόζει τις οδηγίες και έτσι βλέ-
πουμε μία ετερογένεια στο πλαίσιο
αυτό, όχι λόγω ασυνέπειας όσον
αφορά το ρόλο της μάσκας γενικά,
αλλά λόγω περιορισμένης επιστη-
μονικής τεκμηρίωσης. Έχουμε πει
από την αρχή ότι διαχειριζόμαστε
μία πρωτόγνωρη κατάσταση. 
–Ποιο είδος μάσκας συστήνεται

να χρησιμοποιούν τα παιδιά;
–Οι συστάσεις του ΠΟΥ για τη

χρήση μάσκας στην παιδική ηλικία
αναφέρουν ότι μπορεί να χρησιμο-
ποιηθεί εκτός από τη χειρουργική
και η υφασμάτινη. Το σημαντικό
είναι να γίνεται σωστή χρήση και
να βρούμε το σωστό μέγεθος και εάν
πρόκειται για υφασμάτινη εκτός από
το μέγεθοςθα πρέπει να φροντίζουμε
για το καθημερινό πλύσιμό της. 

Εφαρμογή πρωτοκόλλων
–Σε ποια περίπτωση υπάρχει πι-
θανότητα να κλείσει ένα σχο-
λείο;

–Υπάρχουν πρωτόκολλα διαχεί-
ρισης σε περίπτωση πιθανής εμφά-
νισης επιβεβαιωμένων κρουσμάτων
στο σχολικό περιβάλλον. Ενεργο-
ποιούνται όπως γνωρίζουμε οι μη-
χανισμοίκαι διαδικασίεςάμεσα από
το τμήμα ιχνηλάτησης του Υπουρ-
γείου Υγείας και τηρείται το πρωτό-
κολλο σχετικά με την έγκαιρη ανί-
χνευση κρουσμάτων, ελέγχου των
επαφών, απομόνωσής τους και απο-
λύμανσης του χώρου. Δεν σημαίνει
απαραίτητα ότι ένα σχολείο θα κλεί-
σει. Μα ακόμα και αν κλείσει, αυτό
θα γίνει για κάποιες ημέρες ώστε ν’
ακολουθηθούν αυστηρά οι παραπά-
νω διαδικασίες.Κάθε περίπτωση βέ-
βαια θα πρέπει να αξιολογείται πε-
ραιτέρω καθώς είναι διαφορετικό
να παρατηρηθεί ένα κρούσμα και

άλλο ένα cluster σε ένα σχολείο. 
–Τελικά σε ό,τι αφορά στο λάθος
που έγινε από κλινικό εργαστήριο
σε σχέση με τα κρούσματα που
ανακοινώθηκαν λανθασμένα ως
θετικά, τίθεται ζήτημα ελέγχων
των διαδικασιών που ακολου-
θούνται;

-Θα ήταν άδικο να αμφισβητή-
σουμε τη διαγνωστική αξία του μο-
ριακού τεστ διάγνωσης. Η χώρα μας
είχε από την αρχή ακολουθήσει το
τρίπτυχο αυξημένοι εργαστηριακοί
έλεγχοι – έγκαιρη ιχνηλάτηση και
έγκαιρη απομόνωση, έτσι διαχειρί-
στηκε επιτυχημένα την πρώτη φάση
της επιδημίαςκαι αποτελεί το βασικό
μας εχέγγυο για να ελέγχουμε δυ-
ναμικά την κατάσταση της πανδη-
μίας και τους επόμενους μήνες. Από
την άλλη, είναι αναμενόμενο κατά
τη διάρκεια μιας κρίσεως ενδεχο-
μένως να γίνονται λάθη. Το πιο ση-
μαντικό όμως είναι να μαθαίνουμε
από τα λάθη μας και να γινόμαστε
πιο σοφοί. Επίσης, σημαντικό είναι
να λειτουργούν οι κρατικοί μηχα-
νισμοί, κάτι που έγινε και στην προ-
κειμένη περίπτωση άμεσα. Πρακτικά
το Υπουργείο Υγείας θορυβήθηκε,
διενήργησε επαναληπτικό έλεγχο,
εφάρμοσε τα πρωτόκολλα όπως και
όφειλε. Απόδειξη είναι ότι το λάθος
εντοπίστηκε άμεσα.
–Τι θα απαντούσατε σε όσους
επικαλούνται θεωρίες συνωμο-

σίας σε σχέση με την πανδημία;
–Πρέπει να κατανοήσουμε ότι ο

κόσμος έχει κουραστεί. Βγήκαμε
από το οριζόντιο lockdown με οι-
κονομικές και κοινωνικές επιπτώσεις.
Αυτό το πλαίσιο δημιουργεί τις κα-
τάλληλες συνθήκες σε συνδυασμό
με ότι είναι μια πρωτόγνωρη κατά-
σταση οπότε ευνοεί την παραπλη-
ροφόρηση σε σχέση με την πανδη-
μία και να οδηγεί πιθανότατα σε κά-
ποιες αντιδράσεις σε σχέση με τη
σοβαρότητα ή τη διαχείριση. Από
εκεί και πέρα, ως επιστήμονες οφεί-
λουμε ν’ ακολουθούμε την τεκμη-
ριωμένη γνώση και ακολούθως να
την αξιολογούμε και να βοηθούμε
συμβουλευτικά για το πώς προχω-
ρούμε. Κανείς δεν μπορεί να αμφι-
σβητήσει ότι υπάρχει μία πανδημία,
ένας νέος ιός που επηρεάζει σε πολ-
λούς τομείς κάθε χώρα. Οτιδήποτε
άλλο, δεν με αφορά ως επιστήμονα.
Πρέπει να λειτουργήσω με γνώμονα
την επιστήμη και τα δεδομένα. Όλες
οι απόψεις είναι σεβαστές, πρέπει
ν’ ακούγονται αρκεί να μην είναι
τροχοπέδη ενός προβλήματος που
αφορά τη δημόσια υγεία.
–Ενόψει φθινοπώρου και της εμ-
φάνισης της γρίπης, τίθεται ζή-
τημα μιας δίδυμης επιδημίας;
Υπάρχει πλάνο γι’ αυτό το ενδε-
χόμενο;

–Κατά τους χειμερινούς μήνες
έχουμε έξαρσημιογενώνλοιμώξεων
μεταξύ αυτών και της εποχικής γρί-
πης. Επειδή σε πολλές ιογενείς λοι-
μώξεις του αναπνευστικού συστή-
ματος υπάρχουν πολλά κοινά κλινικά
συμπτώματα, αυτό ενδεχομένως να
μας οδηγήσει σε δυσκολία διαχεί-
ρισης ατόμων που παρουσιάζουν
τα συμπτώματα αυτά. Επίσης κάθε
χρόνο αναμένουμε να έχουμε και
σοβαρά νοσούντες από γρίπη, άρα
φέτος θα έχουμε και λόγω της παν-
δημίας αύξηση του συνολικού αριθ-
μού των σοβαρά νοσούντων από ιο-
γενείς λοιμώξεις του αναπνευστικού.
Είναι σημαντικό, όμως, να τονιστεί
από την παρούσα εμπειρία του νό-
τιου ημισφαίριου που διανύει τώρα
τη χειμερινή περίοδο, ότι λαμβά-
νουμε το μήνυμα πως η τήρηση των
μέτρων ατομικής προστασίας βοηθά
όχι μόνο στην ελάττωση της μετά-
δοσης του ιού SARs-COV-2 αλλά και
του ιού της γρίπης. Άρα τα μέτρα
ατομικής υγιεινής και προστασίας,
το μέτρο της φυσικής αποστασιο-
ποίησης και της μάσκας θα έχουν
και επιπρόσθετες ωφέλειες για τη
διαχείριση φέτος το χειμώνα των
λοιμώξεων που μεταδίδονται με τον
ίδιο τρόπο με αναπνευστικά στα-
γονίδια όπως και η γρίπη. 

Yγειονομική κουλτούρα κατά του ιού
Η επιδημιολόγος και λέκτορας Παιδιατρικής, δρ Ζωή Δωροθέα Πανά, λέει στην «Κ» ότι δεν χρειάζεται πανικός και φόβος

<<<<<<

Είναι σημαντικό να τονι-
στεί από την παρούσα
εμπειρία του νότιου ημι-
σφαίριου που διανύει τη
χειμερινή περίοδο, ότι η
τήρηση των μέτρων ατο-
μικής προστασίας βοη-
θούν όχι μόνο στην ελάτ-
τωση της μετάδοσης του
ιού SARs-COV-2 αλλά
και του ιού της γρίπης.

Οι γονείς θα πρέπει να είναι όσο το δυνατόν περισσότερο υποστηρικτικοί και συμμετοχικοί στη συνεργική προσπάθεια
δημιουργίας ενός σχολικού περιβάλλοντος ασφάλειας.
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Για ένα μήνα εξαιρετικά ευαίσθητων 
ισορροπιών στην Ανατολική Μεσό-
γειο προετοιμάζεται η Αθήνα, μετά 
και το πολύ σαφώς οριοθετημένο 
χρονοδιάγραμμα που φαίνεται ότι 
δημιουργείται κατόπιν των αποφά-
σεων για πλαίσιο κυρώσεων ενόψει 
της Συνόδου Κορυφής της Ε.Ε. στα 
τέλη Σεπτεμβρίου, αλλά και της εμ-
φανούς πρόθεσης του Ντόναλντ 
Τραμπ να αποφύγει την κλιμάκωση 
σε προεκλογική περίοδο. Η ένταση 
των τελευταίων εβδομάδων οδήγησε 
ακόμα και το συνήθως προσεκτικό 
ΝΑΤΟ να αναλάβει πρωτοβουλίες 
άνευ προηγουμένου. Οπως εκείνη 
που ανακοίνωσε το βράδυ της Πα-
ρασκευής ο γ.γ. του Βορειοατλαντι-
κού Συμφώνου Γενς Στόλτενμπεργκ 
στον πρόεδρο της Τουρκίας Ρετζέπ 
Ταγίπ Ερντογάν, για τη δημιουργία 
ενός μηχανισμού αντιμετώπισης και 
εν συνεχεία αποκλιμάκωσης των 
κρίσεων ανάμεσα σε κράτη-μέλη. 
Πρόκειται για μια πρωτοφανή εξέ-
λιξη στην ιστορία του ΝΑΤΟ.

Είναι αμφίβολο ότι ο πρόεδρος 
της Τουρκίας υπολογίζει πως η δι-
πλωματική κινητικότητα των τελευ-
ταίων εβδομάδων μπορεί να ανα-
τρέψει τον σχεδιασμό του στην 
Ανατολική Μεσόγειο, ενδεχόμενο 
το οποίο λαμβάνεται πολύ σοβα-
ρά υπόψη από την Αθήνα. Ο Ερ-
ντογάν δείχνει να ακολουθεί μια 
τακτική με ευρεία αποδοχή και σε 
διπλωματικούς κύκλους της Τουρ-
κίας, βάσει της οποίας μόνο οι κρί-
σεις ξεκλειδώνουν τις εξελίξεις για 
πρόοδο σε θέματα που αφορούν τις 
ελληνοτουρκικές σχέσεις, υπό το 
πρίσμα βέβαια των συμφερόντων 
της Αγκυρας. 

Οπως δείχνει η στρατιωτική κι-
νητοποίηση των τελευταίων εβδο-

μάδων, η δραστηριοποίηση του 
«Ορούτς Ρέις» στα νότια του Κα-
στελλόριζου αποτελεί μεν αντίδραση 
στη συμφωνία ΑΟΖ Ελλάδας - Αιγύ-
πτου, κυρίως όμως είναι ένας τρόπος 
διατήρησης του ιδεολογήματος της 
«Γαλάζιας Πατρίδας» στη ζωή. Με-
τά το τουρκολιβυκό μνημόνιο, την 
εδραίωση μιας κάποιας στρατιωτι-
κής παρουσίας στη Λιβύη αλλά και 
τις βάσεις που διευρύνει στα Κατε-
χόμενα, η τουρκική ηγεσία φαίνε-
ται ότι εκτιμούσε πως τα ελληνικά 
περιθώρια αντίδρασης ήταν περι-
ορισμένα.

Οι εξάρσεις των τελευταίων ημε-
ρών, που εκφράστηκαν από την 
ανοίκεια, πολεμική ρητορική του 
Ταγίπ Ερντογάν και τη χρονική επέ-
κταση των ερευνών του «Ορούτς Ρέ-

ις», αποτελούν τις πλέον προφανείς 
αντιδράσεις από την πλευρά της 
Αγκυρας. Την εβδομάδα που πέρα-
σε, από την Αγκυρα εκφράστηκε 
έντονη ανησυχία και για τις συζη-
τήσεις στην Αθήνα περί επέκτασης 
της αιγιαλίτιδας ζώνης από τα 6 στα 
12 ναυτικά μίλια και πέρα από τις 
ακτές της ∆υτικής Ελλάδας. 

Οι κραυγές στα ΜΜΕ, κυρίως 
όμως οι διπλωματικοί ψίθυροι για 
το ενδεχόμενο επέκτασης της αι-
γιαλίτιδας ζώνης και στην Κρήτη, 
φανερώνουν την πραγματική ανη-

συχία της Αγκυρας, να μετατραπεί 
δηλαδή το μεγάλο νησί σε ενός εί-
δους βάση προβολής στρατιωτικής 
ισχύος που θα απειλεί στην πράξη τα 
σχέδια των Τούρκων στην περιοχή. 
Πέρα από την ελληνική στρατιωτική 
παρουσία και το αυξανόμενα ισχυρό 
στρατιωτικό αποτύπωμα των ΗΠΑ 
στη Σούδα, είναι σταδιακά συχνό-
τερη και η μεταστάθμευση αεροπο-
ρικών δυνάμεων από τα Ηνωμένα 
Αραβικά Εμιράτα (ΗΑΕ) και τη Γαλ-
λία. Σε αυτό το σχήμα των συνεργα-
σιών με τα ΗΑΕ και τη Γαλλία έχει 

σημαντικότατο ρόλο ο αρχηγός ΓΕ-
ΕΘΑ Κωνσταντίνος Φλώρος, ο οποί-
ος εκτός από το τακτικό σκέλος το 
οποίο εκ των πραγμάτων εποπτεύ-
ει, έχει συνεισφέρει σημαντικά στη 
χάραξη στρατηγικής για την Κρήτη 
στην Ανατολική Μεσόγειο. 

Τα γαλλικά Ραφάλ

Μετά τα F-16 των ΗΑΕ, αναμέ-
νεται να σταθμεύσουν στην Κρήτη 
επί κάποιο μεγαλύτερο χρονικό διά-
στημα και γαλλικά Ραφάλ. Η άσκη-
ση της τελευταίας εβδομάδας και οι 

συνεκπαιδεύσεις των F-16 της Πο-
λεμικής Αεροπορίας με τα γαλλικά 
Ραφάλ αποτέλεσαν και ένα τεστ δι-
αλειτουργικότητας ανάμεσα στους 
δύο τύπους αεροσκαφών. Το ζήτημα 
προμήθειας Ραφάλ (όπως επισήμανε 
η «Κ» και την περασμένη Κυριακή) 
βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο, 
με τη διαχείρισή του να γίνεται σε 
ανώτατο επίπεδο, ανάμεσα στον 
πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη 
και τον πρόεδρο της Γαλλίας Εμα-
νουέλ Μακρόν. Τις τελευταίες εβδο-
μάδες, στα πολλά στρατηγικά πλεο-
νεκτήματα της Κρήτης προστέθηκε 
και ένα ακόμα. 

Η Προκεχωρημένη Ναυτική Βά-
ση Κυριαμαδίου στην Ανατολική 
Κρήτη αποδείχθηκε για το Πολεμικό 
Ναυτικό σημαντικός εφοδιαστικός 
κρίκος που επέτρεψε σε σημαντικές 
μονάδες να διατηρήσουν και να ενι-
σχύσουν την αυτονομία τους στην 
Ανατολική Μεσόγειο. Εχει τη σημα-
σία του ότι περί την Κρήτη πλέουν 
οι πιο ισχυρές μονάδες του Π.Ν., 
αλλά και η ενόχληση της Αγκυρας 
για την επιχείρηση των F-16 που 
απογειώθηκαν από τη Σούδα. Σε 
όλη τη στρατηγική που χαράσσε-
ται περί την Κρήτη σημαντικό ρόλο 
διαδραματίζει και η Αίγυπτος, όπως 
φάνηκε και από την επιχείρηση με-
ταφοράς των εννέα αεροσκαφών 
των ΗΑΕ, τα οποία ξεκίνησαν από 
τον Περσικό Κόλπο, μεταστάθμευ-
σαν στην Αλεξάνδρεια και από εκεί 
πέρασαν στο ελληνικό νησί.

Με βάση αυτά τα δεδομένα 
υπάρχουν δύο ενδεχόμενα για το 
επόμενο χρονικό διάστημα. Το πρώ-
το, και πλέον αναμενόμενο, είναι η 
Αγκυρα να συνεχίσει τις επεκτάσεις 
των NAVTEX περίπου στην περι-
οχή που έχει δεσμευτεί μέχρι και 
την 1η Σεπτεμβρίου για ένα εύλογο 
χρονικό διάστημα. Σε αυτή την πε-
ρίπτωση θα συνεχιστεί η κατάστα-
ση ελεγχόμενης έντασης των τελευ-
ταίων ημερών. Το πλέον αρνητικό 
ενδεχόμενο είναι, με δεδομένη την 
παρέλευση των ενενήντα ημερών 
από το αίτημα αδειοδότησης της 
ΤΡΑΟ με βάση το τουρκολιβυκό 
μνημόνιο, να εκδοθεί NAVTEX για 
έρευνες στα ανατολικά της Κρή-
της. Ετσι, καθίσταται σαφές ότι το 
παιχνίδι επιδεινώνεται ραγδαία. Σε 
κάθε περίπτωση όμως Αθήνα και 
Λευκωσία παρατηρούν με ανησυ-
χία και ένα άλλο φαινόμενο, αυτό 
των ενισχύσεων των κατοχικών 
δυνάμεων στη βόρεια Κύπρο, αλ-
λά και την ταχεία προώθηση των 
σχεδίων για ναυτική βάση όχι μό-
νο στον Βορρά αλλά και στα ανα-
τολικά, την Αμμόχωστο. ∆εν είναι 
τυχαίο ότι σύμφωνα με ορισμένες 
πληροφορίες, η φρεγάτα «Κεμάλ 
Ρέις» έκανε σε εγκαταστάσεις του 
τουρκικού ναυτικού στην Αμμόχω-
στο τις πρόχειρες επιδιορθώσεις 
που της επέτρεψαν να φωτογρα-
φηθεί δίχως τη ζημιά που υπέστη 
από την πρύμνη της «Λήμνος» στις 
12 Αυγούστου.

Κρίσιμος
Σεπτέμβριος
για Αθήνα
και Αγκυρα
Η στρατηγική των δύο πλευρών

Το ΝΑΤΟ αναζητεί, 
πρωτοφανές στα 
χρονικά, τη δημιουργία 
ενός μηχανισμού 
αποκλιμάκωσης
των κρίσεων ανάμεσα
σε κράτη-μέλη.

Ελλάδα, Κύπρος, Γαλλία και Ιταλία συμμετείχαν στη μεγάλη αεροναυτική άσκηση «Ευνομία 2020» που διεξήχθη στη Νοτιοανατολική Μεσόγειο.
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Ολη αυτή η ναυτική –κατά κύριο λόγο– κινητοποίηση επαναφέ-
ρει στην επιφάνεια το ζήτημα των κυρίων μονάδων του Στόλου. 
Στο υπουργείο Εθνικής Αμυνας έχουν φθάσει τον τελευταίο μή-
να προτάσεις από πολλές πλευρές, οι οποίες περιλαμβάνουν από 
ναυπήγηση νέων μονάδων εντός Ελλάδος μέχρι παραχώρηση πα-
λαιότερων μονάδων για «ενδιάμεση λύση», αλλά και προσπάθειες 
αναθέρμανσης υποθέσεων (χονδρικά από Γαλλία, ΗΠΑ, Γερμανία, 
Ισπανία και Βρετανία). Προτεραιότητα, η οποία έχει εγκριθεί και 
από το Μέγαρο Μαξίμου που επιβλέπει την προσπάθεια προώθη-
σης κάποιων εξοπλιστικών προγραμμάτων, είναι η ταχεία βελτίωση 
του μέσου όρου ζωής και αποτελεσματικότητας των υφισταμένων 
πλοίων. Σύμφωνα με καλά πληροφορημένες πηγές, προκρίνονται 
προγράμματα που εμπλέκουν την εγχώρια ναυπηγική βιομηχανία, 
ενώ προχωρούν ταχέως και προμήθειες όπως τα τέσσερα ελικόπτε-
ρα MH-60R, που έχουν, άλλωστε, ήδη εγκριθεί. Στο πλαίσιο αυτής 
της πολιτικής φαίνεται ότι η κυβέρνηση επιθυμεί ένα εμπροσθο-
βαρές πρόγραμμα το οποίο θα επιβαρύνει τον προϋπολογισμό κυ-
ρίως κατά τα έτη 2020 και 2021. 

Η ανάγκη ενίσχυσης του στόλου

Την άνοιξη του 2002 ξεκίνησαν δι-
ερευνητικές επαφές μεταξύ Ελλά-
δας και Τουρκίας, που μετά το 2004 
ατόνησαν. Συχνά, και ιδίως σε πε-
ριόδους έντασης των ελληνοτουρ-
κικών σχέσεων, όπως σήμερα, δια-
τυπώνονται ερωτήματα για το πού 
οδήγησε η διαδικασία εκείνη, αν πέ-
τυχε, αν δημιούργησε προβλήματα, 
αν είχαν τεθεί «κόκκινες γραμμές», 
αν είχαν επέλθει συμβιβασμοί σε 
κάποια ζητήματα, ποιες διαφορές 
συζητήθηκαν, ποιες περιοχές αφο-
ρούσαν οι συζητήσεις και, γενικώς, 
ερωτήματα που καλύπτουν όλο το 
φάσμα των γνωστών θεματικών και 
προβληματισμών.

 
Είναι σκόπιμο να επισημανθούν τα 
εξής σημεία γύρω από τη διαδικα-
σία εκείνη:
1. Σκοπός ήταν η επίλυση της νομι-
κής διαφοράς για την οριοθέτηση 
της υφαλοκρηπίδας στο Αιγαίο και η 
διερεύνηση για το αν υπάρχουν ση-
μεία σύγκλισης ως προς τις διαδικα-
σίες επίλυσης της διαφοράς αυτής.
2. Σε αντίθεση με προηγούμενες ή 
άλλες διαδικασίες, οι διερευνητικές 
επαφές δεν αποτελούσαν διαδικασία 
επίσημης ή ανεπίσημης διαπραγμά-
τευσης. Ολη η προσέγγιση ήταν άτυ-
πη, χωρίς δεσμευτικότητα για καμία 
πλευρά. ∆εν ετίθετο θέμα αποδοχής 
ή νομιμοποίησης ή δεσμευτικότητας 
οποιουδήποτε σημείου της διαδι-
κασίας. Οτιδήποτε και αν συζητού-
νταν, ακόμα και αν διαπιστωνόταν 
σύγκλιση απόψεων, δεν είχε κανέ-
να χαρακτήρα συμφωνίας. Οτιδήπο-
τε έφτανε σε σημείο ωρίμανσης θα 
έπρεπε να υπαχθεί στη διαδικασία 
ad referendum, δηλαδή να εγκριθεί 

από την πολιτική ηγεσία, οπότε και 
θα έπαιρνε έναν πιο τυπικό χαρακτή-
ρα. Οχι βεβαίως μεμονωμένα, αλλά 
ως σύνολο. Κάτι τέτοιο δεν έφτασε 
ποτέ να γίνει.
3. Οι συζητήσεις ήσαν προφορικές, 
με ελάχιστα άτυπα σημειώματα σε 
περίπτωση που κάθε πλευρά έκρινε 
σκόπιμο να δώσει κάποια πρόσθετη 
πληροφόρηση.
4. Το περιεχόμενο των συζητήσεων 
ήταν η οριοθέτηση της υφαλοκρη-

πίδας και ένας περιορισμένος αριθ-
μός θεμάτων που ήσαν αλληλένδετα 
με το θέμα αυτό και τα οποία περι-
οδικά έρχονται ξανά και ξανά στην 
επιφάνεια.
5. Τα χωρικά ύδατα αποτελούν 
προκριματικό ζήτημα για την οριο-
θέτηση της υφαλοκρηπίδας, ανε-
ξάρτητα με τη σειρά που θα συζη-
τηθούν. Ωστόσο, σύμφωνα με το δι-
εθνές δίκαιο, ο προσδιορισμός του 
εύρους των χωρικών υδάτων προσ-
διορίζεται με μονομερή ενέργεια κά-
θε χώρας και δεν ήταν δυνατό να 
αποτελέσει αντικείμενο διαπραγ-
μάτευσης.
6. Σε μια σειρά από ζητήματα κατα-
γράφηκαν διαφορετικές απόψεις και 
οι τρόποι τους οποίους κάθε πλευ-
ρά αντιλαμβανόταν ότι θα μπορού-
σαν να ακολουθηθούν για την επί-
λυσή τους.
7. Υπήρξαν θέματα που δεν έγιναν 
δεκτά ως αντικείμενο συζήτησης.
8. Συζητήθηκε το ζήτημα της προ-

σφυγής στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο της 
Χάγης σε περίπτωση μη σύγκλισης 
απόψεων για τη διαδικασία επίλυ-
σης θεμάτων που δεν θα είχαν λυθεί, 
που, όμως, προϋπέθετε όχι απλώς 
διερευνητικές επαφές, αλλά τυπική 
διαπραγμάτευση τόσο για τα θέμα-
τα που θα ετίθεντο όσο και για μια 
σειρά προκαταρκτικά ζητήματα που 
θα συνδέονταν με το συνυποσχε-
τικό που θα έπρεπε να συνταχθεί. 
Κάθε τέτοιο σημείο θα έπρεπε να 
συμφωνηθεί. 

Υπενθυμίζεται, πάντως, ότι το 
θέμα της προσφυγής στο ∆ιεθνές 
∆ικαστήριο της Χάγης ήταν σημείο 
της ∆ήλωσης του Συμβουλίου Κορυ-
φής του Ελσίνκι (∆εκέμβριος 1999).
9. Ο,τι και αν ελέχθη δεν σημαίνει 
ότι ισχύει σήμερα, δεκαπέντε χρόνια 
αργότερα. Αν αρχίσει νέος γύρος, εί-
ναι αδιάφορο σε ποιο σημείο έφτασε 
ο παλιός, αφού αυτός δεν δεσμεύ-
ει κανένα, εκτός αν οι δύο πλευρές 
συμφωνήσουν να ξεκινήσουν από 

σημεία που είχαν συζητηθεί. ∆εν 
αναφέρω τη λέξη «συμφωνηθεί», κα-
θώς δεν αποτελούσε μια διαδικασία 
όπου θα μπορούσε να συμφωνηθεί 
κάτι. Αυτό θα μπορούσε να συμβεί 
αν έφτανε στο τέλος της και είχε την 
πολιτική αποδοχή των δύο πλευρών.
10. Ο,τι λέγεται ότι ελέχθη είναι ανε-
ξέλεγκτο, δεδομένου ότι δεν υπάρ-
χουν συμφωνημένα πρακτικά. Γρά-
φονται και λέγονται απίστευτες 
ανακρίβειες γύρω από τη διαδικα-
σία εκείνη για λόγους που δεν έχει 
νόημα ο εντοπισμός τους.
11. Σχέδιο κοινού ανακοινωθέντος 
για τα θέματα που συζητήθηκαν και 
τις απόψεις που ανταλλάχθηκαν δεν 
έφτασε ποτέ σε τελικό στάδιο.
12. Είναι προφανές ότι η ολοκλήρω-
ση της διαδικασίας των διερευνητι-
κών επαφών θα έφερνε σε ανώτατο 
πολιτικό επίπεδο τα θέματα για τα 
οποία θα έπρεπε να ληφθούν απο-
φάσεις. Προφανώς η διαδικασία δεν 
έφτασε εκεί.

Η διαδικασία των διερευνητικών επα-
φών επέτρεψε στις δύο πλευρές 
να κατανοήσουν καλύτερα τις θέ-
σεις και τα επιχειρήματα της άλλης 
πλευράς. Η διαδικασία ήταν απο-
φορτισμένη από υπερβολές, ρητο-
ρικές κορώνες, καταγγελτικές λο-
γικές. Αποτέλεσε κανάλι ανοικτής 
γραμμής και επικοινωνίας μεταξύ 
των δύο χωρών. Σε μια σειρά από 
ζητήματα έδειξε ότι οι διαφορές 
θα μπορούσαν να περιοριστούν 

ή και να ξεπεραστούν και σε κά-
ποιο βαθμό είχαν καταγραφεί και 
διαδικασίες που θα μπορούσαν να 
συμβάλουν στην κατεύθυνση αυτή. 
Σε διάφορα δημοσιεύματα μετά το 
2004 έχουν επισημανθεί ορισμένες 
ειδικότερες πτυχές των ζητημάτων 
που συζητήθηκαν τότε. Συνολικά, η 
προσέγγιση εκείνη συνέβαλε ώστε 
οι δύο πλευρές να έχουν βρεθεί σε 
ένα σημείο που, αν συνεχιζόταν, 
ίσως επέτρεπε την υπέρβαση των 
ελληνοτουρκικών διαφορών. Αυτό 
όμως είναι μια υπόθεση.

 
Ούτε η Ελλάδα ούτε η Τουρκία κέρ-
δισε ή έχασε οτιδήποτε. Ισως μια 
μορφή κέρδους είναι ότι και οι δύο 
μπόρεσαν να πάρουν μια εικόνα για 
τι θα μπορούσαν να ωφεληθούν 
αν κατάφερναν ποτέ να λύσουν 
τα ζητήματα που τις απασχολούν 
με διαδικασίες από τις οποίες θα 
έβγαιναν και οι δύο κερδισμένες. 
Τέτοιο κεκτημένο ακόμα δεν υπάρ-

χει. Η συνέχεια μένει να φανεί στο 
μέλλον.

 
Κάθε τέτοια διαδικασία πρέπει να 
σταθμίζεται με βάση και το πολι-
τικό και συνολικότερο πλαίσιο με 
το οποίο συνδέεται χρονικά. Οι δι-
ερευνητικές επαφές ακολούθησαν 
τότε τις αποφάσεις του Ελσίνκι, ξε-
κίνησαν σε μια φάση στην οποία 
δινόταν σκληρή μάχη για την έντα-
ξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 
Ενωση (με ή χωρίς επίλυση του 
Κυπριακού), διεξάγονταν σε ένα 
κλίμα στο οποίο Ε.Ε. και Τουρκία 
είχαν δείξει ότι ενδιαφέρονταν να 
ξεκινήσει η διαδικασία ένταξης 
της δεύτερης και, γενικότερα, σε 
χρόνο που οι σχέσεις Τουρκίας με 
τη ∆ύση βρίσκονταν σε εξαιρετι-
κά καλό επίπεδο, αλλά και η θέση 
και το βάρος της Ελλάδας στην Ε.Ε. 
ήταν υψηλά.

 
Ολοκληρώνοντας, απαντήσεις σε 
ερωτήματα του τύπου που αναφέρ-
θηκαν στην αρχή δεν μπορούν να 
δοθούν για έναν βασικό λόγο:

Γιατί τέτοια ερωτήματα (και οι 
απαντήσεις τους) προϋποθέτουν 
διαπραγματεύσεις ή, πάντως, δι-
αδικασίες που έχουν κάποια δε-
σμευτικότητα. Στη συγκεκριμένη 
περίπτωση ούτε δεσμευτικότητα 
ούτε διαπραγμάτευση υπήρξε. Είναι 
χαρακτηριστικό ότι καμία πλευρά 
δεν επικαλέστηκε ποτέ σημεία που 
συζητήθηκαν στις διερευνητικές 
επαφές, γιατί ακριβώς γνωρίζει ότι 
δεν έχει τίποτα να ωφεληθεί από 
αυτό. Συνεπώς, τέτοια ερωτήμα-
τα θα αφορούν άλλες διαδικασίες.

 
* Ο κ. Τάσος Γιαννίτσης είναι πρώην 
αναπληρωτής υπουργός Εξωτερικών.

Ολη η προσέγγιση 
ήταν άτυπη, χωρίς 
δεσμευτικότητα
για καμία πλευρά.

Ο,τι και αν ελέχθη δεν 
σημαίνει ότι ισχύει 
σήμερα, δεκαπέντε 
χρόνια αργότερα.

Οι διερευνητικές επαφές Ελλάδας - Τουρκίας το 2002-2004
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Σκοπός των επαφών του 2002-2004 ήταν η επίλυση της νομικής διαφοράς 
για την οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας στο Αιγαίο και η διερεύνηση για το 
αν υπάρχουν σημεία σύγκλισης ως προς τις διαδικασίες επίλυσής της.

Του ΤΑΣΟΥ ΓΙΑΝΝΙΤΣΗ*
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Αντιμέτωπη με ένα ιδιαίτερα δύσβα-
το περιβάλλον βρίσκεται με την 
έναρξη της νέας πολιτικής περιό-
δου η κυβέρνηση, καθώς ο πρωθυ-
πουργός Κυρ. Μητσοτάκης καλεί-
ται να διαχειριστεί τις πολλαπλές 
προκλήσεις της διαρκώς κλιμακού-
μενης τουρκικής επιθετικότητας, 
της απειλής ενός δεύτερου κύμα-
τος κορωνοϊού και της ανάσχεσης 
των οικονομικών συνεπειών της 
υγειονομικής κρίσης.

Στην κορυφή της ατζέντας του 
κ. Μητσοτάκη βρίσκονται εκ των 
πραγμάτων οι ελληνοτουρκικές 
σχέσεις, που κινούνται εδώ και 
εβδομάδες σε τεντωμένο σχοινί. O 
πρωθυπουργός, κατά τις δύο επι-
κοινωνίες που είχε με τον πρόεδρο 
των ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ, κατέ-
στησε σαφές υπό ποιους όρους η 
Αθήνα θα προσέλθει σε διάλογο: 
«Είμαστε διατεθειμένοι να ξανα-
πιάσουμε το νήμα των διερευνη-
τικών από εκεί που σταμάτησαν 
το 2016, για το ένα και μοναδικό 
ζήτημα που είναι ο καθορισμός θα-
λασσίων ζωνών. Και αν δεν μπο-
ρέσουμε να συμφωνήσουμε, να 
καταλήξουμε σε ένα συνυποσχε-
τικό και να πάμε στη Χάγη. Για 
να ξαναρχίσουμε τις συζητήσεις 
όμως πρέπει η Τουρκία, που κλι-
μακώνει διαρκώς τις προκλήσεις, 
να σταματήσει αμέσως, ώστε να 
πάμε σε αποκλιμάκωση», ανέφε-
ρε, σύμφωνα με πληροφορίες, ο 
κ. Μητσοτάκης, κατά την 20-25 
λεπτών επικοινωνία τους. Επί της 
ουσίας, η Αθήνα ζητεί η Αγκυρα να 
τερματίσει το μπαράζ των προκλή-
σεων και να υπάρξει ένα «ικανό δι-
άστημα ηρεμίας, προκειμένου να 
αποδειχθεί η συνέπεια της άλλης 
πλευράς στο Αιγαίο», πριν επαναρ-
χίσουν οι διερευνητικές επαφές. 

Στο Μέγαρο Μαξίμου δεν υποτι-
μούν τις στενές σχέσεις που έχουν 

αναπτύξει ο πρόεδρος των ΗΠΑ 
Ντ. Τραμπ και ο Ταγίπ Ερντογάν. 
Ομως αποδίδουν ιδιαίτερη σημα-
σία στην «ετοιμότητα» που επέ-
δειξε ο Αμερικανός πρόεδρος να 
παρέμβει στην εν εξελίξει κρίση, 
επικοινωνώντας την περασμένη 
Τετάρτη δύο φορές με τον κ. Μη-
τσοτάκη και μία με τον Τούρκο 
ομόλογό του. Εξάλλου, το μήνυμα 
του Αμερικανού προέδρου στον 
πρωθυπουργό ήταν ότι «θέλω να 
βοηθήσω στην αποκλιμάκωση». 
Οπως αναφέρεται, ο κ. Τραμπ σε 
δύο μήνες βρίσκεται αντιμέτωπος 
με μια εξαιρετικά δύσκολη εκλογι-
κή αναμέτρηση στην οποία προ-
σέρχεται, μάλιστα, με τον ρόλο του 
«αουτσάιντερ». Ως εκ τούτου, η 
ψήφος της ελληνικής μειονότητας 
αποκτά βαρύνουσα σημασία. Επί-
σης, είναι προφανές ότι θα αποτε-
λούσε τεράστια «σκιά» για τον ίδιο 
να υπάρξει επί της προεδρίας του 
«σύρραξη» δύο συμμαχικών στο 
πλαίσιο του ΝΑΤΟ χωρών.

Η επίσκεψη Μάας

Με την ίδια ακριβώς λογική, η 
Γερμανίδα καγκελάριος Αγκελα 
Μέρκελ δεν θα ήθελε η τρέχουσα 
γερμανική προεδρία στην Ευρω-
παϊκή Ενωση να συνδεθεί με μια 
ελληνοτουρκική σύγκρουση, είτε 
λόγω «ατυχήματος», είτε εξαιτίας 
περαιτέρω κλιμάκωσης από πλευ-
ράς Ερντογάν. Πάρα το γεγονός ότι 
η πρόσφατη επίσκεψη του υπουρ-
γού Εξωτερικών Χ. Μάας σε Αθή-
να και Αγκυρα δεν απέφερε απτά 
αποτελέσματα, είναι βέβαιο ότι η 
Γερμανίδα καγκελάριος θα συνεχί-
σει να εργάζεται για τη δημιουργία 
προϋποθέσεων έναρξης του δια-
λόγου ανάμεσα στις δύο πλευρές. 
Θα πρέπει, πάντως, να επισημαν-
θεί ότι, σύμφωνα με πληροφορίες, 
ο κ. Μάας μετέφερε στις επαφές 
του στην ελληνική πρωτεύουσα 
πως το Βερολίνο αντιλαμβάνεται 

ότι εάν η Τουρκία επιμείνει στην 
παραβατική συμπεριφορά της, κά-
ποιας μορφής κυρώσεις στη Σύ-
νοδο Κορυφής της Ευρωπαϊκής 
Ενωσης, στο τέλος Σεπτεμβρίου, 
θα είναι μονόδρομος.

Σε κάθε περίπτωση, η Αθήνα θε-
ωρεί ότι τον τελευταίο μήνα προ-
χώρησε σε δύο καθοριστικές κινή-
σεις οι οποίες μεταβάλλουν υπέρ 
της το σκηνικό που επιχειρεί να 
διαμορφώσει ο κ. Ερντογάν στο 
Αιγαίο και την Ανατολική Μεσό-
γειο: Με τη συμφωνία για μερική  
οριοθέτηση ΑΟΖ με την Αίγυπτο 
«διεμβόλισε» το τουρκολυβικό μνη-
μόνιο. Ενώ, μέσω της επέκτασης 
των χωρικών υδάτων στα 12 ναυ-
τικά μίλια στο Ιόνιο, εξέπεμψε σα-
φές μήνυμα για το πώς θα κινηθεί, 
εάν η Αγκυρα εξαγγείλει έρευνες 
πλησίον ελληνικών νησιών «βα-
σιζόμενη» στη συμφωνία με την 
κυβέρνηση της Τρίπολης.

Παράλληλα, όπως προαναφέρ-
θηκε, ο κ. Μητσοτάκης έχει εκ των 
πραγμάτων στραμμένη την προσο-
χή του στην αποτροπή ενός δεύτε-
ρου κύματος του κορωνοϊού. Η κυ-
βέρνηση είναι σαφές ότι θα κινηθεί 
με πυξίδα τις οδηγίες των ειδικών. 
Ομως, αποκλείεται το ενδεχόμενο 
ενός γενικευμένου lockdown, όπως 
εκείνο του περασμένου Μαρτίου. 
Αντιθέτως, εάν υπάρξει μεγάλη 
αύξηση των κρουσμάτων θα πρέ-
πει να αναμένεται η λήψη μέτρων 
«τύπου Πόρου» και στα μεγάλα 
αστικά κέντρα, όπως η Αθήνα και 
η Θεσσαλονίκη. 

Τέλος, κρίσιμη είναι η στήριξη 
της οικονομίας, καθώς η ύφεση το 
τρέχον έτος μπορεί να προσεγγίσει 
ή και να υπερβεί το 8%. Ο κ. Μη-
τσοτάκης θα παρουσιάσει σε δύο 
εβδομάδες στη ∆ΕΘ τον σχεδιασμό 
της κυβέρνησης που θα στηρίζεται 
σε δύο πυλώνες: Σε δέσμη μέτρων 
για τη στήριξη επιχειρήσεων και 
εργαζομένων στους πληττόμενους 
από τον κορωνοϊό κλάδους. Και σε 
διαρθρωτικές παρεμβάσεις με βα-
θύτερο ορίζοντα. Στο πλαίσιο αυτό, 
ο πρωθυπουργός αναμένεται να 
ανακοινώσει μειώσεις σε φόρους 
και εισφορές, περιλαμβανομένης 
της εισφοράς αλληλεγγύης.

Η δημοσκοπική ανάκαμψη εί-
ναι μονόδρομος για τον ΣΥΡΙ-
ΖΑ τους επόμενους μήνες. Το 
2020 δεν ήταν μια καλή χρονιά, 
με την αξιωματική αντιπολίτευ-
ση να κινείται λίγο πάνω από 
το 20%, απέχοντας σχεδόν 10 
μονάδες από το εκλογικό απο-
τέλεσμα του προηγούμενου Ιου-
λίου. Από τη στιγμή που ο κο-
ρωνοϊός και η οικονομική κρίση 
που έχει επιφέρει ήρθαν για να 
μείνουν, στην Κουμουνδούρου 
ψάχνουν τρόπους να ξεφύγουν 
από την εσωστρέφεια και να 
καρπωθούν την πολιτική φθο-
ρά που αναμένουν πως θα έχει 
η κυβέρνηση.

Οι εκκρεμότητες είναι πολ-
λές στη λίστα του προέδρου: Η 
διεξαγωγή του 3ου συνεδρίου 
με τον παραδοσιακό τρόπο έχει 
σχεδόν αποκλειστεί λόγω της 
πανδημίας, ο μετασχηματισμός 
δεν μπορεί να λάβει σάρκα και 
οστά, πολλά στελέχη επιμένουν 
στις δημόσιες αντιπαραθέσεις 
και σε «φάλτσα» μέσω αναρτή-
σεων ή συνεντεύξεών τους, το 
ΚΙΝΑΛ εμφανίζεται όλο και πιο 
απόμακρο, ενώ για την επιχει-
ρούμενη εδώ και καιρό διεύρυν-
ση προς το Κέντρο ένα ερώτημα 
πλανάται στην Κουμουνδούρου: 
«Χωράνε τελικά όλοι στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ;» Οι παλαιοί κομματικοί 
εξακολουθούν να καταλογί-
ζουν στον Αλέξη Τσίπρα πως 
θα έπρεπε να είχε προχωρήσει 
στη διεξαγωγή του συνεδρίου 
τον περυσινό ∆εκέμβριο, υπο-
στηρίζοντας πως ο δυϊσμός που 
υπάρχει αυτή τη στιγμή, με την 
παράλληλη λειτουργία της Πολι-
τικής Γραμματείας και του Πολι-
τικού Συμβουλίου, δεν βοηθάει 
το κόμμα.

Φρεσκάρισμα 

Το πρώτο σήμα για το restart 
και τα απαραίτητα μηνύματα θα 
τα δώσει ο κ. Τσίπρας τις επό-
μενες ημέρες με τον ανασχημα-
τισμό που ετοιμάζει σε επίπεδο 
τομεαρχών. Τελικές αποφάσεις 
δεν έχουν ληφθεί ακόμα, όμως 
ένα φρεσκάρισμα θεωρείται από 
όλους ότι είναι απαραίτητο μετά 
14 μήνες στην αντιπολίτευση. 
Νέοι βουλευτές, που δεν έχουν 
έως τώρα αναλάβει νευραλγικά 
πόστα, φέρονται να έχουν ήδη 
αξιολογηθεί από τον πρόεδρο 
του ΣΥΡΙΖΑ με βάση τη μέχρι 
τώρα παρουσία και τις δημόσι-
ες εμφανίσεις τους, σε μια προ-
σπάθεια να ανακατέψει την τρά-
πουλα και να φέρει καινούργια 
πρόσωπα στο προσκήνιο, ανε-
ξαρτήτως τάσεων. 

Αλλαγές θα γίνουν, επίσης, 
στα «σκιώδη» υπουργεία που 
δεν έχουν αποδώσει τα ανα-
μενόμενα, ενώ, όπως είχε δη-
μοσιεύσει η «Κ» από την προ-
ηγούμενη εβδομάδα, θεωρείται 
πιθανή η μετακίνηση του Νίκου 
Παππά σε άλλο πόστο, προκει-
μένου να «σβηστεί» όσο είναι 
δυνατόν η υπόθεση Μιωνή. Αυ-
τό και μόνο θα δημιουργήσει 
ορισμένες καραμπόλες στο οι-
κονομικό επιτελείο της Κου-

μουνδούρου, που θα αναλάβει 
πρωταγωνιστικό ρόλο από τον 
Σεπτέμβριο, καθώς αναμένε-
ται και η αναπτυξιακή πρόταση 
του κόμματος. Το πρόσωπο που 
θα την αναλάβει αναζητείται, 
αφού η Λούκα Κατσέλη, εκτός 
του ότι εξαρχής επιθυμούσε να 
έχει συμβουλευτικό ρόλο, φέρε-
ται να μη συμφώνησε στα πρό-
σωπα που θα στελεχώσουν την 
επιτροπή εμπειρογνωμόνων. 
Τόσο οι προεδρικοί όσο και οι 
«53+» περιμένουν να δουν αν ο 
Αλέξης Τσίπρας θα διατηρήσει 
τις ισορροπίες που υπάρχουν 
αυτή τη στιγμή στους τομεάρ-
χες, καθώς επτά-οκτώ στελέ-
χη εκτιμάται ότι κινούνται εξ 
αριστερών του προέδρου στο 

υπάρχον σχήμα. ∆εν είναι λίγοι 
όσοι προεξοφλούν την απομά-
κρυνση του Παύλου Πολάκη 
από τη θέση του αναπληρωτή 
τομεάρχη Εσωτερικών. 

Οι ίδιες πηγές επισημαίνουν 
πως δύο πρόσωπα (εκτός Κοινο-
βουλευτικής Ομάδας) θεωρού-
νται πιθανά, έπειτα από βολιδο-
σκόπηση που έχει γίνει, για τον 
ρόλο του αναπληρωτή εκπροσώ-
που Τύπου, δίπλα στον Αλέξη 
Χαρίτση. Στον τομέα της Επι-
κοινωνίας, σύμφωνα με ασφα-
λείς πληροφορίες της «Κ», έχει 
αποφασιστεί να ενισχυθούν οι 
επαφές του κόμματος με τον ξέ-
νο Τύπο και τους ανταποκριτές 
του και ρόλο υπευθύνου των δι-
εθνών ΜΜΕ εξετάζεται να ανα-
λάβει ο Λευτέρης Κρέτσος, που 
επανενεργοποιείται στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Αυτή την εβδομάδα προ-
γραμματίζεται να συνεδριάσει η 
Πολιτική Γραμματεία, όπου σε 
στενό κύκλο ο πρόεδρος θα ανα-
λύσει όλα τα τρέχοντα ζητήμα-
τα της επικαιρότητας καθώς και 
τις εσωκομματικές πρωτοβουλί-
ες που σκέφτεται να αναλάβει.

Στην Κουμουνδούρου ήδη 
προετοιμάζουν την άνοδο του 
Αλέξη Τσίπρα στη Θεσσαλονί-
κη. Εκεί αναμένεται να δώσει το 
στίγμα της αντιπολιτευτικής τα-
κτικής που θα ακολουθήσει και 
να εγκαινιάσει την αντεπίθεση 
προς την κυβέρνηση. Εστω και 
σε περιορισμένο κοινό, ο αρχη-
γός της αξιωματικής αντιπολί-
τευσης θα μιλήσει στους παρα-
γωγικούς φορείς το Σάββατο 19 
Σεπτεμβρίου, ενώ την επόμενη 
ημέρα σχεδιάζεται να πραγματο-
ποιήσει την καθιερωμένη συνέ-
ντευξη Τύπου, προσαρμοσμένη 
και αυτή στις νέες συνθήκες που 
επιβάλλει η πανδημία.

Το τηλεφώνημα
Μητσοτάκη
με τον Τραμπ

Ανακατεύει
την εσωκομματική
τράπουλα ο Τσίπρας

Το μήνυμα
του προέδρου των ΗΠΑ 
ότι «θέλει να βοηθήσει» 
και οι επόμενες κινήσεις 
της Αγκελα Μέρκελ.

Στη Θεσσαλονίκη 
αναμένεται να 
δώσει το στίγμα της 
αντιπολιτευτικής 
τακτικής και να 
εγκαινιάσει την 
αντεπίθεση προς 
την κυβέρνηση.

«Για να ξαναρχίσουμε τις συζητήσεις πρέπει η Τουρκία να σταματήσει 
αμέσως τις προκλήσεις, ώστε να πάμε σε αποκλιμάκωση», ανέφερε, σύμ-
φωνα με πληροφορίες, ο κ. Μητσοτάκης κατά την 20-25 λεπτών επικοινω-
νία που είχε με τον Αμερικανό πρόεδρο.

Tου Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Διχασμένη παραμένει η Ευρωπαϊ-
κή Ενωση όσον αφορά τον τρόπο 
διαχείρισης της διαρκώς αυξανό-
μενης τουρκικής επιθετικότητας 
στην Ανατολική Μεσόγειο. Σε μία 
εβδομάδα έντονης αλλά –προς το 
παρόν τουλάχιστον– ατελέσφο-
ρης κινητικότητας διεθνώς για την 
εκτόνωση της ελληνοτουρκικής 
κρίσης, οι ρωγμές αυτές καλύφθη-
καν στο άτυπο συμβούλιο εξωτερι-
κών υποθέσεων (ΣΕΥ) που έλαβε 
χώρα την Πέμπτη και την Παρα-
σκευή στο Βερολίνο. Η επιμονή 
της Αγκυρας στην παραβατική συ-
μπεριφορά της ενόψει της έκτα-
κτης Συνόδου Κορυφής στις 24-25 
Σεπτεμβρίου δεν αποκλείεται να 
τις επαναφέρει στην επιφάνεια.

Προς το παρόν, η ευρωπαϊκή 
στρατηγική απέναντι στην Τουρ-
κία συνεχίζει να ακροβατεί μεταξύ 
του καρότου του ευρωτουρκικού 
διαλόγου για τα πολλαπλά σύνθε-
τα ζητήματα που ταλανίζουν τις 
διμερείς σχέσεις και του μαστι-
γίου πιθανών νέων κυρώσεων. 
Στον κατάλογο πιθανών κυρώσε-
ων που παρουσίασε προφορικά 
στη σύνοδο των υπουργών Εξω-
τερικών ο ύπατος εκπρόσωπος 
της Ε.Ε. για την Εξωτερική Πολι-
τική Ζοζέπ Μπορέλ, περιλαμβά-
νονται στοιχεία που θα θορυβή-
σουν την Αγκυρα. Στη σχετική 
λίστα, είπε ο κ. Μπορέλ την Πα-
ρασκευή, μπορεί να συμπεριλη-
φθούν πλοία και άλλα περιουσια-

κά στοιχεία που εμπλέκονται στις 
παράνομες δραστηριότητες, στα 
οποία ενδέχεται να απαγορευθεί 
η πρόσβαση σε ευρωπαϊκές υπο-
δομές, κεφάλαια και τεχνολογία. 
Επιπλέον, πρόσθεσε, υπάρχει η 
δυνατότητα επιβολής κυρώσεων 
σε τομεακό επίπεδο, που θα αφο-
ρούν «τους τομείς της τουρκικής 
οικονομίας που είναι πιο στενά 
συνδεδεμένοι με την ευρωπαϊκή 
οικονομία».  

Η προθεσμία που τέθηκε είναι 
η 24η Σεπτεμβρίου, ημερομηνία 
έναρξης της έκτακτης Συνόδου 
Κορυφής της Ε.Ε. με αντικείμε-
νο τις σχέσεις με την Τουρκία. 
Οπως ανέφεραν τόσο ο κ. Μπο-
ρέλ όσο και ο Γερμανός υπουργός 
Εξωτερικών, Χάικο Μάας, αν έως 
τότε δεν έχει υπάρξει αποκλιμά-
κωση στην περιοχή, η Σύνοδος θα 
επικεντρωθεί στην επιλογή των 
κυρώσεων. Ο κ. Μπορέλ κάλεσε 
την Αγκυρα να «σταματήσει τις 
μονομερείς ενέργειες» στην περι-
οχή και είπε πώς η αποκλιμάκω-
ση είναι «βασική προϋπόθεση» 
για να υπάρξει διάλογος. Αντι-
στοίχως, ο κ. Μάας τόνισε ότι «η 
Τουρκία πρέπει να δημιουργήσει 
τις κατάλληλες προϋποθέσεις, να 
μη συνεχίσει τις προκλήσεις που 
τακτικά συμβαίνουν» στην Ανα-
τολική Μεσόγειο. «Θέλουμε να 
υπάρξει εποικοδομητικός διάλο-
γος» μεταξύ των δύο πλευρών, εί-
πε ο επικεφαλής της γερμανικής 
διπλωματίας, αναφέροντας ότι η 
διαμεσολαβητική προσπάθεια του 
Βερολίνου «θα συνεχιστεί και τις 

επόμενες ημέρες και εβδομάδες».
Ωστόσο, η επίδειξη ενότητας 

αυτή μεταξύ των «27» είναι επι-
σφαλής. Η Ελλάδα και η Κύπρος, 
με τη στήριξη της Γαλλίας και αρ-
κετών άλλων χωρών (με πιο έν-
θερμη την Αυστρία), επιμένουν 
ότι η επίμονα παραβατική συμπε-
ριφορά της Αγκυρας επιτάσσει 
την επέκταση των κυρώσεων εις 

βάρος της – ο Νίκος ∆ένδιας την 
Παρασκευή χαρακτήρισε την κί-
νηση αυτή «απόλυτη αναγκαιότη-
τα» για να επιτευχθεί η αποκλιμά-
κωση στην περιοχή. Η Γερμανία, 
όμως, όπως άλλωστε και η Ιταλία 
και η Ισπανία, εξακολουθούν να 
δίνουν προτεραιότητα στην ανα-
ζήτηση ενός πλαισίου διαλόγου, 
τόσο απευθείας μεταξύ Ελλάδας 
και Τουρκίας όσο και ευρύτερα 
για το συνολικό φάσμα των ευρω-
τουρκικών σχέσεων. Η εκτίμηση 
όσων υιοθετούν τη συγκεκριμένη 
προσέγγιση είναι ότι η Αγκυρα θα 
αντιδράσει σε ανακοίνωση νέων 

κυρώσεων με περαιτέρω σκλήρυν-
ση της στάσης της και θα εξανε-
μιστούν, έτσι, οι όποιες προσδο-
κίες για μια νέα ευρω-τουρκική 
συνεννόηση.

«Υπάρχει ευρεία ανησυχία 
στην Ε.Ε. για την τουρκική πο-
λιτική, αλλά σε αυτό το πλαίσιο, 
υπάρχει ένα ευρύ φάσμα προτι-
μήσεων και εργαλείων», εξηγεί 
στην «Κ» ο Ιαν Λέσερ, αντιπρόε-
δρος του German Marshall Fund 
of the United States και επικεφα-
λής του γραφείου Βρυξελλών της 
δεξαμενής σκέψης. «Στο ένα άκρο 
βρίσκεται η Γαλλία, που διαθέτει 
τη βούληση και τη στρατιωτική 
δύναμη πυρός για να επιδείξει 
πυγμή στην περιοχή. Η Γερμα-
νία δεν προτίθεται να κάνει κά-
τι τέτοιο, ενώ ίσως έχει την πιο 
σφαιρική εικόνα του ρόλου της 
Τουρκίας σε μια ευρύτερη εμβέ-
λεια θεμάτων, πέραν της Ανατολι-
κής Μεσογείου. Αλλοι ανησυχούν 
για τη στάση της Αγκυρας, αλλά 
δεν νιώθουν άνετα με τις κυρώ-
σεις ως εργαλείο».

Με το θεσμικό πλαίσιο της εξω-
τερικής πολιτικής της Ε.Ε. ως έχει 
–«όχι ακριβώς ευέλικτο στον σχε-
διασμό του», όπως το θέτει ο Λέ-
σερ– «το αποτέλεσμα είναι μια εν 
πολλοίς κοινή κατανόηση της κρί-
σης στις σχέσεις Ε.Ε. - Τουρκίας, 
αλλά ένας βαθμός αδράνειας όταν 
φτάνει η ώρα για δράση». Οπως 
και το ζήτημα της Λευκορωσίας, 
καταλήγει, η Τουρκία «θα είναι 
μια πραγματική δοκιμασία για τη 
βούληση της Ε.Ε.».

Παρά την ανησυχία
των Ευρωπαίων
για την τουρκική 
πολιτική στην Ανατολική 
Μεσόγειο, η επίδειξη 
ενότητας μεταξύ
των «27» στο θέμα αυτό 
είναι επισφαλής.

Του ανταποκριτή μας στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 
ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Ο Αλέξης Τσίπρας κρατάει ακόμη κρυφά τα χαρτιά του. Το πρώτο σήμα 
για το restart και τα απαραίτητα μηνύματα θα τα δώσει τις επόμενες ημέ-
ρες, με τον ανασχηματισμό που ετοιμάζει σε επίπεδο τομεαρχών.

Ο πρωθυπουργός ανέλυσε τους όρους

για έναρξη του διαλόγου με την Αγκυρα

Εάν δεν συνετιστεί μέχρι τις 24/9, η Σύνοδος Κορυφής θα αποφασίσει κυρώσεις 

Προθεσμία της Ε.Ε. προς την Αγκυρα

Οι νέοι βουλευτές και τα στελέχη

που επανέρχονται
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Με σημαία την αποκατάσταση του 
νόμου και της τάξης, μια στρεβλή 
θριαμβολογία για τα επιτεύγματά 
του στην οικονομία των ΗΠΑ και 
στην εξωτερική πολιτική της Ου-
άσιγκτον, την έλλειψη αναφορών 
στην πανδημία και στην όξυνση 
των φυλετικών διακρίσεων, ο πρό-
εδρος Ντόναλντ Τραμπ διεκδικεί 
την επανεκλογή του στις εκλογές 
του Νοεμβρίου. Σκιαγραφώντας 
μια ζοφερή εικόνα για την κατά-
σταση της χώρας σε περίπτωση 
που επικρατήσει ο ∆ημοκρατικός 
αντίπαλός του Τζο Μπάιντεν, ο 
Τραμπ προσπαθεί να κινητοποι-
ήσει μια ξεχωριστή δημογραφική 
ομάδα, τους κατοίκους των προα-
στίων και δη τις λευκές γυναίκες 
(«απελπισμένες νοικοκυρές» τις 
βαφτίζει ο αμερικανικός Τύπος, 
επικαλούμενος έναν έντονα σεξι-
στικό όρο). Η ψήφος τους μπορεί 
πάντως να αποδειχθεί καθοριστι-
κή για την ενδεχόμενη νίκη του. 

Ο πρόεδρος των ΗΠΑ επενδύει 
στον φόβο που προκαλούν στην 
πληθυσμιακή αυτή κατηγορία οι 
εικόνες από τις οργισμένες διαδη-
λώσεις και τα επεισόδια στο Ου-
ισκόνσιν, στο Σιάτλ, στη Μινεά-
πολη και στο Πόρτλαντ, μετά τα 
αλλεπάλληλα επεισόδια αστυνο-
μικής βίας εις βάρος άοπλων μαύ-
ρων πολιτών. Πάντως, φαίνεται 
ότι η στρατηγική αυτή αποδίδει 
καρπούς, αφού η ψαλίδα σε κρί-
σιμες πολιτείες κλείνει τον τελευ-
ταίο καιρό και το προβάδισμα του 
∆ημοκρατικού υποψηφίου περιο-
ρίζεται. ∆εν είναι τυχαίο ότι και 
ο ίδιος ο Μπάιντεν υποχρεώθηκε 
να αποδοκιμάσει τις λεηλασίες. «Η 
περιττή βία δεν θα επουλώσει τις 
πληγές», δήλωσε ο ∆ημοκρατικός 

υποψήφιος, μετακομίζοντας σε 
μια ατζέντα που αποτελεί προ-
νομιακό πεδίο του Τραμπ. 

Σύμφωνα με τις περιγραφές 
του προέδρου, ο Mπάιντεν είναι 
«μαριονέτα της ριζοσπαστικής 
Αριστεράς», «δούρειος ίππος που 
ανοίγει τον δρόμο για τον σοσια-
λισμό, την καταστροφή των προ-
αστίων και τον αφοπλισμό των 
πολιτών», με στόχο «τη διάλυση 
του αμερικανικού ονείρου». Και ο 
ίδιος είναι ο μοναδικός που μπο-
ρεί να αποτρέψει τη δυστοπία, 
όπου βίαιοι αναρχικοί και εγκλη-
ματίες θα απειλούν ανενόχλητοι 
νομοταγείς πολίτες, ενώ «η χώ-
ρα θα ανήκει πλέον στην Κίνα» 
και οι παράνομοι μετανάστες θα 
απολαμβάνουν μαζική αμνηστία. 
Mε εξαίρεση την Πρώτη Κυρία 
των ΗΠΑ Μελάνια Τραμπ, από 
το συνέδριο έλειψαν οι αναφορές 
στα πρόσφατα επεισόδια φυλε-
τικής βίας. Αν παρακολουθούσε 
κανείς τις τετραήμερες εργασίες 
του, θα έμενε με την εντύπωση 
ότι το βασικό ζήτημα βίας στις 
ΗΠΑ σήμερα εκπορεύεται από 
τους αντιρατσιστές και αντιφα-
σίστες ακτιβιστές. 

Yπήρξαν, ωστόσο, νύξεις και 
προς τους μαύρους ψηφοφόρους, 
προκειμένου να μη δοθεί η εντύ-
πωση ότι το επιτελείο του προέ-
δρου έχει αποφασίσει ότι η συ-
γκεκριμένη κατηγορία έχει χαθεί 
οριστικά για τον Τραμπ. Από τον 
Μπεν Κάρσον, τον μοναδικό μαύ-
ρο υπουργό της κυβέρνησης, μέ-
χρι την Κιμ Κλέισιτς, τη δυναμική 
μαύρη υποψήφια για το Κογκρέ-
σο στο Μέριλαντ, η επωδός ήταν 
κοινή: oι ∆ημοκρατικοί θεωρούν 
τις ψήφους μας δεδομένες, αλλά 
δεν είναι.  

Η ανάληψη του χρίσματος των 

Ρεπουμπλικανών μπροστά στον 
Λευκό Οίκο από τον Ντόναλντ 
Τραμπ ήταν ίσως η πιο τραντα-
χτή απόδειξη κατάλυσης της δι-
άκρισης των εξουσιών από τον 
σημερινό πρόεδρο. Είχε προη-
γηθεί το μήνυμα του υπουργού 
Εξωτερικών Μάικ Πομπέο προς 
το συνέδριο του κόμματος από 
το Ισραήλ, όπου βρισκόταν για 
διπλωματική αποστολή με χρήμα-
τα των Αμερικανών φορολογου-
μένων, κάτι επίσης πρωτόγνωρο 
στα κομματικά χρονικά. Οι περισ-
σότεροι ομιλητές είχαν το ίδιο 
επίθετο με τον πρόεδρο, η σύ-
ζυγός του Μελάνια, οι κόρες του 
Ιβάνκα και Τίφανι, οι γιοι του, η 

νύφη του, Λάρα. Οπως επισημαί-
νουν οι New York Times, το φε-
τινό συνέδριο ήταν μια επίδειξη 
προσωπολατρίας προς τον Τραμπ, 
από την οποία απουσίαζαν όλα τα 
πολιτικά τζάκια των Ρεπουμπλι-
κανών: οι Μπους, οι Τσέινι, πρώ-
ην πρόεδροι των ΗΠΑ, στελέχη 
περασμένων ρεπουμπλικανικών 
κυβερνήσεων, όπως η Κοντολίζα 
Ράις, και άλλοι εκπρόσωποι του 
κατεστημένου του κόμματος. Μά-
λιστα, ο πρώην υπουργός Εξωτε-
ρικών Κόλιν Πάουελ επέλεξε να 
εμφανιστεί στο συνέδριο των ∆η-
μοκρατικών. 

Ολοι οι συμμετέχοντες στο συ-
νέδριο απέφυγαν τις αναφορές 
στην πανδημία, λόγω της κακής 
διαχείρισής της από τον Τραμπ, 
και όπου γινόταν μνεία αυτής, 
ο χρόνος ήταν πάντα παρελθο-
ντικός, λες και η κρίση έχει ξε-
περαστεί. Το ενδιαφέρον είναι 
πως, ενώ οι ∆ημοκρατικοί ξέχα-
σαν τελείως το ζήτημα της ρωσι-
κής ανάμειξης στις προηγούμενες 
εκλογές, οι Ρεπουμπλικανοί έκα-
ναν ταξίδι στον χρόνο, επτά μή-
νες πίσω, και επανήλθαν πολλές 
φορές στο θέμα της διαδικασίας 
παραπομπής του προέδρου, πα-

ρουσιάζοντάς το ως συνωμοσία 
εις βάρος του. 

«Καλός άνθρωπος»

Τέλος, ένα επίμονο μήνυμα καθ’ 
όλη τη διάρκεια του συνεδρίου, 
κατά το CNN, ήταν ότι ο Τραμπ εί-
ναι πιο συμπαθής άνθρωπος από 
ό,τι φαίνεται. Μετά την επιχείρηση 
εξωραϊσμού του από την οικογένειά 
του και την προσπάθεια της Πρώ-
της Κυρίας των ΗΠΑ να δώσει μια 
πιο συναισθηματική πτυχή στην 
προεδρία του κατά την ομιλία της, 
στενοί συνεργάτες του επιχείρησαν 
να τον περιγράψουν ως άνθρωπο 
που βρίθει ενσυναίσθησης. «Ενας 
καλός και αξιοπρεπής άνθρωπος. 
Εύχομαι να ήσασταν στο πλευρό 
του μαζί μου για να δείτε την απέ-
ραντη καλοσύνη του σε οποιονδή-
ποτε γνωρίζει», ανέφερε χαρακτη-
ριστικά ο Νταν Σκαβίνο, ο γκουρού 
του στα μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης, που συχνά κρύβεται πίσω από 
τα προσβλητικά tweets του Τραμπ. 
«Ημουν με τον πατέρα μου και έχω 
δει την οδύνη στα μάτια του κά-
θε φορά που ενημερώνεται για τις 
ζωές που χάθηκαν από αυτήν την 
πανδημία», είπε από την πλευρά 
της η κόρη του Ιβάνκα. 

Νόμος και τάξη 
η εκλογική 
ατζέντα 
του Τραμπ
Καμία αναφορά στην υγειονομική κρίση

Ο Ντόναλντ Τραμπ και... σχεδόν όλο του το σόι επί σκηνής, στο συνέδριο του Ρεπουμπλικανικού Κόμματος, στον Λευ-
κό Οίκο. Οι περισσότεροι ομιλητές είχαν το ίδιο επίθετο με τον πρόεδρο.

A
.P

.

 Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Δύο νεκροί και ένας τραυματίας 
ήταν ο απολογισμός της επίθεσης 
17χρονου αυτόκλητου βοηθού των 
αστυνομικών δυνάμεων, ο οποίος 
άνοιξε πυρ με αυτόματο όπλο ενα-
ντίον διαδηλωτών στην κωμόπολη 
Κενόσα του Ουισκόνσιν τα ξημε-
ρώματα της Τετάρτης. Η κωμόπο-
λη, μεταξύ Μιλγουόκι και Σικάγο, 
στις όχθες της λίμνης Μίσιγκαν, 
βίωνε την Πέμπτη την τέταρτη 
κατά σειρά νύχτα διαδηλώσεων 
μετά τον βαρύ τραυματισμό του 
Αφροαμερικανού Τζέικομπ Μπλέ-
ικ από λευκό αστυνομικό.

Ο 17χρονος δράστης της επί-
θεσης παραπέμφθηκε ενώπιον 
της δικαιοσύνης με κατηγορίες 
ανθρωποκτονίας από πρόθεση, 
ενώ, σύμφωνα με το ποινικό δί-
καιο της πολιτείας, θα δικαστεί ως 
ενήλικος. Ο νεαρός είναι θαυμα-
στής των ειδικών δυνάμεων της 
αστυνομίας, ενώ σε φωτογραφίες 
από προεκλογική εκδήλωση του 
Ντόναλντ Τραμπ πέρυσι στην Αϊ-
όβα εικονίζεται στην πρώτη σει-
ρά, σύμφωνα με δημοσίευμα του 
περιοδικού Politico. 

Ο εν λόγω νεαρός εμφανίζεται 
σε βίντεο, μετά την πράξη του, να 
βαδίζει προς το μέρος συγκεντρω-
μένων αστυνομικών με υψωμέ-
να τα χέρια, αλλά συνεχίζοντας 
να φέρει το αυτόματο όπλο του, 
τύπου AR-15, περασμένο στον 
ώμο του, και να τους ανακοινώ-
νει υψηλόφωνα ότι «σκότωσε κά-
ποιον». Ο συστηματικά διχαστικός 
και ενίοτε ρατσιστικός λόγος του 
προέδρου Τραμπ μοιάζει να έχει 
νομιμοποιήσει ψυχικά ασταθείς 
οπαδούς του να πάρουν τον νόμο 
στα χέρια τους, στηρίζοντας τις 
πράξεις τους πάνω στη γεμάτη 
φοβίες, αποκαλυπτικού τύπου ρη-

τορική του Αμερικανού προέδρου.
Στην ομιλία του ενώπιον του 

συνεδρίου των Ρεπουμπλικανών, 
ο αντιπρόεδρος Μάικ Πενς εμφά-
νισε τις βίαιες ταραχές στην Κενό-
σα ως απόρροια της ανικανότητας 
των ∆ημοκρατικών να επιβάλουν 
την τάξη στις πόλεις τους. Ο κυ-
βερνήτης του Ουισκόνσιν, Τόνι 
Εβερς, και ο δήμαρχος της Κενό-
σα, Τζον Ανταράμιαν, είναι ∆η-
μοκρατικοί.

Καθώς η εκλογικά κρίσιμη πο-
λιτεία του Ουισκόνσιν αντιμετω-
πίζει το φάσμα της κοινωνικής 
αναταραχής, ορισμένοι ∆ημο-
κρατικοί εκφράζουν φόβους ότι 

οι λεηλασίες και οι συγκρούσεις 
με την αστυνομία ενισχύουν το 
επιχείρημα του Τραμπ ότι αυτή 
θα είναι η ζωή των Αμερικανών 
με μια «ακροαριστερή» κυβέρνη-
ση Μπάιντεν. Οσο περισσότερο 
διαρκούν οι ταραχές τόσο περισ-
σότεροι αναποφάσιστοι ψηφο-
φόροι των προαστίων θα πάψουν 
να αντιμετωπίζουν με συμπάθεια 
το κίνημα «Οι ζωές των μαύρων 
έχουν αξία» (BLM) κατά της αστυ-
νομικής βίας.

«Η κατάσταση αυτή εξυπηρε-
τεί τον Τραμπ. Σημαντική μερίδα 
αναποφάσιστων δεν έχει ιδεολογι-
κά κίνητρα και μπορεί εύκολα να 

μετακινηθεί από το ένα κόμμα στο 
άλλο», λέει ο πρώην δήμαρχος του 
Μάντισον, στο Ουισκόνσιν, Πολ 
Σόγκλιν. Από την πλευρά του, ο 
Τραμπ δεν χάνει την ευκαιρία να 
εμφανίζει μια δεύτερη θητεία του 
ως το καλύτερο αντίδοτο στις τα-
ραχές, στέλνοντας ξεκάθαρο μή-
νυμα μέσω του Μάικ Πενς, την 
Τετάρτη. «Ο νόμος και η τάξη θα 
επανέλθουν στους δρόμους της 
χώρας μας και για κάθε Αμερικανό, 
ανεξάρτητα από τη φυλή, την πί-
στη ή το χρώμα του», είπε ο Πενς.

Προβεβλημένοι Ρεπουμπλικα-
νοί άσκησαν επίσης κριτική στον 
∆ημοκρατικό υποψήφιο Τζο Μπάι-

ντεν για την ολιγωρία του απένα-
ντι στο κύμα λεηλασιών και βίαι-
ων ταραχών αυτής της εβδομάδας 
στην Κενόσα. Ο τέως αντιπρόε-
δρος είχε καταδικάσει την αιμα-
τηρή σύλληψη του Μπλέικ, αλλά 
περίμενε μέχρι την Τετάρτη για να 
μιλήσει για τις διαδηλώσεις, σε βί-
ντεο που δημοσιοποίησε σε μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης.

Η οργή για τον τραυματισμό 
του Μπλέικ, που θα του στερήσει 
την ικανότητα να περπατάει, ξεπέ-
ρασε τις διαδηλώσεις στους δρό-
μους της Κενόσα όταν οι παίκτες 
της ομάδας μπάσκετ Μιλγουόκι 
Μπακς, στην οποία ανήκει και ο 

Γιάννης Αντετοκούνμπο, αποφά-
σισαν αιφνιδιαστικά να μποϊκοτά-
ρουν το παιχνίδι των ημιτελικών. 
Η πρωτοβουλία των παικτών βρή-
κε μιμητές σε πολλές άλλες ομά-
δες επαγγελματικών σπορ, όπως 
το μπέιζμπολ, το φούτμπολ, ακόμη 
και το τένις, με τη Ναόμι Οζάκα να 
ανακοινώνει ότι μποϊκοτάρει τον 
τελικό στη Νέα Υόρκη.

Οι εκτεταμένες καταστροφές 
στην Κενόσα κάνουν, όμως, πολ-
λούς κατοίκους ακόμη πιο καχύ-
ποπτους απέναντι στον πολιτικό 
κόσμο και στις Αρχές. Ο Αφροαμε-
ρικανός Ρόναλντ Γκλόβερ λέει ότι 
είδε ομάδες βαριά οπλισμένων λευ-

κών ανδρών να «περιπολούν» τους 
δρόμους τις τελευταίες ημέρες και 
συνέστησε στον εντεκάχρονο γιο 
του να πέφτει στο πάτωμα του δω-
ματίου κάθε φορά που θα ακούει 
τον ξερό ήχο πυροβόλου όπλου. 

Ο Ράντι Μπράις, που υπήρξε 
υποψήφιος της αριστερής πτέρυ-
γας των ∆ημοκρατικών για την 
πολιτειακή Βουλή, καγχάζει όταν 
ακούει ότι ο Τραμπ είναι ο υποψή-
φιος «του νόμου και της τάξης», 
επισημαίνοντας τον μεγάλο αριθ-
μό συμβούλων και στελεχών του 
Λευκού Οίκου που αντιμετώπισαν 
ποινικές διώξεις. «Είναι πολύ θλι-
βερό και θα ήθελα να μη γινόταν, 
αλλά από την άλλη δεν υπάρχει άλ-
λη δίοδος παρά η βία για την έκ-
φραση της αγανάκτησης. Η οργή 
έχει ξεχειλίσει. Τι πρέπει να γίνει 
για να σταματήσει η αστυνομία 
να πυροβολεί ανθρώπους;» ανα-
ρωτιέται ο Μπράις.

Ο πρώην δήμαρχος Σόγκλιν, 
από την πλευρά του, ανησυχεί ότι 
ορισμένοι ∆ημοκρατικοί πολιτι-
κοί δεν δίνουν τη δέουσα προσο-
χή στα προβλήματα που δημιουρ-
γούν οι ταραχές στους μικρούς 
επιχειρηματίες και στους κατοί-
κους της περιοχής, οι οποίοι ανα-
ζητούν προστασία. Η ανασφάλεια 
αυτή απειλεί να γίνει η σημαντι-
κότερη αιτία μετακίνησης ανα-
ποφάσιστων ψηφοφόρων προς 
τον πρόεδρο Τραμπ. «Η εντύπω-
ση που επικρατεί στον κόσμο του 
Ουισκόνσιν είναι ότι θύματα των 
ταραχών και των λεηλασιών εί-
ναι αθώοι πολίτες. Βλέπουν μι-
κρά καταστήματα να καίγονται, 
θέσεις εργασίας να χάνονται και 
δεν αντέχουν άλλο», σημειώνει 
ο Σόγκλιν.

REUTERS, A.P.

Επενδύουν στις ταραχές οι Ρεπουμπλικανοί

Οπαδός του Τραμπ 
ο 17χρονος που σκότωσε 
δύο διαδηλωτές στον 
απόηχο του βαρύτατου 
τραυματισμού 
του Τζέικομπ Μπλέικ.

Διαδηλωτές στην Κενόσα. Οσο περισσότερο διαρκούν οι ταραχές, τόσο περισσότεροι αναποφάσιστοι ψηφοφόροι 
των προαστίων θα πάψουν να αντιμετωπίζουν με συμπάθεια το κίνημα «Οι ζωές των μαύρων έχουν αξία».

EP
A

Προσπαθεί 
να κινητοποιήσει υπέρ 
του τους κατοίκους 
των προαστίων και δη 
τις λευκές γυναίκες 
– «απελπισμένες 
νοικοκυρές», κατά 
τον αμερικανικό Τύπο.

Ο Μπάιντεν προηγείται του 
Τραμπ σε έξι πολιτείες που 
θεωρούνται αποφασιστικής 
σημασίας για την κατάκτηση 
της προεδρίας τον Νοέμ-
βριο, ωστόσο η ψαλίδα από 
τον Ρεπουμπλικανό αντί-
παλό του κλείνει σταδιακά. 
Λιγότερο από τρεις μήνες 
απομένουν έως την ανα-
μέτρηση και, σύμφωνα με 
δημοσκόπηση του δικτύου 
CNBC, ο Μπάιντεν έχει κατά 
μέσον όρο προβάδισμα 3% 
στις πολιτείες-κλειδιά της 
Αριζόνα, της Φλόριντα, του 
Μίσιγκαν, της Βόρειας Καρο-
λίνας, της Πενσιλβάνια και 
του Ουισκόνσιν. Μόνο που 
στη Βόρεια Καρολίνα είναι 
μόνο 1%, 2% στην Αριζόνα 
και 3% σε Φλόριντα και Πεν-
σιλβάνια, αντιστοίχως. Στο 
Ουισκόνσιν προηγείται κατά 
πέντε ποσοστιαίες μονάδες 
και στο Μίσιγκαν κατά έξι. 
Να σημειωθεί ότι τον περα-
σμένο μήνα, με βάση την 
ίδια έρευνα, ο Μπάιντεν βρι-
σκόταν πίσω από τον Τραμπ. 
Ο τέως πρόεδρος των ΗΠΑ, 
Μπαράκ Ομπάμα, είναι ο 
μοναδικός ∆ημοκρατικός 
υποψήφιος που κατάφερε 
να εξασφαλίσει τον έλεγχο 
της πολιτείας τα τελευταία 
χρόνια: το πέτυχε το 2008, 
όχι όμως και το 2012. Στη 
Φλόριντα, μια πολιτεία όπου 
δεν έχει την πολυτέλεια 
να χάσει ο Τραμπ, ο πρόε-
δρος περιόρισε το προβάδι-
σμα του Μπάιντεν, από 6% 
τον περασμένο μήνα σε 3% 
τον Αύγουστο. Τέλος, στην 
Αριζόνα, μια πολιτεία όπου 
ουδείς ∆ημοκρατικός υπο-
ψήφιος έχει κερδίσει από το 
1996, ο Μπάιντεν προηγείται 
του Τραμπ με 49% έναντι 
47%. Ο Τραμπ κέρδισε την 
προεδρία το 2016 σοκάρο-
ντας τους ∆ημοκρατικούς με 
νίκες στην Πενσιλβάνια, στο 
Μίσιγκαν και στο Ουισκόνσιν. 
Ηταν ο πρώτος Ρεπουμπλι-
κανός που κέρδισε αυτές τις 
δύο πολιτείες από το 1988 
και ο πρώτος που κέρδισε το 
Ουισκόνσιν από το 1984. Η 
κούρσα είναι αμφίρροπη και 
στις τρεις αυτές πολιτείες. 

Πολιτείες-
κλειδιά
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Επιταχύνεται ο παγκόσμιος επι-
στημονικός αγώνας για την πα-
ρασκευή ενός αποτελεσματικού 
και ασφαλούς εμβολίου κατά της 
COVID-19. Ομως η διεθνής προ-
σπάθεια έχει εν μέρει μετατραπεί, 
όπως άλλωστε συνέβη και με την 
κατάκτηση του ∆ιαστήματος, σε 
απόπειρα εδραίωσης γεωπολιτικής 
και επιστημονικής υπεροχής, κάτι 
που θα έχει άγνωστες συνέπειες 
για τη δημόσια υγεία.

Ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγεί-
ας (ΠΟΥ) πρόσφατα ανακοίνωσε 
ότι 170 εμβόλια, που βρίσκονται 
σε διάφορα στάδια κλινικής δοκι-
μής, αξιολογούνται. Επτά από αυτά 
βρίσκονται στη φάση 3, το τελικό 
στάδιο πριν από την έγκρισή τους 
από τους ρυθμιστικούς μηχανι-
σμούς. Ολα καταγράφουν ενθαρ-
ρυντικά αποτελέσματα.

To εμβόλιο της Moderna Inc, 
παραδείγματος χάριν, φαίνεται να 
έχει καλά αποτελέσματα και στις 
ηλικίες άνω των 56 ετών, πυρο-
δοτώντας την παραγωγή αντισω-
μάτων όπως στους νεότερους και 
δημιουργώντας ελπίδες για την 
προστασία των ευάλωτων ομάδων. 

Το εμβόλιο που αναπτύσσεται 
από το Πανεπιστήμιο της Οξφόρ-
δης και τη φαρμακοβιομηχανία 
AstraZeneca πυροδοτεί ανοσοποι-
ητική αντίδραση και παραγωγή 
λεμφοκυττάρων Τ, και αναμένε-
ται να τεθεί προς αξιολόγηση από 
τους ελεγκτικούς μηχανισμούς στα 
τέλη του χρόνου, εφόσον συγκε-
ντρωθούν επαρκή στοιχεία για την 
ασφάλεια και την αποτελεσματι-
κότητά του. Λιγότερο αισιόδοξος, 
ο καθηγητής Κρις Ουίτι, επικε-
φαλής των υγειονομικών υπηρε-
σιών της Αγγλίας, εκτιμά ότι δεν 
θα υπάρχει εμβόλιο πριν από τον 
χειμώνα 2021-22.

Η Κίνα, τη ∆ευτέρα, αποκάλυψε 
ότι έχει ήδη ξεκινήσει τον μαζικό 
εμβολιασμό συγκεκριμένων πλη-
θυσμιακών ομάδων, με το εμβόλιο 
που ανέπτυξε η κρατική φαρμακο-
βιομηχανία Sinopharm, σε συνερ-
γασία με τη Στρατιωτική Ακαδημία 
Επιστημών. To εμβόλιο πυροδοτεί 
ανοσοποιητική αντίδραση, έχει 
σπάνιες και ήπιες παρενέργειες, αλ-
λά δεν έχει ακόμα ολοκληρώσει τη 
φάση 3 της κλινικής δοκιμής, που 
πραγματοποιείται στα Ηνωμένα 
Αραβικά Εμιράτα. H εταιρεία εκτι-
μά ότι το εμβόλιό της θα βρίσκε-
ται στα φαρμακεία τον ∆εκέμβριο. 

Με την έναρξη του εμβολια-
σμού, το Πεκίνο «υπέκλεψε» την 
«παγκόσμια πρώτη» στη χρήση 

εμβολίου κατά της COVID-19 από 
τη Μόσχα. Πριν από μερικές ημέ-
ρες, ο Ρώσος πρόεδρος Βλαντιμίρ 
Πούτιν, τονίζοντας με την παρου-
σία του την εθνική σημασία της 
εξέλιξης, ανακοίνωσε ότι το ρωσικό 
εμβόλιο Sputnik 5 είναι το πρώτο 
παγκοσμίως που εγκρίθηκε για ευ-
ρεία χρήση, ύστερα από μόλις δύο 
μήνες κλινικής έρευνας. Μάλιστα, 
τόνισε ότι ήδη εμβολιάστηκε μία 
από τις κόρες του. Το Sputnik 5 πα-
ρήχθη στο ερευνητικό εργαστήριο 
Γκαμελάγια, σε συνεργασία με το 
ρωσικό υπουργείο Αμυνας. Xορη-
γείται σε δύο δόσεις και, σύμφω-
να με το ρωσικό υπουργείο Υγείας, 
προσφέρει διετή προστασία από 
τον κορωνοϊό. «Γνωρίζω ότι είναι 
αποτελεσματικό, πυροδοτεί την 

ανάπτυξη ανοσίας και –επαναλαμ-
βάνω– πέρασε από όλα τα αναγκαία 
τεστ», κόμπασε ο Ρώσος πρόεδρος. 
Πολλοί επιστήμονες, ωστόσο, στη 
Ρωσία και στο εξωτερικό, όπως και 
ο ΠΟΥ, εξεπλάγησαν από την ταχύ-
τητα με την οποία παρασκευάστη-
κε το εμβόλιο, αλλά και την από-
λυτη μυστικότητα που περιέβαλε 
την ανάπτυξή του. Την Τετάρτη 
ανακοινώθηκε ότι τους επόμενους 
δύο μήνες θα εγκριθεί και δεύτερο 
ρωσικό εμβόλιο, αυτή τη φορά, του 
Ινστιτούτου Ιολογίας της Σιβηρίας. 

∆ιάθεση «επιτάχυνσης των ελε-
γκτικών διαδικασιών» για την «τά-
χιστη» έγκριση του εμβολίου της 
Οξφόρδης φαίνεται να έχει και ο 
Αμερικανός πρόεδρος Ντόναλντ 
Τραμπ, που αναζητεί εύκολο τρό-
πο για να βγει από τη δυσμενή θέ-
ση στην οποία βρίσκεται. Οι ΗΠΑ, 
σε χρονιά εκλογών, καταγράφουν 
περίπου 5 εκατομμύρια κρούσμα-
τα κορωνοϊού και θρηνούν περίπου 
180.000 θανάτους από COVID-19. 
Σύμφωνα με δημοσίευμα των 
Financial Times, η αμερικανική 
κυβέρνηση θα προσπαθήσει να 
υπερκεράσει τη συμβατική διαδι-
κασία έγκρισης του εμβολίου από 
τον Οργανισμό Τροφίμων και Φαρ-

μάκων (FDΑ), προκειμένου να λά-
βει «έγκριση για επείγουσα χρήση» 
τον Οκτώβριο και ο μαζικός εμβο-
λιασμός να ξεκινήσει πριν από τις 
εκλογές της 3ης Νοεμβρίου. Ενα 
τέτοιο εγχείρημα πιθανώς να κλονί-
σει την ήδη περιορισμένη εμπιστο-
σύνη των Αμερικανών στα εμβόλια. 

Καταγγελία

∆εν είναι η πρώτη φορά που ο 
Αμερικανός πρόεδρος ασκεί πιέ-
σεις στον FDA για να επιτύχει τον 
στόχο του. Προ εβδομάδος, κατήγ-
γειλε μέσω Twitter τον οργανισμό 
και το «βαθύ κράτος» ότι εκουσίως 
καθυστερούν τις κλινικές δοκιμές 
των εμβολίων «ώστε να μη διατίθε-
νται πριν από τις προεδρικές εκλο-
γές» και τόνισε την απόλυτη ανά-
γκη επίσπευσης της διαδικασίας. 
Με ανάλογο τρόπο, παλαιότερα 
ο Αμερικανός πρόεδρος άσκησε 
πιέσεις προκειμένου να επισπεύ-
σει την έγκριση διάφορων «θαυ-
ματουργών θεραπειών» κατά της 
COVID-19, όπως της χλωροκίνης, 
και πολύ πρόσφατα της χορήγη-
σης πλάσματος αναρρωννυόντων.

Ο δρ Ουαλίντ Ζελάντ, επικε-
φαλής του Κέντρου Φαρμακευτι-
κής Πολιτικής και Συνταγογρά-

φησης του Πανεπιστημίου του 
Πίτσμπουργκ, υποστηρίζει ότι τα 
στοιχεία για την αποτελεσματικό-
τητα της χορήγησης πλάσματος 
παραποιήθηκαν από τον FDA, επι-
σημαίνοντας ότι ο πρόεδρος Τραμπ 
προσπαθεί να πολιτικοποιήσει τη 
διαδικασία έγκρισης φαρμάκων 
και εμβολίων κατά της COVID-19. 
«Τους επόμενους μήνες, καθώς 
θα συγκεντρώνονται τα στοιχεία 
από τις κλινικές μελέτες των εμ-
βολίων, η ασφάλεια εκατομμυρίων 
ανθρώπων θα εξαρτάται από την 
επιστημονική κρίση του FDA. Αν 
“υπερβάλει” στην εκτίμησή του, 
θα βρεθούμε ενώπιον ενός τερά-
στιου προβλήματος», δήλωσε χα-
ρακτηριστικά.

Aκόμα και η μεταβολή των συ-
στάσεων των Κέντρων Ελέγχου 
Παθήσεων και Πρόληψης (CDC) για 
τα τεστ κορωνοϊού, ώστε να γίνο-
νται μόνο σε ασθενείς με συμπτώ-
ματα και όχι σε ασυμπτωματικούς 
στο πλαίσιο ιχνηλάτησης επαφών 
επιβεβαιωμένου κρούσματος, απο-
δόθηκε από αξιωματούχο του CDC 
σε «άνωθεν πιέσεις». Ο πρόεδρος 
Τραμπ είχε άλλωστε επανειλημμέ-
νως δηλώσει ότι «οι ΗΠΑ πρέπει να 
κάνουν λιγότερα τεστ».

Με γκάζι στην κούρσα για το εμβόλιο
Ελπιδοφόρα μηνύματα από το μέτωπο της επιστήμης και ανησυχίες για τις πιέσεις από πολιτικούς ηγέτες που αδημονούν 
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Της ΔΙΟΝΥΣΙΑΣ ΒΟΡΙΔΗ

Aν και απέχουμε από την 
οριστική φαρμακευτική 
θεραπεία της COVID-19, 
πολλά, υπό δοκιμήν, σκευ-
άσματα έχουν ικανοποιητι-
κά αποτελέσματα. Ανάμεσά 
τους κυριαρχούν:
1. ∆εξαμεθαζόνη. Κατά τη 
διάρκεια έρευνας, η δεξα-
μεθαζόνη συνέβαλε στην 
επιβίωση του ενός από 
τους οκτώ διασωληνωμέ-
νους ασθενείς. Σήμερα 
περιλαμβάνεται στο πρω-
τόκολλο νοσηλείας των βα-
ρύτερων κρουσμάτων.
2. Πλάσμα αναρρωννυό-
ντων. Το πλάσμα ασθε-
νών που ανέρρωσαν από 
COVID-19 είναι πλούσιο σε 
αντισώματα. Οι ειδικοί δη-
λώνουν ότι δεν διαθέτουν 
επαρκή στοιχεία για την 
αποτελεσματικότητα της 
χορήγησης πλάσματος. 
3. Ρεμδεσιβίρη. Το σκεύ-
ασμα έχει χρησιμοποιηθεί 
κατά καιρούς κατά της ηπα-
τίτιδας C και κατά του Εμπο-
λα. Στην COVID-19 μικραίνει 
τον χρόνο νοσηλείας, αλλά 
παραμένει άγνωστο αν πε-
ριορίζει τη θνησιμότητα.
 4. Τοσιλιζουμάμπη. Ανο-
σοκατασταλτικός παράγων, 
που χορηγείται κατά της 
ρευματοειδούς αρθρίτιδας. 
Ως ενέσιμο μπλοκάρει την 
ιντερλευκίνη 6. Οταν χορη-
γήθηκε σε Ιταλούς ασθε-
νείς, μείωσε τον κίνδυνο 
διασωλήνωσης.
5. Αντιυπερτασικά χάπια. 
Μελέτη έδειξε ότι υπερ-
τασικοί ασθενείς είχαν μι-
κρότερο κίνδυνο σοβαρής 
ασθένειας ή θανάτου εφό-
σον λάμβαναν αναστολείς 
του μετατρεπτικού ενζύ-
μου αγγειοτενσίνης (ACEi) 
ή αποκλειστές υποδοχέων 
αγγειοτενσίνης. Ωστόσο τα 
σκευάσματα είναι άχρηστα 
σε ασθενείς με κορωνοϊό 
που δεν είναι υπερτασικοί.
6. Εισπνεόμενη ιντερφε-
ρόνη - βήτα. Μικρή βρετα-
νική μελέτη έδειξε ότι το 
εισπνεόμενο σκεύασμα, 
που χορηγείται σε ασθε-
νείς με σκλήρυνση κατά 
πλάκας, περιορίζει τον 
χρόνο νοσηλείας ασθενών 
με COVID-19.

Τα φάρμακα

Η Καλιφόρνια φλέγεται. Περισσότε-
ρα από 1,6 εκατ. στρέμματα έχουν 
μετατραπεί σε στάχτη τις τελευταί-
ες εβδομάδες. Πολλές πυρκαγιές 
πυροδοτήθηκαν από τους χιλιάδες 
κεραυνούς που έπεσαν στην περιο-
χή. Οι ασυνήθιστα υψηλές για την 
εποχή θερμοκρασίες και οι θυελ-
λώδεις άνεμοι δημιούργησαν την 
«ιδανική συνταγή» για την πύρινη 
κόλαση. Επτά άνθρωποι έχασαν 
τη ζωή τους και δεκάδες χιλιάδες 
εγκατέλειψαν τις εστίες τους, ανα-
ζητώντας ασφαλές καταφύγιο, μια 
πραγματική πρόκληση μεσούσης 
της πανδημίας. 

Γιατί, όμως, η Καλιφόρνια είναι 
τόσο ευάλωτη στις πυρκαγιές και 
ποιοι παράγοντες τις καθιστούν τό-
σο καταστροφικές; Πρώτα απ’ όλα, 
για τη δυσάρεστη πραγματικότητα 
ευθύνονται σε μεγάλο ποσοστό οι 
κλιματικές συνθήκες της πολιτείας.

Οπως εξηγεί ο βιοκλιματολόγος 
του Παρατηρητηρίου της Γης Λα-
μόν - Ντόχερτι του πανεπιστημίου 
Κολούμπια, Παρκ Ουίλιαμς, «η πυρ-
καγιά είναι κάτι εξαιρετικά απλό. 
Αρκεί η ύπαρξη ξηρής βλάστησης 
και μία σπίθα, και τα υπόλοιπα εί-

ναι ιστορία». Η υγρασία στην Καλι-
φόρνια αυξάνεται κατά τη διάρκεια 
του φθινοπώρου και του χειμώνα. 
Το καλοκαίρι, η βλάστηση αποξη-
ραίνεται λόγω έλλειψης βροχοπτώ-
σεων και υψηλών θερμοκρασιών. 
Η ξηρά βλάστηση, λοιπόν, μετα-
βάλλεται σε προσάναμμα. 

Η πολιτεία ήταν πάντα ευάλωτη 
στις πυρκαγιές, όμως στην παρού-
σα δυσμενή κατάσταση συμβάλλει 
και η κλιματική αλλαγή. «Οι θερμο-
κρασίες είναι αρκετά υψηλότερες 
από τις συνήθεις εξαιτίας της κλι-
ματικής αλλαγής. Η βλάστηση απο-
ξηραίνεται ταχύτερα και καίγεται 
ευκολότερα», εξηγεί ο δρ Ουίλιαμς.

Η τήρηση αρχείων για τις πυρ-
καγιές στην Καλιφόρνια ξεκίνησε 
το 1932. Είναι, λοιπόν, εύκολο να 
διαπιστώσει κανείς ότι οι δέκα με-
γαλύτερες πυρκαγιές σημειώθηκαν 
μετά το 2000. Ανάμεσά τους η με-
γαλύτερη στην ιστορία της πολιτεί-
ας, αυτή του Μοντεσίνο, το 2018. 

Ακόμα και αν οι φυσικές συνθή-
κες είναι ιδανικές για ολοκαύτωμα, 
χρειάζεται και κάποιος να ανάψει 
τον πρώτο σπινθήρα. Κάποιες φο-
ρές αυτός ο «κάποιος» είναι η φύση, 
όπως συμβαίνει με τους κεραυνούς. 
Ομως, τις περισσότερες φορές για 
αυτόν ευθύνεται ο άνθρωπος. «Οι 
περισσότερες πυρκαγιές στη Νότια 

Καλιφόρνια είναι προϊόν ανθρώπι-
νης δραστηριότητας». Πολλές θα-
νατηφόρες πυρκαγιές πυροδοτήθη-
καν από την πτώση πυλώνων και 
καλωδίων ηλεκτρικού ρεύματος. 
Η πυρκαγιά Καρ του 2018, η έκτη 
μεγαλύτερη στην ιστορία της πο-
λιτείας, ξεκίνησε όταν έσκασε το 
ελαστικό ενός φορτηγού, με αποτέ-
λεσμα να προσκρούσει σε πεζοδρό-
μιο και να προκληθεί σπινθήρας. 

Ο δρ Ουίλιαμς τονίζει ότι οι 

άνθρωποι διαρκώς φτιάχνουν τις 
συνθήκες για τη δημιουργία σπιν-
θήρων και καθώς η εποχή της ξη-
ρασίας διαρκεί για μεγάλο χρονικό 
διάστημα «ενισχύεται και η πιθα-
νότητα δημιουργίας ενός τέτοιου 
σπινθήρα σε λάθος στιγμή. Πάντα, 
βέβαια, υπάρχει και το ενδεχόμενο 
εμπρησμού». Επίσης, η ανοικοδό-
μηση οικισμών κοντύτερα σε δα-
σικές περιοχές αυξάνει τις πιθανό-
τητες δασικής πυρκαγιάς.

Ενας άλλος σημαντικός παρά-
γοντας που καθιστά τόσο κατα-
στροφικές τις σημερινές δασικές 
πυρκαγιές είναι, παραδόξως, οι πο-
λιτειακές προσπάθειες αποτροπής 
τους. «Τα τελευταία εκατό χρόνια 
καταπολεμήσαμε με επιτυχία τις 
πυρκαγιές στις δυτικές ΗΠΑ. Ομως 
αυτό πρακτικά σημαίνει ότι παρέ-
μεινε πολύ εύκαυστο υλικό, που θα 
έπρεπε να έχει καεί. Ετσι, τον τε-
λευταίο αιώνα είχαμε αύξηση της 
βλάστησης σε πολλές περιοχές. 
Οταν ξεκινάει μια πυρκαγιά σε πολ-
λές περιοχές της Καλιφόρνιας, βρί-
σκει πολύ περισσότερη βλάστηση, 
δηλαδή καύσιμη ύλη, συγκριτικά 
με αυτό που θα έβρισκε αν είχαμε 
επιτρέψει στις πυρκαγιές να καίνε 
ανεξέλεγκτα τον τελευταίο αιώνα».

Ενας ακόμα παράγοντας που 
συμβάλλει στη γιγάντωση των πυρ-
καγιών είναι οι «Σάντα Ανα». «Αυ-
τοί μεταφέρουν ξηρούς ανέμους 
από τη Μεγάλη Λεκάνη της ∆ύσης 
στη νότια Καλιφόρνια», επισημαί-
νει ο Φενγκ Πενγκ Σαν, αναπλη-
ρωτής καθηγητής του τμήματος 
Γεωεπιστημών του πανεπιστημίου 
του Μιζούρι. Ο δρ Σαν, σε μελέτη 
του το 2015, έδειξε ότι η Καλιφόρ-
νια έχει δύο διακριτές αντιπυρικές 
περιόδους: Η μία, μεταξύ Ιουνίου 
και Σεπτεμβρίου, συνδέεται με τον 

θερμότερο και ξηρότερο καιρό. Η 
δεύτερη περίοδος, που εκτείνεται 
από τον Οκτώβριο έως τον Απρί-
λιο, οφείλεται στους ανέμους Σά-
ντα Ανα. Σε αυτή την περίοδο οι 
πυρκαγιές εξαπλώνονται με τρι-
πλάσια ταχύτητα και εστιάζονται 
κοντύτερα σε αστικά κέντρα, ενώ 
ευθύνονται για το 80% των οικο-
νομικών ζημιών, τις τελευταίες δύο 
δεκαετίες, μετά το 1990. Οι Σάντα 
Ανα ξηραίνουν τη βλάστηση, αλλά 
και μετακινούν διαρκώς τις πυρω-
μένες στάχτες διασπείροντας πα-
ντού τις φλόγες. 

Ετσι, για μία ακόμα φορά, επι-
στρέφουμε στον ρόλο που διαδρα-
ματίζει η κλιματική αλλαγή. Είναι 
βέβαιο ότι η διασύνδεση οποιασ-
δήποτε πυρκαγιάς με τη μεταβολή 
των κλιματικών συνθηκών και την 
υπερθέρμανση του πλανήτη απαι-
τεί πολύ χρόνο. Ομως, οι συνέπειες 
της εκπομπής αερίων που προκα-
λούν το φαινόμενο του θερμοκη-
πίου και οφείλονται στην ανθρώ-
πινη δραστηριότητα αποτελούν 
τη βάση όλων όσων συμβαίνουν 
στην ατμόσφαιρα. Είναι βέβαιο ότι 
η τάση της κλιματικής αλλαγής να 
καθιστά όλο και πιο ξηρή τη βλά-
στηση της Καλιφόρνιας δεν είναι 
παρά ο οιωνός ενός πραγματικού 
πύρινου μέλλοντος.

Υπεράνθρωπες είναι οι προσπάθειες των πυροσβεστών στην Καλιφόρνια 
να θέσουν υπό έλεγχο τις φωτιές, οι οποίες έχουν μετατρέψει σε στάχτη 
περισσότερα από 1,6 εκατ. στρέμματα.
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Ειδικοί προειδοποιούν 
για τους κινδύνους 
που εγκυμονεί για 
τη δημόσια υγεία 
ενδεχόμενη έγκριση εμ-
βολίων χωρίς όλους τους 
αναγκαίους ελέγχους.

Ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας πρόσφατα ανακοίνωσε ότι 170 εμβόλια, που βρίσκονται σε διάφορα στάδια κλινικής δοκιμής, αξιολογούνται. Επτά από 
αυτά βρίσκονται στη φάση 3, το τελικό στάδιο πριν από την έγκρισή τους από τους ρυθμιστικούς μηχανισμούς.

Οι τέσσερις παράγοντες που «άναψαν» τον σπινθήρα και οδήγησαν στο φετινό εφιαλτικό καλοκαίρι

Γιατί στην Καλιφόρνια ξεσπούν τόσες δασικές πυρκαγιές;

Των KENDRA PIERRE LOUIS 
και JOHN SCHWARZ 
THE NEW YORK TIMES
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Στις 24 Αυγούστου δημοσιεύθηκε 
σε διεθνές περιοδικό εργασία μας, 
όπου γίνεται «πρόβλεψη για τον 
αριθμό των θανάτων μετά τη χα-
λάρωση των μέτρων, χρησιμοποι-
ώντας μόνο τα δεδομένα θανάτων 
κατά την περίοδο εγκλεισμού». Αυ-
τή η πρόβλεψη στηρίζεται σε έναν 
πολύπλοκο αριθμητικό αλγόριθμο 
που κατασκευάσαμε σε συνεργα-
σία με τους συνάδελφους Πανα-
γιώτη Κεβρεκίδη και Jesus Cuevas-
Maraver. Αυτός ο αλγόριθμος, με 
βάση τα δεδομένα του αριθμού των 
θανάτων κατά την περίοδο εγκλει-
σμού, υπολογίζει επτά σταθερές οι 
οποίες καθορίζουν τη μαθηματική 
εξίσωση που διέπει τον αριθμό θα-
νάτων. Μία από αυτές τις σταθερές 
εκφράζει τον αριθμό των επαφών 
των ασυμπτωματικών ατόμων· μετά 
τη χαλάρωση των μέτρων, προφα-
νώς αυτή η παράμετρος θα αυξη-
θεί. Κατά συνέπεια, για να υπολο-
γίσουμε τον αριθμό των θανάτων 
μετά την άρση του εγκλεισμού, δι-
πλασιάζουμε, ή τριπλασιάζουμε, 
κ.ο.κ., την ανωτέρω παράμετρο, 
κρατούμε τις υπόλοιπες σταθερές 
ως έχουν, και επιλύουμε την εξίσω-
ση που προκύπτει. Τα αποτελέσμα-
τά μας δείχνουν ότι αν ο αριθμός 
των επαφών διπλασιαστεί, η αλλα-
γή στον αριθμό των θανάτων σε 
σύγκριση με αυτόν της περιόδου 
του εγκλεισμού είναι πολύ μικρή· 
αν όμως τριπλασιαστεί, η κατάστα-
ση είναι δραματική. Είναι σημαντι-
κό ότι έχουμε παρόμοιο αλγόριθμο 
και για υπο-πληθυσμούς: διαχωρί-
ζοντας τον πληθυσμό σε «νέους» 
(κάτω των 40) και «μεγαλύτερους» 
(άνω των 40) διαπιστώσαμε ότι ενώ 
η αύξηση των επαφών μεταξύ «νέ-
ων» οδηγεί σε αύξηση των κρου-
σμάτων αλλά όχι των θανάτων, η 
αύξηση επαφών με «μεγαλύτερους» 
έχει καταστροφικές συνέπειες. Οι 
ανωτέρω προβλέψεις μας επαλη-
θεύθηκαν σε πολλές πολιτείες της 

Αμερικής και σε αρκετές χώρες, 
όπως στη Νότια Κορέα.

 
Βάσει των ανωτέρω εργασιών, οι 
οποίες ολοκληρώθηκαν την τρίτη 
εβδομάδα του Μαΐου, δήλωσα ότι το 
δεύτερο κύμα του κορωνοϊού στην 
Ευρώπη θα εμφανιστεί μέσα στο 
καλοκαίρι και όχι το φθινόπωρο, 
γεγονός που τώρα επιβεβαιώνεται, 
τουλάχιστον όσον αφορά τα κρού-
σματα. Επίσης, εξέφρασα τότε την 

ανησυχία μου για μεγάλη αύξηση 
θανάτων, η οποία ευτυχώς μέχρι 
στιγμής δεν έχει παρατηρηθεί. Εδώ 
πρέπει να αναφερθεί ότι, όπως το-
νίζουμε στις ανωτέρω εργασίες, οι 
προβλέψεις μας για τον αριθμό των 
θανάτων μετά τον εγκλεισμό στη-
ρίζονται στην «παραδοχή ότι ο ιός 
παραμένει το ίδιο θανατηφόρος». 
Υπάρχει η πιθανότητα ο ιός να έχει 
γίνει λιγότερο θανατηφόρος. Αυτό 
προκύπτει από μια άλλη σειρά εργα-
σιών μας που ολοκληρώθηκαν στο 
Κέντρο Ερευνών Μαθηματικών της 
Ακαδημίας Αθηνών από κοινού με 
τους μόνιμους ερευνητές του κέ-
ντρου, Γεώργιο Καστή και Νίκο ∆ι-
καίο. Σε αυτές τις εργασίες παρουσι-
άζονται «προβλέψεις για τον τελικό 
αριθμό θανάτων και κρουσμάτων 
κατά τη διάρκεια εγκλεισμού». Το 
γράφημα που δημοσιεύεται δείχνει 
την εκπληκτική ικανότητα των μα-
θηματικών καθώς και αλγορίθμων 
τεχνητής νοημοσύνης να επιτυγ-
χάνουν ακριβείς προβλέψεις. Συ-
γκεκριμένα, αυτό το γράφημα ανα-

φέρεται στον αριθμό θανάτων από 
τον κορωνοϊό στην Ισπανία· η μπλε 
καμπύλη απεικονίζει τα δεδομένα 
που χρησιμοποιήσαμε, τα οποία 
αφορούν την περίοδο μέχρι την 1η 
Μαΐου. Χρησιμοποιώντας αυτά τα 
δεδομένα, ο αλγόριθμός μας προ-
βλέπει τους μετέπειτα θανάτους οι 
οποίοι απεικονίζονται με τη λεπτή 
πράσινη καμπύλη. Είναι προφανές 
ότι αυτή η καμπύλη είναι πολύ κο-
ντά στον μέχρι τώρα πραγματικό 
αριθμό θανάτων που απεικονίζο-
νται με τα δεδομένα της κόκκινης 
καμπύλης.

 
Είναι ενδιαφέρον ότι, ενώ την τρίτη 
εβδομάδα του Μαΐου φάνηκε μία 
απόκλιση των πραγματικών δε-
δομένων από την πρόβλεψή μας, 
μετά την επίσημη διόρθωση των 
δεδομένων, η πρόβλεψή μας επα-
ληθεύθηκε πλήρως.

 
Εχουμε παρόμοια γραφήματα για 
την Ιταλία, τη Γερμανία και το 
Ηνωμένο Βασίλειο. Αυτά τα γρα-

φήματα όχι μόνο δείχνουν την 
απροσδόκητη ακρίβεια των προ-
βλέψεών μας από τις 2 Μαΐου έως 
τις 27 Αυγούστου, αλλά επίσης, 
και αυτό είναι εξαιρετικά σημαντι-
κό, ότι «ο αριθμός των θανάτων σε 
αυτές τις χώρες είναι πολύ κοντά 
σε αυτόν που θα σημειωνόταν αν 
είχε διατηρηθεί ο εγκλεισμός».

 
Από την άλλη μεριά, «ο αριθμός των 
κρουσμάτων μετά τη χαλάρωση 
των μέτρων συνεχώς αυξάνεται». 
Ιδιαίτερα, σχετικό γράφημά μας 
για την Ισπανία δείχνει ότι η κα-
μπύλη των κρουσμάτων παρουσιά-
ζει μεγάλη απόκλιση από αυτό που 
θα είχε συμβεί αν ο εγκλεισμός 
είχε διατηρηθεί. Εχουμε ανάλογα 
γραφήματα για τη Γερμανία και το 
Ηνωμένο Βασίλειο, όπου ο αριθ-
μός των κρουσμάτων είναι μικρό-
τερος αυτού της Ισπανίας, καθώς 
και για την Ιταλία όπου υπάρχουν 
ελάχιστα μόνο κρούσματα. Αξίζει 
να τονιστεί ότι για τα κρούσματα 
της Ισπανίας, η καμπύλη των δε-

δομένων και η καμπύλη της πρό-
βλεψής μας άρχισαν να αποκλί-
νουν περίπου δέκα μέρες μετά την 
πλήρη άρση των μέτρων.

 
Πρόσφατη δημοσίευση παρουσι-
άζει πειστικά στοιχεία για το ότι 
ο ιός έχει υποστεί συγκεκριμένη 
μετάλλαξη. Τα αποτελέσματα μας 
δείχνουν σχετική σταθερότητα 
για τον αριθμό θανάτων και αυ-
τό υποδηλώνει ότι υπάρχει πιθα-
νότητα αυτή η μετάλλαξη να εί-
ναι λιγότερο θανατηφόρος. Αλλη 
εξήγηση για τη μη μεγάλη αύξηση 
των θανάτων μπορεί να είναι ότι 
τα κρούσματα είναι στη μεγάλη 
πλειονότητά τους νέοι, για τους 
οποίους η θνησιμότητα είναι μι-
κρή, και οι οποίοι δεν έχουν ακόμη 
μολύνει μεγάλο αριθμό «μεγαλύτε-
ρων». Οπως γνωρίζουμε, βασικός 
παράγοντας για τη μεγάλη μετα-
δοτικότητα του κορωνοϊού είναι 
το υψηλό επίπεδο ιικής αποβολής 
πολύ νωρίς από ασυμπτωματικά 
άτομα. Κατά συνέπεια, λαμβάνο-

ντας υπ’ όψιν ότι ο αριθμός των 
κρουσμάτων στην Ισπανία άρχι-
σε να παρουσιάζει μεγάλη αύξηση 
πριν από 6-7 περίπου εβδομάδες, 
θεωρώ ότι η μόλυνση των μεγα-
λύτερων άρχισε να αυξάνεται στη 
χώρα αυτή πριν από περίπου 5-6 
εβδομάδες. Σε αυτή την περίπτω-
ση, ο αριθμός των θανάτων θα 
έπρεπε ήδη να έχει αρχίσει να 
αυξάνεται. Οντως, από την πρώτη 
εβδομάδα του Αυγούστου σημει-
ώνεται για την Ισπανία απόκλιση 
της καμπύλης των θανάτων από 
την καμπύλη των προβλέψεών 
μας. Το ότι αυτή η απόκλιση είναι 
προς το παρόν μικρή υποδηλώνει 
ότι ο μεταλλαγμένος ιός είναι ίσως 
λιγότερο θανατηφόρος. Για τη Γερ-
μανία, το Ηνωμένο Βασίλειο και 
την Ιταλία, η απόκλιση είναι μι-
κρότερη, γεγονός συνεπές με το 
ότι τα κρούσματα είναι λιγότερα.

 
Συνοψίζοντας, πιστεύω ότι αν στις 
επόμενες δέκα ημέρες ο αριθμός 
των θανάτων στην Ισπανία δεν 
παρουσιάσει μεγάλη απόκλιση 
από την καμπύλη των προβλέ-
ψεών μας, τότε το δεύτερο κύ-
μα θανάτων θα είναι μικρό και 
ίσως μπορεί να αντιμετωπισθεί 
με τα υπάρχοντα μέτρα πρόλη-
ψης. Αν όμως η απόκλιση μεγα-
λώσει, τότε οι τρέχουσες κυβερ-
νητικές συστάσεις που ισχύουν 
για άτομα άνω των 65 θα πρέπει 
άμεσα να επεκταθούν σε άτομα 
άνω των 45. ∆ιότι, παρόλο που 
δεν έχουμε ανάλογες μελέτες για 
την Ελλάδα, με βάση την αρχή 
της «συνέχειας», θα είναι παρά-
ξενο αν τα συμπεράσματα για τις 
ανωτέρω χώρες δεν ισχύουν και 
για την Ελλάδα.

 
* Ο κ. Αθανάσιος Φωκάς, PhD, 
MD, είναι κάτοχος της Εδρας 
Μη Γραμμικής Επιστήμης του 
Πανεπιστημίου 
του Cambridge και μέλος 
της Ακαδημίας Αθηνών.

Αν ο αριθμός των επα-
φών τριπλασιαστεί, 
η αλλαγή στον αριθμό 
των θανάτων σε σύγκρι-
ση με αυτόν της περιό-
δου του εγκλεισμού 
θα είναι δραματική.

Προβλέψεις για τον κορωνοϊό μετά τη χαλάρωση των μέτρων εγκλεισμού
Του ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΦΩΚΑ*
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Κάθε θαύμα κρατάει το πολύ τρεις 
ημέρες, λέει η γνωστή παροιμία, 
και οι τελευταίες εξελίξεις στη Λι-
βύη δεν τη διέψευσαν. Την Παρα-
σκευή 21 Αυγούστου οι πολιτικοί 
εκπρόσωποι των δύο αντιμαχόμε-
νων στρατοπέδων, ο πρωθυπουρ-
γός Φαγέζ Σαράζ και ο πρόεδρος 
του Κοινοβουλίου Αγκίλα Σάλεχ, 
αιφνιδίασαν ευχάριστα τη διεθνή 
κοινή γνώμη ανακοινώνοντας, με 
παράλληλες δηλώσεις τους, συμ-
φωνία κατάπαυσης του πυρός σε 
ολόκληρη τη χώρα. Ωστόσο, μόλις 
δύο ημέρες αργότερα, ο Αχμέντ αλ 
Μισμάρι, εκπρόσωπος των στρα-
τιωτικών δυνάμεων του Χαλίφα 
Χαφτάρ, που ελέγχουν την ανα-
τολική Λιβύη, απέρριψε την εκε-
χειρία χαρακτηρίζοντάς την «εκ-
στρατεία δημοσίων σχέσεων» του 
Σαράζ και εκείνων που τον υπο-
στηρίζουν, δηλαδή της Τουρκίας 
και του Κατάρ. 

Σε πρώτο χρόνο, τίποτα δεν άλ-
λαξε στο πεδίο της σύγκρουσης, 
καθώς οι εχθροπραξίες είχαν «πα-
γώσει» ούτως ή άλλως εδώ και κά-
μποσες εβδομάδες. Οι δυνάμεις 
του Σαράζ σταμάτησαν την πο-
ρεία τους προς τη Σύρτη και στην 
Τζούφρα, δύο στρατηγικής σημα-
σίας πόλεις (η πρώτη ελέγχει με-
γάλα κοιτάσματα και τερματικούς 

σταθμούς πετρελαίου, η δεύτερη 
φιλοξενεί μεγάλη αεροπορική βά-
ση) που βρίσκονται πάντα στα χέ-
ρια του Χαφτάρ. Στην ανάσχεση 
του στρατοπέδου Σαράζ βασικό 
ρόλο φαίνεται ότι έπαιξε ο βομ-
βαρδισμός της τουρκικής βάσης 
στην Αλ Ουατίγια, στις 5 Ιουλί-
ου. Ουδείς ανέλαβε την ευθύνη 
για την επίθεση, αλλά αρκετά ρε-
πορτάζ αραβικών και ευρωπαϊκών 
μέσων υποστήριξαν ότι προήλθε 
από την αεροπορία των Εμιράτων, 
με επιμελητειακή υποστήριξη της 
Γαλλίας – και δεν διαψεύσθηκαν. 
Καθώς ο Ερντογάν δεν καταλαβαί-
νει τίποτε άλλο από τη γλώσσα της 
δύναμης –αλλά αυτή τη γλώσσα 
την καταλαβαίνει καλά–, φαίνεται 
ότι η Αγκυρα πήρε το μήνυμά της 
και αναγκάστηκε να μετριάσει τις 
φιλοδοξίες της.

Η συμφωνία Σαράζ - Σάλεχ προ-
βλέπει αποστρατιωτικοποίηση της 
Σύρτης και ανάθεση της ασφά-
λειάς της σε αστυνομική δύναμη, 
αποδεκτή τόσο από την Τρίπολη 
όσο και από τη Βεγγάζη. Υπήρξε, 
επίσης, επί της αρχής συμφωνία 
για επαναλειτουργία των εγκατα-
στάσεων πετρελαίου και για διεξα-
γωγή νέων εθνικών εκλογών τον 
Μάρτιο, πράγματα που αν υλοποι-
ηθούν (ένα τεράστιο ΑΝ) θα απο-

τελέσουν άλματα στον μακρύ δρό-
μο για την πολιτική επίλυση της 
κρίσης. ΗΠΑ, Ευρωπαϊκή Ενωση, 
Ρωσία, Αίγυπτος και Τουρκία κα-
λωσόρισαν τη συμφωνία, αλλά, 
όπως πάντα, ο διάβολος κρύβεται 
στις λεπτομέρειες. 

Εκκρεμότητες

Ακανθώδη ζητήματα, όπως το 
μέλλον των ξένων στρατευμάτων 
και των μισθοφόρων που βρίσκο-
νται τόσο στη δυτική όσο και στην 
ανατολική Λιβύη, η διάλυση των 
πολιτοφυλακών και η δημιουργία 
εθνικού στρατού ή, ακόμη, η δι-
ανομή των πετρελαϊκών εσόδων 
ανάμεσα στις τρεις περιοχές της 
χώρας (Τριπολίτιδα, Κυρηναϊκή, 
Φεζάν) έμειναν εκτός συμφωνίας. 
Το ίδιο το μέλλον της Σύρτης πα-
ραμένει σε εκκρεμότητα, καθώς 
το στρατόπεδο Σαράζ επιμένει ότι 
πρέπει να ενσωματωθεί στην Τρι-
πολίτιδα, ενώ ο Σάλεχ θέλει να τη 

μετατρέψει σε διοικητικό κέντρο 
της Λιβύης, έδρα του νέου προεδρι-
κού συμβουλίου που θα συσταθεί. 
∆εν είναι καθόλου βέβαιο, επίσης, 
ότι θα υπάρξει συμφωνία γύρω από 
την αστυνομική δύναμη που θα 
εγκατασταθεί στη Σύρτη, αν και 
όποτε εφαρμοστεί η συμφωνία. 

Ενα επιπλέον πρόβλημα ήταν 
ότι η συμφωνία Σαράζ - Σάλεχ 
έμοιαζε να θέτει στο περιθώριο 
τον ισχυρό άνδρα της ανατολικής 
Λιβύης, Χαλίφα Χαφτάρ. Αν και ο 
Σάλεχ έχει ισχυρή υποστήριξη ανά-
μεσα στις φυλές της περιοχής, ο 
Χαφτάρ είναι εκείνος που ελέγχει 
τις στρατιωτικές δυνάμεις, χωρίς 
τις οποίες ο Σάλεχ και το Κοινο-
βούλιο του Τομπρούκ δεν θα είχαν 
καμία τύχη. Ρεπορτάζ αραβικών 
μέσων λένε ότι ο πρόεδρος της Αι-
γύπτου Αμπντέλ Φατάχ αλ Σίσι, ο 
οποίος απειλούσε ότι θα εισβάλει 
στη Λιβύη αν οι δυνάμεις του Σα-
ράζ κινούνταν προς τη Σύρτη, θα 

ήταν πρόθυμος να θυσιάσει τον 
Χαφτάρ και να ποντάρει στον Σά-
λεχ, προκειμένου να απομακρυνθεί 
ο κίνδυνος άμεσης σύγκρουσης της 
χώρας του με την Τουρκία. 

∆εν γνωρίζουμε αν είναι έτσι 
τα πράγματα, σε κάθε περίπτωση 
όμως, άλλοι ισχυροί παίκτες στο 
λιβυκό δράμα, όπως η Γαλλία και 
τα Εμιράτα, μάλλον δεν είναι έτοι-
μοι να εγκαταλείψουν τον Χαφτάρ, 
στο πρόσωπο του οποίου βλέπουν 
το πιο ισχυρό ανάχωμα απέναντι 
στους Αδελφούς Μουσουλμάνους 
και στην Τουρκία. Το ίδιο φαίνεται 
να ισχύει και για τη Ρωσία, όσο και 
αν η Μόσχα πνέει μένεα με την 
ξεροκεφαλιά του να τορπιλίσει τη 
δική της πρωτοβουλία ειρήνευσης 
στην αρχή της χρονιάς και να εξα-
πολύσει την ατελέσφορη εκστρα-
τεία του προς την Τρίπολη, που 
του έγινε μπούμερανγκ.

Κρίκος στην αλυσίδα

Είναι λογικό, επομένως, να ει-
κάσει κανείς ότι ο Χαφτάρ θα πρέ-
πει να είχε λάβει κάποια μηνύματα 
ενθάρρυνσης προτού απορρίψει 
διά του εκπροσώπου του την κα-
τάπαυση του πυρός ως απατηλή 
κίνηση του Σαράζ, της Τουρκίας 
και του Κατάρ. Τούτων δοθέντων, 
δεν αποκλείεται η συμφωνία Σαράζ 
- Σάλεχ να προστεθεί στην αλυσί-
δα των αποτυχημένων προσπα-
θειών ειρήνευσης στη Λιβύη, η 
οποία περιλαμβάνει τη συμφωνία 
του Σκιράτ στο Μαρόκο το 2015, 
υπό την αιγίδα του ΟΗΕ, τη διε-
θνή διάσκεψη στο Παλέρμο της 
Ιταλίας το 2018, τη συμφωνία Σα-
ράζ - Χαφτάρ στο Αμπου Ντάμπι 
τον Φεβρουάριο του 2019 και την 
πρωτοβουλία της Μόσχας τον Ια-
νουάριο του 2020.

Σε λεπτό σχοινί ακροβατεί 
η εκεχειρία στη Λιβύη
Νάρκη Χαφτάρ στη συμφωνία Σαράζ - Σάλεχ για κατάπαυση του πυρός

Η μετάβαση 
από τον ανοικτό πόλεμο 
στην «παγωμένη 
σύγκρουση» 
θα θωρακίσει τη διπλή 
επιδιαιτησία Ρωσίας 
και Τουρκίας.

O επικεφαλής της διεθνώς αναγνωρισμένης λιβυκής κυβέρνησης Φαγέζ αλ Σαράζ και ο Τούρκος πρόεδρος Ταγίπ 
Ερντογάν ποζάρουν για τους φωτογράφους, τον περασμένο Ιούλιο, στην Κωνσταντινούπολη.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Αυτό δεν σημαίνει κατ’ ανάγκην υποτροπή των στρατιωτικών συγκρού-
σεων μεγάλης κλίμακας στο εγγύς μέλλον. ∆εν αποκλείεται να προ-
στεθεί η Λιβύη στον μακρύ κατάλογο των «παγωμένων συγκρούσεων» 
που ενδημούν στο γεωπολιτικό τόξο Βαλκανίων - Καυκάσου - Μέσης 
Ανατολής - Βόρειας Αφρικής, επιτρέποντας στα αντιμαχόμενα στρατό-
πεδα να διατηρούν μερίδια εξουσίας και στις ισχυρές περιφερειακές ή 
παγκόσμιες δυνάμεις να εδραιώνουν σφαίρες επιρροής και στρατιωτι-
κές βάσεις. Στην περίπτωση της Λιβύης, οι κύριοι ωφελημένοι από μια 
τέτοια εξέλιξη θα ήταν η Τουρκία και η Ρωσία, καθώς θα εδραιώνονταν 
ως προστάτιδες δυνάμεις της δυτικής και ανατολικής Λιβύης αντίστοιχα, 
κερδίζοντας όχι μόνο μερίδια από την εκμετάλλευση των πετρελαίων 
και από τα έργα ανοικοδόμησης, αλλά και μόνιμη στρατιωτική παρουσία 
– η Τουρκία στη Μισράτα και η Ρωσία στην Τζούφρα ή και στη Σύρτη. Η 
ειρωνεία της Ιστορίας είναι ότι, σε αυτό το σενάριο, εκείνες που θα μεί-
νουν εκτός νυμφώνος θα είναι οι δυνάμεις της ∆ύσης που πρωτοστάτη-
σαν στον πόλεμο του 2011 και στην ανατροπή του καθεστώτος Καντάφι. 

Τουρκική βάση στη Μισράτα
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Ακόμα και αν έχουν περάσει 
τρεις εβδομάδες από τις αμφι-
λεγόμενες εκλογές της 9ης Αυ-
γούστου, η ένταση των αντικυ-
βερνητικών διαδηλώσεων στη 
Λευκορωσία παραμένει πρωτο-
φανής. Ενώ βρίσκεται αντιμέτω-
πος με τη μεγαλύτερη εγχώρια 
πρόκληση της 26χρονης κυρι-
αρχίας του, ο πρόεδρος Αλεξά-
ντερ Λουκασένκο στρέφεται 
προς το εξωτερικό προς αναζή-
τηση αποδιοπομπαίων τράγων, 
ώστε να αυξήσει τη δημοφιλία 
του, καθώς και συμμάχων που 
μπορούν να τον βοηθήσουν να 
βγει από το αδιέξοδο στο οποίο 
βρίσκεται. Ως αποτέλεσμα, η 
Λευκορωσία εξελίσσεται σε ένα 
σύνθετο γεωπολιτικό παιχνίδι 
μεταξύ της Ρωσίας και των συμ-
μάχων της ∆ύσης.

Επειτα από τις επανειλημμέ-
νες νύξεις του Λουκασένκο πως 
η χώρα του περικυκλώνεται από 
νατοϊκά στρατεύματα, την Τε-
τάρτη η διεθνής συμμαχία αρ-
νήθηκε εκ νέου πως υπάρχει 
συσσώρευση στα σύνορα της 
χώρας, αμβλύνοντας τη δημό-
σια τοποθέτησή της σε μια έκ-
κληση για επαναληπτικές εκλο-
γές. Αρκετοί αναλυτές θεωρούν 
πως οι επιθέσεις του Λουκασέν-
κο κατά του ΝΑΤΟ στοχεύουν 
στο να ενισχύσουν το αφήγη-
μα του αδύναμου κρίκου και να 
προσελκύσουν το ενδιαφέρον 
του Ρώσου προέδρου Βλαντιμίρ 
Πούτιν. Παραδόξως, μόλις δύο 
μήνες νωρίτερα το κατηγορη-
τήριο ήταν αντίστροφο, με τον 
Λουκασένκο να υπονοεί ότι οι 
εγχώριοι εχθροί του ελέγχονταν 
από το Κρεμλίνο. Μάλιστα, λί-
γες ημέρες πριν από τις εκλο-
γές, οι δυνάμεις ασφαλείας συ-
νέλαβαν 33 Ρώσους υπηκόους 
με τον ισχυρισμό ότι σχεδίαζαν 
να προκαλέσουν αναταραχές.

Την Πέμπτη, ο Πούτιν έκανε 
την πρώτη του επίσημη κίνηση 
ανακοινώνοντας τη συγκρότη-
ση μιας εφεδρικής αστυνομικής 
δύναμης με στόχο πιθανή επέμ-
βαση στη Λευκορωσία, εάν αυτό 
κριθεί απαραίτητο. «Ο πρόεδρος 

της Λευκορωσίας μού ζήτησε να 
δημιουργήσω ένα συγκεκριμένο 
αστυνομικό σώμα και το έκα-
να», ανέφερε ο Ρώσος ηγέτης 
στην κρατική τηλεόραση. Πα-
ράλληλα, την ίδια ημέρα, η Ε.Ε. 
ενέτεινε τις πιέσεις της, εξετά-
ζοντας το ενδεχόμενο επιβολής 
νέων κυρώσεων με τη μορφή 
ταξιδιωτικών απαγορεύσεων 
και «παγώματος» περιουσιακών 
στοιχείων σε 20 πρόσωπα που 
θεωρούνται υπεύθυνα για την 
καταστολή των διαδηλώσεων. 
Από την πλευρά της, η αρχηγός 
της αντιπολίτευσης της Λευκο-
ρωσίας, Σβετλάνα Τιχανόφσκα-
για, απηύθυνε έκκληση στον 
Πούτιν να σεβαστεί την κυριαρ-
χία της Λευκορωσίας, δηλώνο-
ντας ωστόσο πρόθυμη για μελ-
λοντικές συνομιλίες μαζί του. 
«Ανησυχούμε, αλλά δεν φοβό-
μαστε», απάντησε η νεαρή πο-
λιτικός στη γερμανική Bild σε 

ερώτηση για πιθανή παρέμβα-
ση της Μόσχας στη διαμάχη.

Η υπόθεση της Λευκορωσί-
ας δεν είναι το μοναδικό μέ-
τωπο όπου δοκιμάζονται οι 
σχέσεις Ρωσίας και Ε.Ε. Η δη-
λητηρίαση του επικριτή του 
Κρεμλίνου Αλεξέι Ναβάλνι προ-
κάλεσε την έντονη δυσπιστία 
και ανησυχία της Ευρώπης, η 
οποία ζήτησε περισσότερη συ-
νεργασία από τη Μόσχα για τη 
διαλεύκανση του περιστατικού. 
Επίσης, την Πέμπτη, η γενική 
εισαγγελία της Ρωσίας ανακοί-
νωσε ότι δεν βρήκε ενδείξεις 
για διάπραξη ποινικού αδική-
ματος εις βάρος του Ναβάλνι, 
ζητώντας παράλληλα από τη 
Γερμανία νομική συνδρομή, 
την οποία το Βερολίνο συμφώ-
νησε να παράσχει άμεσα.

Παζάρι Ε.Ε. - Ρωσίας 
και στη μέση 
ο Λουκασένκο
Σε αδιέξοδο ο Λευκορώσος πρόεδρος

Ο Πούτιν ανακοίνωσε 
τη συγκρότηση 
μιας εφεδρικής 
αστυνομικής δύναμης 
με στόχο πιθανή 
επέμβαση στη χώρα.

Του ΝΙΚΟΥ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ

Oι διαμαρτυρίες με αίτημα την παραίτηση του προέδρου Λουκασένκο 
συνεχίζονται αμείωτες στη Λευκορωσία.

Εξι ημέρες μετά τις καταστροφικές 
εκρήξεις στο λιμάνι της Βηρυτού, η 
Σάρα ελ Σαγέντ πληροφορήθηκε ότι 
ένα όνειρό της έγινε πραγματικότητα, 
καθώς έλαβε επιστολή αποδοχής της 
σε πρόγραμμα μάστερ αρχιτεκτονι-
κής εσωτερικών χώρων σε ισπανικό 
πανεπιστήμιο.

Μόλις φύγει από τον Λίβανο, η 
Ελ Σαγέντ ελπίζει ότι θα αφήσει πί-
σω της την κρατική ανικανότητα 
που μοιάζει να προκάλεσε την κα-
ταστροφή, την πολιτική διαφθορά 
την οποία η νεολαία κατηγορεί για 

τη διάψευση των προσδοκιών της, 
την οικονομική βύθιση της μεσαί-
ας τάξης προς τη φτώχεια και την 
ολιγωρία του πολιτικού κόσμου να 
προωθήσει μεταρρυθμίσεις. Η μόνη 
διέξοδος μοιάζει να είναι ένα δεύτε-
ρο διαβατήριο. Η Εξοδος μοιάζει πια 
αναπόφευκτη.Η Ελ Σαγέντ δεν ετοι-
μάζεται, όμως, ακόμη να φύγει. «∆εν 
δραπετεύω. Θέλω τουλάχιστον να 
βοηθήσω τη Βηρυτό να σταθεί ξα-
νά στα πόδια της πριν φύγω», λέει. 
Η 30χρονη Λιβανεζο-Παλαιστίνια αρ-
χιτέκτονας είναι ιδιοκτήτρια μικρής 
επιπλοποιίας στη συνοικία Γκεμαϊζέ, 
που υπέστη μεγάλες καταστροφές 
στις 4 Αυγούστου.

Ενώ στη Βηρυτό συνεχίζεται η 
καταγραφή των ζημιών, χιλιάδες νέ-
οι Λιβανέζοι μέχρι 30 ετών εμφανί-
στηκαν στις κατεστραμμένες γειτο-
νιές, προσφέροντας εθελοντικά την 
εργασία τους. Ελάχιστοι, όμως, από 
τους χιλιάδες αυτούς εθελοντές θέ-
λουν να παραμείνουν στη χώρα. Με-
τά την έκρηξη, οι προξενικές αρχές 

δυτικών χωρών, όπως αυτές του Κα-
ναδά στη Βηρυτό, διαχειρίζονται ση-
μαντικά αυξημένο αριθμό αιτήσεων 
για άδειες εργασίας.

Οπως πολλοί νέοι άνθρωποι στον 
αραβικό κόσμο, η γενιά των νέων 
Λιβανέζων αντιμετωπίζει ιδιαίτε-
ρα ανταγωνιστική αγορά εργασίας 
και δεν αφήνει ευκαιρία για επαγ-
γελματική αποκατάσταση να πάει 
χαμένη. Αν και κάποιοι συγγενείς 
της Ελ Σαγέντ εγκατέλειψαν τον 
Λίβανο για μεταπτυχιακές σπου-
δές ή θέσεις εργασίας στο Ντου-
μπάι ή στη ∆ύση, εθελοντές όπως 
η Ελ Σαγέντ επέλεξαν να μείνουν, 
ελπίζοντας να βοηθήσουν μία χώρα 

στο χείλος της οικονομικής κατα-
στροφής. Για πολλούς νέους εθελο-
ντές, η περισυλλογή υλικών από τα 
ερείπια θυμίζει καλύτερες ημέρες, 
όταν οι μισογκρεμισμένες σήμερα 
συνοικίες της Γκεμαϊζέ και της Μαρ 
Μικαέλ ήταν πόλος έλξης χάρη στα 
μπαρ, στα εστιατόρια και στη νυχτε-
ρινή ζωή τους. Το διαμέρισμα της 
Ελ Σαγέντ καταστράφηκε από την 
έκρηξη, όπως και τα σπίτια των φί-
λων της, οι επιχειρήσεις τους και τα 
αυτοκίνητα όλων τους. Οι πόρτες σε 
όλη την ανατολική Βηρυτό πετάχτη-
καν από τα πλαίσιά τους. Οταν άρ-
χισαν οι λεηλασίες στη γειτονιά, η 
Ελ Σαγέντ άρχισε να σφραγίζει τις 

πόρτες διαμερισμάτων. Χάρη στην 
πλατφόρμα συμμετοχικής χρηματο-
δότησης GoFundMe, η 30χρονη είχε 
μαζέψει μέσα σε είκοσι ημέρες αρκε-
τά χρήματα για την αντικατάσταση 
90 πορτών στη συνοικία Γκεμαϊζέ.

Ζευγάρι ηλικιωμένων κοιμήθηκε 
στο χολ του διαμερίσματός του, με 
παλιά βαριά ραπτομηχανή να συ-
γκρατεί τα απομεινάρια της κατε-
στραμμένης πόρτας του. Αλλοι που 
ζήτησαν τη βοήθεια της Ελ Σαγέντ, 
είχαν απελπισθεί ακούγοντας τις εκ-
βιαστικές προσφορές τοπικών ξυ-
λουργών και άλλων τεχνητών, που 
ζητούσαν εκατοντάδες δολάρια ΗΠΑ 
για αντικατάσταση εξώπορτας.

Πνεύμα εθελοντισμού και αλληλεγγύης στη Βηρυτό
Της VIVIAN YEE 
THE NEW YORK TIMES Παρά το αναμενόμενο 

brain drain που θα προ-
καλέσουν  η ύφεση και 
η πολιτική αστάθεια.



Ανάμεσα στις πολλές παθήσεις που μαστί-
ζουν τον ευρύτερο χώρο του ποδοσφαίρου
μας, είναι και η απαξίωση που ζει ο δημο-
σιογραφικός κόσμος από διάφορους εμπλε-
κόμενους. Συχνά, πυκνά ο δημοσιογράφος
γίνεται δέκτης είτε απειλών, είτε και επι-
θέσεων, λεκτικών, ευτυχώς σπανίως σω-
ματικών, κάθε φορά που αμφισβητεί την
εξουσία της όποιας ομάδας ή παράγοντα.
Αποτελεί με λίγα λόγια τον εύκολο στόχο
και πλέον κάποιοι δεν έχουν κανένα ενδοι-

ασμό να μειώσουν ή να ειρωνευτούν το λειτούργημα καμιά
φορά και την προσωπικότητα του επαγγελματία. 

Παραδείγματα υπάρχουν δεκάδες και σ’ αυτά εμπλέκονται
πρωταγωνιστές απ’ όλες τις ομάδες. Παράγοντες, προπονητές,
δυστυχώς ή ευτυχώς όχι παίκτες αφού εδώ και χρόνια τους
στέρησαν το δικαίωμα να τοποθετούνται επί των εξελίξεων. 

Η εν λόγω διαπίστωση δεν μπορεί να αμφισβητηθεί από
κανένα, όπως επίσης και το γεγονός ότι σ’ άλλες χώρες της
Ευρώπης η απαξίωση του δημοσιογράφου αποτελεί σήμα
πολέμου… με νικητές σχεδόν πάντοτε το δημοσιογραφικό
κόσμο. Ενδεχομένως γιατί σε χώρες πολιτισμικά πιο προ-
ηγμένες από την δική μας, ο δημοσιογραφικός κόσμος κα-
τάφερε να επιβάλει την ισχύ του, σ’ αντίθεση με τον δικό
μας όπου ακόμη ο επαγγελματίας μοιάζει με κλοτσοσκούφι
του καθενός που θεωρεί ότι έχει την εξουσία να τα βάζει με
όλους και όλα. Αναλύοντας όμως την όλη κατάσταση, δυ-
στυχώς για τον χώρο μας ο μοναδικός και κύριος  υπεύθυνος
για την απαξίωση που ζούμε είναι όσοι συμμετέχουμε σ’
αυτό που λέμε δημοσιογραφικό συνάφι. 

Είναι γιατί συμμετέχουμε ως συνεργάτες στα επικοινωνιακά
σχέδια των ομάδων και σχεδόν ποτέ δεν τοποθετούμαστε
στη φυσική μας θέση που είναι απέναντι. Γιατί ο δημοσιο-
γράφος δεν μπορεί να βρίσκεται μήτε εκεί που βρίσκεται η
εξουσία, μήτε με την μεριά του κόσμου. Δυστυχώς ή ευτυχώς,
η φυσική του θέση είναι ανάμεσα στους δύο βασικούς
πόλους της κοινωνίας και στην Κύπρο δεν είναι δυστυχώς
αυτονόητο ή κατανοητό. 

Και όσο οι περισσότεροι επιλέγουν να πατούν σε ανορ-
θόδοξα μέρη και πεδία, όσο ταυτίζονται πλήρως  με την δι-
οίκηση, τον προπονητή ή τον παράγοντα… τότε και προ-
σβολές θα δεχόμαστε και απαξίωση και θα συμμετέχουμε
σ’ ένα θέατρο που καθένας στήνει για να κρύψει λάθη ή να
προωθήσει συμφέροντα.   

Με λίγα λόγια αν είναι να βρούμε μια λύση στο όλο θέμα,
η μοναδική χρήσιμη θα ήταν να κοιταχτούμε επιτέλους σ’
έναν καθρέφτη… που μας χρειάζεται επειγόντως. 

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Έναν καθρέφτη
παρακαλώ 

Τέτοια εποχή, περισσότερη σημασία έχει
το αποτέλεσμα και η πρόκριση. Σε μια πε-
ρίοδο κατά την οποία φυσιολογικά δεν μπο-
ρεί να βρίσκεται μια ομάδα στον απόλυτο
βαθμό ετοιμότητας, σημασία έχει να φθάνει
στο ζητούμενο, δείχνοντας παράλληλα προ-
οπτική για αγωνιστική βελτίωση. Και οι
τρεις προκρίσεις των προηγούμενων ημε-
ρών, λίγο – πολύ κινήθηκαν σε αυτά τα
πλαίσια.

Πιο έτοιμη, σ’ ένα πολύ πιο απαιτητικό παιγνίδι, έδειξε
η Ομόνοια. Όχι τόσο γιατί η εκτός έδρας αναμέτρηση κόντρα
στη Λέγκια ήταν το τρίτο επίσημο φετινό παιγνίδι, αλλά
κυρίως γιατί μιλάμε για την ομάδα με τις λιγότερες αλλαγές,
σε σχέση με την περσινή περίοδο, γιατί μιλάμε για μια
ομάδα με πρόσημο θετικό στον απολογισμό της περσινής
περιόδου (για όσο αυτή κράτησε). Θετικό στοιχείο για τους
πράσινους και η σημαντική διαφορά προς το καλύτερο, από
τη μία Τετάρτη στην Αρμενία μέχρι την αμέσως επόμενη
Τετάρτη στην Βαρσοβία.

Δεν τίθεται θέμα συζήτησης για το (χαμηλό) επίπεδο
ποιότητας της αντιπάλου του Απόλλωνα. Θετικό, ωστόσο,
για την ομάδα της Λεμεσού, ότι φρόντισε να φανεί η μεγάλη
διαφορά δυναμικότητας, από το πρώτο λεπτό του αγώνα
και σαφώς η πολύ καλύτερη παρουσία σε σχέση με τον
πρώτο αγώνα πρωταθλήματος και παρά τα πρώτα σημαντικά
αγωνιστικά προβλήματα.

Σαφώς και δεν ήταν ικανοποιητική η εμφάνιση του
ΑΠΟΕΛ στο Κόσοβο. Το ζητούμενο είναι ο βαθμός βελτίωσης,
στα πιο δύσκολα που ακολουθούν και κυρίως πόσο γρήγορα
και έγκαιρα μπορεί να επιτευχθεί κάτι τέτοιο. Φυσιολογικά
θα μπορούσε να πει κάποιος, πως οι γαλαζοκίτρινοι είναι
πολύ πιο πίσω σε βαθμό ετοιμότητας από Ομόνοια και Απόλ-
λωνα, έχοντας αρκετές αλλαγές αλλά και σημαντικά ακόμη
κενά στο ρόστερ, πολύ περισσότερα από Ομόνοια και Απόλ-
λωνα. Γενικότερα, ούτε ο υπέρμετρος ενθουσιασμός δικαιο-
λογείται, ούτε και η μεγάλη απογοήτευση. Υπάρχει ακόμη
δρόμος, για να διαφανεί πού θα βγάλει την κάθε ομάδα ξε-
χωριστά. Μην μένουμε σε μια – δυο καλές ενέργειες κάποιων
ποδοσφαιριστών, αναδεικνύοντας τους από τώρα μεγάλους
πρωταγωνιστές μιας περιόδου που μόλις έχει ξεκινήσει και
ας μην θεωρήσουμε δεδομένη την αποτυχία κάποιων άλλων,
αν τώρα διανύουν περίοδο ντεφορμαρίσματος ή χρειάζονται
κόμη χρόνο.

Η επάνοδος στις ευρωπαϊκές αγωνιστικές υποχρεώσεις,
με την πάροδο σημαντικού χρονικού διαστήματος, λόγω
της διακοπής για τι εθνικές ομάδες, θα προσφέρει σίγουρα
ένα πολύ πιο αξιόπιστο δείγμα για όλους… 

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Εξαιρετικός είναι ο μέχρι τώρα απο-
λογισμός των εκπροσώπων μας στις
ευρωπαϊκές διοργανώσεις. Η Ομόνοια
στο Champions League και ο ΑΠΟΕΛ
και o Απόλλωνας στο Europa League,
πέτυχαν τέσσερις νίκες – προκρίσεις
στους μονούς αγώνες που έδωσαν.  Η
Ομόνοια βρίσκεται ένα μόλις ένα βήμα
μακριά από την εξασφάλιση συμμε-
τοχής σε όμιλο ευρωπαϊκής διοργά-
νωσης για πρώτη φορά στην ιστορία
της. Οι «πράσινοι», αφού στον Α’ γύρο
απέκλεισαν την πρωταθλήτρια Αρ-
μενίας στην παράταση με 1-0, την πε-
ρασμένη Τετάρτη πανηγύρισαν σπου-
δαία νίκη και πάλι εκτός έδρας, κερ-
δίζοντας 2-0 τη Λέγκια Βαρσοβίας και
προκρίθηκαν στον γ΄ προκριματικό
γύρο του Champions League. Πλέον
το «τριφύλλι» έχει δυο match ball για
να μπει για πρώτη φορά σε ομίλους:
ο μονός τρίτος προκριματικός αυτής
της διοργάνωσης και αν δεν το κατα-
φέρει ένας μονός αγώνας play off του
Europa. Το όνειρο των ομίλων για τον
κάθε Ομονοιάτη φαντάζει πιο κοντά
από ποτέ. Η Ομόνοια θα μάθει τον
αντίπαλό της στον γ’ προκριματικό
γύρο του Champions League αύριο
31 Αυγούστου (13:00) και θα παίξει
το παιχνίδι «ζωής και θανάτου» στις
15 ή 16 Σεπτεμβρίου. Ο αγώνας θα
είναι ξανά μονός και με νίκη το «τρι-
φύλλι» θα προκριθεί στα πλέι οφ του
Champions League «κλειδώνοντας»
παράλληλα θέση στους ομίλους του
Europa League.

Οι πέντε πιθανοί αντίπαλοι
Η Ομόνοια θα είναι στο γκρουπ

των ανίσχυρων και θα έχει ως πιθανούς
αντίπαλους τις: Γιουνγκ Μποις (Ελβε-
τία), Ερυθρός Αστέρας (Σερβία), Ντι-
ναμό Ζάγκρεμπ (Kροατία), Καραμπάχ
(Αζερμπαϊτζάν), Μακάμπι Τελ Αβίβ
(Ισραήλ). Ο συνάδελφος Δημήτρης
Χριστοφόρου αναλύει την πεντάδα
των πιθανών αντιπάλων της Ομόνοιας
στον δρόμο για τους «χρυσοφόρους»
ομίλους. 

Ντινάμο Ζάγκρεμπ: Μόνιμοι πρω-
ταθλητές Κροατίας και η μοναδική
που αν πέσει η Ομόνοια μαζί της θα
την κουβαλήσει στους «δυνατούς»
της κλήρωσης των play offs. Υπό αυτή
την έννοια είναι καλή. Από την περσινή
ομάδα που μπήκε στους ομίλους έφυγε
ο μακράν κορυφαίος παίκτης της, Ντά-
νι Όλμο, που βγάζει πια το ψωμί του
στη Λειψία. Γενικώς έτσι ζουν στην
Ντιναμό. Αναδεικνύουν παίκτες και
μετά βγάζουν από αυτούς εκατομμύρια.
Λούκα Μόντριτς, Μάριο Μάντζουκιτς,
Ματέο Κόβατσιτς, Ίγκορ Μπίσκαν,
Ντέγιαν Λόβρεν για να αναφέρουμε
μόνο μερικούς. Φουλ επιθετική ομάδα
που όταν είναι φαβορί βρίσκει τρόπο
να περάσει. Ειδικά στην Κροατία πε-

ριμένεις να δεχθείς πολύ μεγάλη πίεση.
Στην τρίχα πέρασε την Κλουζ καθώς
στα πέναλτι είχαν το τελευταίο οι Ρου-
μάνοι που αν το έβαζαν περνούσαν
και το έχασαν. Βαθμός δυσκολίας:
Ψηλός.

Γιανγκ Μπόις: Τα τελευταία τρία
χρόνια έσπασε το μονοπώλιο της Βα-
σιλείας αν και φέτος το πρωτάθλημα
κινδύνεψε να το χάσει από τη Σεντ
Γκάλεν. Ομάδα που φτιάχτηκε από
τον Άντι Χούττερ, θαυμάσαμε το έργο
του μετά στην Άιντραχτ, και τώρα
συνεχίζει ο Τζεράδρο Σεοάνε τα δυο
τελευταία χρόνια. Πέρσι βγήκε από
τον Ερυθρό Αστέρα στα εκτός έδρας
γκολ και έπαιξε ομίλους Europa. Γε-
νικώς ήταν η χειρότερη έκδοση της
τριετίας. Πούλησαν το βασικό τους
δεξί μπακ Λοτομπά στη Νις και πήραν
ελεύθερο για την ίδια θέση τον Μα-
σέιρας από τη Σιόν. Στις 30 του μήνα
έχουν τελικό κυπέλλου με τη Βασιλεία.
Βαθμός δυσκολίας: Σχετικά ψηλός.

Ερυθρός Αστέρας: Άλλη μια ομάδα
που βγάζει και πουλά παίκτες με απο-
τέλεσμα να μην ξέρεις πως θα την
βρεις. Όμως και αυτή έχει τρία σερί
πρωταθλήματα παρά την αποχώρηση

του προπονητή που έφερε την ανα-
γέννηση Βλάταν Μιλόγεβιτς. Σπιριν-
τόνοβιτς, Κατάι με ελληνικό παρελθόν
και ο Κανγκά από Σπάρτα Πράγας οι
προσθήκες της. Αξιοπρεπής ομάδα
και σίγουρα πολύ σημαντικό αν πας
Βελιγράδι που δε θα έχει κόσμο. Βαθ-
μός δυσκολίας: Από τις κληρώσεις
που τις λες καλές.

Καραμπάχ: Την βρήκε πέρσι ο ΑΠΟ-
ΕΛ σε δυο διοργανώσεις και την προ-
σπέρασε οριακά. Θα πάρει παίκτες
από ράφια κοντά στα δικά μας και
έτσι εξηγείται πως πήρε τον Ούρος
Μάτις που σκόραρε κιόλας για αυτήν
όπως το είχε κάνει κι εναντίον της.
Πήρε εφτά σερί φορές τον τίτλο στο
Αζερμπαϊτζάν. Σαφώς η καλύτερη κλή-
ρωση αν τις κρίνουμε καθαρά αγωνι-
στικά.

Μακάμπι Τελ Αβίβ: Δυο ομάδες του
λαού αντιμέτωπες αλλά χωρίς λαό στο
γήπεδο μπορεί να μας προκύψει. Ο
Γιώργος Δώνης θα προσθέσει ίντριγκα
στη διαδικασία και προσωπικά δεν
το θεωρώ θετικό αυτό. Έκανε καλά
προκριματικά ως τώρα. Η επιστροφή
του Ταλ Μπεν Χαιμ είναι καλή προ-
σθήκη. Αγωνιστικά δεν τη λες σε πιο

ψηλό επίπεδο από τη Λέγκια. Από αυ-
τές που θα τις παλέψεις με ίσες πιθα-
νότητες πρόκρισης. 

Γενικά είναι όλες ομάδες που έχουν
σερί πρωταθλήματα και συμμετοχές
στη διοργάνωση που τους δίνουν εμ-
πειρία. Όλες πιο έμπειρες από την
Ομόνοια τα τελευταία χρόνια. 

ΑΠΟΕΛ και Απόλλωνας
Απόλλων και ΑΠΟΕΛ εξασφάλισαν

το βράδυ της Πέμπτης την πρόκρισή
τους στον β’ προκριματικό γύρο του
Γιουρόπα Λιγκ. Οι «γαλάζιοι» της Λε-
μεσού διέλυσαν με 5-1 την Σαμπουρ-
τάλο στο ΓΣΠ, ενώ ο ΑΠΟΕΛ έπαιξε
με τη φωτιά, αλλά δεν κάηκε στο Κό-
σοβο κερδίζοντας στην παράταση με
2-0 την Τζιλάνι. Οι δύο εκπρόσωποι
της Κύπρου στη δεύτερη τη τάξει
διοργάνωση της ΟΥΕΦΑ (η Ανόρθωση
θα αρχίσει το ευρωπαϊκό οδοιπορικό
της στον γ’ προκριματικό γύρο) θα
μάθουν τον αντίπαλό τους στην κλή-
ρωση που θα γίνει την αύριο Δευτέρα
(31/8, 14:00). ΑΠΟΕΛ και Απόλλων θα
είναι στους «δυνατούς» της κλήρωσης. 

Οι αγώνες Μακάμπι Χάιφα-Ζελιέζ-
νιτσαρ και Κάλιου Νομ-Μούρα ανα-
βλήθηκαν λόγω κορωνοϊού και για
την τύχη τους θα αποφασίσει η ΟΥΕ-
ΦΑ. Επομένως ΑΠΟΕΛ και Απόλλων
έμαθαν τους 34 από τους 36 πιθανούς
αντιπάλους που είναι:

Κουκιέσι (Αλβανία), Σερβέτ (Ελβε-
τία), Άρης Θεσσαλονίκης, ΟΦΗ, Βέν-
τσπιλς (Λετονία), Ολύμπιγια Λιουμ-
πλιάνα (Σλοβενία), Λίνκολν (Γιβραλτάρ),
Μπάτσκα Τόπολα (Σερβία), Χόνβεντ
(Oυγγαρία), Κολερέιν (Β. Ιρλανδία),
Χιμπέρνιανς (Μάλτας), Ρένοβα (Σκό-
πια), Βίκινγκ (Νορβηγία), Όσιγιεκ (Κρο-
ατία), Καϊσάρ (Καζακστάν), Γκέτεμ-
ποργκ (Σουηδία), Μπάλα Τάουν (Ουα-
λία), Μπάτσκα Τόπολα (Σερβία), Χά-
μαρμπι (Σουηδία), Ντουνάιτσκα Στρέν-
τα (Σλοβακία), Μπότο Γκλιμτ (Νορβη-
γία), Προγκρέ (Λουξεμβούργο), Ριτεριάι
(Λιθουανία), ΤΣΣΚΑ Σόφιας (Βουλγα-
ρία), Νέφτσι Μπακού (Αζερμπαϊτζάν),
Τόρσαβν (Ν. Φαρόε), Λάτσι (Αλβανία),
Λοκομοτίβ Πλόφτιβ (Βουλγαρία), Μπο-
τοσάνι (Ρουμανία), Πιάστ Γκλιβίτσε
(Πολωνία), Τέουτα (Αλβανία), Μπόρατς
Μπάνια Λούκα (Βοσνία), Σάμπροκ Ρό-
βερς (Ιρλανδία), Σφιντούλ Γκέοργκε
(Μολδαβίας).

Υπενθυμίζεται ότι στην κλήρωση
της Δευτέρας θα προκύψουν 36 ζευ-
γάρια που θα δώσουν μονούς αγώνες
στις 17 Σεπτεμβρίου. Επίσης, ΑΠΟΕΛ
και Απόλλων αλλά και η Ανόρθωση
θα μπουν στην κληρωτίδα και την
Τρίτη, όταν και θα μάθουν τον πιθανό
αντίπαλο τους (ή το ζευγάρι από το
οποίο θα προκύψει ο αντίπαλός τους)
στον 3ο προκριματικό γύρο εφόσον
βέβαια οι δύο πρώτοι προκριθούν. 

Διπλή ευκαιρία για το όνειρο 
Η Ομόνοια βρίσκεται ένα βήμα μακριά από την συμμετοχή σε όμιλο ευρωπαϊκής διοργάνωσης

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Μπακαλί Νταμπό
Η περίπτωση του Γάλλου επιθετικού
του Απόλλωνα αποτελεί ένα χαρακτη-
ριστικό παράδειγμα του σκηνικού που
σε κάθε καλοκαίρι διαδραματίζεται. Η
ανακοίνωση της μεταγραφής του αντι-
μετωπίστηκε με μια διστακτικότητα,
κυρίως λόγω της ομάδας από την
οποία προερχόταν (Νέφτσι Μπακού).
Οι πρώτες του εμφανίσεις, στα πρώτα
φιλικά έδωσαν «δικαίωμα» για κριτική
του… στυλ είναι βαρύς, δεν θυμίζει
Ζελάγια, δύσκολα θα αναπληρώσει το
κενό και πολλά άλλα. Όπως ανάλογα
συμβαίνει κάθε καλοκαίρι για πολλούς
ποδοσφαιριστές και σε πολλές ομά-
δες. Πλέον, με τέσσερα γκολ σε δύο
επίσημα παιγνίδια, συν κάποια άλλα
σε φιλικά, άλλαξαν άρδην τα δεδομέ-
να. Ο βαρύς φορ έγινε… killer και ανα-
λόγως της συνέχεια βλέπουμε!

* * * * *

Εμίλιο Ενσούε
Εξακολουθεί ο επίσημος Απόλλωνας
να απορεί, γιατί συντηρείται το θέμα
Ενσούε στα ΜΜΕ. Επιμένει ο εκπρό-
σωπος Τύπου του Απόλλωνα να υπο-
στηρίζει, πως είναι απλά θέμα του
προπονητή η μη χρησιμοποίηση του.

Υπάρχει δηλαδή περίπτωση ο Σοφρώ-
νης Αυγουστή να έχει στη διάθεση
του τον συγκεκριμένο ποδοσφαιριστή
και να τον αγνοεί; Επιμένει, ωστόσο, ο
επίσημος Απόλλωνας, αν και απορεί
για τις απορίες των ΜΜΕ, να μην ξεκα-
θαρίζει αν έχουν ξεπεραστεί οι προ-
βληματισμοί της διοίκησης, για τη
στάση του ποδοσφαιριστή, στην πρό-
ταση για μείωση απολαβών. Ούτε επί-
σημη ενημέρωση προέκυψε, αν έχει
καταλήξει σε συμφωνία με τον ποδο-
σφαιριστή, υπό τα νέα οικονομικά δε-
δομένα, τα οποία ισχύουν για όλους.
Προβληματισμοί και αμφιβολίες για το
μέλλον του Ενσούε στον Απόλλωνα,
στοιχεία τα οποία η ίδια η διοίκηση
επίσημα δημοσιοποίησε, προ λίγων
μηνών. 

* * * * *

Αφρικανικό στυλ 
Ασάντε από μεριάς Ομόνοιας και Εν-
τογκαλά από τον ΑΠΟΕΛ όχι απλά
έθελξαν στην πρώτη τους παρουσία
με την ομάδα τους, άλλα εντυπωσία-
σαν, αλλάζοντας κιόλας τα δεδομένα
για τις ομάδες τους. Ο ένας με την κό-
μη ράστα και ο άλλος αφάνα… έβα-
λαν λίγο στη ζωή μας το χαλαρό, εξω-

τικό και τόσο αυθεντικό, αφρικανικό
στυλ. 

* * * * *

Χωρίς κορωνοϊό
Υποθετικά μιλώντας, αν η Ομόνοια
στο επόμενο παιγνίδι της αγωνιζόταν
στο ΓΣΠ σε μια εποχή δίχως τον κορω-
νοϊό μετά κιόλας την επική πρόκριση
επί της Λέγκια… το γήπεδο μάλλον θα
έμοιαζε μικρό για να χωρέσει το Λαό.
Δυστυχώς όμως η πραγματικότητά
δεν το επιτρέπει 

* * * * *

Επανάσταση!
Ο Βάλεμ ανακοινώθηκε από την ΚΟΠ
στις αρχές του 2020 αλλά τα έφερε
έτσι η κατάσταση που τέλη Αυγού-
στου μάθαμε την πρώτη του κλήση για
το αντιπροσωπευτικό μας συγκρότη-
μα. Ακούγαμε από διάφορες πηγές
πως στο μυαλό του είχε να κάνει μια
ανανέωση άλλο όμως να το βλέπεις
μπροστά σου να συμβαίνει. Αξιολόγη-
σε όλους τους νεαρούς και θα τους
δώσει ευκαιρίες στα ματς του Nations
League, με μόνους πιο έμπειρους
τους Χριστοφή και Εφραίμ πέραν του

Βαλεντίνου Σιέλη που επέστρεψε με-
τά από καιρό στις κλήσεις. Μακάρι να
του βγει το πλάνο του νέου μας προ-
πονητή αφού κάθε απόπειρα ανανέω-
σης έχει και το ρίσκο της.

* * * * *

Εκτεθειμένοι για το τίποτα
Βγήκε η ανακοίνωση για τα στάδια πα-
ραμονή της έναρξης του πρωταθλήμα-
τος και ξαφνικά, ως δια κυπριακής μα-
γείας, μέσα σε 10 μέρες όλοι βρήκαν
τρόπο να εξασφαλίσουν την απαραίτη-
τη άδεια. Ο κοινός νους αναρωτιέται
πώς γίνεται κάθε φορά να συμβαίνει
αυτό και αν δεν είναι τόσο χρονοβόρα
η διαδικασία τελικά γιατί στους τρεις
μήνες που έχουν στη διάθεσή τους τα
στάδια δεν κάνουν ό,τι απαιτείται να
τελειώνουμε. Απαντήσεις μην περιμέ-
νετε και μακάρι να ήταν ο μόνος τομέ-
ας της ζωής μας που συμβαίνει αυτό.
Γράψτε πάντως κάτω πως το Νοέμβρη
πιθανόν να επανέλθει το θέμα αφού τα
μισά γήπεδα πήραν προσωρινή άδεια
και όχι για ολόκληρη την αγωνιστική
περίοδο. Εμείς απλά να επαναλάβουμε
πως η ασφάλεια του κόσμου είναι κάτι
πάρα πολύ σοβαρό για να το αντιμετω-
πίζουμε έτσι. 

Προοπτική, υπομονή
και βλέπουμε…

Η Ομόνοια μπορεί να τερματιστεί η κατάρα των ομίλων φέτος.

Την πιο ευρεία σε έκταση σκορ νίκη
της ιστορίας του πήρε ο Απόλλωνας.

Ο Ντογκαλά βοήθησε τον ΑΠΟΕΛ να
πάρει την πρόκριση μέσα στο Κόσοβο.
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Η οικονομική δραστηριότητα σε
ολόκληρη την Ευρώπη συνεχίζει
να ανακάμπτει από τη βαθιά ύφε-
ση του Μαρτίου και του Απριλίου.
Ωστόσο, μετά τα αισιόδοξα οι-
κονομικά στοιχεία την περίοδο
Μαΐου - Ιουλίου, ο ρυθμός ανά-
καμψης επιβραδύνεται. Τα απο-
γοητευτικά αποτελέσματα του
δείκτη υπευθύνων προμηθειών
(PMI) του Αυγούστου, για την Ευ-
ρωζώνη, τη Γερμανία και τη Γαλ-
λία, υποδεικνύουν ότι ο ρυθμός
της ανάκαμψης ενδέχεται να
είναι πολύ βραδύτερος από το
αναμενόμενο. Εξαιτίας της νέας
έξαρσης τις τελευταίες εβδομάδες,
οι ευρωπαϊκές χώρες επανέφεραν
ορισμένα περιοριστικά μέτρα,
ώστε να καταστείλουν τη μετά-
δοση του κορωνοϊού. Ως αποτέ-

λεσμα, η καταναλωτική εμπιστο-
σύνη και η ζήτηση για την πα-
ροχή υπηρεσιών υποχώρησαν.
Οι ανησυχίες σχετικά με τη δια-
σπορά του ιού φαίνεται πως επη-
ρέασαν ιδιαιτέρως τη Γαλλία. Ο
γαλλικός δείκτης PMI υποχώρησε
από 57,3 μονάδες τον Ιούλιο στις
51,7 τον Αύγουστο, που υποδη-
λώνει μια σημαντική επιβράδυν-
ση. Τα οικονομικά δεδομένα της
Γαλλίας ήταν παρ’ όλα αυτά κα-
λύτερα σε σχέση με τις υπόλοιπες
χώρες της Ευρωζώνης, με εξαί-
ρεση τη Γερμανία. Παρά την αύ-
ξηση των κρουσμάτων, ο γερμα-
νικός δείκτης PMI ανήλθε στις
53,7 μονάδες τον Αύγουστο από
55,3 τον Ιούλιο, εν μέρει χάρη
στην ανθεκτικότητα του κλάδου
μεταποίησης.

Ωστόσο, θα έπρεπε κανείς να
λάβει υπ’ όψιν τα στοιχεία του
Αυγούστου με μεγάλη επιφυλα-
κτικότητα, καθώς ακολουθούν
μια εκπληκτική ανάκαμψη τον
Ιούλιο. Επίσης, η ερμηνεία των
τελευταίων στοιχείων ήταν δυ-
σκολότερη απ’ ό,τι συνήθως.
Οσον αφορά το βρετανικό PMI,

ενισχύθηκε από 57 μονάδες τον
Ιούλιο στις 60,3 τον Αύγουστο.
Επειτα από ένα παρατεταμένο
lockdown, η ανάκαμψη της Βρε-
τανίας ξεκίνησε περίπου ένα μή-
να αργότερα από άλλες χώρες
της Ευρώπης. Επομένως, το βρε-
τανικό ΑΕΠ υποχώρησε περισ-
σότερο το δεύτερο τρίμηνο σε
σχέση με την ύφεση που σημεί-
ωσε η Ευρωζώνη (-20,4% η Βρε-
τανία σε τριμηνιαία βάση και -
12,1% η Ευρωζώνη). Τώρα, η Βρε-
τανία εξακολουθεί να βρίσκεται
στην πρώιμη φάση της ανάκαμ-
ψης. Τα ισχυρά αποτελέσματα
του Αυγούστου ενδέχεται να αν-
τικατοπτρίζουν μια κατάσταση
ανακούφισης, ότι δηλαδή τα χει-
ρότερα έχουν τελειώσει, όπως
ακριβώς και τα στοιχεία της Ευ-

ρωζώνης τον Ιούλιο.
Το PMI του Αυγούστου δείχνει

ότι οι αξιωματούχοι είναι διατε-
θειμένοι να κάνουν «ό,τι χρει-
αστεί». Παρότι οι επιχειρήσεις
μείωσαν τα αποθέματα προϊόν-
των τους, οι παραγγελίες παρα-
μένουν σε χαμηλά επίπεδα. Ως
αποτέλεσμα, αναζητούν τρόπους
να μειώσουν τα έξοδά τους. Ο
δείκτης απασχόλησης στην Ευ-
ρωζώνη υποχώρησε τον Αύγου-
στο εξαιτίας της ασθενούς ζήτη-
σης. Συνεπώς, οι κυβερνήσεις
οφείλουν να εξετάσουν σοβαρά
το ενδεχόμενο παράτασης ή έστω
σταδιακής άρσης των προγραμ-
μάτων στήριξης.

* Ο κ. Florian Hense είναι οικονομολό-
γος της τράπεζας Berenberg.

Επιβραδύνεται ο ρυθμός ανάκαμψης της Ευρώπης

Η πανδημία απειλεί άμεσα και τους βιότοπους «Βροχή» 
τα λουκέτα
στην οδό
Αγ. Ανδρέου
Στο ναδίρ η κίνηση
Γύρω στα 25 καταστήματα παρα-
μένουν κλειστά στην ιστορική οδό
Αγίου Ανδρέου στη Λεμεσό, ενώ
αρκετά που έχουν επαναλειτουρ-
γήσει απειλούνται άμεσα με λου-
κέτο. Φωνή απόγνωσης από τους
καταστηματάρχες οι οποίοι τονί-
ζουν ότι η ιστορική οδός αργοσβή-
νει. Καίριο το πλήγμα από την παν-
δημία και τη μείωση του τουρισμού.
Ζητούν κρατική στήριξη. Σελ. 3

Σχέδια για
στήριξη
παραγωγών
ελαιολάδου
Για ζημιές από πανδημία
Λάδι από τον τόπο τους αγοράζουν
οι Κύπριοι. Σύμφωνα με έρευνα,
το 70% της εγχώριας ζήτησης κα-
λύπτεται από την ντόπια παρα-
γωγή. Ετοιμάζονται σχέδια στή-
ριξης των παραγωγών ελαιολάδου
από το Υπουργείο Γεωργίας, μετά
τις ζημιές που υπέστη η παραγωγή
τον Μάιο και η ζήτηση λόγω παν-
δημίας. Σελ. 5

ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ ΚΑΙ 
ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 
ΤΗΛ: 22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

ΑΓΟΡΑ ΑΚΙΝΗΤΩΝ

Τα logistics έγιναν
επενδυτικό καταφύγιο

Επενδύσεις άνω των 60 εκατ. ευρώ πραγ-
ματοποίησαν τις προηγούμενες εβδομάδες
εταιρείες επενδύσεων σε ακίνητα, για από-
κτηση ή ανάπτυξη ακινήτων logistics. Ολες
οι κινήσεις αφορούν ακίνητα στον Ασπρό-
πυργο, που εξελίσσεται στην πιο ελκυστική
περιοχή για τέτοιες εγκαταστάσεις. Σελ. 12

ΕΛΛΑΔΑ

«Βροχή» 
οι αιτήσεις 
για επιδότηση
ποδηλάτου 

Σελ.6

Δεν άλλαξαν τα σχέδια για γεωτρήσεις
Πειλίδου: Οι εταιρείες παραμένουν στην ΑΟΖ - Πιθανή αναβολή αν έχουμε δεύτερο κύμα πανδημίας

Ενα δεύτερο κύμα της πανδημίας
και συνέχιση των περιορισμών,
ενδεχομένως να διαφοροποι-
ήσουν το πρόγραμμα γεωτρήσε-
ων, εκτιμά η Υπουργός Ενέργειας
Νατάσα Πηλείδου, σε συνέντευξή
της στην «Κ». Διαβεβαιώνει,

ωστόσο, πως οι εταιρείες παρα-
μένουν εντός της ΑΟΖ και πως
η κυβέρνηση δεν έχει πληροφό-
ρηση για διαφοροποίηση του
σχεδιασμού έναρξης εργασιών
μέσα στο 2021. Θεωρεί πως οι
τουρκικές προκλήσεις δεν επη-

ρεάζουν το έργο τους. Για την
πώληση της Noble στην αμερι-
κάνικη Chevron η εκτίμηση είναι
πως δεν θα αλλάξουν οι αρχικοί
σχεδιασμοί εκμετάλλευσης του
κοιτάσματος «Αφροδίτη». Για την
πώληση του κυπριακού φυσικού

αερίου δηλώνει ότι αναμένεται
να αρχίσει το 2025 με 2026 στη
βάση των σημερινών προγραμ-
ματισμών. Ευελπιστούμε ότι μέ-
χρι τότε θα έχουν ανακάμψει οι
αγορές. Αν όλα εξελιχθούν ομαλά,
θα  μπούμε σε μια ροή και πορεία

ανάκαμψης, αργής αλλά σταθε-
ρής. Εκτός από τα ενεργειακά, η
Νατάσα Πειλίδου αναφέρεται και
στους άλλους στόχους του υπουρ-
γείου και τονίζει ότι ετοιμάζονται
σχέδια χορηγιών για επιχειρήσεις
και νοικοκυριά. Σελ. 4

Το πλήγμα που έχει δεχθεί ο τουρισμός παγκοσμίως είναι τεράστιο και, σύμφωνα με τον ΟΗΕ, θα μειώσει το παγκόσμιο ΑΕΠ κατά 1,5%. Ομως, η
παύση δραστηριοτήτων σε τουριστικές περιοχές είχε και παράπλευρες συνέπειες. Μία από αυτές, η αύξηση του κυνηγιού που απειλεί βιοτόπους
και προστατευμένες περιοχές. Σελ. 11

Κύπρος 0,88% -0.05%
Γερμανία -0,42% 0.08%

Γαλλία  -0,13% 0.07%

Ιταλία        1,01% 0.09%

Ισπανία 0,37% 0.07%

Ιρλανδία   -0,10% 0.06%

Ελλάδα   1,09% 0.019%

Ην. Βασίλειο 0,30% -0.11%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΕΚΤΙΜΗΣΕΙΣ ΟΟΣΑ

Η κρίση του κορωνοϊού
ξεπέρασε τη Lehman

Μεγαλύτερες συνέπειες από την κατάρρευ-
ση της Lehman Brothers θα έχει για την παγ-
κόσμια οικονομία η πανδημία του κορωνοϊ-
ού. Σύμφωνα με εκτιμήσεις του ΟΟΣΑ, το
ΑΕΠ των χωρών-μελών του μειώθηκε κατά
9,8% το δεύτερο τρίμηνο, ενώ ο χρόνος για
την ανάκαμψη παραμένει αβέβαιος. Σελ.10

<<<<<<

Εξαιτίας της νέας
έξαρσης του κορω-
νοϊού, οι ευρωπαϊκές
χώρες επανέφεραν
ορισμένα περιοριστι-
κά μέτρα.
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Νέα στρατηγική 
Η δημιουργία νέων θέσεων εργασίας είναι η
προτιμητέα στρατηγική της ομοσπονδιακής τρά-
πεζας αυτήν την περίοδο και ως εκ τούτου, ο
πληθωρισμός θα αφεθεί να ακολουθήσει ανοδι-
κή πορεία χωρίς οποιαδήποτε παρέμβαση από
την FED. Ο Αμερικανός κεντρικός τραπεζίτης σε
σχετική δήλωσή του ανέφερε ότι ο πληθωρι-
σμός θα αφεθεί να κινηθεί πάνω από το στόχο
του 2% για όσο διάστημα κριθεί απαραίτητο
προκειμένου να είναι επιτυχής η νέα στρατηγι-
κή. Απώτερος στόχος, σύμφωνα με τον κ. Πά-
ουελ, είναι η ανάκαμψη της απασχόλησης σε
περιοχές με χαμηλά και μεσαία εισοδήματα,
εξέλιξη που εκτιμάται ότι θα είναι ευεργετική
για την αμερικανική οικονομία στο σύνολό της.

••••
Ελληνικό startup
Τεράστια επιτυχία για το ελληνικό οικοσύστημα
των startups αποτελεί η εξαγορά της Instashop
από το γερμανικό κολοσσό Delivery Hero, για το
ποσό των 360 εκ. δολαρίων που αποτελεί την
υψηλότερη τιμή που έχει καταγραφεί στην Ελ-
λάδα για τέτοιου είδους συναλλαγές. Tο Instash-
op δραστηριοποιείται στον τομέα του «on de-
mand grocery» και διέγραψε σημαντική επιτυ-
χία κατά την περίοδο του lockdown, όταν επέ-
τρεψε στους συνδρομητές του να πραγματοποι-
ούν τις αγορές τους από σουπερμάρκετ και άλλα
τοπικά καταστήματα με χρόνους παράδοσης
ακόμη και μέχρι 30 λεπτά μετά την παραγγελία.
Η μεγάλη επιτυχία δεν έμεινε ασχολίαστη ούτε
από τον Έλληνα πρωθυπουργό, ο οποίος έσπευ-
σε να δώσει τα συγχαρητήριά του μέσω twitter. 

••••
Μεσογειακός τουρισμός 
Το επτάμηνο του 2020, σύμφωνα με τα επίσημα
στοιχεία, οι παραδοσιακές μεσογειακές χώρες
υποδέχθηκαν 55 εκ. λιγότερους τουρίστες σε
σχέση με ένα χρόνο πριν. Στις υπό αναφορά χώ-
ρες περιλαμβάνονται -εκτός από την Κύπρο- οι
Ελλάδα, Τουρκία και  Ισπανία.  Στην περίπτωση
της Κύπρου, το επτάμηνο του 2020 αφίχθηκαν
περίπου 1,8 εκ. λιγότεροι τουρίστες από ότι το
2019 στην αντίστοιχη περίοδο. Η πτώση ανέρχε-
ται περίπου στο 85% ενώ ο μήνας Ιούλιος πα-
ρουσιάζεται ελαφρώς χειρότερος καταγράφον-
τας πτώση περίπου 88% σε σχέση με την περσι-
νή χρονιά.   

••••
Τηλεπικοινωνιακό
πισωγύρισμα 
Η τελευταία απόφαση της Ουάσιγκτον για νέες
κυρώσεις κατά της Huawei αποτελεί σύμφωνα

με αναλυτές ένα καθοριστικό πλήγμα για τον κι-
νεζικό κολοσσό, τις επιπτώσεις του οποίου θα
βιώσουν αρκετοί ευρωπαϊκοί τηλεπικοινωνιακοί
πάροχοι στο λανσάρισμα του 5G. Η αμερικανική
κυβέρνηση, σε μια κίνηση κλιμάκωσης της αντι-
παράθεσης με την Huawei, απαγόρευσε την
προσφορά οποιωνδήποτε εξαρτημάτων που
προέρχονται από την Αμερική για χρήση πάνω

στα δίκτυα κινητής και τηλέφωνα της Huawei. Η
απόφαση της ΕΕ στην αρχή του έτους, για μεί-
ωση της εξάρτησης από κινεζικό εξοπλισμό, δεν
εμπόδισε τα κράτη-μέλη να εφαρμόσουν τα δι-
κά τους χρονοδιαγράμματα -με τη Γαλλία να δη-
λώνει πως αυτό θα γίνει σε βάθος. Σημειώνεται,
επίσης, η μεγάλη εξάρτηση των ευρωπαϊκών δι-
κτύων κινητής 4G στην κινεζική υποδομή και
συγκεκριμένα σε αυτήν της Huawei.

••••
Ορατή προοπτική 
Όσο περνά ο καιρός όλο και περισσότεροι κατα-
λαβαίνουν ότι η επιστροφή στην οικονομική κα-
νονικότητα θα έρθει μόλις η προοπτική ενός επι-
τυχημένου εμβολίου θα είναι ορατή. Σύμφωνα
με τον ΠΟΥ (Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας),
για την αντιμετώπιση αυτής της πανδημίας έχει
επιλεγεί, αντί της ανοσίας αγέλης, ο μαζικός εμ-
βολιασμός προκειμένου να αποφευχθεί το σο-
βαρό ενδεχόμενο για ένα ανεξέλεγκτο αριθμός
νέων θανάτων. Όπως δήλωσε η επικεφαλής για
την παρούσα κρίση του κορωνοϊού, Maria Van
Kerkhove, η διακοπή της μετάδοσης θα επιδιωχ-
θεί μέσω ενός ασφαλούς και αποτελεσματικού
εμβολίου που θαμπορεί να φτάσει στον ευρύτε-
ρο πληθυσμό σε ποσοστό τουλάχιστον 65%. Αυ-
τήν τη στιγμή δοκιμάζονται 48 εμβόλια συνολι-
κά, αλλά μόνο 8 είναι σε προχωρημένο στάδιο. 

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Του ALEXANDER WEBER / BLOOMBERG

Δύσκολος χειμώνας για 
τα ευρωπαϊκά νοικοκυριά

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Υπεραξία Χρεογράφου 
Υπεραξία χρεογράφου
καλείται η θετική διαφο-
ρά, η οποία προκύπτει
από τη σύγκριση της τρέ-
χουσας τιμής ενός επεν-
δυτικού τίτλου (ομολόγου,
αξιογράφου, ομολογίας,

κ.ά.) που εκδίδεται από νομικό πρόσωπο
(κυβέρνηση, εταιρία ή άλλο οργανισμό),
σε σχέση με την αξία απόκτησής του.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών

Cyprus Institute of Marketing, The Cyprus
Business School

Η Ευρώπη θα αντιμετωπίσει ακόμη
περισσότερη οικονομική αναστά-
τωση, καθώς προγραμματίζει τη
λήξη της πρωτοφανούς στήριξης
που διοχέτευσε σε επιχειρήσεις
και εργαζομένους κατά τη διάρ-
κεια της πανδημίας. Οργανώσεις
που βοηθούν τους Ευρωπαίους
με οικονομικά προβλήματα προ-
ειδοποιούν πως θα αυξηθεί κα-
τακόρυφα ο αριθμός των νοικο-
κυριών που αδυνατούν να πλη-
ρώσουν τους λογαριασμούς τους.
Ακόμα και πολίτες σε χώρες με
υψηλό επίπεδο αποταμιεύσεων,
όπως η Γερμανία και η Αυστρία,
έχουν αρχίσει να ανησυχούν.

«Σε ορισμένες περιοχές βλέ-
πουμε ήδη περισσότερα αιτήματα
ανθρώπων που αναζητούν οικο-

νομικές συμβουλές σε σχέση με
πέρυσι. Το φθινόπωρο αναμένου-
με αύξηση της συμβουλευτικής
παντού έως και 40%», σχολίασε
η Μαρία Κεμετμίλερ, υψηλόβαθμο
στέλεχος συμβουλευτικής στην
Αυστρία.

Αυτού του είδους οι ανησυχίες
είναι μόνον μερικές από τις απει-
λές για την ανάκαμψη, διότι οδη-
γούν σε μείωση των δαπανών.
Παράλληλα, ορισμένες έρευνες
καταλήγουν ότι όσο περισσότεροι
αδυνατούν να αποπληρώσουν τα
χρέη τους, τόσο μεγαλύτερος
είναι ο κίνδυνος για ευρύτερη
χρηματοπιστωτική αστάθεια.

Το Ευρωπαϊκό Δίκτυο Υπερ-
χρέωσης (ECDN) υπολογίζει ότι
έως και 10% των νοικοκυριών
της Ε.Ε. αντιμετωπίζει ήδη οικο-
νομικά προβλήματα, ενώ ορισμέ-

νοι εκτιμούν ότι το ποσοστό αυτό
θα υπερδιπλασιαστεί. Σύμφωνα
με έρευνα του Bruegel, σχεδόν
το ένα τρίτο των ευρωπαϊκών νοι-
κοκυριών πίστευε ότι δεν θα μπο-
ρούσε καλύψει κάποια έκτακτη
δαπάνη ακόμα και πριν από την
επέλαση αυτής της κρίσης. Οι οι-
κογένειες στις χώρες της Νοτίου
Ευρώπης ήταν πιο «εύθραυστες»
οικονομικά. Βασικός παράγων
των οικονομικών προβλημάτων
είναι βεβαίως η απώλεια του ει-
σοδήματος. 

Συνεπώς, ο πλήρης οικονομι-
κός αντίκτυπος της πανδημίας
δεν έχει ακόμα ξεδιπλωθεί, καθώς
βρίσκονται σε ισχύ τα προγράμ-
ματα στήριξης εργαζομένων.
Ωστόσο, πολλές κυβερνήσεις, οι
οποίες ανησυχούν για τα δικά
τους χρέη, προγραμματίζουν τη
μείωση αυτής της στήριξης, που
ενδέχεται να οδηγήσει σε αύξηση
της ανεργίας.

Το ζήτημα αναδεικνύει τον
κίνδυνο που δημιουργεί η τρέ-
χουσα κρίση για διεύρυνση της
ανισότητας. Ο ΟΟΣΑ προειδοποί-
ησε τον προηγούμενο μήνα για
αρκετά σοβαρή επίπτωση στους
χαμηλόμισθους, στις γυναίκες,
στους μετανάστες και στους νέους
ανθρώπους. 

Είναι λιγότερο πιθανό πως θα
μπορούν να εργαστούν από το
σπίτι και συχνά απασχολούνται
σε τομείς που χτυπήθηκαν πε-
ρισσότερο από την πανδημία,
όπως οι λιανικές πωλήσεις, ο του-
ρισμός και η φιλοξενία. Οι υψη-
λόμισθοι επίσης κινδυνεύουν. Οι
αυτοαπασχολούμενοι είναι ευά-
λωτοι, διότι συνήθως εξαρτώνται
από έναν μικρό αριθμό πελατών
και ενδεχομένως να μην έχουν
πρόσβαση σε όλα τα κρατικά προ-
γράμματα στήριξης.

Σε ακόμη μεγαλύτερη κλίμακα,
η ΕΚΤ δήλωσε πως ένας από τους
κινδύνους για την οικονομία είναι
η βιωσιμότητα του χρέους των
νοικοκυριών. Η προσωρινή ανα-
κούφιση από την εξόφληση των
χρεών θα μπορούσε να μετριάσει
το πρόβλημα, αλλά μόνοβραχυ-
πρόθεσμα.
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Νεκρά δελφίνια σε παραλίες του Μαυρίκιου
ΜΑΥΡΙΚΙΟΣ. Τουλάχιστον 18 δελφίνια ξε-
βράστηκαν νεκρά το βράδυ της Τετάρτης
σε ακτές της νήσου του Μαυρίκιου στον
Ινδικό ωκεανό, σύμφωνα με ανακοίνωση
των τοπικών αρχών, οι οποίες έσπευσαν
να αποκλείσουν κάθε σχέση του περιστα-
τικού με την πρόσφατη ρύπανση από
ναυάγιο εμπορικού πλοίου στην περιοχή,
στα τέλη Ιουλίου.

Τα δελφίνια αυτά των τροπικών, γνωστά
με την ονομασία «Δελφίνια της Ηλέκτρας»,
εντοπίσθηκαν στη δημοφιλή τουριστική
παραλία του νησιού, Γκραν Σαμπλ, στο
νοτιοανατολικό τμήμα του Μαυρίκιου.
Κάποια από τα θηλαστικά ψυχορραγούσαν,
ενώ κάποια άλλα έφεραν εμφανή τραύματα.
Ο υπουργός Αλιείας του Μαυρίκιου, Σουν-
τέρ Μαντού, ανακοίνωσε ότι οι αρχές πε-
ρισυνέλεξαν 18 πτώματα δελφινιών, τα
οποία υποβλήθηκαν σε νεκροτομή. «Δεν
υπήρχε κανένα ίχνος υδρογονάνθρακα
πάνω τους ή στο αναπνευστικό τους σύ-
στημα», ανέφερε ο υπουργός. Πριν γνω-
στοποιηθούν τα αποτελέσματα της νε-
κροψίας των θηλαστικών, ο Οουεν Γκρίφιθ,
ωκεανολόγος της μη κυβερνητικής περι-
βαλλοντικής οργάνωσης Mauritius Marine
Conservation Society, εκτίμησε ότι ο θά-
νατος των δελφινιών ίσως οφείλεται σε
ατυχή σύμπτωση, αναφερόμενος σε ανά-
λογο περιστατικό από το 2005. «Μπορεί
να ακολούθησαν κοπάδι μικρών ψαριών
στη λιμνοθάλασσα, να έχασαν τον προ-
σανατολισμό τους και να μην κατάφεραν
να ξαναβγούν στα βαθιά μέσα από τον
στενό υποθαλάσσιο πορθμό. Προσπάθη-
σαν να βγουν από τον ύφαλο σκαρφαλώ-
νοντας πάνω από τα κοράλλια και αυτό
προκάλεσε τις πληγές τους. Πέθαναν από
εξάντληση προσπαθώντας να βρουν την
έξοδο», λέει ο κ. Γκρίφιθ.

Πολλοί κάτοικοι του μικρού νησιωτικού
κράτους, που εξαρτάται από τον τουρισμό
και τις άδειες αλιείας που χορηγεί σε ξένους
αλιευτικούς στόλους, είχαν εκφράσει φό-
βους ότι ο θάνατος των δελφινιών οφείλεται
στην πετρελαιοκηλίδα του ναυαγίου του
πλοίου χύδην φορτίου «MV Wakashio»,

ιαπωνικής ιδιοκτησίας. Το πλοίο είχε προ-
σκρούσει στις 25 Ιουλίου σε ύφαλο του
ακρωτηρίου Πουέντ ντ’ Ενί του Μαυρίκιου.
Τρεις εβδομάδες αργότερα, το ναυάγιο
κόπηκε στα δύο, ενώ ειδικά συνεργεία
προχώρησαν στη μερική απάντληση των
καυσίμων που περιείχε το πλοίο στο μη-
χανοστάσιο και στις δεξαμενές του.

Από το ναυάγιο, και συγκεκριμένα από
τα ύφαλά του, διέρρευσαν τουλάχιστον
1.000 τόνοι μαζούτ. Τα καύσιμα αυτά μό-
λυναν δεκάδες χιλιόμετρα ακτογραμμής
τού μοναδικής ομορφιάς ηφαιστειογενούς

νησιού, απειλώντας προστατευμένες πε-
ριοχές, όπως τα δάση της απειλούμενης
υδρόβιας μανγκρόβιας, αλλά και τα σπάνια
μαλακά κοράλλια στους υφάλους του Μαυ-
ρίκιου. Η ποικιλία της θαλάσσιας και επί-
γειας πανίδας και χλωρίδας είναι ένας από
τους κυριότερους πόλους έλξης τουριστών
στο νησί του Ινδικού ωκεανού. Σε χθεσινή
ανακοίνωση της, η περιβαλλοντική ορ-
γάνωση Greenpeace κάλεσε σε «επείγουσα
έρευνα» για το περιστατικό. Οι αρχές του
Μαυρίκιου, επικουρούμενες από ξένους
ειδικούς, συνεχίζουν τις προσπάθειες εκτί-
μησης των επιπτώσεων της διαρροής καυ-
σίμων από το πλοίο «Wakashio», ενώ, σύμ-
φωνα με τις πρώτες αισιόδοξες προβλέψεις,
η διαρροή δεν επηρέασε τον πυθμένα και
τον κοραλλιογενή ύφαλο. Η πλώρη του
πλοίου παραμένει βυθισμένη, ενώ τα καύ-
σιμα από τις δεξαμενές έχουν ήδη μολύνει
σπάνια δάση μανγκρόβιας.

A.P.

Οι αρχές του Μαυρίκιου περισυνέλεξαν 18 πτώματα δελφινιών, γνωστών με την
ονομασία «Δελφίνια της Ηλέκτρας», τα οποία εντοπίσθηκαν στη δημοφιλή τουριστική
παραλία του νησιού, Γκραν Σαμπλ.

<<<<<<

Πριν από ένα μήνα, ιαπωνι-
κό πλοίο ναυάγησε σε ύφα-
λο του νησιού ρυπαίνοντας
προστατευόμενες περιοχές.

Μπορεί αυτό το αλλιώτικό καλοκαίρι να μας αποχαιρετά με εξελίξεις στα τραπεζικά, δεν
αποτελούν όμως κεραυνό εν αιθρία.

<<<<<<

Ο πλήρης οικονομικός
αντίκτυπος της πανδη-
μίας δεν έχει ακόμη
ξεδιπλωθεί, καθώς
βρίσκονται σε ισχύ τα
προγράμματα στήρι-
ξης εργαζομένων.

Νέο παγκόσμιο ρεκόρ
υψηλής θερμοκρασίας
Ιστορικό ρεκόρ στα χρονικά των μετεωρο-
λογικών καταγραφών σημειώθηκε την Κυ-
ριακή στο Εθνικό Πάρκο της Κοιλάδας του
Θανάτου στην πολιτεία της Καλιφόρνιας,
καθώς το θερμόμετρο έφτασε τους 54,4
βαθμούς Κελσίου, σηματοδοτώντας την
υψηλότερη θερμοκρασία που έχει κατα-
γραφεί ποτέ στον πλανήτη. Η εξαιρετικά
υψηλή θερμοκρασία σημειώθηκε κοντά
στο κέντρο επισκεπτών του «Φέρνας Κρικ»
και επιβεβαιώθηκε από την Εθνική Μετε-
ωρολογική Υπηρεσία των ΗΠΑ το απόγευμα
της Κυριακής, εν μέσω ενός έντονου κύ-
ματος καύσωνα που πλήττει τη δυτική
ακτή της χώρας τις τελευταίες ημέρες, και
με τους επιστήμονες να προβλέπουν πως
οι θερμοκρασίες αναμένεται να ανέβουν
ακόμη περισσότερο κατά τη διάρκεια της
τρέχουσας εβδομάδας. 

Οι πρωτόγνωρες συνθήκες του καύσωνα
έχουν μάλιστα οδηγήσει σε διήμερη δια-
κοπή ρεύματος σε τμήματα της αμερικα-
νικής πολιτείας, έπειτα από δυσλειτουργία
ενός σταθμού παραγωγής ενέργειας το
Σάββατο, η οποία προκλήθηκε από τις υψη-
λές θερμοκρασίες.

Η περιοχή της Κοιλάδας του Θανάτου
κατείχε επίσης το προηγούμενο αξιόπιστο
ρεκόρ υψηλότερης καταγεγραμμένης θερ-
μοκρασίας στον πλανήτη, η οποία σημει-
ώθηκε το καλοκαίρι του 2013 όταν τα θερ-
μόμετρα των μετεωρολόγων κατέγραψαν
θερμοκρασία ύψους 54 βαθμών Κελσίου.
Μία ακόμη υψηλότερη καταγραφή, η οποία
άγγιζε τους 56,6 βαθμούς Κελσίου είχε ση-
μειωθεί πριν από περίπου έναν αιώνα στην
ίδια περιοχή, ωστόσο η εγκυρότητά της
αμφισβητείται από την πλειονότητα της
επιστημονικής και μετεωρολογικής κοι-
νότητας. Παρομοίως, ένα προηγούμενο
ρεκόρ θερμοκρασίας ύψους 55 βαθμών
Κελσίου, το οποίο είχε καταγραφεί στην
Τυνησία το 1931 εγείρει επίσης σοβαρά
ζητήματα αξιοπιστίας σύμφωνα με τους
σύγχρονους επιστήμονες.

Το πρόσφατο κύμα καύσωνα το οποίο
πλήττει τις ΗΠΑ και προκαλεί πολλαπλά
τοπικά ρεκόρ υψηλής θερμοκρασίας εκτεί-
νεται από την πολιτεία της Αριζόνας στα
νοτιοδυτικά, έως και την πολιτεία της Ουά-
σιγκτον στα βορειοδυτικά. Αναμένεται να
φτάσει στο αποκορύφωμά του την Τρίτη,
προτού οι θερμοκρασίες σημειώσουν μικρή
πτώση μέσα στην εβδομάδα. Ο καύσωνας
έχει ήδη προκαλέσει έντονες ζημιές στη
δυτική ακτή, με το σπάνιο και εξαιρετικά
επικίνδυνο φαινόμενο ενός «πυροστρόβι-
λου» –δηλαδή μιας περιστρεφόμενης δίνης
πάνω από φλόγες– να σημειώνεται το Σάβ-
βατο στην περιοχή Λόγιαλτον της Καλι-
φόρνιας.

Πινακίδα προειδοποιεί τους επισκέπτες της
Κοιλάδας του Θανάτου για τις επικίνδυνες
θερμοκρασίες.
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Μάθε περισσότερα:
Τ.: +357 26843331
E: recruitment@nup.ac.cy
W: www.nup.ac.cy

ΑΚΑΔΗΜΑΙΚΕΣ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΕΣ:

δίπλα σου!

ΤΟ 
ΝΕΑΠΟΛΙΣ

Συνέχισε τις σπουδές σου με αναγνωρισμένα προγράμματα 
σπουδών σε συνεργασία με Πανεπιστήμια της Αγγλίας.

Ζήσε την ακαδημαϊκή εμπειρία!

ς

σπουδασε με ασφαλεια!

ΚΑΝΕ μετεγγραφη!

Της AΝΤΡΗΣ ΘΡΑΣΥΒΟYΛΟΥ

Τεράστιο πρόβλημα επιβίωσης αν-
τιμετωπίζουν οι καταστηματάρχες
της ιστορικής οδού, Αγίου Ανδρέου
στη Λεμεσό. Η οδός που παλαιότερα
χαρακτηριζόταν ως το στολίδι της
πόλης και κατακλυζόταν από κα-
ταναλωτές, πλέον μοιάζει ν’ «αρ-
γοσβήνει». Τα προβλήματα στην
περιοχή διαιωνίζονται με αποτέ-
λεσμα πολλοί καταστηματάρχες
να παλεύουν να κρατήσουν ζων-
τανή την επιχείρησή τους.Η παν-
δημία του κορωνοϊού ήταν ακόμη
ένα γερό «χαστούκι» στους επιχει-
ρηματίες που δραστηριοποιούνται
στην περιοχή.

Ορισμένες κινήσεις που έγιναν
σε συνεργασία με τον Δήμο Λεμε-
σού προ κορωνοϊού, όπως η τοπο-
θέτηση τεντών, ανθώνων αλλά και
αψίδας φαίνεται ότι έπεσαν στο
κενό. Ο εκπρόσωπος των καταστη-
ματαρχών της οδού Αγίου Ανδρέου,
Πάμπος Μίτσιγκας, ανέφερε στην
«Κ» ότι γύρω στα 25 καταστήματα
παραμένουν κλειστά ακόμη και με-
τά την επανεκκίνηση και την άρση
των περιοριστικών μέτρων για την
πανδημία. Η οδός Αγίου Ανδρέου
είναι ένας εμπορικός πεζόδρομος,
ο οποίος στηριζόταν διαχρονικά
στην τουριστική κίνηση. Με δε-
δομένη την κατάσταση που επι-
κρατεί και την μείωση στον του-
ρισμό αυτή την περίοδο λόγω και
της πανδημίας, η εμπορική κίνηση
είναι κατά πολύ μειωμένη. Μάλιστα,
όπως αναφέρουν αρκετοί κατα-
στηματάρχες, θα μπορούσε να χα-
ρακτηριστεί σχεδόν ανύπαρκτη.

Επιχειρηματίας που διατηρεί
κατάστημα ειδών ένδυσης στην
οδό, υποστηρίζει ότι εδώ και δυο
εβδομάδες δεν εξυπηρέτησε ούτε
ένα πελάτη.

«Πριν από τον κορωνοϊό η κα-
τάσταση θα μπορούσε να χαρα-
κτηριστεί από κακή μέχρι τραγική.
Περιμέναμε να έρθει το καλοκαίρι
με την ελπίδα ότι με τον τουρισμό
θα βελτιωνόταν η κατάσταση για
να πάρουμε μία ανάσα και ν΄ αν-
τέξουμε τον χειμώνα. Ωστόσο, όλα
ανατράπηκαν κι από το φιλί της
ζωής που περιμέναμε φθάσαμε με
τα προβλήματα του τουρισμού να
έρθει και η ταφόπλακά μας. Με τα
τελευταία στοιχεία του Υφυπουρ-
γείου Τουρισμού και τη μείωση κα-
τά 88% σε σύγκριση με πέρυσι,
εξυπακούεται η τραγικότητα της
κατάστασης. Πιστεύω ότι δεν υπάρ-
χει επάνοδος. Πολλά καταστήματα
σε μία απόσταση των 300 μέτρων
δεν τόλμησαν καν να ανοίξουν.
Κάποια απ’ αυτά που είναι κλειστά
για επτά μήνες είναι προς ενοικία-
ση. Με αυτήν την κατάσταση δεν

το βλέπω να μπορεί κάποιος να πά-
ρει το ρίσκο και να ενοικιάσει ένα
μαγαζί στην περιοχή», σημειώνει
ο εκπρόσωπος των καταστηματαρ-
χών.

Όπως αναφέρει ο Μαρίνος Δη-
μητρίου, ο οποίος διατηρεί εδώ και
25 χρόνια κοσμηματοπωλείο στην
οδό, ο αγώνας επιβίωσης είναι κα-
θημερινός. «Εάν δεν υπήρχαν τα
σχέδια της κυβέρνησης για να μας

στηρίξει θα κλείναμε. Τα έξοδα
τρέχουν όπως π.χ τα ενοίκια και
το πρόβλημα το οποίο αντιμετω-
πίζουμε είναι τεράστιο. Σε ό,τι αφο-
ρά τον τζίρο έχει πέσει κάτω από
το ποσοστό του 50%. Μέρα με τη
μέρα το κέντρο καταστρέφεται.
Εάν δεν γίνει ένα ολοκληρωμένο
σχέδιο, αυτό θα συμβεί», σημειώνει
ο κ. Δημητρίου. 

Σύμφωνα με τον κ. Μίτσιγκα,
θα πρέπει να γίνουν κινήσεις και
εκ μέρους του Δήμου Λεμεσού ώστε
να υπάρξει αλλαγή της υφιστάμενης
εικόνας που παρουσιάζεται.

«Θα ήταν χρήσιμο να γινόταν
επαναφορά των λεωφορείων που
δεν περνούν από το κέντρο της
πόλης εκτός από 1-2 λεωφορεία
την ημέρα και να μην υπάρχει ο
προγραμματισμός του να ξεκινούν
τα λεωφορεία από τα ξενοδοχεία
και να καταλήγουν όλα στο εμπο-

ρικό κέντρο (mall)», σημειώνει ο
κ. Μίτσιγκας.

Οι καταστηματάρχες έχουν ζη-
τήσει να δημιουργηθούν κάποιες
στάσεις για λεωφορεία σε σημεία
κοντά στους δρόμους – πυρήνες
πλησίον της οδού Ανεξαρτησίας.
Ήδη, ο Δήμος Λεμεσού προχώρησε
στη δημιουργία μίας διάβασης πε-
ζών, ωστόσο, οι καταστηματάρχες
ζητούν επίσης τη δημιουργία μίας
στάσης τουλάχιστον σε απόσταση
20 μέτρων από τον δρόμο ώστε να
είναι πιο ευδιάκριτη η οδός στους
επισκέπτες της περιοχής και ειδι-
κότερα στους τουρίστες.

«Το 80% των πωλήσεών μας
προερχόταν από τον τουρισμό.
Ζούμε από τον τουρισμό», σημει-
ώνει ο κ. Μίτσιγκας. 

Ο ίδιος αναφέρει ότι ένα ακόμη
μεγάλο πρόβλημα, το οποίο οι κα-
ταστηματάρχες θεωρούν ότι επη-

ρεάζει αρνητικά την εμπορική κί-
νηση, είναι η έλλειψη χώρων στάθ-
μευσης.

Οι επιχειρηματίες είχαν ζητήσει
εδώ και αρκετό διάστημα τη δημι-
ουργία street parking κοντά στη
θάλασσα όπου εφάπτεται η οδός,
ωστόσο κάτι τέτοιο δεν έχει γίνει
εφικτό μέχρι σήμερα. Επιπλέον,
ένα από τα αιτήματα των καταστη-
ματαρχών είναι να γίνει σωστή μο-
νοδρόμηση του κέντρου.

Τα τελευταία χρόνια, οι προσβά-
σεις προς το κέντρο της πόλης
έκλεισαν, έγιναν πεζόδρομοι με
αποτέλεσμα το πρόβλημα της έλ-
λειψης χώρων στάθμευσης να διογ-
κώνεται και ολοένα και περισσό-
τερα καταστήματα να βάζουν λου-
κέτο. Να σημειωθεί ότι ο κ. Μίτσιγ-
κας διατηρούσε στην οδό Αγίου
Ανδρέου συνολικά έξι καταστήμα-
τα. Τα τελευταία δύο χρόνια, τα
τρία απ’ αυτά έχουν κλείσει. 

Η θέση του Δήμου
Όπως ανέφερε στην «Κ» ο Δη-

μοτικός Σύμβουλος, Κρίστης Δη-
μητρίου, τα πλείστα καταστήματα
στον ιστορικό δρόμο της Αγίου Αν-
δρέου αποτείνονται στους τουρί-
στες, τα πράγματα δεν είναι εύκολα.
«Δοκιμάσαμε με διάφορα αισθητικά
έργα να προσελκύσουμε επισκέπτες
αλλά πάλι το πρόβλημα είναι ο του-
ρισμός. Επεξεργαζόμαστε κάποια
κίνητρα για νέες χρήσεις. Όσον
αφορά τους Κύπριους επισκέπτες
το πρόβλημα της εύκολης πρόσβα-
σης υφίσταται διότι από την οδό
Άγκυρας μέχρι την Ανεξαρτησίας
η Αγίου Ανδρέου έχει πέντε δια-
φορετικές κυκλοφοριακές ρυθμί-
σεις. Μετρούμε καθημερινά τις επι-
πτώσεις της πανδημίας και προ-
σπαθούμε να βρούμε λύσεις», κα-
ταλήγειι ο κ. Δημητρίου. 

Αργοσβήνει η ιστορική Αγίου Ανδρέου
Γύρω στα 25 καταστήματα παραμένουν κλειστά μετά την επανεκκίνηση – Επιχειρήσεις απειλούνται με λουκέτο

<<<<<<

Η πανδημία του κορω-
νοϊού ήταν ακόμη 
ένα γερό «χαστούκι»
στους επιχειρηματίες
που δραστηριοποιούν-
ται στην περιοχή.

Όπως αναφέρουν αρκετοί καταστηματάρχες, η εμπορική κίνηση θα μπορούσε να χαρακτηριστεί σχεδόν ανύπαρκτη.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Πιθανές διαφοροποιήσεις στο πρό-
γραμμα γεωτρήσεων των εταιρειών
ένεκα ενός δεύτερου κύματος της
πανδημίας και συνέχισης των πε-
ριορισμών βλέπει η Υπουργός Ενέρ-
γειας. Η Νατάσα Πηλείδου, σε συ-
νέντευξή της στην «Κ», διαβεβαι-
ώνει πως οι εταιρείες παραμένουν
εντός της ΑΟΖ και πως η κυβέρνηση
δεν έχει πληροφόρηση για διαφο-
ροποίηση του σχεδιασμού έναρξης
εργασιών μέσα στο 2021. Η κ. Πη-
λείδου, λαμβάνοντας υπόψη την
αντίδραση των εταιρειών, θεωρεί
πως οι τουρκικές προκλήσεις δεν
επηρεάζουν το έργο τους. Για την
πώληση της Noble στην αμερικά-
νικη Chevron η εκτίμηση είναι πως
δεν θα διαφοροποιηθούν οι αρχικοί
σχεδιασμοί εκμετάλλευσης του
κοιτάσματος «Αφροδίτη». Η Υπουρ-
γός Ενέργειας μιλά για τον προκά-
τοχό της Γιώργο Λακκοτρύπη και
την παρουσία του ως συμβούλου
του Προέδρου της Δημοκρατίας
ενώ καταθέτει και τις προτεραι-
ότητες του έργου της στο υπουργείο
πέρα από τα ενεργειακά.
-Με βάση τις εξαγγελίες που
έχουν γίνει από τις εταιρείες
(ExxonMobil, ENI-TOTAL) οι γε-
ωτρητικές δραστηριότητες
έχουν μετακινηθεί για το 2021.
Υπάρχει κάποια άλλη διαφορο-
ποίηση;

-Όχι δεν μας έχει κοινοποιηθεί
οποιαδήποτε διαφοροποίηση στον
επαναπρογραμματισμό, ο οποίος
έγινε αναγκαστικά λόγω της παν-
δημίας, μετακινώντας τα χρονοδια-
γράμματα για ένα περίπου χρόνο.
Σίγουρα η κατάσταση, όπως είναι
σήμερα, δεν επιτρέπει, δυστυχώς,
την πραγματοποίηση των γεωτρή-
σεων όπως είχαν σχεδιασθεί αρχικά,
διότι λόγω των υγειονομικών μέτρων
η διακίνηση του προσωπικού είναι
προβληματική, όπως και οι αλλαγές
πληρωμάτων και γενικότερα οι με-
τακινήσεις. Επίσης είναι υψηλό το
ρίσκο της παρουσίας κρούσματος
ή περιστατικού σε πλατφόρμα. Κρί-
θηκε, λοιπόν, ορθό και απαραίτητο,
να γίνει αυτή η αναβολή. 
-Με τις εταιρείες που δραστη-
ριοποιούνται στην κυπριακή
ΑΟΖ έχετε μιλήσει;

-Βεβαίως έχουμε μιλήσει με όλες
τις εταιρείες, εκ του μακρόθεν αναγ-
καστικά λόγω της πανδημίας, και
είμαστε σε συνεχή επαφή. Ευελπι-
στώ ότι σύντομα, μόλις το επιτρέ-
ψουν οι συνθήκες της πανδημίας,
θα μπορέσουμε να πραγματοποι-
ήσουμε συναντήσεις εντός ή εκτός
Κύπρου. 
-Οι εταιρείες παραμένουν στην
αρχική θέση τους ότι αναβολή
των εργασιών δεν συνιστά απο-
χώρηση από την κυπριακή ΑΟΖ;

-Ασφαλώς. Όλες οι εταιρείες
έχουν επαναλάβει τη δέσμευσή τους
να παραμείνουν στην κυπριακή
ΑΟΖ, γεγονός που θεωρούμε ιδιαί-
τερα σημαντικό αν ληφθεί υπόψη
ότι διάφορα έργα ανά το παγκόσμιο
έχουν ακυρωθεί, λόγω της πανδη-
μίας αλλά και των οικονομικών επι-
πτώσεων που επέφερε. 
-Με τα σημερινά δεδομένα έχει
γίνει ένας πρώτος χρονικός προ-
γραμματισμός επανέναρξης των
εργασιών; 

-Ένας αρχικός χρονικός προ-
γραμματισμός ναι έχει γίνει, όμως
επειδή η κατάσταση με την παν-
δημία είναι ρευστή, οι λεπτομέρειες
θα καθοριστούν όταν θα πλησιά-
ζουμε χρονικά την περίοδο εκείνη
και μιλάμε για το 2021.
-Ο αρχικός προγραμματισμός για
τον αριθμό των γεωτρήσεων έχει
διαφοροποιηθεί;

-Όχι δεν έχει διαφοροποιηθεί
στο παρόν στάδιο.
-Το γεγονός ότι παγκοσμίως με-
γάλες εταιρείες στη βιομηχανία
υδρογονανθράκων προχωρούν
σε ακυρώσεις έργων και επανα-
σχεδιασμό επενδύσεων μας δη-
μιουργεί ανησυχία;

-Σίγουρα η κατάσταση όσον αφο-
ρά τις αγορές δεν είναι εύκολη. Τα
μειωμένα έσοδα των εταιρειών, ως
αποτέλεσμα της πτώσης στην τιμή
του πετρελαίου, έχουν προκαλέσει
όντως παγκόσμια μία δραματική
μείωση των δαπανών τους για έρευ-

νες. Ωστόσο, θεωρούμε πολύ ση-
μαντικό το γεγονός ότι έχουν πα-
ραμείνει δεσμευμένες οι αδειοδο-
τημένες από την ΚΔ εταιρείες στις
συμβατικές τους υποχρεώσεις, και
έχουν επιβεβαιώσει το πρόγραμμα
γεωτρήσεών τους. Ελπίζουμε ότι
σταδιακά οι αγορές θα ανακάμψουν.
Είμαστε αισιόδοξοι ότι οι σχεδιασμοί
θα προχωρήσουν, αλλά σίγουρα
χρειάζεται χρόνος και να μην υπάρ-
ξει ένα δεύτερο κύμα της πανδη-
μίας.
-Λαμβάνοντας υπόψη ότι οι συ-
νέπειες της πανδημίας θα επι-
μηκυνθούν χρονικά, το σενάριο
μιας νέας αναβολής, από πλευράς
εταιρειών, είναι κάτι που παρα-
κολουθείται;

-Παρακολουθούμε τις εξελίξεις,
όμως ακόμα και στην περίπτωση
ενός δεύτερου κύματος αναμένουμε
ότι θα είναι διαφορετικός ο τρόπος
αντιμετώπισής του. Δεν θα υπάρ-
ξουν μέτρα ανάλογα με αυτά που
λήφθηκαν κατά την αρχική φάση
της πανδημίας κι ευελπιστώ ότι θα
μπορέσουμε να διαχειριστούμε
την κατάσταση, με την εμπειρία
που έχουμε ήδη παγκόσμια και δεν
θα οδηγηθούμε στα αδιέξοδα της
πρώτης φάσης. Όμως, σίγουρα πα-
ραμένουν οι δυσκολίες αναφορικά
με τα ταξίδια και τους περιορισμούς
στα αεροδρόμια. Εάν συνεχίσουν
να υφίστανται περιορισμοί πιθανόν
να βρεθούμε μπροστά στο ενδε-
χόμενο να υπάρξει αναβολή. Ευελ-

πιστούμε ότι δεν θα χρειασθεί. Όλα
αυτά βεβαίως στην παρούσα φάση
είναι υποθετικά. 

Οι τουρκικές προκλήσεις
-Η Τουρκία συνεχίζει τις παρά-
νομες δραστηριότητές της εντός
της ΑΟΖ. Η δραστηριότητα αυτή
μπορεί να επηρεάσει το έργο
των εταιρειών;

-Όχι. Οι συμβάσεις που έχουμε
με τις εταιρείες και το ενεργειακό
πρόγραμμα δεν επηρεάζονται με
οποιοδήποτε τρόπο από τις έκνομες
ενέργειες. Θεωρούμε ότι θα συνε-
χισθεί κανονικά το πρόγραμμα και
αυτή είναι η ένδειξη που έχουμε
από τις εταιρείες. Σίγουρα η παρά-
νομη τουρκική δραστηριότητα

στην Ανατολική Μεσόγειο είναι
κάτι το ανησυχητικό, το οποίο η
Κυπριακή Δημοκρατία επιθυμεί να
τερματισθεί άμεσα και όπως βλέ-
πετε γίνονται διάφορες ενέργειες
προς διαφορετικές κατευθύνσεις.
-Λέγεται ότι κάποιες εταιρείες
δεν προχώρησαν ένεκα των
τουρκικών δραστηριοτήτων…

-Δεν πιστεύω να ισχύει κάτι τέ-
τοιο και ούτε προέκυψε μέσα από
τις συζητήσεις που είχαμε με τις
εταιρείες. Σαφέστατα η αιτία των
αναβολών ήταν η πανδημία.
-Η αποχώρηση της Noble από
το κοίτασμα «Αφροδίτη» δημι-
ουργεί προβληματισμό για το
ενεργειακό πρόγραμμα της Δη-
μοκρατίας;

-Θα χαρακτήριζα πολύ σημαν-
τική την παρουσία της Chevron
στο κοίτασμα «Αφροδίτη», λόγω
του μεγέθους της εταιρείας και του
οικονομικού της προφίλ. Αναμέ-
νουμε να δούμε πώς θα ολοκλη-
ρωθεί η εξαγορά της Noble, διαδι-
καστικά τι αλλαγές θα γίνουν, την
ομάδα η οποία θα διαχειρίζεται το
έργο και πώς όλα αυτά επηρεάζουν
τα σχέδια για το «Αφροδίτη». Όμως
σε γενικές γραμμές δεν θα έλεγα
ότι είναι ανησυχητική εξέλιξη η
εξαγορά. Η Chevron, μία εταιρεία
διεθνούς εμβέλειας, μας έχει δια-
βεβαιώσει ότι βλέπει την περιοχή
και το κοίτασμα ως ένα σημαντικό
περιουσιακό στοιχείο. Αναμένουμε
να ολοκληρωθούν οι διαδικασίες

προκειμένου να προχωρήσουμε
με τον σχεδιασμό. 

Η πώληση ΦΑ
-H εξαγορά του μεριδίου της No-
ble στο κοίτασμα «Αφροδίτη»
από την Chevron μπορεί να δια-
φοροποιήσει ή να καθυστερήσει
τους σχεδιασμούς ανάπτυξης
του κοιτάσματος. Έχετε μιλήσει
με την αμερικάνικη εταιρεία;

-Το κοίτασμα θα αξιολογηθεί
από την Chevron. Έχω μιλήσει με
υψηλόβαθμα στελέχη της εταιρείας,
τα οποία με διαβεβαίωσαν ότι είναι
δεσμευμένοι με τις συμβατικές
υποχρεώσεις που απορρέουν από
το συμβόλαιο της κοινοπραξίας
του «Αφροδίτη». Το εάν θα μπορέ-
σουν να επιταχύνουν τους σχεδια-
σμούς αυτό δεν είναι σίγουρο. Πι-
θανότατα να παραμείνουμε στα
υφιστάμενα χρονοδιαγράμματα
για την ανάπτυξη του κοιτάσμα-
τος.
-Ο συνδυασμός πανδημίας και
χαμηλών τιμών του ΦΑ στις διε-
θνείς αγορές μπορεί να επηρε-
άσει την πώληση κυπριακού
ΦΑ;

-Η πώληση του κυπριακού ΦΑ
αναμένεται να πραγματοποιηθεί
το 2025 με 2026 στη βάση των ση-
μερινών προγραμματισμών. Ευελ-
πιστούμε ότι μέχρι τότε θα έχουν
ανακάμψει οι αγορές. Αν όλα εξε-
λιχθούν καλά και δεν έχουμε ένα
δεύτερο κύμα πανδημίας, θα μπού-

με σε μια ροή και πορεία ανάκαμ-
ψης, αργής αλλά σταθερής. 
-Νοουμένου ότι η Chevron συ-
νεχίσει από εκεί που παρέλαβε
από τη Noble μπορείτε να μας
δώσετε τα χρονοδιάγραμμα των
βημάτων που απομένουν να γί-
νουν για έναρξη παραγωγής ΦΑ;

-Η ανάπτυξη και παραγωγή ενός
κοιτάσματος είναι μία διαδικασία
με πολλά στάδια τα οποία εξαρ-
τώνται το ένα από το άλλο. Συνεπώς
υπάρχουν πολλά που πρέπει να γί-
νουν, ένα εκ των οποίων η επιβε-
βαιωτική γεώτρηση που με βάση
τα σημερινά χρονοδιαγράμματα
και όπως μας έχει ενημερώσει η
εταιρεία, αν όλα πάνε καλά θα γίνει
περί τα τέλη 2021, αρχές του 2022.
Θα ακολουθήσουν μελέτες. Έχουμε
επίσης την απόφαση της Shell να
εξάγει το ΦΑ μέσω των υποδομών
υγροποίησης στην Αίγυπτο.
-Το γνωρίζετε ότι η εισαγωγή
ΦΑ για την εσωτερική αγορά εί-
ναι μια «πονεμένη» ιστορία σχε-
δόν 15 ετών. Γιατί η παρούσα
προσπάθεια να μην έχει την ίδια
τύχη με τις προηγούμενες;

-Αυτή τη φορά διαφοροποιήσαμε
την προσέγγισή μας διαχωρίζοντας
τη διαδικασία υλοποίησης των απα-
ραίτητων υποδομών από τη διαδι-
κασία προμήθειας φυσικού αερίου.
Με τον τρόπο αυτό εξασφαλίσαμε
αφενός ότι οι κρατικές υποδομές
θα έχουν χαμηλό ποσοστό απόδο-
σης της επένδυσης και, αφετέρου
πως στην προμήθεια φυσικού αε-
ρίου θα επιτυγχάνεται η μέγιστη
ευελιξία με ένα συνδυασμό αγοράς
άμεσης παράδοσης και συμβολαίων
βάσης, ο οποίος μειώνει και το
ρίσκο που υπάρχει από τη σύναψη
μακροχρόνιων συμβολαίων με «take
or pay» ρήτρες. Επιπλέον, εξασφα-
λίσαμε χορηγία από την ΕΕ για το
ένα τρίτο των κεφαλαιουχικών δα-
πανών για υλοποίηση των απαραί-
τητων υποδομών, καθώς και δα-
νεισμό με πολύ ευνοϊκούς όρους
από την EIB και EBRD. Έχουμε δη-
μιουργήσει, λοιπόν, τις προϋποθέ-
σεις επιτυχίας του εγχειρήματος
με αποτέλεσμα να υπογράψουμε
συμβόλαιο για υλοποίηση των απα-
ραίτητων υποδομών με την επιτυ-
χούσα στον σχετικό διαγωνισμό
κοινοπραξία. Ήδη οι κατασκευα-
στικές εργασίες έχουν ξεκινήσει
και, έχει ανατεθεί σε project ma-
nager η επίβλεψη, ενώ τα χρονο-
διαγράμματα της ολοκλήρωσης εί-
ναι τα δύο χρόνια. 

Πιθανή νέα αναβολή γεωτρήσεων ένεκα ιού
Νατάσα Πειλίδου: Πιστές στα νέα χρονοδιαγράμματα που έχουν τεθεί λόγω κορωνοϊού παραμένουν οι εταιρείες 

<<<<<<

Οι συμβάσεις που έχου-
με με τις εταιρείες και
το ενεργειακό πρόγραμ-
μα δεν επηρεάζονται με
οποιονδήποτε τρόπο
από τις έκνομες ενέρ-
γειες. Θεωρούμε ότι θα
συνεχισθεί κανονικά το
πρόγραμμα και αυτή εί-
ναι η ένδειξη που έχου-
με από τις εταιρείες.

-Εκτός από τα ενεργειακά, ποια
άλλα ζητήματα είναι ψηλά στις
προτεραιότητές σας;

-Στρατηγικός στόχος πάνω
στον οποίο εργαζόμαστε εντατικά
είναι η ενίσχυση του επιχειρη-
ματικού οικοσυστήματος που θα
έχει άμεσο θετικό αντίκτυπο και
στην ανάπτυξη της οικονομίας.
Προχωρούμε με τη δημιουργία
Κέντρου Εξυπηρέτησης Επιχει-
ρήσεων, το οποίο σκοπό θα έχει
τη διευκόλυνση των διαδικασιών
αδειοδότησης για σύσταση μιας
επιχείρησης και την παροχή τόσο
πληροφόρησης για την καλύτερη
αξιοποίηση των διαθέσιμων ερ-
γαλείων χρηματοδότησης όσο
και εξατομικευμένης συμβουλευ-
τικής καθοδήγησης. Την ίδια
ώρα, αναγνωρίζοντας τις δυσχέ-

ρειες στις οποίες έχουν οδηγηθεί
οι επιχειρήσεις λόγω της πανδη-
μικής κρίσης, προχωρούμε με
ταχείες διαδικασίες στις προκη-
ρύξεις των σχεδίων χορηγιών για
τις επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά
για την προγραμματική περίοδο
2021-2027. 

Οι προτάσεις μας αφορούν
στα διπλάσια κονδύλια από την
προηγούμενη περίοδο και ανέρ-
χονται συνολικά στα €271 εκα-
τομμύρια, ενώ αρχές του φθινο-
πώρου σκοπεύουμε να δημοσιο-
ποιήσουμε τους οδηγούς των
σχεδίων και τις ημερομηνίες προ-
κήρυξης, δίνοντας το χρόνο στους
ενδιαφερόμενους επιχειρηματίες
να προετοιμαστούν κατάλληλα
και να υποβάλουν ολοκληρωμένες
και ώριμες επενδυτικές προτάσεις

με το άνοιγμα των σχεδίων τον
Ιανουάριο. Η εντατικοποίηση
της εφαρμογής της νέας μας Εθνι-
κής Βιομηχανικής Πολιτικής, η
οποία προνοεί ψηφιοποίηση της
βιομηχανίας μας και δίνει έμφαση
στην κυκλική οικονομία, είναι
ένας δεύτερος στρατηγικός στό-
χος τον οποίο προωθούμε μέσα
από συγκεκριμένες δράσεις. Όλο
αυτό το πακέτο το οποίο σας έχω
περιγράψει είναι άρρηκτα συν-
δεδεμένο με την ανάπτυξη και
με τη διατήρηση και αύξηση των
θέσεων εργασίας. Περαιτέρω ερ-
γαζόμαστε για την εφαρμογή του
Εθνικού Σχεδίου για την Ενέργεια
και το κλίμα για την περίοδο 2021-
2030, στο πλαίσιο των υποχρε-
ώσεων που έχουμε αναλάβει για
επίτευξη των εθνικών στόχων

για περαιτέρω διείσδυση των
ΑΠΕ. Προχωρούμε με την απλο-
ποίηση των διαδικασιών για αδει-
οδότηση μεγάλων εμπορικών έρ-
γων ΑΠΕ, αλλά και στον σχεδια-
σμό των σχεδίων χορηγιών για
ενεργειακή απόδοση τόσο για
τις επιχειρήσεις όσο και για τα
νοικοκυριά. 

Ήδη κάποια σχέδια χορηγιών
είναι ανοικτά και δέχονται αιτή-
σεις. Μία ακόμη προσπάθεια στην
οποία δίνουμε έμφαση είναι η
πλήρης ψηφιακή μετάβαση του
τμήματος Εφόρου Εταιρειών, με
στόχο τη δημιουργία μίας απο-
τελεσματικής, σύγχρονης και
γρήγορης υπηρεσίας η οποία να
λειτουργεί με πιο απλοποιημένες
διαδικασίες προς όφελος των επι-
χειρήσεων.

Στα σκαριά σχέδια χορηγιών για επιχειρήσεις και νοικοκυριά

Η πώληση του κυπριακού ΦΑ αναμένεται να πραγματοποιηθεί το 2025 με 2026 στη βάση των σημερινών προγραμματισμών. Ευελπιστούμε ότι μέχρι τότε θα
έχουν ανακάμψει οι αγορές, δηλώνει η Νατάσα Πειλίδου.

Asset 
o Λακκοτρύπης
-Υπάρχει ένα ανοικτό ζήτημα εδώ
και 10 χρόνια. Πρόκειται για τις δια-
βουλεύσεις με το Ισραήλ για συμ-
φωνία σε θέματα κοιτασμάτων ΦΑ
στη μέση γραμμή. Είμαστε κοντά ή
όχι σε συμφωνία;
-Είμαστε αρκετά κοντά, από την
άποψη ότι έχουμε μπει στο τε-
χνικό κομμάτι της συζήτησης. Η
κυπριακή πλευρά έστειλε τις
απόψεις της, αγγίζοντας όλες τις
τεχνικές πτυχές. Το Ισραήλ έχει
εξετάσει τις απόψεις μας και τώ-
ρα είναι έτοιμοι να τα συζητή-
σουν στη λεπτομέρεια τον επό-
μενο μήνα. Απ’ ό,τι μας έχουν
πει κινούμαστε προς τη σωστή
κατεύθυνση. Επομένως θεωρώ
και ελπίζω ότι θα υπάρξουν συγ-
κλίσεις οι οποίες θα οδηγήσουν
σε μια τελική συμφωνία.
-Η παρουσία του προκατόχου σας
ως συμβούλου του Προέδρου της
Δημοκρατίας σε θέματα ενέργειας
πώς αντιμετωπίζεται;
Πάρα πολύ θετικά. Ο κ. Λακκο-
τρύπης είναι ένας άνθρωπος με
τεράστια γνώση και εμπειρία στα
ενεργειακά ζητήματα. Είχαμε μια
εξαιρετική συνεργασία και στο
παρελθόν και θεωρώ πως είμα-
στε πολύ τυχεροί που διατηρού-
με αυτή την εμπειρογνωμοσύνη
που είμαι σίγουρη ότι έτσι και αλ-
λιώς θα ήταν διαθέσιμη λόγω της
καλής του διάθεσης. Όμως είναι
ιδιαίτερα θετικό ότι θα τον έχου-
με μαζί μας πιο επίσημα ως σύμ-
βουλο του Προέδρου της Δημο-
κρατίας. 
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Το κυπριακό ελαιόλαδο προτιμούν
οι καταναλωτές από τα ράφια των
υπεραγορών, αλλά και οι κυπριακές
επιχειρήσεις στον τομέα εστίασης
και λιγότερο το εισαγόμενο. Όπως
καταγράφεται από σχετική έρευνα,
το μεγαλύτερο μέρος των αναγκών
της κυπριακής αγοράς καλύπτεται
από την εγχώρια παραγωγή. Όπως
καταγράφει το γραφείο Οικονομι-
κών και Εμπορικών υποθέσεων

της ελληνικής πρεσβείας στην Κύ-
προ, συγκεκριμένα, την περίοδο
2018/19, η Κύπρος παρήγαγε, 2.428
τόνους ελαιολάδου. Ποσότητα η
οποία αν και καταγράφει μείωση
της τάξης του 8% σε σχέση με την
περίοδο 2017/2018 εντούτοις, θε-
ωρείται αρκετή για να καλύψει την
εγχώρια ζήτηση σε ποσοστό της
τάξης του 70,4%, που εκτιμάται
ότι ανήλθε σε 3.449 τόνους. Το
υπόλοιπο 29,6% της ζήτησης κα-
λύφθηκε από τις εισαγωγές, οι οποί-
ες τα τελευταία χρόνια παρουσιά-
ζουν ανοδική πορεία.

Πρώτη η Ελλάδα
Η Ελλάδα είναι, με διαφορά από

τους άλλους προμηθευτές, ο ση-
μαντικότερος εξαγωγέας ελαιολά-
δου στην κυπριακή αγορά, τουλά-
χιστον από το 2004 και μετέπειτα,
όπως δείχνουν τα διαθέσιμα στοι-
χεία της στατιστικής υπηρεσίας,
που καταγράφουν ανοδική τάση
την τελευταία τριετία. Το 2019,

ανήλθαν σε 2,85 εκ. ευρώ, κατα-
γράφοντας αύξηση της τάξης του
1,2% συγκριτικά με το 2018. Το με-
ρίδιο της γειτονικής χώρας επί του
συνόλου των κυπριακών εισαγωγών
στο ελαιόλαδο ανέρχεται στο 88%
το 2019, σε σχέση με 90% το 2018
και 86% το 2017.  Μετά την Ελλάδα
η Κύπρος εισάγει ελαιόλαδο από
την Ισπανία (με μερίδιο 8% επί του
συνόλου, έναντι 6% το 2018), το
Ηνωμένο Βασίλειο (με ποσοστό
2% επί του συνόλου, το οποίο δεν
παρουσιάζει μεταβολή, συγκριτικά
με το 2018), η Ιταλία (με 1% έναντι
0,8% το 2018) και η Ολλανδία (με
1% επί του συνόλου). Αξίζει να ση-
μειωθεί ότι από το 2016 μέχρι το
2018 η Ισπανία διατηρούσε στα-
θερά την θέση του 2ου κατά σειρά
προμηθευτή ελαιολάδου στην Κύ-
προ μετά την Ελλάδα. 

Στην 3η θέση βρισκόταν η Βουλ-
γαρία, η οποία το 2019 δεν εμφα-
νίζεται καθόλου μεταξύ των προ-
μηθευτών. Όσον αφορά το παρθένο

ελαιόλαδο, μετά την Ελλάδα ακο-
λουθεί η Ισπανία με εξαγωγές ύψους
275.177 ευρώ και μέση τιμή τα 2,4
ευρώ/kg), η Ιταλία με εξαγωγές
ύψους 35.095 ευρώ και μέση τιμή
τα 7,2 ευρώ/kg) και το Ηνωμένο
Βασίλειο (με εξαγωγές ύψους 24.196
ευρώ και μέση τιμή τα 1,5 ευρώ/kg).
Οι εξαγωγές αυτών των τριών χω-
ρών αποτέλεσαν αθροιστικά μόλις
το 13% του συνόλου των κυπριακών
εισαγωγών.

Μειώνονται οι εισαγωγές
Μείωση στις εισαγωγές ελαι-

ολάδου αναμένεται το 2020, κάτι
που συνδέεται έμμεσα με τα δεδο-
μένα της κυπριακής αγοράς ένεκα
πανδημίας. Η αδρανοποίηση του
κλάδου HORECA, κυρίως κατά το
δίμηνο Απριλίου – Μαΐου 2020, λό-
γω της λήψης περιοριστικών μέ-
τρων προς αντιμετώπιση της παν-
δημίας θα επηρεάσει αρνητικά τις
εισαγωγές. Φυσικά η μείωση της
ζήτησης συνεχίστηκε και τους επό-
μενους μήνες, λόγω της συρρίκνω-
σης των τουριστικών αφίξεων στο
νησί που είχε ως αποτέλεσμα χα-
μηλές πληρότητες και μειωμένη
επισκεψιμότητα σε όσα ξενοδοχεία
και εστιατόρια επέλεξαν να επα-
ναδραστηριοποιηθούν την καλο-
καιρινή περίοδο. Πέραν όμως του
κορωνοϊού, η αυξημένη παραγωγή
ελαιολάδου κατά την ελαιοκομική
περίοδο 2019 – 2020, είχε ως απο-
τέλεσμα να υπάρχει πλεόνασμα
των αποθεμάτων στα ελαιοτριβεία

και να μειωθεί η τρέχουσα ζήτηση
και  κατά συνέπεια και οι εισαγω-
γές.

Δεν εξάγουμε
Όπως καταγράφεται, από το σύ-

νολο της εγχώριας παραγωγής, ένα
πολύ μικρό ποσοστό του κυπριακού
ελαιολάδου εξάγεται στο εξωτερικό.
Μάλιστα οι κυπριακές εξαγωγές
στο παρθένο ελαιόλαδο αν και κα-
ταγράφουν αύξηση, είναι πολύ πε-
ριορισμένες σε σχέση με τις εισα-
γωγές. Σύμφωνα με την έρευνα, το

2019, οι εξαγωγές ελαιολάδου ανήλ-
θαν σε 362.596 ευρώ, παρουσιά-
ζοντας άνοδο κατά 184% σε σχέση
με το 2018. Κύριοι προορισμοί εξα-
γωγών για το κυπριακό παρθένο
ελαιόλαδο είναι η Κίνα και οι Ηνω-
μένες Πολιτείες Αμερικής.

Πόσο πάει το λάδι
Σύμφωνα με στοιχεία Ιουνίου,

οι τιμές πώλησης στην λιανική αγο-
ρά για το ελληνικό ελαιόλαδο κυ-
μαίνεται από 6,39 ευρώ για πλαστική
φιάλη του ενός λίτρου (ΜΙΝΕΡΒΑ
ΧΩΡΙΟ ΚΛΑΣΣΙΚΟ), και 5,70 για με-
ταλλική συσκευασία των 500 ml
(ΓΑΙΑ ΠΟΠ ΣΗΤΕΙΑ), μέχρι τα 10,50
ευρώ για συσκευασία του ενός λί-
τρου (ΓΑΙΑ ΠΟΠ ΚΑΛΑΜΑΤΑ και
ΜΙΝΕΡΒΑ ΧΩΡΙΟ). Στην περίπτωση
των κυπριακών ελαιολάδων οι τιμές
στα ράφια των υπεραγορών παρου-
σιάζουν μεγαλύτερη ποικιλία και
απόκλιση. Ξεκινούν από 2,39 ευρώ
για γυάλινη φιάλη των 250 ml (King
Olives) και φτάνουν μέχρι τα 45 ευ-

ρώ για γυάλινη φιάλη των χιλίων
ml (Το περιβόλι του Θεόδωρου). Τα
στοιχεία δείχνουν ότι  τιμές των
εισαγόμενων ελαιολάδων θεωρούν-
ται ιδιαίτερα ανταγωνιστικέςκαι
ευνοούν την αύξηση των εισαγωγών
εις βάρος της κατανάλωσης του εγ-
χώριου προϊόντος. Σύμφωνα με την
έρευνα, το 2019,  οι κυπριακές ει-
σαγωγές ελαιολάδου ανήλθαν σε
στα 3,23 εκατ. ευρώ σε σχέση με
το 2018, ποσό που κατέγραψε αύ-
ξηση της τάξης του 3,3% σε σχέση
με το 2018. Μέση αξία του εισαγό-
μενου ελαιολάδου για το 2019, τα
3,17 ευρώ/ κιλό, τιμή η οποία ακο-
λουθεί φθίνουσα πορεία από το
2017. Κοντά σε αυτή την τιμή βρί-
σκεται το ελαιόλαδο από την Ελλάδα
με μέση  αξία τα 3,20 ευρώ/kg, ενώ
τα ελαιόλαδα από Ισπανία και Ηνω-
μένο Βασίλειο εισήχθησαν σε χα-
μηλότερες τιμές (2,39 ευρώ/kg και
2,98 ευρώ/kg αντίστοιχα). 

Σε πρόγραμμα στήριξης
Πέραν των εισαγωγών, μειωμένη

αναμένεται φέτος και η εγχώρια
παραγωγή ελαιολάδου. Όπως εξηγεί
ο γ.γ. του Παναγροτικού Τάσος Για-
πάνης, ο καύσωνας Μαΐου έχει επη-
ρεάσει τον ανθό της ελιάς, με απο-
τέλεσμα τα ελαιόδεντρα να μην
μπορούν να δώσουν τις ποσότητες
ελαιολάδου και ελιών προηγούμε-
νων ετών. Αυτό έχει επηρεάσει γύ-
ρω στο 40-50% της ελαιοπαραγω-
γής. Σημειώνεται ότι δεν αναμέ-
νεται να υπάρχει έλλειψη στην
αγορά, λόγω του ότι οι ανάγκες θα
συνεχίσουν να καλύπτονται από
το στοκ που δεν διατέθηκε λόγω
της απουσίας της τουριστικής κα-
τανάλωσης. Ωστόσο, οι ζημιές για
την ελαιοτριβία είναι τεράστια ση-
μειώνει ο Παναγροτικός και καλεί
το Υπουργείο να διευρύνει τον κα-
τάλογο των αγροτικών κλάδων οι
οποίοι θα πρέπει να συμπεριλη-
φθούν στα προγράμματα στήριξης.
Σύμφωνα με τον Υπουργό Γεωργίας
Κώστα Καδή πάντως ήδη έχει εξα-
σφαλιστεί απόφαση του Υπουργι-
κού Συμβουλίου για ετοιμασία σχε-
δίων στήριξης του τομέα του ελαι-
όλαδου.

Λάδι από τον τόπο τους αγοράζουν οι Κύπριοι
Το 70% της εγχώριας ζήτησης καλύπτεται από εγχώρια παραγωγή, μειωμένες φέτος οι εισαγωγές

Πάγωμα της  λειτουργίας των εστιατορίων και των ξενοδοχείων τον Απρίλιο και το Μάιο μείωσε την ζήτηση του ελαι-
όλαδου στην κυπριακή αγορά.

<<<<<<

Οι κυπριακές εξαγωγές
παρθένου ελαιολάδου
είναι πολύ περιορισμέ-
νες, συγκριτικά με 
τις εισαγωγές. Το 2019,
ανήλθαν σε 362.596 
ευρώ, παρουσιάζοντας
αύξηση κατά 184%
έναντι του 2018.

<<<<<<

Ετοιμάζονται σχέδια
στήριξης των παραγω-
γών ελαιολάδου από 
το Υπουργείο Γεωργίας,
μετά τις ζημιές που υπέ-
στη η παραγωγή τον
Μάιο και η ζήτηση 
λόγω πανδημίας.

Εισαγωγές ελαιολάδου
στην Κύπρο (2019)

Ελλάδα 88%
Ισπανία 8%
Ην. Βασίλειο 2%
Ιταλία 1%
Άλλες χώρες 1%

Ελλάδα 2020: πρέπει να είμαστε μόνο μια τουριστική χώρα;
Τον τελευταίο καιρό διαβάζω αρκετά
νέα σχετικά με τη στήριξη της ελ-
ληνικής οικονομίας και, φυσικά, όλα
έχουν να κάνουν με το πώς θα μπο-
ρέσει η χώρα τα επόμενα χρόνια να
γίνει πιο ανταγωνιστική μέσα από
μειώσεις φορολογίας, καλύτερα ασφα-
λιστικά συστήματα και ενίσχυση
υποδομών. Νιώθω όμως πως κανένα
από τα μέτρα αυτά δεν έχει μέχρι
τώρα συμπεριλάβει έναν τομέα που
θα μπορούσε να αποτελέσει την «καρ-
διά» για όσα επιθυμούμε να γίνουμε
στο μέλλον, και μιλάω βεβαίως για
τον τομέα του ανθρώπινου δυναμι-
κού.

Κανείς δεν αμφισβητεί ότι στο
μέλλον η βιοτεχνολογία και η τεχνο-
λογία θα είναι από τους κλάδους με
τη μεγαλύτερη ανάπτυξη παγκοσμίως.
Η ζήτηση για ειδικότητες όπως So-
ftware Engineer, Big Data Analyst,
Artificial Intelligent Engineer, Cloud
Computing, 5G Communication είναι

ήδη πολύ υψηλή και, τουλάχιστον
σε ευρωπαϊκό επίπεδο, η προσφορά
δυναμικού δεν καλύπτει την ολοένα
αυξανόμενη ζήτηση. Ενδεικτικά ανα-
φέρω ότι μόνο ένας από τους μεγα-
λύτερους παγκόσμιους τηλεπικοι-
νωνιακούς κολοσσούς εκτιμά ότι έως
το 2024 θα έχει ανάγκη να καλύψει
7.500 θέσεις εργασίας με ειδικότητες
τεχνολογίας και αυτό μόνο στη Γερ-
μανία. Αν στο νούμερο αυτό προ-
στεθούν και οι ανάγκες των άλλων
χωρών στις οποίες δραστηριοποιείται,
τότε θα μπορούσαμε με σιγουριά να
μιλήσουμε για τουλάχιστον 10.000
ειδικούς τεχνολογίας στα επόμενα
λίγα χρόνια και μόνο στην Ευρώπη.
Επομένως η ερώτηση είναι: πού θα
βρεθούν οι άνθρωποι αυτοί; Σύμφωνα
με την εταιρεία ερευνών Gartner,
λαμβάνοντας υπόψη παράγοντες
όπως η προσφορά και η ζήτηση ει-
δικοτήτων τεχνολογίας (συνεπώς
και την ευκολία να βρεθούν οι άν-

θρωποι στη συγκεκριμένη αγορά ερ-
γασίας), καθώς και το κόστος εργα-
σίας, η Σαγκάη είναι η πλέον αντα-
γωνιστική πόλη σε διεθνές επίπεδο.
Ομως το χαμηλό γενικά επίπεδο αγ-
γλικών του κόσμου μειώνει την εμ-
πιστοσύνη που νιώθουν οι επιχει-
ρήσεις, ειδικά αυτές που προσβλέπουν
σε αναπτυξιακές δραστηριότητες
για τις οποίες απαιτούνται κέντρα
υψηλής τεχνολογίας (niche tech hubs).
Το Δελχί προσφέρει επίσης έναν πολύ
καλό συνδυασμό εξειδικευμένου
προσωπικού, που, μαζί με το χαμηλό
κόστος εργασίας και τα φιλικά μέτρα
επιχειρηματικότητας που έχει λάβει
η ινδική κυβέρνηση, το καθιστά πολύ
ελκυστικό. Ομως το υψηλό ποσοστό
κινητικότητας στον χώρο εργασίας
(attrition rate) και το χαμηλό επίπεδο
αγγλικών δημιουργούν στις επιχει-
ρήσεις επιφυλάξεις. Επιπλέον, για
μια κατά κύριο λόγο ευρωπαϊκή επι-
χείρηση, η συνεργασία με μια χώρα

που ξυπνάει και κοιμάται με διαφορά
πολλών ωρών από τις ευρωπαϊκές
δεν είναι πάντα εύκολη.

Επομένως, μήπως πρέπει να υπάρ-
ξει λύση εντός ευρωπαϊκών δεδομέ-
νων; Σύμφωνα πάντα με τη διεθνή
εταιρεία ερευνών Gartner, οι πλέον
ανταγωνιστικές πόλεις στην Ευρώπη,
όσον αφορά την ευκολία εύρεσης ει-
δικευμένου προσωπικού (προσφορά
και ζήτηση) και το μισθολογικό κό-
στος, είναι το Ζάγκρεμπ, η Βαρσοβία,
το Βορονέζ, η Μόσχα, το Βουκουρέστι,
η Αγία Πετρούπολη, η Αθήνα και η
Θεσσαλονίκη. Αυτό με λίγα λόγια
σημαίνει ότι είμαστε ανάμεσα στις
λίγες ευρωπαϊκές χώρες που μπορούν
να αναπτυχθούν σε «οικοσύστημα»
ταλέντων για τον χώρο της τεχνο-
λογίας. Με δεδομένο ότι οι επιχει-
ρήσεις πλέον πηγαίνουν εκεί όπου
υπάρχει το δυναμικό που θα τις στε-
λεχώσει, θα μπορούσε η Ελλάδα να
γίνει πόλος έλξης επιχειρήσεων τε-

χνολογίας. Ενα άλλο σενάριο είναι
ότι θα μπορούσαμε να εξυπηρετούμε
σε στελεχικό δυναμικό και εταιρείες
με δραστηριότητες εκτός Ελλάδας,
οι οποίες θα ενδιαφέρονταν να δη-
μιουργήσουν στη χώρα μας κέντρα
εξειδικευμένης γνώσης (niche tech
hubs) που να τους εξυπηρετούν σε
παγκόσμια κλίμακα. Αρκεί μια καλή
συνεργασία μεταξύ ιδιωτικού και δη-
μόσιου τομέα για να αναπτυχθεί μια
ακαδημία με το γνωστικό αντικείμενο
αυτών των ειδικοτήτων και να προ-
ετοιμάζει τους ανθρώπους για την
αγορά εργασίας παράλληλα με μια
οικονομία που θα είναι ελκυστική
και φιλική προς την επιχειρηματι-
κότητα.

Δεν χρειάζεται να απαριθμήσω
τα θετικά που θα είχε μια τέτοια εξέ-
λιξη για τη χώρα. Θα μπορούσε να
σημαίνει πολλές χιλιάδες θέσεις ερ-
γασίας, κυρίως για τους νέους, σοβαρή
μείωση του brain drain, ακόμη και

re-branding της χώρας μας, από μια
χώρα σχεδόν αμιγώς τουριστική σε
μια χώρα υψηλής τεχνολογίας. Εν
κατακλείδι, βρισκόμαστε σε μια με-
ταβατική και κρίσιμη εποχή με πολλές
δυσκολίες, όμως και με ευκαιρίες. Ο
κορωνοϊός μάς έδειξε έμπρακτα ότι
το να βασίζουμε μεγάλο μέρος της
οικονομίας μας σε έναν κλάδο, αυτόν
του τουρισμού, είναι ιδιαιτέρως ρι-
ψοκίνδυνο και μας καθιστά εξαιρετικά
ευάλωτους. Μήπως πρέπει λοιπόν
να στρέψουμε το βλέμμα μας προς
κλάδους που δεν είναι τόσο αυτο-
νόητα ταυτισμένοι με το ελληνικό
προϊόν και να προσπαθήσουμε να
εξελιχθούμε –γιατί όχι– σε Καλιφόρνια
της Ευρώπης; Σίγουρα, αν δεν αδρά-
ξουμε την ευκαιρία εμείς, θα το κάνει
κάποιος άλλος.

* Η κ. Ελεάνα Γιαμπανά είναι ειδική σε
θέματα στελέχωσης και ανάπτυξης
ανθρώπινου δυναμικού.
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Εως το τέλος Οκτωβρίου σχεδιά-
ζει το οικονομικό επιτελείο της 
κυβέρνησης να προχωρήσει σε 
ακόμη μία έξοδο στις αγορές, 
προκειμένου να ενισχύσει τα τα-
μειακά διαθέσιμα της χώρας αλ-
λά και να διατηρήσει ζωντανή 
την επικοινωνία του ελληνικού 
∆ημοσίου με την αγορά, σε μια 
εποχή που οι όροι –δεδομένων 
των συνθηκών– είναι ευνοϊκοί. 

Στην πραγματικότητα, τα τα-
μειακά διαθέσιμα του κράτους 
αυτή τη στιγμή επαρκούν ώστε 
να μην καθίσταται απαραίτη-
τη η έξοδος στις αγορές. Συγκε-
κριμένα, ανέρχονται περίπου σε 
34,5 δισ. ευρώ, έναντι 37,5 δισ. 
ευρώ που ήταν στην αρχή της 
κρίσης, παρά το γεγονός ότι εν 
τω μεταξύ δαπανήθηκαν περί-
που 14 δισ. ευρώ για τις ανάγκες 
του κορωνοϊού. Πώς έγινε αυτό; 
Χάρη στις εξόδους στις αγορές, 
που εξασφάλισαν 7,5 δισ. ευ-
ρώ, την αύξηση των εκδόσεων 
εντόκων κατά 3 δισ. ευρώ (στα 
13 δισ. ευρώ από 10 δισ. ευρώ), 
την είσπραξη περίπου 1 δισ. ευ-
ρώ από το ΕΣΠΑ και 700 εκατ. 
ευρώ από τα SMPs και ΑΝFAs, 
εξηγούν αρμόδιες πηγές του οι-
κονομικού επιτελείου.

Εως το τέλος του χρόνου, οι 
ίδιες πηγές υπολογίζουν ότι θα 
χρειαστούν άλλα 4 δισ. ευρώ, 
ανεβάζοντας έτσι το συνολικό 
ύψος των δημοσιονομικών πα-
ρεμβάσεων φέτος σε 18 δισ. ευ-
ρώ. Μεταξύ άλλων, υπολογίζουν 
ότι τα αναδρομικά στις συντάξεις 
δεν θα ξεπεράσουν το 1,1 δισ. 

ευρώ καθαρά, αν αφαιρεθούν 
οι φόροι. Οι ανάγκες αυτές έως 
το τέλος του χρόνου προβλέπε-
ται να καλυφθούν από την εισ-
ροή πόρων από το ΕΣΠΑ (1 δισ. 
ευρώ), το SURE (η πρώτη δόση 
από τα 2,7 δισ. ευρώ υπολογίζε-
ται ότι θα είναι κι αυτή περίπου 
1 δισ. ευρώ), το δάνειο από την 
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσε-
ων και άλλη μία δόση των SMPs 

και ANFAs (κάπου 700 εκατ. ευ-
ρώ). Η επόμενη έξοδος στις αγο-
ρές θα προσθέσει και αυτή άλλο 
1,5 με 2,5 δισ. ευρώ.

Ετσι, ο στόχος του οικονομι-
κού επιτελείου να μην πέσουν 
τα ταμειακά διαθέσιμα κάτω 
από τα 30 δισ. ευρώ έως το τέ-
λος του χρόνου θεωρείται εξα-
σφαλισμένος.

Αισιοδοξία επικρατεί, άλλω-
στε, και ως προς τον στόχο που 
είχαν θέσει για το χρέος, όπως 
λένε, να μην ξεπεράσει τα 340 
δισ. ευρώ, από 333 δισ. ευρώ, 
που δεν παύει να είναι όμως στο 
επίπεδο του 200% του ΑΕΠ.

Το σχέδιο για έξοδο στις αγο-

ρές δεν έχει οριστικοποιηθεί. 
Αυτή τη στιγμή φαίνεται να κερ-
δίζει έδαφος η ιδέα της επανέκ-
δοσης μιας από τις παλαιές εκ-
δόσεις, της 7ετίας, 10ετίας ή και 
15ετίας, έναντι μιας νέας έκδο-
σης που θα ήταν είτε πολύ κο-
ντινή (5ετία) είτε πολύ μακρινή 
(30ετία). Το σκεπτικό είναι να 
αποκτήσει βάθος η αγορά και 
να ενισχυθεί η εμπιστοσύνη των 
επενδυτών που έχουν αγοράσει 
τις παλαιές εκδόσεις. Ομως, όλα 
θα εξαρτηθούν από τις διαθέσεις 
που θα δείξει το προσεχές διά-
στημα η  επενδυτική κοινότητα, 
αναφέρουν πηγές της αγοράς 
ομολόγων.

Στο οικονομικό επιτελείο, 
εκτιμούν επίσης ότι το έλλειμ-
μα συνολικά θα φτάσει φέτος 
τα 14 με 15 δισ. ευρώ, περίπου 
8% του ΑΕΠ, ενώ το πρωτογενές 
έλλειμμα θα είναι περίπου 9 δισ. 
ευρώ ή 5% του ΑΕΠ. Οι εκτιμή-
σεις αυτές κινούνται στο δυσμε-
νές άκρο των μέχρι πρόσφατων 
προβλέψεων, ακολουθώντας τις 
αναθεωρήσεις προς το χειρότε-
ρο για το μέγεθος της ύφεσης. 

Γενικώς, παρότι τα ταμειακά 
διαθέσιμα της χώρας δεν εμπνέ-
ουν ανησυχία, η δημοσιονομική 
της εικόνα εμφανίζει σαφώς επι-
δείνωση, αφού εκεί αποτυπώνε-
ται ο νέος δανεισμός.

Την αντίδραση των ιδιοκτητών στις 
διατάξεις τού υπό διαβούλευση 
νομοσχεδίου του υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, με 
τις οποίες περιορίζεται η εκτός 
σχεδίου δόμηση, εξέφρασε χθες 
η ΠΟΜΙ∆Α, μέσω σχετικής επι-
στολής που απέστειλε στους αρ-
μόδιους φορείς. Οπως ανέφερε η 
ΠΟΜΙ∆Α, «με τις διατάξεις αυτές 
απαξιώνεται σημαντικότατο τμή-
μα της ιδιωτικής ακίνητης περι-
ουσίας, μέσω της ουσιαστικής 
κατάργησης της νόμιμης δόμη-
σης στις εκτός σχεδίου περιοχές 
της χώρας».

Υπενθυμίζεται ότι, με βάση 
όσα προτείνονται στο νομοσχέ-

διο, προβλέπεται η κατάργηση 
όλων των υφιστάμενων παρεκκλί-
σεων στην εκτός σχεδίου δόμηση, 
η οποία θα επιτρέπεται μόνο σε 
οικόπεδα με ελάχιστη αρτιότητα 
4 στρεμμάτων. Προκειμένου να 
είναι ομαλή η μετάβαση στο νέο 
καθεστώς, ορίζεται ότι η αλλαγή 
αυτή θα ισχύσει σε δύο χρόνια 
από την ψήφιση των σχετικών 
διατάξεων. Ουσιαστικά δεν θα 
υφίσταται πλέον η δυνατότητα, 
υπό προϋποθέσεις, δόμησης σε 
οικόπεδα 750 τ.μ., 1.200 τ.μ. και 
δύο στρεμμάτων. Αντιθέτως, το 
ελάχιστο όριο για την οικοδόμηση 
θα είναι τα τέσσερα στρέμματα, 
με ελάχιστη πρόσοψη τα 45 μέ-

τρα (από 10-45 μέτρα που είναι 
σήμερα ανάλογα με τη δημιουρ-
γία του οικοπέδου και το είδος 
του δρόμου).

Σύμφωνα με την ΠΟΜΙ∆Α, οι 
διατάξεις αυτές κινδυνεύουν να 
σηματοδοτήσουν την έναρξη μιας 
νέας γενιάς αυθαιρέτων στη χώ-
ρα, ενώ μια σειρά ακινήτων, που 
σήμερα είναι άρτια και οικοδομή-
σιμα, θα απαξιωθούν μελλοντικά, 
χωρίς δυνατότητα αξιοποίησής 
τους, κάτι που θα υποχρεώσει 
τους σημερινούς ιδιοκτήτες τους 
να τα «ξεπουλήσουν» σε μεγαλο-
επενδυτές, που θα σπεύσουν να 
τα συνενώσουν ώστε να κατο-
χυρώσουν το δικαίωμα οικοδό-

μησης. Επίσης, σύμφωνα με την 
ΠΟΜΙ∆Α, η μεταβατική διετία για 
έκδοση άδειας, εν μέσω κορωνο-
ϊού, διακινδυνεύει το να γεμίσει 
η χώρα με ημιτελή «κουφάρια».

Ως εκ τούτου, η ομοσπονδία 
καλεί το υπ. Περιβάλλοντος και 
Ενέργειας να αποσύρει τις εν λό-
γω διατάξεις από το νομοσχέδιο. 
Εφόσον όμως αυτό δεν είναι εφι-
κτό, προτείνεται η νομοθέτηση 
μεταβατικής διάταξης, που να ορί-
ζει ότι «ο ιδιοκτήτης εκτός σχεδί-
ου γηπέδου απολαμβάνει του πο-
λεοδομικού καθεστώτος και των 
όρων δόμησης που ίσχυαν κατά 
το χρόνο της υπ’ αυτού απόκτη-
σης του συγκεκριμένου γηπέδου».

Ενθαρρυντικά για την πορεία του 
προγράμματος «Κινούμαι Ηλεκτρι-
κά» είναι τα στοιχεία καταγραφής 
της ζήτησης ηλεκτρικών οχημά-
των, δικύκλων και ποδηλάτων στις 
πρώτες ώρες λειτουργίας του. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που 
ανακοίνωσε το ΥΠΕΝ, από την 
στιγμή που άνοιξε η ηλεκτρονική 
πλατφόρμα υποβολής αιτήσεων 
για την επιδότηση αγοράς ηλε-
κτρικών οχημάτων και σε διάστη-
μα 18 ωρών, κατατέθηκαν 938 αι-
τήσεις και απορροφήθηκε περί το 
1 εκατ. ευρώ από τα συνολικά 45 
εκατ. ευρώ του προϋπολογισμού 
επιδότησης για το 2020. Πρωταγω-
νιστής στη ζήτηση αναδεικνύεται 
το ηλεκτρικό ποδήλατο καταλαμ-
βάνοντας ποσοστό που αγγίζει το 
80%, ακολουθούν τα ηλεκτρικά 
δίκυκλα και τρίκυκλα, ενώ καλή 
επίδοση παρουσίασαν και τα ηλε-

κτρικά αυτοκίνητα, καθώς μέσα σε 
18 ώρες επιδοτήθηκαν 80, αριθ-
μός που αντιστοιχεί στις ετήσιες 
πωλήσεις των τελευταίων ετών. 

Αναλυτικότερα, ενδιαφέρον 
εκδηλώθηκε για 742 ηλεκτρικά 
ποδήλατα (79,10%), 116 δίκυκλα/
τρίκυκλα, 77 επιβατικά Ι.Χ. αυτο-
κίνητα (8,21%), 2 επαγγελματικά 
οχήματα βαν (0,21%) και 1 επαγ-
γελματικό όχημα βαν υβριδικό. 

Το ενδιαφέρον γεωγραφικά επι-

κεντρώνεται στα μεγάλα αστικά 
κέντρα, με την Αττική να προπο-
ρεύεται συγκεντρώνοντας το 39% 
των αιτήσεων. 

Ακολουθεί η Θεσσαλονίκη με 

το 12,5% των αιτήσεων, το Ηρά-
κλειο με το 9% και η Πάτρα με 
το 4%. Θα πρέπει να σημειωθεί 
επίσης ότι από τις 25 Αυγούστου 
έχουν γίνει 901 τηλεφωνικές κλή-

σεις στο ενημερωτικό κέντρο 
(Help Desk) που έχει συσταθεί 
στο υπουργείο Περιβάλλοντος 
και Ενέργειας για ερωτήσεις εν-
διαφερομένων και έχουν αποστα-
λεί 162 ηλεκτρονικές αλληλογρα-
φίες (e-mails).

Στο υπουργείο Περιβάλλοντος 
και Ενέργειας επικρατεί αισιοδο-
ξία για την πορεία του προγράμ-
ματος, η οποία θα αποτελέσει και 
βαρόμετρο για την επίτευξη του 
εθνικού στόχου της αντικατάστα-
σης του ενός τρίτου του στόλου 
οχημάτων της χώρας με ηλεκτρι-
κά έως το 2030. 

Ο αρμόδιος υπουργός Κωστής 
Χατζηδάκης χαρακτήρισε πολύ 
ενθαρρυντικά τα πρώτα στοιχεία 
ενδιαφέροντος των πολιτών για 
την ηλεκτροκίνηση. «Είναι εξαι-
ρετικά θετικό ότι θα δούμε και 
στους ελληνικούς δρόμους πολ-
λά ηλεκτροκίνητα ποδήλατα από 
νέους ανθρώπους, αλλά και σκού-

τερ και ηλεκτρικά οχήματα», τό-
νισε ο υπουργός και απαντώντας 
στις επικρίσεις της αξιωματικής 
αντιπολίτευσης συμπλήρωσε με 
νόημα: «Με το ενδιαφέρον που 
εκδηλώνεται φαίνεται τελικά ότι 
η ηλεκτροκίνηση δεν είναι για λί-
γους, αλλά καθημερινά για ολοέ-
να περισσότερους. Και αυτό το 
πρόγραμμα είναι μόνον η αρχή». 

Θα πρέπει να σημειωθεί ότι μο-
ναδικό κριτήριο αξιολόγησης των 
αιτήσεων είναι η χρονική προτε-
ραιότητα. Από τη στιγμή της υπο-
βολής αίτησης κι εφόσον αυτή 
εγκριθεί, ο ενδιαφερόμενος έχει 
περιθώριο έξι μηνών για να προ-
χωρήσει σε αγορά. Μέσω του προ-
γράμματος, το οποίο θα χρημα-
τοδοτηθεί με 100 εκατ. ευρώ, το 
ΥΠΕΝ φιλοδοξεί να βγάλει στους 
δρόμους περί τις 15.000 ηλεκτρι-
κά οχήματα και 12.500 ηλεκτρικά 
ποδήλατα και δίκυκλα μέσα στο 
επόμενο 17μηνο.

Το οικονομικό επιτελείο θέλει να διατηρήσει ζωντανή την επικοινωνία 
του ελληνικού ∆ημοσίου με την αγορά, σε μια εποχή που οι όροι –δεδομέ-
νων των συνθηκών– είναι ευνοϊκοί. 

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Μέχρι το τέλος
του χρόνου θα 
χρειαστούν άλλα
4 δισ., ανεβάζοντας 
το συνολικό ύψος 
των δημοσιονομικών 
παρεμβάσεων
φέτος σε 18 δισ.

Στις πρώτες 18 ώρες 
που άνοιξε η πλατφόρ-
μα του προγράμματος 
απορροφήθηκε
το 1 εκατ. από 
τα συνολικά 45 εκατ. 
του προϋπολογισμού.

«Βροχή» αιτήσεων για επιδότηση αγοράς ηλεκτρικών ποδηλάτων 

Ενστάσεις για το «φρένο» στην εκτός σχεδίου δόμηση

Οκτώ στις δέκα αιτήσεις για το πρόγραμμα «Κινούμαι Ηλεκτρικά» αφορούν 
ηλεκτρικά ποδήλατα. 

Της ΧΡΥΣΑΣ ΛΙΑΓΓΟΥ

Νέα έξοδος
στις αγορές
έως το τέλος
Οκτωβρίου
Στα 34,5 δισ. ευρώ ανέρχονται

τα ταμειακά διαθέσιμα του κράτους
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Την πρώτη θέση καταλαμβάνει η Κροατία και ακολουθούν η Εσθονία, η Λι-
θουανία και η Ολλανδία. 

Παρότι η Ελλάδα τα τελευταία χρό-
νια συνήθως δεν περιλαμβάνεται 
στις πρώτες θέσεις των ευρωπαϊ-
κών κατατάξεων που σχετίζονται 
με την υιοθέτηση της ψηφιακής 
τεχνολογίας, πρόσφατα στοιχεία 
της Eurostat δείχνουν ότι η χώρα 
μας ξεχωρίζει σε έναν βασικό δεί-
κτη, που αφορά τις ψηφιακές δε-
ξιότητες των νέων. 

Το 92% των νέων ηλικίας 16 έως 
24 ετών διαθέτει τουλάχιστον τις 
βασικές ή υψηλότερες από τις βα-
σικές ψηφιακές δεξιότητες, με την 
Ελλάδα να επιτυγχάνει την τέταρ-
τη καλύτερη επίδοση μεταξύ των 
χωρών της Ε.Ε. Την πρώτη θέση 
καταλαμβάνει η Κροατία, ενώ αρ-
κετά χαμηλά είναι η Ρουμανία και η 
Βουλγαρία. Αν και τα στοιχεία ανα-
φέρονται στην περυσινή χρονιά, 
καθιστούν σαφές ότι οι νέοι αυτών 
των ηλικιών τόσο στην Ευρώπη 
όσο και στην Ελλάδα διέθεταν τα 
κατάλληλα ψηφιακά εφόδια ώστε 
να ανταποκριθούν στις ψηφιακές 
προκλήσεις κατά την περίοδο του 
lockdown. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία της 
Eurostat, τα οποία αναδημοσι-
εύει ο Σύνδεσμος Επιχειρήσεων 
Πληροφορικής και Επικοινωνιών 
Ελλάδος (ΣΕΠΕ), το 2019 τέσσερις 
στους πέντε νέους, ήτοι το 80%, 
ηλικίας 16-24 ετών είχαν βασικές 
ή πάνω από τις βασικές ψηφιακές 
δεξιότητες. Μάλιστα, όπως υποδει-
κνύει η Eurostat, το ποσοστό αυτό 
ήταν κατά 24 ποσοστιαίες μονά-
δες υψηλότερο από την αντίστοι-
χη επίδοση στα άτομα ηλικίας 16 
έως 74 ετών (56%). Τους τελευταί-
ους μήνες, πολλοί νέοι 16-24 ετών 
χρειάστηκε να παρακολουθήσουν 
διαδικτυακά μαθήματα, καθώς τα 
περιοριστικά μέτρα που επιβλήθη-
καν ως αποτέλεσμα της COVID-19 
οδήγησαν σε κλείσιμο των σχολεί-
ων, των πανεπιστημίων καθώς και 
άλλων ιδρυμάτων επαγγελματι-
κής εκπαίδευσης και κατάρτισης. 
Ωστόσο, όπως προκύπτει και από 
τα στοιχεία της Eurostat, οι νέοι 
διέθεταν τις απαραίτητες ψηφια-
κές δεξιότητες για να έχουν πρό-
σβαση σε αυτές τις υπηρεσίες μέ-
σω ∆ιαδικτύου. 

Μεταξύ των κρατών-μελών της 
Ε.Ε., την πρώτη θέση καταλαμ-
βάνει η Κροατία, η οποία έχει το 
υψηλότερο ποσοστό ατόμων ηλι-
κίας 16-24 ετών με βασικές ή υψη-
λότερες από τις βασικές ψηφιακές 
δεξιότητες (97%). Στην κατάταξη 
ακολουθούν η Εσθονία, η Λιθου-
ανία και η Ολλανδία, με το 93% 
των νέων και των τριών χωρών 
να διακρίνεται για το υψηλό επί-
πεδο των ψηφιακών δεξιοτήτων 
του, ενώ σημαντική θέση κατα-
λαμβάνει η Ελλάδα, καθώς πάνω 
από 9 στους 10 διαθέτει βασικές 
ή ακόμη υψηλότερες δεξιότητες. 
Αντιθέτως, όπως σημειώνει ο ΣΕ-
ΠΕ, η αντίστοιχη επίδοση της χώ-
ρας μας στον συγκεκριμένο τομέα 

ήταν 85% το 2017, 89% το 2016 
και 84% το 2015. Συνεπώς, οι νέ-
οι εξακολουθούν να έχουν υψηλή 
κατάρτιση όσον αφορά τις νέες τε-
χνολογίες, ξεπερνώντας σημαντι-
κά τον ευρωπαϊκό μέσο όρο. Χει-
ρότερες επιδόσεις από την Ελλάδα 
ως προς τις ψηφιακές δεξιότητες 
των νέων ηλικίας 16 έως 24 ετών 
έχουν η Τσεχία, η Αυστρία, η Φιν-
λανδία, η Πορτογαλία, η Γερμανία, 
η Ισπανία, η Μάλτα, η ∆ανία και η 
Σουηδία. Τα χαμηλότερα ποσοστά 
εντοπίζονται στη Ρουμανία (56%), 
στη Βουλγαρία (58%), στην Ιταλία 
(65%), στην Ουγγαρία (68%), στη 
Λετονία και στο Λουξεμβούργο 
(75% και οι δύο χώρες). Αξίζει να 
σημειωθεί ότι οι ψηφιακές δεξιό-
τητες αποτελούν πλέον ένα από 
τα βασικότερα κριτήρια για την 
εύρεση εργασίας, καθώς, σύμφω-
να με τον ΣΕΠΕ, περίπου το 85% 
όλων των θέσεων εργασίας στην 
Ε.Ε. απαιτούν τουλάχιστον βασι-
κό επίπεδο ψηφιακών δεξιοτήτων.

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΚΟΝΤΗ

Τέταρτη σε ψηφιακές
δεξιότητες στην Ε.Ε.
η νέα γενιά Ελλήνων

Το 92% των νέων 
ηλικίας 16 έως 24 ετών 
έχει υψηλές επιδόσεις 
στην ψηφιακή 
τεχνολογία. 
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Τις ισχυρές προοπτικές ανάπτυξης 
που διαθέτουν οι startups φανε-
ρώνει η απόκτηση της πλατφόρ-
μας ειδών διατροφής InstaShop 
από τη γερμανική πολυεθνική 
Delivery Hero, έναντι 305 εκατ. 
ευρώ (360 εκατ. δολ.), ποσό που 
είναι το μεγαλύτερο που έχει 
δοθεί ποτέ για εξαγορά ελληνι-
κής νεοφυούς εταιρείας. Για την 
επιτυχία αυτή ο πρωθυπουργός 
Κυριάκος Μητσοτάκης, χθες με 
ανάρτησή του στο Twitter, συ-
νεχάρη την InstaShop, που συνι-
στά «τη μεγαλύτερη, έως σήμερα, 
εξαγορά ιδρυθείσας ελληνικής 
startup». 

«Με τη δραστηριότητα έρευ-
νας και ανάπτυξης (R&D) να βρί-
σκεται στην Ελλάδα και την αρ-
χική επένδυση να είναι ελληνική 
(σ.σ.: η εξαγορά) καταδεικνύει 
ότι το οικοσύστημα των startups 
θριαμβεύει και ενδυναμώνεται 
συνεχώς», δήλωσε. 

Εως σήμερα το ρεκόρ της με-
γαλύτερης εξαγοράς ελληνικής 
εταιρείας τεχνολογίας διατη-
ρούσε η Softomotive, που εξα-
γοράστηκε τον περασμένο Μά-
ιο από τον αμερικανικό κολοσσό 
Microsoft έναντι ποσού άνω των 
100 εκατ. ευρώ.  

Το μυστικό επιτυχίας της 
InstaShop έγκειται στο ότι οι 
ιδρυτές της, ο Γιάννης Τσιώρης 
και η Ιωάννα Αγγελιδάκη, εντό-
πισαν έγκαιρα το κενό που εί-
χε η αγορά, εν προκειμένω της 
Μέσης Ανατολής. Πριν από πέ-
ντε χρόνια, ο Γιάννης Τσιώρης, 
ενώ ήταν επικεφαλής του τμήμα-

τος Marketing Intelligence της 
Philips για τη Μέση Ανατολή και 
την Τουρκία, διαπίστωσε ότι στο 
Ντουμπάι δεν υπήρχε η δυνα-
τότητα διαδικτυακής προμήθει-
ας και αποστολής ειδών διατρο-
φής. Ετσι, αφότου ανέπτυξε τη 
βασική ιδέα της εφαρμογής, το 
Minimum Viable Product (MVP) 
όπως είναι ο όρος στον χώρο των 
νεοφυών εταιρειών, παραιτήθηκε 
από τη Philips, δημιουργώντας 
μια ολιγομελή ομάδα με την Ιω-

άννα Αγγελιδάκη, συνιδρύτρια 
της Instashop.  

«∆οκίμασε τα νερά», πραγμα-
τοποιώντας το πρώτο συμβόλαιο 
με τοπικό σούπερ μάρκετ, και 
ύστερα από λίγους μήνες το ελ-
ληνικό fund VentureFriends με 
συνιδρυτή και Managing Partner 
τον Απόστολο Αποστολάκη, που 
τοποθετείται σε νεοφυείς εταιρεί-
ες, μαζί με την Jabbar, που χρη-
ματοδοτεί εταιρείες τεχνολογίας 
στη Μέση Ανατολή, επένδυσαν 
στην Instashop. Παράγοντες της 
αγοράς αναφέρουν ότι στη χρη-
ματοδότηση της εταιρείας ήταν 

καθοριστική και η συμβολή του 
Equifund, που έχει ως αντικείμε-
νο την ενίσχυση επιχειρηματικών 
εγχειρημάτων και το μεγαλύτερο 
μέρος των πόρων του προέρχε-
ται από το ΕΣΠΑ 2014-2020. Και 
αυτό επειδή είχε χρηματοδοτή-
σει το Venture Friends, το οποίο 
με τη σειρά του τοποθετήθηκε 
στην InstaShop, η οποία διατη-
ρεί το τεχνολογικό κέντρο της 
στη Θεσσαλονίκη. 

Μέσα σε μία πενταετία και 
ύστερα από συνολική επένδυση 
μόλις 6 εκατ. ευρώ, η εταιρεία 
κατάφερε να καταστεί κερδοφό-

ρος και να αυξήσει τον ημερήσιο 
αριθμό παραγγελιών σε δεκάδες 
χιλιάδες, με δραστηριότητα σε 
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα, Κα-
τάρ, Μπαχρέιν, Αίγυπτο και Λί-
βανο.    

Η επέλαση του κορωνοϊού 
εκτόξευσε τη ζήτηση για την 
εφαρμογή που κάλυπτε τις αυ-
ξημένες ανάγκες για προμήθεια 
φαγητού και φαρμάκων χωρίς 
να απαιτείται μετακίνηση εκτός 
σπιτιού. 

Η μεγέθυνση της Instashop 
μόνο απαρατήρητη δεν πέρασε 
από την Delivery Hero, η οποία 
μόλις την περασμένη ∆ευτέρα 
εντάχθηκε στον δείκτη DAX, που 
αντιπροσωπεύει τις 30 μεγαλύ-
τερες εταιρείες του γερμανικού 
χρηματιστηρίου. Η απόκτηση της 
Instashop έχει στόχο την περαι-
τέρω επέκταση της γερμανικής 
εταιρείας στην αγορά του «γρή-
γορου» ηλεκτρονικού εμπορί-
ου (τροφίμων κτλ.), της οποίας 
η αξία εκτιμάται ότι θα αγγίξει 
τα 450 δισ. ευρώ μέχρι το τέλος 
του 2030, σύμφωνα με εκτιμή-
σεις της Delivery Hero. ∆εν είναι 
τυχαίο, εξάλλου, ότι εταιρείες 
που δραστηριοποιούνται στην 
οικονομία διαμοιρασμού, όπως 
η Uber, έχουν αρχίσει να προ-
σφέρουν υπηρεσίες μεταφοράς 
ειδών τροφίμων.   

Στη χώρα μας, η Delivery Hero 
δραστηριοποιείται από το 2012, 
έχοντας ιδρύσει την πλατφόρμα 
efood, ενώ το 2014 δημιούργη-
σε την ιστοσελίδα «Deliveras», 
που συνεργάζεται με περισσό-
τερα από 3.000 εστιατόρια σε 60 
πόλεις.  

Το κενό που είχε η αγορά της Μέ-
σης Ανατολής στη διαδικτυακή προ-
μήθεια και αποστολή ειδών δια-
τροφής εντόπισε πριν από πέντε 
χρόνια ο άνθρωπος που δημιούρ-
γησε τη startup, Γιάννης Τσιώρος.

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ

Η μεγαλύτερη εξαγορά
ελληνικής εταιρείας τεχνολογίας
Η InstaShop εξαγοράστηκε από τη γερμανική Delivery Hero έναντι 305 εκατ.

Η InstaShop είναι 
πλατφόρμα για παραγ-
γελίες προϊόντων 
και δραστηριοποιείται 
σε Ηνωμένα Αραβικά 
Εμιράτα, Κατάρ, 
Μπαχρέιν, Αίγυπτο 
και Λίβανο.   

Απώλειες της τάξεως του 11% αναμέ-
νεται να καταγράψει φέτος η εγχώ-
ρια βιομηχανία ομορφιάς, καθώς η 
επέλαση του ιού δεν άφησε ανεπη-
ρέαστη την ελληνική αγορά καλλυ-
ντικών. Η συρρίκνωση της ελληνι-
κής οικονομίας λόγω της COVID-19 
ανέκοψε την ανοδική πορεία που 
είχε σημειώσει ο κλάδος των καλ-
λυντικών τα τελευταία χρόνια, στην 
προσπάθειά του να ανακάμψει έπει-
τα από μία επταετία κρίσης. Σύμφω-
να με στοιχεία της ICAP, τα οποία 
έχει στη διάθεσή του ο Πανελλήνιος 
Σύνδεσμος Βιομηχάνων και Αντι-
προσώπων Καλλυντικών και Αρω-
μάτων (ΠΣΒΑΚ), η ελληνική αγορά 
καλλυντικών εκτιμάται ότι θα κα-
ταγράψει απώλειες 11% και θα δια-
μορφωθεί στα 772 εκατ. ευρώ, από 
867 εκατ. ευρώ (τιμές χονδρικής) το 
2019. Ωστόσο, ο κλάδος των καλλυ-
ντικών αναμένεται να επανέλθει σε 
θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης από το 
2021, φθάνοντας τα 803 εκατ. ευρώ 
το επόμενο έτος (+4%) και τα 860 
εκατ. το 2022 (+7,1%). 

Η μείωση του διαθέσιμου εισο-
δήματος των καταναλωτών, η πτώ-
ση της τουριστικής κίνησης καθώς 
και η υποχρεωτική αναστολή λει-
τουργίας των καταστημάτων καλ-
λυντικών επιλεκτικής διανομής θα 
επηρεάσουν, σύμφωνα με στελέχη 
της αγοράς, καθοριστικά τα μεγέθη 
της εγχώριας αγοράς καλλυντικών 
προϊόντων φέτος. Ειδικότερα, το 
πλήγμα που έχει υποστεί ο κλάδος 
του τουρισμού έχει αρνητικές επι-
πτώσεις στις πωλήσεις των μικρών 
καταστημάτων σε ξενοδοχεία που 
πωλούν καλλυντικά προϊόντα, στα 
επαρχιακά φαρμακεία, στα τουρι-
στικά καταστήματα αλλά και στα 
monobrands καταστήματα, που δι-
αθέτουν μία και μόνο μάρκα καλ-
λυντικών. Ωστόσο, το κανάλι της 
ευρείας διανομής (σούπερ μάρκετ) 

αλλά και των φαρμακείων, τα οποία 
δεν ανέστειλαν τη λειτουργία τους, 
αντιστάθμισαν –έως ένα βαθμό– τις 
απώλειες που σημείωσε ο κλάδος 
την περίοδο του lockdown. Ακό-
μη μεγαλύτερη ώθηση έδωσαν και 
οι ηλεκτρονικές πωλήσεις, με τα e-
shops μεγάλων παικτών του λιανε-
μπορίου, όπως το atticabeauty των 
πολυκαταστημάτων Attica, να κατα-
γράφουν τριψήφιους ρυθμούς αύξη-
σης των πωλήσεών τους. Επίσης, το 
scarletbeauty της οικογένειας Σαρά-
ντη, το οποίο προϋπήρχε ως ιδέα, 
ενεργοποίησε τη λειτουργία του κα-
τά τη διάρκεια της πανδημίας, δια-

θέτοντας στο καταναλωτικό κοινό 
brands επιλεκτικής διανομής. Εκτός 
από τη στροφή πολλών καταναλω-
τών στα e-shops, αρκετοί άλλαξαν 
την αγοραστική συμπεριφορά τους 
εξαιτίας και της συρρίκνωσης του 
διαθέσιμου εισοδήματός τους. Πα-
ράγοντες του κλάδου αναφέρουν ότι 
το μειωμένο εισόδημα θα στρέψει 
το ενδιαφέρον των καταναλωτών 
φέτος σε πιο οικονομικά προϊόντα ή 
σε προϊόντα τα οποία διατίθενται πε-
ρισσότερο μέσω εκπτώσεων ή προ-
σφορών. Σημειώνεται ότι, σύμφωνα 
με τελευταία στοιχεία της Cosmetics 
Europe, η κατά κεφαλήν καταναλω-
τική δαπάνη στην Ελλάδα διαμορ-
φώθηκε το 2019 στα 82 ευρώ, από 80 
ευρώ το 2018 και 79 ευρώ το 2017, 
παραμένοντας μακριά από τον ευ-
ρωπαϊκό μέσο όρο των 28 κρατών-
μελών (130 ευρώ το 2019).

Της ΔΕΣΠΟΙΝΑΣ ΚΟΝΤΗ

Μειωμένος 11% φέτος 
ο τζίρος των καλλυντικών

Στο σύνολο του έτους 
εκτιμάται ότι θα φτάσει 
τα 772 εκατ., καθώς 
η πανδημία ανέκοψε 
την ανάκαμψη των 
τελευταίων ετών.
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Εκτίναξη της χρηματοδότησης και 
σημαντική αύξηση των καταθέ-
σεων που τηρούν οι επιχειρήσεις 
προς τις τράπεζες καταγράφεται 
τον Ιούλιο, ενδεικτικό της αυξη-
μένης ρευστότητας που έχει δη-
μιουργηθεί στην αγορά από τα 
μέτρα στήριξης της οικονομίας.

Σύμφωνα με τα στοιχεία της 
Τράπεζας της Ελλάδος, η πιστω-
τική επέκταση προς τις επιχει-
ρήσεις εκτινάχθηκε τον Ιούλιο 
στο 5,8% από 3,7% τον Ιούνιο, 
ενώ αντίστοιχα οι καταθέσεις το 
ίδιο διάστημα αυξήθηκαν κατά 
24,8% από 19,1%. Συγκεκριμένα, 
οι καταθέσεις που διατηρούν οι 
επιχειρήσεις στις τράπεζες αυξή-
θηκαν σε ένα μόλις μήνα κατά 
2,6 δισ. ευρώ και ανήλθαν στο 
τέλος Ιουλίου στα 31,8 δισ. ευρώ 
– από 29,2 δισ. ευρώ τον Ιούνιο. 

Συγκράτηση εξόδων
Η σημαντική ενίσχυση των 

καταθέσεων είναι αποτέλεσμα 
της βελτίωσης της ρευστότη-
τας που καταγράφουν οι επιχει-
ρήσεις από τη συγκράτηση των 
εξόδων και την αύξηση της δα-
νειοδότησής τους μέσα από τα 
εργαλεία που έχουν επιστρατευ-
θεί από τις εμπορικές τράπεζες 
και την Ελληνική Αναπτυξιακή 
Τράπεζα, αλλά και των άλλων 
μέτρων στήριξης που έχει εφαρ-
μόσει η κυβέρνηση, όπως η επι-
στρεπτέα προκαταβολή.

Οπως προκύπτει από τα στοι-
χεία της ΤτΕ, στο σκέλος του 
δανεισμού των επιχειρήσεων η 
καθαρή ροή χρηματοδότησης, 
δηλαδή τα νέα δάνεια που δό-
θηκαν αφού αφαιρεθούν οι απο-
πληρωμές, ανήλθε στο τέλος Ιου-
λίου στο 1,4 δισ. ευρώ από 359 
εκατ. ευρώ τον Ιούνιο και συνο-
λικά τα επιχειρηματικά δάνεια 
ανήλθαν στα 73,5 δισ. ευρώ. Εν-
δεικτικό της γενναίας στήριξης 
που έχουν προσφέρει οι τράπε-
ζες το τελευταίο διάστημα είναι 
ότι ο ρυθμός πιστωτικής επέκτα-
σης του τομέα της βιομηχανίας 
τον Ιούλιο καταγράφει αύξηση 
του ρυθμού χρηματοδότησης 
κατά 8,8% από 6,6% τον Ιούνιο, 
του εμπορίου καταγράφει αύ-
ξηση κατά 7,7% από 2,9%, του 
τουρισμού κατά 6,9% από 1,9% 
και των μεταφορών κατά 14,6% 
από 3,5% τον Ιούνιο. 

Αρμόδιοι παράγοντες εξηγούν 
ότι «η οικονομική κρίση και ο φό-
βος του κορωνοϊού προκαλούν 
μείωση της ζήτησης και οδηγούν 
τις επιχειρήσεις σε συγκράτηση 
των δαπανών τους και διακρά-
τηση της ρευστότητας που δι-
οχετεύεται μέσα από κεφάλαια 
κίνησης, προκειμένου να δια-
χειριστούν αποτελεσματικότερα 
το δύσκολο διάστημα που προ-
μηνύεται η εκ νέου έξαρση της 
πανδημίας». Αντίθετα, πτωτικά 
διαμορφώθηκε η χρηματοδότη-

ση του κλάδου των κατασκευών, 
στον οποίο τον Ιούλιο υπήρξε πι-
στωτική συρρίκνωση κατά -3,7% 
από -4%, στοιχείο που είναι εν-
δεικτικό της πτώσης της οικονο-
μικής δραστηριότητας. 

Στη συγκράτηση των δαπα-
νών τους, όπως προκύπτει από τα 
στοιχεία της ΤτΕ, καταφεύγουν 
και τα νοικοκυριά, οι καταθέσεις 
των οποίων αυξήθηκαν στο τέ-
λος Ιουλίου κατά 6% και συγκε-
κριμένα κατά 669 εκατ. ευρώ. 
Το σύνολο των καταθέσεων των 
νοικοκυριών διαμορφώθηκε στα 
119,7 δισ. ευρώ, με περαιτέρω 
ενίσχυση ωστόσο της στροφής 
που παρατηρείται το τελευταίο 
διάστημα στις καταθέσεις ταμι-
ευτηρίου. Η αύξηση των κατα-
θέσεων ταμιευτηρίου κατά 579 
εκατ. ευρώ στα 61,8 δισ. ευρώ 
συνολικά, γίνεται εις βάρος των 
καταθέσεων προθεσμίας, που 
υποχώρησαν κατά 421 εκατ. ευ-
ρώ, στα 40 δισ. ευρώ, και αποτυ-
πώνει την ανάγκη των νοικοκυ-

ριών να διαθέτουν περισσότερα 
ρευστά διαθέσιμα αντί να απο-
ταμιεύουν, ειδικά σε περιβάλλον 
χαμηλών επιτοκίων που η αποτα-
μίευση δεν επιβραβεύεται πλέον 
με υψηλές αποδόσεις. 

Δεν δανείζονται
Σε ό,τι αφορά το σκέλος 

της χρηματοδότησης των νοι-
κοκυριών, συνεχίζεται η τάση 
συγκράτησης της χρηματοδό-
τησης, με συνέπεια ο ρυθμός 
χρηματοδότησης να είναι αρνη-
τικός στο -2,6% από -2,7% τον 
Ιούνιο. Η καθαρή ροή χρηματο-
δότησης των νοικοκυριών, δη-
λαδή τα νέα δάνεια αφού αφαι-
ρεθούν οι αποπληρωμές και 
οι διαγραφές δανείων, υπήρξε 
τον Ιούλιο αρνητική κατά 123 
εκατ. ευρώ, με έμφαση κυρίως 
στα στεγαστικά δάνεια και λι-
γότερο στην καταναλωτική πί-
στη, τομέα στον οποίο υπάρχει 
οριακή αύξηση της καθαρής ρο-
ής δανείων.

Πτώση της τάξεως του 60%, στο 
36,5%, σημείωσε η πληρότητα στα 
ξενοδοχεία της Αττικής τον Ιού-
λιο, παρά το γεγονός ότι η μέση 
τιμή του δωματίου μειώθηκε κατά 
42,7%. Αλλά και στο πρώτο επτά-
μηνο του έτους η μέση πληρότητα 
στα ξενοδοχεία της Περιφέρειας 
διαμορφώθηκε στο 39,2% έναντι 
77,2% πέρυσι, δηλαδή υποχώρησε 
κατά 49,2%. Στην πραγματικότητα, 
τα στοιχεία αυτά είναι ωραιοποιη-
μένα από τις καλές επιδόσεις του 
Ιανουαρίου και του Φεβρουαρίου, 
που είχαν οριακή μόνο μεταβολή 
σε σχέση με πέρυσι. Η μέση τιμή 
ανά διαθέσιμο δωμάτιο υποχώρη-
σε τον Ιούλιο στα 69,49 ευρώ, από 
121,32 τον περυσινό Ιούλιο, και 
συνολικά για το διάστημα Ιανου-
αρίου - Ιουλίου στα 78,95 ευρώ, 
από 105,57 το αντίστοιχο διάστη-
μα πέρυσι. 

Δραματικές επιπτώσεις
Τα δεδομένα αυτά μεταφράζο-

νται σε μείωση του εσόδου ανά 
διαθέσιμο δωμάτιο σε μόλις 25,36 
ευρώ τον Ιούλιο και 30,99 για το 
επτάμηνο, από 108,69 πέρυσι τον 
Ιούλιο και 81,56 το επτάμηνο του 
2019. Η μεταβολή στα έσοδα ήταν 
-76,7% τον Ιούλιο και -62% για το 
διάστημα Ιανουαρίου - Ιουλίου. 
Αποκαλύπτεται έτσι το βάθος της 
κρίσης στον τουρισμό στην Περι-

φέρεια Αττικής. Τα δεδομένα αυτά 
προκύπτουν από έκθεση της Ενω-
σης Ξενοδόχων Αθηνών - Αττικής 
και Αργοσαρωνικού (ΕΞΑΑΑ) και 
της GBR Consulting. Να σημειω-
θεί πως, σύμφωνα με τα στοιχεία 
κίνησης και απόδοσης ξενοδοχεί-
ων, η πληρότητα των καταλυμά-
των έκλεινε αρνητικά καθ’ όλη τη 
διάρκεια του 2020. Οι δραματικές 
επιπτώσεις της κλιμακούμενης 
πανδημίας στην πληρότητα των 
ξενοδοχείων άρχισαν να γίνονται 
ορατές από τα μέσα Φεβρουαρίου 
2020 στις κρατήσεις και προκρα-
τήσεις από όλες τις αγορές, στον 
επαγγελματικό τουρισμό και στην 
οργάνωση συνεδρίων, εταιρικών 
συναντήσεων και εκδηλώσεων, 
αναφέρει η ΕΞΑΑΑ.

Οι μήνες Απρίλιος και Μάιος 
ήταν ως γνωστόν οι μήνες του 
lockdown και των κλειστών, με 
απόφαση της πολιτείας, ξενοδο-
χείων, πλην αυτών που ορίσθη-
κε από το κράτος να λειτουργούν 
ανά περιφερειακή ενότητα. Από 
1η Ιουνίου τα ξενοδοχεία δωδε-

κάμηνης λειτουργίας μπορούσαν 
να επαναλειτουργήσουν, κάτι που 
δεν υλοποιήθηκε στο σύνολο των 
μονάδων της Αττικής.

Οπως δείχνουν τα στοιχεία, πα-
ρότι ο αριθμός των εν λειτουργία 
ξενοδοχείων και κλινών Αττικής 
που συγκέντρωναν το ενδιαφέ-
ρον της ζήτησης ήταν εντυπωσι-
ακά περιορισμένος σε σχέση με 

το 2019 (τουλάχιστον κατά 35%-
40%), παρότι σταδιακά επανήλθαν 
οι διεθνείς αεροπορικές συνδέ-
σεις και παρότι η Ελλάδα κέρδισε 
εγκαίρως τότε το συγκριτικό πλε-
ονέκτημα του ασφαλούς τουριστι-
κού προορισμού, τόσο ο Ιούνιος 
όσο και ο Ιούλιος αποδείχθηκαν 
απολύτως απογοητευτικοί για τα 
ξενοδοχεία της Αθήνας - Αττικής. 

Το ποσοστό της μέσης πληρότη-
τας δεν ξεπέρασε για τον Ιούνιο 
2020 το 25,7% και για τον Ιού-
λιο 2020 το 36,5%, κάτι που αντι-
στοιχεί σε κατακόρυφη πτώση 
της πληρότητας έναντι των αντί-
στοιχων μηνών του 2019, της τά-
ξεως του -72,3% και -59,3%, αντι-
στοίχως. Εντυπωσιακή ήταν και 
η πτώση κατά 79,0% και 76,7% 

του εσόδου ανά διαθέσιμο δωμά-
τιο (ReVpar) και της μέσης τιμής 
δωματίου κατά 24,0% και 42,7%, 
αντιστοίχως.

Αντίστοιχη είναι όμως η εικό-
να και από τις άλλες μεγάλες ευ-
ρωπαϊκές ανταγωνιστικές πόλεις, 
αν και σε ορισμένες η κατάσταση 
είναι ακόμη χειρότερη. Η Αθή-
να, το Λονδίνο, η Μαδρίτη και η 
Κωνσταντινούπολη αποδείχθη-
καν οι μόνες πόλεις-προορισμοί 
με πτώση πληρότητας της τάξε-
ως του 50%. Οι υπόλοιπες πόλεις 
παρουσίασαν ακόμη μεγαλύτερη 
πτώση πληρότητας. Ενδεικτικά 
παραδείγματα η Ρώμη (-66,5%), 
η Βαρκελώνη (-61,2%) και η Βι-
έννη (-60,3%). Ωστόσο, η Αθήνα 
παρουσίασε τη μεγαλύτερη πτώση 
(-25,2%) στη μέση τιμή δωματίου 
(ADR) έναντι όλων. 

Λάθος πολιτικές
Η Ενωση Ξενοδόχων Αθηνών - 

Αττικής και Αργοσαρωνικού υπεν-
θυμίζει ότι «πτωτικές τάσεις στην 
πληρότητα των ξενοδοχείων κατα-
γράφονται από τα τέλη του 2018» 
και εκτιμά πως τότε «το φαινόμενο 
δεν είχε σχέση με το παγκόσμιο 
πρόβλημα υγείας, αλλά με λάθος 
πολιτικές που υιοθετήθηκαν ως 
προς τη διαχείριση της τουριστι-
κής ανάπτυξης και οι οποίες επέ-
τρεψαν την υπερπροσφορά κλι-
νών κάθε τύπου στην Αθήνα και 
όχι μόνον».

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Η βελτίωση των χορη-
γήσεων οφείλεται
και στην εκτίναξη
των νέων δανείων 
που δόθηκαν
προς τις επιχειρήσεις, 
ύψους 1,4 δισ. ευρώ. 

Η μέση τιμή ανά 
διαθέσιμο δωμάτιο 
υποχώρησε τον Ιούλιο 
στα 69,49 ευρώ,
από 121,32 πέρυσι.

Στα 7,463 δισ. ευρώ διαμορφώθηκε 
το πρωτογενές έλλειμμα του προ-
ϋπολογισμού το 7μηνο Ιανουαρί-
ου - Ιουλίου, έναντι στόχου για 
πρωτογενές πλεόνασμα 1,166 δισ. 
ευρώ, με τα έσοδα από ΦΠΑ και 
ειδικούς φόρους κατανάλωσης 
να ευθύνονται στον μεγαλύτερο 
βαθμό συγκριτικά με τις υπόλοι-
πες κατηγορίες για την υστέρηση 
των φορολογικών εσόδων.

Τα αναλυτικά στοιχεία για την 
εκτέλεση του προϋπολογισμού 
που έδωσε το υπουργείο Οικο-
νομικών επιβεβαίωσαν ότι το 
«άνοιγμα» μεταξύ προβλέψεων 
και πραγματοποιήσεων στον προ-
ϋπολογισμό ξεπέρασε τα 8,6 δισ. 
ευρώ. Βεβαίως, στη συνέχεια συ-
ντάχθηκαν αναθεωρημένες προ-
βλέψεις και σε σύγκριση με αυτές 
η απόκλιση δεν είναι μεγάλη. Μά-
λιστα, ο υπουργός Οικονομικών 
Χρήστος Σταϊκούρας είπε χθες μι-
λώντας στο Θέμα FM ότι ούτε τον 
Αύγουστο υπήρξε απόκλιση στα 
έσοδα σε σύγκριση με τις αναθε-
ωρημένες προβλέψεις.

Σύμφωνα με τα στοιχεία εκτέλε-
σης του υπουργείου Οικονομικών, 
τα έσοδα από φόρους ανήλθαν σε 
22,676 δισ. ευρώ, μειωμένα κατά 
3,621 δισ. ευρώ ή 13,8% έναντι 
του στόχου που έχει περιληφθεί 
στην εισηγητική έκθεση του προ-
ϋπολογισμού 2020. Ωστόσο, σε σύ-
γκριση με τις επικαιροποιημένες 
εκτιμήσεις που περιλαμβάνονται 
στο Πρόγραμμα Σταθερότητας που 
κατατέθηκε στην Ε.Ε. στις 30 Απρι-
λίου 2020 και οι οποίες περιέχουν 
τις επιπτώσεις των μέτρων για την 
αντιμετώπιση της υγειονομικής 
κρίσης, η υστέρηση είναι περίπου 
31 εκατ. ευρώ, επισημαίνει η ανα-
κοίνωση του υπουργείου.

Μένοντας στη σύγκριση με τον 
προϋπολογισμό του 2020, τις με-
γαλύτερες μειώσεις κατέγραψαν 
ο ΦΠΑ και οι ειδικοί φόροι κατα-
νάλωσης, καθώς δόθηκαν και οι 
σχετικές αναστολές πληρωμών, 
ενώ «βουτιά» έκανε και ο φόρος 
εισοδήματος, αλλά για τεχνικούς 
λόγους, καθώς δόθηκε παράταση 
στην προθεσμία υποβολής δηλώ-
σεων για ένα μήνα, από το τέλος 
Ιουλίου στο τέλος Αυγούστου.

Ειδικότερα, οι κυριότερες μει-
ώσεις εσόδων ήταν οι εξής κατά 
κατηγορία:
• ΦΠΑ στα πετρελαιοειδή και στα 
παράγωγα αυτών κατά 308 εκατ. 
ευρώ ή 26,4%.

• ΦΠΑ λοιπών προϊόντων και 
υπηρεσιών κατά 1.401 εκατ. ευ-
ρώ ή 15,8%.
• ΕΦΚ ενεργειακών προϊόντων 
κατά 248 εκατ. ευρώ ή 10,0%.
• ΕΦΚ καπνικών προϊόντων κατά 
87 εκατ. ευρώ ή 7,0%.
• ΕΦΚ λοιπών προϊόντων κατά 
99 εκατ. ευρώ ή 27,2%.
• Τακτικοί φόροι ακίνητης πε-
ριουσίας κατά 74 εκατ. ευρώ ή 
12,4%, εκ των οποίων: ΕΝΦΙΑ κα-
τά 65 εκατ. ευρώ ή 11,6%.
• Φόρος εισοδήματος πληρωτέος 
από φυσικά πρόσωπα κατά 887 
εκατ. ευρώ ή 14,1%.
• Πωλήσεις πάγιων περιουσια-

κών στοιχείων κατά 314 εκατ. 
ευρώ ή 98,8%. 

Εκτίναξη δαπανών
Οι δαπάνες του κρατικού προϋ-

πολογισμού το 7μηνο ήταν 34,757 
δισ. ευρώ, αυξημένες κατά 4,599 
δισ. ευρώ έναντι του στόχου. Οι 
κυριότερες αιτίες ήταν:
α) Η δαπάνη αποζημίωσης ειδι-
κού σκοπού λόγω της πανδημίας 
COVID-19 (σε μισθωτούς και επι-
στήμονες), ύψους περίπου 1,118 
δισ. ευρώ.
β) Η δαπάνη ενίσχυσης επιχειρή-
σεων με τη μορφή επιστρεπτέας 
προκαταβολής, ύψους περίπου 
864 εκατ. ευρώ, η οποία πληρώ-
θηκε από το υπουργείο Οικονο-
μικών. 
γ) Η δαπάνη έκτακτης επιχορήγη-
σης προς τον ΕΦΚΑ και τον ΕΟ-
ΠΥΥ για την κάλυψη υστέρησης 
εσόδων από τις μειωμένες ασφα-
λιστικές εισφορές λόγω της παν-
δημίας, ύψους 262 και 263 εκατ. 
ευρώ, αντιστοίχως.
δ) Οι αυξημένες εκροές του Π∆Ε 
κατά 2,293 δισ. ευρώ, κυρίως λό-
γω των δαπανών για την αποζη-
μίωση ειδικού σκοπού επιχειρή-
σεων και αυτοαπασχολούμενων, 
για την επιδότηση τόκων δανείων 
μικρών και μεσαίων επιχειρήσε-
ων, για το μέτρο της επιστρεπτέας 
προκαταβολής επιχειρήσεων και 
για τη σύσταση Ταμείου Εγγυο-
δοσίας επιχειρήσεων λόγω της 
πανδημίας COVID-19.

Πρωτογενές έλλειμμα
7,4 δισ. στο επτάμηνο
εξαιτίας της πανδημίας

Αποταμιεύουν περιμένοντας
έναν δύσκολο χειμώνα

Σε ελεύθερη πτώση πληρότητα και έσοδα για τα ξενοδοχεία της Αθήνας

Μεγάλη μείωση 
εσόδων από ΦΠΑ
και φόρους 
κατανάλωσης.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Αυξήθηκαν κατά 3,2 δισ. οι καταθέσεις επιχειρήσεων, νοικοκυριών τον Ιούλιο
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Για τον ΣΕΒ, η διασφάλιση ενισχυμένης προστασίας των προσωπικών δεδο-
μένων από τις επιχειρήσεις συνιστά μια αναγκαία συνθήκη εμπιστοσύνης με-
ταξύ της επιχείρησης και των συναλλασσομένων μαζί της. 

Δουλεύουμε για το κράτος σχε-
δόν τις μισές ημέρες του χρόνου. 
Σύμφωνα με το ΚΕΦίΜ - Μάρκος 
∆ραγούμης, το 2019, από τις 365 
ημέρες του χρόνου, τις 178 εργα-
στήκαμε για να πληρώσουμε φό-
ρους και εισφορές.

Ετσι, κατά το ΚΕΦίΜ, «Ημέρα 
Φορολογικής Ελευθερίας» για την 
Ελλάδα ήταν η 28η Ιουνίου του 
2019, αφού έως τότε κάθε μισθός 
και ημερομίσθιο προοριζόταν για 
τα κρατικά ταμεία.

«Την τελευταία πενταετία, 
σταθερά σχεδόν το μισό εισόδη-
μα που παράγεται στην Ελλάδα 
(48%-50%) πηγαίνει στο κράτος. 
Το 2018 η Ελλάδα σημείωσε την 
9η χειρότερη επίδοση ανάμεσα 
στις 27 χώρες της Ε.Ε. σχετικά 
με τις ημέρες που οι πολίτες ερ-
γάζονται για το κράτος».

Το 2019 ήταν, παρ’ όλα αυτά, 
μια σχετικώς καλύτερη χρονιά, 
υπό την έννοια ότι δουλέψαμε 3 
ημέρες λιγότερο για το κράτος, σε 
σύγκριση με το 2018. Το ΚΕΦίΜ 
μάλιστα προέβλεπε ότι η βελτίω-
ση αυτή θα συνεχιζόταν και φέ-
τος με άλλη μία ημέρα λιγότερης 
δουλειάς για το κράτος, αλλά η 
έλευση του κορωνοϊού ανέτρεψε 
τα σχέδια αυτά.

Το γεγονός ότι η Ελλάδα βρί-
σκεται στην 9η χειρότερη θέση 
κατά το ΚΕΦίΜ σε ό,τι αφορά το 
πόσους φόρους πληρώνουμε, δεν 
θα ήταν ίσως τόσο δυσάρεστο αν 
η ανταποδοτικότητα των φόρων, 
με τη μορφή των προσφερόμε-
νων κρατικών υπηρεσιών, ήταν 
υψηλού επιπέδου. Ο πίνακας κα-
τάταξης των χωρών δείχνει πως 
πολλές ανεπτυγμένες χώρες πλη-
ρώνουν υψηλούς φόρους: Ιταλία, 
Φινλανδία, Αυστρία, Σουηδία, ∆α-
νία, Βέλγιο, Γαλλία και Λουξεμ-
βούργο δουλεύουν περισσότερες 
μέρες από την Ελλάδα για το κρά-
τος. Προφανώς, όμως, οι περισ-
σότερες από αυτές, αν όχι όλες, 
έχουν πολύ υψηλότερου επιπέδου 
δημόσιες υπηρεσίες. Αντίθετα, τις 
λιγότερες ημέρες δουλεύουν για 

το κράτος οι πολίτες της Ρουμανί-
ας, της Λιθουανίας, της Κύπρου, 
της Εσθονίας, της Λετονίας και 
της Μάλτας. 

Μία ακόμη σύγκριση που προ-
κύπτει από τα στοιχεία του ΚΕ-
ΦίΜ είναι εντυπωσιακή: Το ποσό 
που πληρώνουν κάθε χρόνο οι 
Ελληνες για φόρους και ασφαλι-
στικές εισφορές είναι διπλάσιο 
σε σύγκριση με αυτό που πλη-
ρώνουν για την κάλυψη των βα-
σικών τους αναγκών. 

Συγκεκριμένα, για διατροφή, 

ένδυση, στέγαση, οικιακά αγα-
θά, μεταφορές και επικοινωνίες 
πλήρωσαν το 2018 43,1 δισ. ευρώ, 
ενώ για φόρους και ασφαλιστικές 
εισφορές, πολίτες και επιχειρή-
σεις στην Ελλάδα πλήρωσαν το 
2019 76,5 δισ. ευρώ.

Σύμφωνα με τον απολογισμό 
του ΚΕΦίΜ, τα συνολικά φορο-
λογικά έσοδα 76,5 δισ. ευρώ του 
2019 ήταν κατά 1,5 δισ. ευρώ λι-
γότερα απ’ όσα προέβλεπε ο ψη-
φισμένος προϋπολογισμός και 
κατανέμονται ως εξής: 31,7 δισ. 
από έμμεσους φόρους, 17,8 δισ. 
ευρώ από άμεσους φόρους, 26,7 
δισ. ευρώ από κοινωνικές εισφο-
ρές και 269 εκατ. ευρώ από φό-
ρους επί του κεφαλαίου.

«Το καθαρό εθνικό εισόδημα 
για το 2019 προβλέπεται να ανέλ-
θει  στα 157,5 δισ. ευρώ. Από τη 
διαίρεση των φορολογικών εσό-
δων με το προβλεπόμενο καθα-

ρό εθνικό εισόδημα, προκύπτει 
ότι οι Ελληνες και οι Ελληνίδες 
το 2019 εργάστηκαν 178 ημέρες 
για το κράτος».

Το γεγονός ότι η «Ημέρα Φο-
ρολογικής Ελευθερίας» ήρθε το 
2019 τρεις ημέρες νωρίτερα από 
τον προηγούμενο χρόνο οφείλε-
ται κατά το ΚΕΦίΜ στη συγκρά-
τηση των φορολογικών εσόδων 
το 2019 στο ίδιο επίπεδο με το 
2018 και τη μεγέθυνση της εθνι-
κής οικονομίας κατά 1,9%.

Η αύξηση των ημερών που 
δουλεύουμε για το κράτος ήταν 
αλματώδης την περίοδο της κρί-
σης. Ως το 2010, δουλεύαμε 137-
147 ημέρες τον χρόνο, ενώ στη 
συνέχεια, προφανώς λόγω δρα-
ματικής πτώσης του ΑΕΠ, αλλά 
και φοροεισπρακτικών μέτρων, 
φτάσαμε έως και τις 182 ημέρες 
το 2016. Φέτος, λόγω κορωνοϊ-
ού προβλέπεται νέα επιδείνωση.

Το μεγαλύτερο σε σύγκριση με τις 
άλλες χώρες μέρος των εσόδων 
του κράτους δαπανά η Ελλάδα 
για πληρωμή συντάξεων, σύμ-
φωνα με τη μελέτη του ΚΕΦΙΜ. 
Κάτι που αναδεικνύει πόσο με-
γάλο πρόβλημα παραμένει δια-
χρονικά το ασφαλιστικό, παρά 
τις μεταρρυθμίσεις που έγιναν.

Δαπάνες
Συγκεκριμένα, το κράτος δα-

πάνησε το 2018 το 40,5% των 
συνολικών εσόδων του στην κοι-
νωνική προστασία και το μεγα-
λύτερο μέρος αυτών, το 28,1% 
των συνολικών εσόδων, αφο-

ρούσε συντάξεις γήρατος. «Το 
ποσοστό αυτό είναι το μεγαλύ-
τερο σε όλες τις χώρες της Ε.Ε., 
6,1 ποσοστιαίες μονάδες πάνω 
από τον ευρωπαϊκό μέσο όρο», 
επισημαίνει η μελέτη.

Για τα επιδόματα προς τους 
οικονομικά ασθενέστερους κα-
τευθύνεται το 12,4% των κρα-
τικών εσόδων.

Από εκεί και πέρα, μετά την 
κοινωνική προστασία, το μεγα-
λύτερο μερίδιο των κρατικών 
δαπανών, 17,7% του συνόλου, 
κατανέμεται στις γενικές δημό-
σιες υπηρεσίες. 

Ακολουθεί ο τομέας της υγεί-
ας, που απορροφά το 10,6%, 
των οικονομικών υποθέσεων, 
με 9,3%, της εκπαίδευσης με 
8,3%, της δημόσιας τάξης και 
ασφάλειας με 4,4%, της άμυνας 
με 4,3%, της προστασίας περι-

βαλλοντος με 2,8% και της ανα-
ψυχής, πολιτισμού και θρησκεί-
ας, με 1,7% του συνόλου των 
κρατικών εσόδων.

Για τη φετινή χρονιά, η μελέ-
τη του ΚΕΦίΜ επισημαίνει πως 
«η αναμενόμενη μεγάλη μετα-
βολή των μεγεθών της ελληνι-
κής οικονομίας ακυρώνει εκ των 
πραγμάτων κάθε πρόβλεψη που 
βασίζεται στον προϋπολογισμό. 
Το ΚΕΦίΜ θα υπολογίσει την 
Ημέρα Φορολογικής Ελευθερίας 
απολογιστικά, βάσει των σχετι-
κών δημοσιονομικών στοιχείων, 
όπως αυτά θα διαμορφωθούν 
στην πράξη».

Ανω του 5% του ΑΕΠ θα διαμορ-
φωθεί το πρωτογενές έλλειμμα 
εξαιτίας της πανδημίας, εκτιμά η 
Alpha Bank.

Η επιδείνωση οφείλεται κυρίως 
στο πακέτο μέτρων στήριξης της 
ελληνικής οικονομίας που έθεσε σε 
εφαρμογή η κυβέρνηση, με σκοπό 
την αντιμετώπιση των επιπτώσεων 
της πανδημίας, αλλά και στη μείω-
ση των εσόδων του κρατικού προϋ-
πολογισμού. Τα έσοδα από φόρους 
ήταν μειωμένα το πρώτο επτάμη-
νο, σε σύγκριση με τις εκτιμήσεις 
του προϋπολογισμού, κατά 13,6% 
συνολικά, ενώ οι πρωτογενείς δα-
πάνες υπερέβησαν κατά 16,3% τις 
προϋπολογισθείσες.

Σύμφωνα με τους αναλυτές της 
τράπεζας, οι κύριες αιτίες απόκλι-
σης του πρωτογενούς αποτελέσμα-
τος του κρατικού προϋπολογισμού 
από τον στόχο του 2020, στο διά-
στημα Ιανουαρίου - Ιουλίου, ήταν:
• Οι αυξημένες δαπάνες στην κα-

τηγορία των μεταβιβάσεων, οι οποί-
ες περιλαμβάνουν τις δαπάνες για 
την αποζημίωση ειδικού σκοπού 
που καταβλήθηκε σε μισθωτούς και 
επιστήμονες, και το σχήμα της επι-
στρεπτέας προκαταβολής.
• Οι αυξημένες εκροές του προϋπο-
λογισμού δημοσίων επενδύσεων, 
από τον οποίο χρηματοδοτήθηκαν 
η αποζημίωση ειδικού σκοπού προς 
αυτοαπασχολουμένους και επιχειρή-
σεις, η επιδότηση των τόκων ενήμε-
ρων δανείων μικρομεσαίων επιχει-
ρήσεων και η σύσταση του ταμείου 
εγγυοδοσίας επιχειρήσεων της Ελ-

ληνικής Αναπτυξιακής Τράπεζας.
Επιπλέον, το φθινόπωρο αναμέ-

νεται να ενεργοποιηθούν τα επι-
πρόσθετα μέτρα στήριξης εργαζο-
μένων και επιχειρήσεων, τα οποία 

ανακοινώθηκαν στις αρχές Ιουλί-
ου και αφορούν το δεύτερο τρίμη-
νο του 2020, συνολικού ύψους 3,5 
δισ. Επίσης, εντός του Σεπτεμβρί-
ου η κυβέρνηση θα ανακοινώσει 

νέο πακέτο μέτρων στήριξης της 
οικονομίας, ενώ αναμένεται να ξε-
κινήσει η καταβολή αναδρομικών 
συντάξεων (1,4 δισ.).

«Ως εκ τούτου, το δημοσιονο-
μικό αποτέλεσμα θα επιβαρυνθεί 
περαιτέρω, με το πρωτογενές έλ-
λειμμα της γενικής κυβέρνησης 
να εκτιμάται ότι θα υπερβεί το 5% 
το 2020 (ως ποσοστό του ΑΕΠ της 
περασμένης χρονιάς). Ο στόχος του 
3,5% για το πρωτογενές πλεόνασμα 
δεν θα τεθεί σε ισχύ το 2020, ενώ 
οι δαπάνες για τη συγκράτηση της 
εξάπλωσης της πανδημίας και την 
υποστήριξη της οικονομικής δρα-
στηριότητας θα εξαιρεθούν από το 
δημοσιονομικό αποτέλεσμα.

Ωστόσο, χώρες όπως η Ελλάδα, 
που έχουν υψηλούς λόγους χρέ-
ους προς ΑΕΠ ή/και αυξημένο κό-
στος εξυπηρέτησης του χρέους, 
αναμένεται να έχουν λιγότερο δη-
μοσιονομικό χώρο για την άσκηση 
αντικυκλικών δημοσιονομικών πο-

λιτικών. Το δημόσιο χρέος της Ελ-
λάδας προβλέπεται να ανέλθει το 
2020 σε 196,4% του ΑΕΠ. Εντού-
τοις το προφίλ του ελληνικού δη-
μοσίου χρέους παραμένει ευνοϊ-
κό, λαμβάνοντας υπ’ όψιν πως οι 
ακαθάριστες χρηματοδοτικές ανά-
γκες του ελληνικού ∆ημοσίου για 
τα επόμενα δύο έτη παραμένουν 
σε χαμηλά επίπεδα (χαμηλότερα 
του ορίου του 15% του ΑΕΠ), προ-
σεγγίζοντας τα 18 δισ. ή 9,5% του 
ΑΕΠ, καθώς επίσης και τη μεγάλη 
περίοδο ωρίμανσης του χρέους (μέ-
ση σταθμική διάρκεια του χρέους: 
20,2 έτη). Επομένως, διαφαίνεται 
πως ο συνδυασμός ενός ευνοϊκού 
προφίλ χρέους με χαμηλό κόστος 
εξυπηρέτησης του χρέους (ετήσιο 
μεσοσταθμικό επιτόκιο: 1,93%, Ιού-
νιος 2019-20) επιτρέπει την άσκηση 
λελογισμένης αντικυκλικής δημο-
σιονομικής πολιτικής, χωρίς να θέ-
σει σε κίνδυνο τη βιωσιμότητα του 
δημοσίου χρέους μεσοπρόθεσμα.  

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Το 2019 δουλέψαμε
3 ημέρες λιγότερο
για το κράτος,
σε σύγκριση
με το 2018.

Το κράτος
δαπάνησε το 2018
το 40,5%
των συνολικών 
εσόδων του στην 
κοινωνική προστασία.

Παρά την αύξηση
του δημοσίου χρέους, 
δεν τίθεται ζήτημα 
βιωσιμότητάς του 
μεσοπρόθεσμα. 

Eναν πρακτικό οδηγό συμμόρφω-
σης για τη χρήση των cookies 
έθεσε από χθες στη διάθεση 
των επιχειρήσεων - μελών του ο 
ΣΕΒ με σκοπό να αποτελέσει μια 
χρήσιμη πηγή πρακτικής πληρο-
φόρησης για την ενίσχυση των 
ψηφιακών σχέσεων των επιχει-
ρήσεων με τους καταναλωτές και 
την ενδυνάμωση της ψηφιακής 
τους παρουσίας. 

Ο οδηγός που καταρτίστηκε 
σε συνεργασία με τη δικηγορι-
κή εταιρεία ΚΒVL, μέλος του δι-
κτύου Deloitte Legal, απευθύνε-
ται σε όλες τις επιχειρήσεις και 
στόχος του είναι να βοηθήσει με 
όσο το δυνατόν πιο πρακτικό τρό-
πο στη συμμόρφωση ως προς τη 
σωστή χρήση και διαχείριση των 
cookies, που είναι βασική προϋ-
πόθεση για τη νόμιμη επεξεργα-
σία των ψηφιακών δεδομένων, 
προσωπικών και μη.

O οδηγός αναφέρεται στην κα-
τηγοριοποίηση των cookies σε:
• αναγκαία, 
• προτίμησης,
• επίδοσης και
• διαφήμισης. 

Η πρώτη κατηγορία δεν απαι-
τεί τη συγκατάθεση του χρήστη. 
Για τις άλλες τρεις κατηγορίες που 
απαιτείται συγκατάθεση, πρέπει 
να καθοριστεί σύννομος τρόπος 
για έγκυρη λήψη συγκατάθεσης 
και δη, διακριτής συγκατάθεσης, 
καθώς και ανάκλησης αυτής. 

Ο χρήστης θα πρέπει οπωσδή-
ποτε να είναι σε θέση να επιλέξει 
διακριτά συγκεκριμένους σκο-
πούς cookies, δηλαδή να μην έχει 
μόνο την επιλογή «όλα ή τίποτα». 
Πρακτικά αυτό σημαίνει ότι, μέ-
σω ενός κουμπιού «Προσαρμογή» 
(ενδεικτική ονομασία), δίπλα από 
τα κουμπιά «Αποδοχή» και «Απόρ-
ριψη» (ενδεικτικές ονομασίες), ο 
χρήστης θα πρέπει να οδηγείται 
σε οθόνη-πάνελ που προσφέρει 
εμφανώς διακριτά tick-boxes, ή 

άλλου είδους κουμπιά, με προεπι-
λεγμένο (χωρίς δυνατότητα απο-
επιλογής) μόνο το tick-box των 
«Αναγκαίων» cookies και εμφανώς 
αποεπιλεγμένα τα τρία tick-boxes 
των cookies «Προτίμησης», «Επί-
δοσης» και «∆ιαφήμισης». 

Για την επιβεβαίωση της δια-
κριτής επιλογής του χρήστη, σε 
ορατό σημείο στο πάνελ επιλο-
γών θα πρέπει να υπάρχει αντί-
στοιχο κουμπί «Αποθήκευση επι-

λογών» (ενδεικτική ονομασία), 
το οποίο μπορεί να συνοδεύεται 
από επανάληψη των γενικών επι-
λογών «Αποδοχή» και «Απόρρι-
ψη» (ενδεικτικές ονομασίες). Και 
σε αυτήν την περίπτωση, όλες οι 
επιλογές πρέπει να είναι παρουσι-
ασμένες αισθητικά όμοια. 

Προσωπικά δεδομένα
«Για τον ΣΕΒ, η διασφάλιση 

ενισχυμένης προστασίας των προ-
σωπικών δεδομένων από τις επι-
χειρήσεις δεν αποτελεί τυπική 
εκπλήρωση μιας λίστας υποχρε-
ώσεων υπό την απειλή υψηλών 
προστίμων. 

Συνιστά μια αναγκαία συνθήκη 
εμπιστοσύνης μεταξύ της επιχεί-
ρησης και των συναλλασσομένων 
μαζί της, εργαζομένων, συνεργα-
τών και καταναλωτών, που παρά-
γει με τη σειρά της προστιθέμενη 
αξία και μεγέθυνση του αποτυπώ-
ματός της», επισημαίνει ο γενικός 
διευθυντής του ΣΕΒ Αλέξανδρος 
Χατζόπουλος, με αφορμή την έκ-
δοση του οδηγού.

Οδηγίες για τη σωστή
χρήση των cookies
από τις επιχειρήσεις

Το πακέτο μέτρων θα εκτινάξει πάνω από το 5% του ΑΕΠ το πρωτογενές έλλειμμα

Στις συντάξεις το μεγαλύτερο μέρος των φόρων

Στόχος του πρακτικού 
οδηγού του ΣΕΒ 
είναι να ενισχύσει
τις ψηφιακές σχέσεις 
των επιχειρήσεων 
με τους καταναλωτές.

Ο στόχος του 3,5% για το πρωτογενές πλεόνασμα δεν θα τεθεί σε ισχύ φέ-
τος, ενώ οι δαπάνες για την αντιμετώπιση της κρίσης της πανδημίας θα εξαι-
ρεθούν από το δημοσιονομικό αποτέλεσμα.

Της ΧΡΥΣΑΣ ΛΙΑΓΓΟΥ

Δουλέψαμε 178 ημέρες
για πληρωμή φόρων, εισφορών
Ο μισός ετήσιος μισθός καταλήγει σε εφορία και ασφαλιστικά Ταμεία
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Ιστορικών διαστάσεων αποδει-
κνύονται η οικονομική κρίση που 
προκάλεσε η πανδημία και η ανα-
στολή της οικονομικής δραστηρι-
ότητας, καθώς είναι πολύ μεγαλύ-
τερη από εκείνη της παγκόσμιας 
χρηματοπιστωτικής κρίσης. 

Οπως ανέφερε ο ΟΟΣΑ, το συ-
νολικό ΑΕΠ των χωρών-μελών 
του συρρικνώθηκε κατά 9,8% στη 
διάρκεια του δευτέρου τριμήνου 
όταν η πανδημία βρισκόταν στην 
κορύφωσή της και οι περισσότε-
ρες χώρες είχαν αναστείλει κάθε 
δραστηριότητα στην προσπάθεια 
να την αναχαιτίσουν. Μπροστά 
στην πρωτοφανή αυτή για καιρό 
ειρήνης συρρίκνωση, ωχριά η 
μείωση κατά 2,3% που είχε ση-
μειώσει και πάλι το συνολικό ΑΕΠ 
των χωρών-μελών του το πρώτο 
τρίμηνο του 2009, λίγους μήνες 
δηλαδή μετά την κατάρρευση της 
Lehman Brothers, όταν η παγκό-
σμια οικονομία βυθιζόταν στη 
δίνη της παγκόσμιας χρηματο-
πιστωτικής κρίσης.

Ο διεθνής οργανισμός απέ-
δωσε τη δραματική συρρίκνωση 
αποκλειστικά «στα μέτρα ανά-
σχεσης του κορωνοϊού που υι-
οθέτησε όλος ο κόσμος από τον 
Μάρτιο». Υπογραμμίζοντας, δε, 
τη βαρύτητα των στοιχείων αυ-
τών, ο ΟΟΣΑ τόνισε πως το σύ-
νολο των χωρών-μελών του και 
των εταίρων τους αντιπροσωπεύ-
ουν το 80% του εμπορίου και των 
επενδύσεων σε παγκόσμιο επίπε-
δο. Ανάμεσα στις χώρες-μέλη του, 
τη βαθύτερη ύφεση κατέγραψε η 
Βρετανία με το ΑΕΠ της να συρ-
ρικνώνεται το δεύτερο τρίμηνο 
κατά 20,4%, αλλά και η Γαλλία, 
της οποίας η οικονομία συρρι-
κνώθηκε κατά 13,8% καθώς υι-
οθέτησε αυστηρότερα μέτρα για 
την ανάσχεση της πανδημίας ενώ 
διολίσθαινε ήδη σε ύφεση, με το 
προηγούμενο τρίμηνο να έχει κα-
ταγράψει ήδη συρρίκνωση 5,9%.

Ακολουθούν, πάντως, με επί-
σης διψήφια ποσοστά συρρίκνω-
σης των οικονομιών τους, η Ιτα-
λία με 12,4% και ο Καναδάς με 
12%. Στο σύνολό της η Ευρωζώνη 
κατέγραψε επίσης συρρίκνωση 
της οικονομίας της κατά 12,1%. 
∆ραματική για τα δεδομένα της 
Γερμανίας είναι και η συρρίκνω-
ση 9,7% που παρουσίασε. Η με-
γαλύτερη ευρωπαϊκή οικονομία 
ανακοίνωσε χθες ότι παρατεί-
νει μέχρι το τέλος του επόμενου 
έτους το πρόγραμμα στήριξης 
των μισθών, με την κυβέρνηση 
να αναλαμβάνει, έτσι, περαιτέρω 
δαπάνες ύψους 10 δισ. ευρώ. Ση-
μειωτέον ότι στη Βρετανία έχουν 

προκαλέσει πολιτική αντιπαρά-
θεση οι πιέσεις που υφίσταται η 
κυβέρνηση Μπόρις Τζόνσον για 
να κάνει ακριβώς το ίδιο, να πα-
ρατείνει τη στήριξη των μισθών 
στον ιδιωτικό τομέα προκειμέ-
νου να αποφύγει ένα μαζικό κύ-
μα απολύσεων.

Σε ό,τι αφορά την υπερδύνα-
μη, η αμερικανική οικονομία συρ-
ρικνώθηκε κατά 9,5%. Και βέβαια, 
ο διεθνής οργανισμός προειδο-
ποιεί πως η ανάκαμψη της πα-
γκόσμιας οικονομίας παραμένει 
αβέβαιη και προπαντός «ευάλω-
τη στην περίπτωση ενός δεύτε-
ρου κύματος της πανδημίας». 
Σημειωτέον ότι έχει προηγηθεί 
τον Ιούνιο η εξαμηνιαία έκθεση 
του ΟΟΣΑ, στην οποία ο διεθνής 
οργανισμός προβλέπει ότι στο 
σύνολο του έτους η παγκόσμια 
οικονομία θα συρρικνωθεί κα-
τά 6% ενώ η ανεργία θα φτάσει 
το 9,2%  σε παγκόσμιο επίπεδο. 
Προεξοφλεί, άλλωστε, ότι η πα-
γκόσμια οικονομία δεν πρόκειται 

να επιστρέψει στα προ της παν-
δημίας επίπεδα για τουλάχιστον 
δύο χρόνια ακόμη. 

Βαρύ κλίμα
Οι δυσοίωνες διαπιστώσεις 

και εκτιμήσεις του διεθνούς ορ-
γανισμού δίνονται στη δημοσι-
ότητα καθώς οι επικεφαλής των 
μεγαλύτερων κεντρικών τραπε-
ζών του κόσμου ετοιμάζονται για 
την ετήσια συνάντησή τους στο 
Τζάκσον Χολ. Αναμένεται, έτσι, 
να επιδεινώσουν περαιτέρω το 
ήδη βαρύ κλίμα στο οποίο θα δι-
εξαχθεί η συνάντηση αφού έχει 
προηγηθεί η πρόβλεψη του ∆ΝΤ 
πως η παγκόσμια οικονομία θα 
συρρικνωθεί φέτος κατά 4,9% 
εξαιτίας βεβαίως της πανδημί-
ας. Αν επιβεβαιωθεί, θα είναι η 
χειρότερη επίδοσή της από τις 
αρχές της δεκαετίας του 1980, 
οπότε και άρχισαν οι ετήσιες 
αυτές συνεδριάσεις των μεγα-
λύτερων κεντρικών τραπεζών 
του κόσμου.

Συνολικά το ΑΕΠ
των χωρών-μελών 
του ΟΟΣΑ μειώθηκε 
κατά 9,8% το δεύτερο 
τρίμηνο.

H πανδημία «βύθισε» περισσότερο
τη διεθνή οικονομία από τη Lehman
ΟΟΣΑ: Πρωτοφανής η παγκόσμια οικονομική κρίση και αβέβαιη η ανάκαμψη

ΑΝΑΛΥΣΗ

Η American Airlines προειδοποί-
ησε αυτή την εβδομάδα ότι θα 
απολύσει έως και 19.000 εργα-
ζομένους την 1η Οκτωβρίου, κα-
θώς δεν υπάρχουν ενδείξεις για 
γρήγορη ανάκαμψη του κλάδου 
της αεροπλοΐας. Η εταιρεία εξε-
τάζει την απόλυση χιλιάδων αε-
ροσυνοδών, πιλότων, τεχνικών 
και άλλων εργαζομένων. Μαζί με 
τις εθελούσιες εξόδους, τις συ-
νταξιοδοτήσεις και τις ειδικές 
άδειες, η αεροπορική αναμένει 
πως την 1η Οκτωβρίου θα απα-
σχολεί 40.000 λιγότερους εργα-
ζομένους σε σχέση με την πε-
ρίοδο πριν από την πανδημία, 
δηλαδή θα μειώσει το προσωπι-
κό της κατά 30%.

Η American Airlines είναι 
απλώς η τελευταία που προχω-
ρεί σε μια τέτοια ανακοίνωση. 
Στην αρχή του καλοκαιριού, η 
United Airlines ανακοίνωσε ότι 
το φθινόπωρο θα θέσει σε δια-
θεσιμότητα έως και 36.000 ερ-
γαζομένους. Τη ∆ευτέρα, η Delta 
Air Lines προειδοποίησε ότι εν-
δέχεται να θέσει σε διαθεσιμό-
τητα έως και 1.941 πιλότους τον 
Οκτώβριο, παρότι περίπου άλλοι 
τόσοι έχουν ήδη φύγει με εθε-
λουσία έξοδο.

Αυτά είναι τα αποτελέσματα 
της κατακόρυφης μείωσης της 
ζήτησης για αεροπορικά ταξίδια. 
Ολο και περισσότερα στοιχεία 
οδηγούν στο συμπέρασμα ότι ο 
ρυθμός της οικονομικής ανάπτυ-
ξης επιβραδύνεται. Οι προσλή-
ψεις μειώθηκαν τον Ιούλιο και 
φαίνεται πως υποχώρησαν ακό-
μη περισσότερο τον Αύγουστο. 
Οι εβδομαδιαίες αιτήσεις για το 
επίδομα ανεργίας ξεπέρασαν ξα-
νά το ένα εκατομμύριο, αναστρέ-
φοντας την πτωτική πορεία των 
προηγούμενων εβδομάδων. Επί-
σης, η καταναλωτική εμπιστο-
σύνη υποχώρησε τον Αύγουστο 

στο χαμηλότερο επίπεδο από την 
επέλαση της πανδημίας.

Οι οικονομολόγοι αποδίδουν 
την επιβράδυνση, μεταξύ άλλων, 
και στη μείωση της κρατικής στή-
ριξης για οικογένειες και επιχει-
ρήσεις. Τα επιπρόσθετα εβδομα-
διαία επιδόματα στήριξης 600 
δολαρίων, τα οποία η Γερουσία 
είχε εγκρίνει τον Μάρτιο, έληξαν 
στο τέλος Ιουλίου. Το πρόγραμ-
μα στήριξης μικρών επιχειρή-
σεων έληξε τον Αύγουστο. Και 
η επιστροφή φόρων 1.200 δολα-
ρίων, που εμφανίστηκε στους 
τραπεζικούς λογαριασμούς και 
στα γραμματοκιβώτια στα μέσα 
Απριλίου, δεν επαναλήφθηκε. Οι 
προσπάθειες των ∆ημοκρατικών 
και της κυβέρνησης για συμβι-
βασμό κατέρρευσαν και τα μέ-
λη του Κογκρέσου έφυγαν για 
τις καλοκαιρινές διακοπές τους 
χωρίς να έχουν καταλήξει σε μια 
συμφωνία.

Για πολλές επιχειρήσεις ο 
χρόνος στερεύει. Τα κρούσμα-
τα μειώνονται, αλλά παραμέ-
νουν αρκετά υψηλά, ώστε να 
καθιστούν αδύνατη την πλήρη 
επανεκκίνηση της οικονομίας. 
Ολόκληροι κλάδοι, όπως η ψυ-
χαγωγία, η φιλοξενία και τα τα-
ξίδια, παραμένουν είτε κλειστοί 
είτε αυστηρότατα περιορισμέ-
νοι. Παράλληλα, οι ειδικοί προ-
ειδοποιούν ότι όσο περισσότερο 
διαρκέσει η κρίση τόσο μεγαλύ-
τερη διάρκεια θα έχει η μετέπει-
τα ζημία: Οι αναστολές συμβάσε-
ων θα μετατραπούν σε μόνιμες 
απολύσεις, οι παύσεις στη λει-
τουργία των μικρών επιχειρήσε-
ων θα οδηγήσουν σε χρεοκοπί-
ες και τομείς που ήταν σχετικά 
ασφαλείς από την πανδημία θα 
πληγούν, καθώς η κρίση της 
δημόσιας υγείας θα αρχίσει να 
μοιάζει όλο και περισσότερο με 
μια παραδοσιακή ύφεση.

Η στήριξη τελειώνει,
η ανάκαμψη επιβραδύνεται
Των NIRAJ CHOKSHI και BEN CASSELMAN / ΤHE NEW YORK TIMES

Μια από τις πιο κερδοφόρες δραστηρι-
ότητες την περίοδο της πανδημίας 
αποδείχθηκε πως είναι η παραγωγή 
ιατροφαρμακευτικού εξοπλισμού 
και προστατευτικών ειδών, όπως οι 
μάσκες και τα γάντια μιας χρήσε-
ως.  Η πολωνική εταιρεία Mercator 
Medical, που κατασκευάζει γάντια 
για ιατρικό και νοσηλευτικό προσω-
πικό, χάρις στην εκτίναξη της με-
τοχής της, είδε την αποτίμησή της 
από τα 25 εκατ. δολάρια πέρυσι να 
εκτινάσσεται στα 924 εκατ. δολάρια. 
Από τις αρχές της χρονιάς η τιμή της 
μετοχής της έχει σημειώσει θεαμα-
τική άνοδο κατά 3.227%, διότι μια 
θανατηφόρος πανδημία έχει και τέ-
τοιες προεκτάσεις. Βέβαια, όπως πα-
ρατηρεί το Bloomberg, η συγκεκρι-
μένη επένδυση χρειάστηκε αρκετά 
χρόνια για να αποδώσει καρπούς. Η 
Mercator Medical απέκτησε το πρώ-

το της εργοστάσιο στην Ταϊλάνδη 
το 2006 και τη δεκαετία που ακολού-
θησε τριπλασίασε την παραγωγική 
της ικανότητα. Αρχικά η επένδυση 
αυτή δεν είχε βοηθήσει στην αποτί-
μηση της πολωνικής επιχείρησης, η 
οποία διαμορφωνόταν τα τελευταία 
χρόνια στα περίπου 25 εκατ. δολά-
ρια, αλλά η πανδημία άλλαξε άρδην 
τα δεδομένα.

Η τιμή της μετοχής της αναρρι-
χήθηκε 72% χάρις στο ότι τα καθα-
ρά της κέρδη του δευτέρου τριμή-
νου έφθασαν τα 54 εκατ. δολάρια, 
δηλαδή τετραπλασιάστηκαν από 
όσα συνολικά είχε αποκομίσει τα 
τελευταία δέκα χρόνια. Την Τρίτη 
η άνοδος συνεχίστηκε κατά 16%, 
αφότου η διοίκηση της Mercator 
Medical ανακοίνωσε πως τα κέρδη-
ρεκόρ θα συνεχιστούν και δεν επρό-
κειτο για ένα μεμονωμένο γεγονός. 

Αξίζει να αναφερθεί πως με την άνο-
δο της μετοχής της 3.227% από την 
αρχή του 2020 έχει υπερακοντίσει 
την αντίστοιχη επίδοση των μεγα-
λύτερων ανταγωνιστριών της, που 
έχουν έδρα στη Μαλαισία – λόγου 
χάριν, μία από τις μεγαλύτερες σε 
όλο τον κόσμο, η Supermax, που 
έχει τη βάση της στη χώρα αυτή, 
είχε άνοδο στην τιμή της μετοχής 
της μόλις... 394% φέτος.

Πάντως, ο ιδρυτής και διευθύνων 
σύμβουλος της Mercator Medical Βί-
εσλαβ Ζιζνόβσκι, o αποκαλούμενος 
και «βασιλιάς του καουτσούκ», δεν 
εξετάζει το ενδεχόμενο να ρευστο-
ποιήσει το τεράστιο μερίδιό του, το 
οποίο ανέρχεται σε 76%. Αντ’ αυ-
τού, έχει σχέδια να προχωρήσει σε 
μεγαλύτερες επενδύσεις και να κα-
τασκευάσει πρόσθετες παραγωγικές 
εγκαταστάσεις στην Ταϊλάνδη. Επι-
πλέον, ο κ. Ζιζνόβκσι ενδιαφέρεται 
να επεκταθεί και σε συμπληρωμα-
τικές δραστηριότητες.

Είναι χαρακτηριστικά τα σχόλιά 
του. «Κατά τη διάρκεια του πολέμου, 
θα πρέπει να προετοιμαζόμαστε 
για την ειρήνη», παρατηρεί ο δι-
ευθύνων σύμβουλος της Μercator 
Medical, o oποίος είναι και διδάκτωρ 
Φιλοσοφίας. «Επεξεργαζόμαστε όλα 
τα πιθανά σενάρια εξέλιξης για την 

εταιρεία μας, αφ’ ης στιγμής η παν-
δημία υποχωρήσει και ο κορωνοϊ-
ός τεθεί υπό έλεγχο».Η αλήθεια εί-
ναι ότι οι εταιρείες οι οποίες έχουν 
δραστηριότητες στην κατασκευή 
γαντιών για ιατρική χρήση, και ως 
επί το πλείστον είναι μαλαισιανές, 
συνέβαλαν στη συγκέντρωση κερ-
δών για τα διοικητικά τους στελέχη. 

Η χώρα αυτή, η οποία παράγει 
το 65% των παγκόσμιων προμηθει-
ών σε γάντια, έχει τέσσερις δισε-
κατομμυριούχους στον κλάδο, εκ 
των οποίων οι δύο μπήκαν στην 
κατηγορία αυτή φέτος. Και η πο-
ρεία αυτή θα συνεχιστεί, όπως ανα-
φέρει το Bloomberg. Σύμφωνα με 
την ένωση των εταιρειών γαντιών 
της Μαλαισίας, η παγκόσμια ζήτη-
ση φέτος θα αυξηθεί 11% στα 330 
δισ. τεμάχια, εκ των οποίων τα δύο 
τρίτα θα παραχθούν εκεί.

Η Mercator Medical 
εμφάνισε κέρδη τρι-
μήνου 54 εκατ. δολ., 
τετραπλάσια από 
τα συνολικά της τελευ-
ταίας 10ετίας. 

Εκτόξευση κερδών για πολωνική βιομηχανία γαντιών 

Από τις αρχές της χρονιάς η τιμή 
της μετοχής της πολωνικής εταιρεί-
ας, η οποία κατασκευάζει γάντια για 
ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό, 
έχει σημειώσει θεαματική άνοδο 
κατά 3.227%.



Δ Ι Ε Θ Ν ΗΚυριακή 30 Αυγούστου 2020 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ● 11  

Πιθανότατα είναι ο κλάδος που 
επλήγη στον μέγιστο βαθμό από 
την πανδημία, ενώ αναμφίβολα 
είναι ένας από τους σημαντικότε-
ρους τομείς της παγκόσμιας οικο-
νομίας από τον οποίο εξαρτώνται 
εκατομμύρια άνθρωποι. Ο λόγος 
για τον τουρισμό, που απασχολεί 
έναν στους δέκα εργαζομένους 
στον κόσμο και διασφαλίζει την 
επιβίωση εκατοντάδων εκατομ-
μυρίων ανθρώπων. ∆εδομένου, 
όμως, ότι η ανάσχεση της παν-
δημίας υπαγόρευσε τη διακοπή 
ταξιδιών και μετακινήσεων, ο 
κλάδος έχει δεχθεί ίσως το χει-
ρότερο πλήγμα από όλους τους 
τομείς της οικονομίας.

Σύμφωνα με τον οργανισμό 
τουρισμού των Ηνωμένων Εθνών, 
εξαιτίας της πανδημίας μόνο μέ-
σα σε πέντε μήνες ο κλάδος έχα-
σε παγκοσμίως 320 δισ. δολ. Από 
το πλήγμα αυτό υπάρχει άμεσος 
κίνδυνος να χαθούν από 100 έως 
120 εκατ. θέσεις εργασίας. Σύμ-
φωνα, άλλωστε, με την υπηρεσία 
του ΟΗΕ για το εμπόριο και την 
ανάπτυξη (UNCTAD), ο αντίκτυ-
πος για την παγκόσμια οικονο-
μία από το πλήγμα που υπέστη 
ο τουρισμός θα είναι μια μείωση 
του παγκόσμιου ΑΕΠ κατά 1,5% 
έως 2,8%. 

Αύξηση κυνηγιού
Παρουσιάζοντας την τελευταία 

έκθεση των Ηνωμένων Εθνών για 
τον τουρισμό, ο γενικός γραμμα-
τέας του διεθνούς οργανισμού, 
Αντόνιο Γκουτέρες, αναφέρθη-
κε στις έμμεσες επιπτώσεις της 
κρίσης που έπληξε τον τουρισμό. 
Μεταξύ άλλων επισήμανε ότι έχει 
σημειώσει αύξηση το παράνομο 
κυνήγι, καθώς σε πολλές χώρες 
εξαρτημένες από τον τουρισμό οι 
άνθρωποι προσπαθούν να βρουν 
εναλλακτικές πηγές εισοδήματος. 
Αναπόφευκτο συνεπακόλουθο, 
όμως, είναι η καταστροφή ορι-

σμένων βιοτόπων και οικοσυ-
στημάτων συχνά σε περιοχές 
προστατευμένες. Προκειμένου, 
άλλωστε, να αναχαιτισθεί η παν-
δημία, έκλεισαν πολλές από τις 
περιοχές που έχουν χαρακτηρι-
σθεί Μνημεία Παγκόσμιας Κλη-
ρονομιάς και είναι τουριστικού 
ενδιαφέροντος, με αποτέλεσμα να 
στερηθούν έναν ζωτικό πόρο οι 
πληθυσμοί των περιοχών αυτών.  

Οπως υπογράμμισε ο κ. Γκου-
τέρες, η κάμψη του τουρισμού 
επηρεάζει αρνητικά ευάλωτες κα-
τηγορίες του πληθυσμού όπως 
είναι οι γυναίκες, οι αγροτικές 

κοινότητες και οι γηγενείς πλη-
θυσμοί σε χώρες απολύτως εξαρ-
τημένες από τον τουρισμό. Οπως 
τόνισε, πολλοί από τους απασχο-
λουμένους στον τουρισμό «εργά-
ζονται σε μικρομεσαίες επιχει-
ρήσεις που απασχολούν κυρίως 
γυναίκες και νέους». 

Ο κ. Γκουτέρες υπογράμμισε 
επίσης ότι ειδικότερα για τις γυ-
ναίκες, τα μέλη αγροτικών κοινο-
τήτων και τους γηγενείς τουριστι-
κών περιοχών όπως και πολλές 
άλλες κατηγορίες του πληθυσμού 
που παραδοσιακά είναι περιθωρι-
οποιημένες, «ο τουρισμός αποτε-
λεί το όχημα για την κοινωνική 
τους ενσωμάτωση, τη βελτίωση 
της θέσης τους και την άντληση 
εισοδήματος». 

Ετσι, διά στόματος του κ. Γκου-
τέρες ο ΟΗΕ υπογραμμίζει την 
ανάγκη να αποκατασταθούν οι 
ζημίες που έχει υποστεί ο κλάδος, 
αλλά κατά τρόπο «ασφαλή, δίκαιο 
και φιλικό προς το περιβάλλον». Ο 
διεθνής οργανισμός προειδοποιεί 

πως μπορεί ο κόσμος ταχύτατα να 
επιστρέψει στα ίδια επίπεδα εκ-
πομπών καυσαερίων με αυτά που 
είχαν καταγραφεί πριν από την 
πανδημία και την αναστολή της 
οικονομικής δραστηριότητας, «αν 
η ανάκαμψη της οικονομίας αλλά 
και του τουρισμού ειδικότερα δεν 
γίνει κατά τρόπο προσαρμοσμένο 
στους στόχους για την αποτροπή 
της κλιματικής αλλαγής». 

Πέντε προτεραιότητες
Ο διεθνής οργανισμός εντο-

πίζει πέντε προτεραιότητες προ-
κειμένου να δοθεί ώθηση στην 
οικονομική ανάκαμψη κατά τρό-
πο ασφαλή για τις τοπικές κοινό-
τητες, τους εργαζομένους στον 
κλάδο αλλά και για τους ίδιους 
τους ταξιδιώτες. 

Αμεση προτεραιότητα, σύμφω-
να πάντα με τον ΟΗΕ, είναι να αμ-
βλυνθεί ο κοινωνικοοικονομικός 
αντίκτυπος της κρίσης ειδικότε-
ρα σε ό,τι αφορά την απασχόλη-
ση και την οικονομική ασφάλεια 
των γυναικών. ∆εύτερον, να δι-
ασφαλισθεί η αντοχή των κτιρί-
ων σε όλον τον κλάδο του τουρι-
σμού ανά τον κόσμο. Τρίτον, να 
μεγιστοποιηθεί η χρήση της τε-
χνολογίας σε όλη την τουριστική 
βιομηχανία με την προώθηση της 
καινοτομίας και την αύξηση των 
επενδύσεων στην ανάπτυξη των 
ψηφιακών δεξιοτήτων. Τέταρτον, 
να προωθήσουν οι αρμόδιοι φο-
ρείς τη βιώσιμη και την πράσινη 
ανάπτυξη και τη στροφή σε μια 
τουριστική βιομηχανία με μηδε-
νικό αποτύπωμα άνθρακα. Και 
τέλος, καλεί τις Αρχές των δια-
φόρων χωρών να συνεργαστούν 
στενά, προκειμένου να συντονί-
σουν υπεύθυνα τη χαλάρωση και 
την άρση των περιορισμών στα 
ταξίδια και να μετασχηματίσουν 
την τουριστική βιομηχανία έτσι 
ώστε να επιτευχθούν οι στόχοι 
της βιώσιμης ανάπτυξης.

Η κάμψη του τουρισμού επηρεάζει αρνητικά ευάλωτες κατηγορίες του 
πληθυσμού όπως είναι οι γυναίκες, οι αγροτικές κοινότητες και οι γηγε-
νείς πληθυσμοί σε χώρες απολύτως εξαρτημένες από τον τουρισμό, τονί-
ζει ο γενικός γραμματέας του διεθνούς οργανισμού, Αντόνιο Γκουτέρες.

Σε 5 μήνες
ο τουρισμός έχασε 
παγκοσμίως 320
δισ. δολ. – Κίνδυνος
να χαθούν 120 εκατ. 
θέσεις εργασίας.

Καταστροφή βιοτόπων λόγω
κατακρήμνισης του τουρισμού
Εκθεση του ΟΗΕ για τις έμμεσες επιπτώσεις – Πλήττονται οι πιο ευάλωτοι, τονίζει

ΑΝΑΛΥΣΗ

Πέρυσι ο πρόεδρος της Fed Τζε-
ρόμ Πάουελ προειδοποίησε τους 
κεντρικούς τραπεζίτες για τους 
σημαντικούς κινδύνους από την 
αβεβαιότητα που περιβάλλει την 
εμπορική πολιτική και από την 
έλλειψη προηγούμενων σχετικών 
μέτρων νομισματικής πολιτικής. 
Οσο ο Πάουελ προετοιμάζεται για 
το ετήσιο συνέδριο της Fed αυτή 
την εβδομάδα, η αβεβαιότητα και 
οι κίνδυνοι που αυτή προκαλεί 
στην οικονομική ανάπτυξη φαί-
νονται σημαντικότερα από ποτέ.

Αυτή τη στιγμή όλα είναι αβέ-
βαια. Το πόσο γρήγορα θα εξα-
πλωθεί ο κορωνοϊός, πόσοι ακόμη 
νεκροί θα υπάρξουν, εάν οι Αμε-
ρικανοί γερουσιαστές θα μπορέ-
σουν να εξασφαλίσουν ένα νέο 
πακέτο στήριξης της οικονομίας 
και πόσο ευρύ θα είναι. Εκτός 
αυτού, επικρατεί πολιτική ανα-
στάτωση ενόψει των προεδρικών 
εκλογών του Νοεμβρίου σχετι-
κά με την αξιοπιστία της εκλο-
γικής διαδικασίας και του απο-
τελέσματος.

Σε αυτό το πλαίσιο, ο Πάου-
ελ αναμένεται πως θα ανοίξει το 
συνέδριο με μια ενημέρωση για 
τα σχέδια της Fed όσον αφορά 
την αναπροσαρμογή της νομι-
σματικής πολιτικής της, αφού ο 
χαμηλός πληθωρισμός και τα χα-
μηλά επιτόκια δανεισμού αποδυ-
ναμώνουν τα αποτελέσματα των 
επεκτατικών της μέτρων. Η αυ-
ξανόμενη αβεβαιότητα σχετικά 
με την πορεία της οικονομίας, 
που περιορίζει τις δαπάνες των 
νοικοκυριών, τις επιχειρηματικές 
επενδύσεις και την παραγωγή 
των εργοστασίων, ενδέχεται να 
ασκεί πίεση στη Fed για ενίσχυ-
ση του οπλοστασίου της.

Μετά μια ιστορική ύφεση το 
τελευταίο τρίμηνο, η αμερικανική 
οικονομία έχει δείξει έντονα ση-
μάδια ανάπτυξης. Οι επισκέψεις 

στα καταστήματα και η απασχό-
ληση σε όλους τους κλάδους της 
οικονομίας ενισχύθηκαν τις τε-
λευταίες εβδομάδες, έπειτα από 
μια περίοδο σταθεροποίησης στις 
αρχές του καλοκαιριού, όταν ση-
μειώθηκε έξαρση στα κρούσματα. 
Οι δαπάνες με πιστωτικές κάρτες 
επίσης αυξήθηκαν, σύμφωνα με 
στοιχεία της JP Morgan. Ωστόσο, 
τα στοιχεία αυτά ενδέχεται να 
μην συμπεριλαμβάνουν τα πε-
ρίπου 28 εκατ. Αμερικανών που 
θα υποστούν μείωση στα επιδό-
ματα ανεργίας.

Παρ’ όλα αυτά, η πρόσφατη 
βελτίωση των οικονομικών στοι-
χείων σε συνδυασμό με τη μεί-
ωση των νέων κρουσμάτων τον 
τελευταίο μήνα έχει οδηγήσει 
ορισμένους οικονομολόγους στο 
συμπέρασμα ότι η ανάπτυξη εν-
δέχεται να είναι ταχύτερη από το 
προσδοκώμενο. Οι αξιωματούχοι 
της Fed, όμως, ανησυχούν ότι η 
αβεβαιότητα ασκεί πτωτική πίε-
ση στην ανάπτυξη.

«Η αβεβαιότητα είναι αρκετά 
μεγάλη και πιστεύω ότι έχει μεγά-
λη σημασία για τους παίκτες στην 
οικονομία και συνεπώς για την 
οικονομία την ίδια», σχολίασε 
αυτόν τον μήνα ο πρόεδρος της 
Fed στο Ρίτσμοντ, Τόμας Μπάρ-
κιν. «Πολλοί φαίνονται παγωμέ-
νοι εξαιτίας αυτής της αβεβαιότη-
τας», συμπλήρωσε ο ίδιος. 

Στη διάσκεψη αυτής της εβδο-
μάδας ο Πάουελ θα έπρεπε να 
δώσει ένα σαφέστερο σχέδιο 
για αυτό που ο ίδιος και οι συ-
νάδελφοί του έχουν τη δυνατό-
τητα να ελέγξουν: τη νομισμα-
τική πολιτική. Από τα μέτρα που 
έχουν συζητηθεί, οποιοδήποτε 
και εάν εφαρμοστεί θα επιφέρει 
χαμηλότερη νομισματική πολι-
τική και κατά συνέπεια –με τα 
τωρινά δεδομένα– ενίσχυση της 
ανάπτυξης.

Η έντονη αβεβαιότητα
προβληματίζει τη Fed

Της ANN SAPHIR / REUTERS

Από την επέλαση της πανδημίας η 
ευρωπαϊκή αγορά εργασίας κατά-
φερε σε μεγάλο βαθμό να αντέ-
ξει χάρη στην πρωτοφανή στή-
ριξη που διοχέτευσαν άμεσα οι 
κυβερνήσεις της Γηραιάς Ηπεί-
ρου. Μάλιστα, ιδιαίτερα μεγάλη 
επιτυχία είχαν τα προγράμματα 
ενίσχυσης της εργασίας που –
βάσει του γερμανικού μοντέλου 
«kurzarbeit»– κατέβαλαν στους 
εργαζομένους ένα μεγάλο ποσο-
στό των αποδοχών τους, επιτρέ-
ποντας στον εργοδότη είτε να 
μειώσει το ωράριό τους είτε να 
τους θέσει σε διαθεσιμότητα. Η 
εν λόγω επιτυχία διαφαίνεται άλ-
λωστε στο ποσοστό ανεργίας της 
Ευρώπης, το οποίο, σε αντίθεση 
με τις ΗΠΑ, συγκρατείται ακόμη 
σε μονοψήφιο αριθμό.

Παρ’ όλα αυτά, πληθαίνουν 
οι προειδοποιήσεις ότι το φθινό-
πωρο θα αποτελέσει σημείο κα-
μπής για την ευρωπαϊκή αγορά 
εργασίας. Πολλοί οικονομολόγοι 

και αναλυτές της αγοράς προε-
ξοφλούν ότι ένα σαρωτικό κύμα 
απολύσεων θα αναστρέψει την 
πρόοδο που έχει σημειωθεί στην 
αγορά εργασίας από την περίοδο 
της χρηματοπιστωτικής κρίσης.

Οι ανησυχίες αυτές οφείλονται 
κατά κύριο λόγο στην επικείμε-
νη λήξη ή στον περιορισμό των 
προγραμμάτων στήριξης εργα-
ζομένων σε ολόκληρη την Ευρώ-
πη, αφού τα προγράμματα αυτά 
αποτέλεσαν μια προστατευτική 
ασπίδα για την αγορά εργασίας 
έναντι της πανδημίας. 

Ενδεικτικά, από τη στιγμή που 
τέθηκαν σε ισχύ, τα κρατικά προ-
γράμματα στήριξαν περίπου το 
ένα τρίτο του εργατικού δυναμι-
κού της Ευρώπης. Σύμφωνα με 
σχετική έρευνα της McKinsey & 
Company, τους επόμενους μή-
νες, όταν δηλαδή περιοριστούν 

ή καταργηθούν εντελώς τα προ-
γράμματα αυτά, έως και 59 εκα-
τομμύρια εργαζόμενοι πρόκειται 
να τεθούν σε διαθεσιμότητα, να 
απολυθούν ή να δουν τα ωράριά 
τους να μειώνονται. Σε εξαιρε-
τικά ευάλωτη θέση βρίσκονται 
ιδίως όσοι απασχολούνται σε το-

μείς που επλήγησαν περισσότε-
ρο από την πανδημία, όπως για 
παράδειγμα οι μεταφορές και οι 
λιανικές πωλήσεις. 

Ηδη ορισμένες χώρες, μετα-
ξύ αυτών η Ιταλία και η Ισπανία, 
αποφάσισαν την παράταση των 
προγραμμάτων στήριξης μέχρι 
τον ∆εκέμβριο. Ωστόσο, η ενίσχυ-
ση για τις επιχειρήσεις μειώθηκε 
και ορισμένα προνόμια καταρ-
γήθηκαν. Η γαλλική κυβέρνηση 
επίσης παρέτεινε το αντίστοιχο 
πρόγραμμα για δύο ακόμα χρό-
νια, περιορίζοντας όμως παράλ-
ληλα την εμβέλειά του.

Εκτός αυτού, οι ειδικοί προ-
ειδοποιούν για ένα «τσουνάμι» 
απολύσεων, διότι με την έναρξη 
της καινούργιας σεζόν μικρές και 
μεγάλες επιχειρήσεις θα έχουν 
την ευκαιρία να αναθεωρήσουν 
τις ανάγκες τους και θα προτιμή-
σουν να συρρικνωθούν. Η γενναι-
όδωρη στήριξη που διοχετεύτηκε 
στις ευρωπαϊκές οικονομίες, αλ-

λά και παγκοσμίως, έδινε αρχικά 
την εντύπωση στις επιχειρήσεις 
ότι η κρίση θα είναι βραχυπρό-
θεσμη. Αλλωστε, τα μέτρα στήρι-
ξης που ελήφθησαν είχαν στόχο 
την προσωρινή ανακούφιση των 
πληγμάτων, μέχρι να βρεθεί μια 
μόνιμη λύση. Πλέον, όμως, εί-
ναι ξεκάθαρο πως η ζήτηση δεν 
θα επανέλθει σύντομα στα επί-
πεδα του 2019. Συνεπώς, οι επι-
χειρήσεις –ελλείψει παράλληλα 
των προγραμμάτων στήριξης– θα 
προχωρήσουν σε επανεκτίμηση 
των αναγκών τους και σε μαζικές 
απολύσεις. 

Τέλος, έπειτα από τη μεγάλη 
ύφεση στο δεύτερο τρίμηνο του 
έτους, ο ρυθμός ανάκαμψης στην 
Ευρώπη αναμένεται πως θα επι-
βραδυνθεί, αφού το δεύτερο κύ-
μα της πανδημίας βρίσκεται ήδη 
προ των πυλών. Αναπόφευκτα η 
επιβράδυνση αυτή θα καταφέρει 
ακόμη περισσότερα πλήγματα 
στην ευρωπαϊκή αγορά εργασίας.

Φόβοι για σαρωτικό κύμα απολύσεων στην Ευρώπη 

Εως και 59 εκατ. 
εργαζόμενοι θα βρε-
θούν στον αέρα μετά το 
ψαλίδισμα των μέτρων 
στήριξης, προειδοποιεί 
η McKinsey.

Ενας άνδρας έξω από γραφείο αναζήτησης εργασίας στην Ισπανία. Η 
ισπανική και η ιταλική κυβέρνηση αποφάσισαν την παράταση των προγραμ-
μάτων στήριξης μέχρι τον ∆εκέμβριο.

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Του LIAM PROUD / REUTERS BREAKINGVIEWS

Ο εθισμός των τραπεζών στα κρατικά ομόλογα επιστρέφει

Οι ισπανικές και ιταλικές τράπεζες 
εθίζονται για άλλη μία φορά στο 
κρατικό χρέος. Εάν οι φόβοι πε-
ρί διάσπασης της Ευρωζώνης επι-
στρέψουν, τότε η αυξημένη έκθε-
σή τους σε κρατικά ομόλογα θα τις 
καταστήσει ευάλωτες. Επιπλέον, 
δυσχεραίνει την ολοκλήρωση της 
τραπεζικής ένωσης και κατά συνέ-
πεια των διασυνοριακών εξαγορών 
και συγχωνεύσεων.

Η παλιά συνήθεια επανήλθε 
εξαιτίας την ανταπόκρισης της 
ΕΚΤ και των κυβερνήσεων στην 
πανδημία. Η πρόεδρος της ΕΚΤ, 
Κριστίν Λαγκάρντ, διοχετεύει φθη-
νό χρήμα στις τράπεζες μέσω προ-

γραμμάτων. Στόχος για τις τράπε-
ζες είναι να χρησιμοποιήσουν τα 
χρήματα για τη στήριξη των πλητ-
τόμενων επιχειρήσεων και να απο-
κτήσουν κίνητρο, ώστε να αγορά-
σουν κρατικά ομόλογα. Αυτό είναι 
θετικό για τις κυβερνήσεις, καθώς 
εκδίδουν τεράστια χρέη προκειμέ-
νου να προστατεύσουν τις οικονο-
μίες τους από τον ιό.

Σύμφωνα με στοιχεία της ΕΚΤ, 
οι ισπανικές τράπεζες έφεραν συ-
νολικά κρατικό χρέος ύψους 206 
δισ. ευρώ ή, άλλως, 16% περισ-
σότερο από το τέλος του 2019. Οι 
ιταλικές τράπεζες αύξησαν τις αγο-
ρές τους σε κρατικά ομόλογα κα-

τά 15% στα 442 δισ. ευρώ. Η με-
γαλύτερη έκθεσή τους σε κρατικό 
χρέος ενδέχεται να επαναφέρει τις 
ανησυχίες για το λεγόμενο doom 
loop, δηλαδή τον χρηματοοικονο-
μικό εναγκαλισμό μεταξύ κρατών 
και των εγχώριων τραπεζών τους, 
όπως συνέβη κατά τη διάρκεια της 
κρίσης του 2011-2012. Οι απώλει-
ες των τραπεζών από τα κρατικά 
ομόλογα οδήγησε σε κατάρρευση 
των τιμών των μετοχών τους και 
αύξησε την πιθανότητα ανάγκης 
για διάσωση. 

Η μικρή πρόοδος που έχει ση-
μειωθεί έκτοτε στην αποσύνδεση 
των τραπεζών από τις κυβερνήσεις 

αναιρείται ήδη. Τα κρατικά ομόλο-
γα της Ισπανίας στις τράπεζες της 
χώρας αντιστοιχούν στο 78% των 
κεφαλαίων και των αποθεματικών 

τους, το υψηλότερο επίπεδο από 
το 2016. Στην Ιταλία, το ποσοστό 
αυτό ανήλθε στο 120% για πρώτη 
φορά εδώ και δεκαετίες. Εάν το νέο 
Ταμείο Ανάκαμψης της Ε.Ε. σημά-
νει την έναρξη μιας δημοσιονομι-
κής ένωσης, τότε τέτοιου είδους 
ανησυχίες μπορεί να μην έχουν 
καμία σημασία. ∆ιαφορετικά, το 
doom loop θα μπορούσε να επα-
νέλθει στην επόμενη οικονομική 
επιβράδυνση.

Η μεγάλη έκθεση των τραπεζών 
στο κρατικό χρέος θα μπορούσε να 
δυσχεράνει την ολοκλήρωση της 
τραπεζικής ένωσης της Ευρωζώ-
νης, που απαιτείται για τη σύνα-

ψη διασυνοριακών συμφωνιών. 
Στις διαπραγματεύσεις σχετικά με 
κοινή ασφάλεια καταθέσεων, απο-
τρεπτικός παράγων ήταν πάντοτε 
η μεγάλη έκθεση των τραπεζών 
της νότιας Ευρώπης σε κρατικό 
χρέος. Ο Γερμανός υπουργός Οι-
κονομικών, Ολαφ Σολτς, άσκησε 
πέρυσι πιέσεις για μεγαλύτερες 
χρεώσεις σε ανάληψη κρατικών 
ομολόγων, αλλά ακόμη και πριν 
από την επέλαση της πανδημίας, 
η ιδέα αυτή δεν είχε εντυπωσιά-
σει την Ιταλία. Η επιστροφή στον 
εθισμό του κρατικού χρέους καθι-
στά ακόμη δυσκολότερο αυτόν τον 
συμβιβασμό.

Το QE της ΕΚΤ και 
τα προγράμματα 
στήριξης των κυβερνή-
σεων έχουν οδηγήσει 
σε υπερέκθεση 
των τραπεζών 
σε κρατικό χρέος.
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Ίσωςη πιο παρεξηγημένη και πιο πα-
ρερμηνευμένη κατηγορία ακινήτων
από το πλατύ κοινό να είναι αυτή
των κενών τεμαχίων γης.

Σκεφτείτε πως ακόμη και σήμερα
υπάρχουν αρκετά άτομα που δεν
είναι σε θέση να διακρίνουν τις δια-
φορές μεταξύ ενός χωραφιού και
ενός οικοπέδου, πόσο μάλλον να ει-
σέλθουν σε μια πορεία ψαξίματος
πιο βαθιών εννοιών και χαρακτηρι-
στικών που μπορεί να αποτελούν μέ-
χρι και λόγο διακοπής μιας συμφωνίας
αγοράς.

Όπως και σε τόσα άλλα πράγματα
στη ζωή μας, εμείς οι κύπριοι προ-
σπαθούμε να βρίσκουμε τρόπους να
πετυχαίνουμε το μέγιστο, με την ελά-
χιστη προσπάθεια. Δεν λέω, μπορεί
πριν αρκετές δεκαετίες το να περ-
πατούσαμε με βάση την «αρχή» πως
«η γη πάντα βάζει πάνω (σε αξία)…
», ή πως το «να έχουμε ένα περβολούι,
κάποτε θα μας βρεθεί για να κτίσουν
τα κοπελλούθκια…», να μας έβγαινε
επειδή ίσως οι πολεοδομικοί νόμοι

και κανονισμοί να ήταν ανύπαρκτοι
ή αδύναμοι ή χαλαροί. Με την εξέλιξη
της κοινωνίας, της οικονομίας, της
πολιτείας και του κράτους γενικότερα,
αυτές οι «αρχές» είναι εδώ και αρκετά
χρόνια αστικοί μύθοι παρά κάτι άλλο
και όσο εξελισσόμαστε εισέρχονται
περισσότερο στη σφαίρα των γρα-
φικών αστικών μύθων.

Η γη είναι η πρώτη ύλη για τη δη-
μιουργία του τεράστιου οικοδομή-
ματος που ονομάζεται ακίνητη πε-
ριουσία. Γι’ αυτό καλό είναι αν μας
ενδιαφέρει να επενδύσουμε σε αυτήν,
να μην την βλέπουμε μόνο σε δύο
διαστάσεις. Η γη δεν είναι μόνο έκτα-
ση και σχήμα  είναι πολύ περισσό-
τερα πράγματα που πρέπει να ξετυ-
λίξουμε και να κατανοήσουμε όσο
γίνεται καλύτερα πριν επενδύσουμε
σε αυτή.

Ας αναφερθούμε σε κάποιες πα-
ραμέτρους που θεωρούμε πολύ ση-
μαντικές να γνωρίζουμε πριν βάλουμε
το χέρι στην τσέπη μας. Η πρώτη
είναι η πολεοδομική ζώνη στην οποία
εμπίπτει η οποία παράλληλα καθορίζει
το εύρος χρήσεων που επιτρέπονται
σε αυτήν, αλλά και οι συντελεστές
ανάπτυξης που συμπεριλαμβάνει.
Αυτό δηλαδή θα καθορίσει αν η χρήση
είναι οικιστική, εμπορική, γεωργική,
τουριστική κλπ, αλλά επίσης ποια
κατηγορία σε κάθε περίπτωση. Για
παράδειγμα είναι οικιστική που επι-
τρέπει μέχρι 60% συντελεστή δόμη-
σης μέχρι δύο ορόφους ή οικιστική
που επιτρέπει μέχρι 140% συντελεστή
δόμησης, μέχρι τέσσερις ορόφους; 

Δεν αρκεί λοιπόν να γνωρίζουμε
αν η ζώνη είναι οικιστική. Πρέπει να
ξέρουμε και ποιες είναι οι μέγιστες
αναπτυξιακές δυνατότητες που προ-
σφέρει. Αν εμείς θέλουμε να κτίσουμε
μια κατοικία – ας πούμε μέχρι 300μ²,
τότε ενδεχομένως θα πρέπει να κοι-
τάζουμε σε περιοχές οικοπέδων όπου
ο συντελεστής δόμησης είναι 60%
και όχι ψηλότερος. Αν είναι ψηλότε-
ρος, τότε μάλλον πληρώνουμε πιο
ακριβά κάτι που στην πραγματικό-
τητα θα μπορούσαμε να είχαμε εξα-
σφαλίσει κάπου αλλού πιο φθηνά για

κάλυψη των αναγκών μας. Συνεπώς
πρέπει να βρούμε τους τρόπους να
υπολογίσουμε και να αναλύσουμε
την βέλτιστη δυνατή χρήση της κάθε
περίπτωσης.

Αν είναι χωράφι πρέπει να γνω-
ρίζουμε αν διαθέτει κανονική πρό-
σβαση σε δημόσιο οδικό δίκτυο ή
αν η πρόσβαση που διαθέτει είναι
με δικαίωμα διάβασης, ή αν δεν έχει
καθόλου πρόσβαση. Αυτό είναι ση-
μαντικό να το γνωρίζουμε επειδή η
κανονική πρόσβαση σε δημόσιο
οδικό δίκτυο του προσδίδει τις μέ-
γιστες αναπτυξιακές δυνατότητες
που μπορεί να του παρέχει η πολεο-
δομική του ζώνη. Το δικαίωμα διά-
βασης μπορεί να του προσδώσει πε-
ριορισμένα δικαιώματα ανάπτυξης
στην καλύτερη περίπτωση, ενώ στην
χειρότερη, καθόλου δικαιώματα. Αν
δεν έχει καθόλου πρόσβαση, θεω-
ρείται περίκλειστο και τότε δεν έχει
κανένα δικαίωμα ανάπτυξης μέχρι
να εισέλθει σε μια από τις άλλες δύο
κατηγορίες. Εδώ χρειάζεται ιδιαίτερη
προσοχή. Μπορεί να εφάπτεται ή να
διασχίζεται από κάποιο δρόμο επι-
τόπου ο οποίος να μην είναι εγγε-
γραμμένος ως δημόσιος. Αυτός δεν
έχει καμία νομική ή άλλη ισχύ και
άρα είναι σαν να μην υπάρχει.

Μετά είναι σημαντικό να γνωρί-
ζουμε τι δημόσιες υπηρεσίες εξυπη-
ρετούν ή δύνανται να εξυπηρετούν
το κτήμα. Σαν τέτοιες είναι ο ηλε-
κτρισμός, η υδατοπρομήθεια, οι τη-
λεπικοινωνίες και άλλες. Δηλαδή αν
σας προσφέρει κάποιος ένα αγρό-
κτημα για ενός εκταρίου για €15.000
και το θεωρήσετε «μούχτιν», τι θα
λέγατε αν ανακαλύπτατε πώς χρει-
άζεστε άλλες €20.000 για να μετα-
φέρετε ηλεκτρικό ρεύμα σε αυτό;

Το υπέδαφος το σκεφτήκατε; Αν
θέλετε να δημιουργήσετε ένα περι-
βόλι, είστε βέβαιοι πως άμα σκάψετε
δεν θα βρείτε βράχους παντού; Τι θα
στοίχιζε η προετοιμασία του υπεδά-
φους για να μπορεί να φυτευτεί σαν
περιβόλι; Μήπως τελικά ήταν πιο
συμφέρουσα η άλλη επιλογή που
απορρίψατε επειδή ζητούσαν πέντε
χιλιάρικα παραπάνω; Αλλά και οικι-
στικό οικόπεδο να είναι, φανταστή-
κατε τι ζόρι θα τραβήξετε αν ανακα-
λύπτατε πως το λοφώδες οικόπεδο
που ερωτευτήκατε είναι στην ουσία
προϊόν μπαζώματος με ό,τι αηδία
είχε βρει ο εργολάβος τότε που έκανε
τον διαχωρισμό;

Τα πιο πάνω είναι απλά παραδείγ-
ματα περιπτώσεων ατόμων που την
πάτησαν επειδή δεν έλεγξαν. Που
να αναφερθώ σε περιπτώσεις Natura,
Λευκών Ζωνών για μελλοντική διέ-
λευση αυτοκινητοδρόμων, ηλεκτρο-
φόρων καλωδίων υψηλής τάσης, υπό-
γειων σωλήνων Νοτίου Αγωγού, δι-
αίρεση και ανεξαρτητοποίηση περί-
κλειστων γεωργικών τεμαχίων, ύπαρ-
ξη διάσπαρτων αιωνόβιων πεύκων,
σχεδόν επιφανειακή στάθμη υπό-
γειων νερών κλπ.

Παρόλο που μπορώ να επιχειρη-
ματολογήσω υπεύθυνα πως η επέν-
δυση στη γη είναι από τις καλύτερες
επιλογές που έχουμε στο τραπέζι,
δεν προβαίνουμε σε καμία επένδυση
αν πριν δεν μάθουμε όσα περισσότερα
μπορούμε. Και κάτι τελευταίο: πάντα
να κοιτάζετε γύρω από αυτό που σας
προτείνεται. Αν η περιοχή και το ακί-
νητο ενώπιον σας δεν είναι ανεπτυγ-
μένα, τότε προφανώς και υπάρχει
τουλάχιστον ένας λόγος γιατί δεν
έχουν αναπτυχθεί. Αν τα σπίτια μιας
γειτονιάς παρουσιάζουν προβλήματα
στατικής φύσης, τότε προφανώς και
υπάρχει κάποιο θέμα με το υπέδαφος.
Όλα αυτά και άλλα τόσα πρέπει να
μπουν σε κάποια εξίσωση. Συμβου-
λευτείτε αυτούς που πρέπει για το
πώς και το πού πρέπει να μπουν για
να έχετε το σωστό αποτέλεσμα. Αλ-
λιώς διατρέχετε τον κίνδυνο να είστε
ο τελευταίος ανόητος των αστικών
μύθων επειδή ο προτελευταίος τελικά
την άραξε σε μια παραλία και απο-
λαμβάνει το μοχίτο του με τα χρήματα
που του δώσατε.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.
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Δεν αρκεί λοιπόν να
γνωρίζουμε αν η ζώνη
είναι οικιστική. Πρέπει
να ξέρουμε και ποιες εί-
ναι οι μέγιστες αναπτυ-
ξιακές δυνατότητες που
προσφέρει. 

Καταφύγιο τα logistics για 
τις επενδυτικές ακινήτων 
Υψηλές αποδόσεις και ζήτηση καθιστούν τις αποθήκες ιδανική επιλογή

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Επενδύσεις άνω των 60 εκατ. ευρώ
πραγματοποίησαν τις προηγού-
μενες εβδομάδες εταιρείες επεν-
δύσεων σε ακίνητα, για την από-
κτηση ή την ανάπτυξη ακινήτων
logistics. Μάλιστα, όλες οι κινήσεις
αφορούν ακίνητα στον Ασπρό-
πυργο, ο οποίος εξελίσσεται στην
πιο ελκυστική περιοχή για τέτοιες
εγκαταστάσεις. Η εξέλιξη αυτή
φανερώνει τη στροφή των εται-
ρειών ακινήτων σε κατηγορίες
κτιρίων που διαθέτουν «αμυντικά»
χαρακτηριστικά, στοιχείο απαραί-
τητο εν μέσω πανδημίας και γε-
νικής αβεβαιότητας για τη μελ-
λοντική πορεία τόσο της οικονο-
μίας όσο και της αγοράς ακινήτων.
«Τα logistics αποδείχθηκαν ένα
πολύ αμυντικό προϊόν εν μέσω
κρίσης. Προσφέρουν υψηλότερες
αποδόσεις από άλλες κατηγορίες
ακινήτων και η ζήτηση για σύγ-
χρονες εγκαταστάσεις είναι υψηλή,
καθώς ανεξάρτητα από το ποιο εί-
ναι το κανάλι διάθεσης/διανομής
που επιλέγει ο εκάστοτε όμιλος
λιανικού εμπορίου, οι αποθήκες
θα είναι πάντα απαραίτητες», το-
νίζει στην «Κ» ο Αρις Καρυτινός,
διευθύνων σύμβουλος της Prodea
Investments, η οποία έχει προχω-
ρήσει σε τμηματική ανάπτυξη σει-
ράς ακινήτων logistics στην πε-
ριοχή. Ολες οι εταιρείες του κλάδου
προχωρούν σε τοποθέτηση στον
συγκεκριμένο τομέα. Για παρά-
δειγμα, η Briq Properties του κ. Θ.
Φέσσα (Infoquest κ.λπ.) ανακοί-
νωσε πριν από λίγες εβδομάδες
ότι ξεκινάει την ανάπτυξη οικο-
πέδου 57,5 στρεμμάτων που είχε
αγοράσει στον Ασπρόπυργο, στις
αρχές Ιουνίου, αντί 3,45 εκατ. ευρώ.
Η εταιρεία θα κατασκευάσει ένα

σύγχρονο κέντρο αποθηκών και
διανομής, συνολικής επιφάνειας
20.764 τ.μ. Για τον σκοπό αυτό θα
καταβάλει ποσό της τάξεως των
9,6 εκατ. ευρώ.

Αντιστοίχως, η Trastor ΑΕΕΑΠ
προχώρησε σε μία ακόμα κίνηση
(την τρίτη συνολικά) επένδυσης
στον τομέα των logistics. Η εταιρεία

ανακοίνωσε την εξαγορά της εται-
ρείας Δωρίδα Κτηματική, η οποία
είναι η ιδιοκτήτρια αποθήκης
25.000 τ.μ. σε οικόπεδο 62,7 στρεμ-
μάτων στη θέση «Ρουπάκι» στον
Ασπρόπυργο. Το ακίνητο είναι μι-
σθωμένο πλήρως και το τίμημα
ανήλθε σε 9,5 εκατ. ευρώ. Σύμφωνα
με τον διευθύνοντα σύμβουλο της
εταιρείας, Τάσο Καζίνο, «δημιουρ-
γούμε σταθερά ένα σημαντικό χαρ-
τοφυλάκιο ποιοτικών κέντρων lo-
gistics, που διαθέτουν ή δύνανται
μελλοντικά να αποκτήσουν προ-
στιθέμενη αξία».

Τη μεγαλύτερη επένδυση του
είδους δρομολογεί, πάντως, η υπό
νέα διοίκηση Pasal Development,
με την υποστήριξη του νέου με-
γαλομετόχου, της σουηδικής Ster-
ner Stenhus. Η εταιρεία έχει έρθει
σε συμφωνία για την απόκτηση

ενός χαρτοφυλακίου τριών κτιρίων
logistics. Η αξία της αγοράς των
προς απόκτηση ακινήτων logistics
ανέρχεται σε 38 εκατ. ευρώ, με
διαφορά η μεγαλύτερη του είδους.
Η συνολική εκμισθώσιμη επιφάνεια
ανέρχεται σε 62.500 τ.μ., ενώ η
Pasal έχει ήδη καταβάλει προκα-
ταβολή 1,5 εκατ. ευρώ, έως ότου
ολοκληρωθεί η εξαγορά. Υπολογί-
ζεται ότι τα εν λόγω ακίνητα προ-
σφέρουν ετήσια απόδοση άνω του
8%. «Πιστεύουμε πολύ στις προ-
οπτικές των ακινήτων logistics και
γι’ αυτό τα έχουμε καταστήσει
έναν από τους βασικούς πυλώνες
για τη μελλοντική ανάπτυξη της
Pasal Development, που σύντομα
θα διαθέτει 100.000 τ.μ. εγκατα-
στάσεων logistics», αναφέρει ο
Κωνσταντίνος Μαρκάζος, διευθύ-
νων σύμβουλος της εταιρείας. 

<<<<<<

Τις τελευταίες εβδομά-
δες, οι επενδυτικές
εταιρείες του real 
estate έχουν διαθέσει
60 εκατ. ευρώ για αγο-
ρά ή ανάπτυξη νέων 
εγκαταστάσεων.

Ανεξάρτητα από το ποιο είναι το κανάλι διάθεσης/διανομής που επιλέγει ο εκάστοτε όμιλος λιανικού εμπορίου, οι
αποθήκες θα είναι πάντα απαραίτητες, τονίζει στην «Κ», ο κ. Αρις Καρυτινός, διευθύνων σύμβουλος της Prodea
Investments.

Προσεγγίζουν τις 50.000 οι απούλητες εξοχικές κατοικίες
Ενα από τα βασικά ερωτήματα που
εγείρονται στο πλαίσιο της προ-
σπάθειας ανάπτυξης της «ασημέ-
νιας» οικονομίας και στην Ελλάδα
είναι ασφαλώς το πού θα στεγα-
στούν οι άνθρωποι που θα επιλέξουν
να έρθουν στη χώρα μας. Σε μια
πρώτη προσέγγιση, είναι σαφές ότι
η κρίση των προηγούμενων σχεδόν
δέκα ετών έχει δημιουργήσει ένα
απόθεμα απούλητων εξοχικών κα-
τοικιών της τάξεως των 50.000 πα-
νελλαδικά. Ωστόσο, στη μεγάλη
τους πλειονότητα τα σπίτια αυτά
δεν εντάσσονται σε οικιστικά συγ-
κροτήματα και δεν συνδυάζονται
με τις υπηρεσίες συντήρησης, δια-
χείρισης και φροντίδας που ζητούν
πολλοί από τους πιθανούς αγορα-
στές. Σύμφωνα με την έρευνα της
διαΝΕΟσις, σε περιοχές όπου υπάρ-
χει ήδη μεγάλη πυκνότητα ξένων,
το πρόβλημα μπορεί να λυθεί από
ανεξάρτητες επιχειρήσεις παροχής
υπηρεσιών, που αναλαμβάνουν
πολλές μονές κατοικίες στην ίδια
περιοχή. Αυτό συμβαίνει ήδη σε
ορισμένα τουριστικά νησιά. Στην
υπόλοιπη χώρα, η προσέλκυση ξέ-
νων που αναζητούν δεύτερη κα-
τοικία είναι δύσκολη με βάση το
υπάρχον απόθεμα κτιρίων. Αν συμ-
βεί σε μερικά μέρη, αυτό θα γίνει
σταδιακά, καθώς πρώτα έρχονται
οι πιο περιπετειώδεις, δημιουργούν
μια μικρή κοινότητα που ζητεί υπη-
ρεσίες και σταδιακά δημιουργείται
και η κρίσιμη μάζα.

Ως εκ τούτου, μια στοχευμένη
πολιτική για δευτερεύουσα κατοικία
ή μακρά παραμονή ξένων τρίτης
ηλικίας μπορεί να στηριχτεί στα
σπίτια που ήδη υπάρχουν μόνο αν
κάποιες επιχειρήσεις ενοικιάσουν
ή αγοράσουν πολλές κατοικίες στην
ίδια περιοχή και τις διαθέσουν στη

διεθνή αγορά μαζί με τις συμπλη-
ρωματικές υπηρεσίες. Το μόνο βέ-
βαιο είναι ότι η αγορά υφιστάμενων
κατοικιών από ξένους μπορεί να
έχει πολύ θετική επίδραση για την
εθνική οικονομία.

Αποταμίευση
Απελευθερώνει την αποταμίευση

των νοικοκυριών που το έχουν
ανάγκη και σε πολλές περιπτώσεις
τα χρήματα μπορούν να στραφούν
σε νέες παραγωγικές χρήσεις, είτε
από τους ίδιους τους ιδιοκτήτες
που πούλησαν είτε μέσω των τρα-
πεζών όπου θα καταθέσουν το κε-
φάλαιο. Οι δε ξένοι αγοραστές, όσο
κατοικούν στην Ελλάδα, θα προ-
σθέτουν ενεργό ζήτηση στην οι-
κονομία. Ασφαλώς, τα πλεονεκτή-
ματα της στρατηγικής για την προ-
σέλκυση της συγκεκριμένης κατη-
γορίας επενδυτών είναι δεδομένα
και όσον αφορά τον οικοδομικό
κλάδο. Επρόκειτο για έναν από τους
μεγαλύτερους κλάδους της οικο-
νομίας έως το 2008, ο οποίος συρ-

ρικνώθηκε περισσότερο (συγκριτικά
με άλλους) την περίοδο της κρίσης.
Η απασχόληση μειώθηκε από τις
402.000 εργαζομένους το 2008 σε
149.000 το 2017. Αντιστοίχως, οι
ενεργές επιχειρήσεις του κλάδου
μειώθηκαν από 37.400 το 2009 σε
19.700 το 2016. Είναι, λοιπόν, προ-
φανές ότι το δυναμικό υπάρχει και
είναι σε θέση να αναλάβει πολλά
έργα, είτε μεγάλης είτε μικρότερης
κλίμακας. Ωστόσο, οι κατοικίες που
θα κατασκευαστούν θα πρέπει να
έχουν διαφορετικά χαρακτηριστικά
από τις υφιστάμενες, καθώς θα πρέ-
πει να είναι κατάλληλες για διαμονή
συνταξιούχων. Αυτό μεταφράζεται
στην ανάγκη να κατασκευαστούν
οργανωμένοι οικισμοί, με πληθώρα
κοινόχρηστων υποδομών και πα-
ροχή υπηρεσιών υποστήριξης, υγεί-
ας, ακόμα και ψυχαγωγίας.

Σημειώνεται, επίσης, ότι οι ει-
δικότερες ανάγκες που έχουν οι ξέ-
νοι ιδιοκτήτες για τη συντήρηση
και τη διαχείριση των κατοικιών
μπορούν να καλυφθούν σχετικά

εύκολα είτε από τους ίδιους τους
κατασκευαστές των οικιστικών
συγκροτημάτων είτε από μικρά το-
πικά συνεργεία. Ειδικό ζήτημα είναι
οι υπηρεσίες υγείας και φροντίδας
για τις περιπτώσεις υποβοηθούμε-
νης διαβίωσης. Στην περίπτωση
αυτή, η ευθύνη της παροχής είναι
κατ’ αρχήν της επιχείρησης που
σχεδιάζει και διαθέτει τις κατοικίες.
Οι υπηρεσίες εντάσσονται στο γε-
νικό πακέτο που αγοράζει ή μισθώ-
νει ο συνταξιούχος. Προκειμένου
βέβαια να έχουν τη δέουσα επιτυχία
πρωτοβουλίες όπως η ρύθμιση για
τους συνταξιούχους από χώρες της
Βόρειας Ευρώπης, απαιτούνται και
άλλες κινήσεις, που θα διευκολύνουν
ακόμα περισσότερο την έλευσή
τους στην Ελλάδα για περισσότερο
χρόνο από δύο εβδομάδες το κα-
λοκαίρι. Οπως τονίζει η έρευνα της
διαΝΕΟσις, μεταξύ των μέτρων που
θα πρέπει να ληφθούν είναι κατ’
αρχάς η αλλαγή του θεσμικού πλαι-
σίου που εμποδίζει τις μεγάλες επεν-
δύσεις σε οργανωμένα συγκροτή-
ματα κατοικιών εκτός σχεδίου πό-
λης, που περιλαμβάνουν και υπη-
ρεσίες ψυχαγωγίας και υγείας.

Επίσης, πρέπει να αποσυνδεθούν
οι μονάδες φροντίδας ηλικιωμένων
και κέντρων ημερήσιας νοσηλείας
από ιδρύματα προνοιακού χαρα-
κτήρα και να δοθεί η δυνατότητα
λειτουργίας διαφορετικών ειδών
επιχειρήσεων στο πλαίσιο αυτών
ή σε σύνδεση με αυτά. Παράλληλα,
είναι σημαντικό να βελτιωθούν οι
υπηρεσίες και οι υποδομές εξυπη-
ρέτησης, μετακίνησης, πρόσβασης
και ασφάλειας σε όλες τις περιοχές
υποδοχής τουριστών τρίτης ηλικίας
και να διευκολυνθούν οι διαδικασίες
έγκρισης βίζας για μακρόχρονη πα-
ραμονή σε άτομα τρίτης ηλικίας. 

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Μην είστε ο ανόητος 
των «αστικών μύθων»

Είναι σημαντικό να βελτιωθούν οι υποδομές εξυπηρέτησης στις περιοχές
υποδοχής τουριστών μεγάλης ηλικίας.
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Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Σε μία ασπρόμαυρη φωτογραφία του 
1978, ένας νεαρός με μουστάκι κά-
θεται χαμογελαστός στην κρύπτη 
που οδηγεί στον τάφο του Θεόδω-
ρου Μετοχίτη, του Βυζαντινού λό-
γιου που κατέκτησε τα υψηλότερα 
αξιώματα στη Βυζαντινή Αυτοκρα-
τορία, ανακαίνισε τη Μονή Χώρας 
στην Κωνσταντινούπολη τον 14ο 
αιώνα και στο τέλος πέθανε σε αυ-
τήν ως μοναχός. Ο νεαρός είναι ο 
28χρονος τότε υποψήφιος διδάκτωρ 
Ρόμπερτ Αουστερχατ, ένας από τους 
κορυφαίους σήμερα ειδήμονες της 
βυζαντινής αρχιτεκτονικής και ιστο-
ρίας της βυζαντινής τέχνης με μεγά-
λο συγγραφικό και ακαδημαϊκό έργο.

«Οταν ήμουν φοιτητής και πριν 
από τη διδακτορική διατριβή μου εί-
χα δει ότι είχαν γραφτεί πολλά για 
τα ψηφιδωτά και τα φρέσκο της μο-
νής, αλλά κανείς δεν είχε κάνει μια 
εμπεριστατωμένη μελέτη για την αρ-
χιτεκτονική του μνημείου», μας λέει 
από την άλλη άκρη της τηλεφωνικής 
γραμμής ο ομότιμος καθηγητής του 
Πανεπιστημίου της Πενσιλβάνια.

«Οσο περισσότερο το κοιτούσα, 
τόσο καταλάβαινα τη μνημειακή 
σημασία του. ∆εν ήταν ένα μέτριο 
κτίριο που μπορούσες απλώς να 
το ξεγράψεις. ∆εν συγκρίνεται με 
τις εσωτερικές τοιχογραφίες αλ-
λά πραγματικά καθόρισε την πο-
ρεία της ύστερης βυζαντινής αρχι-
τεκτονικής», μας λέει, και έτσι το 
1978 έκανε το πρώτο, από τα πολ-
λά που θα ακολουθούσαν, ταξίδι 
στην Κωνσταντινούπολη.

Η τελευταία φορά που επισκέ-
φθηκε τη Μονή, η οποία μέχρι πρό-
σφατα λειτουργούσε ως μουσείο, 
ήταν την περασμένη άνοιξη λίγο 
πριν ξεσπάσει η επιδημία του κορω-
νοϊού. Μαζί με έναν συνάδελφό του 
από το πανεπιστήμιο οργανώνουν 
ένα σεμινάριο με θέμα τη Μονή Χώ-
ρας και την ύστερη βυζαντινή περί-
οδο. «Είχαμε οργανώσει με τις Αρχές 
μια επίσκεψη στο μνημείο κατά τη 
διάρκεια των εργασιών αναστήλω-
σής του για να συναντήσουμε τους 
συντηρητές», σημειώνει. Ωστόσο, 
προσθέτει, η ενημέρωσή του για το 
μνημείο σταμάτησε τον περασμένο 
Μάρτιο. «Οπως γνωρίζετε, τον Νοέμ-
βριο η τουρκική κυβέρνηση εξέδω-
σε ένα διάταγμα για τη μετατροπή 
του μουσείου σε τζαμί. Σκέφτηκα 

ότι αυτή ήταν μια κίνηση πρόκλη-
σης – το ίδιο σκέφτηκαν όλοι όσοι 
γνωρίζω. ∆εν υπήρχε ποτέ σκοπός 
να μετατραπεί· η απόφαση του δι-
καστηρίου θα ήταν απλώς μια προ-
κλητική κίνηση απέναντι στη ∆ύση. 
Οι συντηρητές που δούλευαν στο 
κτίριο δεν είχαν ιδέα ότι αυτό θα 
συνέβαινε, οπότε οι ανακοινώσεις 
της περασμένης εβδομάδας για τη 
μετατροπή του σε τζαμί ήταν για 
όλους ένα σοκ».

Ακόμη και αν κανείς μπορεί, σύμ-
φωνα με τον καθηγητή, να εντοπί-
σει τους πολιτικούς λόγους πίσω 
από τη μετατροπή της Αγίας Σοφί-
ας σε τζαμί, στο πλαίσιο του νεοο-
θωμανικού πνεύματος που προωθεί 
ο Τούρκος πρόεδρος, δεν ισχύει το 

ίδιο για τη Μονή Χώρας. «Η Αγία 
Σοφία ήταν πάντα ένα σημαντικό 
κτίσμα ακόμη και μέσα στην οθω-
μανική περίοδο», σχολιάζει ο κ. Αου-
στερχατ, «αλλά δεν ισχύει το ίδιο 
για τη Μονή Χώρας, πρόκειται για 
ένα κτίριο που δεν είχε ποτέ πολι-
τική σημασία». Αντιθέτως, μας λέει, 
επιβίωσε μέσα στους αιώνες επειδή 
ήταν μακριά από το πολιτικό κέντρο 
της περιοχής και δεν έπαιξε κάποιον 
ρόλο στην πολιτική ή στη θρησκευ-
τική ζωή της χώρας. Οταν μάλιστα 

άρχισε η έρευνα και η αποκατάστα-
σή του τη δεκαετία του ’40 από το 
Βυζαντινό Ινστιτούτο της Αμερικής, 
το μνημείο είχε εγκαταλειφθεί και 
κινδύνευε με κατάρρευση. «Οπότε 
η μετατροπή του ως κάτι που αντι-
προσωπεύει τις ευρύτερες ανησυχί-
ες της τουρκικής ιστορίας δεν βγάζει 
κανένα νόημα», σημειώνει.

Τι είναι αυτό ωστόσο που κάνει 
το μνημείο τόσο σημαντικό για τη 
μελέτη της βυζαντινής τέχνης; Τα 
ψηφιδωτά του θα ήταν μάλλον η 

εύκολη απάντηση. Ο καθηγητής 
Αουστερχατ, όμως, πιστεύει ότι για 
να καταλάβει κάποιος τη σημασία 
της Μονής πρέπει να τη δει ως σύ-
νολο, ως έργο όπου η αρχιτεκτονι-
κή συνυπάρχει με τις τοιχογραφίες. 
«Το μνημείο είναι ένα τρισδιάστα-
το έργο τέχνης. Τα ψηφιδωτά και 
οι τοιχογραφίες αποκρίνονται στη 
θέση τους στον χώρο. Στην πραγ-
ματικότητα είναι ένα κτίσμα όπου 
η αρχιτεκτονική και η τέχνη σχε-
διάστηκαν μαζί και θα ήθελα να πι-
στεύω ότι αυτό που βλέπουμε σή-
μερα ήταν στο μυαλό ενός μόνο 
καλλιτέχνη, όπως γινόταν και στην 
Ιταλία την ίδια περίοδο», λέει ο κ. 
Αουστερχατ και προσθέτει ότι ο 
λόγιος Μετοχίτης άφησε στη μονή 
την προσωπική του σφραγίδα, κα-
θώς υπάρχουν αρκετά κοινά στοι-
χεία μεταξύ της καλλιτεχνικής και 
λογοτεχνικής αισθητικής του Βυ-
ζαντινού αξιωματούχου με το αρ-
χιτεκτονικό και καλλιτεχνικό στυλ 
του μνημείου. 

Η αρχιτεκτονική αξία του πά-
ντως είναι αδιάσπαστη από τις τοι-
χογραφίες του. «Είναι αδύνατον να 
κατανοήσουμε το μνημείο βλέπο-
ντάς το μόνο μέσα από φωτογρα-

φίες. Πρέπει να δούμε το ίδιο και 
τα έργα τέχνης του στις τρεις δια-
στάσεις και αυτή είναι μία από τις 
μεγαλύτερες ανησυχίες μου από τη 
μετατροπή του σε τζαμί. Οτι πια δεν 
θα μπορούμε να δούμε τη συνολική 
εικόνα και να αντιληφθούμε τη μο-
ναδικότητα αυτού του τρισδιάστα-
του έργου τέχνης», τονίζει.

Το πρόβλημα είναι ότι ο Ερντο-
γάν και η τουρκική κυβέρνηση δεν 
ακούν απόψεις που προέρχονται 
εκτός της Τουρκίας, επισημαίνει ο 
καθηγητής όταν τον ρωτάμε εάν 
έχει υπάρξει κάποια κινητικότητα 
μεταξύ των ακαδημαϊκών της Αμε-
ρικής για την έγγραφη διαμαρτυρία 
τους προς τις τουρκικές αρχές. «Εί-
ναι αποφασισμένοι να θέσουν την 
Τουρκία σε μια δική της πορεία. 
Αισθάνονται ότι το ΝΑΤΟ τούς έχει 
φερθεί άδικα και έχουν ευθυγραμ-
μιστεί περισσότερο με τον ισλαμικό 
κόσμο παρά με τη δυτική Ευρώπη, 
και βλέπουμε τις συνέπειες σε μνη-
μεία όπως η Αγία Σοφία ή η Χώρα, 
που αντιπροσωπεύουν την πλούσια 
ετερογένεια του τουρκικού παρελ-
θόντος και ως ετερογένεια εννοού-
με τους χριστιανούς, τους Ευρωπαί-
ους, τους δυτικούς», σχολιάζει ο κ. 
Αουστερχατ και συμπληρώνει ότι 
όλες οι βυζαντινές εκκλησίες στην 
Τουρκία που είχαν μετατραπεί από 
τεμένη σε μουσεία τώρα γίνονται 
ξανά τζαμιά και η Μονή της Χώρας 
ήταν το τελευταίο από αυτά τα μνη-
μεία. «Αυτό είναι ένα σημείο καμπής 
στην απομάκρυνση της Τουρκίας 
από το προ-οθωμανικό παρελθόν 
της», καταλήγει.

Και πώς θα μοιάζει το εσωτερικό 
μετά τη μετατροπή του; «∆εν γνω-
ρίζουμε ακριβώς», μας λέει ο βυζα-
ντινολόγος και προϊστάμενος της 
Εφορείας Αρχαιοτήτων Κυκλάδων 
∆ημήτρης Αθανασούλης, ο οποί-
ος φοβάται ότι θα καλυφθούν όλες 
οι τοιχογραφίες και τα ψηφιδωτά. 
Χρόνια συνεργάτης και φίλος του 
καθηγητή Αουστερχατ, επισημαί-
νει ότι η εικόνα του μνημείου θα 
αλλοιωθεί και ότι οι παρεμβάσεις 
θα επιβαρύνουν το ίδιο το κτίσμα. 
«Η Αγία Σοφία συμβολίζει την αρ-
χή της Βυζαντινής Αυτοκρατορί-
ας και η Μονή της Χώρας το τέλος 
της. Είναι δύο μνημεία φορτισμένα 
συμβολικά. Τώρα χάνουμε και το τε-
λευταίο μνημείο από μια σημαντική 
περίοδο του Βυζαντίου». 

Ενα τρισδιάστατο έργο τέχνης
Η μνημειακή σημασία της Μονής της Χώρας στην Κωνσταντινούπολη, που αναμένεται να μετατραπεί και αυτή σε τζαμί

Τα ψηφιδωτά και οι τοιχογραφίες βρίσκονται σε σύνδεση και αρμονία με την αρχιτεκτονική αισθητική του συνολικού οικοδομήματος, σύμφωνα με τον καθηγητή Ρόμπερτ Αουστερχατ.

Επισκέπτες στη Μονή της Χώρας που λειτουργούσε ως μουσείο πριν από την απόφαση της τουρκικής κυβέρνησης για τη μετατροπή της σε τζαμί.

Ο Αμερικανός Ρόμπερτ Αουστερχατ, φοιτητής το 1978 στη Μονή της Χώρας.
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Ο Αμερικανός καθηγη-
τής, ειδήμων της βυζα-
ντινής αρχιτεκτονικής 
και της ιστορίας 
της βυζαντινής τέχνης, 
Ρόμπερτ Αουστερχατ 
μιλάει στην «Κ».
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Μπάτε, επισκέπτες… 

Δ
ωρεάν είσοδο στα δώδεκα μουσεία του 
Τμήματος Αρχαιοτήτων αποφάσισε 
το Υπουργικό Συμβούλιο, διάβασα 

και λίγο ακόμα θα αναφωνούσα γιούπι. 
Τέτοια ήταν η χαρά μου, ειλικρινά σας το 
γράφω. Κατ’ αρχάς χάρηκα για δύο πράγ-
ματα, πρώτον γιατί κοτζαμάν Υπουργικό 
Συμβούλιο κάθισε και ασχολήθηκε με τα 
Μουσεία, που τα έχω μαράζι και καημό. 
Συζήτησαν και μπράβο του του κ. Καρού-
σου που το εισήγαγε, την εφαρμογή ενός 
προγράμματος υπό την ονομασία «Μου-
σεία για όλους».

Στόχος, όπως είπε υπουργός Μεταφο-
ρών (ναι, αυτή η αναχρονιστική αντίληψη 
είναι ακόμα σε ισχύ) Γιάννης Καρούσος, 
είναι να αυξηθεί η επισκεψιμότητα των 
μουσείων σε όλη την Κύπρο. Από τέσσε-
ρα εκατομμύρια τουρίστες οι επισκέψεις 
στα μουσεία περιορίζονται σε 83 χιλιάδες 
επισκέψεις ανά έτος… Τραγικό, έτσι δεν 
είναι; Κανείς δεν θέλει τα μουσεία μας; Μα 
γιατί; Εντάξει, μερικά είναι κλειστά, εδώ 
και χρόνια, και πριν κλείσουν ήταν σαν να 
έμπαινες σε χρονοκάψουλα, όχι λόγω εκ-
θεμάτων, όχι, αλλά επειδή είχαν μείνει ίδια 
και απαράλλακτα όπως όταν πρωτοεγκαι-

νιάστηκαν, ή όπως τα ανακαίνισαν μετά 
την Ανεξαρτησία. Τέλος πάντων, χάρηκα 
λοιπόν γιατί εκεί που λες ότι στο Υπουρ-
γικό συζητάνε μόνο κάτι ανιαρά θέματα 
και πού και πού θυμούνται και τίποτα του 
πολιτισμού, έρχεται αυτή η πρόταση και 
λες εντάξει, αργούν, αλλά αν το αποφασί-
σουν… Ο δεύτερος λόγος είναι ότι επιτέ-
λους μάθαμε ποια είναι τα μουσεία που 
ανήκουν στο κράτος και στα οποία πλέον 
θα επιτρέπεται η δωρεάν είσοδος, σας τα 
αναφέρω, σε περίπτωση που δεν τα είδα-
τε: Το Κυπριακό Μουσείο στη Λευκωσία, 
αυτό που θα μεταφερθεί, κάποια στιγμή 
στο μέλλον, αυτό που είναι σαν να λέμε το 
Εθνικό Αρχαιολογικό μας. Το εθνολογικό 
μουσείο – οικεία Χατζηγιωργάκη Κορνέ-
σιου, αυτό στην Παλιά Πόλη, το οποίο επι-
βουλεύεται ο αρχιεπίσκοπος και θέλει να 
το κάνει εκκλησιαστικό και τόσος χαμός 
έγινε πριν ο κορωνοϊός και η αρχιεπισκο-
πική σιωπή σταματήσουν τα πάντα. Μετά 
έχουμε το Τοπικό Μουσείο Κεντικής και 
Αργυροχοΐας στα Λεύκαρα, λίγοι το ξέρουν, 
ακόμη λιγότεροι το επισκέπτονται… το αυ-
τό και για το Τοπικό εθνολογικό μουσείο 
Φικάρδου. Μετά έχουμε τα Αρχαιολογικά 

μουσεία Πάφου, Λάρνακας και Λεμεσού, 
το μεν πρώτο είναι ακόμη κλειστό και ευ-
ελπιστούμε ότι σύντομα θα συρρεύσουν ο 
Λαρνακείς σύσσωμοι και της Λεμεσού, το 
δε δεύτερο οι Λεμεσιανοί το ξέρουν, δεν 
πολυπάνε γιατί έχουν ολόκληρη μαρίνα, 
τους μη Λεμεσιανούς δεν τους πολυκόφτει, 
έχουν τα δικά τους για να μην πηγαίνουν. 
Ως γνωστόν, Λεμεσός σημαίνει Καρναβά-
λι. Υπάρχουν και τα τοπικά αρχαιολογικό 
μουσείο Κουρείου-Επισκοπής και Μάριου 
Αρσινόης στην Πόλη Χρυσοχούς, το Μου-
σείο Αρχαίου Ιδαλίου, μικρά, αλλά κάπως 
ξεχασμένα… από θεούς και ανθρώπους. 
Μετά πάμε στο Μουσείο Λαϊκής Τέχνης 
στη Γεροσκήπου, κάπως σου κάνει, αν πας 
και μετά έχουμε και το Μουσείο Κυπριακού 
σιδηρόδρομου στην Ευρύχου, που εντά-
ξει, το βαγόνι, οι ράγες και οι φωτογραφίες 
έχουν το ενδιαφέρον τους… 

Πάντως, αυτό που δεν κατάλαβα και 
επιφυλάσσομαι είναι ποιες δράσεις θα ανα-
πτυχθούν δράσεις για την αύξηση των 
εσόδων των μουσείων, αλλά και πότε θα 
ξεκινήσει η ανάπτυξη διαδραστικών εφαρ-
μογών για η διαδικτυακή προώθηση των 
μουσείων… Αφού εισιτήριο δεν θα πλη-

ρώνουμε, τα πωλητήρια είναι αυτά που εί-
ναι… πώς αλλιώς θα αυξηθούν τα έσοδα… 
Κι εδώ έρχεται και μου γκρεμίζεται η χαρά, 
θα επιτρέπεται είπε ο κ. Καρούσος τέλεση 
πολιτικών γάμων σε συγκεκριμένα αρχαία 
μνημεία και μουσεία… πώς, γιατί, ποιος 
είχε την ιδέα να ντύσει πολεμίστρες, πύ-
λες, εισόδους και κηπάρια με ροζ τούλια,  
μπαλόνια και λουλούδια; Ποιοι θα είναι οι 
όροι και οι προϋποθέσεις που θα θέσει το 
Τμήμα Αρχαιοτήτων και πώς κοστολογή-
σουν το τέλος; Ανά καλεσμένο; Ανά μήνα; 
Το θέλουν λέει  διάφορες Εταιρείες Τουρι-
στικής Ανάπτυξης, καθώς κρίνουν ότι θα 
λειτουργήσει ως συγκριτικό πλεονέκτημα 
(με τι το συγκρίνουν;), αναβαθμίζοντας τη 
θέση της Κύπρου ως ποιοτικό προορισμό 
γάμων, ενισχύοντας έτσι την υλοποίη-
ση της Εθνικής Στρατηγικής Τουρισμού. 
Αλλά το καλύτερο: Η τοποθέτηση κιβω-
τίου εισφορών και η δημιουργία ειδικής 
ενότητας στην ιστοσελίδα του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων ούτως ώστε να παρέχεται 
η δυνατότητα καταβολής εισφορών ηλε-
κτρονικά. Ελεήστε οι πλούσιοι και ίσως σας 
παντρέψουμε με φόντο τον αυτοκράτορα 
Σεπτήμιο Σεβήρο.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Η 
γυναίκα, η Ινγκεμποργκ, ταξίδευε 
κατά μήκος του πρώτου μεσημβρι-
νού. Ηταν από την Ισλανδία και εί-

χε ξεκινήσει την εξόρμησή της στα νησιά 
Σέτλαντ. Παραπονιόταν που δεν κατάφερ-
νε, προφανώς, να κινείται σε μια ευθεία, 
επειδή ήταν εξαρτημένη από τους δρόμους 
στην πορεία της, τις πορείες των πλοίων ή 
τις γραμμές των σιδηροδρόμων. Ωστόσο 
προσπαθούσε να τηρήσει την αρχή της: 
να ταξιδεύει κατά μήκος του μεσημβρινού, 
ελισσόμενη γύρω από την ευθεία σε ζικ ζακ. 

»∆ιηγιόταν με τέτοια ζέση, με τόσα χρώ-
ματα, που δεν τολμούσα να ρωτήσω για 
ποιο λόγο το έκανε. Αλλωστε είναι γνωστό 
πως σε κάτι τέτοιες περιπτώσεις απαντά-
νε συνήθως “και γιατί όχι;”. Οσο μιλούσε, 
φανταζόμουν μια σταγόνα που γλιστρούσε 
αργά πάνω στην επιφάνεια της υδρογείου».

Το απόσπασμα από το μυθιστόρημα της 
Πολωνής, βραβευμένης με το Νομπέλ Λο-
γοτεχνίας 2018, Ολγκα Τοκάρτσουκ, «Πλά-
νητες» (εκδ. Καστανιώτη), το οποίο αν κρί-
νω από τις πλείστες όσες παρουσιάσεις και 
αναφορές, πρέπει να διαβάστηκε κατά κόρον 
τους τελευταίους μήνες. Το ταξίδι στο επί-
κεντρο των εκκεντρικών χαρακτήρων και 
ιστοριών· η περιπλάνηση σε τοπία επινοημέ-
να ή πραγματικά, που αποτυπώνονται μέσα 
από τη δεινότητα ενός βλέμματος το οποίο 
έχει ασκηθεί στην επίμονη παρατήρηση.

Το φετινό, ανήσυχο, καθόλου ξέγνοια-
στο, καλοκαίρι, οι συζητήσεις στις παρέες, 
όποτε δεν περιστρέφονταν γύρω από τον 
κορωνοϊό, εστίαζαν σε περιγραφές ταξιδιών. 
Η επισήμανση είναι εντελώς εμπειρική και 
ο καθένας μπορεί να διαφωνήσει. Ομως, πο-
τέ άλλοτε οι άνθρωποι γύρω μου δεν είχαν 
τόση ανάγκη να μιλήσουν για ταξίδια. Να 
θυμηθούν λεπτομέρειες, περιστατικά, ανοί-
γοντας πάνω στα τραπέζια του φαγητού ή 
στις παραλίες έναν νοητό χάρτη, ασαφή τις 
περισσότερες φορές και ακατάστατο, όχι 
ακριβή και μεθοδικό. 

Ηταν διαφορετική αυτή η ανάγκη. ∆εν 
είχε καμία σχέση ούτε με τον «αγχώδη 
χρόνο των μεγαλουπόλεων» ούτε με τον 
«οκνηρό χρόνο των ακατοίκητων πεδιά-
δων που βλέπει κανείς από το αεροπλάνο» 
(«Πλάνητες» και πάλι). ∆εν ήταν η αιτία η 
φυγή ούτε η ανάγκη μετακίνησης ούτε το 
«σύνδρομο της επαναλαμβανόμενης απο-
τοξίνωσης». Αυτή η υποχρεωτική παύση, 
λόγω της πανδημίας, η αναστολή των, αε-
ροπορικών κυρίως, ταξιδιών μάς ωθεί σε 
μια νέα εσωτερική ταξινόμηση. Τίποτα 
πειθαρχημένο ή αρχειοθετημένο. Ούτως 
ή άλλως το βίωμα ενός ταξιδιού φωτίζεται 
κάθε φορά διαφορετικά. Εξαρτάται από 
την ηλικία, τη χρονική απόσταση, τα ενδι-
αφέροντα των συνομιλητών στους οποίους 
απευθυνόμαστε, τη διάθεση της στιγμής, 
τη διαδικασία αποθήκευσης αναμνήσεων 
που, για τον καθένα μας, είναι ένας ξεχω-
ριστός μηχανισμός. 

Οι ταξιδιώτες, όχι οι βουλιμικοί τουρί-
στες και συλλέκτες... μιλίων, αναδιπλώθη-
καν με ένα αίσθημα τρυφερής θλίψης και, 
κατά κάποιον τρόπο, αποχαιρετισμού. Γιατί 
τα ταξίδια, όταν, με το καλό, επανέλθουν, 
δεν θα είναι όπως την εποχή πριν από τον 
κορωνοϊό. Κι αυτό δεν οφείλεται μόνο στη 
βεβαιότητα ότι η αλόγιστη μετακίνηση (ένα 
Σαββατοκύριακο στο Παρίσι, στη Ρώμη, στο 
Λονδίνο ή κάπου πιο εξωτικά) επέτεινε τη 
μετάδοση αλλά και μετάλλαξη ιών και μικρο-
βίων. Οφείλεται και στην «καχυποψία» που 
εγκαθίσταται οριστικά, για τον διπλανό, τον 
άγνωστο συνταξιδιώτη, η ανασφάλεια για 
την υγεία, η οποία προστίθεται στη λίστα 
με τους φόβους του καθενός. Θα λείψει, για 
απροσδιόριστο διάστημα, αυτό το ερώτη-
μα διατυπωμένο ως απάντηση, όπως γρά-
φει η Τοκάρτσουκ: «και γιατί όχι;». Η ζιγκ 
ζαγκ διαδρομή, «η σταγόνα που γλιστράει 
αργά πάνω στην επιφάνεια της υδρογείου». 

Το φετινό καλοκαίρι χαρτογραφήσαμε 
το κενό από την έλλειψη ακόμη και του 
σχεδιασμού για την επόμενη πτήση. ∆εν 
έχει γούστο ούτε η φαντασία όταν η πραγ-
ματοποίηση της επιθυμίας συναντά τόσο 
ανυπέρβλητα εμπόδια: ποιος θα διακινδυ-
νεύσει –και τη ζωή του ακόμη– από τη μό-
λυνση με έναν άγνωστο ιό για να πάει μια 
εκδρομή στο εξωτερικό; 

Ετσι, τη «σταγόνα» υποκατέστησαν οι 
λέξεις. Οι αφηγήσεις διαδρομών, συναντή-
σεων, εκπλήξεων, ανατροπών. Μικρών θαυ-
μάτων, που αποκαλύπτονταν εκεί που δεν 
το περιμέναμε, απογοητεύσεων από υπερε-
πενδύσεις και αναμονές, αλλόκοτων αισθή-
σεων από άγνωστες γεύσεις, επαφές, χρώ-
ματα και μυρωδιές. Η πανδημία έκανε τις 
αποστάσεις αδιάβατες. Κι άλλες, πάλι, τις 
γονιμοποίησε, δίνοντας στην εμπειρία τον 
αναγκαίο χρόνο να μεταβολιστεί σε πλούτο 
εσωτερικό και μόνιμο.

Ταξιδιώτες
σε αναγκαστική

παύση

Ατζέντα

 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

louil@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Έχοντας δώσει την Πανελλήνια Πρώτη 
στις 6 Μαρτίου, και συνολικά μόνο τρεις 
παραστάσεις, η ∆έσποινα Μπεμπεδέ-
λη επιστρέφει τον Σεπτέμβριο για πέντε 
παραστάσεις στη Λευκωσία, μία στη Λε-
μεσό και μία στην Πάφο! Το έργο «Μια 
Ζωή Γερμανική» είναι βασισμένο στη ζωή 
και την μαρτυρία της Brunhilde Pomsel 
– μια ζωή που καλύπτει τον εικοστό αιώ-
να. Πέρασε δύσκολους καιρούς για να τα 
βγάλει πέρα ως γραμματέας τη δεκαε-
τία του 1930 στο Βερολίνο, με τελευταίο 
της εργοδότη τον Τζόζεφ Γκέμπελς. Το 

έργο του πολυβραβευμένου Κρίστοφερ 
Χάμπτον βασίζεται στην μαρτυρία που 
έδωσε η Pomsel όταν επιτέλους έλυσε 
τη σιωπή της σε μια ομάδα Αυστριακών 
κινηματογραφιστών το 2016, λίγο πριν 
πεθάνει, στην ηλικία των 106 χρόνων. Σε 
σκηνοθεσία Ανδρέα Αραούζου, σε μια 
πρώτη σύμπραξη μεταξύ του Σατιρικού 
Θεάτρου και της Alpha Square. Κεντρική 
Σκηνή, Σατιρικό Θέατρο, Λευκωσία, 4, 5, 
10, 11 και 12 Σεπτεμβρίου 2020, ώρα 8:30 
μ.μ. Πληροφορίες, κρατήσεις 22312940, 

22421609.

ΘΕΑΤΡΟ

«Μια Ζωή Γερμανική» του Χάμπτον

Το Θέατρο Ριάλτο επιλέγει να αρχίσει τη σε-
ζόν του με μια παράσταση από το καινούργιο 
πρόγραμμα του FlashArt@Rialto, ακολουθώ-
ντας όλα τα μέτρα και πρωτόκολλα ασφάλειας 
και υγείας. Συνδυάζοντας θέατρο και ζωντανή 
μετάδοση, οι Achim Wieland (σκηνοθέτης/
δραματουργός), Μάριος Ιωάννου (πρωταγωνι-
στής/δραματουργός) και Sakari Laurila (σκη-
νοθέτης) δημιουργούν ένα διαδραστικό μα-
νιφέστο στο επίκεντρο του οποίου κυριαρχεί 
το Θέατρο, αποκαλύπτοντας τις οικουμενικές 
του αξίες μέσα από τις σωματικές, εννοιολο-
γικές και πνευματικές δυνατότητές του. Με 
ένα σύγχρονο αλλά και συγκινητικό τρόπο, η 
παράσταση υπερασπίζεται τις παραστατικές 
τέχνες και το ζωντανό θέατρο ως ένα ιερό 
χώρο, θέτοντας υπό αμφισβήτηση τη δύνα-
μη του ψηφιακού θεάματος να αντικαταστή-

σει τη ζωντανή συνάντηση του καλλιτέχνη 
με το κοινό του. Μάριος Ιωάννου (The Man 
on the Roof), Νεκτάριος Θεοδώρου (Άμλετ), 
Αρίστη Σπύρου @ Αγγέλω Παπαγγελοδήμου 
(Circus Spirits), Μαριάννα ∆ήμου (Woman by 
the Mirror), Anoki von Arx (Soprano), Νιόβη 
Χαραλάμπους (Ελένη), Θεόδωρος Σουρμελής 
(Τραγουδιστής), Anna Luchyna (Nina),Έλενα 
Γαβριήλ (Χορεύτρια), Έλενα Καλλινίκου (Εκά-
βη), Κατερίνα Νικολάου (Μητέρα), Θεόδωρος 
Αντωνιάδης (Νεαρό Αγόρι), Στέφανη Νεοφύ-
του (Τραγουδίστρια), Christian Fohtung (Τει-
ρεσίας), Σπύρος Σωκράτους Stilobate (Κο-
ντραμπάσο),Τάσος Ανδρέου (Άνθρωπος από 
το παρελθόν) και μέλη του Θεάτρου Ριάλτο. 
Παρασκευή 4 Σεπτεμβρίου, ώρα 8:30 μ.μ.
@Rialto Open Air Περιορισμένος αριθμός

θέσεων @www.rialto.com.cy

Η Ελευθερία Αρβανιτάκη στη Κύπρο για 
δύο συναυλίες στη Λευκωσία και Λεμε-
σό. Η Ελευθερία Αρβανιτάκη θα ερμη-
νεύσει τα αγαπημένα μας τραγούδια, 
αλλά και τραγούδια που διασκεύασε, 
καθώς και κάποια από τα καινούργια της 
τραγούδια από το πρόσφατο άλμπουμ 
της «Τα μεγάλα ταξίδια» (μουσική Θέμης 
Καραμουρατίδης, στίχοι Λήδα Ρουμάνη) 
που κυκλοφόρησε τον περασμένο Οκτώ-
βριο από την Panik Oxygen. Μαζί της σε 
μια ειδική συμμετοχή ο νέος ερμηνευ-
τής και σολίστας του βιολιού Παναγιώ-
της Λάμπουρας. Την Ελευθερία Αρβανι-
τάκη πλαισιώνουν σταθερά τα τελευταία 
χρόνια οι μουσικοί: Γιώργος Γεωργιάδης 
(μπάσο), ∆ημήτρης Τσάκας (σαξόφωνο, 
κλασσική κιθάρα), Γιάννης Κυριμκυρίδης 

(πιάνο, πλήκτρα), Νίκος Μέρμηγκας (λαύ-
τα, μαντολίνο, μπουζούκι, λαούτο) και 
Αλέξανδρος ∆ράκος Κτιστάκης (τύμπανα, 
ενορχηστρώσεις). ∆ευτέρα 31 Αυγού-
στου, ώρα 9:00 μ.μ., «Σκαλί» Αγλαντζιάς, 
Αγίου Γεωργίου 15 Αγλαντζιά,. Τρίτη 1η 
Σεπτέμβριου στο Κηποθέατρο Λεμεσού, 
Λόρδου Βύρωνα Λεμεσός. Πληροφορίες 

τηλέφωνο 77777040.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Ελευθερία Αρβανιτάκη – Καλοκαίρι 2020

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

Man on the Roof από τους SRSLY yours Ensemble & Φίλους

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

«We are still alive»
Συνεχίζεται η ομαδική έκθεση «We 
are still alive»-«Είμαστε ακόμα ζωντα-
νοί» στην Isnotgallery contemporary! 
Συμμετέχουν οι Μαρία Κοφτερού, 
Αντρέας Σκουφάρης, Άντρος Ευσταθί-
ου και ο Μιχάλης Βρυωνίδης. Την επι-
μέλεια της έκθεσης έχει ο Άντρος Ευ-
σταθίου. Η έκθεση αντικατοπτρίζει τον 
τίτλο της, αφού και οι τέσσερις καλλι-
τέχνες κατά κάποιον τρόπο δηλώνουν 
το εικαστικό τους παρών με μια μικρή 
έκθεση με δώδεκα έργα τέχνης και θέ-
λει να περάσει το μήνυμα ότι είμαστε 
ακόμη ζωντανοι. Isnotgallery, Οδυσσέ-
ως 11, Παλιά Πόλη, Λευκωσία. Πληρο-

φορίες τηλέφωνο 99569498.

30.8 - 5.9.2020

ΒΙΒΛΙΟ

«Ρινίσματα» του Βαγγέλη Γέττου

Ο Βαγγέλης Γέττος, 7 χρόνια μετά το «Προσάναμμα»’ (Εκδόσεις των Συνα-
δέλφων, 2013), επιδίδεται σε μια δεύτερη ποιητική απόπειρα. Ένας κατα-
κερματισμένος δρόμος με αλλόκοτη σήμανση που ωστόσο περπατούμε, 

χωρίς να παραιτού-
μαστε. Με αφορμή τα 
«Ρινίσματα» συνομι-
λούν οι Απόστολος 
Κουρουπάκης, δημο-
σιογράφος, Νάσια ∆ι-
ονυσίου, συγγραφέας, 
Αντώνης Ανδρουλιδά-
κης, ψυχοθεραπευτής. 
Αυτοσχεδιάζουν live: 
Βασιλική Κυπραίου, 

ηθοποιός, Βαγγέλης Γέττος στην κιθάρα, Ευαγόρας Μπεκιάρης στην κιθά-
ρα. Artnaldas Concept Experience, Αρνάλδας 2, Λευκωσία. Παρασκευή 4 
Σεπτεμβρίου, ώρα 8 μ.μ. Πληροφορίες τηλέφωνο 22350355.

ΣΙΝΕΜΑ 

«Ευτυχία»
στο Κωνστάντια 
Το έργο «Ευτυχία» σε σκηνοθε-
σία Άγγελου Φραντζή απέσπασε 
6 Βραβεία Ελληνικής Ακαδημίας 
Κινηματογράφου εκ των οποίων 
Καλύτερης Ταινίας. Από το Αϊδίνι 
της Μικράς Ασίας στην Αθήνα η 
Ευτυχία Παπαγιαννοπούλου απο-
φασίζει να μην αφήσει τη μοίρα να 
ορίσει τη ζωή της. Γράφει ακατά-
παυστα και καταφέρνει να γίνει η 
μεγαλύτερη Ελληνίδα στιχουργός 
του εικοστού αιώνα. Συνεργάζεται 
με σπουδαίες προσωπικότητες του 
μουσικού χώρου. Θα χρειαστεί να 
παλέψει σε μία έντονα ανδροκρα-
τούμενη κοινωνία, όχι μόνο για να 
γίνει σεβαστή ως στιχουργός αλλά 
και για να ζήσει τη ζωή της όπως 
θέλει. Παίζουν: Καρυοφυλλιά Κα-
ραμπέτη, Κάτια Γκουλιώνη, Πυγμα-
λίων ∆αδακαρίδης. Θερινός Κινη-
ματογράφος Κωνστάντια, Σόλωνος 
Μιχαηλίδη, Λευκωσία. Παρασκευή 
4 Σεπτέμβριου, ώρα 9:00 μ.μ. 
Πληροφορίες τηλέφωνο 22348203 

– 22349085.
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Μετά από μόλις τρεις παραστάσεις η 
παράσταση «Μια ζωή γερμανική», 
του Κρίστοφερ Χάμπτον, κατέβηκε 
εξαιτίας της πανδημίας του κορω-
νοϊού. Η παράσταση επέστρεψε, 
αφού οι συνθήκες το επιτρέπουν, 
τηρώντας φυσικά όλα τα απαραί-
τητα μέτρα και ο Ανδρέας Αραού-
ζος μιλάει και πάλι στην «Κ» για την 
παράσταση, με τη ∆έσποινα Μπε-
μπεδέλη στον ρόλο της Μπρουνχίλ-
ντε Πόμσελ, γραμματέα του Γιόζεφ 
Γκέμπελς. Η Alpha Square, μαζί με 
το Σατιρικό Θέατρο, στην πρώτη 
τους σύμπραξη παρουσιάζουν ένα 
ενδιαφέρον έργο που μιλάει για τη 
συλλογική ευθύνη, τις ενοχές και 
τον ρόλο της ιστορίας εγκιβωτισμέ-
νης στη θεατρική πράξη. 

–Ανδρέα, επιστρέφετε στο σανί-

δι…

–Είναι μια δουλειά για την οποία 
είμαστε όλη η ομάδα πολύ περή-
φανοι και δεν προλάβαμε να τη ζή-
σουμε και να τη χαρούμε, παρά τα 
υπέροχα λόγια του κόσμου, ακόμα 
και τα δημοσιεύματα από τις τρεις 
παραστάσεις που δόθηκαν τον Μάρ-
τιο. Ήρθε η στιγμή η Μπρουνχίλντε 
να αγγίξει καλά και το υπόλοιπο θε-
ατρόφιλο κοινό της Κύπρου και να 
μοιραστούμε κι εμείς τη συναρπα-
στική ιστορία της και της δουλειά 
μας. Ανυπομονούμε!
–Πώς έγινε η επιλογή αυτού του 

έργου;

–Μια μέρα στο καμαρίνι των 
«Χάλκινων Χρόνων», μου λέει ο Λά-
κης Γενεθλής, «άκουσες ότι ο Μάγκι 
Σμιθ επιστρέφει στη σκηνή»; «Αλή-
θεια;» είπα. Είναι είδηση, γιατί πρό-
κειται για τις κορυφαίες ηθοποιούς 
της υφηλίου. «Ναι,» μου λέει «παί-

ζει τη γραμματέα του Γιόζεφ Γκέ-
μπελς». Ήμουν στο μακιγιάζ εκείνη 
τη στιγμή και ανατρίχιασα, γιατί εί-
χα ήδη τελειώσει τον «Επισκέπτη» 
και έκανα το «Ένας Πικάσο», και τα 
δύο έργα είχαν να κάνουν με τους 
Ναζί… Σκέφτηκα «Ναζιστική τριλο-
γία, ίσως;» «Wow, και ποιος έγραψε 
αυτό το έργο;» τον ρώτησα. Μπαί-
νει ο Λάκης να το ψάξει και μου λέ-
ει «Κρίστοφερ Χάμπτον». Άφησα τη 
μακιγιέζ με το πινέλο στο χέρι και 
φώναζα μέσα στο καμαρίνι… «Αυ-
τό το έργο θα γίνει από την Alpha 
Square και εσύ θα είσαι ο σκηνογρά-
φος! Αμέσως!» Ο Χάμπτον δεν είναι 
μόνο ο αγαπημένος μου συγγραφέ-
ας, αλλά και ένας από τους λόγους 
που μπήκα στο θέατρο, λόγω των 
«Επικίνδυνων Σχέσεών» του. Έτσι, 
λοιπόν, έγινε η επιλογή του έργου 
– αρκετά δραματικά…!
–Είναι η πρώτη σου συνεργασία 

με τη Δέσποινα Μπεμπεδέλη, πώς 

προέκυψε; 

–Μόνο λίγες μέρες πριν το πιο 
πάνω συμβάν, συνέβη η πρώτη μας 
προσωπική γνωριμία με την κυρία 
Μπεμπεδέλη. Ήταν σε ένα πάρτι, 

όπου και για πρώτη φορά μιλήσα-
με. Ένιωσα τόση χαρά που ανταλ-
λάξαμε δυο κουβέντες. Θυμάμαι που 
πήρα τηλέφωνο ένα φίλο μόνο και 
μόνο για να του πω αυτό! Και μετά 
εμφανίζεται αυτό το κείμενο. ∆εν 
υπήρχε αμφιβολία… Βρήκα το τη-
λέφωνό της, ζήτησα συνάντηση και 
εκεί μου είπε το «ναι». Ευτυχία…!
–Ποιο ήταν το ζητούμενό σου από 

την ηθοποιό-ηρωίδα σου, σκηνο-

θετώντας τη; Σε δυσκόλεψε ότι 

ήταν μία αληθινή ιστορία;

–Καθόλου. Το ζητούμενο από τον 
ηθοποιό έχει να κάνει πάντα με το 
θεατρικό κείμενο και με τις προσ-
δοκίες (και αντοχές) των θεατών. 
Το ότι είναι αληθινή ιστορία μπορεί 
να επηρεάζει τον θεατή, να έρχεται 
δηλαδή προϊδεασμένος για κάποια 
πράγματα. Σε αυτή την περίπτωση 
η Μπρουνχίλντε, ανεπίσημα, δικάζε-
ται από το κοινό. Καλείται ο θεατής 

να αποφασίσει αν την πιστεύει, αν 
την κατανοεί, αν την «απαλλάσσει» 
από τον συσχετισμό με τη μεγαλύ-
τερη φρικαλεότητα της ανθρωπότη-
τας… Η ηθοποιός, όμως, έχει έναν 
μόνο άξονα για την ενσάρκωσή της: 
το κείμενο. 
–Ασχολούμενος με αυτό το έργο 

τι σκέφτηκες πριν από τις πρό-

βες, και τι όταν είχες μπροστά σου 

ολοκληρωμένη θεατρική εικόνα;

–∆εν φοβήθηκα ούτε τη θεματο-
λογία ούτε το «μονόλογος». Με ερ-
γαλεία και συστατικά τον Χάμπτον 
και την Μπεμπεδέλη ήμουν ανυπό-
μονος να πιάσω δουλειά! Είχαμε 
αποφασίσει ότι παρά το ότι είναι 
μονόλογος, ταιριάζει σε αυτή την 
παράσταση η κεντρική σκηνή του 
Σατιρικού. Είχα κάποιες εικόνες στο 
μυαλό μου, αλλά οφείλω να πω ότι 
βλέποντας τώρα το σκηνικό του Λά-
κη και τους φωτισμούς που κάναμε 

με τον Βικέντιο, η εικόνα με ικανο-
ποιεί περισσότερο κι από το αρχικό 
όραμα, έστω κι αν είναι δευτερεύου-
σας σημασίας: γιατί πρωταγωνίστρια 
είναι η ερμηνεία, η ενσάρκωση της 
Μπρουνχίλντε Πόμσελ…
–Τι έχει να προσφέρει σήμερα η 

ιστορία μιας αμφιλεγόμενης προ-

σωπικότητας; 

–Μια ματιά κάτω από την επιφά-
νεια του ατόμου που «κρίνουμε». Κά-
τω από την επιφάνεια της ιστορίας, 
της επικεφαλίδας, της ετικέτας. Και 
δεν υπάρχει τίποτα πιο διαχρονικό 
από αυτό: Το πώς και πόσο και για-
τί κρίνουμε και αποδεχόμαστε τον 
συνάνθρωπο…

–Υπουργείο Προπαγάνδας τότε, 
fake news σήμερα, μπορούν νομί-
ζεις να παραλληλιστούν;

–Είχα τεράστια απορία πώς γί-
νεται ένα ολόκληρο Υπουργείο (σε 
όποια «πεποίθηση» κι αν ανήκει) 
να προσκολλά τη λέξη προπαγάνδα 
στην ονομασία του! Η λέξη όμως, 
αρχικά, σημαίνει «η διάδοση μιας 
ιδεολογίας» –αυτό, ως σκοπός, θα 
μπορούσε να ήταν και μια θετική 
προσπάθεια, θεωρητικά. Θα μπο-
ρούσε, σήμερα, να συγκαταλέγεται 
κάτω από το «Επικοινωνία και Προ-
βολή». Από τους Ναζί, λοιπόν, και 
μετά, η λέξη προπαγάνδα έγινε, σα-
φέστατα, συνώνυμο με την «πλύση 
εγκεφάλου». Λέει η Μπρουνχίλντε: 
«∆εν υπήρξε Υπουργείο Προπαγάν-
δας πριν από τον πόλεμο, και δεν 
υπήρξε ούτε μετά τον Πόλεμο.» Η 
τακτική όμως της χειραγώγησης 
ή της εκμετάλλευσης του κόσμου, 
των ψηφοφόρων, είναι σίγουρα μια 
τακτική που δεν σταμάτησε ποτέ, 
και που μάλλον εξελίσσεται σε επι-
στήμη σήμερα… Με πολύ πιο προ-
σεκτικούς τίτλους από «Υπουργείο 
Προπαγάνδας»!
–Σκέφτηκες καθόλου ότι μπορεί 

να είναι εξευμένιση της συνείδη-

σής της η μαρτυρία της στην ηλι-

κία των 106; Ή και «ξέπλυμα»;

–Λύνει τη σιωπή της σε αυτή την 
ηλικία. Πολύ λίγο είχε μιλήσει νω-
ρίτερα. Ναι, δεν μπορεί να είναι τυ-
χαίο, μετά από ένα αιώνα ζωής (και 
τι ζωή, όπως θα ακούσετε στην πα-
ράσταση!) ότι αποφασίζει να πει ό,τι 
θυμάται. ∆εν παρουσιάζει τίποτε με 
ελαφρυντικά, δεν κάνει τίποτε ρόδι-
νο, δεν έχει διάθεση απολογίας, ούτε 
μετάνοιας. Καταθέτει. Είναι άσκηση 
μνήμης – και ίσως είναι ο πιο αντι-
κειμενικός τρόπος να «καθαρίσεις». 
Χωρίς συναισθηματισμούς: με γε-
γονότα και την ερμηνεία αυτών. Η 
υποκειμενικότητα βρίσκεται στον 
κάθε ακροατή/δικαστή…! 

Μια ζωή γερμανική...
Το έργο «Μια ζωή γερμανική» εί-

ναι βασισμένο στη ζωή και την μαρ-
τυρία της Μπρουνχίλντε Πόμσελ – 
μια ζωή που καλύπτει τον εικοστό 
αιώνα. Πέρασε δύσκολους καιρούς 
για να τα βγάλει πέρα ως γραμμα-
τέας τη δεκαετία του 1930 στο Βε-
ρολίνο, με τελευταίο της εργοδότη 
τον Τζόζεφ Γκέμπελς. Το έργο του 
Χάμπτον βασίζεται στην μαρτυρία 
που έδωσε η Πόμσελ όταν επιτέλους 
έλυσε τη σιωπή της σε μια ομάδα 
Αυστριακών κινηματογραφιστών 
το 2016, λίγο πριν πεθάνει, στην 
ηλικία των 106. 

Πληροφορίες: «Μια ζωή 
γερμανική» του Κρίστοφερ 

Χάμπτον. Σατιρικό Θέατρο, Κεντρική 
Σκηνή, Λευκωσία. Παραστάσεις: 4, 5, 
10, 11 και 12 Σεπτεμβρίου, ώρα 8:30 
μ.μ. Παραστάσεις σε Λεμεσό (23 Σε-
πτεμβρίου) και Πάφο (24 Σεπτεμβρί-
ου). Κρατήσεις: 22312940, 22421609, 
satiriko.tameio@cytanet.com.cy. 

Η ιστορία ως πρωταγωνίστρια στο σανίδι
Ο Ανδρέας Αραούζος μιλάει στην «Κ» για την θεατρική παράσταση «Μια ζωή γερμανική» με τη Δέσποινα Μπεμπεδέλη 

«Η τακτική όμως της χει-
ραγώγησης ή της εκμε-
τάλλευσης του κόσμου, 
των ψηφοφόρων, είναι 
μια τακτική που δεν στα-
μάτησε ποτέ, και που 
μάλλον εξελίσσεται σε 
επιστήμη σήμερα… Με 
πολύ πιο προσεκτικούς 
τίτλους από «Υπουργείο 
Προπαγάνδας»!».
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«Καλείται ο θεατής να αποφασίσει αν την πιστεύει, αν την κατανοεί, αν την 
«απαλλάσσει» από τον συσχετισμό με τη μεγαλύτερη φρικαλεότητα της αν-
θρωπότητας… Η ηθοποιός, όμως, έχει έναν μόνο άξονα για την ενσάρκωσή 
της: το κείμενο, λέει ο Ανδρέας Αραούζος.
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Οι θάνατοι από την COVID-19 αγ-
γίζουν τις 900.000 παγκοσμίως. Η 
νόσος του κορωνοϊού 2019 έχει 
προκαλέσει θλίψη, οργή και πόνο, 
θέτοντας ταυτόχρονα ερωτήματα 
για το πώς αντιμετωπίζονται οι νε-
κροί που άφησε πίσω της η παν-
δημία. Οι παραδοσιακές κηδείες 
την περίοδο της καραντίνας εξα-
λείφθηκαν πλήρως εξαιτίας του φό-
βου της εξάπλωσης της ασθένειας, 
αναγκάζοντας τους πενθούντες να 
θρηνούν από απόσταση. Οι προσω-
ρινές μαζικές ταφές, τα νεκροτα-
φεία έκτακτης ανάγκης σε νησιά 
ή πάρκα, χωρίς αποχαιρετιστήρι-
ες τελετές, δεν βοήθησαν καθόλου 
στην «εξομάλυνση της καμπύλης» 
θλίψης. Σε περιόδους πένθους, ένα 
καταπραϋντικό περιβάλλον  αντι-
προσωπευτικό των διαφορετικών 
ηθικών και υπαρξιακών αρχών του 
καθενός απαλύνει τον πόνο των 
θρηνούντων. 

Η διαχείριση της θνητότητας 
ήταν ανέκαθεν μεγάλο ζητούμενο. 
Για χρόνια, το δόγμα της σωματικής 
ανάστασης οδήγησε στην εμφατι-
κή απόρριψη της καύσης στη ∆ύση, 
ενώ στην Ανατολή η αποτέφρωση 
ήταν ευρέως διαδεδομένη, με την 
Ιαπωνία να κατέχει το υψηλότε-
ρο ποσοστό καύσης στον κόσμο. 
Το πρώτο σύγχρονο κέντρο αποτέ-
φρωσης στη ∆ύση κατασκευάστηκε 
στο Μιλάνο το 1876. Μερικά από 
τα πιο εμβληματικά κέντρα είναι το 
Crematorium Woodland του Ερικ 
Γκούναρ Ασπλούντ στη Στοκχόλ-
μη (1940), το Kakamigahara (2006) 
του Τόγιο Ιτο στην Τζιφού της Ια-
πωνίας, το Heimolen (2008) των 
KAAN Architecten στο Βέλγιο και 
το Communal Crematorium (2013) 
του Χένινγκ Λάρσεν στο Ρίνγκστεντ 
στη ∆ανία. 

Στην Ελλάδα, η αποτέφρωση 
των νεκρών θεσμοθετήθηκε με νό-
μο μόλις το 2006, τον Σεπτέμβριο 
του 2018 λειτούργησε το πρώτο 
ιδιωτικό κέντρο στην Ελλάδα –σε 
μελέτη του αρχιτεκτονικού γραφεί-
ου Monogon, στη Ριτσώνα– και τέ-
λος Απριλίου, με τη σφραγίδα της 
Ολομέλειας του Συμβουλίου της 
Επικρατείας, άνοιξε ο δρόμος για 
τη λειτουργία του Κέντρου Αποτέ-
φρωσης Νεκρών στον Ελαιώνα του 
∆ήμου Αθηναίων. Για την ιστορία, 
να αναφερθεί ότι στο αποτεφρωτή-
ριο της Ριτσώνας κατέληξε περίπου 
το 10% των σορών θυμάτων του 
κορωνοϊού στη χώρα μας. 

Το πιο ελπιδοφόρο μήνυμα, 
όμως, έρχεται από την Πάτρα. 
Αποτέλεσμα αρχιτεκτονικού δια-
γωνισμού ιδεών που προκήρυξε ο 
∆ήμος Πατρέων το 2019, το πρώ-
το δημόσιο Κέντρο Αποτέφρωσης 
Νεκρών (ΚΑΝ) θα αρχίσει να χτί-
ζεται –ελπίζουμε σύντομα– στις 
παρυφές του Παναχαϊκού όρους, 
στη βιομηχανική ζώνη του ΒΙΟ.ΠΑ. 
Γλαύκου Πατρών. Το Α΄ βραβείο 

κέρδισαν οι αρχιτέκτονες Στέλι-
ος Ανδρικόπουλος, Κώστας Γρίβας 
(επίκουρος καθηγητής στο Τμήμα 
Αρχιτεκτόνων του Πανεπιστημίου 
Πατρών) και Αλεξάνδρα Στράτου 
(εντεταλμένη διδάσκουσα στο Τμή-
μα Αρχιτεκτόνων του Πανεπιστη-
μίου Πατρών).

«Ηταν μια θαρραλέα κίνηση του 
∆ήμου Πατρέων να διεξαγάγει τον 
διαγωνισμό. ∆εν έχουμε ενημέρω-
ση σχετικά με τα επόμενα στάδια, 
αλλά ο δήμος έχει εκφράσει την 
επιθυμία να εφαρμόσει τη μελέτη 
μας. Το πρέπον θα ήταν να εμπλα-
κούμε ως αρχιτέκτονες μελετητές 
και ως επικεφαλής των υπολοίπων 
μελετών στα επόμενα στάδια, κα-
θώς διατηρούμε την πατρότητα της 
πρότασης. Είναι ένα κτίριο που το 
οραματιστήκαμε, το αγαπάμε και 
το γνωρίζουμε καλά – το έχουμε 
“κατοικήσει”». Ενα δημόσιο κέντρο 

αποτέφρωσης θα δώσει τον τόνο 
για περαιτέρω εκσυγχρονισμό του 
αστικού κράτους, ενισχύοντας τη 
θρησκευτική ελευθερία και αυτοδι-
άθεση. «Ενα δημόσιο κέντρο ανα-
λαμβάνει την υποχρέωση να κάνει 
τη διαδικασία της αποτέφρωσης 
ευρύτερα προσβάσιμη, επικυρώ-
νοντάς την ως αποδεκτή εναλλα-
κτική, αλλά και εξασφαλίζοντας το 
δυνατόν χαμηλότερο κόστος», ανα-
φέρουν οι αρχιτέκτονες στην «Κ». 

Σέβεται τον πολίτη
Η μελέτη διαθέτει όλες τις αι-

σθητικές και λειτουργικές ποιότη-
τες, αποτελώντας αρχιτεκτονικό 
παράδειγμα για κτίρια δημοσίων 
υπηρεσιών που σέβονται τον πο-
λίτη. «Τα δημόσια κτίρια λειτουρ-

γούν, ιδανικά, ως υπόδειγμα για την 
αρχιτεκτονική ηθική κάθε εποχής. 
Στη χώρα μας αυτό είναι επιτακτι-
κό, καθώς έχει εκλείψει. Βασικές 
σύγχρονες επιταγές για τη δημιουρ-
γία υποδειγματικών δημόσιων χώ-
ρων θεωρούμε πως είναι η βιώσιμη 
κατασκευή και η ανοικτή προσβα-
σιμότητα για όλους (inclusivity)».

Μιας και το αποτεφρωτήριο θα 
συντηρείται από τον δήμο, η οικο-
λογική, βιοκλιματική και βιώσιμη 
διάσταση της πρότασης αποτελεί 
σαφώς ζητούμενο. «Το συγκρότη-
μα έχει μόνο μία εκτεθειμένη εξω-
τερική όψη, κατασκευασμένη από 
πεπιεσμένη γη, ένα απόλυτα φιλι-
κό προς το περιβάλλον υλικό. Το 
υπόλοιπο εξωτερικό κέλυφος καλύ-
πτεται από ένα φυσικό τοπίο χαμη-

λής συντήρησης. Χώμα γόνιμο με 
άγρια ποώδη βλάστηση της περιο-
χής. Αγρωστώδη, αγριολούλουδα, 
βολβοί, φρύγανα, μικροί θάμνοι, 
και ενδημικά δέντρα».

«Με την κατάργηση φινιρίσμα-
τος του εξωτερικού κελύφους μει-
ώνεται το κόστος κατασκευής και 
η μακροχρόνια συντήρηση του 
κτιρίου. Τα προϊόντα των εκσκα-
φών θα αξιοποιηθούν για να κατα-
σκευάσουν το μεγαλύτερο μέρος 
του συγκροτήματος: τον τύμβο, 
το τοπίο ενθύμησης και τη βασική 
όψη. Η ίδια η χρήση του χώματος 
ως φυσική μόνωση μειώνει σημα-
ντικά τις ενεργειακές απαιτήσεις 
του κέντρου», αναφέρουν στην 
«Κ» οι αρχιτέκτονες του έργου και 
προσθέτουν: «Το κτιριολογικό εί-
ναι πολύπλοκο και άγνωστο για τα 
ελληνικά δεδομένα. Το αποτεφρω-
τήριο είναι ένα παράξενο υβρίδιο 

– συνδυασμός μιας βιομηχανικής 
(σχεδόν) μονάδας με έναν βαθιά 
τελετουργικό και συναισθηματι-
κά φορτισμένο χώρο. Ηταν πολύ 
σημαντικό να βρεθεί κοινός τόπος 
για τους θρηνούντες και για τους 
εργαζομένους, δύο ομάδες ανθρώ-
πων που το κατοικούν μέσα σε δύο 
τελείως διαφορετικές συνθήκες. 
Επιχειρήσαμε να χορογραφήσου-
με τις κινήσεις και τις συναντήσεις 
τους με φυσικότητα και τη λιγότε-
ρη δυνατή αμηχανία».

Οι αρχιτέκτονες εμπνέονται από 
τις πρωτογενείς ταφικές δομές των 
τύμβων και σχεδιάζουν ένα σχε-
δόν υπόσκαφο συγκρότημα, εσω-
στρεφές, απολύτως λειτουργικό και 
ταυτόχρονα μνημειακό και μυστι-
κιστικό. Ο πυρήνας του κτιρίου, 
ένα μεγάλο κεντρικό αίθριο και 
η μικρή εσωτερική αυλή καύσης, 
φιλτράρει το φως και καδράρει τον 
ουρανό και τον τόπο. Ο επισκέ-
πτης κατηφορίζει στην αχαϊκή γη 
έχοντας πλάι του το υδάτινο στοι-
χείο. «Η κεντρική ιδέα είναι ένας 
χωμάτινος τύμβος που ο πυρήνας 
του τρυπιέται γεμίζοντας με φως. 
Κάτι “βαρύ” και “σκοτεινό” μετου-
σιώνεται σε ελαφρύ και φωτεινό. 
Είναι μια αισιόδοξη προσέγγιση», 
εξηγούν στην «Κ».

Οι αρχιτέκτονες σχεδιάζουν ένα 
διάτρητο διάφραγμα από κιβωτούς-
τεφροδόχους προσανατολισμένους 
ώστε να επιτρέπεται στο φως της 
δύσης να εισχωρεί στο αίθριο, ανα-
δεικνύοντας το ανάγλυφο δάπεδο. 
Το χαραγμένο μοτίβο του έχει ανα-
φορές στον γεωμετρικό διάκοσμο 
των κεραμικών της Αρχαϊκής περι-
όδου, με σύμβολα οικεία σε πολλές 
θρησκείες και πολιτισμούς. Πόσο 
σημαντική είναι η μικροκλίμακα 
αλλά και οι συμβολισμοί σε έργα 
τέτοιας χρήσης; «Οι συμβολισμοί 
είναι άχρηστοι αν δεν υποστηρίζο-
νται από φροντίδα στη μικροκλίμα-
κα που αγγίζει το χέρι και το μάτι 
των ανθρώπων. Ο διάκοσμος δεν 
είναι συμβολικός, αλλά έχει ουσια-
στικό, διαμεσολαβητικό ρόλο, φέρ-
νοντας τα “μεγάλα” (π.χ. ιστορική 
- πολιτισμική συνέχεια, ερωτήματα 
για την ύπαρξη και τη θνητότητα) 
στην κλίμακα που μπορεί να βιώ-
σει και να απολαύσει ο άνθρωπος», 
απαντούν οι αρχιτέκτονες. 

«Τα υλικά που πρωταγωνιστούν 
είναι το χώμα και η φυσική φύτευ-
ση, οι κατακόρυφες επιφάνειες από 
πεπιεσμένη γη, το λευκό ανεπί-
χριστο σκυρόδεμα που δέχεται με 
ομορφιά το φυσικό φως και το συνε-
χώς μεταβαλλόμενο σε κατεύθυνση, 
ένταση, διαύγεια και χρώμα φως. 
Το φως αναδεικνύει με τη σειρά 
του την υλικότητα των χώρων. Οι 
γεωμετρίες των σκιών λειτουργούν 
σαν ηλιακό ρολόι, οργανώνοντας 
με ήπιο τρόπο την καθημερινότη-
τα του κέντρου, αλλά και δίνοντας 
αφορμές για στοχασμό σχετικά με 
τη ροή του χρόνου και την κυκλι-
κότητα της ζωής».

Πώς τελικά διαχειρίζεται κανείς «αρχιτεκτονικά» τη θλίψη; Πώς οικειο-
ποιείται τον θάνατο και την απώλεια; Οι αρχιτέκτονες τονίζουν εμφατικά 
πως το αποτεφρωτήριο που σχεδίασαν δεν φιλοξενεί τον θάνατο. 
«Φιλοξενεί τον αποχωρισμό, αλλά και την ενθύμηση, και κυρίως δίνει 
τη δυνατότητα να επιλέξει κανείς τη δική του τελετουργία, τον δικό του 
τρόπο, για να ζήσει και να τιμήσει αυτές τις τόσο σημαντικές στιγμές 
στη ζωή των ανθρώπων. Η θλίψη ζητάει παρηγοριά, χρόνο, συντροφιά 
και την υπόσχεση ότι μπορεί κανείς να περάσει μέσα και πέρα από αυ-
τήν, στο φως και στη “μεγαλύτερη εικόνα” των πραγμάτων».

Ο αποχωρισμός και η ενθύμηση

Ενα κτίριο λειτουργικό και μυστικιστικό
Οι αρχιτέκτονες του μελλοντικού δημοτικού αποτεφρωτηρίου στην Πάτρα μιλούν για την εναλλακτική πρότασή τους

Στο αποτεφρωτήριο 
της Ριτσώνας κατέληξε 
περίπου το 10%
των σορών θυμάτων
του κορωνοϊού
στη χώρα μας.

Ο πυρήνας του, ένα 
μεγάλο κεντρικό αίθριο 
και η μικρή εσωτερική 
αυλή καύσης, φιλτράρει 
το φως και καδράρει
τον τόπο.

Της ΤΖΙΝΑΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ

Μακέτα του κεντρικού αιθρίου του πρώτου δημόσιου Κέντρου Αποτέφρωσης Νεκρών (ΚΑΝ), όπως το σχεδίασαν οι αρχιτέκτονες Στέλιος Ανδρικόπουλος, Κώστας Γρίβας και Αλεξάνδρα Στράτου.

Αεροφωτογραφία, με κατεύθυνση ανατολική, της περιοχής όπου θα ανεγερθεί το πρώτο δημόσιο Κέντρο Αποτέφρωσης Νεκρών, έξω από την Πάτρα.

Η είσοδος (δεξιά) του πρώτου δημόσιου ΚΑΝ, που αναμένεται να ανεγερθεί στις παρυφές του Παναχαϊκού Ορους. Αριστερά, άποψη της αυλής καύσης. 
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΩ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Ερχεται στη συνάντηση για τη συ-
νέντευξη φορώντας μαύρα γυαλιά, 
βερμούδα και αθλητικά παπού-
τσια. Μόνο τα μαλλιά, που έχουν 
χτενιστεί προς τα πίσω και γυα-
λίζουν, παραπέμπουν σε χορευτή 
του φλαμένκο – εκείνο το χτένι-
σμα του τσιγγάνου γόη που κάπο-
τε κολλούσε τα μαλλιά του με μπρι-
γιαντίνη. Ομως, ο Ισραέλ Γκαλβάν 
δεν συμπαθεί διόλου τα στερεό-
τυπα. Εχει βάψει τα νύχια του με 
ένα ωραίο σκούρο βερνίκι, και μό-
λις ολοκληρώσουμε τη συνέντευ-
ξη θα φύγει για την πρόβα του στο 
αμφιθέατρο του ενετικού κάστρου 
της Καλαμάτας. Τα άνετα ρούχα θα 
αντικατασταθούν από εφαρμοστό 
μαύρο τζιν παντελόνι κι ένα απλό 
μαύρο Τ-shirt και τα snickers από 
ένα ζευγάρι λευκά παπούτσια του 
φλαμένκο, εκκεντρικά, πολύ κομ-
ψά, με μια μαύρη καμπύλη γραμμή 
στο μπροστινό μέρος τους.

Ομως, ακόμη δεν είδα τίποτε από 
όλα αυτά. Εχουμε μπροστά μας με-
ρικές ώρες ώς τη σόλο παράστασή 
του, την «Επανάσταση χωρίς μουσι-
κή» (Revolution Without Music), και 
συζητάμε με τη βοήθεια του Γερμα-
νού μάνατζέρ του, μια και ο ίδιος μι-
λάει μόνον ισπανικά. Ο κόσμος του 
χορού εξακολουθεί να είναι διεθνής 
παρά τον κορωνοϊό και οι καλλιτέ-
χνες –ιδίως εκείνοι του διαμετρή-
ματος του Γκαλβάν– συνεχίζουν να 
ταξιδεύουν για να παρουσιάσουν τη 
δουλειά τους. Ετσι πριν από το 26ο 
∆ιεθνές Φεστιβάλ Χορού της Καλα-

μάτας βρισκόταν στη Βόρεια Ευρώ-
πη και ακολουθεί μια περιοδεία με 
πολλές στάσεις στη Γαλλία. Ηταν ο 
πρώτος καλλιτέχνης που «άνοιξε» 
τις μεγάλες σκηνές της Ισπανίας 
μετά το lockdown με μια δυναμι-
κή εμφάνιση στη Μαδρίτη. Αυτή 
η κινητικότητα συνεπάγεται αλλε-
πάλληλα μοριακά τεστ ανίχνευσης 
για COVID-19 πριν από την άφιξη 
σε κάθε χώρα και άλλα στην πο-
ρεία, αυξημένη προσοχή από όλη 
την ομάδα και, βεβαίως, πολλή υπο-
μονή, μια και το πρόγραμμα έχει 
ακυρώσεις την τελευταία στιγμή 
και διαρκώς αναπροσαρμόζεται. 

Αλλά ο ίδιος μοιάζει να μην προ-
βληματίζεται με όλα αυτά. Η αντι-
συμβατική προσωπικότητά του και 
η ακόμη πιο ανατρεπτική δουλειά 

του ως χορογράφου και χορευτή 
σε ένα παραδοσιακό είδος χορού, 
που με τη συμβολή του ανανεώ-
θηκε ριζικά, τον κρατούν προση-
λωμένο στον εαυτό του. Το σόλο 
για το οποίο προετοιμάζεται είναι 
μια περφόρμανς απολύτως προσω-
πική: μόνος του στη σκηνή, χωρίς 
μουσική, σε διάλογο με το σώμα, 
τη ψυχή του και τον χώρο. «Χρει-
άζομαι απόλυτη συγκέντρωση», 
λέει, «για να ακούω τους χτύπους 
της καρδιάς μου. Και να συντονίζο-
μαι μαζί τους. Εκτός από τον χορό 
σε αυτό το κομμάτι αντιλαμβάνο-
μαι τον εαυτό μου και ως μουσικό. 
Χορεύω χρησιμοποιώντας τον ήχο 
φυσικών κρουστών: χτυπώ τα χέρια 
μου, τα πόδια, το σώμα και αντικεί-
μενα που βρίσκονται γύρω μου. Η 
σκηνή με μια ειδική εγκατάσταση 
μετατρέπεται σε μεγάφωνο πάνω 
στο οποίο κινούμαι. Ο ρυθμός έρ-
χεται φυσικά και βρίσκεται σε από-
λυτη συνάρτηση με τον χώρο στον 
οποίο “ανεβαίνει” η παράσταση».

Η σημασία του χώρου
Εξηγεί ότι έχει παρουσιάσει το 

συγκεκριμένο σόλο σε πολλά μέρη 
–ένα διαμέρισμα, μια μικρή σκηνή, 
μια εκκλησία, αλλά και ένα μεγάλο 
μουσείο– και κάθε φορά το αποτέ-
λεσμα είναι διαφορετικό. «Ο χώρος 
επηρεάζει τον τρόπο της ερμηνεί-
ας», σχολιάζει. «Μου αρέσει να δο-
κιμάζω νέες σκηνικές συνθήκες, 
νέες καταστάσεις. Υπάρχει πάντα 
αλληλεπίδραση μεταξύ του χορευ-
τή, της σκηνής και του κοινού. Πό-
σο μάλλον σε αυτή την παραγωγή, 

που είναι τόσο μοναχική και πειρα-
ματική. Η συγκεκριμένη σκηνή του 
κάστρου που βρίσκεται στον ανοι-
χτό αέρα και χωρίς τεχνητά φώτα 
–θέλουμε να χρησιμοποιήσουμε 
το φυσικό φως του απογεύματος 
μέχρι τη δύση του ηλίου– αποτε-
λεί μια διαφορετική πρόκληση, και 
εξελίσσεται σε άμεση επαφή με 
τους θεατές».

Στο παρελθόν, κυρίως οι Ισπα-
νοί λάτρεις του παραδοσιακού φλα-
μένκο είχαν διακόψει παραστάσεις 
του Γκαλβάν θεωρώντας τις υπερ-
βολικά νεωτερικές. Εκείνος έχει 
απαντήσει κατά καιρούς οργισμέ-
να, αλλά όπως λέει, με τα χρόνια 
ο θυμός έφυγε από τη ζωή και τις 
χορογραφίες του. Σε παλαιότερη 
συνέντευξή του είχε πει ότι μάλλον 
έμαθε φλαμένκο από την κοιλιά της 
μητέρας του, αφού η Εουχένια ντε 

λος Ρέγιες, από τις σημαντικότερες 
χορεύτριες του είδους, χόρευε μέχρι 
τον έβδομο μήνα της εγκυμοσύνης 
της. Ο Ισραέλ, όπως τον φωνάζουν 
όλοι, είναι γέννημα-θρέμμα της Σε-
βίλλης και γιος του Χοσέ Γκαλβάν, 
επίσης χορευτή του φλαμένκο. Ανέ-
βηκε με τους γονείς του στη σκηνή 
όταν ήταν μόλις δύο ετών. Εκτοτε 
το φλαμένκο έγινε η ζωή του και 
δεν το έχει εγκαταλείψει σε καμιά 
από τις συνεργασίες του με σημα-
ντικούς χορογράφους του σύγχρο-
νου χορού, όπως ο Ακραμ Καν, με 
τον οποίο έχει δουλέψει. Μόνο που 
το κάνει με τον δικό του τρόπο. 
«Αντιλαμβάνομαι τον χορό ως τρό-
πο επιβίωσης», λέει. «Ολη μου τη 
ζωή βρίσκομαι επάνω στη σκηνή. 
Μεγαλώνω και εξελίσσομαι μαζί με 
την τέχνη μου. Καθώς γεννήθηκα 
σε μια οικογένεια χορευτών του 

φλαμένκο, έχω γαλουχηθεί μέσα 
σε αυτή την παράδοση. Συνεπώς, 
το παραδοσιακό φλαμένκο απο-
τελεί τη βάση επάνω στην οποία 
πατώ και συνεχώς συνδιαλέγομαι 
μαζί του τεχνικά και δημιουργικά. 
Η ανάγκη αλλαγής αποτελεί μέρος 
μιας προσωπικής διαδικασίας ωρί-
μανσης». Τον είδα το απόγευμα της 
ίδιας ημέρας να χορεύει από τη 
μία άκρη της σκηνής στην άλλη, 
με απόλυτη αυτοσυγκέντρωση, σε 
μια παράσταση που ήταν ένα είδος 
σωματικής συνομιλίας με το κοι-
νό, το περιβάλλον, την τέχνη του 
και τον εαυτό του. Εκανε ζέστη κι 
εκείνος μετά μία ώρα αδιάκοπης κί-
νησης ήταν κάθιδρος. Ο ήχος που 
έκλεισε το σόλο ήταν ένα κοφτό 
χτύπημα στα δόντια του, που βε-
βαίως δεν ακούστηκε. Το νιώσαμε, 
όμως, σαν δυνατό κρότο.

«Χρειάζομαι απόλυτη συγκέντρωση για να ακούω τους χτύπους της καρδιάς μου. Και να συντονίζομαι μαζί τους. 
Εκτός από τον χορό, σε αυτό το κομμάτι αντιλαμβάνομαι τον εαυτό μου και ως μουσικό», λέει ο Ισραέλ Γκαλβάν.

«Το φλαμένκο είναι 
τρόπος επιβίωσης»
Η «Κ» συνάντησε τον Ισραέλ Γκαλβάν στην Καλαμάτα

Τα λευκά παπούτσια του φλαμέν-
κο, εκκεντρικά, πολύ κομψά, με μια 
μαύρη καμπύλη γραμμή στο μπρο-
στινό τους μέρος.
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«Μ
αμά, δεν θέλω να τελειώ-
σει αυτό το καλοκαίρι. 
Αν ήταν δυνατό, να το 

δέσω, να μείνει για πάντα εδώ». 
Την ίδια στιγμή που άκουγα αυ-
τή τη φράση από την κόρη μου, 
σκεφτόμουν ότι για πολλούς αυτό 
το καλοκαίρι θα έπρεπε να σβη-
στεί από τη μνήμη, τόσο δύσκολο, 
ανάποδο, απειλητικό που ήταν. 
Κανείς δεν θέλει να ζει σε χρό-
νους δύσκολους, μεγαλώνοντας 
συνειδητοποιούμε όμως ότι δεν 
έχουμε δυνατότητα επιλογής.

Τα παιδιά νομίζουν πως μπο-
ρούν να επιλέξουν. Εχουν τη δι-
κή τους ζωή, έχουν το παιχνίδι 
και μαζί με αυτό την επιθυμία να 
σταματούν τον χρόνο όταν περ-
νάνε ωραία. 

Κοιτώντας σαν όνειρο την επι-
θυμία της, θυμήθηκα την ίδια πα-
λιά παιδική μου επιθυμία. 

Πόσο μελαγχολικό ήταν και 
για εμένα το τέλος του καλοκαι-
ριού. Πόση στενοχώρια έφερνε η 
απώλεια της καλοκαιρινής παρέ-
ας, της παρέας των διακοπών, που 
κανένα σχολείο δεν τη διέκοπτε. 
Το καλοκαίρι οι φίλοι μπορούν 
να συναντιούνται όλη μέρα. ∆εν 
κοιτάνε ρολόγια, αδιαφορούν εάν 
είναι μέρα ή νύχτα. 

Κάτω από τον ουρανό του 
κυκλαδίτικου τοπίου, όπου όλα 
μοιάζουν ακίνητα στον χρόνο, 
οι άνθρωποι βιώνουν τον χρό-
νο διαφορετικά. Στη νησιωτική 
επαρχία, όπως ίσως και γενικότε-
ρα στα χωριά, το καλοκαίρι αλλά 
και η καραντίνα είναι για αυτούς 
σχετικές έννοιες. Αυτοί την περα-
σμένη άνοιξη δεν κλείστηκαν στα 
σπίτια τους. Ζουν σε κλειστούς τό-
πους έτσι κι αλλιώς. Οι λιγοστοί 
άνθρωποι με τους οποίους συ-
ναναστρέφονται μοιράζονται τις 
ίδιες συνήθειες, ο χρόνος κυλάει 
με τον ίδιο ρυθμό. Συνεχίζουν να 
φροντίζουν τα ζώα τους, τη λάτρα 
τους, κάνουν τις βόλτες τους στη 
φύση. Ποτέ δεν είχαν έτσι κι αλ-
λιώς εναλλακτικές. Μαζί με τον 
χρόνο, διαφορετικά βιώνεται και 
ο φόβος. Ενώ εμείς τρέμουμε τι 
θα συμβεί τον χειμώνα, εκείνοι 
αισθάνονται πιο ασφαλείς στη 
ζωή τους, γειωμένοι, συμφιλιω-
μένοι ίσως με τη φθορά. Από την 
άλλη, το καλοκαίρι για αυτούς εί-
ναι ένα αναγκαίο κακό. Οι απλοί 
άνθρωποι χαίρονται με τους επι-
σκέπτες, πολύ γρήγορα βαρυγκο-
μούν. Θέλουν την ησυχία τους.

Πόσο παράδοξος είναι ο χρό-
νος; Πόσες αντιφάσεις κρύβει 
εντός του; Πόσο διαφορετικός εί-
ναι ο εξωτερικός χρόνος από τον 
ψυχικό; Πόσο διαφοροποιείται η 
ζωή και πώς κυλάει ανεξάρτητα 
από το τι συμβαίνει έξω ή γύρω 
μας. Μιλάμε πάντα για τα αρνη-
τικά, όμως η προσωπική ιστορία 
του καθενός δεν συμπορεύεται πά-
ντα με τα ιστορικά γεγονότα μιας 
πανδημίας ή ενός πολέμου. Μπο-

ρεί κάποιος να είναι ευτυχισμένος 
και δυστυχισμένος ταυτόχρονα. 

Οι γονείς των μικρών παιδιών 
και οι εραστές, για παράδειγμα, 
θέλουν πάντα να σταματούν αλ-
λά και να επιταχύνουν τον χρό-
νο. Οσο είσαι νέος και έχεις μικρό 
παιδί συνειδητοποιείς ότι αυτή η 
ηλικία δεν ξανάρχεται και θέλεις 
να κρατήσεις το παιδί σου μικρό. 
Θέλεις όμως να το μεγαλώσεις, 
να γίνει ανεξάρτητο. Αλλά και οι 
εραστές βρίσκονται μέσα στον 
πυρήνα του χρόνου. Ζουν μέσα 
τους μια συνάντηση που δεν έχει 
μνήμη και θέλουν να χτίσουν το 
παρόν τους, κρατώντας αναλλοίω-
τη την ένταση. Βιάζονται όμως να 
χτίσουν και παρελθόν, να βρουν 
στοιχεία που θα τους εδραιώσουν. 

Ο εξωτερικός, ο συμβατικός 
χρόνος είναι διαφορετικός από τον 
ψυχικό. Σπάνια αυτοί οι δύο συ-
ναντιούνται. Για αυτό κάθε φορά 

ζούμε σε διαφορετικές διαστάσεις.
Πόσοι δεν είναι αυτοί που μέ-

νουν κολλημένοι σε στιγμές του 
παρελθόντος. Στην εφηβεία, στη 
νεότητα, σε μια καλή επαγγελμα-
τική συγκυρία, στις αρχές ενός γά-
μου ή μιας σχέσης. Πόσοι δεν είναι 
αυτοί που δυσκολεύονται να δουν 
τον χρόνο πάνω τους, στο σώμα 
τους, στο πρόσωπό τους. Πόσοι δεν 
είναι αυτοί που επιλέγουν μόνον 
τις καλές στιγμές. Τη ζωή χωρίς 
τις οδύνες της, τον φόβο, τις απώ-
λειες. Σαν να είναι ακόμα παιδιά. 

Ο χρόνος τρέχει χωρίς εμάς, εί-
τε το θέλουμε είτε όχι. Αλλά μέσα 
σε αυτό το τρεχαλητό, τον καλ-
πασμό των αιώνων, οι πτυχώσεις 
του χρόνου εμπεριέχουν εσωτε-
ρικές ποιότητες, να μπορούμε να 
δημιουργούμε –μέσα στην αέναη 
κίνηση– χώρο. Χώρο για να στο-
χαστούμε τον εαυτό μας και τους 
άλλους ως ήρωες μιας κοινής ται-
νίας που προβάλλεται ανά τους 
αιώνες. Ξανά και ξανά. Μόνον 
έτσι σταματάει για λίγο ο χρόνος.

Κανείς στο φάσμα της ζωής δεν 
είναι αληθινά νικητής, κανείς αλη-
θινά ηττημένος. Κανένας δεν αδι-
κήθηκε από τον ρουν της ιστορίας. 
Λίγο από όλα είμαστε, παιδιά μιας 
κίνησης που άλλοτε την ελέγχου-
με, άλλοτε μας ξεφεύγει. Κάποιες 
στιγμές βρισκόμαστε στη σκοτεινή 
πλευρά της σελήνης και μαυρίζου-
με, όμως ο χρόνος αναποδογυρίζει 
και μπαίνουμε ξανά στο φως. Ο χώ-
ρος καλλιεργείται σε μια κρύπτη 
όπου ο χρόνος γίνεται φύλακας. 
Συντηρεί μέσα στην κυκλικότητα, 
στα άπειρα μπρος-πίσω, στη γραμ-
μική πορεία, ένα κέλυφος όπου 
μέσα βάζουμε ό,τι πολύτιμο μας 
έφεραν τα χρόνια. Και πρέπει να 
μπορούμε να το δούμε. Και να το 
κουβαλάμε, στην αρχή απρόθυμα, 
μα όσο περνούν τα χρόνια αυτό 
να γίνεται ανάλαφρο, το απαραί-
τητο φορτίο της προσωπικής μας 
ρύθμισης. Ενός ψυχικού χρόνου 
που διατηρεί μερικά ώριμα χαρα-
κτηριστικά, ανεξάρτητα από τους 
κλυδωνισμούς της περιρρέουσας. 

Τότε κανένα καλοκαίρι δεν θα 
σταματάει στο τέλος του Αυγού-
στου και καμία πανδημία δεν θα 
είναι ικανή να ανακόψει τη γραφή 
της προσωπικής μας ιστορίας. Το 
τέλος σε αυτό το έργο μόνον εμείς 
θα μπορούμε να το γράψουμε. Μέ-
νει να επιλέξουμε συνειδητά πώς 
θα τοποθετήσουμε τον χρόνο. Αν 
θα είναι σύμμαχος ή εχθρός μας. 

Η Ισμήνη Καρυωτάκη γεννήθηκε 
στα Γιάννενα. Σπούδασε Αρχιτε-
κτονική στο ΕΜΠ στην Αθήνα και 
Σκηνογραφία στην Beaux Arts στο 
Παρίσι. Από το 1997 ασχολείται με 
την αρχιτεκτονική της γραφής. Το 
τελευταίο της βιβλίο είναι «Οι λη-
στές της “Ανθολογίας του μαύρου 
χιούμορ”», εκδ. Ποταμός, 2020.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
– «Ανέμελη δυστυχία» του Πέτερ 
Χάντκε, «Τι όμορφη που είναι η 
ζωή» της Μαρίας Λαϊνά και «Το 
θέατρο του παραλόγου» του 
Μάρτιν Εσλιν.
 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;
– Ταυτίζομαι απόλυτα με την Πάτι 
Σμιθ στο «M Train». Το μικρό καφέ 
στο Γκρίνουιτς Βίλατζ όπου έπαιρ-
νε καθημερινά το πρωινό της είναι 
ακριβώς ο χώρος όπου θα μπορού-
σα να διασταλώ. Τα καφενεία και η 
περιπλάνηση σαν οδικός χάρτης της 
ζωής είναι και το δικό μου στίγμα.
 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και 
τεθνεώτες;
– Την Κατερίνα Αγγελάκη-Ρουκ, 
τον Τάσο ∆ενέγρη και τον Iσπανό 
ποιητή Πέδρο Ματέο. Οσο ζούσαν 
ήταν προσκεκλημένοι μου επανει-
λημμένα και είχα την τύχη και τη 
χαρά να συνευρεθώ μαζί τους. 

Η ατμόσφαιρα και η ευωχία εκεί-
νων των δείπνων επανέρχονται 
εμμονικά στη μνήμη μου.

Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον 
στοιχείο που μάθατε πρόσφα-
τα χάρη στην ανάγνωση ενός βι-
βλίου;
– Το ότι «οι άγγελοι είναι άστατοι» 
από το «Το αρχέγονο και άλλοι και-
ροί» της  Ολγκα Τοκάρτσουκ.
  
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
– Το «Ανακόντα» του Οράτιο Κιρόγα.
 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;
– Ενα από τα πολλά είναι το «Θέα-
τρο σκιών» του Λου-Κιάνγκ-Τσέου.
 
Τι συμβολίζουν τα Εξάρχεια των 
δεκαετιών ’80-’90 και πώς καθο-
ρίζουν τη φιλία των δύο αγοριών 
του βιβλίου;
– Τα Εξάρχεια και η Νεάπολη Εξαρ-
χείων είναι η γειτονιά όπου –ήδη 
από τις δεκαετίες του ’80 και του 
’90– επιμένει και ανθεί η ισορροπία 
των αντιθέσεων. Η ενέργεια και η 
ζωντάνια χέρι χέρι με την ένταση και 
την επικινδυνότητα, η ομορφιά της 
ριζωμένης ιστορικότητας αγκαλιά με 
τη φθορά, σε γεωμετρική ίσως πρό-
οδο από τότε μέχρι σήμερα. Αυτή 
η αύρα και η διάθεση, λοιπόν, είναι 
που κατακλύζουν τους κατοίκους –
όσους…–, τους διαβάτες και περα-
στικούς της Νεάπολης, αυτό το ίδιο 
αίσθημα που διακατέχει και τους 
ήρωες της «Ανθολογίας» μου, τον 
Λουκά και τον Μανόλο και την Ξέ-
νη, τη Νιόβη και τη Μυρσίνη.
 
Θα μας δώσετε έναν ωραίο 
ορισμό του μαύρου χιούμορ;
– «Πώς; ∆εν έχετε τζάμια 
χρωματιστά; Ροζ τζάμια, τζά-
μια κόκκινα, τζάμια μαγικά, 
παραδεισένια τζάμια, που 
να κάνουν τη ζωή να φαί-
νεται ωραία;». Το ερώτημα 
του Μποντλέρ, στο διήγημα 
«Ο κακός υαλοπώλης», εί-

ναι αυτό που διατρέ-
χει και το βιβλίο 
μου «Οι ληστές 
της “Ανθολογί-
ας του μαύρου 
χιούμορ”».

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΑΝΤΟΝΑΣ
Ο πολτός των πραγμάτων
εκδ. Αντίποδες, σελ. 122

 

Ε
νας άνδρας πάσχει από απέ-
χθεια για τις τσάντες και τον 
πολτό των πραγμάτων που σα-

πίζει μέσα τους. Ενα βράδυ σβήνει 
τη λάμπα, κουρασμένος από το 
αναίτιο φως της, και βγαίνει στον 
δρόμο. Περπατώντας στο σκοτάδι 
τον ελκύει μια φωτισμένη βιτρίνα, 
όπου εκτίθενται ένας μαχαιρωμέ-
νος άνδρας και η ξεκοιλιασμένη 
τσάντα του. Το θέαμα τον σημα-
δεύει με μια σφοδρή αίσθηση ενο-
χής. Εμοιαζε σαν ο φόνος να είχε 
ξεπηδήσει από τη σκέψη του. Η 
βιτρίνα αντανακλούσε τη σκέψη 
του για τα πράγματα. Η σκέψη 
του είχε γίνει πράξη και κατόπιν 
έκθεμα. Ο άπλετος φωτισμός της 
προθήκης συσκότιζε ένα νόημα, 
που του ήταν αναγκαίο να δια-
λευκάνει. Το θέαμα που φώτιζε 
η βιτρίνα ήταν ένα σύμβολο και 
ως σύμβολο υπέβαλλε ένα συγκε-
κριμένο νόημα.

Ο Αριστείδης Αντονάς δουλεύ-
ει σε μικρές επιφάνειες, τις οποί-
ες ανασκάπτει με διανοητικό μέ-
νος μέχρι να φανερώσει τη χοάνη 
ανύποπτων αβύσσων. Τα έργα 
του έχουν τη μορφή αποπνικτι-
κών αρχιτεκτονημάτων, που ανα-

παριστούν την ψυχική πνιγμονή 
των πρωταγωνιστών. Οι σελίδες 
μετατρέπονται σε χώρους δυστοπι-
κούς, όπου ενεδρεύουν οι δαίμονες 
του ασυνείδητου, φοβίες, αποτυχί-
ες και μάταιες προσμονές. Τώρα ο 
αφηγητής, ωθούμενος από το μίσος 
για τα πράγματα, προχωράει ολοέ-
να και πιο βαθιά 
σε απόκοσμους 
χώρους, εγχάρα-
κτους από υπαρ-
ξιακές εμμονές. 
Οδηγημένος «στα 
παρασκήνια της 
βιτρίνας», φεύ-
γει από τον τόπο 
του εγκλήματος, 
την εικόνα του 
φόνου, και αρχί-
ζει να βηματίζει 
«προς το εσω-
τερικό της κα-
τάστασης». Από 
την πράξη μετα-
φέρεται στη θεωρία.

Από τη στιγμή που απομακρύ-
νεται από τη βιτρίνα, ο αφηγητής 
παλεύει να ερμηνεύσει τον φω-
τισμό της, να συνειδητοποιήσει 
τι ακριβώς φώτιζε. Το παραπανί-
σιο φως υπαινισσόταν ένα παρα-
πανίσιο νόημα. Ο νεκρός άνδρας 
τον απασχολούσε λιγότερο από 
τη μαχαιρωμένη τσάντα, διότι η 

τσάντα ήταν ο κατ’ εξοχήν χώρος 
των ξεπεσμένων πραγμάτων, όλων 
εκείνων των ερειπίων, που είχαν 
εκπέσει από τη δυνατότητα να 
σημαίνουν. Ο πολτός των πραγμά-
των λοιδορούσε την «ακαταμάχη-
τη ροπή προς το νόημα». 

Η προσπάθεια της επεξήγησης 
αναδαυλίζει την 
αηδία του αφη-
γητή για επεξη-
γήσεις. Το μόνο 
που ήθελε ήταν 
να απαλλαγεί από 
την έξη της ερμη-
νείας· «θέλω να 
μην ερμηνεύω, 
να ξεκουραστώ 
σε κάποια απλό-
τητα». Απεχθα-
νόταν τα πράγ-
ματα  επειδή 
απαιτούσαν νο-
ηματοδότηση, 
επειδή υπέθαλ-

παν τη μανία των ανθρώπων να 
αναζητούν «κάτι διαφορετικό πί-
σω από τα πράγματα». Η μανία 
της κατανόησης ήταν η τραγω-
δία του πνεύματος. «Ερμηνεία 
σαν υπέρβαση των εμποδίων που 
κουβαλάνε τα πράγματα, ερμη-
νεία σαν υποκατάσταση του φα-
νερού από κάτι αόρατο». Η επι-
θυμία του να απαλλαγεί από τα 

πράγματα υπέκρυπτε τον πόθο 
για έναν κόσμο που δεν θα ζη-
τούσε πια νόημα.

Είθισται οι συγγραφείς να με-
ταγγίζουν στους ήρωές τους τις 
έμμονες ιδέες τους. Για παράδειγ-
μα, ο τωρινός αφηγητής εξοργί-
ζεται από τους άπειρους τρόπους 
που έχουν τα πράγματα να αντι-
στέκονται στην ερμηνεία τους. Το 
δάνειο βάσανό του αντικατοπτρί-
ζει την εξαντλητική προσήλωση 
του Αντονά στο επιφανειακό, απ’ 
όπου πασχίζει να εξορύξει το βα-
ρυσήμαντο. Η πιο κοινή εμπειρία, 
όπως ένα παραπανίσιο βήμα σε 
έναν οικείο δρόμο, γιγαντώνεται 
σε απίθανες μεγεθύνσεις. Φυσικά 
όταν ο ήρωας καταπιάνεται με τον 
Ντελέζ, χάνεται κάθε πιθανότη-
τα μιας αναπαυτικής απλότητας.

Εχω την εντύπωση ότι ο Αντο-
νάς δυσκολεύει υπέρ το δέον τα 
πράγματα, με συνέπεια να απο-
μακρύνεται από τη λογοτεχνία 
για να προσεταιριστεί τη φιλοσο-
φία. Οι σκέψεις του είναι εξαιρετι-
κά ενδιαφέρουσες και αρκούντως 
δουλεμένες, όπως επίσης τα προ-
σχήματα που τις αναρριπίζουν εί-
ναι αναντίρρητα ευρηματικά. Πι-
στεύω, ωστόσο, πως όσο κρυπτική 
ή προσχηματική και αν είναι η 
μυθοπλασία, οφείλει να δηλώνει 
την παρουσία της στην αφήγηση.

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Η νόσος του νοήματος

Ο σύμμαχος χρόνος

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Κανείς στο φάσμα 
της ζωής δεν είναι 
αληθινά νικητής, 
κανείς αληθινά ηττη-
μένος. Κανένας δεν αδι-
κήθηκε από τον ρουν 
της ιστορίας.

Στη νησιωτική επαρχία, όπως ίσως και γενικότερα στα χωριά, το καλο-
καίρι αλλά και η καραντίνα είναι για τους κατοίκους σχετικές έννοιες.
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Το τελευταίο τοπίο που ενέπνευσε τον Βαν Γκογκ

Το παντοτινό βαλς για την Ντέμπι

Η ταυτοποίηση του τόπου όπου ο Βίν-
σεντ βαν Γκογκ ζωγράφισε το τελευ-
ταίο του έργο, πριν αυτοκτονήσει, 
έχει προκαλέσει μεγάλο ενδιαφέρον 
στην επιστημονική κοινότητα των 
ιστορικών τέχνης. Η ανακάλυψη έγι-
νε από τον Wouter van der Veen, 
επιστημονικό διευθυντή του Ινστι-
τούτου Βαν Γκογκ, που έχει έδρα το 
Auvers-sur-Oise, το καλλιτεχνικό χω-
ριό στη Γαλλία όπου ο Βαν Γκογκ έζη-
σε τα τελευταία χρόνια του και αυ-
τοκτόνησε. Ο Wouter van der Veen 
ερεύνησε το τοπίο που αποτύπωσε 

ο Βαν Γκογκ στο τελευταίο του έρ-
γο με τίτλο «Ρίζες», με θέμα ένα εξο-
χικό μονοπάτι μέσα σε ένα δάσος. 
Εντόπισε μια παλιά καρτ ποστάλ της 
περιόδου 1900-1910, στην οποία το 
τοπίο έδειχνε παρόμοιο. Το θέμα της 
κάρτας είναι η rue Daubugny από 
το Auvers-sur-Oise. (O Σαρλ-Φραν-
σουά Ντομπινί, 1817-1878, ήταν ένας 
από τους ζωγράφους της καλλιτεχνι-
κής κοινότητας σε αυτό το ξεχωρι-
στό, γαλλικό χωριό.) Οι ομοιότητες 
στο τοπίο ήταν εντυπωσιακές. Ο 
Wouter van der Veen ήρθε σε επα-

φή με τους ερευνητές στο Μουσείο 
Βαν Γκογκ στο Αμστερνταμ, στους 
οποίους υπέβαλε τα πορίσματα της 
έρευνάς του. Η μελέτη του δόθηκε 
για περαιτέρω γνωμάτευση στον 
Bert Maes, δενδρολόγο και ειδικό 
των ιστορικών δρυμών. Ολοι οι ειδι-
κοί που μελέτησαν το σκεπτικό της 
έρευνας και τα δεδομένα που προ-
βάλλονται τόσο στο συγκεκριμένο 
έργο του Βαν Γκογκ όσο και στην 
καρτ ποστάλ, αποφάνθηκαν πως οι 
ομοιότητες είναι πολλές. Ηδη, κυ-
κλοφορεί το βιβλίο του Der Veen, 

γραμμένο στα γαλλικά («Attaqué à 
la racine», λογοπαίγνιο για την απο-
τελεσματική ταυτοποίηση αλλά και 
τις μεγάλες ρίζες δέντρων στο έργο 
του Βαν Γκογκ), στο οποίο αναλύει 
πώς βρήκε το τελευταίο τοπίο που 
ενέπνευσε τον Βαν Γκογκ. Το σημείο 
αυτό βρίσκεται 150 μέτρα από το 
Auberge Ravoux, όπου ο Βαν Γκογκ 
πέρασε τις τελευταίες 70 ημέρες της 
ζωής του. Το μεγάλο δέντρο με τις 
τεράστιες ρίζες που διακρίνεται στο 
έργο (και στην καρτ ποστάλ) επιζεί 
ακόμη και μπορεί κανείς να κάνει 

την αντιπαραβολή και σήμερα. Το 
Ινστιτούτο Βαν Γκογκ σε συνεργα-
σία με τις τοπικές αρχές προχώρη-
σε σε προστασία των εκτεθειμένων 
ριζικών συστημάτων των δέντρων 
καθώς είναι μέρος, πια, όχι μόνο του 
φυσικού πλούτου αλλά και της πολι-
τιστικής κληρονομιάς. Στη δικαιοδο-
σία του Ινστιτούτου Βαν Γκογκ είναι 
η λειτουργία του Auberge Ravoux, 
που είναι τόπος επίσκεψης πολλών 
φιλότεχνων που επιθυμούν να γνω-
ρίσουν το Auvers-sur-Oise με την 
καλλιτεχνική αύρα.

Μπαίνοντας από την κεντρική είσο-
δο του Νοσοκομείου Παίδων «Αγία 
Σοφία», στρίβοντας αριστερά, προς 
την ογκολογική-αιματολογική κλι-
νική «Μαριάννα Γ. Βαρδινογιάννη 
- Ελπίδα», περνάω από το πιο άσχη-
μο σημείο του κεντρικού κτιριακού 
συμπλέγματος.

Είναι ένα θαμμένο στενό πλάι 
στο «Αγλαΐα Κυριακού», λίγο πριν 
από τη μοντέρνα αερογέφυρα που 
συνδέει το «Αγία Σοφία» με το «Ελ-
πίδα». Το μοναδικό ζωντανό, ζεστό 
στοιχείο είναι οι γάτες που σουλα-
τσάρουν αμέριμνες.

Εκεί, από τη μεριά του «Αγία 
Σοφία», υπάρχει μια μόνιμα ανοι-
κτή τζαμένια πόρτα με εσωτερικά 
σκαλοπάτια, που κατεβαίνουν σε 
μια άλλη πόρτα η οποία, με τη σει-
ρά της, οδηγεί σε μια ημιυπόγεια 
αίθουσα, σαν σπηλιά.

Κατάλαβα τι είναι όταν, μήνες με-

τά το σχεδόν καθημερινό μου πέρα-
σμα από αυτό το σημείο, η ματιά μου 
έπεσε πάνω στην πρόχειρη, (κακο)
γραμμένη πινακίδα: ΜΗΝ ΠΑΡΚΑ-
ΡΕΤΕ ΕΞΟ∆ΟΣ ΝΕΚΡΟΘΑΛΑΜΟΥ.

Eχω μπει στο παρελθόν σε νε-
κροθάλαμο (άλλου) νοσοκομείου. 
Αναζητούσα  αγαπημένο φίλο που 
χάθηκε αιφνίδια μέσα στη νύχτα. 
Ο νοσοκόμος πήγαινε από το ένα 
μεταλλικό φορείο στο άλλο, σήκω-
νε το σεντόνι και ρωτούσε ξερά: 
«Αυτός είναι;».

Είδα τότε πολλά ανέκφραστα 
πρόσωπα αγνώστων. Εξω από τον 

νεκροθάλαμο του «Αγία Σοφία», με 
σούβλισε η σκέψη: αυτό είναι νοσο-
κομείο παιδιών. Αρα, αν έχει ανέκ-
φραστα παγωμένα πρόσωπα εκεί 
μέσα, εκεί κάτω, θα είναι πρόσωπα 
παιδιών. Αν βγάζουν έξω σώματα 
για να τα παραλάβει η νεκροφό-
ρα (εξ ου και η πινακίδα που απα-
γορεύει το παρκάρισμα), θα είναι 
σώματα παιδιών. Μικρά, εύθραυ-
στα, άγουρα κορμιά που δεν πρό-
λαβαν να ζήσουν. Προς μεγάλη μου 
ανακούφιση, δεν είδα ποτέ κανένα 
μαύρο στέισον βάγκον σταθμευμέ-
νο εκεί έξω. 

Κάθε φορά που περνάω από εκεί, 
για να παρηγορηθώ, σκέφτομαι μου-
σικές. Το «Calling all Angels» που 
η Τζέιν Σίμπερι και η Κ. Ντ. Λανγκ 
τραγουδούν στο σάουντρακ του 
«Μέχρι το τέλος του κόσμου». Το 
«Μαρί» του Γιαν Τιρσέν, που τρα-
γουδάει η Ελίζαμπεθ Φρέιζερ στο 

άλμπουμ «Les Retrouvailles». Σκέ-
φτομαι τα «Τραγούδια για τα νεκρά 
παιδιά» του Μάλερ. Στο τέλος, σιγο-
μουρμουρίζω μία μπαλάντα για ένα 
παιδάκι που έζησε και μεγάλωσε, το 
«Βαλς για την Ντέμπι», που ο μεγά-
λος πιανίστας της τζαζ Μπιλ Εβανς 
έγραψε το 1956 για την ανιψιά του. 
Σιγοτραγουδάω και χαζεύω τις γά-
τες: μου υπενθυμίζουν το θαύμα 
που είναι η ζωή. 

Το μεγάλο θαύμα, όμως, με περι-
μένει λίγο παρακάτω. Περνάω κά-
τω από την αερογέφυρα και πάω 
στα παιδιά που δεν έχουν μαλλάκια. 
Πάω στο «Ελπίδα», με τις φωνές και 
τα χαμόγελα των παιδιών που αγω-
νίζονται μαζί με τους γιατρούς και 
τις νοσηλεύτριες, μαζί με τους γο-
νείς, μαζί με τις μοναχικές μανάδες 
από την επαρχία που το περνούν 
όλο αυτό μοναχές τους. 

Πάω στην «Ελπίδα».

ΛΟΝΔΙΝΟ
Ραντεβού το 2023
Κλειστή θα παραμείνει έως το 2023 η 
National Portrait Gallery του Λονδί-
νου, που αξιοποιεί αυτή την παρά-
δοξη εποχή προχωρώντας το εκτε-
νές πρόγραμμα επανασυγκρότησης 
του μουσείου. Το πρόγραμμα έχει 
τίτλο «Inspiring People» και υπο-
γράφεται από τους Jamie Fobert 
Architects με χρήματα του Εθνι-
κού Ταμείου για την πολιτιστική 
κληρονομιά. Η μόνιμη συλλογή θα 
επανεκτεθεί με άλλη λογική και το 
παλαιό, όμορφο κτίριο θα αποκα-
τασταθεί για τις επόμενες γενιές.

ΖΥΡΙΧΗ
Η δεκαετία του 1920
Στο Kunsthaus της Ζυρίχης, μια νέα 
έκθεση ξετυλίγει τον κόσμο της 
τέχνης όπως διαμορφωνόταν πριν 
από 100 χρόνια. Η δεκαετία του ’20 
(του εικοστού αιώνα, πρέπει να το-
νίζουμε πια) παρουσιάζεται μέσα 
από τις θελκτικές αντιφάσεις της, 
τον ντανταϊσμό και τον μοντερνι-
σμό, την τζαζ, το Μπάουχαους, τον 
εξπρεσιονισμό, τον βωβό κινηματο-
γράφο και τα νέα ήθη για το σώμα 
και τα φύλα. Το ωραίο έργο στη φω-
τογραφία είναι του Félix Valloton 
(La poudreuse, 1921).

ΡΩΜΗ
Για τον Μπερνίνι
Η αγάπη για τη Ρώμη είναι οικουμενι-
κή και υπάρχει και ένας κλάδος της 
αγγλικής ιταλομανίας που εστιάζει 
σε όσα προσέφερε στον κόσμο το 
μπαρόκ του 17ου αιώνα. ∆ημοφιλής 
ως παρουσιαστής, συγγραφέας και 
δηλωμένος εραστής της Ρώμης, ο 
70χρονος Βρετανοαμερικανός Λό-
ιντ Γκρόσμαν έγραψε ένα νέο βι-
βλίο, 320 σελίδων, για το θαύμα της 
Ρώμης και τη διάνοια του Τζαν Λο-
ρέντσο Μπερνίνι (An Elephant in 
Rome: Bernini, The Pope and The 
Making of the Eternal City).

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Γιόκο Ονο
Δύο μεγάλα λευκά μπάνερ, αριστερά 
και δεξιά της εισόδου, δεσπόζουν 
στην πρόσοψη του Μητροπολιτικού 
Μουσείου της Νέας Υόρκης. Είναι 
η εγκατάσταση της Γιόκο Ονο, που 
επέλεξε να προβάλει δύο λέξεις που 
φέρουν αισιόδοξα μηνύματα: Dream 
Together. Η παρέμβασή της συμπί-
πτει με την επαναλειτουργία του 
μουσείου καθώς και με την ετήσια 
εγκατάσταση γλυπτών στην πρόσο-
ψη του κτιρίου, όπου φέτος ο χώρος 
δόθηκε στον Wangechi Mutu με τα 
τέσσερα μπρούντζινα γλυπτά του.

ΟΤΤΑΒΑ
Γουίλιαμ Κέντριτζ
Η μεγάλη διαδραστική εγκατάσταση 
του Νοτιοαφρικανού Γουίλιαμ Κέ-
ντριτζ απλώνεται σε μήκος 35 μέ-
τρων στην Εθνική Πινακοθήκη του 
Καναδά, στην Οττάβα. Είναι ένα έρ-
γο που χρησιμοποιεί τη ζωγραφική, 
την κινούμενη εικόνα και το βίντεο 
για να προκαλέσει σύνθετα και ισχυ-
ρά συναισθήματα στον επισκέπτη, 
καθώς είναι απολύτως πολιτική η 
στόχευσή του. Είναι ένας μακάβριος 
χορός ήχων και κινήσεων που οργα-
νώνεται σαν ζωφόρος για να μιλήσει 
για την ανισότητα στον κόσμο μας.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Οικογένεια που χορεύει όλη μαζί», έργο του μεγάλου Κορεάτη ζωγρά-
φου Λι Γιουνγκ Σεόμπ (1916-1956).

Σιγοτραγουδάω και 
χαζεύω τις γάτες: μου 
υπενθυμίζουν το θαύμα 
που είναι η ζωή. 
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Της ΜΑΡΓΑΡΙΤΑΣ ΠΟΥΡΝΑΡΑ

Δεν τολμήσαμε να πλησιάσουμε την 
περίφραξη της Επισκοπής στη Σί-
κινο, και η Αρίθα έτρεξε φουριόζα 
να μας σταματήσει, με γαβγίσματα 
που έφταναν σε ισχύ τη φωνή της 
τραγουδίστριας από την οποία πή-
ρε το όνομά της. Είναι το σκυλάκι 
της Σουζάνας Πούλιου, της αρχιτέ-
κτονος που συμμετέχει στα έργα 
αποκατάστασης του ναού από το 
2018. Ολόκληρη η ομάδα, με αρ-
χαιολόγους, συντηρητές και ερ-
γάτες, ήρθε να μας καλωσορίσει, 
βγαίνοντας από το σκοτάδι που 
επικρατεί στο εσωτερικό του ναού 
στο δυνατό κυκλαδίτικο φως του 
μεσημεριού. Οι συνθήκες εργασίας 
είναι αντίξοες όλη τη διάρκεια του 
έτους. Ζέστη το καλοκαίρι, κρύο 
τον χειμώνα, μποφόρ όλες τις επο-

χές του χρόνου. Ομως η αφοσίωση 
για τη διάσωση και ανάδειξη ενός 
από τα πιο εμβληματικά μνημεία 
του Αρχιπελάγους τούς δίνει κου-
ράγιο και ενθουσιασμό.

Είναι άλλωστε ένα μέρος που 
ασκεί τρομερό μαγνητισμό, ακόμα 
και προτού βρουν οι αρχαιολόγοι 
τον ασύλητο τάφο μιας μυστηρι-
ώδους γυναίκας του περίπου 200 
μ.Χ. με το όνομα Νεικώ. Την έλξη 
αυτή την ξέρω από πρώτο χέρι: 
είδα την Επισκοπή –ένα ρωμαϊ-
κό μαυσωλείο του 3ου αιώνα μ.Χ. 
που είχε μετατραπεί σε χριστιανι-
κό ναό ο οποίος λειτουργούσε κα-
νονικά μέχρι και τη δεκαετία του 
’60 στο κυκλαδονήσι– το 2017 σε 

μια φωτογραφία. Μου έκανε τόσο 
μεγάλη εντύπωση, που αποφάσισα 
εκείνο το καλοκαίρι να πάω στη 
Σίκινο για να την επισκεφθώ. Είδα 

μπροστά μου ένα απίστευτα γοη-
τευτικό και αινιγματικό θραύσμα 
του παρελθόντος να στέκει μονά-
χο σε μια ανεμοδαρμένη πλαγιά με 

ξερολιθιές. Γνώριζα ότι το μνημείο 
ήταν ετοιμόρροπο και δεν επιτρε-
πόταν η είσοδος, όμως η τύχη μού 
χαμογέλασε. Τη στιγμή που πά-

τησα το πόδι μου, οι αρχαιολόγοι 
ξεκλείδωναν τον ναό για πρώτη 
φορά ύστερα από χρόνια, για να 
κάνουν αυτοψία. Βρήκα την ευ-

καιρία να τρυπώσω μέσα, αλλά τα 
υποστυλώματα και το ημίφως δεν 
με άφησαν να καταλάβω πολλά. 

Φαίνεται πάντως ότι δεν ήμουν 
μόνον εγώ η τυχερή, αλλά και η 
ίδια η εκκλησία. Λίγο ακόμα να 
είχαν αργήσει οι αρχαιολόγοι και 
μπορεί η φθορά του οικοδομήμα-
τος να ήταν τέτοια, που να το σώ-
ριαζε στο έδαφος. Ο λόγος που κρα-
τιόταν όρθιο ύστερα από τόσες 
παρεμβάσεις στο κέλυφός του ήταν 
η ποιότητα της κατασκευής αλλά 
και οι πολλές εργασίες συντήρη-
σης που είχαν γίνει ανά τους αιώ-
νες· να ένα απροσδόκητο στοιχείο 
που απεκάλυψε η συστηματική 
πρόσφατη μελέτη του. Ευτυχώς, 
ο επικεφαλής της Εφορείας Αρχαι-
οτήτων Κυκλάδων, ο δραστήριος 
και αποτελεσματικός βυζαντινολό-
γος ∆ημήτρης Αθανασούλης αντε-

λήφθη αμέσως το κατεπείγον του 
έργου αποκατάστασης και ετοί-
μασε τη μελέτη για να ξεκινήσει 
η διάσωση του μνημείου από την 
εφορεία. Είχε προηγηθεί μια κι-
νητοποίηση για το θέμα που είχε 
ήδη προχωρήσει ο ∆ήμος Σικίνου 
επί δημαρχίας Γιάννη Συρίγου με 
τη βοήθεια της Ελληνικής Εταιρεί-
ας Περιβάλλοντος και Πολιτισμού 
και έτσι το νερό μπήκε στο αυλά-
κι, με τη συνδρομή του δημάρχου 
Βασίλη Μαράκη και του περιφε-
ρειάρχη Νοτίου Αιγαίου Γιώργου 
Χατζημάρκου. Αν όλα πάνε καλά, 
τον Σεπτέμβριο του 2021 θα είναι 
έτοιμο, με χρηματοδότηση από το 
ΕΣΠΑ Νοτίου Αιγαίου.

Η αλήθεια είναι ότι για 17 αιώνες 
η Επισκοπή κρατούσε πεισματι-
κά τα μυστικά της και ακόμα και 
σήμερα, που ερευνάται από τους 
ειδικούς, δεν τα έχει αποκαλύψει 
όλα. Βρίσκεται μακριά από το λι-
μάνι και τη Χώρα του νησιού, στην 
περιοχή όπου τοποθετείται η νε-
κρόπολη της αρχαίας Σικίνου. Στο 
υπόγειό της υπήρχαν θολωτές κρύ-
πτες από την κατασκευή της, ενώ 
το ισόγειο μετατράπηκε από μαυ-
σωλείο σε ναό με διάφορες φάσεις 
και μετατροπές, που χρονολογού-
νται από τον 8ο μέχρι και τον 17ο 
αιώνα μ.Χ. Απέκτησε τρούλο και 
τέμπλο, όμως κανένας από τους 
πιστούς ή τους ιερείς δεν υποψι-
αζόταν πως μια παγανίστρια είναι 
θαμμένη κάτω από το ιερό, την 
ώρα που τελούνταν με σεβασμό 
όλα τα Μυστήρια της Ορθοδοξίας. 
Βέβαια η ίδια η ύπαρξη ενός τόσο 
πολυτελούς και καλοφτιαγμένου 

μαυσωλείου στη Σίκινο δημιουρ-
γεί μεγάλα ερωτήματα.

Το νησί δεν είχε ποτέ ασφαλές 
λιμάνι, με αποτέλεσμα να κρατήσει 
ένα είδος εσωστρεφούς αυτάρκειας 
και λιτότητας από την προϊστορία 
μέχρι τους νεότερους χρόνους. ∆εν 
πλούτισε ποτέ σε τέτοιο βαθμό που 
να δικαιολογείται η δημιουργία ενός 
μοναδικού ταφικού μνημείου για 
κάποιον από τους κατοίκους του. 
Στους ρωμαϊκούς χρόνους, όταν 
έγινε η ανέγερσή του, η Σίκινος 
ήταν τόσο μακριά από όλα τα κέ-
ντρα εξουσίας, που χρησίμευε ως 
τόπος εξορίας. Θα μπορούσε η γυ-
ναίκα που βρέθηκε θαμμένη στο 
ναόσχημο μαυσωλείο να είναι σύ-
ζυγος ή θυγατέρα κάποιου σημα-
ντικού εξορίστου; Τα αρχαιολογικά 
ευρήματα ενισχύουν μια άλλη, πολύ 
πιο ενδιαφέρουσα θεωρία, που έχει 
να κάνει με δεισιδαιμονίες.

Σε αυτή μου την επίσκεψη, η 

Επισκοπή ήταν ζωσμένη από σκα-
λωσιές ενώ ο αύλειος χώρος της 
ήταν γεμάτος από τις αριθμημένες 
πλάκες του δαπέδου που είχαν βγά-
λει οι αρχαιολόγοι. Στις εργασίες 
στερέωσης του ναού εντοπίστηκε 
μια εντοιχισμένη ταφή. Ηταν τόσο 
καλά κρυμμένη ανάμεσα στο ισό-
γειο και το υπόγειο, που κανείς δεν 
μπορούσε να φανταστεί την ύπαρ-
ξή της. Εξάλλου στα μαυσωλεία η 
ταφή γίνεται ή στις κρύπτες ή σε 
σαρκοφάγους στο εσωτερικό τους. 

Παράλληλα, στις έρευνες βρέθη-
κε και μια επιγραφή που αναφέρει 
ότι το μαυσωλείο χτίστηκε για τη 
Νεικώ, όνομα σπάνιο και σίγουρα 
ελληνικότατο. Η γυναίκα ήταν με-
ταξύ 35-40 ετών, θαμμένη με τα 
κοσμήματά της. Προφανώς ανήκε 
σε ανώτερη τάξη. Ομως, όταν οι ει-
δικοί εξέτασαν τον σκελετό, διαπί-
στωσαν ασυνήθιστες αλλοιώσεις, 
ίσως από χτυπήματα.

Αλλα περίεργα ευρήματα στον 
τάφο, ένα κομμάτι θειάφι και ένα 
κομμάτι ορυκτή άσφαλτος (πίσ-
σα), οδηγούν τους αρχαιολόγους, 
με βάση και τις αρχαίες πηγές, να 
υποθέσουν ότι η γυναίκα ετάφη 
πιθανότατα με κάποια ειδική τε-
λετή και η τελευταία της κατοικία 
σφραγίστηκε με ιδιαίτερη επιμέ-
λεια, όχι μόνον για να μη συληθεί 
αλλά και για λόγους νεκροφοβίας. 
Ο ∆ημήτρης Αθανασούλης μάλι-
στα, σε μια διάλεξή του στο Αρχαι-

ολογικό Μουσείο Θεσσαλονίκης, 
υπέθεσε πως μπορεί η κτητορική 
οικογένεια του μαυσωλείου, εκτός 
από τη Σίκινο, να είχε σχέσεις και 
με τη Μικρά Ασία –καθώς υπάρχει 
σαφής αρχιτεκτονική σύνδεση με 
τα εκεί μαυσωλεία– και να επελέ-
γη η Σίκινος ως τόπος ταφής τη 
γυναίκας και λόγω της απόστασης 
του νησιού. Ολοι πάντως ελπίζουν 
ότι οι εργασίες θα φέρουν και άλλα 
στοιχεία στο φως.

Διαρκείς επεμβάσεις
Το πιο σπουδαίο είναι πως οι 

Σικινιώτες ήδη από τα μεσοβυζα-
ντινά χρόνια επεμβαίνουν διαρκώς 
στο μνημείο, μιας και η αρχαιολογι-
κή σκαπάνη τεκμηριώνει πως έκα-
ναν έργα συντήρησης έπειτα από 
σεισμούς, καθώς και αλλεπάλλη-
λες μετατροπές για να το διατηρή-
σουν. Αυτό είναι σπάνιο για ένα αρ-
χαίο μνημείο που μετατράπηκε σε 

χριστιανικό, καθώς θα μπορούσαν 
απλώς να το έχουν γκρεμίσει όταν 
ήταν ετοιμόρροπο και να ξαναχρη-
σιμοποιήσουν το οικοδομικό υλικό. 
Ομως φαίνεται ότι πλείστες φορές 
μπήκαν στη βάσανο να βρουν λύ-
σεις με μια υπέρβαση των γνώσεων 
και των τεχνικών τους, για να δι-
ατηρήσουν εν μέρει το σχήμα του 
μαυσωλείου, έστω και με τις επεμ-
βάσεις που άλλαξαν το κέλυφος σε 
εκκλησία, επισημαίνει ο ∆ημήτρης 
Αθανασούλης. Ο ίδιος το αποδίδει 
σε μια αγάπη προς τους προγόνους 
αλλά και σε μια αίσθηση ιστορικής 
συνέχειας.

Οπως και οι Βυζαντινοί κάτοικοι 
του Αρχιπελάγους, έτσι και οι σημε-
ρινοί αναστηλωτές εργάζονται με 
τρομερό ζήλο. Εφυγα με μια αίσθη-
ση αισιοδοξίας ότι το μνημείο είναι 
σε εξαιρετικά χέρια και βέβαια, για 
ξεπροβόδισμα, είχαμε και τα γαβγί-
σματα της Αρίθας...

Νεικώ, η θαμμένη σε κρύπτη για αιώνες μυστηριώδης γυναίκα

Μαυσωλείο
του 3ου αιώνα μ.Χ., 
είχε μετατραπεί
σε χριστιανικό ναό που 
λειτουργούσε κανονικά 
μέχρι και τη δεκαετία 
του 1960.

Οι κάτοικοι, ήδη
από τα μεσοβυζαντινά 
χρόνια, έκαναν διαρκώς 
έργα συντήρησης
στο μνημείο, ιδίως 
έπειτα από σεισμούς, για 
να το κρατήσουν όρθιο.

Το θειάφι και η πίσσα 
που είχαν τοποθετηθεί 
στο στέρνο της οδηγούν 
τους επιστήμονες
στην εκδοχή
της τελετής εξορκισμού.

Αυτήν την περίοδο, σκαλωσιές περιβάλλουν την Επισκοπή στη Σίκινο. Τα έργα αποκατάστασης αναμένεται να ολοκληρωθούν τον Σεπτέμβριο του 2021.

Αυτή την εικόνα αντίκρισαν οι αρχαιολόγοι όταν άνοιξαν την ταφή της Νεικούς. 
∆ιακρίνονται τα οστά και κάποια κοσμήματα.

Η ομάδα αποκατάστασης: Χ. Καραμπάτου, Στ. Πελεκάνος, Θ. Αρσενικός, Γ. Μα-
κρυγένη, Η. Τσερεγκούνη, Σ. Πούλιου (αγκαλιά της η Αρίθα) και Γ. Μαργέτης.

Παλαιότερη φωτογραφία με Σικινιώτες συγκεντρωμένους, στην εορτή της Πα-
ναγίας τον ∆εκαπενταύγουστο, στον αύλειο χώρο της εκκλησίας.

Η διάσωση της Επισκοπής στη Σίκινο
Ενα μοναδικό μνημείο, που κρύβει πολλά μυστικά, αναστηλώνεται από την Εφορεία Αρχαιοτήτων Κυκλάδων
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ΜΙΧΑΛΗΣ ΜΑΚΡΟΠΟΥΛΟΣ
Η θάλασσα
εκδ. Κίχλη, 2020, σελ. 80

Της ΤΕΣΥΣ ΜΠΑΪΛΑ

Ενας γοητευτικός συγκερασμός λυ-
ρισμού και επιστημονικής φαντα-
σίας. Μια δυστοπική ιστορία για 
το τέλος της ανθρωπότητας ή μή-
πως για την αρχή μιας νέας εποχής 
της; Σίγουρα μια καταβύθιση στα 
κύματα της ανθρώπινης συνύπαρ-
ξης σε ένα μέλλον που διαγράφεται 
άκρως προβληματικό. Κυρίως όμως 
μια εξαιρετικά δυναμική αφήγηση 
με τη χαρακτηριστική ευαισθησία 
του Μιχάλη Μακρόπουλου που κα-
τορθώνει να παρουσιάζει την προ-
σωπική του ανησυχία για το μέλ-
λον του κόσμου με έναν εξαιρετικά 
ήπιο, λυρικό τόνο, χωρίς εξάρσεις, 
μεγαλόσχημες και βαρύγδουπες 
φράσεις αλλά με έναν λυγμικό υπαι-
νιγμό, ίδιον της λογοτεχνικής αξίας 
ενός κειμένου. 

«Η θάλασσα» του Μιχάλη Μα-
κρόπουλου αποτελεί αναντίλεκτα 
μια ιστορία για τον αφανισμό και 
την αναδημιουργία, για την ανα-
γέννηση που θα συντελεστεί με-
τά το τέλος που ο άνθρωπος δημι-
ούργησε με τις επιλογές του. Για 
την επιστροφή στο ιδεατό των 
νοητών διεργασιών όσων θα κα-
ταφέρουν να γλιτώσουν από την 
καταστροφή που ο συγγραφέας 
οραματίζεται.

Υστερα από μια καταστροφή με 
τους πάγους να λιώνουν και έναν 
μετεωρίτη να ερημώνει τη Γη, η 
ηρωίδα του βιβλίου –της οποίας το 
όνομα δεν αναφέρεται ποτέ αφού 
και η ίδια είναι απλώς ένα σύμ-

βολο– ανακαλύπτει την απαρχή 
της νέας ζωής στη θάλασσα, στο 
πρωταρχικό υγρό στοιχείο, στοι-
χείο μνήμης και καταγωγής του 
ανθρώπου. Η αναγέννηση άλλω-
στε θα ξεκινήσει εκεί όπου η ζωή 
επιστρέφει στην απλότητα. Η ηρω-
ίδα θα χρειαστεί να διασχίσει την 
πορεία από τον υπόγειο κόσμο των 
επιζώντων –όσων κατάφεραν να 
μεταλλαχθούν και επομένως να 

επιβιώσουν– προς το φως, προς 
την ενηλικίωση και την αυτογνω-
σία. Αυτός είναι ο αφηγηματικός 
άξονας στον οποίο περιστρέφεται 
η νουβέλα και πάνω στον οποίο 
στηρίζονται οι συμβολισμοί της 
πρωταρχικής μνήμης της ουσίας 
του κόσμου που εμπεριέχονται στο 
βιβλίο. Η ανακάλυψη και ανάκτη-
ση της αθωότητας, όπως αυτή δι-
αμορφώνεται από το ξεφλούδισμα 
ενός φρούτου, από το λεκιασμένο 
τραπεζομάντιλο, τη μυρωδιά της 
ρίγανης και το κριτσάνισμα των 
χαλικιών ή την ύπαρξη μιας πέ-

τρας, αποτυπώνονται στη ζωή της 
κεντρικής ηρωίδας και καθορίζουν 
την απόφασή της να επιχειρήσει 
την επιστροφή της στον νοητό έως 
τότε κόσμο, στο σύμπαν της προ-
σωπικής της ωρίμανσης. Από τη 
νοσταλγική επιστροφή του Ταρ-
κόφσκι μέχρι τη χαρακτηριστι-
κή φράση της Αποκάλυψης: «Και 
είδον ουρανόν και γην καινήν· ο 
γαρ πρώτος ουρανός και η πρώτη 
γη απήλθον, και η θάλασσα ουκ 
έστιν έτι» και από τον αμμωνίτη 
που «βρίσκεται «[…]πάνω στο βου-
νό διακόσια χιλιόμετρα μακριά απ’ 

τη θάλασσα» μέχρι το κλειδί που 
την περιμένει είκοσι χρόνια μετά 
για να ανοίξει το σπίτι της και να 
το ξαναβρεί, σκουριασμένο, στον 
βυθό της θάλασσας ο αναγνώστης 
καταβυθίζεται σε έναν κόσμο συμ-
βολισμών όπου ανακαλύπτει εκ 
νέου την αγωνιώδη μορφή της πο-
ρείας προς την αυτοσυνείδηση 
και τη γνώση της αρρωστημένης 
συνύπαρξης του ανθρώπου με το 
περιβάλλον του. 

«Ενιωθα πως ήμουν παντού, μοι-
ρασμένη στα πάντα, και ταυτόχρο-
να στεκόμουν απέναντι σε καθετί 

σαν αντίκρυ σε καθρέφτη μα αν 
αυτό ήταν εγωισμός, ήταν εξίσου 
νοιάξιμο, γιατί αναγνώριζα έτσι στα 
πάντα ένα βάθος. Μια πέτρα δεν 
ήταν ποτέ απλώς μια πέτρα. Ενα 
πουλί δεν ήταν ποτέ απλώς ένα 
πουλί. Ενα σύννεφο δεν ήταν πο-
τέ απλώς ένα περαστικό σύννεφο», 
σκέφτεται η ηρωίδα και αφήνεται 
να αφουγκραστεί την ενεργειακή 
σχέση των πραγμάτων, τη δύναμη 
της καθαρότητας που εμπεριέχουν 
και γι’ αυτόν τον λόγο μπορούν να 
διασώζονται στη μνήμη και να δι-
ασώζουν στο διηνεκές.

Αναμφίβολα ο μεγαλύτερος συμ-
βολισμός του βιβλίου είναι η ίδια 
η θάλασσα. Πηγή ζωής και ερω-
τικής ολοκλήρωσης αποτελεί το 
στοιχείο εκείνο που φέρνει από τη 
λήθη τα αρχέγονα μητρικά υγρά 
της ύπαρξης, συνδέοντας τη μορφή 
της μητέρας και της ερωμένης, την 
απαραίτητη μορφή του θηλυκού 
στοιχείου για τη ζωή, στη «γλυκιά 
αρμύρα» της μνήμης και επομένως 
της αθανασίας.

Πέρα από την αξία του θέματος 
και της αφηγηματικής τεχνικής που 
χρησιμοποιεί ο συγγραφέας, η νου-
βέλα διακρίνεται αδιαμφισβήτητα 
για τη λεκτική και αισθητική αγω-
γή του συγγραφέα, την ποιητική 
εκφραστική που επιλέγει, την πλα-
στικότητα της αφήγησης και των 
φραστικών συναρμογών του που 
αναδεικνύουν τη σημασία της λο-
γοτεχνικής εκφραστικής. Ακατά-
βλητος στοχασμός, ρωμαλέα και πυ-
κνή αφηγηματικότητα που αποπνέει 
συγγραφική αποφασιστικότητα σε 
ένα ολιγοσέλιδο κείμενο που αναδει-
κνύει περίτρανα τη δύναμη της με-
γάλης αφήγησης στη μικρή φόρμα.

Η επόμενη μέρα της καταστροφής
Μια εξαιρετική νουβέλα πλήρης συμβολισμών για την αρρωστημένη συνύπαρξη του ανθρώπου με το περιβάλλον του

Η ηρωίδα θα χρειαστεί 
να διασχίσει την πορεία 
από τον υπόγειο κόσμο 
των επιζώντων –όσων 
κατάφεραν να μεταλλα-
χθούν και επομένως
να επιβιώσουν–
προς το φως.

Πηγή ζωής και ερωτικής ολοκλήρωσης, η θάλασσα αποτελεί το στοιχείο εκείνο που φέρνει από τη λήθη τα αρχέγονα 
μητρικά υγρά της ύπαρξης, συνδέοντας τη μορφή της μητέρας και της ερωμένης.

Aδιαμφισβήτητη είναι η λεκτική 
και αισθητική αγωγή του συγγραφέα.



Θ Ε Α Μ Α ΤΑ

Κυριακή 30 Αυγούστου 202010 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

07.30 Συναυλία Aντώνη και  
 Γιάννη Βαρδή - (E) 
10.00 Καμώματα 
 τζι αρώματα, V - (E) 
 Κωμική σειρά εποχής.
11.00 EU4U, II - (E)
 Ενημερωτική εκπομπή.
12.00 Στην άκρη του   
 παράδεισου - (E)
 Κυπριακή σειρά εποχής.
13.30 Αμύνεσθαι περί πάτρης
 Ενημερωτική εκπομπή.
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 Αrt Café, III - (E)
 Εκπομπή πολιτισμού.
15.15 Σπίτι στη φύση, ΙΙΙ - (E)
 Περιβαλλοντική εκπομπή.
15.45 Τετ - Α - Τετ - (E)
  Ψυχαγωγική εκπομπή.
17.00 Μαζί / Birlikte - (E)
 ∆ικοινοτική εκπομπή.
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.25 Η κυρά του μεταξιού - (E)
 ∆ραματική σειρά εποχής.
18.50 Ο δρόμος έχει 
 τη δική του ιστορία - (Ε)
 Σειρά ντοκιμαντέρ, 
 που αναφέρεται στις 
 επωνυμίες των οδών. 
19.25 Οι γενιές της σιωπής
 ∆ραματική σειρά εποχής.
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00 Αθλητική Κυριακή - (Ε)
 Αθλητική εκπομπή.
21.30 Παραδοσιακή βραδιά 
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
23.00 EIΔHΣEIΣ
23.15 Χωρίς αποσκευές -(Ε)
23.45 Μαζί / Birlikte - (E)
02.45   Αθλητική Κυριακή - (Ε)
04.45 Συνέχεια επαναλήψεων

07.30 Ο μάγος με τα χρώματα
 Παιδική παράσταση.
08.45 Παιδική ζώνη
 α. Μάγια η μέλισσα
 β. Το θαυμαστό ταξίδι
 του Νιλς Χόλγκερσον 
 γ. O μικρός Χνουδωτός
 δ. Γουίσπερ 
11.00 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
 Παιδικό πρόγραμμα.
11.30 Παιδική ζώνη
15.30 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
 Παιδικό πρόγραμμα.
16.00 Ιστορίες του χωρκού - (E)
 Κυπριακή κωμική σειρά.
16.30 Μανώλης και Κατίνα-(E)
 Κυπριακή κωμική σειρά.
17.00 Τρεις κι ο Κόκος - (E)
 Κυπριακή κωμική σειρά.
17.55 Τάφοι των Βασιλέων -(E) 
 Ντοκιμαντέρ. 
18.30 Μονόλογοι - (E)
 Πολιτιστικές εκπομπές,
 με τους Κωστή Κολώτα
 και Κώστα Χαραλαμπίδη.
19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.05 Η κόρη του Θόδωρου
 Κυπριακή σειρά, με τους
 Στέλιο Καυκαρίδη,
 Ανδρέα Τσουρή, κ.ά.
22.00 Μικρά αθώα ψέματα 
 (Les Petits Mouchoirs  
 / Little White Lies).  
 ∆ραματική κομεντί 
 με τους Μάριον Κοτιγιάρ,  
 Φρανσουά Κλιζέ, κ.ά.
23.45 Μονόλογοι - (E)
00.20 EIΔHΣEIΣ - (Ε)
00.40 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ 

07.00 Σημεία και τέρατα - (E)
 Κωμική σειρά.
08.00 The Booth - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
09.45 Κitchen Health
 Eκπομπή μαγειρικής, με 
 τη Μαρία Εκμεκτσίογλου.
10.20 Life is a beach
  Ταξιδιωτική εκπομπή με 

τους Χάρη Κιαγιαδάκη, 
Αλέξανδρο Προκοπάκη, 
Γιάννη Βαρελά.

11.20 Μπάτσο αγάπη μου - (E)
 Κωμική σειρά.
12.20 Για πάντα παιδιά - (Ε)
 Κωμική σειρά.
13.00 Τροχός της τύχης - (E)
 Τηλεπαιχνίδι.
15.00 Η μαμά λείπει ταξίδι
 για δουλειές - (E)
 Κωμική σειρά.
16.00 Την τύχη μου μέσα - (Ε)
 Κωμική σειρά.
18.00 OMEGA NEWS
18.10 Fars Attack - (Ε)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
19.10 Χαρούμενος ταξιδιώτης
  Ταξιδιωτική εκπομπή με 

τον Αλέξαν. Ταραμουντά.
20.10 OMEGA NEWS
21.10 Ο τροχός της τύχης - (E)
  Tηλεπαιχνίδι.
22.00 The Great Gatsby 
  ∆ράμα, με τους Λεονάρ-

ντο Ντι Κάπριο, Τόμπι 
Μαγκουάιρ, κ.ά.

23.30 Ιt’s showtime
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
01.30 Daddy cool - (E)
02.30 Μουσικό κουτί - (E)
04.00 DanSing Junior - (Ε)

06.00 Πρωινή ενημέρωση
06.20 Papa A Toda Madre, I
 Κωμική σειρά.
08.00 Πέτα τη φριτέζα - (E)
 Κωμική σειρά.
08.50 Santa Γιολάντα - (E)
 Κωμική σειρά.
10.15 ∆εληγιάννειο   
 παρθεναγωγείο - (E)
 Κωμική σειρά.
12.00 Υγεία πάνω απ’ όλα 
 Εκπομπή για την υγεία.
12.50 Food N’ Friends
 Εκπομπή μαγειρικής.
13.45 Football Stories - (Ε)
 Ντοκιμαντέρ.
14.40 Την πάτησα - (E)
 Κωμική σειρά.
15.20 Λίτσα.com - (E)
 Κωμική σειρά.
16.50 Papa A Toda Madre
 Κωμική μεξικανική σειρά.
18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Συνέχεια της σειράς
18.40 Ο πόλεμος των άστρων
 Κωμική σειρά.
20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Πέτα τη φριτέζα - (E) 
 Κωμική σειρά.  
22.10 La Pasta Pomilώri - (E)  
 Κωμική σειρά.
23.00 The gladiator
  Iστορική ταινία με τους 

Ράσελ Κρόου, Γιοακίν Φί-
νιξ, κ.ά.

01.00 Tίτλοι ειδήσεων
01.10 Το σόι μου μέσα - (E) 
 Κωμική σειρά.
02.00 Ο γητευτής - (E) 
 Κοινωνική σειρά.
02.50 Πόσο γλυκά με σκοτώνεις 

06.20 Όταν μεγαλώσω - (E)
 Κωμική σειρά.
07.00 Μια βαλίτσα γεύσεις - (E)
 Εκπομπή μαγειρικής,
 με τον Άκη Πετρετζίκη.
08.00 Παντρεμένοι κι οι δυο (E)
 Κωμική σειρά. 
08.40 Κόκκινο ποδήλατο - (E)
 Εκπομπή μαγειρικής, με 
 τον Αλέξ. Παπανδρέου.
09.30 Καλό μεσημεράκι - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
11.30 Στο χωρκόν μας - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
12.30 Προορισμός Ευτυχία - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
13.20 Boυράτε γειτόνοι - (E)
 Κωμική σειρά.
14.50 Ζωή ποδήλατο - (E)
 Κωμική σειρά.
15.50 Οι Τάκκοι - (E)
 Κωμική σειρά.
16.50 Happy Traveller - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή,
 με τον Ευτύχη Μπλέτσα.
17.50 Guess my age - (E)
 Τηλεπαιχνίδι.
18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10 Guess my age
 Συνέχεια.
18.50 Boυράτε γειτόνοι - (E)
 Κωμική σειρά.
20.10  Τομές στα γεγονότα
21.20 Στην υγειά μας ρε παιδιά
 «Αφιέρωμα στον 
 Γιώργο Θεοφάνους».
00.20  Γεγονότα σε τίτλους 
00.30 Άλλα λόγια 
 θκειε παπά - (Ε)
01.30 Το στέκι της παρέας - (Ε)
04.00 Καταιγίδα - (Ε)

06.00   Η κουζίνα της μαμάς (Ε)
 Εκπομπή μαγειρικής
06.45 Έρωτας με επιδότηση ΟΓΑ
 Κωμική σειρά.
07.30 60΄ Ελλάδα - (Ε)
 Οδοιπορικό,
 με τον Νίκο Μάνεση.
08.45 24 ώρες - (Ε) 
 Ντοκιμαντέρ.
09.45 Παραμύθι αλλιώς - (Ε) 
 Κωμική σειρά.
10.30 Deal - (Ε)
 Τηλεπαιχνίδι,
11.15 Στην υγειά μας ρε παιδιά
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
13.30 Μην αρχίζεις τη 
 μουρμούρα - (Ε)
 Κωμική σειρά.
15.15 Μη μασάς - (Ε)
  Εκπομπή μαγειρικής, με 
 τον chef Γιώργο Τσούλη. 
16.45 Η φαμίλια - (Ε)
 Κωμική σειρά.
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.10 Κρατάς μυστικό - (Ε)
 Κωμική σειρά.
19.00   Το σόι σου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
20.20 ALPHA NEWS
21.20 Μην αρχίζεις 
 τη μουρμούρα - (Ε)
 Κωμική σειρά.
22.45 Κάρμα - (Ε)
 ∆ραματοποιημένη σειρά.
23.45 Mεσάνυχτα
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

την Ελεονώρα Μελέτη. 
01.30 Οι ιστορίες του
 αστυνόμου Μπέκα - (Ε) 
02.15 Στην υγειά μας ρε παιδιά 
  Ψυχαγωγική εκπομπή.

05.35 Οι γενναίοι πεθαίνουν 
 δύο φορές
07.10 Για ποιον χτυπάει
 η κουδούνα
08.40 Ο μάγκας με το τρίκυκλο
10.30 Ο Ηλίας του 16ου
12.00 Η φωνή της καρδιάς
13.25 Γαμπρός με φούντες
15.35 Ο γυναικάς
17.15 Ο σκληρός άνδρας
18.40 Αγάπη για πάντα 
20.20 Μανταλένα
22.00 Κορίτσια για φίλημα
23.55 Εκείνο το καλοκαίρι
01.40 Κολωνάκι διαγωγή μηδέν
03.05 Να πεθερός!...
 Να μάλαμα!

 ΡΙΚ1 ΤHΛ.: 22862000  ΡΙΚ2 ΤHΛ.: 22862000  ΟMEGA ΤHΛ.: 22477777  ANT1 ΤHΛ.: 22200200  ΣΙΓΜΑ ΤHΛ.: 22580100  ΑLPHA ΤHΛ.: 22212400  MOVIES BEST

 GREEK CINEMA

21.30 Παραδοσιακή βραδιά 22.00 Μικρά αθώα ψέματα 22.00 The Great Gatsby 22.10 La Pasta Pomilώri 21.20 Στην υγειά μας ρε παιδιά 22.45 Κάρμα 21.00 Damascus Cove

22.00 Κορίτσια για φίλημα

06.15 Παιδική ζώνη
09.30 Cook Eat - (Ε)
11.00 Τηλεαγορά
13.00 Travel Guide
13.50 ΑΝΝΙΤΑ κοίτα - (E)
16.35 Τηλεαγορά
18.30 Αόρατος φακός
19.00 Ταξίδι γεύσεων, ΙΙ - (Ε)
20.15 Ο καιρός
20.20 Για πάντα νέοι - (E)
21.30 Το ταξίδι της ζωής, ΙΙΙ
22.30 Ξένη ταινία
00.05 Ξένη ταινία
01.50 Ξένες σειρές

07.55 Ξυπνάμε αλλιώς
08.00 Comedy Club
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
12.00 Comedy Woman
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
13.00 Comedy Club
18.00  Patriot - Κωμική σειρά.
20.00  Κάποτε στη Ρωσία
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
23.00 Stand Up
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
00.00 Haters
 Κωμική εκπομπή.
01.00 Σπίτι 2
 Reality Show.
03.00 THT Best

 CAPITAL ΤHΛ.: 25577577

 TV PLUS ΤHΛ.: 22259000

THT ΤHΛ.: 22270745

07.10 Tηλεαγορά 
08.20 Ξένη ταινία
10.05 ∆ιακοπές στον παράδεισο
11.50 Tηλεαγορά
12.25 Ποιος Θανάσης
14.00 Tηλεαγορά
15.35 Κατά λάθος μπαμπάς
17.00 Tηλεαγορά
19.00 Ξένη ταινία
21.00 Ξένη ταινία
23.05 Ξένη ταινία  
01.00 ∆ασκάλα της αποπλάνησης
02.45 Σάντρα Τσέις

Τenet  ���½
ΘΡΙΛΕΡ ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2020)
Σκηνοθεσία: Κρίστοφερ Νόλαν
Ερμηνείες: Τζον Ντ. Ουάσιγκτον, Ρό-
μπερτ Πάτινσον, Ελίζαμπεθ Ντεμπίκι

 
Toυ ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Η ταινία για την οποία ανυπομονού-
σε ολόκληρη η κινηματογραφική 
υφήλιος, ώστε μεταξύ άλλων να 
αναζωογονηθεί κάπως και το ημι-
θανές box office, φτάνει και στη χώ-
ρα μας. Μετά την αριστουργηματι-
κή από κινηματογραφικής άποψης 
«∆ουνκέρκη», ο Κρίστοφερ Νόλαν 
επανέρχεται στα πιο συνηθισμένα 
του μονοπάτια της επιστημονικής 
φαντασίας, βομβαρδίζοντας τον 
θεατή με αινίγματα και τολμηρές 
υποθέσεις από αυτά που προκα-
λούν σχεδόν... πονοκέφαλο. Για να 
το κάνει ωστόσο, παίρνει τον χρό-
νο του· το πρώτο κομμάτι του φιλμ 
διαβάζεται (περίπου) ως απλό κα-
τασκοπικό θρίλερ. Ο επονομαζόμε-
νος «Πρωταγωνιστής», άνδρας με 
προηγμένη στρατιωτική εκπαίδευ-
ση, αναλαμβάνει μια μυστηριώδη 
αποστολή, οπλισμένος μονάχα με 
τη λέξη «tenet», η οποία ερμηνεύ-
εται ως «αρχή». Σύντομα αντιλαμ-
βάνεται πως το ταξίδι του θα τον 
οδηγήσει να αναμετρηθεί με τον 
ίδιο τον χωροχρόνο.

Στηριζόμενος πάνω σε ιδέες 
που έχουμε ξαναδεί στα δικά του 
«Inception» και «Interstellar», ο Νό-
λαν συγκροτεί μια πλοκή, η οποία 
γίνεται πλήρως αντιληπτή μόνο 
προς το τέλος του φιλμ, όπου τα 
πάντα μπαίνουν όντως στη θέση 
τους, σαν ένας πελώριος πύργος 
τζένγκα. Στο μεταξύ έχει περάσει 
από μπροστά μας ένα γεμάτο δρά-
ση υπερθέαμα, το οποίο χρησιμο-
ποιεί τους νόμους –και περισσότε-

ρο τα παραθυράκια– της φυσικής 
προκειμένου να στηθεί. Ο χρόνος 
και η διαδικασία αναστροφής του 
εξηγούνται, μέχρι το σημείο του-
λάχιστον που αυτό έχει σημασία: 
όταν ο Πρωταγωνιστής φαίνεται σε 
κάποιο σημείο μπερδεμένος, μια γυ-
ναίκα του λέει απλά «μην προσπα-
θείς να καταλάβεις», ενώ εμείς αι-
σθανόμαστε τον ίδιο τον Νόλαν να 
μας κλείνει περιπαικτικά το μάτι.

Παρ’ όλα αυτά, όσα μας προ-
βληματίζουν (σχεδόν μόνο) περι-
γραφικά στην πρώτη μία ώρα και 
βάλε, μας αφήνουν πραγματικά με 
το στόμα ανοιχτό στο δεύτερο κομ-
μάτι, όπου πλέον τα βλέπουμε να 
ξετυλίγονται μπροστά στα μάτια 
μας. Ανθρωποι, αυτοκίνητα, φυ-
σικά φαινόμενα, ολόκληρα τοπία 
αλλάζουν χρονική ρότα πηγαίνο-
ντας αντίστροφα, ενώ ταυτόχρο-
να οι ήρωες συνεχίζουν κανονικά, 
πασχίζοντας να ανοίξουν δρόμο, 
νομίζεις, μέσα στην ίδια τη σκό-
νη του πανδαμάτορα. Παρελθόν, 
παρόν και μέλλον συμπλέκονται 
επικίνδυνα ή και συναντιούνται 
με ακρίβεια δευτερολέπτου. Πα-
ράλληλα όλο αυτό μοιάζει και με 
παραβολή πάνω στην τέχνη του 
σινεμά, της κάμερας συγκεκριμέ-
να, η οποία μέσα στο –έστω ψηφι-
ακό– φιλμ εγκλωβίζει τον χρόνο, 
δίνοντάς μας με έναν τρόπο τη δυ-
νατότητα να ταξιδέψουμε ένα λε-
πτό ή και ολόκληρους αιώνες πίσω.

Μνεία αξίζει τέλος και στους ρό-
λους, εκεί όπου ο Νόλαν αυτή τη φο-
ρά δεν χρησιμοποιεί κάποιον σταρ 
επιπέδου Λεονάρντο ντι Κάπριο 
ή Μάθιου Μακόναχι, αλλά εμπι-
στεύεται μια γενιά νέων ηθοποιών, 
όπως ο Τζον Ντ. Ουάσιγκτον του 
«Blackkklansman», ο ολοένα ωρι-
μότερος Ρόμπερτ Πάτινσον και η 
εντυπωσιακή Ελίζαμπεθ Ντεμπίκι.

Lovecraft County
ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2020)
Δημιουργοί: Μίσα Γκριν,
Τζόρνταν Πιλ
Ερμηνείες: Τζόναθαν Μέιτζορς, 
Τζέρνι Σμολέτ, Κόρτνι Μπ. Βανς 
Μια καινούργια πολύ ενδιαφέρουσα 
σειρά σύστησε πρόσφατα το HBO, 
με επίκαιρο χαρακτήρα αλλά και 
γενναίες δόσεις από το γοητευτικό 
σύμπαν του φανταστικού. Βρισκό-
μαστε στη δεκαετία του 1950 και 
ο Ατικους «Τικ» Φρίμαν, ένας νε-
αρός Αφροαμερικανός βετεράνος 
του πολέμου της Κορέας, επιστρέ-
φει στη γενέτειρά του για να δια-
πιστώσει πως ο πατέρας του έχει 
εξαφανιστεί. Μαζί με τον θείο του 
και τη δυναμική φίλη του, Λέτι, ξε-
κινά ένα ταξίδι βαθιά στην επαρ-
χιακή Αμερική, όπου οι διακρίσεις 
και ο ρατσισμός αποτελούν νόμο. 
Τα τέρατα, ωστόσο, που κρεμάνε 
ανθρώπους από τα δέντρα δεν εί-
ναι τα μόνα που σουλατσάρουν 
εκεί έξω...

Μια σειρά που θα αποτελούσε 
μάλλον καθαρή περιπέτεια, απο-
κτά έξτρα διάσταση χάρη στον 
διευθυντή παραγωγής Τζόρνταν 
Πιλ· ο δημιουργός του οσκαρικού 
«Τρέξε» βάζει εδώ σίγουρα το χέ-

ρι του, ώστε η ιστορία να μπει στα 
μονοπάτια του τρόμου αλλά και 
του έντονου κοινωνικού σχολι-
ασμού. Οι σερίφηδες της μικρής 
επαρχιακής πόλης πρώτα πυρο-
βολούν τη μαύρη συντροφιά και 
μετά ζητούν τον λόγο. Επιπλέον, 
σε μια μάλλον ειρωνική κίνηση, 
η σειρά αντλεί έμπνευση από τις 
ιστορίες φαντασίας του (διαβόητου 
ρατσιστή) συγγραφέα Χ. Π. Λάβ-
κραφτ, εισάγοντας μυθικά πλάσμα-
τα, απεικονισμένα με εξαιρετικά 
ειδικά εφέ, τα οποία παραμονεύ-
ουν επίσης ανάμεσα σε δάση και 
χωράφια στον δρόμο των ηρώων.

 
Park ���
ΔΡΑΜΑ
Σκηνοθεσία: Σοφία Εξάρχου
Ερμηνείες: ∆ημήτρης Κίτσος,
∆ήμητρα Βλαγκοπούλου,
Λένα Κιτσοπούλου

 
Από την πλατφόρμα του Cinobo επι-
λέγουμε την πρώτη μεγάλου μή-
κους ταινία της Σοφίας Εξάρχου, η 
οποία είναι σχεδόν εξ ολοκλήρου 
γυρισμένη στο Ολυμπιακό Χωριό 
και στις αθλητικές εγκαταστάσεις 
των Αγώνων του 2004. Οι ήρωές 

της είναι μια παρέα παιδιών που 
περιφέρονται παίζοντας ή απλώς 
αράζοντας άσκοπα, σε αυτούς τους 
χώρους-ερείπια, σύμβολα μιας άλ-
λης, παρηκμασμένης σήμερα, Ελ-
λάδας. Ο 17χρονος ∆ημήτρης και η 
λίγο μεγαλύτερη Αννα προσπαθούν 
να ξεφύγουν από τη μιζέρια, αναζη-
τώντας (μάταια) την τύχη τους στις 
ξενοδοχειακές εγκαταστάσεις των 
νοτίων προαστίων.

Ο φακός της Εξάρχου έχει χώρο 
μόνο για την παρακμή και τη διά-
λυση. Οι λήψεις της περισσότερο 
και από τον ρεαλισμό (προφανώς 
και δεν είναι τα πάντα έτσι στη 
σημερινή Αθήνα) υπηρετούν μια 
πολύ στοχευμένη συμβολική εικο-
νοποιία. Τα παιδιά, κυρίαρχοι ενός 
κατεστραμμένου βασιλείου, παί-
ζουν παιχνίδια που αντιγράφουν, 
ως κακέκτυπα, τα ολυμπιακά αγω-
νίσματα. Μεγαλώνοντας μέσα σε 
έναν κόσμο που προσφέρει ελά-
χιστη παρηγοριά, αναζητούν ταυ-
τότητα, ενώ παράλληλα παλεύουν 
να συντηρήσουν τα όνειρα και την 
αθωότητά τους.

Η ίδια η νεότητα, αλλά και η συ-
μπόνια που αναπτύσσεται μεταξύ 
τους, μοιάζει να είναι ο μοναδικός 
σύμμαχος.

Σκηνές από το «Lovecraft 
County» (πάνω) και το «Park».

Από την επαρχιακή Αμερική στα ερείπια της Αθήνας

Μυστηριώδης
αποστολή
στον χωροχρόνο
Ενα υπερθέαμα όπου παρελθόν, παρόν

και μέλλον συμπλέκονται επικίνδυνα

Ο σκηνοθέτης εμπιστεύεται μια γενιά νέων ηθοποιών, όπως ο Τζον Ντ. Ουάσινγκτον (φωτ.), ο Ρόμπερτ Πάτινσον και η εντυπωσιακή Ελίζαμπεθ Ντεμπίκι.

HOME CINEMA

06.15 The Dinner
08.30 The Wild
10.00 Knightfall, ΙΙ
12.00 We Don’t Live Here  
 Anymore
14.00 Deutschland 86
19.00 Reformation
21.00 Damascus Cove
22.45 Down A Dark Hall
00.00 Modus 2
01.00 We Don’t Live Here  
 Anymore
03.00 Senor, Dame Paciencia
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Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Πολλοί άνθρωποι είχαν τα γενέ-
θλιά τους την άνοιξη, στη διάρκεια 
της καραντίνας, και δεν μπόρε-
σαν να τα γιορτάσουν. Το ίδιο και 
ένα από τα σημαντικότερα μου-
σεία στον κόσμο, το Μητροπο-
λιτικό της Νέας Υόρκης. Εκατόν 
πενήντα χρόνια γιορτάζει φέτος 
το Μετροπόλιταν, που ιδρύθηκε 
καθώς ανθούσε η αισιοδοξία μετά 
τη λήξη του αμερικανικού εμφυ-
λίου. Πριν από το lockdown, επτά 
εκατ. άνθρωποι απ’ όλο τον κόσμο 
το επισκέπτονταν κάθε χρόνο για 
να θαυμάσουν περισσότερα από 
1,5 εκατ. εκθέματα, ενώ 30 εκατ. 
εξερευνούν την ιστοσελίδα του. 
Το κλείσιμό του στις 13 Μαρτί-
ου συνδέθηκε, όπως και σε άλλα 
μουσεία, με απολύσεις προσωπι-
κού (80 υπάλληλοι τον Μάιο), μει-
ώσεις μισθών (των υψηλόβαθμων 
στελεχών του) και, μεγάλες απώ-
λειες εσόδων: εκτιμάται πως φέ-
τος θα είναι της τάξεως των 150 

εκατ. δολαρίων. Τώρα, το άνοιγμα 
στις 29 Αυγούστου συνδέεται με  
περιορισμένο αριθμό επισκεπτών 
(το 25% της μέγιστης χωρητικό-
τητάς του) και με κρατήσεις. Η 
έκθεση με την οποία θα υποδε-
χθεί το μουσείο το διεθνές κοινό 
αφορά την ίδια την ιστορία του: 
«∆ημιουργώντας το Μετ» (το υπο-
κοριστικό του Μετροπόλιταν) και 
ανατρέχει σε δέκα σταθμούς της 
πορείας του μουσείου, ώσπου να 
γίνει ο μεγάλος οργανισμός των 
2.000 υπαλλήλων. 

Ανάμεσα σε ημερίδες και δρα-
στηριότητες που ετοιμάζονται εί-
ναι και εκείνες που εισάγουν το 
κοινό στους συναρπαστικούς τρό-
πους με τους οποίους συντηρητές 
με νέες επιστημονικές μεθόδους 
συντηρούν τα εκθέματα. ∆ιαφη-
μίζοντας την έκθεση που ανοίγει 
τον Σεπτέμβριο, το Μετ δίνει μια 
ιδέα διαλέγοντας έξι εντελώς δια-
φορετικά μεταξύ τους αντικείμε-
να, καλώντας μας να ταξιδέψουμε 
στα παρασκήνιά του. 

Λίγο πριν από τον εορτασμό της 
Πρωτοχρονιάς του 1831, η εκτυπω-
τική εταιρεία Εϊτζούντο διαφήμισε 
μια σειρά από 36 εκτυπώσεις του 
ιερού βουνού της Ιαπωνίας, του 
Φούτζι, που περιελάμβαναν μια 
απόχρωση που μόλις τότε υπήρχε 
διαθέσιμη στην αγορά του χρώμα-
τος: το πρωσικό μπλε. 
Το κυανούν του Βερολίνου ή σι-
δηροκυανιούχος σίδηρος εισήχθη 
στην Ιαπωνία από Ολλανδούς εμπό-
ρους. Μία από αυτές τις εκτυπώ-
σεις, με τίτλο «Κάτω από το κύμα 
του Καναγκάουα», που θα γινόταν 

γνωστή με τον τίτλο «Το μεγάλο 
κύμα», έμελλε να ταυτιστεί σε όλο 
τον κόσμο όχι μόνο με τον δημι-
ουργό της, Κατσουσίκα Χοκουσάι, 
αλλά και με την ίδια την ιαπωνική 
τέχνη.  
Ακόμη ένα διάσημο απόκτημα 
του Μετροπόλιταν, «Το μεγάλο κύ-
μα» επέτρεψε στους ειδικούς του 
Τμήματος Επιστημονικής Ερευνας 
του μουσείου να μάθουν πολλά για 
τον τρόπο εργασίας στα περίφημα 
ιαπωνικά εργαστήρια των μέσων 
του 19ου αιώνα. 
Η σπεκτροσκοπική ανάλυση και η 

παρατήρηση με μικροσκόπιο τριών 
διαστάσεων έδειξε, π.χ., ότι οι τε-
χνίτες τότε ανέμειξαν το εξωτικό, 
για την εποχή, πρωσικό μπλε με το 
παραδοσιακό ίντιγκο και τύπωσαν 
το ένα χρώμα πάνω από το άλλο για 
να σκουρύνουν το φωτεινό πρωσι-
κό μπλε χωρίς να ελαττώσουν την 
ένταση της απόχρωσής του. 
H μετάβαση από το βαθύ μπλε, που 
παρήγε η διπλή εκτύπωση, προς το 
φωτεινό και κορεσμένο πρωσικό 
μπλε δίνει ζωή στην επιφάνεια του 
κύματος, προσθέτοντας οπτικό βά-
θος και κίνηση.

Εξαιρετικό δείγμα της τέχνης στα 
αποικιακά ισπανοαμερικανικά ερ-
γαστήρια, είναι φιλοτεχνημένο 
από χρυσό και διακοσμημένο με 
400 σμαράγδια. Το μεγαλύτερο 
από αυτά ζυγίζει 24 καράτια και 
είναι γνωστό ως το σμαράγδι του 
Αταουάλπα. 
Το Στέμμα της Παρθένου της Αμω-
μης Σύλληψης κατασκευάστηκε γύ-
ρω στα 1660 στην Κολομβία, αλλά 
δεν έπαψε να εμπλουτίζεται πολλά 
χρόνια μετά. 
Προοριζόταν να στολίσει ένα 
άγαλμα της Παρθένου που περι-
φερό-ταν στις σημαντικές γιορτές, 
αποφασίστηκε το 1914 από τον 
Πάπα Πίο τον Ι΄ να πωληθεί και το 
1936 βρέθηκε στις ΗΠΑ. 
Τότε άρχισε η ταλαιπωρία του. 
Το Στέμμα των Ανδεων, όπως έγι-
νε διάσημο, εκτέθηκε με διά-
φορες αφορμές μέχρι και στην 
General Motors και στο Macy’s στο 
Μανχάταν. Μέχρι και σε περιοδεία 
υποβλήθηκε ως «το ακριβότερο 
αντικείμενο του κόσμου». 
Οταν, το 2013, κατέληξε στο Με-
τροπόλιταν, οι καμάρες του ήταν 
έτοιμες να καταρρεύσουν. 
Τότε κατασκευάστηκε ένα διακρι-
τικό στήριγμα, προκειμένου 
να τις συγκρατεί στη θέση τους. 
Στη συνέχεια, οι συντηρητές βο-
ήθησαν ώστε να ανακτήσει τη λα-
μπρότητα και τη σταθερότητα που 
θα του επιτρέψει να επιβιώσει για 
τις επόμενες γενιές.

Οταν ο Ντεγκά πρωτοπαρουσία-
σε αυτό που έμελλε να γίνει ένα 
από τα διασημότερα γλυπτά του, τη 
«Μικρή χορεύτρια ετών δεκατεσσά-
ρων», άλλοι το ύμνησαν και άλλοι το 
κατηγόρησαν. Ενα γλυπτό κατασκευ-
ασμένο, μεταξύ άλλων, από χρωμα-
τισμένες κηρήθρες, ανθρώπινα μαλ-
λιά, λινό και βαμβακερό ύφασμα, 
δεν ήταν ό,τι πιο συνηθισμένο στο 
τέλος του 19ου αιώνα. 
Σε μια επίσκεψή της στο εργαστή-
ριο του περίφημου Γάλλου γλύπτη, 
ζωγράφου και χαράκτη, η Λουιζίν 
Χαβμέγιερ ζήτησε να το αγορά-
σει. Ο Ντεγκά ήθελε να σμιλέψει 
μια καλύτερη εκδοχή από κερί ή 
από μπρούντζο, αλλά η Αμερικα-

νίδα συλλέκτρια και πρωτοπόρος 
φεμινίστρια επέμενε στο πρωτότυ-
πο. Μετά τον θάνατο του Ντεγκά, το 
1917, οι κληρονόμοι του αποφάσι-
σαν να αναπαραγάγουν τα γλυπτά 
του σε μπρούντζο, προκαλώντας μια 
διαμάχη γύρω από τις αληθινές προ-
θέσεις που είχε εκείνος. Μαζί με τη 
«Μικρή χορεύτρια», βρέθηκαν στο 
εργαστήριό του φθαρμένα και πολ-
λά άλλα γλυπτά από κερί ή πηλό. 
Παλιός φίλος του Ντεγκά, ο γλύπτης 
Πολ Αλμπέρ Μπαρτολομέ συντήρη-
σε 22 από αυτά για περιορισμένη 
σειρά σε μπρούντζο. Για να μείνουν 
πιστά στα πρωτότυπα, η οδηγία ήταν 
τα τελευταία να μην καθαριστούν. 
Πανταχού παρούσα, η Χαβμέγιερ 

εξασφάλισε και πάλι την πρώτη σει-
ρά από τα μπρούντζινα και πρόσφε-
ρε πολλά από αυτά στο Μετροπόλι-
ταν, στο οποίο, άλλωστε, θα χάριζε 
συνολικά 2.000 έργα τέχνης της μο-
νάκριβης συλλογής που κατείχε με 
τον σύζυγό της. 
Κοιτάζοντας προσεκτικά τη «Μικρή 
χορεύτρια», ένα από τα πιο πολυ-
φωτογραφημένα εκθέματα του αμε-
ρικανικού μουσείου, μπορεί κανείς 
να δει λεπτομέρειες του πρωτότυ-
που που έχουν απαθανατιστεί στον 
μπρούντζο, από ίχνη του κεριού στα 
μαλλιά έως ελαττώματα σαν το σπά-
σιμο στον αριστερό ώμο του κορι-
τσιού. Οι αναλυτές και συντηρητές 
του Μετροπόλιταν αποφάνθηκαν ότι 

το έργο κατασκευάστηκε από κράμα 
χαλκού, κασσίτερου και ψευδαργύ-
ρου, παρόμοιο με εκείνο που χρη-
σιμοποιήθηκε και σε άλλες μελέ-
τες γλυπτών του Ντεγκά. Οι ακτίνες 
Χ έδειξαν ότι το μέταλλο χύθηκε 
ομοιόμορφα στο καλούπι και μόνο 
σε ελάχιστα σημεία του κεφαλιού 
υπάρχει κάποια αραιότητα.
Η «Μικρή χορεύτρια» άλλαξε πολ-
λές φορές φούστα κατά την παρα-
μονή της στο μουσείο: Το 1922, έπει-
τα το 1968. Το 1998 «φόρεσε» μια 
ρεπλίκα της πρώτης φούστας και το 
2018 μια βασισμένη στο αυθεντικό 
κέρινο γλυπτό, η οποία θεωρήθηκε 
πιο κοντινή σε αυτό που ο Ντεγκά εί-
χε αρχικά στον νου του.

Το 1946, όταν η Γερτρούδη Στάιν κληροδότησε το πορτρέτο της στο Με-
τροπόλιταν, ήταν το πρώτο έργο του Πικάσο που απέκτησε το μουσείο. Ο 
Ισπανός ζωγράφος το είχε φιλοτεχνήσει 40 χρόνια πριν. Η Στάιν μνημό-
νευε αργότερα τον ζωγράφο να χρησιμοποιεί «καφέ-γκρι χρώμα, να το 
ανακατεύει με περισσότερο καφέ-γκρι και να ξεκινά να ζωγραφίζει». Οταν 
πια είχε ποζάρει μερικές φορές, φίλοι και συγγενείς πήγαν στο εργαστή-
ριο του Πικάσο να δουν το έργο. Λέγεται ότι ενθουσιάστηκαν τόσο με την 
πρώτη εκδοχή του, ώστε τον ικέτευσαν να το αφήσει όπως ήταν. Εκείνος 
αρνήθηκε. Κανείς δεν γνωρίζει πώς ήταν ακριβώς το έργο. Oι συντηρη-
τές του Μετροπόλιταν προσπάθησαν να επαληθεύσουν τις ιστορίες και να 
δουν πώς ήταν το σχέδιο κάτω από το πορτρέτο. Καθώς ο Πικάσο έσβηνε 
ό,τι δεν του άρεσε καθώς πόζαρε το μοντέλο, μόνο ίχνη έχουν απομείνει. 
Ωστόσο, η σύγχρονη τεχνολογία στάθηκε δυνατό να δείξει περισσότερα: 
όχι μόνο κάτι από τα χρώματα που χρησιμοποίησε στα πρώτα σχέδια, αλλά 
ακόμη και την ένταση και την ταχύτητα με την οποία ζωγράφιζε. 

Μετά τον θάνατο της Χατσεψούτ, της 
πιο επιτυχημένης γυναίκας φαραώ 
της αρχαίας Αιγύπτου, ο διάδοχός της 
κατέστρεψε όλα τα αγάλματά της για 
να σβήσει την ανάμνησή της. 
Ωστόσο, διασώθηκαν πολλά κομμά-
τια και στο τέλος της δεκαετίας του 
’20 το Μετροπόλιταν απέκτησε βα-
σικά μέρη ενός γλυπτού που φιλοτε-

χνήθηκε μεταξύ 1479 και 1458 π.Χ. 
για το τέμπλο της φαραώ. 
Το 1929, το αμερικανικό μουσείο 
έκανε μια ανταλλαγή με το Αιγυπτι-
ακό Μουσείο του Βερολίνου, που 
κατείχε από το 1845 το κάτω μέρος 
του αγάλματος. 
Ετσι, συγκέντρωσε όλα εκείνα τα 
κομμάτια, που μετά τρεις αποκατα-

στάσεις και συντηρήσεις σε δια-
φορετικές εποχές επέτρεψαν 
ώστε το άγαλμα να φαίνεται πλέον 
ολοκληρωμένο. 
Σήμερα, δύσκολα μπορεί κάποιος 
να φανταστεί ότι κατασκευάστη-
κε από διασκορπισμένα κομμάτια 
που συγκεντρώθηκαν από διαφο-
ρετικά μουσεία.

Ενα έκθεμα το οποίο μέχρι πριν από μερικά χρόνια κανείς δεν φανταζόταν 
ότι θα υπήρχε. To σχεδίασε το 2011 η Ολλανδή σχεδιάστρια Ιρις βαν Χέρ-
πεν: ένα φόρεμα στράπλες που αγκαλιάζει το σώμα, κατασκευασμένο από 
νάιλον σε εκτυπωτή τριών διαστάσεων σε ελεγχόμενο περιβάλλον γεμάτο 
με αέριο άζωτο. Το Μετ το απέκτησε το 2015. Προορισμένος, αντίθετα από 
τα περισσότερα εκθέματα, να έχει σύντομη ζωή, ο «Σκελετός», όταν παρε-
λήφθη από το μουσείο είχε ήδη σημάδια φθοράς και παραδόθηκε αμέσως 
στους συντηρητές. Η Βαν Χέρπεν καθόλου δεν πτοήθηκε· όπως είπε, το έρ-
γο επιβεβαιώνει ότι «η σύντομη ζωή της μόδας είναι εδώ».

Νέα Υόρκη,
στα παρασκήνια
ενός «ναού»
της τέχνης
Το Μετροπόλιταν συμπληρώνει 150 έτη

«Το μεγάλο κύμα» δεν ξεθύμανε ποτέ Προστατεύοντας
το Στέμμα
των Ανδεων

Οι μεταμορφώσεις της «Μικρής χορεύτριας»

Ο Πικάσο κάτω από τον Πικάσο

Το άγαλμα της φαραώ Χατσεψούτ της αρχαίας Αιγύπτου «Σκελετός» που φοριέται
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